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Uusimaa-lehti perjantaina helmikuun 9. päivänä 1906, No 17:

“KORSO

Työväenyhdistys perustettiin Korsoon lauantaina t. k. 4  p. 
Työväen asiasta ja yhdistyksen tarpeellisuudesta puhui 
tilaisuudessa muurari Leino Helsingistä. Asiasta keskusteltaessa 
pidettiin  työväenyhdistystä paikkakunnalla tarpeen vaatimana. 
Valittiin komitea laatimaan sääntöehdotusta, jonka toivottiin 
valmistuvan parin viikon kuluttua, jolloin kokous on pidettävä. 
Seuraan yhtyi heti parikymmentä jäsentä.”
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Alkusanat ja kiitokset

Yhteiskunnallisten  mullistusten  aikana  tapahtumien  mieleenpainumisessa  ja
muistamisessa  ihminen  näkee,  painaa  mieleensä  ja  ajoittaa  muistiinpainamisen  sen
mukaisesti,  kuinka  sen  kokee.  Jokainen  on  oikeassa  omalla  tavallaan  riippuen  siitä,
minkälaisen merkityksen asia on hänen elämässään saanut. Tapahtuma tai asia muistetaan,
mutta  sen  täsmällinen  ajoittaminen  on epävarmaa.  Eri  ihmisten  samasta  tapahtumasta  tai
asiasta olevat muistikuvat voivat poiketa toisistaan. Vuosien mittaan mielikuva muuntuu ja
vahvistuu sellaisena. Tämä muistikuvien muuntuminen on tahatonta, mutta joskus ulkoisten
tekijöiden vaikutuksesta muistaminen tai unohtaminen on aktiivista. Näin oli myös Korson
Työväenyhdistyksen  perustamisen  ajankohdan  muistamisessakin.  Vuoden  1918
kansalaissodan jälkiselvittelyissä joko hävinneet tai voittaneet tuhosivat työväenyhdistyksen
arkiston. Kun silloisessa yhteiskunnassa olleen voimakkaan painostuksen vuoksi puhuminen
työväenyhdistyksestä  tai  sen toimintaan  osallistumisesta  saattoi  tuoda vaikeuksia,  lakattiin
siitä puhumasta. Alkoi aktiivinen unohtaminen. Muistikuvat muuntuivat ja heikentyivät. Kun
asiapapereita  ei  ollut  käytettävissä,  niin  ei  ollut  ihme,  että  täsmällinen  yhdistyksen
perustamisaika  haipui.  Niinpä,  kun  myöhemmin  koetettiin  muistella  työväenyhdistyksen
perustamisaikaa, vaihteli se vuosiluvuissa 1911 ja 1914. Vieläpä silloinkin, kun vuonna 1919
perustettiin  uudelleen  Korson  Työväenyhdistys,  eivät  edes  ne  henkilöt,  jotka  ennen
kansalaissotaa olivat olleet työväenyhdistyksen toiminnassa mukana, muistaneet täsmällistä
perustamisaikaa. Silloisen tavan mukaan, kun ’vanhan työväenyhdistyksen’ asiapapereita ei
ollut, perustettiin työväenyhdistys selvittämättä asiaa sen paremmin.

Sen  jälkeen,  kun  Työväen  Arkistosta  vuonna  1997  "löytyi"  13.4.06  päivätty
"virallinen  postikortti",  missä  aikaisempaan  puheeseen  vedoten  pyydettiin  puhujaa
saapumaan Korson Työväenyhdistyksen iltamaan, ryhdyttiin tutkimaan SDP:n puoluetilastoa.
Siinä  oli  Korson Työväenyhdistys  merkitty  puolueen  jäseneksi  1907.  Myöhemmin  löytyi
arkistosta pöytäkirjanote, missä kerrottiin Korson Työväenyhdistyksen hyväksyneet samana
vuonna Suomen Työläisliiton säännöt. Tämän todistusaineiston pohjalta todettiin yhdistyksen
tulleen perustetuksi aikaisemmin kuin muistitietona oli luultu.

Yhdistyksen  perustamisen  sadannen  vuoden  lähestyessä  asetti  johtokunta  2003
historiatoimikunnan  –  Päivö  Puhakainen,  Kalevi  Alén,  Visa  Tammi,  Pentti  Puoskari –
huolehtimaan  ja  ohjaamaan  työväenyhdistyksen  100-vuotishistorian  kirjoittamista.
Historiatoimikunta  valitsi  puheenjohtajakseen  Päivö  Puhakaisen.  Työväenyhdistyksen
puheenjohtaja Matti Aittakallio myös osallistui toimikunnan työhön. Historian kirjoittajaksi
kutsuttiin Aarno Tahvanainen. Toimikunta kokouksessaan joulukuussa 2003 hahmotteli niitä
periaatteita,  joita  tuli  ottaa  huomioon  historian  kirjoittamisessa:  Kolmeen  kuntaan
kuuluneeseen Korsoon muodostuneen ”korsolaisuuden” vaikutus yhdyskunnan kehittymiseen
ja  sosiaaliseen  rakenteeseen;  vanhojen  korsolaisten  haastatteluista  saatavilla  muisteluilla
elävöitetään  kerrontaa;  yhdistyksen,  sen  alajaostojen  ja  rinnakkaisjärjestöjen  toimintoja
kuvataan;  työväentalon  ja  Tanhurinteen  merkitys  otetaan  huomioon;  sekä  yhdistyksen
toimihenkilöistä ja edustajista tehdään luettelot.

Yhdistyksen  toiminnasta  ennen  vuotta  1918  tapahtuneiden  asioiden  osalta  olivat
tietolähteinä merkittävästi sanomalehdet, Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön pöytäkirjat
ja puolueen agitaattoreiden, puhujien, toimitsijoiden muistiinpanot ja matkakertomukset, sos.-
dem.  piirijärjestön  ja  puolueen  asiakirjat  sekä  paikallisasioita  käsittelevät  artikkelit  ja  eri
asioihin  annetut  lausunnot  sekä  paikallishistoriat.  Kylän  opettajan  kirjoittamasta
sanomalehtiuutisesta  löytyi  työväenyhdistyksen  perustamisen  tarkka  päivämäärä.
Kunnallisjärjestön pöytäkirjat ja pienet lehtiuutiset, ns. miinusuutiset, kertoivat yhdistyksen
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toimintaan  liittyvistä  asioista  ja  sen  edustajista.  Vuodesta  1919 lähtien  edellä  mainittujen
lisäksi olivat käytettävissä yhdistyksen pöytäkirjat, tilikirjat, lainhuutoasiakirjat, kauppakirjat
ja  toimintakertomukset.  Lähdeaineistoksi  tulivat  kuntamuutosten  tapahtumien  jälkeen
Tuusulan,  Keravan  ja  Helsingin  mlk:n  (Vantaan)  Sos.-dem.  kunnallisjärjestöjen  asiakirjat
sekä kyseisten kuntien asiakirjat. Edellä oleva lähdeaineisto on voitu ajallistaa yhteen muun
kirjallisen lähdeaineiston kanssa. 

Haastattelunauhoista  on saatu tapahtumamuisteluja  aina vuodesta  1911 lähtien.  Ne
ovat  tuoneet  värikkyyttä  Korson  ja  korsolaisten  elämänkuvaukseen.  Työtä  varten  olen
haastatellut  lukuisia henkilöitä ja vaivannut heitä vielä senkin jälkeen kysyessäni joistakin
yksityiskohtia. Kiitän heitä pitkämielisyydestä ja ystävällisistä vastauksista. 

Olen  kiitollinen  työväenyhdistyksen  historiatoimikunnalle,  joka  on  antanut  hyviä
ohjeita  ja  neuvoja.  Erityisen  merkittävästi  on  historiatoimikunnan  puheenjohtaja  Päivö
Puhakainen auttanut  työni  valmistumisessa  tarkastaessaan  tekstini  ja  antaessaan
kommenttejaan,  jotka  ovat  olleet  suureksi  hyödyksi  työni  viimeistelyssä.  Hänelle  esitän
parhaimman kiitokseni. Samoin ovat kiitettävän työn tehneet Kalevi Alén, Jouko Koskinen,
Vilho Väisänen ja Visa Tammi, jotka ovat "esitarkastaneet" ja täydentäneet eräitä tekstiosia.
Visa  Tammi ansaitsee  erityisen  kiitoksen  auttaessaan  minua  löytämään  ulkopuolella
arkistojen ollutta materiaalia. 

Teoksessa tarvittavan kuvamateriaalin valinnan on tehnyt historiatoimikunta, joka on
myös määritellyt pääpiirteissään teoksen taiton. Teoksen kuvamateriaalin etsinnän ja teoksen
taiton on tehnyt Visa Tammi. 

Erityisen hyvää ja asiantuntevaa apua olen saanut Työväen Arkiston henkilökunnalta,
joka  ansaitsee  sydämelliset  kiitokseni.  Tutkimustyöni  aikana  olen  joutunut  vaivaamaan
monien muidenkin arkistojen henkilökuntaa,  jolle esitän kiitoksen ystävällisestä ja auliista
avusta.  Kiitokseni  esitän  Helena  Juolalle,  joka  avasi  tutkimusta  varten  Korson  Kunnon
arkiston. Kiitän myös Vantaan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön ja Uudenmaan Sos.-dem. Piirin
henkilökuntaa  saamistani  tiedoista.  Samoin  kiitän Vantaan kaupungin tilastohenkilökuntaa
tilastotiedoista,  kaupunginkirjaston Tikkurilan kirjaston henkilökuntaa hyvästä  yhteistyöstä
tarpeellisen  kirjallisuuden  löytämisessä,  samoin  kuin  Vantaan  kaupunginarkiston  ja
kaupunginmuseon henkilökuntaa.

Eniten  kiitän  vaimoani  Pirkko  Tahvanaista,  joka  on  voinut  katsella  ja  sietänyt
"poissaolevaa" ja joskus melko hiljaista "piloille mennyttä  ratatyömiestä" tämän työn teon
aikana. Hänen rakastettava huolenpitonsa on mahdollistanut minulle työhön uppoutumisen ja
siten nopeuttanut tutkimuksen valmistumista.

Vantaalla tammikuussa 2006 

Aarno H. Tahvanainen
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Työväenluokka yhteiskunnallisissa muutoksissa 

Työväki ilman oikeuksia

Suomen  sodan 1809 jälkeen vallitsi  Suomessa  pitkä  rauhan kausi.  Maassa elettiin
hyvin hitaan kehityksen aikaa. Kun säätyvaltiopäivät eivät kokoontuneet ennen kuin 1860-
luvulla,  valtiollista  päätäntävaltaa käyttivät  Suomessa valtion virkamiehet  ja senaatti,  joka
kokoontui kenraalikuvernöörin johdolla.  Keisari  nimitti  senaatin jäsenet yläluokan piiristä.
Yhteiskunta oli sosiaalisesti lähes paikallaan pysyvä, staattinen ja byrokraattinen. Säätykierto
eli mahdollisuudet kohota sosiaalisesti ylempään luokkaan olivat olemattomat. Vanhoillinen
valtiovalta  tuki  vallitsevien  sosiaalisten  olojen  säilyttämistä  voidakseen  ylläpitää
konservatiivisen katsantokannan ja säätyläisten perityn johtoaseman ja etuoikeudet. Säädyille
annetut erioikeudet sitoivat säätyjaon lakisääteiseksi (Waris 1948, 10-17, 128).

Säätyläisten  perittyinä  oikeuksina  oli  aatelisilla  verovapaus  eli  rälssioikeus  eikä
aatelismies menettänyt oikeuksiaan. Hengellinen rälssi eli papisto oli verovapaa ja Suomessa
muodostui  erityisiä  pappissukuja,  joissa  virat  kulkivat  perintönä.  Porvariston  (kaupunkien
kauppiaat  ja  ammattikunnittain  järjestäytyneet  käsityöläiset)  yhteiskunnalliset  tehtävät  oli
tarkoin  määrätty,  omaisuuden  ja  oikeuksien  periytyminen  tuli  säännöksi  ja  ulkopuolisten
pääseminen  täysivaltaisiksi  porvareiksi  vaikeutui.  Talonpoikaissääty  muodostui
jäsenmäärältään suurimmaksi,  mutta sen vaikutusvalta oli  pienempi kuin muiden säätyjen.
Talonpoikaissäätyyn  luettiin  vain  manttaaliin  pannun maan  omistajat.  Talonpoikaissäädyn
ulkopuolelle jäivät lampuodit, vuokramiehet ja muu maata omistamaton väki. (Waris 1948,
126-129.)

Vuonna 1890 koko maan väestöstä kuului aatelissäätyyn 0,12 %, pappissäätyyn 0,26
%, porvarissäätyyn 3,11 %, talonpoikaissäätyyn 26,15 % ja säätyjen ulkopuolella oli 70,36
%. Maalaisväestöstä säätyjen ulkopuolella olivat loiset, mäkitupalaiset ja torpparit.

Tilanomistajien  lukumäärässä  ei  tapahtunut  juuri  kasvua,  mutta  torppareiden
lukumäärässä  kyllä.  Torppareiden  työvelvollisuus  vuokranantajaansa  lisääntyi  vuosien
mittaan.  Tilannetta  pahensi  se,  että  useimmiten  heillä  oli  suullinen  vuokrasopimus.
Voimakkaan väestönkasvun seurauksena tilattoman väestön lukumäärä kasvoi. Ulkopuolella
säädyn  oleva  henkilö  ei  voinut  muuttaa  pois  paikkakunnalta  eikä  valita  asuinpaikkaansa.
Tilattomaan väestöön kuuluva oli velvollinen hankkimaan itselleen “laillisen suojelun” eli
olemaan  toisen  palveluksessa  tai  muutoin  olisi  “irtolaisena”  lähes  rikollinen.  Laillisen
suojelun säännökset eivät ottaneet huomioon palkollisien oikeuksia eikä yhteiskunta antanut
takeita työehdoista.  Työpakolla turvattiin kartanoille ja tilallisille riittävä työvoiman saanti
vuoden  eri  aikojen  mukaan  vaihtelevan  työvoiman  kysynnän  tyydyttämiseksi.  Samaan
tavoitteeseen tähtäsi myös muonamiesjärjestelmä ja torpparilaitos. Seurakunnilla oli oikeus
kieltää  vierasta  työvoimaa  siirtymästä  alueelle,  elleivät  työläiset,  palkolliset,  tulleet
vuosipalvelukseen.  Kaikin  keinoin  vastustettiin  siirtymistä  toiselle  paikkakunnalle,  kuten
Wariksen (1948,  14)  siteeraamassa  silloisessa  sanomalehdessä  (Helsingfors  Dagblad)  oli
sanottu: “kun työnhakija on lähtenyt  omasta seurakunnastaan, sukunsa ja ystäviensä luota,
hän samalla on luopunut osasta jumalanpelkoaan, siveellisyyttään ja kunnollisuuttaan, ja …
välimatkan pidetessä sekin osa heikkenee.” (Kuusi 1931, 35-46, Oittinen 1948, 44-49.)

Kaupunkiin  muutto  oli  rajoitettu  ja  vain  ammattikuntaan  kuuluvat  saattoivat
kaupungissa harjoittaa itsenäistä työtä. Kaupunkilaisen oikeudetkin saaneella oli työpakko.
Hän oli velvollinen solmimaan työsopimuksen ammattikunnan vanhimman tai raatimiehen
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välityksellä virallisesti vahvistetun palkkataksan mukaisella palkalla ja muilla eduilla (Kuusi
1931, 35-46, Oittinen 1948, 44-49).

Sen jälkeen, kun 1863 säädettiin täydellinen elinkeinovapaus ja ammattikuntalaitos
lakkautettiin  1868,  maataloudesta  alkoi  virrata  työntekijöitä  kaupunkeihin  ja
tehdasyhdyskuntien teollisiin ammatteihin, rakennustöihin, sahateollisuuteen ja uittoihin sekä
rautatien rakennustöihin. Yritteliäimmille tarjoutui tilaisuuksia hakeutua uusiin elinkeinoihin
ja tie kohota itsenäisempään ja parempaan yhteiskunnalliseen asemaan. 

Päivittäinen työajan pituus oli 1880-luvulla lyhenemässä 12 tunnista 11 tuntiin, mutta
saattoi joissakin ammateissa olla 15-18 tuntinen. Vuonna 1889 annettu työväensuojeluasetus
kielsi alle 12 vuotiaan lapsen käytön teollisuustyössä ja rajoitti lasten ja nuorten henkilöiden
työaikaa.  Tämän  työvoiman  käyttö  korvattiin  teollisuuden  palveluksessa  lisäämällä
naistyövoimaa.

Kaupunkityöläisen elintaso riippui hyvin suuresti ammattitaidosta, taloudellisuudesta,
elintavasta, perheen suuruudesta. Asuntopula oli suurin ongelma. Tehdastyöväelle työnantaja
järjesti joskus asunnon, mutta yleensä työväestö joutui ahtautumaan kaupunkiasuntoon, jonka
kunto oli useimmiten huono. Kaupunkien ulkopuolelle syntyi työläisalueita, joissa tekniset ja
terveydelliset  vaatimukset  eivät  olleet  niin  suuria  kuin kaupungeissa.  Asuntopulan ollessa
suuri syntyi “kortteerimiesjärjestelmä”. Asuttiin vieraan perheen kanssa samassa huoneessa
“vuokravuoteessa”  tai  kortteerimiehelle  oli  voitu  vuokrata  oma huone.  1900-luvun alussa
esim. Helsingin Kalliossa joka toisessa työläisasunnossa oli asumassa joku vieras henkilö.
(Waris  1948,  18-20,   Oittinen  1948,   38-39,  73-89,  Kuusi  ja  Kuusi  1948,  434-437,
Tahvanainen 1996, 18, Tahvanainen 2000, 37.)

Taulukko: Vuosien 1890-1910 Suomen väestön elinkeinojakautuma (Soikkanen 1975, 15,
Kuusi ja Kuusi 1948, 42):

Vuosi Maatalous Teollisuus
ja käsityö

Kauppa Liikenne Muut
elinkeinot

1880 74,5 %  6,6 % 2,0 % 1,0 % 15,6 %
1890 72,7 %  8,0 % 2,1 % 2,1 % 16,0 %
1900 68,0 % 10,6 % 2,8 % 2,8 % 16,6 %
1910 66,0 % 12,2 % 3,8 % 2,9 % 16,4 %

Vaikka  muuttoliikkeessä  maaseudulta  siirtyi  työntekijöitä  ja  heidän  perheitään
kaupunkeihin ja teollisuuspaikkoihin sekä myös Amerikkaan, jäi sinne runsaasti epäitsenäistä
väestöä.   Epäitsenäisten  aseman  rasituksena  olivat  vallitsevat  usein  kuolettavat  työajat.
Esimerkiksi  Tuusulan Wanhankylän kartanon muonamiesten työaika oli  16-tuntinen,  alkoi
aamulla klo 5 ja päättyi illalla klo 21. He saivat sen lakolla lyhennetyksi alkamaan klo 6 ja
päättymään  klo  19.  Kun  aikaan  sisältyi  2  tunnin  ruoka-aika,  oli  työpäivä  11-tuntinen
(Uusimaa  11.5.1903).   Haarajoen  kartanon  isäntä,  ylioppilas  Granlund syntymäpäivillään
lyhensi pyytämättä palkollistensa työajan yhdellä tunnilla. Kun se ennen alkoi klo 5, tuli se
nyt  alkamaan  klo  6  (Uusimaa  12.8.1903).   Merkittävin  ja  eniten  asuinpaikkaansa  sidottu
ryhmä  oli  maanvuokraajat,  torpparit.  Se  ryhmä  jäi  maanomistajasta  riippuvaiseksi,  eikä
voinut tuntea itseään riippumattomaksi, itsenäiseksi, ja tulevaisuuttaan vakaaksi ja turvatuksi.
Vuokramies  oli  taloudellisesti  ja  henkisestikin  alemmalla  tasolla  omistavaan  luokkaan
verrattuna. Kunnallinen kansakoululaitoskin, jonka kehittäminen oli alkanut 1860-luvulta, oli
etupäässä talollisluokan lasten oppilaitos. Vuokralaisella ei ollut varsinaisesti  mitään omaa
omistusta,  jonka  puolesta  työskentelisi  määrätietoisesti.  Täten  puuttui  edistymisen
välttämätön  ehto.  Se,  että  metsien  arvo kohosi  sahateollisuuden  synnyttyä  ja  sahatavaran
kysynnän  kasvaessa,  merkitsi  sitä,  että  torpparin  metsänkäyttöoikeuden  hintaa  korotettiin.
Samoin  kävi  laiduntamisoikeudellekin.  Torpparille  sälytettiin  lisää  veroa,  hänen
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työvelvollisuuttaan tilaan korotettiin. Esimerkiksi Kellokosken kartanon torppareilla oli 13-
tuntinen työpäivä, aamuviidestä iltakahdeksaan (Uusimaa 1.10.1902). Kun maanviljelyksessä
oli  viljelystapojen  uudistaminen  tehnyt  mahdolliseksi  laajentaa  viljelysmaita,  syntyi
maanomistajien  keskuudessa  halu  torpan  hävittämiseen  ja  siten  saada  omaan  käyttöön
valmiiksi muokattu pelto ja sen yhdistäminen tilan viljelysmaahan. Vuosikymmenien aikana
tapahtunut yhteiskunnallinen ja taloudellinen kehitys oli vähitellen hävittänyt sen perusteen,
jolla  torpparijärjestelmä oli  syntynyt  ja menestynyt.  Taloudellisen  kilpailun kiristyessä  oli
laskettu oikeuksia ja asetettuja velvollisuuksia ja niiden arvoa. (Kuusi ja Kuusi 1948, 425-
429, Oittinen 1948, 89-92.)

Vanhan  merkantilistisen  yhteiskunnan  ammattikuntasiteiden  ja  lainsäädännöllisten
rajoitteiden  murtuessa  vilkastui  elinkeinoelämän  kehittyminen.   Maaseudulta  vapautunut
väestönosa  pyrki  teollisuuden  ja  muiden  elinkeinojen  palvelukseen  paremman  elämän
toivossa. Palkkatyöväen määrä alkoi kasvaa. Kun tuotantotoiminnalle pääoma oli välttämätön
edellytys, tuli rahasta ja sen arvosta tärkeä tekijä. Tämän mukaisesti arvioitiin myös ihmisen
työn arvoa ja sen määräytymistä kysynnän ja tarjonnan mukaan. Kapitalistinen järjestelmä loi
palkkatyöväestön.   Työväestön  olot  olivat  kehnot.  Teollisuussaleissa  ja  rakennustöissä
työpaikat olivat epäterveellisiä. Koneitten käsittelyssä ja kiireisissä töissä tapaturmavaara oli
aina  tarjolla.  Huonot  työolot,  pitkä  työaika  ja  pieni  palkka  lisäsivät  tyytymättömyyttä.
Ahtaissa  työläisasunnoissa  ja  niukoissa  elämänoloissa  sekä  kausityöttömyyden  kiusatessa
kasvoi yhteenkuuluvaisuuden tunne, työväenluokka alkoi muodostua. Työväenliikkeelle oli
syntynyt kannatuspohjaa. Kun samoihin aikoihin valtiopäivien toimintaan oli vain säätyihin
kuuluvilla  oikeus  osallistua,  ja  kun  vielä  kunnallislakien  säätämisen  jälkeen  kunnallinen
äänivalta oli sidottu veron maksuun, oli kaupunkien ja maaseudun työväki kaiken poliittisen
vaikutusvallan ulkopuolella. (Oittinen 1948, 16-18, Soikkanen 1975, 16-17.)

Wrightiläinen työväenliike

Euroopan  maissa  noussut  liberalistinen  aatesuuntaus  ja  toisaalta  marxilainen
sosialismi  herättivät  suomalaisen  ja  ruotsalaisen  kansallisen  liikkeen  porvarilliset
kansanvalistajat  havaitsemaan  työväestön  huonot,  suorastaan  kurjat  olot.  Se  sai  heidät
tietoisesti pyrkimään uuteen sosiaalisempaan yhteiskuntaan ja purkamaan niitä esteitä, jotka
olivat ehkäisseet kansan suuren enemmistön, rahvaan, lapsia pääsemästä opintielle osallisiksi
sivistyksestä ja sosiaalisen kohoamisen mahdollisuuksista sekä aikuisia henkisen avartumisen
hankkimisesta.  Perimmäisenä  tarkoituksena  oli  kuitenkin  torjua  sosialististen  ajatuksien  -
taloudellisesta ja poliittisesta tasa-arvosta - leviäminen työväestön keskuuteen. Oli ryhdyttävä
poistamaan epäkohtia ja ehkäisemään niiden syntymistä korostamalla sosiaalista eettisyyttä ja
sosiaalipoliittista  toimintaa.  Vuodesta  1868 lähtien  oli  Helsingfors  Dagbladissa  kirjoiteltu
työväenyhdistyksistä  ja  niiden  tarpeellisuudesta.  Vuoden  1883  kevättalvella  eräät
asianharrastajat  Helsingissä  kokoontuivat  keskustelemaan  käsityöläisyhdistyksen
perustamisesta. Kun vuoden 1883 lainsäädännölliset muutokset mahdollistivat, kuvernöörin
luvalla,  yhdistyksen  perustamisen,  niin  monien  neuvottelujen  jälkeen  asia  kehittyi  ja
perustettava seura sai Helsingin Työväenyhdistyksen nimen. Viktor Julius von Wright valittiin
yhdistyksen puheenjohtajaksi.  Säännöt vahvistettiin 18.1.1884. Helsingin Työväenyhdistys
puheenjohtajansa  johdolla  ulotti  vaikutusvaltansa  muihinkin  maahamme  perustettaviin
työväenyhdistyksiin,  joiden  perustamista  suunnitelleille  henkilöille  lähetettiin  sääntöjä  ja
annettiin  neuvoja  sekä  tehtiin  esityksiä  tietojen  keräämisestä  työväen  oloista.  Tämä
kirjeellinen  yhteistoiminta  kehittyi  myöhemmin  työväenyhdistyksissä  järjestölliseksi  ja
henkilökohtaiseksi  kosketukseksi  niin,  että  ryhdyttiin  järjestämään  työväenyhdistyksien
edustajien kokousta. (Oittinen 1948, 99-110, Waris 1948, 18-20, Vasara 2000, 18.)
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Puheenjohtaja,  pienteollisuuden  harjoittaja  Viktor  Julius  von  Wright kävi  1885
tutustumassa edellisellä vuosikymmenellä perustettuihin Ruotsin ja Norjan työväenliikkeisiin
ja  tapasi  pohjoismaisten  työväenyhdistyksien  johtajia.  Matkan  aikana  hänelle  vakiintui
käsitys,  että  työväen  oloja  on  parannettava,  jotta  Suomeen  ei  leviäisi  kumouksellinen
sosialistinen työväenliike, josta saattaisi tulla yhteiskunnallinen vaara. Tässä suhteessa von
Wrightin tavoitteet  olivat  yhdenmukaiset  sen  Y.  S.  Yrjö-Koskisen  jo  1874 artikkelissaan
“Työväen seikka” esittämän ajatuksen kanssa, että yhteiskunnallisia epäkohtia korjaamalla
estettäisiin  sosialismin  juurtuminen  Suomeen.  Wright asetti  tavoitteeksi  äänioikeuden  ja
päivittäisen  työajan  lyhentämisen.  Niihin  myöntymällä  voitaisiin  asettaa  sulku
“oikeudettomalle kiihottelulle” (Soikkanen 1975, 19).

Wrightin käsitys  oli  Oittisen (1948,  109-110)  mukaan  se,  että  työväestöllä  ei  ole
oikeutta  vaatia  valtiollista  ja  kunnallista  valtaa,  ellei  se  ole  hankkinut  itselleen  tietoja  ja
sivistystä vallan käyttämiseen. Hän ei myöskään hyväksynyt yhtäläistä äänioikeutta. Tiedon
lisäämiseksi  työväenyhdistyksien  tulisi  tehdä  tarmokkaasti  sivistystyötä  antamalla
mahdollisuuksia  lukea  sanomalehtiä  ja  hyvää  kirjallisuutta  sekä  saada  kuulla  luentoja
yhteiskunnallisilta aloilta ja alueilta.

Helsingin  Työväenyhdistys  ryhtyi  von  Wrightin ja  J.  Pehkosen toimittamana
julkaisemaan  vuoden  1886  lopulla  kaksikielistä  sanomalehteä  Työmies  -  Arbetaren,  joka
ilmestyi Uuden Suomettaren ja Hufvudstadsbladetin leikattavana alakertana ja valmisteli tilaa
itsenäiselle  lehdelle.  Itsenäinen  Työmies-lehti,  jota  oli  työväenvaltuuskunnasta  irrallaan
valmistellut Helsingin Työväenyhdistyksen radikaaliryhmä, alkoi ilmestyä 2.3.1895.  Tämä
Työmies  oli  alusta  alkaen  sitä  mieltä,  että  työväenyhdistysten  ja  ammattiosastojen  kautta
järjestäytymällä työväestö voi parantaa yhteiskunnallista asemaansa. On taisteltava pääoman
omistajien  voitonpyyntiä  vastaan  yhteisvoimin.  Työväestön  sivistystasoa  on  korotettava,
työpäivää  lyhennettävä,  saatava  sosiaalista  turvallisuutta  ja  ryhdyttävä  toimenpiteisiin
valtiollisen ja kunnallisen äänioikeuden saavuttamiseksi (Tahvanainen 2000, 4).

Helsingin Työväenyhdistyksen ehdotuksesta pidettiin työväenyhdistyksien edustajien
ensimmäinen  yhteinen  kokous  Helsingissä  1893.  Kokouksen  puheenjohtajaksi  valittiin
itseoikeutettuna  V. J.  v.  Wright.  Kokous valitsi  myös  viisijäsenisen valtuuskunnan,  johon
kaikki jäsenet valittiin Helsingistä. Wrightiläisen työväenpuolueen, joksi sitä jo voitiin sanoa,
kokouksen  hyväksymässä  työväenohjelmassa  vaadittiin  mm.  työaikalainsäädäntöä,
vakiotyöaikaa,  ammattientarkastuksen  tehostamista  sekä  tapaturmavakuutuksen  ja
eläkevakuutuksen  säätämistä.  Kunnallisesta  äänioikeudesta  todettiin  “Kaikki  rajoitukset,
jotka  ehkäisevät  työväen  osanottoa  kunnallisvaaleihin,  ovat  mitä  pikemmin  poistettava,
äänioikeus  kunnallisvaaleissa  koko  työväestölle  myönnettävä  ja  äänimäärä  rajoitettava.”
Myös  valtiollisissa  vaaleissa  haluttiin  työväelle  äänioikeus.  Lisäksi  esitettiin
samapalkkaisuutta  sukupuolesta  riippumatta  ja  työväen  tietopuolisen  ja  sivistyksellisen
kehityksen kohottamista säätämällä yleinen koulupakko ja ilmainen opetus (Turkia, 1924, 9-
13, Piilonen 1982, 16-17).

Toisessa  työväenyhdistyksien  edustajien  vuoden  1896  kokouksessa  keskusteltiin
äänioikeuskysymyksestä ja sen ääniasteikosta. Pääasiallisesti kokouksessa esitetyt mielipiteet
jakaantuivat.  Vanhasuomalaiset  eivät  pitäneet  tarpeellisena  muuttaa  äänioikeudessa  olevia
ääniasteikkoja, vaan pysyttää ne ennallaan, kun taas yhdenmukaisen äänioikeuden  kannalla
olivat  nuorsuomalaiset,  työläisradikaalit  ja  sosialistit  (Soikkanen  1975,  32-33).
Porvarissäädyn  ja  talonpoikaissäädyn  äänioikeusolojen  uudistuksiin  kokous  ehdotti
laajennuksia, mutta ne oli sidottu verotettaviin vuosituloihin. 

Edustajainkokous  laati  säännöt  työväen  valtuuskunnalle  ja  korotti  sen  jäsenluvun
viidestä  yhdeksään.  Työväen valtuuskunnan jäsenistä  äänestettäessä von Wright  ei saanut
suurinta äänimäärää,  vaan yhden äänen enemmän sai tunnettu radikaali.  Tämän kuultuaan
von Wright ilmoitti, että “hän luopuu hänelle uskotusta toimesta”, koska työväenliikkeeseen
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on  ilmestynyt  jyrkkä  suunta,  jota  hän  ei  voi  hyväksyä,  eikä  tahdo  kantaa  sen  tuottamaa
edesvastuuta.  Valtuuskunnasta  kieltäytyi  myös  eräs  vanhasuomalainen.  Valtuuskunnan
enemmistöksi nousivat nuorsuomalaiset ja työväen edustajat. Valtuuskunnan virallinen johto
oli nuorsuomalaisten käsissä (Soikkanen 1975, 33, Turkia 1924, 19-20).

Wrightiläisen työväenliikkeen toiminnassa ei ollut  kumouksellisia piirteitä,  vaan se
tahtoi  sivistyksellisesti  ja  eettisesti  parantaa  olemassa  olevia  yhteiskunnallisia  oloja.
Tavoitteena oli yhteistoiminnassa sivistyneiden ja työläisten keskeisillä toimilla etsiä yhteisiä
hyviä  ratkaisuja.  Työväestön  asiallisia  vaatimuksia  voitaisiin  ratkaista  taloudellisen
kehityksen  myöntämissä  rajoissa.  Sivistyneistön  osana  olisi  ollut  opastaa  työväkeä
ymmärtämään yhteiskunnallisia asioita ja työnantajain näkemyksiä. 

Sosialistinen työväenliike

Työväestö  ei  tyytynyt  odottelemaan  parempia  aikoja,  koska  parannuksia  ei  saatu
aikaan pyytämällä. Se ryhtyi esittämään hartaiden toiveiden sijaan vaatimuksia. Nähtiin, että
vaatimusten  takana täytyy  olla  järjestövoimaa.  Työmies-lehti  kohotti  työläisten  itsetuntoa,
koska  se  käsitteli  asioita  työväen  näkökulmasta  katsoen.  Jäsenmäärät  yhdistyksissä
lisääntyivät.  Työväenyhdistyksissä  syntyi  käymistila,  joka johti  porvarillisten  ja työläisten
eroon.  Alettiin  perustaa  työväenyhdistyksien  alaosastoiksi  ammattiosastoja  ja  niiden
vaikutuksesta yhdistykset alkoivat muuttua luonteeltaan proletaarisiksi.  Työväenyhdistyksien
ja  niihin  kytkeytyneiden  ammattiosastojen  perustaminen  vilkastui.  Jotta  toiminta  olisi
laillisella  pohjalla,  hyväksyttiin  säännöt  ja  haettiin  niille  kuvernööriltä  vahvistusta,  jonka
saaminen oli tosin “valtiollisen” tarkoituksen vuoksi hankalaa. Välttääkseen laittoman tilan
suomenkielisetkin  yhdistykset  liittyivät  Suomen  Ruotsalaiseen  Työväenliittoon,  jolla  oli
oikeus perustaa alaosastoja. Näin voitiin turvata yhdistymis- ja kokoontumisvapaus ainakin
jossakin määrin.

Työväenliikkeen johto oli wrightiläisten nuorsuomalaisten käsissä, mutta sosialistiset
ajatukset  levisivät  suurissa  kaupungeissa  työväenyhdistysten  jäsenistössä.  Tätä  kehitystä
olivat Työmies-lehdessä olleet sosialismia käsitelleet  kirjoitukset tukeneet.  Kun oli käynyt
selväksi,  että  työväestön  esittämät  ajatukset  lainsäädännön  muuttamiseksi  ja  ehdokkaiden
vaaleihin  asettamisessa  eivät  saaneet  eri  säädyissä  ja  puolueissa  kannatusta,  kypsytti  se
mielipiteitä ryhtyä ajamaan työväen asioita poliittisen tien kautta. Nämä olivat niitä seikkoja,
jotka  vahvistivat  erimielisyyttä  vanhoillisten  nuorsuomalaisten  ja  toisaalta  radikaalimpien
nuorsuomalaisten ja sosialistien välillä.

Kolmas  työväenyhdistyksien  edustajainkokous  pidettiin  Turussa  17.-20.7.1899.
Eräiden  työväenyhdistyksien  tekemien  esityksien  johdosta  kokouksessa  vilkkaasti  käydyn
keskustelun  jälkeen  perustettiin  koko  maassa  toimiva  Suomen  Työväenpuolue.
Puolueohjelman  muotoili  kokouksessa  kutsuttuna  oleva  Ruotsin  puolueen  puheenjohtaja
Branting sovitteluna  wrightiläisten  ja  sosialistien  välillä.  Ohjelmaan  otetut  “lähimmät
pyrinnöt” olivat Saksan puolueen ohjelmasta. Puolueohjelman perusteluina olivat: “Suomen
Työväenpuolue,  joka perustuu yleisen  työväenliikkeen periaatteisiin  yhteiskuntakehityksen
suhteen,  pyrkii  kaikissa  suhteissa  Suomen  työväen  taloudelliseen  ja  yhteiskunnalliseen
vapautumiseen. Perusedellytyksinä siihen on Suomen kansallisen itsenäisyyden säilyttäminen
ja suojeleminen.” Ohjelmassa lähimpinä tavoitteina oli 13 kohtaa mm. yleinen ja yhtäläinen
ääni-  ja  vaalioikeus,  eduskunnan  lainsäädännön  ja  verotusoikeuden  laajentaminen,
kansalaisoikeudet  (kokoontua,  yhdistyä,  lausua  ja  julkaista),  8-tunnin  työaika-  ja
minimipalkkalaki,  sukupuolinen  yhdenvertaisuus,  vanhuus-  ja  työväenvakuutus  ja
torppareille  vuokrasopimukset,  vuokraoikeuden  siirto-oikeus.  (Soikkanen  1975,  29-44,
Turkia 1924, 20-26.)
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Suomen  Työväenpuolueen  ensimmäinen  puoluekokous  oli  Viipurissa  1901.
Äänioikeuden  laajentamista  vaatineessa  keskustelussa  puhuttiin  työlakon  käyttämisestä
painostuskeinona. Verotusmuodon tavoitteeksi asetettiin progressiivinen verotusjärjestelmä.
Vapunpäivää  kehotettiin  viettämään  työväen  juhlapäivänä.  Kokouksessa  olivat  esillä
puoluehallinnolle  valmisteltaviksi  annetut  tapaturma-  ja  vanhuusvakuutuslainsäädännön
kehittäminen,  työaikakysymys  ja  torpparikysymys.  Kokous  antoi  puoluehallitukselle
valmisteltavaksi seuraavassa puoluekokouksessa käsiteltävän puolueohjelman.

Kun Suomen Työväenpuolue piti toisen puoluekokouksen 1903 Forssassa, se muuttui
Suomen  Sosialidemokraattiseksi  Puolueeksi ja  otti  sosialismin  puolueohjelmaansa.
Puolueohjelma  noudatti  suurelta  osilta  Itävallan  sosialidemokraattisen  puolueen  ohjelmaa,
joka  oli  lyhennelmä  Saksan  sosialidemokraattisen  puolueen  Erfurtin  ohjelmasta.  Forssan
tavoiteohjelmaan otettiin myös Turun ja Viipurin kokouksissa esillä olleita vaatimuksia sekä
Erfurtin ohjelman asioita. Vaatimuksia olivat mm. yleinen ja yhtäläinen ääni- ja vaalioikeus
kaikille  21  vuotta  täyttäneille;  täydellinen  yhdistymis-,  kokoontumis-,  lausunto  ja
painovapaus;  yleinen,  ilmainen  koulupakko;  välillisten  verojen  poistaminen  ja
progressiivinen tuloverotus; maksuton oikeusapu ja oikeudenkäyttö; terveydenhoito valtion ja
kuntien  velvollisuudeksi,  kunnan  maksettava  sairaudenhoitokustannukset.  Lisäksi  olivat
erillisohjelmat työväensuojelusta ja kunnallishallinnosta, jossa kunnan tehtävänä on palvella
kuntalaisia, sekä maataloudesta ynnä vaatimus eduskuntauudistuksesta. Puolueen tehtävänä
nähtiin  “köyhälistön  järjestäminen,  kohottaminen  tajuamaan  asemansa  ja  tehtävänsä,  sen
tekeminen henkisesti ja aineellisesti  taistelukykyiseksi”.  Sorrettujen on otettava oikeutensa
yhteisellä voimalla,  sillä kukaan ei  niitä muutoin anna.  Kapitalistisen kehityksen ajateltiin
muuttuvan  sosialismiksi  poistamalla  tuotantovälineiden  yksityisomistukseen  pohjautuva
vääryys  “tuotannon  välikappaleiden  siirtämisellä  yksityisomaisuudesta  kansan
omaisuudeksi”.   (Soikkanen  1975,  54-55,  Toisen  Suomen  Työväen  Puoluekokouksen
pöytäkirja).

Suomen  Sosialidemokraattisen  Puolueen  kolmas  (ylimääräinen)  kokous  pidettiin
Helsingissä 1904. Hallituksen säätyvaltiopäiville  antama äänioikeusuudistus  ei  tyydyttänyt
työväestöä,  vaan  vanhoillisuudessaan  ärsytti.  Ehdotuksessa  olisi  jonkin  verran  laajennettu
porvarissäädyn  ja  talonpoikaissäädyn  äänioikeutta,  mutta  äänioikeus  olisi  edelleen  ollut
sidottu koulutustasoon ja veronmaksuun. Puoluekokouksessa katsottiin, että kun porvarilliset
puolueet  eivät  tue  työläisten  vaatimuksia  äänestysjärjestelmän  muuttamiseksi,  eivät
työläisetkään tule  tukemaan rahavaltaisia  puolueita  (porvareita  ja  talonpoikia)  vaalityössä.
Puolue julisti vaalilakon ja kielsi puolueen jäseniä olemasta muiden puolueiden ehdokkaina
(Turkia 1924, 40-43).

Vuoden  1899  helmikuun  manifestin  tavoitteena  oli  Suomen  muuttaminen
samanarvoiseksi  venäläisten  maakuntien  kanssa  ja  venäläistyttäminen.  Suomi  oli  siihen
saakka saanut pitää omat lakinsa.   Venäjällä ei  ollut  kokoontumis-  tai  painovapautta  eikä
muitakaan  tähän  kuuluvia  vapauksia.  Taloudelliset  ja  valtiollisetkin  asiat  olivat  heikolla
tolalla.  Venäjällä  mieliala  oli  kiihtynyt  tappiollisen  venäläis-japanilaisen  sodan  takia.
Vaadittiin perustuslaillisen järjestelmän toteuttamista.  Vaatimuksen tehostamiseksi puhkesi
Venäjällä rautatielakko.   Suomessa ryhdyttiin  lokakuun lopulla  1905 lakkoon, aluksi vain
tukemaan venäläisiä lakkolaisia. Lakon aloittivat työläiset, mutta pian se levisi myös muihin
yhteiskuntaluokkiin  koko  maan  käsittäväksi  suurlakoksi.  Suomessa  lakko  tähdättiin
sortotoimenpiteitä vastaan vaatimuksena laillisten olojen palauttaminen sekä autonomian ja
kansalaisvapauksien  tunnustaminen  ja  parantaminen.  Sosialidemokraatit  vaativat
laittomuusajan  virkamiesten  ja  senaatin  erottamista  ja  laillisten  olojen  palauttamista.
Porvaritkin  vaativat  myös  laillisten  olojen palauttamista,  mutta  olivat  valmiit  uudistuksiin
laillisia  muotoja  noudattaen.  Perustuslailliset  olivat  yhteydessä  kenraalikuvernööriin  ja
yrittivät  sitä  tietä  saada  lailliset  olot  palautetuksi.  Tamperelaiset  työläiset,  Yrjö  Mäkelin
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ensisijassa, muotoilivat “Punaisen julistuksen”. Se julkaistiin 1.11.1905 Tampereella suuressa
kansankokouksessa  ja  sen  olivat  hyväksyneet  myös  porvarit.  Punaisessa  julistuksessa
kehotettiin säätyvaltiopäiviä koolle säätämään yksikamarinen eduskunta. Punaisen julistuksen
keskeinen  sanoma  oli  autonomian  laajentaminen.  Työväen  vaatimusten  johdosta
perustuslailliset  toimittivat  keisarille  manifestiluonnoksen  ja  vedottiin  tilanteen
vaarallisuuteen. Keisari 4.11.1905 antamassaan julistuksessa lupasi palauttaa lailliset olot ja
antaa  kansalaisvapaudet.  Samalla  hän  määräsi  säätyvaltiopäivät  koolle  uudistamaan
valtiopäiväjärjestyksen, jonka perusteella piti muodostaa yksikamarinen eduskunta.    (Ryömä
1924, 153-159, Oittinen 1948, 131).

Suurlakon  jälkeen  pidettiin  Sosialidemokraattisen  Puolueen  neljäs  (ylimääräinen)
puoluekokous Tampereella 1905. Puoluekokous totesi valtiopäivät määrätyn koolle laatimaan
Suomelle uusia perustuslakeja, joiden mukaisesti yleisillä, yhtäläisillä ja välittömillä vaaleilla
valittaisiin eduskunta. Tämän johdosta puolue päätti osallistua (1905) piakkoin eteen tuleviin
valtiopäivävaaleihin.  Puoluehallintoa  kehotettiin  laatimaan  yksityiskohtainen  suunnitelma
kansanvaltaisesta  eduskuntaehdotelmasta.  Samalla  ilmoitettiin  valmistauduttavan  uuteen
suurlakkoon,  mikäli  valtiopäivät  eivät  toteuttaisi  yleistä  ja  yhtäläistä  äänioikeutta  ja
yksikamarista  eduskuntaa.  Senaatti  asetti  joulukuun alkupäivinä  1905 komitean  laatimaan
ehdotusta valtiopäiväjärjestykseksi.  Mukaan tuli  kolme työväenliikkeen edustajaa. Senaatti
käsitteli komitean tekemän ehdotuksen, mutta korotti äänioikeusikärajan 24 vuoteen.  Keisari
vahvisti  esitykset  toukokuun  1906  alussa,  jonka  jälkeen  ne  tulivat  säätyjen  ratkaisevaan
käsittelyyn ja hyväksytyiksi (Soikkanen 1975, 89-91).

Vuoden 1905 suurlakko oli  merkityksellinen  työväenliikkeelle.  Työväestön  piirissä
oltiin  tietoisia  työväenliikkeen  johtavasta  asemasta  suurlakon aikana.  Työväenliike  osoitti
yhteistoiminnassaan voimaa, jonka vaikutusta ja merkitystä ei voi noin vaan sivuuttaa. Lakko
ja  sen  tulokset  saivat  aikaan  mielenmuutosta  ja  vahvistusta  oman  asian  oikeutuksesta.
Työväen  järjestötoiminta  alkoi  runsastua,  aktiivisesti  perustettiin  uusia  yhdistyksiä
puolustamaan työväestön omia yhteiskunnallisia oikeuksia. Maaseudun työväenyhdistyksissä
perustettiin  torppariosastoja  ja  joitakin  itsenäisiä  torppariyhdistyksiäkin  syntyi  (Oittinen
1948,  143).   Puolueeseen  liittyi  runsaasti  jäseniä,  ja  siten  puolueesta  tuli  tosiasiallinen
joukkoliike.  Omaksuttiin  käsitys,  että  poliittinen  toiminta  omien  asioiden  ajamisessa  ja
yhteiskunnallisten muutosten aikaansaamisessa on työväenjärjestöissä keskeisintä.

Tällaisen  voimakkaan  kasvun  vaiheessa  pidettiin  Suomen  Sosialidemokraattisen
Puolueen  viides  puoluekokous  Oulussa  1906.  Puoluekokouksen  tärkeimpinä  tehtävinä  oli
tehdä ratkaisuja edessä olevien eduskuntavaalien takia, hyväksyä vaaliohjelma ja puolueelle
uudet säännöt. Puolue päätti ottaa osaa vaaleihin liittoutumatta muiden puolueiden kanssa.
Suomen asemaa se ei pitänyt turvallisena ja itsenäisenä niin kauan, kun eduskunnan oikeudet
ovat rajoitetut ja tosiasiassa alistetut  Venäjän vallan korkeimmalle haltijalle,  jolla on jopa
oikeus  päättää  eduskunnan  kokoontumisesta  ja  hajottamisesta.  Siksi  puolue  asetti
vaatimukseksi  eduskunnan  lainsäädäntöoikeuden  ja  valtiontaloutta  koskevassa  asioissa
päätösvallan  laajentamisen.  Aikaisemmin  samana  vuonna  Tampereella  pidetyn
torpparikokouksen  päätöksien  perusteella  laadittu  maatalousohjelma  oli  torppareiden  ja
tilattoman  väestön  toiveiden  mukaisena  tuomassa  parannuksia  torppareiden  asemaan
kirjallisesti turvattavalla vuokraoikeudella. Puoluesäännöt uudistettiin ja puolueorganisaatio
uudistettiin  puolueen  kasvamisen  ja  vaalien  vuoksi.  Niiden  mukaisesti  edustajat
puoluekokoukseen  valitsevat  kunnallisjärjestöt,  eivät  perusjärjestöt  (Soikkanen  1975,  99-
103).

Vuoden  1906  puoluekokouksen  hyväksymässä  vaaliohjelmassa  painotettiin
voimakkaasti kunnallisen äänioikeuden vaatimusta. Koska valtiollisen äänioikeuden kanssa ei
samanaikaisesti  saatu  kunnallista  äänioikeutta,  puoluekokous  hyväksyi  kunnalliseksi
menettelytapaohjeeksi,  että  kunnallisiin  vaaleihin  osallistumisesta  päätetään  kunnittain  ja
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muutoinkin  kunnalliseen  toimintaan  osallistumisesta  päätetään  itsenäisesti  ja  pyritään
painostamaan muita puolueita kansanvaltaisille linjoille. (Oittinen 1948, 133, Tanner 1924a,
97-98, Turkia 1924, 66-67).

Sosialidemokraatit  tekivät  heti  ensimmäisessä  eduskunnassa  esityksen
kunnallisasetuksen  muuttamisesta,  mutta  se  ei  johtanut  päätökseen.  Senaatin  asettama
komitea ryhtyi tekemään ehdotusta kunnallisen äänioikeuden uudistamisesta. Mietinnössään
komitea  ehdotti  äänioikeuden  21 vuoden ikään,  mutta  kytki  sen kunnalliseen  tuloveroon.
Mietinnöstä  pyydettiin  kuntien  lausunnot.  Kun  Tuusulan  kuntakokous  30.5.1908  oli
antamassa  lausuntoa,  osanottajien  enemmistö  oli  sitä  mieltä,  että  kaikilla  21  vuotta
täyttäneillä veronmaksusta riippumatta tulisi olla äänioikeus. Työväen puolelta vastustettiin
komitean tekemää ehdotusta ja haluttiin, että jokaisella 20 vuotta täyttäneellä sukupuolesta
riippumatta tulee olla kunnallinen ääni- ja vaalioikeus kunnallisveron maksusta riippumatta.
Asiasta äyrimäärien mukaisilla äänillä päätettäessä kuntakokous katsoi, ettei aika ole vielä
otollinen niin suuriin muutoksiin kunnallisissa äänestyksissä, kuin lakiehdotuksessa esitetään,
vaan  tuohon  päämäärään  olisi  pyrittävä  asteittain.  Eduskunta  hyväksyi  vuoden  1908
valtiopäivillä  uudet  kunnallislait,  joissa  äänioikeus  oli  toteutettu.  Kun  lakeja  ei
“korkeimmassa  paikassa”  vahvistettu,  kehotti  puoluekokous  laatimaan  uudet  tarkennetut
esitykset käsittelyä varten. Puoluekokouksessa puhuttiin myös vaalilakkoon ryhtymisestä. Se,
että  työväestön  piirissä  havaittiin  kunnallisen  toiminnan  suuri  merkitys  sosiaalisten
uudistusten  toteuttamisessa,  nostatti  katkeruutta  vallitsevaa  kunnallisjärjestelmää  kohtaan.
Kunnallisen lainsäädännön uudistaminen jäi vuoteen 1917, jolloin eduskunta ensimmäisillä
valtiopäivillä hyväksyi uudet kunnallislait. Ne saatiin vahvistetuiksi vasta marraskuun lopulla
1917,  mutta  sisällissodan  vuoksi  ensimmäiset  kunnallisvaalit  voitiin  toimeenpanna  vasta
vuoden kuluttua.   (Itkonen 1946, 40-41, Oittinen 1948, 133-134, Turkia 1924, 68-69)

Korso  -  kahden pitäjän rajaseutu

Rautatie, asema ja alue

Korson asema ja Korson seutu liittyvät hyvin kiinteästi rautatiehen ja sen historiaan.
Suomessa  se  alkoi  jo  vuonna  1856,  jolloin  Suomen  suuriruhtinas  Aleksanteri  II  kehotti
Suomen senaattia asettamaan rautatiekomitean tutkimaan Venäjällä jo 1840-luvulla käyttöön
otetun ja siitä hyviä kokemuksia saadun rautatien rakentamismahdollisuuksia. Tavoitteena oli
parantaa  ja  nopeuttaa  Suomen sisämaan  ja  rannikon sekä  Pietarin  välisiä  kulkuyhteyksiä.
Komitea  teki  nopeasti  työnsä,  ja  ehdotti  rakennettavaksi  rautatien  Hämeenlinnaan.
Maaliskuussa  1857  antoi  keisari  käskykirjeen  rautatien  rakentamisesta.  Alun  perin  oli
tarkoituksena  rakentaa  rautatie  kaksiraiteisena,  mutta  toteutettiin  se  yksiraiteisena.  Toinen
raidepari  Helsingistä  Keravalle  rakennettiin  vuonna  1899.  Työhön  pestattiin  vuoden
sopimuksella  “rautatierenkejä”,  mutta  suurin  osa  oli  tilapäisiä  päivä-  ja  urakkamiehiä.
Työväki vaihtui jatkuvasti. Rautatien rakentaminen elävöitti rakennustyön ympäristöä ja antoi
elintarvikkeiden myynnistä tuloa paikallisille. Säännöllinen liikenne radalla aloitettiin 1862. 

Junavuorojen  luvun  kasvaessa  tarvittiin  Keravan  ja  Tikkurilan  välille  junien
ohituspaikka  Korsoon  Tuusulan  pitäjään.  Aivan  likellä  ratapihaa,  sen  eteläpuolella,  on
Hanalan asutus Helsingin pitäjässä. Korson alue oli silloin lähes asumatonta, vain muutama
mökki  lähiympäristössä.  Rautatiealueelle  rakennettiin  ohitusraide,  asemarakennus  ja
henkilökunnan  asunto.  Asemalle  palkattiin  kaksi  kirjanpitäjää,  toinen  heistä  toimi  aluksi
asemapäällikkönä, junanlähettäjä, vaihdemies ja asemamies. Korson asema avattiin henkilö-
ja  tavaraliikenteelle  1889.  Pian  jouduttiin  rakentamaan  asemalle  varastopaikka  ja  lisää
henkilökunnan asuntoja. Alkuperäinen asemarakennus paloi 1908 ja uusi rakennettiin 1918.
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Kun ympäristön asujamisto halusi käyttää hyödykseen uutta liikennepaikkaa, syntyi harvaan
asutulle  ja  lähes  tiettömälle  seudulle  useita  paikallistiehankkeita.  Ensin  lähtivät
ruotsinkyläläiset  asialle  ja  tie  Ruotsinkylän  ja  Korson  välille  valmistui  1890-luvulla.
Valmistuneen tieyhteyden saaneet ruotsinkyläläiset toimittivat kylän taloista maidon Korson
kautta  junalla  Helsinkiin  vuosikymmenien  ajan.  Myös  Nissbackan  kartanon  omistaja
leskirouva Beda Elisabeth Backman toimitti asemalle Helsinkiin lähetettävän maidon.   1890
luvulla tehtiin aloitteet myös Nissbackan tien ja Hyrylän - Korson tien rakentamisesta, mutta
niiden  toteutus  siirtyi  1900-luvulle.  Tuusulan  nimismies  ajoi  Korson  -  Hyrylän  tien
rakentamista  sen  vuoksi,  että  huonokuntoista  tietä  ruhjovat  sotilaskuljetukset  voitaisiin
Keravan sijasta ohjata Korsoon. (Rosenberg - Selin 1995, 235-362, Nikinmäen historiikki
1997, 18.)

Korson liikennepaikan rakentaminen,  junien pysähtyminen  ja  siten junayhteyden  -
niin henkilö- kuin tavaraliikenteenkin - saaminen Helsinkiin paransi kulkuyhteyksiä ja lisäsi
aseman käyttöä. Maalta Helsinkiin työn perässä muuttaneet työmiehet huomasivat Helsingin
asuntotilanteen erittäin vaikeaksi ja hyvin kalliiksi vuokra-asuntojen vähäisyyden vuoksi. He
alkoivat hankkia maaseudulta halpaa tonttimaata voidakseen “selkänahalla” saada itselleen ja
perheelleen siedettävän asunnon. Näin hakeuduttiin myös Korsoon, jossa asutuksen määrä
kasvoi.  “Huvilanomistajien”  osuus lisääntyi.  Uuden kodinpaikan hankkineista  lienee  suuri
osa  ollut  ammattitaitoisia  rakennusmiehiä,  koska  lehtikirjoituksissa  puhutaan  työläisistä,
usein muurareista, jopa Korsoon saakka tilatusta muurarien soittokunnasta.  Väestö ja aseman
liikenne  lisääntyi.  Tuusulan  kunnan  taksoituslautakunnalla  verotuksen  pohjana  olevien
henkikirjojen  mukaan  Alikeravalla,  johon  Korso  kului,  vuonna  1906 oli  249  “savua”  eli
ruokakuntaa  ja  vuonna  1909   220  ruokakuntaa,  joissa  oli  366  henkeä.  Vuoden  1907
henkikirjassa  oli  merkitty  253  henkirahaa1 maksavaa  ja  263  sellaista,  joilta  ei  peritty
henkirahaa, eli yhteensä noin 526 asukasta. Henkiveroa maksamattomia eli alle 15 vuotiaita
lapsia oli noin puolet asukasluvusta (Tuusulan taksoituslautakunta). Tuusulan seurakunnan
kirkonkirjassa (sivu KKS 1910-1919) oli merkitty “Korson asema” 1960 asukasta. (Siihen
aikaan  merkittiin  valtiollisten  vaalien  ääniluetteloon  erikseen  Rautatiealue  ja  sen
äänioikeutetut, joten tuossa on tarkoitettu Korson aseman alueella asuvien kokonaismäärää,
joka  olisi  ollut  keskimäärärin  noin  20  henkeä.)  Alikeravan  alueella  työpaikkoina  olivat
leipuri,  kaksi  suutaria,  puuseppä,  maakauppa,  räätäli  sekä  Keravan  ja  Savion  tiiliruukki.
Korsossa oli myös Salmisen kauppa. Hanalan kylän asukasluku 1890 oli 280 henkeä, jotka
saivat  toimeentulonsa  maataloudesta  ja  käsitöistä.   Vuonna  1907  oli  Hanalan  (Rekolan)
asukasluku henkikirjojen mukaan 210 henkeä, vuonna 1909 210 henkeä ja vuonna 1910  255
henkeä.  Vuonna  1910  Hanalan  asukasluvusta  oli  kolmasosa  kaupunkimaisten  ammattien
harjoittajia. Juna pysähtyi Rekolassa kesäisin tarvittaessa, mutta vuodesta 1902 myös talvisin.
Vuodesta 1907 alkaneiden kiinteistökauppojen seurauksena syntyi  Rekolan aseman luokse
omakotialue. Tie Korsosta Rekolan asemalle ja Hanalan myllylle rakennettiin. Hanalassa oli
mylly  ja  Oy.  Koskisen  tiilitehdas  suunnilleen  niillä  paikkeilla,  missä  oli  juoksija  Taisto
Mäkelän huvila.  Tiilitehtaan  tiilet  kuljetettiin  kapearaiteista  rautatietä  pitkin  Tikkurilaan
junaan lastattavaksi.  Korsoon perustettiin 1896 alusta postipysäkki ja vuoden 1901 alusta
postitoimisto.  Aluksi  asukkaiden  oli  noudettava  posti  asemalta.  Tilalliset  noutivat  postin
samalla,  kun  toivat  maitoa  Helsinkiin  lähetettäväksi.  Ruotsinkieliset  maidontuojat  eivät
kuitenkaan huolineet mukaansa suomenkielisiä lehtiä. Korson kautta 1916 kulki kaikkiaan 7
postijunaa päivässä,  yksi  matkustajajuna sekä neljä  paikallisjunaa,  joista  kaksi  aamulla  ja
kaksi illalla. (Rosenberg- Selin 1995, 371-377, Hako 1983, 78, Litzen 1988, Litzen-Vuori
1997,  34,  82,  Tuusulan  kunnan  vuosikertomus  vuodelta  1916,  Helsingin
kihlakunnan…/Helsingin mlk:n ja Tuusulan henkikirjat 1906-1910.)

1 Henkirahaa eli henkiveroa olivat velvolliset maksamaan kaikki 15 vuotta täyttäneet. Henkivero lakkautettiin 
1924. 
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Koulu- ja muita kulttuuriharrastuksia

Monet  pääkaupunkilaiset  olivat  rakentaneet  Korsoon  “villoja”,  joissa  he  viettivät
kesälomia, ja alkoivat vähitellen osallistua muuhunkin paikkakunnan elämään. Ajan hengen
mukaisesti he näkivät sivistyneiden tehtävänä, wrightiläisten tapaan, kansan “syvien rivien”
sivistämisen  tärkeäksi.  Tähän  liittyen  ylioppilaat  pitivät  Korson  Krekelässä  sunnuntaisin
kyläkoulua.  Koulussa  annettiin  luku-  ja  kirjoitustaidon  sekä  laskennon  opetusta  6  -  40
vuotiaille  oppilaille  sekä  pidettiin  esitelmiä  kulttuurielämästä,  kehitysopista,  isänmaan
historiasta, taikauskosta ja urheilusta. Myöhemmin järjestettiin edistyneemmille koululaisille
jatkokursseja.  Yrjö Tikkasen (1953) mukaan ovat  opettajina  olleet  mm.  Onerva  Lehtinen
(kirjailija L Onerva) ja Vilho Reima. Paikalliset asukkaat pitivät lasten opetuksen saamista
tarpeellisena  ja  perustivat  koulun  kannatusyhdistyksen,  joka  ylläpiti  myös  kirjastoa  ja
lukutupaa.  Kannatusyhdistys  järjesti  koulun,  kirjaston  ja  lukutuvan  hyväksi  iltamia
(kansanhuveja),  joissa  esim.  1905  torvisoittoa  esitti  Helsingin  muurarien  14-miehinen
soittokunta, ja arpajaisia, joihin 30 hengen ompelu- ja käsityöseura valmisti arpajaisvoitot.
Kun Korson koulun toimintaa oli “kannatettu vähävaraisten yksityisten vastuulla”, haettiin
sille 1901 Tuusulan kunnalta avustusta. Avustus tuli, pääasiassa opettajan palkkaukseen, ja
varsinainen Korson yksityinen koulu toimi K. Lindholmin torpassa. Koulussa oli oppilaita
sekä  Tuusulasta  että  Helsingin  pitäjästä.  Koulu  toimi  vuodesta  1901  valtionapuun
oikeutettuna  vuokrahuoneistossa  vuoteen  1904 saakka,  jolloin  valmistui  Jurvalan  tilasta  -
ilman vuokraa aina vuoteen 1952 - saadulle tontille Korson Leppäkorven koulutalo. Vuonna
1914  Korson  koulussa  oli  36  oppilasta,  joista  poikia  23  ja  tyttöjä  13.  Kun  osuuskunta
“Toimela”  palstoitti  1905  paikkeilla  Nissbackan  kartanolta  ostettuja  maita
maanviljelystiloiksi,  alkoi  suomalaisasutus  lisääntyä  Jokivarressa.   Alueen asukkaat  olivat
pitäneet  1908-1909  syksyisin  1-5  viikon  ajan  pientenlastenkoulua,  mutta  kun  se  ei
tyydyttänyt vuodesta 1910 omin varoin pidetyn koulun tarvetta, he tekivät esityksen Korson
koulun johtokunnalle Jokivarren koulun lisäluokan perustamisesta.  Esitys  johti siihen, että
kunta  1917  jakoi  Korson  koulupiirin  kahtia  ja  muodosti  koulupiirin  Jokivarren  seudulle.
Jokivarren ja Nikinmäen seudun asukkaat saivat tukea yksityiselle koululleen, joka otettiin
kunnan haltuun 1919 alusta lukien. Tuusulan kunnanvaltuusto päätti syksyllä 1918, että kunta
hankkii  koulutarvikkeet  ja  kirjat  kaikille  koululapsille.  Tuusulan  kuntakokous  päätti
29.12.1917 perustaa  jokaiselle  koululle  koulukeittiön  ja  antaa  sille  avustusta  10  markkaa
oppilasta  kohti.   (Tikkanen  1953,  Rosenberg  -  Selin  1995,  595-597,  601,  603,  Tuusulan
kunnan  vuosikertomus  vuodelta  1914,  Tuusulan  kuntakokous  27.10.1917  ja  29.12.1917,
Tuusulan kunnanvaltuusto 28.9.1918 § 10-11, Uusimaa 26.1.1900, 2.3.1900, 8.2.01,9.8.05,
25.10.07).

Kuntarajan toisella puolella Helsingin maalaiskunnassa oli Hanabölen ruotsinkielinen
noin  20  oppilaan  pikkukoulu  1907.  Björkbackan  ruotsinkielinen  koulu  ja  Rekolan
suomenkielinen  koulu  perustettiin  1918.  (Vantaan  kaupunginarkisto,  Hgin  mlk:n
kunnallislautakunnan kertomus.)

Korson  lainakirjasto,  jossa  vuoden  1900  alussa  oli  149  lainakirjaa,  ja  lukutupa
toimivat koulun käsityöluokassa. Lukutupa oli avoinna joka arki-ilta 5 - 8 ja pyhäpäivinä 2 -
8. Vuonna 1906 lukutupaan oli  tilattu seuraavat sanoma- ja aikakauskirjat lehdessä olleen
uutisen  mukaan:  “Etelä-Suomi,  Helsingin  Kaiku,  Helsingin  Sanomat,  Kanerva,  Koti-  ja
yhteiskunta Käsitöitä, Kurikka, Kylväjä, Kyläkirjasto ja kyläkirj. Kuvalehden A-sarja, Kyläk.
Kuvalehden  B-sarja,  Mikkelin  Sanomat,  Pellervo,  Raataja,  Suomen  Urheilulehti,
Terveydenhoitolehti,  Tuulispää,  Työmies,  Työmiehen Illanvietto,  Uusimaa,  Uusmaalainen,
Uusi  Rautatielehti,  Uusi  Suometar  ja  Vartija.”  Samassa  uutisessa  kerrottiin  myös
sanomalehtien Korsossa enentyneen  ja sekä Työmiehen että Uusimaan tilaajien lisääntyneen
(Uusimaa 12.1.1906).
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Tuusulan  kuntakokouksen käsitellessä  20.12.1907 kunnan tulo-  ja  menoarviota  oli
esillä  Tuusulan  työväenyhdistyksien  edustajain  pöytäkirja.  Siinä  esitettiin,  että  “kunta
luovuttaisi kunnan nyt käytettävissä olevat Paloviina verorahat Tuusulan työväenyhdistyksien
kesken jaettavaksi kirjojen hankkimiseksi sanotuin yhdistyksiin.” Porvaripuoli ei tätä esitystä
ollut  valmis hyväksymään,  vaan katsoi,  että kyseiset  rahat tulisi  sijoittaa kunnan menojen
katteeksi.  Työväen  edustajat  toivat  esiin  halun  käyttää  rahat  työväen  sivistystarpeiden
tyydyttämiseksi  hankkimalla  kirjoja  työväenyhdistyksien  kirjastoon.  Äänestyksessä,  joka
toteutettiin  veroäyrimäärien  mukaisilla  äänillä,  työväenyhdistyksien  edustajain  esitys
hylättiin. Kun ottaa huomioon sen alttiuden ja innostuneisuuden sekä yhteisöllisyyden, mikä
Korsossa  vallitsi  yhteisten  asioiden  edistämiseksi,  kyseiset  “Paloviina  verorahat”  olisivat
varmaankin menneet Korson kirjaston ja lukutuvan hyväksi. Voitaneen katsoa jonkinlaiseksi
“omantunnon  kolkutteluksi”,  kun  määrärahojen  hylkäyspäätöksen  jälkeen  agronomi  R.
Adelson lahjoitti  Korson  lainakirjastolle  runsaan  kokoelman  kirjoja.  Varojen  puutteessa
kirjaston uusintahankintoja ei ollut pitkään aikaan voitu tehdä ja moni paikkakuntalainen oli
ehtinyt sen “läpi lukea” (Uusimaa 11.12.1907).

Pääkaupungin  järjestöt  vierailivat  usein  Korsossa  ja  järjestivät  samalla  iltamia  tai
olivat lähiseudulla aikaansaamassa uusia yhdistyksiä. Helsinkiläinen Raittiusseura Koitto oli
usein  sekä  vierailulla  että  perustamassa  raittiusseuroja  lähiseutujen  kuntiin.   Koitto  oli
Korsossa helmikuun 7. päivänä 1904 pitämässä iltamia ja sai synnytetyksi samalla Korsoon
raittiusseuran,  joka  sai  nimekseen  “Este”.  Seuraan  liittyi  heti  28  jäsentä.  Raittiusseuran
perustamiseen  lienee  ollut  eräänä  syynä  Korson  asemalla  tapahtuva  viinatarjoilu.  Uuden
talviaikataulun  mukaisesti  Hankoon  ja  Kotkaan  menevät  junat  pysähtyivät  ensimmäisen
kerran Korsossa, joten Korsossa nähtiin paljon sellaisia matkustajia, jotka olisivat halunneet
jäädä pois ennen Korsoa, mutta eivät olleet ottaneet huomioon uutta talviaikataulua. Olihan
Korsossa lämmin asemarakennus, jossa saattoi nauttia virvokkeita ja odotella paluujunaa.  Ei
ihme, että Tuusulan raittiusseurat “anoivat” Rautatiehallitukselta viinan tarjoilun lopettamista
Korson asemalla.  “Este” järjesti perheiltamia, mutta seuran kirjeenvaihtaja valitteli sitä, että
ihmisiä, etenkin vanhempia, oli saapunut juhliin vähänlaisesti. Vielä vuonna 1906 mainitaan
“Esteen”  pitäneen  vuosikokouksensa  ja  valinneen  toimihenkilönsä  (Uusimaa  15.2.1904,
29.2.1904, 8.2.1904, 18.3.1904, 19.1.1906).

Voimistelu- ja urheiluharrastus

Maaliskuussa 1910 järjestivät Korson nuoret keskinäisen hiihtokilpailun ja jakoivat
siinä paremmuuksiaan (Uusimaa 18.3.1910). Ehkä se lienee antanut  impulssin siihen,  että
juuri paikkakunnalle muuttanut innokas urheilija, kauppias Hj. Salminen, kutsui voimistelusta
ja  urheilusta  kiinnostuneita  henkilöitä  saapumaan  28.3.1910  kotiinsa  keskustelemaan
voimisteluseuran perustamisesta. Paikalle tulleet päättivät yksimielisesti perustaa voimistelu-
ja  urheiluseuran  ja  “Päätettiin  yhtyä  Korson  Työv.  Yhd.  alaosastoksi”.  Pöytäkirjassa
mainittiin, että “jäsenien nimiä ja nuorta väestöä kirjoittikin heti hyvin runsaasti seuraan. Oli
tyttöjä  myös  jotka  olivat  hyvin  innokkaita  uudelle  yritykselle.”  Seura  lähetti  Korson
Työväenyhdistykselle ehdotuksen, että se järjestäisi alkavan seuran hyväksi ”tuottavia huveja
eli muuta rahallisen aseman turvaamiseksi”. (Kalskeen pöytäkirja 28.3.1910).

Seuraava  kokous  pidettiin  pienviljelijä  Kalle  Virtasen kodissa  ja  otettiin  seuran
nimeksi V- ja U-seura Kalske. Toimikuntaan puheenjohtajaksi valittiin “Hra Hj. Salminen,
siht.  Lehtonen,  M.”  jäseniksi  ”Herrat  Kalle  Vehviläinen,  Kalle  Sirén,  Juho Anttila,  Otto
Kunnas ja Neiti Fanny Åström. Varalle Hra Osk. Ruusuvuori, Lauri Virtanen ja Neiti Hulda
Järvimaa. Tilintarkastajiksi Hra Vilh. Lännenmaa ja Lauri Virtanen. Varalle Herra Rudolf
Suvio ja K. Järvinen.”  Seurasta muodostui koko kylän yhteinen. Toimikunnan jäsenistössä
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tapahtui  vaihdoksia,  mm.  seuran varasihteeriksi  valittiin  työväenyhdistyksen sihteeri  Emil
Manner, joka toimi myös seuran jäsenkirjurina. Kalle (K.A.) Sirén oli seuran toimikunnan
jäsen alusta alkaen, voimistelutoiminnan johtajana, joskin välillä erotettuna maksamattomien
jäsenmaksujen  vuoksi,  ja  toimi  vuonna  1917-1918  seuran  puheenjohtajana.  (Kalske,
toimintakertomukset).  Toimintavuosiensa aikana seura oli noin 20 - 40 jäseninen. Leimaa
antavana oli, että jäsenistö oli nuorta, vain toimihenkilöt olivat nuoruusiän ylittäneitä.

Seuran  kokouksessa  1.6.1910  keskusteltiin  liittymisestä  Suomen  Voimistelu-  ja
Urheiluliittoon,  mutta  asia lykättiin  myöhäisempään kokoukseen. Asia oli  uudelleen esillä
johtokunnassa,  nyt  siten,  että  liityttäisiin  SVUL:n  Helsingin  piiriin.  Seuran  seuraavassa
kokouksessa 26.2.1911 tuli päätös “että erotaan pois työväenyhdistyksen alaosastosta sekä
muodostetaan itsenäiseksi paitsi että yhdytään Suomen Voimistelu- ja Urheiluliiton Helsingin
piiriin. Sekä seuran sääntöihin päätettiin pieniä muutoksia tehtäväksi.”  Sääntömuutoksissa
korostettiin  seuran  itsenäisyyttä  ja  jos  seura  purkautuu,  joutuu  seuran  omaisuus  SVUL:n
Helsingin piirikunnalle.

Heti ensimmäiseksi toimikunta ryhtyi kesäurheiluvälineistön hankintaan. Varsinainen
kesäurheilu aloitettiin toukokuun lopulla. Harjoittelupaikkana oli aseman lähellä oleva kenttä,
mutta juoksuharjoitukset pidettiin etäämmällä paremmin sopivalla paikalla. Jäsenten välisiä
kilpailuja  järjestettiin  sekä kesällä  että  syksyllä,  mutta  “tytöillä  ei  ollut  mitään kilpailua”.
Voimisteluharjoituksia pidettiin Stångilta vuokratussa “puotirakennuksessa” ja kansakoululla.
Oman  taloutensa  rahoittamiseksi  Kalske  järjesti  vieraalla  paikkakunnalla  iltamia  ja
kansanjuhlia  sekä  omassa  kylässä  muutamia  tanssi-iltamia.  Iltamia,  joista  ilmoitettiin
Työmies-lehdessä, järjestettiin usein Keravan, Koskenkylän, Hyrylän, Jokelan, Hyvinkään ja
Tikkurilan työväentalossa.

Kunnassa  olevien  urheiluseurojen  välisten  kesäurheilukilpailujen  järjestämisestä
päätettiin Kalskeen ehdotuksesta Keravan Vekaroiden ja Veikkojen yhteisessä kokouksessa
14.5.1911 Keravan työväentalossa2. Yhteiset kilpailut sitten pidettiin 9.7.1911 Koskenmäellä.

Vuoden 1912 vuosikertomuksessa todetaan seuran toiminnan olevan “mitä voi näihin
olosuhteihin  nähden   …  vaatiakkin.  Onhan  sitä  koetettu  toimia  yhtä  ja  toista  seuran
vaurastuttamiseksi.”  Seura  rakensi  tanssilavan  Saarelta  vuokratulle  maalle,  kuten
edellisenäkin  vuonna,  mutta  kansanjuhlien  jälkeen  se  oli  purettava.  Tanssi-  ja  juhlalava
saatiin pystyttää Rosenbergin ns. Riihimäelle. Urheiluharjoitukset pidettiin edelleen aseman
luona olevalla kentällä, myöhemmin sitä kutsuttiin palokunnan kentäksi.

Voimistelu- ja urheiluseura Keravan Vekaroiden ehdotuksesta perustettiin Keravalla
Tuusulan Voima-Veikot,  jonka jäsenjärjestöiksi  eli  kyläseuroiksi  tulivat  kaikki Tuusulassa
olevat  urheiluseurat.  Voima-Veikkojen  toimikuntaan  valittiin  Kalskeesta  Hj.  Salminen ja
Emil Manner.

Taiteilija, professori Eero Järnefelt lahjoitti 1914 Voima-Veikoille “Etsaus”-nimisen
teoksen kiertopalkinnoksi alaosastojen kesken Tuusulanjärven ympärijuoksussa 12-miehisin
joukkuein.  Myös  taiteilija,  professori  Pekka  Halonen lahjoitti  1914  taulun  naisten
viestijuoksun  kiertopalkinnoksi.  Järvenpään  Palo  voitti  molemmat  kiertopalkinnot.
(Rosenberg - Selin 1995, 652, Lehtonen 1977, Järvenpään Palo, Korson Kunto.

Vuoden 1913 säännölliset harjoitukset olivat ensin Korson pikkukoulussa, mutta sitä
koskeneen luvan purkautumisen jälkeen pyydettiin saada harjoitella Korson kansakoulussa.
Siihen  saatiin  suostumus  sillä  ehdolla,  että  vain  tytöt  käyvät  harjoituksissa.  Pojat  pitivät
painiharjoituksia,  jotka  oli  aloitettu  edellisenä  vuonna,  Korson  pikkukoulussa  ja  kesällä
Rosenbergin  riihimäellä.  Potkupallopeli  otettiin  harjoitusmuodoksi  ja  siitä  olivat
kiinnostuneet sekä pojat että tytöt. 

Vuoden  1914  toimintaa  haittasi  sota-aika.  Lisäksi  Rosenberg kielsi  potkupallon
pelaamisen  ”Riihimäellä”,  joten  pelaaminen  siirrettiin  Ruotsinkylään  johtavan  maantien

2 Voimisteluseura Keravan Veikot oli Keravan Työväenyhdisyksen alaosasto (Työmies 18.2.1915).
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varteen.  Syksyllä  seura  sai  vuokratuksi  Lindholmin huoneiston  toimitilakseen,  mutta  kun
siellä  oli  pidetty  painiharjoitukset  ja  tanssittu,  niin  “Wanha  Lindholmin  herra  isäntä”
kieltäytyi  vuokraamasta  tilaa  enempää.  Puheenjohtaja  Salminen myi  liikkeensä  ja  muutti
paikkakunnalta,  samoin  kuin  muutamat  toimihenkilöt  ja  painiohjaaja.  Näillä  lähdöillä  ja
tapahtumilla oli vaikutusta seuran toimintaan hiljentävästi, etenkin painiin. 

Vuoden 1915 aikana seura osti maa-alan, nimeltään “Metsäpirtti”, ”maantien varrelta
tosin hieman liian kaukana asemalta, vaan sittenhän ei tule kukaan häirityksi, kuin ei olla
juuri  keskuksessa.”  Niemisen  Kalle haastattelussaan  (1980)  kertoo  alueen  olevan  omaa
asuntoaan  (Korsontie  45)  vastapäätä.   Syyspuolella  kesää  seuran  pojat  kirvein  ja  kuokin
raivasivat urheilukenttää ja tytöt poistivat risuja. Juhlalava rakennettiin, seuraavana vuonna se
laajennettiin  puolta  suuremmaksi.  Tanssi-iltamilla  saatiin  seuralle  tuloja.  Vuoden  aikana
osallistuminen  seuran  kokouksiin  laimeni,  toimikunnan  naiset  eivät  käyneet  kokouksissa
lainkaan.

Kun  tanssiaisia  ja  kansanjuhla  pidettiin  omalla  tontilla,  ravintolaksi  ja  varastoksi
rakennettiin  1916  ensimmäinen  rakennus  Metsäpirttiin.  Toimintaa  lamautti  kuitenkin
puheenjohtajan ja toimikunnan usean jäsenen paikkakunnalta muuttaminen.

Vuodet  1917  ja  1918  olivat  seuran  toiminnassa  hyvin  hiljaisia.  Jäsenten  välisiä
kilpailuja järjestettiin molempina vuosina ja tanssiaisia. Seuran puheenjohtajana 1917 ja 1918
oli K. Sirén, joka vuoden 1918 elokuussa poistui “erinäisten syiden” takia pitemmäksi aikaa
paikkakunnalta. Seuran toimintaan näytti syntyvän erimielisyyttä. Johtajapulan takia toiminta
lopahti  ja jäi yksinomaan Korson VPK:n varaan. Viimeinen pöytäkirjaan merkitty kokous
pidettiin  12.3.1922,  jolloin  johtokunta  valitsi  keskuudestaan  toimihenkilöt.  V-  ja  U-seura
Korson  Kalske  lopullisesti  hajaantui  1920  luvulla.  Sen  omaisuuden  peri  Korson  Kunto.
(Rosenberg - Selin 1995, 652, Lehtonen 1977, Järvenpään Palo, Korson Kunto, Kalske).

Työttömyys ja elintarvikepula

Korson lähelle Hyrylän Peltolan tilan omistaja O. Winqvist 1875 perusti tiilitehtaan,
josta on käytetty myös Fallbackan (suom. Vierumäen) ja Anttilan tehtaan nimeä. Toiminta oli
säännöllistä  aina  1912  saakka.  Tehtaassa  oli  työntekijöitä  noin  20  henkeä  ja  se  valmisti
300.000  -  400.000  tiiltä  vuosittain.  Tiilimestarina  toimi  11  vuoden  aikana  Johan  Lauren
(Rosenberg - Selin 1995, 235, 243).

1910-luvun alussa ollutta lyhyttä taantumaa lukuun ottamatta teollisuuden tuotannon
lisääntyminen  ja  kansainvälisen  poliittisen  tilanteen  kiristyminen  lisäsivät  teollisuuden
kannattavuutta,  mutta  maailmansodan puhjettua ulkomaankauppa tyrehtyi  lähes  kokonaan.
Työnantajat  alensivat  palkkoja  ja  irtisanoivat  työntekijöitä.  Samoihin  aikoihin  Helsingin
seudulla  aloitetut  linnoitustyöt  muuttivat  alueen  elämänmenoa  merkittävästi.
Puolustuslaitteiden rakentaminen tarjosi työtä  työttömille.  Linnoitustöissä maksettiin  hyviä
palkkoja, mutta elintarvikkeiden puute ja jatkuvat hintojen korotukset mitätöivät ne. Tämä
vaikeutti  huonoimmassa  asemassa  olevien  toimeentuloa  (Suomen  Sosialidemokraatti
2.6.1919, Soikkanen 1975, 191). 

Venäläiset toivat jo ennen ensimmäistä maailmansotaa Korson alueelle kiinalaisia, ja
sodan aikana lisää, kaatamaan metsää saadakseen linnoitustöihin hirsiä ja muuta puutavaraa
toimitettavaksi  Venäjälle  sekä heitä  vartioimaan ja  rautatietä  suojelemaan  kirgiisisotilaita.
Kiinalaiset oli majoitettu Fallbackan (Vierumäen) pellolle rautatien viereen, jossa heillä oli
asuntona 6 metriä pitkät puoliksi maahan kaivetut turvekattoiset kuopat. Metsää kaadettiin
laajoilta alueilta Korson seudulla asemalta Ruotsinkylän suuntaan ja Pohjois-Nissbackassa.
(Nikinmäen historiikki 1997, 85-86, Hemmo ja Erkki Sirénin haastattelu 1980.)
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Linnoitustyöt jatkuivat helmikuun 1917 puoliväliin saakka, sitten seurasi työttömyys
sekä  toimeentulon  vaikeuksia  ja  tämän  vuoksi  levottomuutta  ja  järjestysrikkomuksia  niin
Tuusulassa  kuin  Helsingin  pitäjässäkin.  Uudenmaan  läänin  kuvernööri  lähetti  1915
kuntakokousten  esimiehille  kirjeen,  jossa  hän  painotti  kuntien  velvollisuutta  työttömien
avustamiseksi ja kehotti ryhtymään toimenpiteisiin töiden hankkimiseksi ja järjestämiseksi.
Helsingin  maalaiskunnan  valtuusto  oli  jo  1915,  kun  linnoitustyöt  olivat  jo  osittain
vähentyneet,  päättänyt  olla  ryhtymättä  mihinkään  toimenpiteisiin.  Mutta  tilanteen
pahennettua  vuonna  1917  ja  sosialidemokraattisen  kunnallisjärjestön  esitettyä  valtuustolle
hankittavaksi  työtä  työttömille,  päätti  Helsingin  maalaiskunnan  kunnanvaltuusto  saman
vuoden elokuussa ryhtyä teiden rakentamiseen, joskin toteuttamispäätös lykkääntyi vuoden
loppuun.  Tuusulassa  jaettiin  avustuksia  köyhien  perheiden  maidon  hankintaan,  mutta
työttömyystöiden  järjestämisessä  jäätiin  odottamaan  valtion  avustuksia.  (Helsingin  mlk:n
valtuusto 6.9.1915 § 13, 17.8.1917 § 1, Tahvanainen 2000, 38, Työmies 14.9.1915, Tuusulan
kunnanvaltuusto 26.9.1917). 

Helsingin  maalaiskunnassa  elintarvikepula  alkoi  vuoden  1916  aikana.
Sosialidemokraattinen kunnallisjärjestö kehotti kunnallislautakuntaa ryhtymään toimiin voin,
sokerin ja viljan saannin helpottamiseksi. Kunnallislautakunta ei nähnyt tarpeelliseksi ryhtyä
asian johdosta toimenpiteisiin, vaikka myönsikin elintarvikepulan tulleen jo huolestuttavaksi.
Vasta  vuonna  1917  kunnallislautakunta  ryhtyi  toimiin  elintarvikkeiden  hankkimiseksi.
(Helsingin mlk:n kunnallislautakunta 4.12.1916 § 14, 8.1.1917 § 3, Tahvanainen 2000, 33,
Työmies 6.2.1917).

Vuoden 1915 viljasato oli hyvä ja 1916 kohtuullinen, mutta perunan kasvu oli heikko.
Kun elintarvikkeiden tuonti ulkomailta sodan vuoksi oli lamaantunut,  Tuusulan kunta osti
vuonna 1915 viljaa ja antoi 1916 kunnallislautakunnan tehtäväksi hankkia sokeria ja 1917
viljaa  sekä  ottaa  käyttöön  [elintarvike]korttijärjestelmän.   (Tuusulan  kunnanvaltuusto
16.10.1915, 28.10.1916,3.3.1917, 26.9.1917).  

Tuusulassa alkoi olla leipäviljasta puutetta 1916-1917 ja tilannetta pahensi samoihin
aikoihin alkanut työttömyyden lisääntyminen, mutta työttömyysasioiden järjestelyssä kunta
jäi  odottamaan  valtion  avustuksia.  Kuntakokous  valitsi  1917  vuoden  lopussa  komitean
jakamaan  avustuksia  työn  puutteen  johdosta  hädänalaiseen  asemaan  joutuneille.
Hätäaputöiden  järjestelyä  varten  se  valitsi  kunnan  viiteen  piiriin  yhden  jäsenen  ja  jätti
Tuusulan sosialidemokraattisten yhdistyksien valittavaksi kaksi jäsentä jokaiseen piiriin. Ne
muodostivat  hätäaputöitä  järjestävän  elimen,  jolle  annettiin  käytettäväksi  määräraha.
(Rosenberg  -  Selin  1995,  543-544,  Tuusulan  valtuusto  26.9.1917,  Tuusulan  kuntakokous
26.9.1916).

Kuntakokouksessa 29.12.1917 Korso erotettiin laajemmasta elintarvikepiiristä, jossa
ei  ollut  korsolaista  edustajaa,  ja  siitä  tehtiin  oman  elintarvikepiirin.  Kuntakokous  valitsi
korsolaisen K. A. Sirénin elintarvikelautakunnan jäseneksi ja määräsi hänet piiriasiamieheksi
huolehtimaan  hädänalaisessa  tilassa  olevien  avustusten  jakamisesta.  Yhteiskunnallisen
tilanteen  muututtua  levottomaksi  Korson  elintarvikepiirin  ja  piiriasiamiehen  toiminnat
myöhäisen valintatilanteen johdosta jäivät tehottomiksi.

Korson työväenyhdistys

Eetu  Salin puhuessaan  Turun  puoluekokouksessa  puolueyhdistysjärjestelmän
kehittämisestä  esitti,  että  työväki  saadaan  liittymään  työväenyhdistyksiin  sekä
ammattiosastoihin  siten  ja  ainoastaan  siten,  että  selitetään  työväelle  “työn  ja  pääoman,
köyhälistön ja kapitalistien välisistä suhteista” ja esitetään koristelemattomina ne epäkohdat,
jotka yhteiskunnassa vallitsevat. Tähän työhön olisi työväenpuhujia saatava riittävästi.
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Varmaankin edellä mainittu Salinin ajatus mielessään helsinkiläinen muurari  Leino
kävi Korsossa  lauantaina helmikuun 4. päivänä 1906 puhumassa asukkaille työväenasiasta ja
sosialidemokraattisen puolueen tavoitteista sekä työväenyhdistyksen toimintatavoista ja esitti
työväenyhdistyksen  perustamista.  Selkeää  kirjallista  merkintää  ei  ole  jäänyt  siitä,  missä
kokous  pidettiin,  mutta  useiden  muistitietojen  perusteella  kokouspaikaksi  osoittautuu
pienviljelijä  Kalle  Virtasen tila  Nybackan  tien  varrelta.  Samassa  paikassa  pidettiin
myöhemminkin työväenyhdistyksen tilaisuudet. Anders Leino3, joka oli ammatiltaan muurari
ja  Suomen  Muurarien  liiton  sihteeri,  toimi  puolueen  agitaattorina  ja  kävi  puhumassa
työväenliikkeen tärkeydestä. Leinon puheen jälkeen kokouksen osanottajat keskustellessaan
asiasta  pitivät  työväenyhdistystä  paikkakunnalla  tarpeen  vaatimana  ja  harkitsemisen
arvoisena,   ja niin  Korson työväenyhdistys perustettiin  4.2.1906. Kokous valitsi  komitean
laatimaan  sääntöehdotusta,  jonka  toivottiin  valmistuvan  parin  viikon  kuluttua,  jolloin  on
pidettävä  uusi  kokous.  Yhdistykseen  liittyi  parikymmentä  jäsentä.  Kokouksen
puheenjohtajana  oli  Oskari  Koskimäki ja  sihteerinä  Viktor  Vilén.  Yhdistyksen
puheenjohtajaksi  valittiin  A.  Lehto.  Työväenyhdistys  merkittiin  puoluetilaston  mukaan
puolueeseen  liittyneeksi  16.4.1907  (perustamisajasta  ei  puhuta  mitään)  ja  Suomen
Työläisliiton  rekisteriin  yhdistyksistä  se  merkittiin  numerolla  802  vuonna  1907  nimellä
Tuusulan Korson työväenyhdistys. Kun Korson Työväenyhdistyksen 31.3.1907 kokouksessa
oli hyväksytty Suomen Työläisliiton säännöt ja tästä lähetetty pöytäkirjanote puolueelle, oli
yhdistys  merkitty  numerolla  1047  vuoden  1907  jäsenluetteloon..  (Uusimaa  9.2.1906,
Puoluetilastot  1899-1907,  Työläisliiton  rekisteri  yhdistyksistä  1906-1915,  Korson
Sosiaalidemokraattinen yhdistys ry.).  

Kun kokouksessa päätettiin Suomen Sosialidemokraattiseen Puolueeseen liittyminen,
mutta yhdistyksen säännöiksi hyväksyttiin  Suomen Työläisliiton säännöt, meneteltiin siinä
puolueen  yhdistyksien  perustamisesta  antamien  ohjeiden  mukaisesti:  Kun  yhdistys  on
perustettu,  saadaan  sen  säännöt  helpoimmin  vahvistetuksi  “Suomen  Työläisliitossa”,  jolle
siitä  pöytäkirjalla on ilmoitettava. Puolueen vuonna 1906 perustama Suomen Työläisliitto
kuuluu  Sosialidemokraattiseen  puolueeseen  ja  samalla  yhdistys  kuuluu  liiton  välityksellä
sos.dem. puolueeseen (Neuvoja järjestäytymiseen). Puolue oli jättänyt Suomen Työläisliiton
säännöt  Senaatin  vahvistettaviksi  sen  jälkeen,  kun  tsaari  palautti   kansalaisoikeudet  ja
yhdistymisvapauden,  ja  senaatti  vahvisti  säännöt  saman  vuoden  toukokuussa.  Yhdistys
merkittiin  Suomen Sosialidemokraattisen  Puolueen jäsenjärjestöksi  16.4.1907,  mutta  vielä
antaessaan ilmoitusta puoluetoimikunnalle vuoden 1908 toiminnasta yhdistys ilmoitti,  ettei
sen sääntöjä ollut  vielä vahvistettu,  vaikka ne oli  jätetty melko pian perustamisen jälkeen
läänin  kuvernöörinvirastoon  (Puoluetilastoja).  Puoluehallinto   toivoi  yhdistyksien  saavan
virallisen vahvistuksen jo alkaneelle toiminnalle.

Korson  Työväenyhdistys  oli  suunnitellut  jo  piakkoin  perustamisensa  jälkeen
järjestävänsä iltamat, joissa se esittelisi toimintaansa Korson asukkaille. Yhdistys pyysi 13.4.
lähettämällään ns. virallisella postikortilla puoluehallinnolta puhujaa, viitaten aikaisempaan
suulliseen  sopimukseen  puhujan  saamisesta,  ensimmäisenä  pääsiäispäivänä  (16.4.1906)
järjestettävään  iltamaan.  Tiedossa  ei  ole,  kuka  puolueen  puhuja  kävi  Korson  iltamassa.
Helsingin  piirin  agitaattori  W.  Flind kävi  puhumassa  naisille  Korsossa  21.5.19106.
Puhujamatka liittyi   Sos.-dem. Naisliiton tavoitteisiin saada naisia osallistumaan vaaleihin.
(Työmies 18.5.1906). Tuusulan sosialidemokraattien yleinen kokous pidettiin Järvenpäässä
marraskuun 4. päivänä valtiomiespäiväehdokkaiden valitsemista varten. Tilaisuudessa, jossa
oli  yli  200  henkeä,  puhui  kunnallisjärjestön  agitaattori  O.  Lintunen painottaen,  että
valtiollisissa  vaaleissa  on  työväestön  saatava  todellisia  työväen  edustajia  valtiopäiville.
Lintunen kävi puhumassa mm. Korsossa 11. tammikuuta 1907 vaalien merkityksestä. Myös
puolueen  agitaattori  August  Vatanen kävi  vuoden  1906  aikana  puhumassa  kahdessa

3 Leino, Anders. Työväen Arkisto 92 B L 2 (Las - Lei), Kokoomakansio
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juhlatilaisuudessa.  Ensin  hän  vieraili  toukokuun  6.  päivänä  ja  sitten  vielä  joulukuun  21.
päivänä puhumassa. Viimeinen taisi olla työväenyhdistyksen joulujuhla (Matkakertomuksia).

Koska  vuoden  1906  aikana  porvarilliset  piirit  pyrkivät  toimittamaan  omia
agitaattoreitaan  työväenpuhujina  ja  häiritsemään  muutoinkin  yhdistyksien  perustamista  ja
työväen järjestäytymistä, lähetti puoluehallinto yhdistyksille kiertokirjeen varoittaen asiasta
ja ilmoitti, että puolueen puhujille ja agitaattoreille annetaan puoluehallinnon leimalla ja E.
Perttilän (rahastonhoitaja)  ja  Y.  Sirolan (sihteeri)  allekirjoittama  valtakirja.  Myös  piirin
työvaliokunta  oli  antava  vastaavan  valtakirjan  piirin  agitaattorille.  Vielä  puoluehallinto
korosti, että virkamiehillä ei ole yhdistymisvapauden vastaisesti oikeutta kieltää yhdistyksien
kokouksia, kuten puoluehallinnolle oli ilmoitettu (Puoluehallinto 26.2.1906).

Vuoden  1907  vuosikokouksessa  valittiin  puheenjohtajaksi  Oskari  Koskimäki,
sihteeriksi Viktor Vilén ja rahastonhoitajaksi T. Vilén, myös huvitoimikunta valittiin. Kokous
ei ollut edellisen vuoden puheenjohtajan A. Lehdon toimintaan tyytyväinen, koska paheksui
häntä yhdistyksen rahavarojen käytöstä. Ensimmäiset valtiolliset vaalit maaliskuun 15. ja 16.
päivinä olivat  tulossa ja  Mikko Ampuja kävi puhumassa Korsossa vaalien merkityksestä
(Työmies 8.3.1907, 4.3.1907). 

Uusista virkailijoista huolimatta yhdistyksen toiminta ei vilkastunut. Jo vuoden 1908
tammikuussa Korson yhdistyksen puheenjohtaja Kalle Virtanen kertoi kunnallistoimikunnan
kokouksessa  oman  yhdistyksensä  toiminnan   olevan  vaikeaa,  kun  jäsenet  eivät  käy
kokouksissa.  Hän  väläytti  yhdistyksen  toiminnan  lopettamista.   Vielä  samana  vuonna
yhdistys oli ilmoittanut lopettaneensa toimintansa, mutta “liekki lepattaen” se toimi edelleen.
Tuusulan  kunnallisjärjestön agitaattori  J.  Kujala kävi  puhumassa  Korsossa huhtikuussa  ja
elokuussa selittämässä kunnallisten asioiden tärkeyttä. Hänen palkkaamisekseen antoi Korson
Työväenyhdistys  iltamatuloistaan  avustusta  3,50  markkaa  (Kunnallistoimikunta  5.4.1908,
26.7.1908, 16.8.1908). Omalta osaltaan sos.-dem. naispiiri koetti innostaa naisia liittymään
Sosialidemokraattiseen  Naisliittoon  ja  ottamaan  osaa  paikalliseen  poliittiseen  toimintaan
puolueen  perusjärjestössä.  Näissä  merkeissä  Uudenmaan  läänin  naisten  piiripuhuja  Ida
Vahtera kävi puhumassa Korsossa 14.6.1908 (Työmies 13.6.1908). Yhdistys  oli kuitenkin
järjestänyt vuoden 1908 aikana neljä mielenosoituskulkuetta. Sen sijaan yhdistyksessä eivät
tainneet  kirjalliset  työt  oikein  sujua,  koska  puoluetoimisto  muistutti,  ettei  yhdistys  ole
lähettänyt  vuoden  1907  tilastoa,  jossa  olisi  tullut  selvittää,  onko  yhdistyksellä  oma  talo,
kirjasto,  sen  suuruus  ja  arvo  ja  kuinka  paljon  yhdistyksellä  on  varoja.  Eikä  sitä  tullut
lähetetyksi vielä vuoden 1908 toiminnasta, koska sos.-dem. piiri huomautti siitä (Työläinen
21.9.1908, 5.4.1909).  

Kun  vuoden  1898  kunnallisasetuksen  muutoksen  perusteella  kuntaan  voitiin
kuntakokouksen  päätöksellä  asettaa  kunnanvaltuusto,  asettivat  sosialidemokraatit  tähän
suuren toiveen.  Vaikka kuntakokouksessa tehtiin  päätökset äyrimäärien mukaisilla  äänillä,
toivoivat  työläiset  porvareiden  olevan  jossakin  määrin  tasapuolisia  valtuuston  jäsenistä
äänestettäessä.  Tuusulan  Sosialidemokraattinen  kunnallistoimikunta  valitsisi  Korson
Työväenyhdistyksen  puheenjohtajan  Kalle  Virtasen ehdokkaaksi  valtuuston  vaaliin.
Kuntakokouksessa oli  kaksi ehdokaslistaa käsittelyssä:  1) porvareiden lista,  missä ei  ollut
yhtään  työväestön  edustajaa,  ja  2)  työväestön  esittämä  lista,  mihin  otettu  mukaan
tasapuolisesti myös porvareiden edustajia. Puheenjohtajan ehdotuksen mukaisesti äänestettiin
listoittain. Porvareiden lista sai 50 äänestäjältä 2.818 ääntä ja työväen lista 70 äänestäjältä
1.687 ääntä. Veroäyrit määräsivät äänestäjän äänimäärän. Työväen ehdokkaista tuli valituksi
kunnanvaltuuston  jäseneksi  ainoastaan  suutari  A.  Männikkö Koskenmäeltä  (Tuusulan
kunnallistoimikunta 16.8.1908, Tuusulan kuntakokous 24.9.1908). 

Valmistautuessaan  vuoden  1908  valtiollisia  vaaleja  varten  ilmoitti  Korson
Työväenyhdistys  kunnallistoimikunnalle  valinneensa  Keravan  äänestysalueen

26



vaalitoimikuntaan  jäsenistään  K.  Virtasen,  Hilma  Virtasen,  J.  Eskelisen,  T.  Vilénin ja  E.
Haaparannan (Tuusulan kunnallistoimikunta 6.9.1908).

Vuonna  1909  yhdistyksen  toiminta  oli  ollut  vilkasta.  Kunnallistoimikunnan
järjestämässä mieliä avartavassa tilaisuudessa luennoivat Ali-Keravalla sijaitsevan Nybackan
kartanon omistajat: sunnuntaina 31.1.1909 maisteri Hella Vuolijoki sosialismin teoriasta  ja
Sulo  Vuolijoki maatalouskysymyksestä,  Elviira  Eloranta  puhui rikostieteestä  ja
kansainvälisestä sosialismista,  Josua Järvinen uskonnosta, luonnontieteestä ja kehitysopista
sekä Valfrid Perttilä kansallis-sosialismista. Saman vuoden tilaston mukaan yhdistyksellä oli
ollut tuloja 384 markkaa, menoja 250 markkaa ja puhdasta omaisuutta 30 markkaa. Yhdistys
oli tunnollisesti täyttänyt ja palauttanut puolueen tutkijatoimikunnan kyselylomakkeet, joiden
perusteella arvioitiin puolueen ja perusjärjestöjen toimintaa ja taloutta (Työmies 22.4.1909,
Nikinmäen  historiikki  1997,  44).  Vuoden  1909  aikana  käytiin  vilkasta  vaalivalistustyötä.
Siinä tarkoituksessa 24.4.09 Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön agitaattori J. Kujala piti
puhetilaisuuden  Korsossa  puheenjohtaja  Virtasen luona  (Työläinen  19.4.1909).
Yhdistyksessä oli myös toimitettu puoluekokouksen edustajaäänestys (Työmies 12.8.1909).
Tulevien  valtiollisten  vaalien  äänestysluettelot  olivat  korsolaisille  nähtävillä  M. Lundellin
luona Keravalla (Työmies 13.12.1909).

Tuleviin  eduskuntavaaleihin  valmistauduttaessa  järjestettiin  Korsossa  22.1.1910
vaalivalistustilaisuus,  jossa Tuusulan  sos.-dem.  kunnallisjärjestön  agitaattori  J.  Kujala piti
puheen (Työmies 13.1.1910). Jäsenmäärä laski pikkuhiljaa niin, että vuonna 1910 oli jäseniä
17,  ja  tilikauden  lopussa  oli  ollut  puhdasta  omaisuutta  175  markkaa.  Yhdistyksen
puheenjohtajana  oli,  kuten  edellisenäkin  vuonna,  K.  Virtanen,  sihteerinä  V.  Vilén ja
rahastonhoitajana  T.  Vilén.  Vuonna  1912  oli  jäseniä  6,  mutta  taloudellista  tilaa  ei  ollut
ilmoitettu. (Puoluetilastot,  Tuusulan Sos.-dem. Kunnallistoimikunnan pöytäkirja 19.1.1908,
25.3.1908.) 

Korson  alue  oli  jonkinlainen  “pussinperä”.  Se  oli  niin  Tuusulan  kuin  Helsingin
maalaiskunnankin äärialuetta, johon olivat huonot yhteydet ja pitkät matkat. Korson alueella
asuvien oli hankalaa osallistua kunnallisiin toimintoihin ja kunnan keskusalueella tapahtuviin
muihin  yhteiskunnallisiin  tapahtumiin.  Käytiin  työssä  Helsingissä,  lähdettiin  aikaisessa
aamujunassa  ja  palattiin  myöhään  illalla  kotiin,  jossa  odottivat  omakotitalo  ja  sen
kunnossapito sekä elannon kartuttamiseksi puutarhatyöt ja perunamaa. Enää ei tahtonut riittää
puhtia  osallistua  paikkakunnan  työväenyhdistyksen  toimintaan.  Omalta  osaltaan  tähän
vaikutti myös ammattiyhdistystoiminta. Oulun vuoden 1906 kokouksen jälkeen oli 15.4.1907
perustettu puolueesta irralliseksi itsenäinen  Suomen Ammattijärjestö, johon liittyivät silloiset
ammattiliitot.  Niiden  säännöissä  ei  ollut  mitään  erityisiä  yhteiskunnallisia  tai
sosiaalipoliittisia päämääriä. Helsingissä työssä käyvien ammattiosasto olivat siellä. Heti työn
jälkeen ammattiosaston toimintaan osallistuminen oli helpompaa ja kiinnostavampaa etenkin,
kun  osastossa  keskusteltiin  työhön,  työturvallisuuteen,  palkkaan  ja  ammatin  osaamiseen
liittyvistä asioista. Näin jäi myöhään illalla tapahtuva puoluepoliittinen toiminta toissijaiseksi,
puolueyhdistyksen toiminta syrjäytyi ja jäsenmaksu unohtui.

Tuusulan  sosialidemokraattinen  kunnallistoimikunta  sai  maaliskuussa  1909 Korson
Työväenyhdistykseltä  ilmoituksen,  että  sen  toiminta  on  lakkautettu  ja  varat  luovutettu
kunnallistoimikunnalle käytettäväksi agitaatiotoimintaa. Yhdistyksellä oli varoja 30 markkaa.
Kun Korson Työväenyhdistyksen puheenjohtaja Kalle Virtanen saapui maaliskuun lopussa
pidettyyn kunnallistoimikunnan kokoukseen, oli hänelle kerrottu Korson Työväenyhdistyksen
toiminnan  loppuminen  yllätys.   Asiaa  selvitettäessä  kävi  ilmi,  että  yhdistyksen
rahastonhoitaja  T.  Vilén  oli  tahallaan  tehnyt  ilmoituksen  yhdistyksen  toiminnan
lakkauttamisesta.  Todellisuudessa  yhdistys,  jossa  oli  puheenjohtajana  K.  Virtanen ja
sihteerinä  V.  Vilén,  toimi  edelleenkin,  eikä  ollut  aikomustakaan  lopettaa  sen  toimintaa.
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Kunnallistoimikunta  lausui  T.  Vilénille  ankaran  paheksumisensa  tapahtuneen  johdosta
(Tuusulan kunnallistoimikunta 25.3.1909, 28.3.1909,12.4.1909).

Voimistelu-  ja  Urheiluseura  Korson  Kalske  perustettiin  28.3.1910.  Samassa
kokouksessa  se  päätti  yhtyä  Korson  Työväenyhdistyksen  alaosastoksi.  Seura  lähetti
työväenyhdistykselle  kirjeen,  missä  se  pyysi  yhdistykseltä  tukea  sen  rahallisen  aseman
turvaamiseksi. Yhdistyksen alaosastona oleminen ei kuitenkaan kestänyt kuin yhden vuoden,
kun  seura  kokouksessaan  26.2.1911  erosi  yhdistyksestä  ja  liittyi  Suomen  Voimistelu-  ja
Urheiluliiton jäseneksi.

Kunnallisjärjestön  edustajiston  kokouksessa,  missä  läsnä  oli  myös  Korson
Työväenyhdistyksen  puheenjohtaja  Kalle  Virtanen,  annettiin  evästyksiä  kevään  1910
piirikokousedustajille. Tuusulasta olivat edustajina K. Laakso ja A. Männikkö. Edustajiston
kokouksen osanottajat pitivät K. Laaksoa “vankempana” toverina, kun taas A. Männikköä
arvosteltiin jonkin verran “revisionismiin taipuvaksi”. Asian tärkeyden vuoksi kokous valitsi
kolmimiehisen toimikunnan laatimaan evästysehdotuksen piirikokousedustajille annettavaksi.
Toimikunnan  ehdotuksen  mukaisesti  edustajiston  kokous  “evästi  piirikokouksen  edustajia
pysymään jyrkän sos.dem. luokkataistelun kannalla eduskuntaedustajiin nähden, sekä muissa
kokouksessa esille tulevissa asioissa, jotka mahdollisesti lähentelevät n.s. revionistista kantaa,
pysymään jyrkästi vastustavalla kannalla” (Tuusulan kunnallistoimikunta 27.3.1910).

Tuusulan  sos.-dem.  kunnallistoimikunta  kutsui  kaikki  kunnan sosialidemokraattiset
järjestöt  Keravalle  23.10.1910  keskustelemaan  vaaliagitaation  järjestämisestä.  Samassa
tilaisuudessa  se  päätti  järjestää  Korson  Nissbackassa  agitaatiotilaisuuden,  mutta  niin  että
yhdistys  huolehtii  kustannusten  maksamisesta.  Samalla  päätettiin  järjestää  seitsemässä
työväenyhdistyksessä neljä tunnin luentoa, yksi luentosarja oli tarkoitettu pidettäväksi Korson
Työväenyhdistyksessä.  Luentoaiheet  olivat:  sosialismin  teoria,  parlamentarismi,
sosialidemokratian  kansainvälisyys  ja  ammatillinen  työväenliike.  Jos  kuulijoita  tulee
runsaasti, lisätään luentoja. Korsossa luentotilaisuuksien järjestäminen (ajan määrääminen ja
paikka)  jäi  yhdistyksen  huoleksi.  Kun  Korsossa  ei  oltu  kovin  aktiivisia  asian  johdosta,
jätettiin  se  ilman  luentosarjaa,  mutta  sitten  myöhemmin  saatiin  puolueen  luennoitsija  E.
Haapalaiselta tietää,  että  hän  oli  luennoinut  Korsossa  täydet  10  tuntia.  Korson
Työväenyhdistys oli itse pystynyt maksamaan luennoitsijan kulut, olihan sillä vielä vuoden
lopussa omaisuutta 175.- markkaa ja maksoi vielä puolueverotkin 4,35.- Tuusulan Sos.-dem.
Kunnallisjärjestön  kautta.  (Tuusulan  kunnallistoimikunta  23.10.,  9.12.1910,  29.1.1911,
Työläinen 5.8.1910 ja 15.12.1910).

Vuoden 1910 Keravalla vietettyyn vappujuhlaan osallistuivat Koskenmäen, Korson,
Ruotsinkylän ja Martinkylän työväenyhdistykset (Kunnallistoimikunta 18.3.1910).

Vuoden  1911  aikana  yhdistyksen  puheenjohtana  oli  K.  Virtanen ja  sihteerinä  E.
Manner sekä rahastonhoitajana  K. Haaparanta. Jäseniä 4 miestä ja 2 naista sekä omaisuutta
yhteensä  190.-  markkaa.  Puoluetoimisto  huomautti,  ettei  Korso  ollut  palauttanut
puoluetilastoa,  vaikka  palautusaika  päättyi  jo  viikko  sitten.  Valmistauduttiin  valtiollisiin
vaaleihin  ja  sitä  varten  järjestettiin  valistustilaisuuksia.  Korsossa  3.9.1911  pidetyssä
tilaisuudessa  oli  puhujana  August  Vatanen.  Yhdistys  hankki  kokoushuoneen  ja  huolehti
puhetilaisuuden  mainosten  levittämisestä.  Niin  myös  yhdistys  hankki  piirin  puhujalle  J.
Kujalalle huoneen,  ilmoitti  ajan  ja  levitti  mainokset  15.3.1911  puhetilaisuutta  varten
(Työmies  26.8.1911,  Työläinen  10.3.1911,  22.3.1911,  Kunnallistoimikunta  14.3.1912).
Kunnallisjärjestön  kokouksessa  7.12.1911  keskusteltiin  Korson  yhdistyksen  heikosta
toiminnallisesta tilasta ja arveltiin sen olevan kuolemaisillaan. Siihen nähtiin syynä olevan
Korsoon  perustetun  voimisteluseuran  (Korson  Kalske),  joka  oli  mainostanut  itseään
sosialistiseksi.  Sen sosialistisuutta pidettiin kuitenkin vähemmän uskottavana,  koska se oli
pari  viikkoa  aikaisemmin  järjestänyt  iltaman  Keravan  suomettarelaisen  seuran  talolla.
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Voimisteluseurassa mukana oleville tovereille katsottiin aiheelliseksi sanoa: kulkekaa selvillä
vesillä, naamarit pois silmiltä (Työläinen 20.12.1911). 

Vuoden  1912  ja  1913  aikana  viranomaiset  kiristivät  otettaan  yhteiskunnallisesta
elämästä. Yhdistyksiin kohdistui urkintaa niin jäsenistön määrästä kuin toimintatavoistakin.
Poliisit koettivat estää puhetilaisuuksien pitämistä ja toteuttivat kuulusteluja “luvattomista”
iltamien  pitämisistä,  jopa  näytelmien  esittämisestä  annettiin  syytteitä.  Lakiin
perustumattomista  toimintojen  rajoittamisesta  keskusteltiin  myös  puoluetoimikunnassa.
Vaikka kuvernööri kielsi puolueen vappumerkkien myynnin, oli puoluetoimikunta varautunut
siihen  jo  etukäteen  ja  järjestänyt  merkkien  myynnin  tavanomaisuudesta  poikkeavasti.
Merkkejä meni vuoden 1912 aikana enemmän kaupaksi kuin aikaisempina vuosina. (Työmies
9.7.1912).

 Jäsenmääristä keskusteltaessa puolueneuvostossa kävi ilmi, että useat ammatillisesti
järjestäytyneet  olivat  jättäneet  puolueen  jäsenmaksun  maksamatta,  joten  jäsenmäärissä
tapahtunut  vähentyminen  katsottiin  siitä  johtuvaksi.  Toisaalta  oli  myös  nähtävissä,  kuten
Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallistoimikunta  totesi,  että  kunnassa on useita  työmaita  ja  niillä
kuitenkin niin paljon tietämättömyyttä, ettei aina liitytty ammattiosastoonkaan. Uudenmaan
Sos.-dem.  piirikokouksessa  kiinnitettiin  samaan  asiaan  huomiota.  Kokouksessa  esitettiin
ajatuksia,  että ammatillisten järjestöjen puhujat eivät ole tarpeeksi kiinnittäneet  huomiota
puolueeseen kuulumisvelvoitteesta. Toisaalta todettiin taloudellisesti niukkojen olojen olevan
syynä, mutta huomautettiin painokkaasti puolueeseen kuuluminen lyödyn laimin.   (Työmies
6.7. ja 16.7.1912, 25.4.1914).

Puoluetoimikunta  suositteli  1912  puolueyhdistyksille  ostettavaksi  Työväen
Sanomalehti  Osakeyhtiön  osakkeita  (Työmiehen  kustantaja),  jotta  puolue  saisi  vähitellen
lehden omistuksen haltuunsa, ja lähetti asiaa koskevan kiertokirjeen. Uudenmaan Sos.-dem.
Piiri katsoi omassa lausumassaan, ettei mihinkään muutoksiin ole aihetta. Samoin Helsingin
kunnallisjärjestö oli samalla kannalla. Tuusulan sos.-dem. kunnallisneuvosto kokouksessaan
6.10.1912  suositteli  perusyhdistyksille  osakkeiden  ostoa  ja  edustajien  lähettämistä
yhtiökokoukseen (Työmies 8.10.1912).

Tuusulan sosialidemokraattisen kunnallistoimikunnan  asiapapereissa  ei  ole  mitään
mainintaa  Korson  Työväenyhdistyksen  vuoden  1912  toiminnasta.  Kunnallistoimikunnan
puheenjohtaja paheksuikin Korson sekä Ruotsinkylän työväenyhdistysten ja etenkin niiden
toimihenkilöiden  toimintaa,  kun  ei  edes  viitsitä  vastata  kunnallisjärjestön  lähettämiin
kirjeisiin.  Kirjoittaja  toivoi  yhdistyksien  lähettävän  edustajansa  kunnallisneuvoston
kokoukseen, että asiasta voitaisiin edes keskustella, mutta Korson yhdistyksen edustajat eivät
menneet  tammi-maaliskuussa  pidettyihin  kokouksiin  (Työmies  4.2.,  20.3.  ja  3.4.1912).
Korson  työväenyhdistyksen   puheenjohtajana  oli  K.  Virtanen ja  sihteerinä   E.  Manner.
Yhdistys  lienee  kuitenkin  toiminut,  kuten  myös  vuonna  1913,  sillä  kunnallistoimikunta
saattoi  lähettää  sos.dem.  piirille  Korson  Työväenyhdistyksen  vuoden  1912  ensimmäisen
neljänneksen  veron  eli  jäsenmaksutilityksen.  Manner oli  valittu  vuonna  1912  myös
urheiluseura Korson Kalskeen varasihteeriksi. Yhdistys maksoi myöhemmin (16.3.) vuodelta
1910 rästiin  jääneen  puolueveron,  agitaattorin  palkkaa,  valitsijayhdistysveroa  sekä  (26.6.)
piiriveroa  ja  vielä  marraskuullakin  puolueveroa.  Tämän  lisäksi  kunnallistoimikunta
huomautti  Korson  yhdistykselle,  että  puolueverojen  lisäksi  on  maksettava  agitaattorin
matkakulut. Tuusulan kunnallisjärjestön luennoitsija J. Kujala piti puheita Korsossa (6.8.) ja
Nissbackassa  (7.8.),  järjesti  puoluetoimintaa  ja  levitti  puoluelehtiä  ja  kirjallisuutta  sekä
toimeenpani Korsossa  kolmipäiväisen luentotilaisuuden 21.-23.10.1912. Vuoden lopussa oli
yhdistyksellä omaisuutta 190.- markkaa (Tuusulan kunnallistoimikunta 4.5.1912, 5.8.1912,
25.8.1912, 25.9.1912, 29.10.1912).

Kunnallisjärjestön agitaattori  J.  Kujalan ensimmäisen  valistuskuukauden aikana  oli
pidetty herätys- ja puhekokouksia 14 paikassa yhteensä 20 eri kertaa. Kuulijoita oli  eniten
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160 henkeä ollut Koskenmäen työnjuhlassa, pienin 12 henkeä Korsossa. Korsossa luennoitiin
sosialismin teoriasta.  Keskimäärin puhetilaisuutta kohti oli ollut 57 henkeä (Tuusulan sos.-
dem.  kunnallistoimikunta  3.12.1912,  Työläinen  9.10.1912).  Puolueen  puhujilla,  olivat  he
sitten puolueen, piirin tai kunnallisjärjestön palkkalistoilla,  oli yleensä järjestetty runsaasti
puhetilaisuuksia,  joskus jopa jokaisena kuukauden päivänä.  Tästä asiasta puolueen puhuja
August  Vatanen kirjoitti  Työmiehessä  14.8.1912  ja  katsoi  sen  olevan  aivan  liian  suuren
urakan. Hän totesi, että kun joutuu puhumaan lähes jokainen päivä ja vielä matkustamaan
paikkakunnalta  toiselle,  muodostuu  niin  suuri  rasitus,  että  työ  (puhuminen)  kärsii  siitä.
Puhuja ei ehdi aina täydentämään omia tietojaan ja tutustumaan yleiseen maan poliittiseen
tilaan. Hän toivoi puhujille annettavan aikaa myös oman henkisen kapasiteettinsa mukaiseen
toimintaan.

Kunnallistoimikunta huomautti 14.3.1913 Korson Työväenyhdistykselle, ettei se ole
vielä palauttanut puolivuotiskaavaketta eikä maksanut puolueveroa. Huomautuksen saatuaan
yhdistys  maksoi  vuoden  1913  aikana  kunnallisjärjestölle  kaikki  jäsenmaksunsa.
Työväenyhdistyksen puheenjohtajaksi oli tullut vuonna 1913 Karl August Sirén ja sihteerinä
oli  edelleen Emil Manner, joka kuoli loppuvuodesta. Keravan työväenyhdistyksen jäsenet
keräsivät  Korsossa  tietoa  työttömistä  kunnallisjärjestön  kokoamaan  selvitykseen
työttömyyden  määrästä  (Työläinen  8.1.1913).  Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallistoimikunta
järjesti koko kunnan alueella  puhetilaisuuksia. Piirin puhuja Olga Leinonen Helsingistä kävi
puhumassa Korsossa 20. heinäkuuta 1913 (Työläinen 2.7.1913). 

Vuonna  1914  yhdistyksen  puheenjohtajana  oli  K.  Sirén.  Tuusulan  sos.-dem.
kunnallistoimikunnan  kokouksessa   oli  läsnä  työväenyhdistyksen  puheenjohtaja  K.  Sirén.
Kunnallistoimikunta  pyysi  (19.1.1914)  Korson  yhdistystä  maksamaan  jäsenmaksujaan
(veroja),  joita  se  ei  ollut  maksanut  edelliseltä  kolmelta  neljännekseltä,  sekä  antamaan
puoluetilaston.   Kun yhdistyksen  jäsenluku laski alle  “järjestyssäännön”,  päätti  Tuusulan
Sos.-dem.  Kunnallistoimikunta  selvittää,  olisiko  yhdistyksen  toiminta  vireytettävissä.
Kunnallistoimikunta  kokouksessaan  23.2.1914  keskusteli  Korson  Työväenyhdistyksen
toiminnan  lopettamisesta.  Samassa  kokouksessa  kehotettiin  yhdistyksiä  levittämään
maaliskuun  8. päivänä sosialidemokraattista naisliikettä tutuksi tuovia julisteita, jotka antavat
tietoa  sos.-dem.  naisliikkeestä  sekä  pitämään  asian  merkeissä  kokouksia.  Maailmansodan
sytyttyä kesällä 1914 piiritoimikunta pyysi, etteivät yhdistykset järjestäisi julkisia kokouksia,
joitten varjolla saattaisi syntyä levottomuuksia ja antaa viranomaisille aiheen ryhtyä järjestön
lakkauttamispuuhiin.  Tämä  saattoi  olla  myös  syynä  siihen,  että  Korson  työväenyhdistys
lamaantui niin paljon, etteivät sen edustajat käyneet kunnallisjärjestön kokouksissakaan.

Vuonna  1915  oli  Korson  Työväenyhdistyksessä  enää  kolme  maksavaa  jäsentä.
Toimintapaikkana oli Virtasen talo Nybackan tien varrella. Puheenjohtajana oli K. A. Sirén.
Yhdistys järjesti kuitenkin toimintansa tukemiseksi arpajaiset, joista Sirénin perheen äiti  - K.
A. Sirénin vaimo  -  sai päävoiton, piirongin (Hemmo, Kaarina ja Erkki Sirénin haastattelu
1980, Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön pöytäkirja 10.8.1917). 

Vuoden  1916  toiminnasta  ei  ole  muuta  tietoa,  kuin  että  Tuusulan  sos.-dem.
kunnallisjärjestön puhuja toveri Joel Järnstedt kävi tekemässä vaalivalistustyötä ja piti puheen
Korsossa 23. kesäkuuta 1916. Yhdistyksen piti  järjestää puhepaikka ja levittää mainokset.
Samana vuonna kunnallisjärjestö kehotti yhdistyksiä järjestämään vaalikokouksia helluntaina
ja juhannuspäivänä,  jolloin useilla  on pyhäpäivän johdosta vapaata.  Kunnallistoimikunnan
ohjeen mukaisesti  vaalikokoukset  voitaisiin  järjestää ohjelmallisiksi,  joissa voitaisiin  pitää
puheita  ehkä  esittää  näytelmäkin.  Niiden  toivottiin  olevan  maksullisia  vaalivalistustyön
hyväksi (Työmies 31.5.1916, Työläinen 5.6.1916). 

 Vuonna  1917,  kun  puheenjohtajana  oli  edelleen  K.  Sirén,    oli  Korsossa  ja
Nissbackassa  31.8.  agitaatiopuhetilaisuuksia,  joissa  oli  puhujana  Emil  Nurmi Helsingistä.
Hänet  oli  Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestö  palkannut  vaaliagitaattoriksi.  Yhdistys
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järjesti  puhepaikat.  Nurmi oli uudelleen puhumassa Korsossa 12.9.1917 vaalikokouksessa.
(Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön pöytäkirja 10.8.1917, Työmies 14.8. ja 12.9.1917).

Yhdistyksen toiminta  ei  suinkaan ollut  kokonaisuudessaan hiljentynyt,  vaan se sai
aikaan  Korson  seudun  asukkaiden  kokouksen,  joka  ehdotti  kuntakokoukselle,  että
elintarvikelautakuntaan  valittaisiin  myös  korsolaisten  edustaja  huolehtimaan  Korson
asukkaiden  elintarvikkeiden  saannista.  Kuntakokous  29.12.1917  oli  myönteinen,  teki
Korsosta elintarvikepiirin,  valitsi  elintarvikelautakunnan jäseneksi postinkantaja Karl  Aug.
Sirénin ja  nimitti  hänet  piiriasiamieheksi.  Piiriasiamiehen  tuli  huolehtia  hädänalaisessa
tilassa olevien avustusten jakamisesta.

Yhteiskunnallisten  mielipiteiden  kiristyessä  “siltasaarelainen  suunta”  näytti  tulevan
Korson  Työväenyhdistyksessä  aikaisempaa  enemmän  esiin.  Kansalaissodan  alkamisen
aattona yhdistys otti selvästi kantaa asioihin ja antoi lehdistöön selostuksen kokouksestaan.
“Suomen  itsenäisyyden  juhlapäivänä  20.1.1918  Korson  Työväenyhdistys  kokoontuessaan
lausui  tunnustuksensa  sos.-dem.  eduskuntaryhmälle  itsenäisyytemme  saavuttamisesta  sekä
Venäjän  bolsevikkihallitukselle  sen  tunnustetuksi  tulemisesta   sekä  lausui  jyrkän
vastalauseensa porvarillisen senaatin ja porvarillisen eduskuntaryhmän hommille luoda tähän
maahan varoja nielevä aseellinen hirmuvalta nuoren itsenäisyytemme ja työväen turmioksi”
(Työmies 23.1.1918). 

Kun  Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestö  piti  Keravalla  vuosikokouksensa
31.3.1918, oli Korson Työväenyhdistyksen edustajana  K. A. Sirén. Vuoden 1918 elokuussa
hän  poistui  “erinäisten  syiden”  takia  pitemmäksi  aikaa  paikkakunnalta.  Karl  Sirén  joutui
Suomenlinnan  vankileiriin  syytettynä  avunannosta  valtiopetokseen  vuonna  1918.  Lisäksi
hänet tuomittiin menettämään postimiehen virkansa. Viran hän sai takaisin 1926 Tannerin
hallituksen  aikana.   (Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestön  pöytäkirja,  Korson  Kalskeen
vuosikertomus,  Sirén, Erkki, Hemmo, Kaarina haastattelu 1980).

Toimintavuosiensa  aikana  yhdistys  ei  tiedottanut  toiminnastaan  tai  tapahtumista
lehdistölle. Kansalaissodassa yhdistyksen kaikki asiakirjat katosivat.

Poliittinen tilanne kiristyy

Kannatus kasvaa

Ensimmäisen maailmansodan sytyttyä lamaantui järjestötyö joksikin aikaa. Sotatila-
asetuksen  antamisen  jälkeen  piiritoimikunnat  kehottivat  järjestöjä  lopettamaan  julkiset
kokoukset ja huvitilaisuudet. Oli pelättävissä, että kokouksia ja huvitilaisuuksia hajotettaessa
turvauduttaisiin väkivaltaa. Vaarana siinä oli, että häiriötapauksessa järjestö saattaisi joutua
lakkautettavien  listalle.  Virkavalta  oli  jo  aikaisempinakin  vuosina  ahdistellut
työväenjärjestöjä  “urkinnalla”  ja  etsinyt  kärkkäästi  pieniäkin  syitä  hajottaakseen  julkisia
kokouksia  ja  juhlatilaisuuksia.  Tuusulan  sos.-dem.  kunnallisjärjestö  kehotti  rauhallisesti
“väistämään”  viranomaisten  toimia  sellaisessa  tapauksessa,  ettei  tulisi  tehdyksi
harkitsemattomasti.  Niinpä  sodan  alkamisen  jälkeen,  kun  järjestötoiminta  oli  lamassa,
työväenyhdistysten jäsenmäärä hieman laski.  Mutta sodan jatkuessa kääntyi  taas nousuun.
(Soikkanen 1975, 193, Tuusulan Sos.-dem. Kunnallistoimikunta 1.3.1912, 18.4.1912)

Työväenyhdistysten  jäsenten  lukumäärä  oli  1913-1916  (Soikkasen  1975,  193)
seuraava:

Vuosi Miehiä Naisia Yhteensä
1913 40 802 12 280 53 082
1914 40 874 10 646 51 520
1915 40 964 10 857 51 821
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1916 57 919 14 872 72 691

Jäsenmäärän nousuun vaikutti  sotatilan vuoksi tullut  turvattomuuden tunne ja siitä
johtunut järjestöihin turvautuminen.  Jokapäiväisen elämän vaikeutuminen työttömyyden  ja
elintarvikepulan vuoksi on ollut suuri syy hakea tukea ja yhteisvoimaa työväenjärjestöistä.

Uudenmaan vaalipiirissä oli vuonna 1913 puolueen jäseniä 9 453 ja vuonna 1916   15
654  (Soikkanen  1975,  194).  Puolueen  jäsenet  jakaantuivat  Uudenmaan  sos.-dem.  piirissä
seuraavasti:

vuonna 1916 vuonna 1915
          

ammatti maaseudulla koko piiri maaseudulla koko piiri
teollisuustyöväkeä 37,1 % 50,8 % 33,5 % 48,8 %
rakennustyöväkeä 12,1 17,6  9.6 17,3
maanviljelysväkeä 26,7 10,9 28,5 11,5
muita 12,7 10,5 15,3 16,1
perheenjäseniä   9,9 5,7 10,9 5,4
ammatti tuntematon   1,5  4,5 2,2 1,0
(Uudenmaan Sos.-dem. piiri 1916 ja 1917).
Tuusulassa valtiollisissa vaaleissa saivat sosialidemokraatit annetuista äänistä vuonna

1913  58,5 %, vuonna 1916  59,5 % ja vuonna 1917  57,9 % (Uudenmaan Sos.-dem. piiri
1917 ja 1919).

Vaikka  kunnallisessa  päätöksenteossa  työväestöllä  oli  vähäinen  päätäntävalta
kunnallisen yhtäläisen äänioikeuden puuttuessa, oli sosialidemokraattien aatteellis-poliittinen
vaikutus Tuusulassa suuri. Kun katsoo valtiollisissa vaaleissa saatua kannatusta, niin ei ole
ihme,  että   papiston  kertomuksissa  Tuusulan  kirkkoherra  A.  Wegelius  sanoo  Tuusulan
väkiluvusta  sosialidemokraatteja  olevan “ehkä enemmän kuin puolet”.  “Lähellä  Helsinkiä
olleena se on imenyt itseensä siltasaarelaisen suunnan.” Tällä tarkoitettiin yleensä sitä hieman
kärkevämpää   suuntaa,  jota  Otto  Ville  Kuusinen ja  August  Vatanen edustivat.  Tuusulan
sosialidemokraattiset järjestöt tekivätkin työtä sen puolesta, että poliittinen vaikutus kasvaisi
ja   tulisi  myös todellista  päätäntävaltaa.  Tuusulan sos.-dem. kunnallisjärjestö oli  monena
vuonna  yhdistyksiltä  kerätyillä  varoilla   ja  ainakin  ennen  vaaleja  palkannut  itselleen
vaalityöntekijän,   agitaattorin,  vähintään  kuukaudeksi,  useimmiten  Juho  Kujalan ja  Olga
Leinosen,  mutta  oli  myös  muita.  Kun otetaan  huomioon korsolaiset,  joista  suurin osa sai
elantonsa pääkaupungin työmailla, voitaneen arvioida sosialidemokraatteja olleen yli puolet
Korson asukkaista.  Tähän viittasi myös se, että vastuu koulun toiminnasta ja sen tukemisesta
oli “kannatettu vähävaraisten yksityisten vastuulla” (Tuusulan kunnanvaltuuston pöytäkirja
28.12.1916, Papiston kertomuksia, Tuusulan kunnallisjärjestö). 

Kohti kansalaissotaa

Vuoden  1918  kansalaissotaan  johtaneet  seikat  ja  tapahtumat  eivät  olleet  yhtäkkiä
syntyneitä.  Ne  olivat  pitemmän  ajanjakson  kuluessa  kerääntyneet  ja  kärjistyneet  sitten
vuoden  1917  aikana.  Ne  olivat  vain  yksityiskohtia,  joita  on  katsottava  laajempaa
yhteiskunnallista taustaa vasten. Kysymyksessä oli yhteiskunnallinen ja sosiaalinen muutos
sekä  sosiaalisen  arvostuksen vaatimus.  Työväenliike  oli  vuosisadan alusta  voimistunut  ja
järjestäytynyt omine vaatimuksineen. Työväestön osuus vuoden 1905 suurlakon vaatimusten
toteuttamisessa osoitti joukkovoiman vahvuuden. Tämä antoi uskoa käsitykselle, että suurella
joukkovoimalla voidaan saavuttaa hyvin pikaisesti sitä, mitä tahdotaan, riippumatta muista
yhteiskunnallisista  tekijöistä  ja  muista  yhteiskunnallisista  mielipiteistä.  Toisaalta
porvarillinen  puoli  kävi  omista  asemistaan  ja  yhteiskunnallisesta  vaikuttavuudestaan
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“viivytystaistelua” eikä hyväksynyt työväenliikkeen puolelta esiin tulleita vaatimuksia, joita
usein pidettiin uhkina ja liian radikaaleina. 

Työväenliikkeen  voimakkaasti  haluamina  yhteiskunnallisina  muutoksina  olivat
kahdeksan  tunnin  työaikalaki  sekä  torppareiden  ja  maatyöläisten  aseman  parantaminen.
Näiden  muutosten  hitaus  ärsytti.  Vaikka  vuonna  1906  säädetty  valtiollinen  vaalioikeus
ulotettiin kaikkiin tietyn iän saavuttaneisiin kansalaisiin, se oli kuitenkin vain puolittainen.
Todellinen  valta  oli  jätetty  Pietariin  valtakunnan  “korkeimmalle”  taholle,  johon  omalta
osaltaan  saattoivat  Suomen  porvarilliset  piirit  vaikuttaa.  Valta  ei  ollut  vaalilipussa  eikä
vaalien  tuloksessa,  vaan  jossakin  muualla.  Se  kasvatti  epäluuloa  porvariston  puheisiin  ja
lupauksiin.

Ensimmäisen  maailmansodan  aikana  syntyi  elintarvikepula  ja  suuri  työttömyys
vaivasi,  eivätkä  kunnat  kiirehtineet  hätäaputöiden  järjestämisessä.  Etenkin  työväestön  ja
kaupunkilaisten toimeentulo vaikeutui. Vuoden 1917 aikana alkoivat levottomuudet niin työn
kuin  elintarvikkeidenkin  saannin  puolesta.  Joissakin  kunnissa  työväestö  perusti
järjestyskaarteja turvaamaan laillista menoa. Porvarillisella puolella oli synnytetty jääkäriliike
ja perustettu Suomeen salaisia poliisikouluja, joita työväestö piti upseerikouluina. 

Vuoden  1916  valtiollisissa  vaaleissa  olivat  sosialidemokraatit  saaneet  103
edustajanpaikkaa.  Kun  1917  eduskunta  “valtalailla”  sääti  Suomen  itsenäiseksi  ja  asettui
korkeimman  vallan  haltijaksi,  hajotti  Venäjän  väliaikainen  hallitus  sen  ja  määräsi  uudet
vaalit, joissa sosialidemokraattien edustajien määrä aleni 92:een. Se oli pettymys, joka johti
enemmän ulkoparlamentaariseen toimintaan.  Sosialidemokraatteja karvasteli  vaalien häviö.
He jopa hylkäsivät heille kuuluvan eduskunnan varapuhemiehen paikan. (Voionmaa 1924,
161-190).

Venäjällä  puhkesi  7.11.1917  vallankumous  ilmeisenä  yllätyksenä  Suomen
työväenliikkeelle.  Nyt  porvarit  eivät  halunneet  bolsevikkihallitusta  Suomen  korkeimman
vallan  haltijaksi,  vaan  esittivät  sen  antamista  eduskunnassa  asetettavalle  3-miehiselle
valtionhoitajakunnalle.  Tämän  vastineeksi  sosialidemokraattinen  eduskuntaryhmä  esitti
hyväksyttäväksi  “Me vaadimme”-julistuksen.  Eduskuntaryhmän  maltilliset  ehdottivat,  että
ryhmä  tyytyisi  maalaisliittolaisten  kanssa  vaatimaan  työaikalain  ja  kunnallislakien
vahvistamista, mutta ryhmän jyrkempi enemmistö ei siihen tyytynyt. Työväestössäkin syntyi
keskinäinen epäluulo (Voionmaa 1924, 190).

Seuraavien  kolmen  päivän  aikana  valmistui  Otto  Ville  Kuusisen laatima
vallankaappaussuunnitelma. Sen sisältö oli hahmoteltu sosialidemokraattien siltasaarelaisen
johdon ja  bolsevikkien  Helsingissä  toimineen  aluekomitean  yhteiskokouksessa  8.11.1917,
jolloin bolsevikit lähes kehottivat suomalaisia seuraamaan Pietarin esimerkkiä (Lappalainen
(a) 1981, 15). 

Eduskuntakäsittelyssä  9.11.  porvarit  taktikoivat.  “Me  vaadimme”-julistus  hylättiin
samoin  kuin  maalaisliiton  ehdotus  korkeimman  vallan  siirtämisestä  eduskunnalle.
Hyväksytyksi tuli valtionhoitajakunnan perustaminen. Sosialidemokraatit eivät hyväksyneet
valtionhoitajakunnassa  tarjottua  paikkaa,  joten  asia  raukesi  kokonaan.  Levottomuus
yhteiskunnassa  ja  epätietoisuus  tulevasta  levisivät.  Marraskuun  13.  päivänä
sosialidemokraattinen edustaja luki ammatillisesti järjestäytyneiden työläisten (SAJ) puolesta
päätöksen,  jossa  uhattiin  ulkoparlamentaristisiin  keinoihin  turvautumalla  hyväksyttävää
määräpäivään  mennessä  “Me  vaadimme”-julistuksen  vaatimuksia  ja  saada  eduskunta
julkaisemaan  laki  Suomen  korkeimman  valtiovallan  käyttämisestä.  Kun  eduskunta  ei
uhkauksen edessä taipunut, alkoi 14.11. työväen valtiollinen lakko, marraskuun suurlakko.
Odottamaton  uusi  tilanne  aiheutti  hämmennystä  ja  levottomuutta  eduskunnassa.  Saatuaan
sosialidemokraattiselta  ryhmältä  myönteisen  hyväksymisen  ehdotukselleen  maalaisliiton
ryhmä esitti, että Suomen korkeinta hallitusvaltaa käyttää eduskunta. Esitys tuli hyväksytyksi
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15.11. Sosialidemokraattisen ryhmän vaatimuksesta pidettiin vielä 16.11.11917 eduskunnan
istunto, jossa vahvistettiin kunnallislait ja 8-tunnin työaikalaki.  (Voionmaa 1924, 191-193). 

Suurlakkoa johtanut Työväen vallankumouksellinen keskuskomitea katsoi 19.11.1917
lakolla  saavutetun  “Me  vaadimme”-julistuksen  tavoitteen  ja  antoi  määräyksen  lakon
lopettamisesta (Lappalainen (a) 1981, 15).

Sos.-dem.  puoluekokous  25.-27.11.1917  käsitteli  vallanottopäätöstä  ja  asettui
menettelytapakysymyksessä  sovittelevalle  kannalle.  Siinä  otettiin  toimintatapana  sekä
parlamentaarinen  menettely  että  vallankumouksellinen  linja  huomioon.  Lopullinen
päätöksenteko  jätettiin  eduskuntaryhmän  sekä  puolueneuvoston  valittavaksi  tilanteen
mukaiseksi  menettelytavaksi  (Lappalainen  (a)  1981,  17).  Tämä  päätös  antoi  puolueen
puolesta valtakirjan myöhemmälle vallankaappausyritykselle.

Suurlakko  kuitenkin  jatkui.  Maatalouslakko  levisi  yleisesti  maaseudulla  ja  lähti
liikkeelle työpäivän lyhentämisvaatimuksella. Maatyöväki vaati samanpituista työpäivää kuin
oli teollisuudessakin.

Tuusulassakin  puhkesi  maatalouslakko.  Senaattorit  ja  liittojen  edustajat  tulivat
työpäivän lyhennystä taistelevien ja elintarvikkeiden ja muiden hintojen noususta hyvitystä
hakevien lakkolaisten sovittelijoiksi.  Kun hyväksyttyä tulosta ei saatu aikaan, lähetti Suomen
Ammattijärjestön  johto  Tuusulaan  sovittelijaksi  ja  neuvottelijaksi  Uudenmaan  Sos.-dem.
Piirijärjestön  sihteerin  Mikko  Ampujan.  Hän  esitti  Järvenpäässä  lakkolaisten  kokoukselle
hyväksyttäväksi maatyöläisille tarkoitetun sopimuksen työajasta, joka olisi talvella 8-tunnin
ja kesällä 9-tunnin pituinen. Varsinaiset lakkolaiset olisivat hyväksyneet ehdotuksen, mutta
paikalle  tulleet  aggressiiviset  “ulkopuoliset  rähinöitsijät”  eivät  sitä  hyväksyneet.  Ampujaa
syytettiin  “työläisten  myyjäksi  ja  herrojen  kätyriksi”  ja  karkotettiin  paikalta.  200
järjestäytyneen miehen ja 40 järjestäytymättömän naisen lakko jatkui, kunnes se 10 päivän
kuluttua  päättyi  Ampujan  aikaisemmin  tekemään  sopimukseen.  (Rosenberg  -  Selin  1985,
541-543).

Vuoden  1917  syksyllä  Suomen  Ammattijärjestö  ja  ammattiliitotkin  osallistuivat
politiikan tekoon. Eniten vaikutti kuitenkin Helsingin Punainen kaarti, joka rupesi itsenäiseen
politiikantekoon.  Puolue  hyväksyi  Järjestyskaartin  puoluejärjestöksi  voidakseen  vaikuttaa
voimakkaammin  sen  päätöksiin  ja  toimintaan.  Tilanne  kääntyi  kuitenkin  päinvastaiseksi.
Eduskuntaryhmä  ja  puoluetoimikunta  joutuivat  punakaartien  painostuksen  kohteeksi.
Lopullinen poliittisen ratkaisuvallan siirtyminen tapahtui silloin, kun ratkaisuvalta siirrettiin
puolueen,  Suomen Ammattijärjestön ja Työväen Järjestyskaartin  edustajista  muodostetulle
elimelle. Puolueneuvosto vielä täydensi puoluetoimikuntaa, joka asetti sitten vuorostaan eri
työväen keskusjärjestöjä edustavan Sos.-dem. puolueen toimeenpanevan komitean. (Oittinen
1948, 171-172).

Levottomuus  yhteiskunnassa  levisi  edelleen.  Se  puhkesi  paikoitellen  todelliseksi
mellakaksi. Rauhoittumista ei näyttänyt tapahtuvan. Eduskunnassa tehtiin aloite sotalaitoksen
ja  lujan  järjestysvallan  perustamisesta.  Vasemmisto  periaatteelliselta  kannalta  vastusti
sotaväkeä.  Tammikuun 9.  päivänä  eduskunta oikeutti  hallituksen ryhtymään  toimiin  lujan
järjestysvallan luomiseksi.  (Tanner 1948b, 241-242). Tämän päätöksen perusteella senaatti
otti suojeluskunnat hallituksen joukoiksi julistuksella 1.2.1918. 

Tosiasiassa  jo  aikaisemmin  oli  syntynyt  kaksi  luokkakaartia,  punakaarti  ja
suojeluskunta.  Työväenjärjestöissä  tehtiin  tästä  omat  johtopäätökset.  Uskottiin  porvariston
sotilaallisten toimien suuntautuvan työväenluokkaa ja tasavaltaa vastaan (Tahvanainen 2000,
41).

Sos.-dem. puolueen toimeenpaneva komitea antoi 26. tammikuuta vallankumoukseen
tähtäävän julistuksen ja seuraavana päivänä ilmoitti ottaneensa “kaiken vallankumouksellisen
vallan Suomessa” järjestäytyneen työväen ja sen vallankumouksellisten järjestöjen haltuun.
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Tällä  päätöksellä  työväki  lähti  ratkaisemaan  sosiaalisia  pulmakysymyksiä  väkivaltaisen
vallankumouksen tietä. Sisällissota alkoi.

Sodan jatkuessa sitä vastustavat mielipiteet  alkoivat  saada sijaa. Molemmin puolin
barrikadeja  tehtiin  tunnusteluja  taistelujen  lopettamiseksi.  Myös  Ruotsin
Sosialidemokraattisen Puolueen edustajat kävivät tunnustelemassa rauhan mahdollisuuksia.
Vasta  10.4.1918  saatiin  Työmies-lehdessä  julkaistuksi  vetoomus  kansalaissodan
rauhanomaiseksi lopettamiseksi. Sen oli allekirjoittanut 21 henkilöä, joista Tokoin senaatin
jäseniä  Paasivuori,  Ailio,  Tanner ja  Väinö Vuolijoki.  Tämän  lisäksi  Hakkila,  af  Heurlin,
Tanner ja  Vuolijoki yhdessä  nuorsuomalaisten  Heikki  Ritavuoren ja  W.  A.  Lavoniuksen
kanssa useampaan kertaan  vetosivat  punakaartin  johtoon valkoisille  antautumiseksi  ennen
saksalaisten  tuloa  ja  taistelua  Helsingistä,  mutta  turhaan.  Toisaalta  porvarilliset  lehdet
Helsingin valtauksen jälkeen ilmoittivat, ettei kapinallisten kanssa “kompromissata”. Voittaja
halusi itse määrä ehtonsa. Ne olivat ankarat. (Tanner 1948b, 267-276, Soikkanen 1975, 309-
313).

Myrskyn  mentyä  laskettiin  Tuusulassa  saavutuksia,  jotka  olivat  vain  tappioita.
Kansalaissodan yhteydessä surmansa saaneista kunnan omista kansalaisista: rintamalla kaatui
20, vankiloissa kuoli 21, murhatuiksi tuli joko omassa kunnassa tai vieraassa kunnassa 14
henkilöä eli surmansa saaneita oli yhteensä 55 henkilöä. Kunnan alueella murhattuja työläisiä
sekä kunnan omia että  vieraspaikkakuntalaisia  oli  yhteensä 9 henkilöä.  (Uudenmaan sos.-
dem. piiri 1919).

Kansalaissota Tuusulassa

Tuusulan  sos.-dem.  kunnallisjärjestö  esitti  valtuustolle  huhtikuussa  1917
työttömyyden  ja  ruokapulan  synnyttämien  levottomuuksien  vuoksi  ryhdyttäväksi
toimenpiteisiin  järjestyksen  ylläpitämiseksi.  Kunnanvaltuusto  päätti  28.8.1917  perustaa
suojeluskunnan. Työväenjärjestöt vastustivat alusta alkaen kunnalliseksi järjestöksi ajatellun
suojeluskunnan  perustamista.  Työväestön  kunnallisen  “täydellisen  ylivoiman”  edessä  ei
kunnallislautakunta  saanut   sitä  perustetuksi  kunnallisena,  mutta  kunnallislautakunnan
esimies  Klas  Holma organisoi  sen  yksityisesti  porvarillisena  vasemmistoa  vastaan
suunnattuna  suojeluskuntana  (Tuusulan  kunnanvaltuusto  10.4.1917,  28.8.1917,  Piilonen
1982, 45-51, 119-122, Papiston kertomuksia).

Suojeluskuntahanke nopeutti  punaisten  järjestyskaartin  perustamista.  Järjestyskaarti
muodostui  Kanta-Tuusulaan  22.10.1917.  Tuolloin  sos.-dem.  kunnallisjärjestö  kehotti
perustamaan järjestyskaarteja.  Vasta tammikuussa 1918 ne tietoisesti  organisoituivat.  Kun
järjestyskaartin nimi muutettiin punakaartiksi, monet maltilliset puolueen jäsenet jättäytyivät
siitä pois.  (Rosenberg - Selin 1995, 547, 552).

Punakaartin  rinnalla  toimi  Tuusulassa  vallankumouksellinen  Tuusulan  työväen
valitsema noin 30-henkinen kunnallisneuvosto 6.2.1918 lähtien järjestämässä ja hoitamassa
kunnan  sisäisiä  asioita.  Neuvoston  jäsenet  eivät  kuuluneet  punakaartiin,  vaan  olivat
oikeistososialisteja. Kapinan aikana toimivat lähes kaikki entiset kunnalliset luottamusmiehet.
Yleensä oli tyypillistä vanhan hallinnon jatkuminen ja sovinnollisuus. Kunnan kamreeri ja
rahastonhoitaja jäivät työhönsä, samoin koulut toimivat. Oli rauhallinen ja sävyisä mieliala.
Valkoiset  alistuivat  tilanteeseen  ylivoiman  edessä.  Lainmukainen  (valkoinen  “kukkaro-”)
valtuusto  kokoontui  ensimmäisen  kerran  26.4.1918.  (Rosenberg  -  Selin  1995,  555-556,
Tuusulan kunnan vuosikertomus 1918, Piilonen 1982, 97, 157-162).

Korsossa oli  suojeluskunnan osasto ja Keravan piiriin  kuuluva punakaartin  osasto.
Korson  punakaartilla  oli  oma  järjestäytynyt  esikuntansa,  joka  johti  paikallisia  toimia.
Esikunnan  vahtimestariksi  hakeutui,  saadakseen  palkkaa  ja  elättääkseen  perheensä  työtön
rekolalainen  Alma  Eriksonin isä.   Tikkurilan  punakaarti  auttoi  Korson  kaartia  radan
vartioinnissa.  Kirkkonummen  suunnalta  lähteneet  pakomatkalla  olleet  punakaartilaisten
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ensimmäiset  ryhmät  kävelivät  11.4.1918  Tikkurilasta  Korsoon.  Lähtiessään  Korsosta
jatkamaan matkaansa Keravalle Lounais-Suomesta kotoisin ollut komppanianpäällikkö käski
sytyttää  asemarakennuksen  tuleen.  Varsinaisia  taisteluja  Korsossa  ei  käyty.  Saksalaiset
valtasivat Tikkurilan 12.4.1918 ja punaiset perääntyivät panssarijunalla pohjoiseen perässään
saksalaiset  rintamajoukot.  Korson  seudulla  “Tykit  alkoivat  paukkua”.  Ammuntaa  kesti
puolesta päivästä varhaisiltaan saakka. Tappiot olivat vähäiset kummallakin puolella, kaksi
punaista  ja  yksi  saksalainen  kaatui.  Viimeiset  laukaukset  ampui  punaisten  panssarijuna
paetessaan Korsosta pohjoiseen.  (Lappalainen 1981a, 313 ja Lappalainen 1981b, 178-180,
Rosenberg - Selin 1995, 661, Parikka 1993,  Papiston kertomuksia, Sääski, Otto ja Erikson,
Alma).

Uudelleen toimintaan

Puolue järjestäytyy

Kansalaissodasta  syrjässä  olleilla  johtavilla   sosialidemokraateilla  oli  huolena
puolueen  asema  ja  sen  tulevaisuus.  Työväentalot  ja  muu  omaisuus  oli  takavarikoitu,
sosialidemokraattiset  lehdet  lakkautettu  ja  kirjapainot  suljettu.  Parhaimpana  keinona
puolueen  toiminnan  uudelleen  aloittamiseksi   aikaisemman  sovintoehdotuksen
allekirjoittaneet  näkivät  oman  lehden  julkaisemisen  tuomaan  tietoa  voittajien  tarjoamien
väritettyjen  mielipiteiden  vastineeksi.  He  perustivat   Kustannusosakeyhtiö  Kansanvallan
Suomen  Sosialidemokraatti  -lehden  julkaisijaksi.  Näytenumero  ilmestyi  6.5.1918.  Lehti
ilmoitti  tuomitsevansa  kaikki  anarkistiset  ja  bolsevistiset  menettelytavat  ja  noudattavansa
länsimaisen sosialidemokratian taistelutapoja.  Lehti  takavarikoitiin.  Lehden toinen numero
saatiin julkaista väliaikaisella luvalla vasta 12.9. ja säännöllisesti lehti alkoi ilmestyä 16.9.
lähtien.   (Tanner 1948, 343-352, 389-394).

Suomen  osuuskauppaliikkeessä  (SOK:ssa)  vanhoillisten  “kauppa  ja  ääni”  ja
edistysmielisten “jäsen ja ääni” äänioikeusjärjestelmän erimielisyyden vuoksi edistysmieliset
osuuskaupat erosivat SOK:sta ja perustivat 1916 Kulutusosuuskuntien Keskusjärjestön (KK).
KK:n ylimääräisen kesäkuun 1918 kokouksen yhteydessä tuli mahdolliseksi keskustella myös
maaseudulta tulleiden edustajien kanssa Helsingissä siihen mennessä tehdyistä suunnitelmista
puolueen  toiminnan  palauttamiseksi.  (Osuuskauppamies  1924,  228-229).  Näiden
keskustelujen ja   mielipiteen vahvistumisen perusteella pidettiin marraskuun 5. päivänä koko
maata  käsittävä  kokous  puolueen  toiminnan  käynnistämiseksi.  Siinä  valittiin  väliaikainen
puoluetoimikunta,  joka  julkaisi  8.  marraskuuta  kehotuksen  aloittaa  puolueen  toiminta  ja
kutsua  koolle  kokouksia,  joissa  voidaan  valita  väliaikaisia  kunnallistoimikuntia  sekä
puoluekokousedustajia ylimääräisen puoluekokoukseen. Samalla kehotettiin käynnistämään
myös työväenyhdistyksien toiminta. (Soikkanen 1975, 325).

Yhteiskunnassa  vallan  ottanut  porvarillinen  hallintokoneisto  koetti  kansalaissodan
jälkeen rajoittaa kansalaisten perusoikeuksia ja kielsi työväenjärjestöjen kokoontumiset sen
lisäksi,  että  se oli  takavarikoinut  työväenjärjestöjen omaisuuksia  ja  toiminnasta  kertyneen
aineiston. Tämän vuoksi Väliaikainen Sosialidemokraattisen Puolueen toimikunta lukuisten
tiedustelujen johdosta lähetti 27.11.1918 kiertokirjeen puoluetovereille ja -järjestöille. Siinä
se ilmoitti,  että kokoontumis- ja yhdistymisvapaudesta 1906 annetun lain mukaan Suomen
kansalaisilla on oikeus edeltäpäin lupaa hankkimatta kokoontua ja luvallisessa tarkoituksessa
perustaa yhdistyksiä.

Puoluekokous pidettiin  27.-29.12.1918. Sen valitsema puoluetoimikunta hahmotteli
puolueen aatteellisen linjan. Puoluekokous leimasi turmiolliseksi työväestöä valtiollisista ja
kunnallisista  vaaleista  vierottavat  pyrkimykset.  Se  varoitti  rajan  takaa  tulevasta
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sosialidemokraattisen puolueen vastaisesta propagandasta ja totesi, ettei Suomen tapaisessa
vapaassa maassa vähemmistö voi ottaa väkivalloin valtiovaltaa käsiinsä. (Tanner 1955c, 20).
Heti  puoluekokouksen  jälkeen  alkoi  oppositio  suunnitelmallisesti  toimia  ja  omaksua
kommunistisia aatteita ja menettelytapoja. 

Kommunistien  siirtyminen  pois  sosialidemokraattisesta  puolueesta  ei  täysin
rauhoittanut  puolue-elämää.  Vielä  oli  sisäistä  oppositiota.  Se katsoi  kommunistien  lähdön
olevan puoluejohdon syytä ja   niin puoluejohdon kuin Suomen Sosiaalidemokraatin olevan
liiaksi oikealla. Syyttelyissä oli suuri osa henkilökohtaisia syitä. Väitettiin, ettei puolue ole
ajanut  eduskunnassa  punavankien  armahdusasiaa  riittävän  tehokkaasti.  Eduskuntaryhmän
toimintaa arvosteltiin huonoksi ja tehottomaksi. Vähitellen niin puoluejohdon kuin puolueen
opposition  ajatuksissa  tapahtui  keskinäistä  lähentymistä  ja  vuonna  1922  pidettiin
yksimielinen  puoluekokous.  Rajankäynti  kommunisteihin  ja  heidän ajatuksiinsa  oli  käyty.
Puoluekokous  yksimielisesti  hylkäsi  Sosialistisen  Työväenpuolueen  yhteistoiminta-  ja
vaalitarjouksen. (Soikkanen 1  1975, 381-395, Tanner 1966c, 35-46). 

Kommunistien solutukset  ja  porvareiden väkivaltaiset  ja laittomat toimet

Suomen Kommunistinen Puolue oli perustettu 29.8.1918 Moskovassa. Sen johdolle
oli länsimainen demokraattinen toiminta ja menettely  vierasta. Tätä ajatusmaailmaa lähellä
oleva sos.-dem. puolueeseen kuuluva oppositio ei hyväksynyt rauhallista toimintaa. Se koetti
tehdä  järjestöjen  kokoukset  rähinäkokouksiksi  ja  epämiellyttäviksi  rauhallisille  työläisille.
Kun SKP:n  johto  vaati  valmistautumaan  kaiken vallan  ottamiseen,  niin  Kuusinen kehotti
liittymään sosialidemokraattiseen puolueeseen ja ammattiyhdistysliikkeeseen pelkästään siinä
mielessä,  että  ne  valloitettaisiin  pois  tannerilaisten  käsistä  (Tuominen  1956,  119).  Tältä
pohjalta puolueen kriitikot ryhtyivät syksyllä 1919 Otto Ville Kuusisen, J. H. Lumivuokon,
Ville Ojasen ja Lauri Letonmäen tukemina toimiin päästäkseen valtaan SDP:ssä.

Kommunistit julkaisivat 1919 vaalien alla “Kommunistisen vaalilippu” -julistuksen,
jossa  väitettiin  sosialidemokraattien  vaalijulistuksen  olevan vain  porvarillisen  hirmuvallan
verho  ja  kehottivat  työläisiä  jäämään  pois  vaaleista.  Kommunistien  tarkoituksena  oli
Kuusisen oppien mukaisesti vallata sosialidemokraattinen puolue sisältä päin. Kommunistit
saivatkin solutetuksi itselleen Sosialidemokraattisen Naisliiton ja Nuorisoliiton sekä Suomen
Ammattijärjestön.  Sosialidemokraateille  vaikeimmaksi  palaksi  muodostui  ammatillisen
keskusjärjestön  liukuminen  kommunistien  haltuun.   Vuoden  1919  puoluekokouksessa
kommunistit  huomattuaan,  etteivät  saaneet  puoluetta  haltuunsa,  erosivat  siitä  ja  ryhtyivät
perustamaan uutta puoluetta (Lebedeva,  Rentola ja Saarela 2002, 17, Tanner 1966c, 21).

Vuoden  1920  toukokuussa  kommunistit  perustivat  Suomen  Sosialistisen
Työväenpuolueen,  jonka ohjelma oli  täysin kommunistinen.  Sosialistisen työväenpuolueen
johtohenkilöt  olivat  lähteneet  siitä,  että  vain   se  yksin  edusti  suomalaista
vallankumouksellista liikettä, mutta Kominternin määräyksellä se alistettiin laittoman SKP:n
tosiasiallisen  kontrollin  alaiseksi.  Kominternin  toisen  kongressin  päätöksen  mukaisesti
[Sosialistisen  työväenpuolueen]  ei  tule  mennä  eduskuntaan  tehdäkseen  siellä  työtä,  vaan
auttaakseen  joukkoja  itse  parlamentin  tuhoamisessa.  (Tuominen  1958,  13).  Sosialistisen
työväenpuolueen  hyökkäykset  voimistuivat  sosialidemokraattista  puoluetta  vastaan.  Tästä
huolimatta se kuitenkin tarjosi vuoden 1922 vaaleihin sosialidemokraateille yhteisrintamaa,
mutta  sosialidemokraatit  eivät  luottaneet  tehdyn  tarjouksen  rehellisyyteen  aikaisemmin
saadun  kokemuksensa  perustalta,  joten  se  hylättiin.  Sosialistinen  työväenpuolue
(kommunistit)  sai  eduskuntaan  27  edustajaa,  jotka  eivät  ottaneet  työtään  vakavasti,  vaan
harjoittivat  häikäilemätöntä  demagogiaa.  Puolue  muutti  1923  nimensä  Suomen
Työväenpuolueeksi.  Kommunististen  edustajien  kiihotustyö  ärsytti  Kallion  hallitusta.  Se
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vangitsi  vuoden  1923  elokuussa  kaikki  sosialistisen  työväenpuolueen  edustajat  ja  muut
johtavat kommunistiset, lakkautti puolueen lehdet ja panetti takavarikkoon niiden kirjapainot.
(Tanner  1966c,  21).  Sen  jälkeen  puolue  toimi  maanalaisena,  kunnes  1928  viranomaiset
hajottivat maanalaisen organisaation ja pidättivät johtajat.  Vuonna 1930 eduskunta hyväksyi
kommunistilait,  joilla  kommunistien toiminta kiellettiin  Suomessa.  Sosialidemokraatit  niin
puolueena ja eduskuntaryhmänä vastustivat kommunistien pidättämistä, puolueen kieltämistä
ja kommunistilakien säätämistä (Tanner 1966c, 2, 126).

Uudenmaan  “Sosialistinen  Piirijärjestö”  (kommunistinen)  lähetti  lokakuussa  1920
sos.-dem.  puolueosastoille  kirjeen,  jossa  se  kehotti  olemaan  lähettämättä  edustajia
piirikokoukseen,  lakkauttamaan  puolueverojen  maksamisen  ja  liittymään  sosialistisen
piirijärjestön  kanssa  yhteistoimintaan.  Kirjeessä  kehotettiin  soluttautumaan
sosialidemokraattisiin  järjestöihin,  ammattijärjestöjä  unohtamatta,  ja tekemään niissä työtä
sosialidemokraatteja vastaan. Kommunistinen työ piti suunnata ammattiliikkeen poliittiselle
rintamanosalle.  Siinä  tarkoituksessa  oli  määrä  valmistella  osallistumista  vappujuhliin  ja
mikäli mahdollista saada ne näyttämään työväenliikkeen yhtenäisiltä, mutta riittävässä määrin
kommunistisilta.  Sosialidemokraattiset  joukot  piti  saada  vasemmistolaistumaan  ja  sitten
kokonaan liittymään kommunisteihin. Sosialidemokraattisen puolueen johtajat piti paljastaa
keskustalaisiksi  noskeiksi  ja  tannerilaisiksi.  Tämän  johdosta  sosialidemokraattinen
piiritoimikunta  (piirisihteerinä  Mikko Ampuja)  lähetti  puolueosastoille  kiertokirjeen,  jossa
kertoi  tuon uuden järjestön tavoitteena olevan sos.-dem. puolueen hajottaminen ja kehotti
määrätietoisesti  torjumaan  Sosialistisen  Työväenpuolueen  valheellisen  politiikan  ja
hajotustoiminnan.  (Soikkanen  1  1975,  408-409,  Tahvanainen  2000,  69-71,  Suomen
Sosialidemokraatti 13.3.1922, 24.4.1926).

Helsingin  maalaiskunnassa  kommunistit  onnistuivat  sieppaamaan  yhden
työväenyhdistyksen  omakseen.  Korsossa  kommunistien  solutusyrityksiä  oli  myös,  mutta
Oskar Engbergin, joka oli hyvin tietoinen kommunistien tarkoitusperistä ja menettelytavoista,
johdolla  ne  torjuttiin.  Ensimmäinen  “rähinäkokouksen  synnyttäminen”  ja  yhdistyksen
haltuunottoon  tähtäävä  pyrkimys  oli  yhdistyksen  kokouksessa  23.4.1921,  jolloin  piirin
järjestäjä  Lumijärvi kävi  “tyynnyttelemässä”.  Siinä  aiotut  päätöksenteot  saatiin  jätetyksi
myöhäisempään  aikaan.  Toisen  kerran  “suuntariitaa”  ratkaistiin,  myös  Oskar  Engbergin
johdolla,  vuonna 1928  työväentalon myyntiä koskeneen asian yhteydessä.

1920-luvulla  alkoi  taloudellinen  kehitys  melkoisen  voimakkaana.  Teollisuus  pystyi
antamaan  entistä  suuremmalle  joukolle  työtilaisuuden.  Maatalouden  koneellistaminen
vapautti  työvoimaa  muihin  elinkeinoihin.  Kaupungit  ja  teollinen  elämä  saattoivat  tarjota
naisille  työmahdollisuuksia  enemmän  kuin  maatalouselämä,  siksi  naisten  siirtyminen
maaseudulta  oli  suhteellisesti  voimakkaampaa  kuin  miesten.  Taloudellinen  nousukausi
yleensä  kehittyi  myönteisesti.  Elintaso  kohosi  ja  vientikauppa  voimistui.  (Kuusi  ja  Kuusi
1948, 490-491). Muuttoliikkeen voimistuttua oli 20-luvun alussa rakenteellista työttömyyttä,
mm. Tuusulassa, jota kommunistit käyttivät hyväkseen poliittisessa toiminnassaan.

Vuoden 1925 käydyn  presidentinvaalin  jälkeen  tuli  eteen silloisen menettelytavan
mukaisesti  uuden  hallituksen  muodostaminen.  Presidentti  Relander tarjosi  hallituksen
muodostamistehtävän Tannerille. Hänen saatuaan eri eduskuntaryhmiltä kielteiset vastaukset
sosialidemokraatit  kuitenkin  muodostivat  hallituksen  presidentin  suostumuksella.  Vuoden
1926  puoluekokous  oli  lieventänyt  aikaisempaa  päätöstään  puolueen  osallistumisesta
hallitukseen.  Nyt  sen  mukaisesti  puolue  saattoi  osallistua  kokoomushallitukseen  tai
muodostaa  yksin  hallituksen,  jos  sen  katsottiin  hyödyttävän  työväenluokkaa.  Tannerin
hallitus  (1926-1927) poisti  poliittiseen ja muuhun yhteiskunnalliseen toimintaan liittyneitä
rajoituksia ja sai 1927 aikaan amnestialain. Se hyväksyttiin eduskunnassa äänin 96:94. Lain
mukaan kansalaissotaan osallistuneille annettiin yleinen armahdus. (Tanner 1966c, 77,83).
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Tannerin  hallituksen  poistettua  poliittiseen  ja  muuhun  toimintaan  liittyneitä
rajoituksia  kommunistit  käyttivät  tätä  hyväkseen  ja  aloittivat  räikeämmän toiminnan  kuin
aikaisemmin.  Tämä  alkoi  aiheuttaa  levottomuutta.  Muitakin  syitä  levottomuuksiin  oli.
Ammattiliike katsoi otolliseksi vaatia palkankorotuksia. Sitä vastaan synnytettiin “Pihkalan
lakkokaarti” eli Yhtymä Vientirauha (1920-1940),  jonka voimalla yritettiin murtaa kaikki
lakot ja heikentää ammattiliikkeen asemaa. Yhtymä Vientirauhan välittämät työntekijät olivat
pääasiallisesti  suojeluskuntalaisia  ja  maatalojen  poika,  joille  lakonrikkuriksi  tarjottu  työ
muodostui  isänmaallisuuden osoitukseksi ja jonkinlaiseksi  seikkailuksi  “punaisia” vastaan.
Toisaalta, kun SAJ oli joutunut kommunistien käsiin, se omalta osaltaan  ei nähnyt vaivaa
sovittelujen etsimiseksi, vaan mielellään politisoi lakot.  Kiristyneet taloudelliset olot olivat
kasvattaneet liikehdintää, jota lakkojen murtaminen lisäsi. 

Vuoden 1929 lopulla jyrkästi oikeistolainen Lalli-liitto esitti kärjekkään porvarillisen
ohjelman.  Tämän  ohjelman  tavoitteiden  mukainen  fasistinen  Lapuan  Liike  perustettiin
Lapualla 16.3.1930. Liikkeen ohjelman mukaisesti diktatuuri oli maan pelastus. Lapuan Liike
“ilmoitti  toimenpiteistä  kommunismin  vastustamiseksi  ja  poisjuurittamiseksi”   ja  halusi
jyrkän oikeistolaisen hallituksen muodostettavaksi. Liike rikkoi kommunistien kirjapainoja ja
muilutti  kommunistisia  kansanedustajia.  Sosialidemokraatit  tuomitsivat  hallituksen
osoittaman  suopeuden lapualaisia  vastaan  ja  esittivät  välikysymyksen  asiasta.  Hallituksen
painostamiseksi Lapuan Liike järjesti 7.7.1930 talonpoikaismarssin Helsinkiin. Lokakuussa
1930  lapualaiset  kyyditsivät  Tasavallan  presidentti  K.  J.  Ståhlbergin vaimonsa  kanssa
Joensuuhun.  Saman  vuoden  lokakuussa  käytyjen  eduskuntavaalien  jälkeen  eduskunta
hyväksyi  kommunistilait  ja  niiden  perusteella  lakkautettiin  kommunistisia  järjestöjä  ja
kiellettiin  niiden  toiminta.  (Tanner  1948c,  123-127,  Tasavallan  suojelulaki,  Laki
valtiopäiväjärjestyksen  7  §:n  muuttamisesta,  Laki  Suomen  vaalilain  muuttamisesta,
Tahvanainen 2000, 102.)

Jo heinäkuun viimeisenä päivänä eduskunta oli muuttanut kunnallislakeja siten, että
kunnalliseen  luottamustoimeen  ei  ollut  vaalikelpoinen  sellainen  henkilö,  joka  kuului
yhteiskunnan väkivaltaiseksi kumoamiseksi tähtäävän “kommunistiseen” järjestöön. Vaikka
laki  oli  säädetty  tulevaksi  voimaan  seuraavan  vuoden  1931  alusta  lukien,  niin  fasistiset
lapualaiset ja suojeluskuntalaiset painostivat kommunisteiksi katsomansa henkilöt eroamaan
kunnallisvaltuustoista.  Niin  tapahtui  myös  Tuusulassa  ja  Helsingin  maalaiskunnassa  sekä
Keravan  kauppalassa,  jossa  lisäksi  yksi  kommunisti  muilutettiin  Neuvostoliittoon  ja  yksi
pidätettiin  poliittisin  perustein.  Sosialidemokraatit  koko  maassa  vastustivat  fasistisia
painostustoimia. Lapualaiset yrittivät hyökätä myös sosialidemokraattisen kunnallisjärjestön
politiikkaa vastaan, mutta se ei onnistunut ja valtuustoryhmä toiminnassaan vastusti kaikkia
porvareiden laittomuuksia. (Ryhmä 4.1.1931.)

Korso vuoden 1919 jälkeen

Korson  olot  kansalaissodan  jälkeen  eivät  liene  olleet  kovin  kehuttavat.  Korson
silloinen asemapäällikkö E. Hellman on asemamatrikkelissa Lauri Korpisen (1965, 106-108)
mukaan kertonut, ettei paikkakunnalla ollut saatavissa ruokavaroja, hädin tuskin maitotilkka.
Juurikasviljely oli sentään edellisten vuosien kuluessa lisääntynyt. Ruokapulaa saattoi verrata
lähes nälänhätään (Nyström 1984). Rautatieliikenne oli pääasiallisesti matkustajaliikennettä.
Talvella  kuitenkin  lähetettiin  tuhat  syltä  halkoja  Helsinkiin.  Asemalla  olevat  luutatehtaat
toimittivat  jonkin  verran  tuotteitaan  Helsinkiin.  Toimintaa  asemalla  oli,  koska   sillä  oli
asemapäällikkö  ja  useita  virkailijoita  työskentelemässä.  Asemapäällikkö  asui
asemarakennuksessa ja erillisessä suuremmassa rakennuksessa asui virkailijoita. Sähköttäjä
oli asema-alueen ulkopuolella vuokra-asunnossa. Korson läheisyydessä olevissa Hyrylän ja
Rekolan kylissä oli viljelystä ja enemmän asukkaita.
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Liikenteen  odotettiin  kuitenkin  kasvavan  entiselleen,  sillä  Helsingin  kaupunki  oli
suunnitellut  rakentavansa  keuhkotautisairaalan  Mätäkivenmäen  tienoille  n.  3  km.  päähän
asemalta. Sitä  tarkoitusta varten oli luovutettu valtion maata 40 tynnyrinalaa (á 4.936,4 m2).
Lisäksi  Oy.  Tirva  omisti  aseman  lähellä  maata,  jonne  oli  aikomus  rakentaa  tehdas
kaikenlaisten tahkojen valmistamista varten.

Korsolaisten työpaikkoina  olivat 20- ja 30-luvuilla Helsingissä olevien työpaikkojen
lisäksi  Savion  ja  Keravan  tiilitehtaat.  Toimintansa  aseman  seudulla  aloittivat  1900-luvun
ensimmäisen  ja  toisen  vuosikymmenen  vaihteessa  Korson  Puu  ja  kattohuopatehdas.
Kellokoskelta 1930 tullut Korson Pumppu ja Hella, missä valmistettiin rautarakenteita sekä
tehtiin valu- hitaus- ja koneistustöitä,  muuttui sitten Korson Valuksi. Puusepänliike Pelkonen
eli ns. keppitehdas, sijaitsi suunnilleen nykyisen Kulomäentien vaiheilla rautatien vieressä.
Rautateillä  oli  parikymmentä  työpaikkaa.  Pääasiassa  kuitenkin  oli  mentävä  työhön
Helsinkiin. 

Lisäksi Korsossa oli  pari  kauppaa,  leipomo Metsolantien varrella.  Elannon kauppa
perustettiin Sevónin taloon kattohuopatehtaan kulmille. Toisella puolella rataa oli Aromäen
kauppa.  Oli  myös  Lindin lihakauppa.  Erityisesti  on  mainittava  Korsossa  lasten  suosion
saavuttanut Sainion nekkutehdas. Se sijaitsi suurin piirtein nykyisen Minkkitien paikkaille,
entinen osoite oli Puistotie 9 Nissbackan tien varrella.  Perheen äiti,  jonka mies oli jonkin
verran taiteellinen ja käytti  taidetta ja ”laveaa tietä” verukkeena työstä laistamiselle, joutui
perheelle  leipää hankkiessaan pohtimaan,  miten  sen saisi  riittämään.  Hän ryhtyi  kotonaan
valmistamaan  nekkuja.  Ne kävivät  kaupaksi.  Hän myi  niitä  kioskissa ja  laajensi  kauppa-
alueensa Uudenmaan alueelle. Nekut takasivat elannon, kunnes lapset aikuistuivat.  

Korsosta  15  lehmän  maitotila  lähetti  maitoa  Helsinkiin   ja  2-3  ehkä  4  lehmän
omistavat  pienviljelytilat  lähettivät  maitoa  Helsinkiin  maitonsa  4-5 litran  kannuissa myös
Valiolle  aamuisin  7.30  lähtevässä  junassa.  Pula-aikana  kunnostettiin  työttömyystöinä
Mätäkivenmäessä maantietä, ojitettiin Metsolanmäen takana oleva suo ja tehtiin metsätöitä
Myraksen kartanon metsässä.   Liikennöitsijä Huttunen aloitti  liikennöinnin Helsinkiin 20-
luvun  loppuvuosina.  Kansakoulun  jälkeisinä  kouluina  olivat   Helsingissä  ja  Keravalla
yhteiskoulu  sekä  ammattikoulu  Keravalla.  Korson  käsivälitteinen  puhelinkeskus
automatisoitiin vuonna 1933.

Ensimmäisen  maailmansodan  aikoina  tehtyjen  laajojen  metsänhakkuiden  vuoksi
Korson alueelle  syntyivät  hyvät  marjamaat.  Erityisen  hyvin  oli  vaaraimia  eli  vadelmia  ja
puolukoita,  joita  korsolaiset  kävivät  poimimassa  ja  myymässä  Helsingin  kauppatorilla.
Lisäksi  korsolaiset  pieniltä  tonttiviljelmiltään  toimittivat  helsinkiläisten  ruokapöytään
perunoita ja vihanneksia. Marjamaat olivat niin kuuluisia, että helsinkiläiset tekivät joukolla
marjaretkiä. (Sirénien haastattelu 1980.)

Työpaikkatilanne alkoi parantua sotavuosina ja sen jälkeen. Korsoon siirtyi Suomen
väri- ja vernissatehdas, perustettiin korinpunontaliike, joka oli aloittanut toimintansa jo sota-
aikana,  rautavalimo,  joka  käytti  valannassa  keskipakoisvalua,  rautateollisuustehdas  Haato,
Pikso rakettitehdas, Primon tehdas, rakennettiin kansakouluja, Korso-Rekolan kansalaiskoulu
ja Korson yhteiskoulu sekä Korson pienteollisuustalo. Terveydenhoidollisina toimipaikkoina
olivat  ensimmäisinä  kätilön  ja terveyssisaren  vastaanotot  lastenneuvolassa  sekä Hanalassa
kunnanlääkärin vastaanotto ja Korson apteekki. Leppäkorvessa toimi Koutosen kauppa.

Korson Työväenyhdistys herätetään 

Yhdistyksen uudelleen perustaminen
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Tuusulan  pitäjän  Alikeravan  Nissbackassa  omakotitalossaan  asuva  sorvaaja  Oskar
Engberg kutsui tuntemiaan sosialidemokraattisia  henkilöitä  kotiinsa kokoukseen 18.5.1919
herättämään  Korson  Työväenyhdistyksen  uudelleen  toimintaan.  Engbergin  koti  sijaitsi
Keravanjoen ylittävän  nykyisen  betonisillan  itäpään  vieressä  sen pohjoispuolella.  Paikalla
olivat  seuraavat  14  henkilöä:  Julius  Boman, Maija  Engberg,  Oskar  Engberg,  Hanna
Haaparanta, Hilma Hamberg, Alli Jokimies, Ester Satokangas, Hanna Sinisalo, Hugo Sirén,
Karl Sirén, Hjalmar Tuominen, Juho Tuominen, Miina Tuominen ja Elin Urjala. 

Oskar  Engberg oli  Pietarissa  ollessaan  nuorena  metallityöläisenä  liittynyt
ammattiyhdistysliikkeeseen sekä Venäjän [sosialidemokraattiseen] työväenliikkeeseen 1890-
luvun  loppupuolella.  Aktiivisesta  toiminnastaan  työväenliikkeessä  joutui  hän  tsaristisen
virkavallan  pidättämäksi  ja  tuomittiin  karkotettavaksi  Siperiaan.  Tänä  aikana  oli  hänelle
vahvistunut  käsitys,  tutustuttuaan  V.  I.  Leninin,  joka  silloin  oli  sosialidemokraatti,
opastuksella  Saksan Sosialidemokraattisen  Puolueen  Erfurtin  ohjelmaan,  että  vähäväkisen
kansanosan  pysyvien  ja  kestävien  etujen  puolesta  voidaan  toimia  vain  yhteisvoimin  ja
länsimaisia  demokraattisia  menettelytapoja  noudattaen.  Karkotusaikansa  päätyttyä  ja
Suomeen palattuaan Engberg oli osallistunut 1903-04 Pyhtään Työväenyhdistyksen ja 1905
Helsingin  venäjänkielisen  Työväenyhdistyksen  perustamiseen  ja  toimintaan  sekä
puolueneuvoston  kokoukseen.  Rakennettuaan  omakotitalonsa  Korson Nissbackaan hän oli
siirtynyt Korson Työväenyhdistyksen jäseneksi.

Kokouksen  osanottajille  Oskar  Engberg teki  selkoa  niistä  toimenpiteistä,  joita
kansalaissodan jälkeen oli tehty Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen, piirijärjestöjen ja
työväenyhdistyksien  uudelleen  toimintaan  saamiseksi.  Koska  yhteiskunnassa  vallitsevien
poikkeuksellisten olojen vuoksi ei ollut voitu pitää sääntöjen mukaisia kokousaikatauluja ja
kokoonkutsumistapoja,  hän  ehdotti  pidettäväksi  Korson  Työväenyhdistyksen  ylimääräisen
kokouksen, joka voisi järjestäytyä ja valita yhdistyksen toimihenkilöt sekä päättää toiminnan
järjestämisestä.

Kokouksen osanottajat olivat yksimielisiä asiasta ja päättivät samalla (toukokuun 18.
päivänä  1919  Engbergin  palstalla  Nissbackassa)  pitää  Korson  Työväenyhdistyksen
ylimääräisen kokouksen. Kokouksen puheenjohtajaksi valittiin Oskar Engberg ja sihteeriksi
K.  (Karl)  Sirén.  Yhdistyksen  johtokuntaan  valittiin  puheenjohtajaksi  Oskar  Engberg,
varapuheenjohtajaksi  Johan  Tuominen ja  jäseniksi  Hanna  Sinisalo,  Julius  Boman,  Miina
(Vilhelmiina) Tuominen ja Maija Engberg. Heti pidetyssä johtokunnan kokouksessa jaettiin
johtokunnan tehtävät siten, että sihteeriksi valittiin Julius Boman, rahastonhoitajaksi Miina
Tuominen ja jäsenmaksujen kantajaksi Hanna Sinisalo.

Toiminnan  vireyttämiseksi  ja  yleisötilaisuuksien  järjestämiseksi  sekä  tulojen
saamiseksi  yhdistykselle  valittiin  huvitoimikunta,  johon  tulivat  Hilma  Haaparanta,  Alli
Jokimies,  Hanna Sinisalo,  Elin  Urjala,  Hugo  Sirén,  Ester  Satokangas,  Karl  Sirén,  Hilma
Hamberg,  Johan  Tuominen,  Julius  Boman,  joista  kokoonkutsujaksi  määrättiin  Sinisalo.
Yhdistyksen  kokouksista  päätettiin  ilmoittaa  Korson  aseman  ja  Nissbackan  luokse
sijoitettavilla pylväsilmoituksilla.

Senaikainen henkinen ja poliittinen ilmapiiri oli vielä kovin ahdistava ja suorastaan
tukahduttava.  Siksi  on  ymmärrettävää,  että  ”vanhan  työväenyhdistyksen”  toiminnassa  ja
hallinnossa  mukana  olleet  eivät  kovaan  ääneen  ”kuuluttaneet”  aikaisempaa  toimintaansa
eivätkä  työväenyhdistyksen  1918  antamaa  julistusta,  vaan  koettivat  rauhallisesti  aloittaa
uuden selkeästi sosialidemokraattisilla linjoilla olevan työväenyhdistyksen toiminnan.

Korson  Työväenyhdistys  oli  liittynyt  1906  perustamisensa  jälkeen  Suomen
Työläisliiton  kautta  sosialidemokraattiseen  puolueeseen,  mutta  vuoden  1917  aikana  oli
puoluetilastossa jätetty siitä pois Työläisliiton osuus ja yhdistys  siirretty suoraan puolueen
perusyhdistykseksi. 
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Vanha  Korson  Työväenyhdistys  oli  toiminut  Suomen  Työläisliiton  sääntöjen
mukaisesti,  mutta  koska  ne  eivät  enää  täyttäneet  yhdistyslain  määräyksiä,  päätettiin
yksimielisesti  hyväksyä  yhdistyksen  säännöiksi  Suomen  Sosialidemokraattisen  Puolueen
jäsenyhdistyksien mallisäännöt (Yhdistys 28.9.1919).

Kun Korson Työväenyhdistyksen toiminnan aloittamisesta  annettiin  tieto  Tuusulan
Sosialidemokraattiselle  Kunnallisjärjestölle,  kunnallisjärjestön  sihteeri  lähetti  yhdistykselle
kirjeen,  jossa  pyysi  sitä  valitsemaan  edustajat  kunnallisjärjestön  kokouksiin.  10.8.1919
yhdistys  valitsi  Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallistoimikuntaan  edustajakseen  J.  Tuomisen ja
varalle K. Sirénin. 

Korson  Työväenyhdistys  ilmoitettiin  Sosiaalihallitukselle  yhdistysrekisteriin
ilmoittamista  varten  17.10.1919  ja  Sosiaalihallitus  hyväksyi  sen  merkittäväksi
yhdistysrekisteriin 22.10.1919. 

Niin  sanotun  “vanhan  yhdistyksen”  aikana  oli  sen  kanssa  hyvässä  yhteistyössä
toiminut  V- ja U-seura Korson Kalske.  Sen puheenjohtajana vuosina 1917–1918 oli  ollut
Karl Sirén. Koska urheiluseuran hallinto ja omaisuus olivat murroskaudessa siirtyneet toisten
haltuun,  velvoitettiin  K.  Sirén  “vieraan  miehen”  (todistajan)  läsnä  ollessa  vaatimaan
urheiluseuran  säännöistä  jäljennös,  jotta  voitaisiin  saada selvyys  sen toimintaan  liittyvistä
asioista (Yhdistys 18.5.1919). 

Vuonna  1917  vahvistetun  kunnallislain  mukaiset  valtuutettujen  vaalit  olivat
lykkäytyneet vuodelle 1919.  Vasta tällöin oli kuntalaisilla ensimmäinen mahdollisuus ottaa
osaa muuhunkin kunnalliseen elämään kuin kuntakokouksessa “kukkarovaltuuston” vaaliin.
Tuusulan  Sosialidemokraattinen  Kunnallistoimikunta  pyysi  korsolaisia  asettamaan  edessä
oleviin  kunnanvaltuuston  vaaleihin  oman  ehdokkaansa,  joksi  yhdistys  valitsi  Johan
Tuomisen.

Koska nyt  toimintaan  herätetyllä  yhdistyksellä  ei  ollut  omaa  toimitaloa  tai  muuta
vakituista  kokoontumispaikkaa,  päätettiin  kokoontua  yhdistyksen  jäsenten,  pääasiassa
johtokunnan jäsenten, omistamilla “palstoilla”, kuten siihen aikaan kutsuttiin omakotitaloja
tontteineen. 

Aikaisemmasta  Korson  Työväenyhdistyksestä  ja  sen  omaisuudesta  käytiin
keskustelua. Koska jäsenillä ei ollut varmaa tietoa siitä, oliko aikaisemmalla yhdistyksellä
ollut omaisuutta, valtuutettiin K. Lindholm, K. Söderman ja K. Sirén tutkimaan asiaa ja, jos
yhdistykseltä  on jäänyt  jotakin  omaisuutta,  tuomaan  se  yhdistyksen  käytettäväksi.   Tässä
yhteydessä  K.  Lindholm antoi  rahastonhoitaja  M.  Tuomiselle  rahaa  22,75.-  markkaa
yhdistykselle syntyneiden menojen peittämiseksi. (Yhdistys 4.1.1920).

Seuraava kokous, joka kutsuttiin koolle 18.1. klo 3 ip. K. Sirénin luokse, jäi pitämättä,
koska jäseniä oli paikalla liian vähän. 

Ensimmäisessä kokouksessa keskusteltiin myös oman talon “perustamisesta” ja oltiin
yksimielisiä siitä, että yhdistykselle tulee hankkia oma talo. “Päätettiin antaa se johtokunnalle
mietinnön  alaiseksi.”  Asiaa  kehittelemään  asetettiin  rakennustoimikunta  ja  sille  annettiin
valtuudet  neuvotella  talon  paikan  hankkimisesta.  Rakennustoimikuntaan  nimettiin  O.
Engberg,  K.  Sirén,  J.  Tuominen,  J.  Boman ja  kokoonkutsujaksi  J.  Tuominen  (Yhdistys
28.9.1919).  Rakennustoimikuntaa  täydennettiin  vielä  4.1.1920  pidetyssä  kokouksessa
nimeämällä siihen K. Lindholm.  Samassa kokouksessa tehtiin myös päätös perustaa talon
hankkimiseksi osakeyhtiö, jonka avulla talon ja sen kiinteistön hankinta voitaisiin rahoittaa.

Työväentalo ja Päivölä-kiinteistö

Rakennustoimikunta  antoi  lausuntonsa  jo  vuoden  1919  lopussa  ja  suositteli,  että
Korson  “läheisyydessä”  noin  yhden  kilometrin  päässä  asemalta  oleva  J.  Jakobssonin
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omistama “huvila” ja sen tontti olisivat sopivat yhdistyksen toiminnan kannalta katsottuna.
Asia  vietiin  yhdistyksen  kuukausikokoukseen  rakennustoimikunnan  antaman  lausunnon
mukaisesti  päätettäväksi.  Talon  ostoa  varten  lahjoitti  Forsberg-niminen  henkilö  1.000.-
markkaa (Yhdistys 18.4.1920).

Yhdistys  hankki  omistukseensa  huhtikuussa  1920  rakennustoimikunnan  lausunnon
mukaisesti väliaikaisella kauppakirjalla liikemies Johannes Jakobssonilta ja hänen vaimoltaan
Martha Jakobssonilta Ali-Keravan kylästä Nissbackan tien varrelta Päivölä-nimisen palstan
RN 113 ja  sillä  olevan  kahden  huoneen  ja  keittiön  käsittävän  hirsitalon  30.000.-  markan
hinnasta. Koska talon kolmesta edellisestä kaupasta olivat lainhuudot vielä kesken, merkitsi
yhdistys  hyvin  tarkasti  pöytäkirjaan  saamansa  asiakirjat  ja  myyjän  sitoumuksen  maksaa
edelliset  lainhuutokustannukset,  palstan  erottamispäätöksen  sekä  palstan  kartan  ja  talon
piirustukset. Pöytäkirjaan merkittiin kaikkiaan 11 asiakirjaa. Talon aikaisempi omistaja oli
vakuuttanut sen Palovakuutusyhtiö Imatrassa. Vakuutusyhtiölle päätettiin ilmoittaa omistajan
vaihtumisesta.   Jotta  talo  olisi  sopiva  yhdistyksen  käyttöön  kokous-  ja  juhlahuoneena,
ilmoitettiin  vakuutusyhtiölle  myös  siitä,  että  talon  väliseiniä  joudutaan  purkamaan.  Niitä
sahattiin pois. jotta saatiin juhla- ja tanssitilaa.

Talon  edellisellä  omistajalla  oli  kiinteistöön  sidottua  lainaa,  jonka  maksamiseen
yhdistys  koetti  saada  maksuehdoksi  yhden  vuoden.  (Johtokunta  24.4.1920,  28.4.1920).
Talokaupan rahoittamiseksi hankittiin ensin vekselilainaa,  jonka takaajiksi ryhtyivät  Oskar
Engberg ja  K.  Lindholm.  Kauppasumman  loppuosaa  varten  hyväksyttiin
kättennostoäänestyksellä annettavaksi J. Jakobssonille 15.000.- markan velkakirja siten, että
siihen  tulee  yhden  vuoden  irtisanominen.  Lisäksi  annettiin  johtokunnalle  oikeus  ottaa
lyhytaikaisia lainoja (Yhdistys 18.4.1920).

Väliaikaiseksi työväentalon isännöitsijäksi ja talonmieheksi valittiin suostumuksensa
mukaisesti  Karl  Sirén ja  hänelle  apulaiseksi  K.  Lindholm,  kunnes  saataisiin  järjestetyksi
tehtävien vakituinen hoitaja. 

Talon kunnosta ja tarvittavista muutos- ja korjaustehtävistä huolehtimaan perustettiin
rakennustoimikunta, johon tulivat O. Engberg, A. Laine ja K. Lindholm. Itse taloa pidettiin
vakuutuskirjaan otetun eli 25.000 arvoisena, maa-alaa 49.100 markan arvoisena ja tontilla
olevaa hirsistä ulkorakennusta 500 markan arvoisena.

Johan Tuominen lupautui korjaamaan talon rikkinäiset ikkunat vapuksi. Tähän työhön
käytettiin  Forsbergin  antamaa  lahjoitusta.  Porukalla  käytiin  läheiseltä  suolta  keräämässä
sammalta talon seinien tilkitsemiseksi. Ennen talon yleiseen käyttöön ottamista vahvistettiin
lattiakannattimet.   Talon valaistuksen järjestämiseksi  O.  Engberg lupasi  hankkia  karbidia,
jota J. Boman ilmoitti lahjoittavansa. 

Talon  välttämättömän  kunnostuksen  jälkeen  järjestettiin  omassa  talossa
vappuillanvietto.  Sen  tuottona  saatiin  vapaaehtoisina  lahjoituksina  233,58.-,  vaatteiden
säilytyksestä  38,00.-  ja  ravintolatuloja  20,20.-  markkaa.  Ravintolatoiminnan  saamiseksi
vakaalle  pohjalle  valittiin  sitä  varten  “ravintolakomitea”  eli  ravintolatoimikunta.
Huvitoimikunnalle annettiin oikeus käyttää taloa ilman kustannuksia iltamien järjestämiseen.
Kun huvitoimikunnan suunnitelmissa oli talon juhlallisen vihkimistilaisuuden järjestäminen
toisena  helluntaipäivänä,  lähetettiin  kaikille  Tuusulan  sosialidemokraattisille  yhdistyksille
(viisi yhdistystä Korson lisäksi) kutsu tilaisuuteen. Vihkimistilaisuudesta ilmoitettiin Suomen
Sosialidemokraatissa.  Keravan  Työväenyhdistyksen  torvisoittokunnan  toivottiin  tulevan
esittämään  musiikkia.  Torvisoittokunta  tuli  juhlistamaan  työväentalon  vihkiäisiä
työväenhenkisellä  torvimusiikilla  eikä  esittänyt  laskua  edes  matkakuluista.  Koska
juhlatilaisuuksia  oli  tulossa  lisää,  valittiin  kolmimiehinen  lipputoimikunta  hankkimaan
yhdistykselle asianmukaiset Puolueen ja Suomen liput.

Omassa talossa pidettiin yhdistyksen kokouksista ensimmäinen 9.5.1920.
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Yhdistyksen  talonmiehen  asunnoksi  suunniteltiin  sihteeri  J.  Bomanin tekemän
ehdotuksen  mukaisesti  tontilla  olevan  rakennuksen  siirtämistä  parempaan  paikkaan  ja
kunnostettavaksi  asuttavaan  kuntoon.  (Johtokunta  15.9.1920).  Tulojen  saamiseksi
talonmiehen  asunnoksi  kunnostettu  rakennus  vuokrattiin  ulkopuoliselle.  Hän  käytti  oman
asuntonsa lämmittämiseen yhdistyksen omistamia polttopuita, vaikka vuokrasopimuksessa ei
siihen  ollut  oikeutta,  sekä  kaatoi  alueella  puita  luvattomasti.  Muutenkin  hän  käyttäytyi
huonosti  puheenjohtajaa  kohtaan  asioista  keskusteltaessa.  Vuokralainen  sanottiin  irti
huoneistosta  ja  päätettiin  vuokrata  se  talonmiehelle.  Kun  vuokralainen  kieltäytyi
noudattamasta  yhdistyksen  päätöstä  irtisanomisesta  eikä  noudattanut  muitakaan  päätöksiä,
ilmoitettiin asia Tuusulan vuokralautakunnalle toimenpiteitä varten (Yhdistys 27.2.1921).

Työväentalolla  järjestettävien  iltamien  ja  tanssien  järjestyksen  valvontaa  varten
yhdistyksen  oli  nimismiehen  vaatimuksesta  valittava  järjestysvaliokunta  (tietty  määrä
järjestysmiehiä),  joiden  nimet  oli  ilmoitettava  nimismiehelle  järjestysmiesluvan  saantia
varten.  Nimismiehen  harkinnan  mukaan  saatettiin  joillekuille  hakemuksesta  saada
aseenkantolupa. 

Kun työväentalon lähistöllä ja työväentalossa järjestetyissä iltamissa ja tanssiaisissa
oli ollut juopumusrikkomuksia, ei yhdistys voinut hyväksyä, että niihin syyllistyneet henkilöt
tulisivat  enää  työväentalolle.  Siksi  nimeltä  mainituilta  henkilöiltä  kiellettiin  työväentalon
iltamiin  tuleminen  sekä  ilmoitettiin  kyseiset  henkilöt  nimismiehelle  tarpeellisiin
toimenpiteisiin  ryhtymiseksi.  Tämä  työväentalossa  juopuneena  esiintyminen  ja  teräaseen
mukanaan tuominen oli yhdistyksen useassa kokouksessa keskusteluaiheena. Sen kitkeminen
oli  yhdistykselle  hyvin  tärkeä  sen  takia,  että  poliisiviranomaiset  silloisena  aikana  olivat
etsimässä  syitä  työväentalojen  sulkemiseksi  rauhattomuuden  lietsojina,  vaikkapa  toisten
juopottelun  tähden.  Usein  nämä  rähinöitsijät  olivat  tarkoituksellisesti  lietsomassa
rauhattomuutta. Asia painoi johtokuntaa niin paljon, että se pyysi poliiseja tulemaan iltamien
järjestyksen  valvojiksi  yhdistyksen  järjestysmiesten  tueksi.  (Johtokunta  30.3.1921,
27.4.1921).

Puoluetilastossa yhdistyksen vuoden 1920 toiminnasta antamissa tiedoissa mainitaan,
että yhdistyksessä oli koko vuoden jäseninä 23 miestä ja 21 naista eli yhteensä 44 jäsentä.
Heistä  oli  teollisuustyöväkeä  14,  rakennustyöväkeä  13,  maanviljelysväkeä  7,  muita  4  ja
perheenjäseniä 6. Työväentalossa pidettiin huveja ja tansseja, joista huvitoimikunta tilitti noin
500.- ja ravintola noin 600.- markkaa vuodessa ja tilavuoksia  saatiin noin 100.- markkaa,
mutta menoja oli noin 800.- markkaa. Iltamia olivat pitäneet ja maksaneet tilavuokraa V- ja
U-seura  Korson  Reipas,  Keravan  Veikot,  Metallityöväen  huonekunta,  V-  ja  U-seura
Helsingin  Ponnistus,  V-  ja  U-seura  Helsingin  Jyry  ja  Silkkikutomon  huonekunta.
Työväenyhdistyksen järjestämissä iltamissa ja tansseissa oli useimmiten soittanut hanuriaan
Haapamäen Arttu. (Tilikirja.) 

Yhdistys oli pitänyt  vuoden 1920 aikana 12 yhdistyksen kokousta, 18 johtokunnan
kokousta, yleisiä työväenkokouksia ja mielenosoituksia yhden, iltamia 35 ja kansanhuveja
yhden. Yhdistyksellä oli oma talo, jonka arvo oli 30.000 markkaa. Tiliasema oli ollut hyvä:
varat yhteensä 35.928 markkaa, velkoja 27.000 markkaa ja puhdas omaisuus 8.928 markkaa.
Vaikka  työväenyhdistyksellä  ei  ollut  kovin  paljon  tuloja  työväentalossa  järjestetystä
toiminnasta  eikä muutenkaan vuoden 1921 kevättalvella  ollut  tuloja, päätti  yhdistys  tukea
Jokivarren koulukirjaston hankintoja ja antoi työväentalon sitä varten yhdeksi illaksi ilman
maksua.

Yhdistyksellä oli nyt oma työväentalo ja sen palstat, mutta kun kauppa oli rahoitettu
jäsenten omavelkaisella vekselillä ja myyjälle annetulla velkakirjalla, päätettiin rahoituksen
saamiseksi vakaammaksi ottaa [Helsingin] Työväen Säästöpankista 10.000.- markan laina.
Sen takaajiksi kokous hyväksyi, kuten pöytäkirjassa mainitaan Väinö Vuolijoen, joka lienee
pöytäkirjan  sanamuodon  mukaan  tarjoutunut  takaajaksi,  olivathan  hän  ja  Engberg  tulleet
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tutuiksi vuoden 1909 puolueneuvoston ja muun puoluetyön yhteydessä, sekä Johan Tuomisen
ja Aleksi Ahon (Yhdistys 6.5.1920).

Kun  ensimmäisen  vekselin  maksuaika  tuli,  lainasivat  Arvi  Laine 1.000.-,  Iida
Silvonen 1.000.- ja Valtter Niemi 1.000.- markkaa kukin vekselin lyhentämiseksi (Johtokunta
26.5.1920 ja  30.5.1920).  Näiden järjestelyjen  jälkeen voitiin  maksaa  vekselivelka  pois  ja
tilanne saatiin vakautetuksi.

Vasta  nyt,  sen  jälkeen  kun  myyjä  oli  voinut  hoitaa  aikaisemmat  lainhuutoihinsa
liittyvät  velvoitteensa,  voitiin  kauppias Johannes Jakobssonin ja hänen vaimonsa Marthan
kanssa  tehdä  lopullinen  kauppakirja  ja  sillä  Korson  Työväenyhdistys  ostaa  1.10.1920
Päivölä-nimisestä RN 113, pinta-ala 1,240 ha, palstatilan rakennuksineen. Kauppakirjaan oli
merkitty,  että  myyjä  kuittasi  kaupanteon  yhteydessä  15.000.-  markkaa  maksetuksi  ja
kiinnityskelpoisen  loppusumman (15.000.-)  velkakirjaa ei  myyjä  saanut  sanoa irti  vuoden
1921 aikana.  Kauppakirjan allekirjoittajiksi valtuutettiin O. Engberg ja J. Boman (Johtokunta
29.8.1920,  Yhdistys  14.11.1920).  Vuoden 1921 aikana  talon  arvoksi  määriteltiin  30.000.-
markkaa (Johtokunta 2.1.1921).

Kun  edellinen  omistaja  J.  Jakobsson  kuitenkin  irtisanoi  lainansa,  toivottiin  hänen
odottavan  vielä  vuoden  1921  loppuun  saakka,  jotta  asiat  voitaisiin  järjestää  kuntoon
(johtokunta 23.2.1921). Raha-asioiden selvittämiseksi haluttiin ottaa Työväen Säästöpankista
kiinnelainaa 15.000.- ja sillä  maksettaisiin  henkilötakauksella  (Vuolijoki,  Tuominen,  Aho)
otettu  laina,  jolloin  yhdistyksen käyttöön jäisi  vielä  5.000.-  markkaa  muihin  tarkoituksiin
(Yhdistys 27.2.1921).

Talon  tultua  omaksi  ja  työväenyhdistyksen  ryhdyttyä  järjestämään  sillä  toimintaa,
naapuritilan omistaja  kielsi  käyttämästä  tilansa läpi  tontille  johtavaa tietä.  Yhdistys  joutui
hankkimaan  maaherran  virastosta  lainhuutoasiakirjan,  joka  todisti  Päivölä-maapalstalle
annetun  tieoikeuden  kyseiseen  tiehen.  Asian  hoitamisessa  käytettiin  Joutsenlahden
asianajotoimistoa,  joka  velotti  antamastaan  palveluksesta  400.-  markkaa.  (Yhdistys
28.11.1920, Tuusulan käräjät 15.11.1920 ja 6.4.1921, Tilikirja).

Jotta yhdistyksen omaisuudesta saataisiin jonkinlaista tuloa, johtokunta ehdotti, että
työväentalon  tontista  maa-alue  vuokrattaisiin  eniten  tarjoavalle  kolmen  vuoden  ajaksi
tehtävällä  sopimuksella.  Kun  sitten  asiaa  kehiteltiin  edelleen,  tuli  siihen  vaikeuksia  eikä
vuokratulonkaan nähty olevan suuri. Johtokunta veti esityksensä pois eikä suositellut maiden
vuokraamista. Sen sijaan tulojen hankkimiseksi suunniteltiin rakentaa tanssilava. Sitä varten
ehdittiin jo asettaa toimikunta suunnittelemaan lavaa ja keräämään varoja ja rakennusaineita.
(Johtokunta 10.4.1921, 27.4.1921).

Kun  yhdistyksen  kokouksessa  23.4.1921  keskusteltiin  talon  ylläpitämisestä,  lavan
rakentamisesta ja muista taloudenhoitoon ja toiminnan järjestämiseen liittyvistä asioista, oli
kysymyksessä  havaittavissa  poliittista  erimielisyyttä  ja  “rähinäkokouksen”  tuntua.  Siksi
“kokous sai enemmän keskustelumuodon. Tehtiin kiivaasti hyökkäyksiä puoleen ja toiseen,
mutta mitään selvyyttä ei tullut, joten varsinainen kokous siirtyi toistaiseksi.” Näin sanottiin
pöytäkirjassa, vaikka varsinaista kokousta ei saatukaan pidetyksi.

Yhdistyksellä  oli  vuoden 1921 aikana vireä huvitoimikunta,  joka järjesti  toimintaa
kevätkaudella  varsin  kiitettävästi,  mutta  sitten  syyspuolella  se  nukahti.  Tapahtui
“väsähtämistä” kaikkeen siihen häiriöön ja muuhun levottomuuteen, mitä juhlien ja iltamien
aikana  ja  niiden  liepeillä  tapahtui.  Alkoi  ilmetä  haluttomuutta  melkoisen  paljon  työtä
vaativien  huvitilaisuuksien  järjestämiseen  etenkin,  kun  niiden  tuotto  oli  vähäinen.  Myös
puhe- ja keskusteluseura toimi vuoden aikana vilkkaasti ja piti kokouksia viikoittain. Viiden
kuukauden aikana talolla oli ripeää toimintaa, mutta sitten se laantui. Tapahtui eräänlainen
murros. Oli kuin halvaus olisi tullut jokaiseen jäseneen. Alkuvuoden aikana työväentalolla
olivat  pitäneet  iltamia  Nuorisoseuran  Sörnäisten  osasto  ja  Keravan  Kirvesmiesten
ammattiosasto. Yhdistyksen huveissa oli Isakson soittanut haitariaan. Vuokratuloja oli saatu
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600.-, huvitoimikunnalta noin 500.- ja ravintolasta 300.- markkaa. Rakennuskustannuksia oli
ollut 4.000.- markkaa ja korkoja lainoista oli maksettu 1.000.- markkaa. (Tilikirja.)

Yleisesti  oli  tiedossa,  että  yhdistyksellä  on  rahoituksellisia  vaikeuksia  talon
ylläpitämisessä.  Ehkä tästä johtui,  että näinä aikoina yhdistykselle  oli  jätetty tarjous talon
ostamisesta.  Äänestyksen  jälkeen  tehtiin  päätös  talon  myymisestä  ja  määrättiin  sille
alimmaksi  hinnaksi  42.000.-  markkaa.  Kaupan  tekijöiksi  valtuutettiin  O.  Engberg,  Alma
Niemi ja  M.  Lehtonen.  Ostaja  ei  suostunut  maksamaan  yhdistyksen  määräämää  hintaa
(29.5.1921). Kun Työväen Säästöpankista ei saatu kiinnelainaa ja koska talon tuotot eivät
olleet  niin  suuret,  että  niillä  olisi  voitu  maksaa  langennut  velka,  myytiin  talo  40.000.-,
markasta ja rahat talletettiin pankkiin.  Nyt  yhdistys  pystyi  maksamaan jäsenilleen takaisin
lainaamansa  summat  sekä  talon  myyneelle  Jakobssonille  velan  loppuerän  (Johtokunta
8.6.1921).

Ravintolakomitea

Kun  Korson  Työväenyhdistys  oli  saanut  Päivölä-kiinteistöllä  työväentalon
toimintakuntoon huhtikuussa 1920, luovutettiin työväentalon ravintolan käytännöllinen hoito
Hanna Sinisalolle, jota rouva Maija Engberg avusti.  He ostivat ravintolaan virvoitusjuomat ja
järjestivät  kahvi-  ja  muun  tarjoilun  vappuillanvietossa.  Kun  ravintolan  hoidon  nähtiin
muodostuvan  kahdelle  henkilölle  rasitukseksi,  valittiin  ravintolakomiteaan  lisää  naisia.
Ravintolakomitean  työstä  muodostui  naisten  työmuoto,  jossa  vähäisillä  kuluilla  koetettiin
saada  työväenyhdistykselle  tuloja  niissä  juhlissa,  joita  huvitoimikunta  yhteistyössä
ravintolakomitean kanssa järjesti.

 Näin  suunniteltu  ja  järjestetty  työväenyhdistyksen  tulojen  hankkimismuoto  oli
vilkasta ja ripeää aina vuoden 1921 kevääseen saakka, jolloin alkoi olla haluttomuutta usein
toistuvien  ja  paljon työtä  vaativien  huvitilaisuuksien  järjestämiseen.   Niiden tuotto  osoitti
voimakkaasti  vähenevää suuntaa.  Kun vielä  iltamaravintolan myyntihinnoittelussa tapahtui
virhelaskelmia  ja  myynnin  valvonta  epäonnistui  pahasti,  menettivät  ravintolakomitea  ja
huvitoimikunta  mielenkiintonsa  asioiden hoitamiseen.  Toimintaan  aktiivisesti  osallistuvien
määrään  vähentymiseen  oli  vaikuttanut  yhdistyksen  piirissä  syntynyt  keskinäinen  eripura,
joka  johti  toiminnan  lamaantumiseen.  Osittain  siihen  olivat  johtamassa  myös
huvitilaisuuksissa  ja  niiden  liepeillä  olleet  juopuneiden  aiheuttamat  järjestyshäiriöt.
Lopullisena seurauksena oli työväentalon myynti.

Poliittisia kannanottoja

Heti  kansalaissodan  jälkeen  oli  puolueessa  havaittavissa  menettelytaparistiriitoja,
jotka heräsivät uudestaan 1919–1920 vaihteessa aina puolueen hajoamiseen saakka. Etenkin
Helsingissä erosi puolueesta jäseniä, jotka liittyivät uuteen perustettuun “sosialistiseen” eli
kommunistiseen puolueeseen. Kun puolueen uusien sääntöjen mukaan ammattiosastot eivät
enää  voineet  olla  puolueen  jäseninä,  jotkin  ammattiosastot  perustivat  itsenäisiä
sosialidemokraattisia  yhdistyksiä.  Järjestömuotojen  muutosten  ohella  suuntariitoihin
vaikuttivat  sosialidemokraattien  ja  kommunistien  erilaiset  pyrkimykset.  Kommunistien
pyrkimykset  heijastelivat  jonkin  verran  myös  Korson  yhdistyksen  toiminnassa,  mutta  ne
saatiin  torjutuiksi.  Sen lisäksi,  että  piirin  järjestäjä oli  K. Lumijärvi kävi keskustelemassa
yhdistyksen  kuukausikokouksessa  18.4.1920,  oli  hän  puhumassa  Korsossa  järjestetyissä
vaalijuhlissa  ensin  1919,  kuulijoita  95,  sitten  vuoden  1920  huhtikuussa,  kuulijoita  70,  ja
toukokuussa, kuulijoita 120, sekä marraskuussa, kuulijoita 40 (Uudenmaan sos.-dem. piiri
1919, 1920).

Työväen Sanomalehti Oy. (TSOY) oli aikoinaan perustettu kustantamaan Työmies-
lehteä.  Se  ei  ollut  puolueen  oma  eikä  puolue  hallinnut  sitä.  TSOY:n  olivat  perustaneet
helsinkiläiset yhdistykset ja yksityishenkilöt, jotka määräsivät sen toiminnasta. Yhtiö omisti
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maa-aluetta  ja  kiinteistön  sekä  hyvän  kirjapainon  Siltasaaressa.  Vuoden  1918  tapausten
yhteydessä Työmies-lehteä kustantaneena se suljettiin ja pantiin myynti- ja hukkaamiskiellon
alaiseksi. Maksamattomista suorituksista velat karttuivat kaiken aikaa. Johtokunnan jäsenet
jättivät  paikkansa.  Tilalle  valittiin  jäseniä  kansalaissodan  jälkeen  perustetun  Suomen
Sosialidemokraattia kustantavan Oy. Kansanvallan läheltä. Tarkoitus oli, että TSOY laskisi
liikkeelle  uusia  osakkeita,  jotka  varattaisiin  ensisijaisesti  maaseudun  järjestöille,  ja  ne
antaisivat  valtakirjan  puoluetoimikunnan  edustajille.  Näin  voitaisiin  Oy.  Kansanvalta  ja
Työväen  Sanomalehti  Oy  yhdistää,  saada  TSOY  puolueen  haltuun  ja  jatkaa  Suomen
Sosialidemokraatin  ja  muidenkin  työväenlehtien  julkaisemista.  Helsinkiläiset  ja  heihin
liittyneet  kommunistiset  osakkeenomistajat  vastustivat  tätä.  Puoluetoimikunta  suositteli
työväenyhdistyksille  TSOY:n  osakkeiden  ostamista.  Korson  Työväenyhdistykseen
johtohenkilöt  olivat  varsin  hyvin  tietoisia  tästä  poliittisesta  kamppailusta,  joten
työväenlehtien tukemiseksi Korson Työväenyhdistys osti yhden Työväen Sanomalehti Oy:n
osakkeen hintaan 10.- markkaa.  (Tanner 1948, 401–408, Yhdistys 18.4.1920, Tilikirja.) 

Yhdistys varautui kunnallisvaaleihin osallistumiseen ja asetti valtuustoehdokkaikseen
O.  Engbergin,  K.  Sirénin,  K.  Lindholmin ja  M.  Tuomisen.  Kunnallisvaalien  agitaatiosta
keskusteltaessa toivottiin,  että  kunnallisjärjestön vaalipuhuja tulisi  puhumaan vaalijuhlassa
16.  marraskuuta  1920  (Johtokunta  3.10.1920).  Kommunistit  olivat  tarjonneet  Tuusulan
Sosialidemokraattiselle  Kunnallisjärjestölle  yhteisen  vaaliliiton  muodostamista,  mutta
kunnallisjärjestön  edustajisto  yksimielisesti  torjui  aikaisemmasta  poiketen  ehdotuksen
(Tuusulan kunnallistoimikunta 25.3.1922).

Korson Työväenyhdistys  suositteli  jäsenilleen niin vuoden 1921 kuin vuoden 1922
vappujuhlan  viettoa  Keravalla.  Punaisten  hautojen  kunnostamiseksi  kerättiin  yhdistyksen
jäseniltä  ylimääräinen  vero  ja  lisääntyneen  työttömyyden  kartoittamiseksi  kerättiin
työttömyystilastoa. (Tuusulan kunnallistoimikunta 3.4., 18.9. ja 27.11.1921, 25.3.1922.)

Koska  Tuusulan  kunnanvaltuuston  sosialidemokraattinen  ryhmä  ei  yhdistyksen
mielestä toiminut riittävän tehokkaasti raittiusasioissa, keskusteli yhdistys raittiuslautakunnan
perustamisesta. Se kehotti sosialidemokraattista kunnallisjärjestöä ryhtymään toimenpiteisiin,
että kunnanvaltuutetut täyttävät kieltolakiasioissa tehtävänsä siten, kuin työväen edustajien
tuleekin. Heidän on oltava edelleenkin täydellisen kieltolain puolustajien riveissä eikä tule
sortua porvareiden mukaan kieltolain kaatajien riveihin, sanoi johtokunta 10.4.1921. 

Seuraavana vuonna perustettiin Tuusulaan raittiuslautakunta,  joka vuorostaan pyysi
Korson  Työväenyhdistystä  nimeämään  jäsenistään  vapaaehtoisen  raittiusasiamiehen
[salamyynnin ja viinan salapolton tarkkaaja]. Tehtävään suostui Eero Virtanen (Johtokunta
27.2.1922).  

V- ja U-seura Korson Reipas

Niin  sanotun  “vanhan  yhdistyksen”  aikana  oli  sen  kanssa  hyvässä  yhteistyössä
toiminut V- ja U-seura Korson Kalske. Kun se ajan kuluessa oli etääntynyt työväenliikkeestä
eikä sellaisenaan tukenut työläisurheilutoimintaa, pidettiin työväenyhdistyksen johtokunnassa
tarpeellisena synnyttää työväenyhdistyksen toimintaa lähellä oleva urheiluseura.  Karl Sirén
hankki Kalskeen säännöt, joiden pohjalta muotoiltiin perustettavalle urheiluseuralle säännöt
ja seuran nimeksi pantiin Reipas.

V- ja U-seura Reipas aloitti toimintansa vuoden 1919 touko-kesäkuun vaihteessa ja
samana  vuonna  sen  jäseneksi  liittyi  16  henkilöä.   Seura  hyväksyttiin  1.7.1919  vähän
aikaisemmin  samana  vuonna  perustetun  Työväen  Urheiluliiton  ja  TUL:n  Uudenmaan
piirikunnan  jäseneksi.  Reipas  ei  osallistunut  Helsingissä  Koiton  talossa  9.-10.8.1919
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pidettyyn  TUL:n  ensimmäiseen  liittokokoukseen  (TUL:n  toimintakertomus
1919/Urheiluarkisto).

Kun vuonna 1919 voimaan tullut yhdistyslaki (Ask. No 1/1919) velvoitti yhdistykset
rekisteröitymään  silloin  sosiaalihallituksen  pitämään  yhdistysrekisteriin  ja  jättämään
sääntönsä  viranomaisen  tarkastettavaksi,  ryhdyttiin  Reippaassa  pitämään  kokouksia  asian
kuntoon  saattamiseksi.  Ensin  13.2.1920  Aleksi  Järvimaa,  Karl  Sirén ja  Alli  Jokimies
perustivat kirjallisesti Korson Voimistelu- ja Urheiluseuran Korson “Reipas” ja hyväksyivät
sille säännöt.  Korson Voimistelu- ja Urheiluseuran “Reippaan” perustavassa kokouksessa,
joka pidettiin 5.4.1920 oli läsnä 26 jäsentä, valittiin puheenjohtajaksi Karl Sirén ja sihteeriksi
Herman Sirén. Lisäksi johtokuntaan valittiin Alli Jokimies, Elli Silvonen, Vilho Hamberg,
Frans Reen ja varalta Aarne Laine, Toivo Engberg ja Ilmari Uljala. Tämän jälkeen seuran
johtokunnan kokouksessa valtuutettiin  puheenjohtaja Karl  Sirén  yhdessä  sihteerin kanssa
toimimaan seuran puolesta ja nimenkirjoittajiksi. (Korson Reipas, Kansallisarkisto).

Tässä vaiheessa työväenyhdistyksen johtokunta lähetti urheiluseuralle kirjeen, jossa
se  pyysi  seuraa  liittymään  työväenyhdistyksen  alaosastoksi.  Yhdistyksen  tekemään
esitykseen  urheiluseura  Reipas  vastasikin  myönteisesti  ilmoittaessaan  alaosastoksi
ryhtymisestä  ja  lähetti  sääntönsä  tiedoksi.  Päätöksensä  mukaisesti  työväenyhdistys  tahtoi
tehdä sääntöihin sellaisen muutoksen, että jos seura lakkaa toimimasta, tulee seuran varojen
siirtyä  työväenyhdistykselle  eikä  urheiluliitolle  (Yhdistys  26.5.1920,  15.6.1920).  Seuran
säännöt oli tehty sellaisiksi, että seuran jos seuran jäsenmäärä supistuu alle 10 [……] kahden
vuoden  ajaksi  [……]  varat  on  luovutettava  Työväen  Urheiluliitolle  käytettäväksi  seuran
tarkoitusperien  toteuttamiseksi  paikkakunnalla.  (Korson  Reipas,  Kansallisarkisto).   Koska
säännöt  olivat  TUL:n  sääntöjen  ja  yhdistysrekisteriviranomaisten  ohjeiden  mukaisesti
laaditut,  ei  niihin  tehty  muutoksia.  Näillä  edellytyksillä  tehtiin  2.7.1920  ilmoitus
yhdistysrekisteriin. Viranomaisissa tutkittiin seuran sääntöjä kauan, sillä vasta 16. elokuuta
1922 jätettiin ilmoitus yhdistysrekisteriin. Sosiaalihallitus merkitsi seuran yhdistysrekisteriin
14.9.1922 nimellä Korson Voimistelu- ja Urheiluseura Reipas. 

Alusta  alkaen  urheiluseura  toimi  vilkkaasti.  Jäsenmääräkin  oli  nousemassa  Erkki
Sirénin (1980) haastattelun mukaan. Korson Reippaalle oli vuoden 1920 aikana annettu lupa
käyttää  yhdistyksen  taloa  iltaman  järjestämiseen.  Puhe oli  ollut,  että  urheiluseura  maksaa
talon käytöstä  yhdistyksen määräämän  maksun. Kun kysymyksessä oli  yhdistystä  lähellä
oleva urheiluseura, ei  talon vuokraa 200.- markkaa ollut merkitty  yhdistyksen kirjanpitoon,
vaan odotettiin maksun tulevan jonkin ajan kuluttua. Yhdistyksen saatava  oli maksamatta
vielä 5.2.1922.

Korson  Reipas  toiminnassaan  luisui  vähitellen  kommunistien  haltuun  ja  alkoi
voimakkaammin  suuntautua  poliittisesti  sosialidemokraattista  työväenliikettä  vastaan.
Toisaalta  viranomaiset  1920-luvulla  rupesivat  tarkastelemaan  TUL:n  alaisten  järjestöjen
toimintaa ja niiden piirissä esiintyneitä ajatuksia yhteistyöstä Neuvostoliiton urheilujärjestön
kanssa  ja  “urheilutoiminnan  edistämiseksi  terveen  luokkataistelun  pohjalta”.  (Oppositio.)
Työväen Urheiluliiton Uudenmaan piiritoimikunnassa kommunistit syrjäyttivät sen johdossa
olleet  keravalaiset  sosialidemokraatit  puheenjohtaja   Vilho   Parkkosen ja  sihteeri   Onni
Heleniuksen ja  sieppasivat  vallan  itselleen.  Piirin  toiminta  suuntautui  tukemaan
kommunistista työväenliikettä ja sen tavoitteita (TUL:n Uudenmaan piiritoimikunta). Tämä
suuntaus  rasitti  myös  TUL:n toiminnallista  yhtenäisyyttä.  Sen palauttamiseksi  TUL pyrki
vähentämään  Uudenmaan  piirin  sisällä  tapahtuvaa  hajotustyötä  ja  suhtautui  kielteisesti
opposition  esittämiin  ulkopoliittisiin  ajatuksiin.  Vähitellen  jäsenistö  alkoi  suhtautua
kielteisesti  opposition,  suoraan  sanottuna  kommunistien,  hajotustyöhön  ja  vetäytyä
yhtenäisyyttä hajottavien joukosta. Vuonna 1927 pidetty Työväen Urheiluliiton liittokokous
tuomitsi  liiton  urheilutoimintaan  kohdistuneen  kommunistien  hajottavan  toiminnan   ja
kokouksessa  tapahtuneen  asioiden  käsittelyn  jarrutuksen.  Kokous  valitsi  liiton

48



puheenjohtajaksi  ja  liittotoimikunnan  jäseniksi  sosialidemokraatteja  (Suomen
Sosialidemokraatti 22.76.1927). Työnantajien työntekijöihin kohdistama utelu mielipiteistä,
poliittinen  painostus  ja  kasvava  työttömyys  sekä  kommunistien  aikaisempi  “riehunta”
Työväen  Urheiluliitossa  johtivat  joissakin  tapauksissa  myös  työväen  urheilujärjestön
jäsenmäärän vähentymiseen. 

Työväenliikettä  ja  samalla  myös  työväen  urheilutoimintaa  kohtaan,  osin
kommunistien  työväen  urheiluliitossa  aikaisempien  vuosien  “riehunnan”   vuoksi,
työnantajien työntekijöihin kohdistama utelu poliittisista  muista  mielipiteistä  sekä kasvava
työttömyys  johtivat  joissakin  suhteissa  myös  työväen  urheilujärjestön  jäsenmäärän
vähentymiseen. 

Korson  Reippaan  poliittinen  toimintasuunta  ei  miellyttänyt  työväenyhdistyksen
johtohenkilöitä. Kun urheiluseura ilmoitti pitävänsä työväentalolla iltamat 15.7.1928, vastasi
yhdistys Reippaalle huvitoimikunnan järjestävän iltamia niin paljon kuin voi ja vasta sitten,
kun se ei tarvitse taloa, voidaan sitä vuokrata muille (Yhdistys 8.7.1928).

Paikkakunnalle vuonna 1925 perustetun vapaapalokunnan toiminnan kehittymisellä ja
etenkin  sen  urheilutoiminnan  vilkastumisella  oli  vaikutusta  myös  Korson  Reippaan
toimintaan.   Seuran toiminta hiljeni ja väheni, niin että TUL:n Uudenmaan piirin vuoden
1928 toimintakertomuksessa ei enää mainita Korson Reipasta jäsenjärjestönä. 

Korson Sosialidemokraattinen Työläisnuoriso-osasto

Korson  Työväenyhdistyksen  kokouksessa  8.5.1921  perustettiin  Korson
Sosialidemokraattinen  Työläisnuoriso-osasto yhdistyksen  alaosastoksi.  Työväenyhdistyksen
valitsema  nuoriso-osaston  perustamista  valmisteleva  toimikunta,  Alma  Niemi,  Hjalmar
Tuominen ja Helmi Rauhava, oli laatinut ehdotuksen nuoriso-osaston säännöiksi.   Yhdistyksen
kokouksessa käsiteltiin nuoriso-osastolle laaditut seuraavat säännöt yksityiskohtaisesti, tehtiin
niihin  muutoksia  (merkitty  seuraavassa  yliviivauksella)  ja  todettiin  osaston  tulevan
toimimaan hyväksyttyjen sääntöjen mukaisesti. 

Korson Työväenyhdistyksen ja Nuoriso-osaston 
väliset Säännöt. 
Laatinut Perustava toimikunta  

1 §.
Osasto toimii  Korson Työväenyhdistyksen  alaosastona ja  maksaa  20  % jäsenmaksuistaan  yhdistykselle
veroa.

2 §.
Osaston juoksevia  asioita hoitaa vuodeksi  kerrallaan valittu 4.  henkinen johtokunta, joka keskuudessaan
jakaa  seuraavat  toimet.  Puheenjohtajan,  sihteerin,  rahastonhoitajan  ja  jäsenkirjurin,  joka  samalla  toimii
varapuheenjohtajana.

3 §.
Osaston jäseneksi pääsee jokainen Suomen kansalainen, jonka osaston johtokunta hyväksyy.  Jäsen, joka
täyttää 16 vuotta, on oikeutettu liittymään jäseneksi yhdistykseen.

4 §.
Osaston jäsenmaksu ja sisäänkirjoitusmaksujen suuruus päätetään vuosikokouksissa.

5 §.
Jäsen,  joka  maksaa  yhdistyksen  jäsenmaksut,  on  oikeutettu  vapaaseen  jäsenmaksuun,  kun  maksaa
sisäänkirjoitusmaksun.

6 §.
Yhdistys sitoutuu antamaan huoneustonsa vapaasti käytettäväksi kokous-, urheilu ja leikkitilaisuuksia varten.
Iltamavuoroja puolella hinnalla kun toisille yhdistyksille ja osastoille.

7 §.
Osaston voimistelu-, urheilu- ja leikkiharjoituksia johtaa johtokunnan valitsemat henkilöt.

8 §.
Osasto ei ole alaikäisyytensä takia päätösvaltainen yhdistyksen kokouksissa toimitettavissa äänestyksissä.

9 §.
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Yhdistys  valitsee  ensimmäisen  johtokunnan  ja  päättää  ensimmäisen  vuoden  jäsenmaksut  ja
sisäänkirjoitusmaksun suuruuden.

Toimikunnan puolesta
Alma Niemi   Hjalmar Tuominen   Helmi Rauhava

Säännöt hyväksytty Korson Työväenyhdistyksen kuukausikokouksessa 8 päivä toukokuuta 1921 klo 2  i.p.
Osaston johtokuntaan valittiin seuraavat henkilöt Alma Niemi, Hjalmar Tuominen, Elli ja Helmi

Rauhava.
Päätettiin täksi kuluvaksi vuodeksi seuraavat jäsenmaksut.

2 mk jäseneltä sisäänkirjoitusmaksua ja -:50 penniä kuukaudessa jäsenmaksua jäseneltä.

Kokouksen puolesta

Oskar Engberg
(puheenjohtaja)

Nuoriso-osasto  liittyi  1921  perustetun  Sos.-dem.  Työläisnuorisoliiton
jäsenyhdistykseksi (Kairamo 1986, 327). Nuoriso-osaston toiminta ei  kehittynyt  odotetusti
eikä  se  kyennyt  jatkamaan  toimintaansa.  Osasto  liittyi  kommunistiseen  nuorisoliittoon,
toiminta sammui suureen talouslamaan ja työttömyyteen. (Nuoriso-osasto).          

Työläisnuorisoliiton  tarkoituksena  oli  olla  niiden  yhdistysten  yhdyssiteenä,  jotka
maan  työläisnuoriso  yhteiskunnallisten  pyrintöjensä  tukemiseksi  muodostaa  edistääkseen
sosialidemokratian  tunnetuksi  tekemistä  ja  luokkatietoisuuden  kasvattamiseksi
työläisnuorison  keskuudessa  sekä  yleensä  sivistystason  kohottamiseksi.  Ohjelma  oli  lähes
sanasta  sanaan  kuin  jo  vuonna  1912  hyväksytyssä  sos.-dem.  nuorisoliiton  ohjelmassa
(Kairamo 1986, 328). 

Kommunistit  olivat  helmikuussa  1921  kaapanneet  itselleen  Suomen  Sos.-dem.
Nuorisoliiton  ja  sen  Uudenmaan  Sos.-dem.  Piirijärjestön.  Kommunistien  suorittaman
nuorisoliiton  kaappaus oli  antanut  aiheen ryhtyä  vastustamaan kommunistien  toimintaa  ja
ryhtyä  perustamaan  paikkakunnalle  sosialidemokraattisessa  hengessä  toimivaa
työläisnuoriso-osastoa.  Kommunistinen  kaappaama  nuorisoliitto  hyväksyi  vuonna  1922
kommunistisille linjoille siirtymiseksi ohjelman, jossa sanottiin: Liitto “…tahtoo työskennellä
työväenvallan  toteuttamiseksi…  Tärkeimpänä  tehtävänä  on…keskusta  ja
oikeistososialidemokraattisen  sekä  muiden  …vaikutuksen  alaisena  …kulkevan  nuorison
saaminen kasvatettavaksi ”vallankumouksellisen marxilaisuuden hengessä.” (Kairamo 1986,
333)  Sen  takia,  kun  nuorisoliitto  oli  maaliskuussa  1921  luopunut  sosialidemokraattisesta
kannasta  ja  liittynyt  kommunistiseen  internaaliin  ja  päättänyt  olla  kiinteässä  yhteistyössä
Suomen Sosialistisen Työväenpuolueen kanssa ja noudattaa sen antamia ohjeita, Helsingin
kaupungin  raastuvanoikeus  11.4.1924  lakkautti  sen  ja  sisäasiainministeriö  kielsi  liiton
alaisten  järjestöjen  toiminnan  (Nuorisopiiri  ja  Nuorisoliitto).  Todennäköisesti  Korson
Sosialidemokraattisen Työläisnuoriso-osaston toiminta oli tullut lakkautetuksi ja poliittisten
”taistelujen” nujerruksessa  ja talouslaman vaivatessa osaston toiminta oli lamaantunut, joten
nuorisoliittolaistoimintaa ei ollut, ei ehkä muuallakaan Tuusulassa.

Korpela-palstat

Kun työväentalo oli myyty,  näytti siltä, että yhdistyksen toiminta loppuu kokonaan,
mutta jo 12.6.1921 pidetyssä kokouksessa keskusteltiin uuden talon hankkimisesta. Asiassa
päästiin  niin  pitkälle,  että  ryhdyttiin  tiedustelemaan  sopivaa  tonttia  ja  selvittämään  sen
ostamiseen liittyviä  raha- ym.  seikkoja. Asiaa valmistelemaan sekä selvitystä  ja ehdotusta
tekemään valtuutettiin  V. Niemi.  Kun yhdistykselle  oli  tarjottu  useita  taloja ja maa-aloja,
tutkittiin annettuja tarjouksia lähemmin.
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Seuraavassa kokouksessa eli  10.7.1921 olivat  esillä  V.  Niemen esittämät  Korpela-
nimiset palstatilat,  jotka oli  erotettu Yli-Jaakkolan tilasta Ali-Keravan kylässä.  Tarjouksen
perusteella  yhdistys  osti  tilalliselta  Sofia  Elina  Bobergilta 4.000.-  markan  kauppahinnasta
Korpela-palstatilan  RN  340,  pinta-ala  1,095  ha.  Kaupantekoa  valvomaan  ja  kauppakirjan
allekirjoittamaan valittiin  V. Niemi ja O. Engberg. Kauppakirja allekirjoitettiin 15.4.1922.
Maan käytön ja talon suunnitelmaa laatimaan asetettiin työryhmä.

Yhdistyksen omistamalle palstalle, jolle annettiin nimeksi Lehtimäki, päätettiin ryhtyä
rakentamaan tanssilava, mutta tehdä se niin vankaksi, että työväentalo voitaisiin rakentaa sen
päälle.  Kokouksessa  jäsenet  antoivat  ohjeiksi,  että  lavan  oheen  on  rakennettava  riittävän
tilava  ravintolarakennus  ja  lavan  tanssialueen  oltava  kooltaan  15 x  12  m.   Rakentamista
varten  tilattiin  hirsiä  sekä  lavan  peruspilareiksi  valkoisia  tiilejä,  koska  valmiiden
peruspilarikivien  saanti  oli  hankalaa.  Suunnitelmia  kuitenkin  muutettiin  siten,  että  lava
rakennettiinkin  puupilareiden  päälle.  Talvella  1921 työttöminä  olevat  yhdistyksen  jäsenet
tekivät  talkoilla  tanssilavan  perustan  hyvin  vankaksi.  Rakentamista  varten  tuli  hankituksi
puutavaa ja tiilejä vähän enemmän kuin tarpeeksi, joten niistä jäi rakennustöiden jälkeen yli.
Ne  myytiin  menojen  vähentämiseksi  (Johtokunta  7.6.1922,  Yhdistys  1.2.1922,  5.2.1922).
Jonkin  ajan  kuluttua  lavalle  hankittiin  sähkö  valaistuksen  järjestämiseksi  (Yhdistys
30.6.1924).   Suunnitelmissa  olevan  työväentalon  rakentamiseksi  hankittiin  myös
rakennussuunnitelmat. (Johtokunta 12.3.1922, 14.3.1922).  

Rahatilanne  osoittautuikin  kuviteltua  vaikeammaksi.  Lavan  rakentaminen  oli
kalliimpaa,  kuin oli  arvioitu.  Sitä  varten tarvittiin  rahaa 10.000.-,  joka toivottiin  saatavan
Työväen  Säästöpankista.  Puheenjohtaja  J.  Tuominen ja  johtokunnan  jäsen  K.  Sirén
lupautuivat  antamaan  henkilökohtaisen  takauksen  kyseiselle  summalle  (Johtokunta
19.4.1922).  Laina  saatiin  ja  tanssilava  sekä  ravintolakoju  rakennettiin.  Uudessa  paikassa
nähtiin  mahdollisuuksia  hankkia  yhdistyksen  toimintaan  tuloja  huvitoiminnalla.  Juhla-  ja
iltamapaikan ajateltiin kiinnostavan yleisöä ja olevan vapaa edellisen paikan (Päivölän) ehkä
hieman  levottomasta  mielikuvasta.  Tulojen  hankkimiseksi  järjestettiin  juhannustanssit.
Aikaisemmin oli tarkoituksena ollut järjestää kansanhuvit, mutta kun juhlan toimihenkilöiden
saannissa oli  vaikeuksia,  tyydyttiin  tanssiaisiin  (Johtokunta 16.6.1922).  Huvitoimikunnalle
annettiin  oikeus  ratkaista,  pidetäänkö  kassan kartuttamiseksi  iltamia  tai  muita  tilaisuuksia
Korson  ulkopuolella  vai  jossakin  Korsosta  saatavassa  paikassa.  Yhdistyksen  järjestämiä
huvitilaisuuksia  oli  ollut  kohtuullisen  paljon.  Vaikka  huhtikuussa  1922  aloitettiin  lavan
perustustyöt, niin jo kesäkuussa saatiin iltamatuloja, joskin niitä vähensi se, että iltamiin piti
palkata  poliisi  järjestyksen  valvojaksi,  etteivät  huligaanit  olisi  pilanneet  tilaisuutta.   sillä
vuoden 1923 aikana oli Haapamäen Arttu soittanut kymmenessä eri tilaisuudessa. Huvitili
tuloutti sinä vuonna 1.000.- ja ravintola 650.- markkaa (Tilikirja)..

Yhdistyksen  lavalla  pidettiin  nuoriso-osaston  kanssa  yhteinen  perheiltama,  koska
muualta ei saatu huoneistoa käyttöön. Samoin järjestettiin nuoriso-osaston kanssa joulujuhla
lavalla eli Lehtimäessä (Yhdistys 14.12.1924).

Joulukuussa  1923  rakennustoimikunta  ilmoitti  tehneensä  rakennussuunnitelmia  ja
laskelmia ja tullut siihen käsitykseen, että lavan päälle rakennettavan työväentalon seinien ja
katon rakentamiseen menisi noin 10.000.- markkaa. Koska yhdistyksellä ei ollut riittävästi
rahaa, johtokunta pani “listan kiertämään”, löytyisikö halukkaita henkilöitä, jotka suostuisivat
lainaamaan yhdistyksen rakennusrahastoon 200.-, 300.- jne. kahden vuoden ajaksi. Lainasta
maksettaisiin  8 % vuotuinen korko. (Johtokunta 16.12.1923).  Halukkaita  ei  ollut  riittävää
määrää.

Toivorikkaana yhdistyksessä käytiin (14.9.1924) keskustelua tulevasta kehityksestä ja
taloudesta.  Siihen  liittyvänä  tehtiin  myös  päätöksiä  siitä,  että  lavan  ympäristöstä
pohjoispuolelta  vuokrataan  maata  ulkopuolisille  0.5  tynnyrinalaa  (2.468,2  m2).  Ehdoissa
sanottiin,  että  vuokra-alueen  tulee  sivuuttaa  lava  20  m  etäisyydellä  ja  ulkorakennus  5
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etäisyydellä. Kolmena ensimmäisenä vuonna perittäisiin maasta vuokraa á 50.- markkaa ja
seuraavina 7 vuonna á 200.- markkaa. Vuokrakausi olisi yhteensä 10 vuotta.  Kun sitten asiaa
tutkittiin (21.11.1924) tarkemmin, kun ei ollut halukkaita vuokraajia, havaittiin maan lavan
ympärillä olevan niin huononlaista, ettei siitä olisi vuokramaaksi. Mutta seuraavana vuonna
tuli  yhdistykselle  tarjous  saada  vuokrata  yhdistyksen  omistama  maa  laidunmaaksi.
Vuokrahinnaksi  asetettiin  200.-  markka  kesästä.  Vuokraajan  pidettyä  sitä  liian  korkeana,
alennettiin vuokrahinta 150.- markkaan ehdolla, että vuokraaja korjaa lehmän jätökset pois
(Yhdistys 29.3.1925).

Korpela-palstatilan  kaupan  lainhuudatus  viivästyi  sen  vuoksi,  että  myyjää
edeltäneiden omistajien, liikemies Albin Kervisen yhdessä vaimonsa ja maalarinlesken Ingrid
Lindströmin sekä  sen  jälkeen  tilallisen  Sofia  Elina  Bobergin ja  Ingrid  Lindströmin,
kauppakirjain  lainhuudatuksen  hakemiset  olivat  viivästyneet.  Toisaalta  myös  yhdistyksen
asiamies  Akseli  Toivonen oli  kolmen vuoden ajan ollut  tekemättä  mitään  asian johdosta.
Hänen valtakirjansa kuoletettiin ja annettiin valtakirja yhdistyksen rahastonhoitajalle Miina
(Vilhelmiina)  Tuomiselle,  joka  lupasi  hoitaa  asian  Tuusulan  käräjäoikeudessa
kiinteistökaupan lainhuudon saamiseksi. Yhdistys päätti maksaa omaan kauppaansa liittyvät
kaikki  lainhuudatuskustannukset  ja  lainhuudatuksen  viivästymisen  vuoksi  mahdollisesti
annettavat sakot sekä tarkistaa laiminlyöntien vuoksi kauppakirjansa. Sen sijaan yhdistys ei
luvannut  maksaa  niitä  kuluja,  jotka em.  aikaisempien omistajien välisistä  kauppasuhteista
mahdollisesti  ovat  aiheutuneet,  ja  jotka  on  määritelty  yhdistyksen  ja  Bobergin  välisessä
kauppakirjassa.  Asiaa  selvittämään  neiti  Bobergin  kanssa  valittiin  O.  Engberg ja  Juho
Tuominen ja  päätettiin  maksaa  siitä  aiheutuvat  kulut.  (Johtokunta  13.4.1925).  Lainhuuto
kaupalle saatiin 19.10.1925 Tuusulan talvikäräjillä.

Tieasia kiusaa

Lokakuussa  1922  huomattiin,  että  yhdistyksen  omistaman  maan  halki  oli  alettu
rakentaa tietä yhdistyksen tietämättä jonkun herra K. W. Wirzeniuksen luvalla. Koska hänellä
ei ollut siihen oikeutta, johtokunta vaati korvausta tien alle jäävästä maa-alasta ja johtaja K.
W.  Wirzeniusta  vastuuseen  kaikista  niistä  kuluista,  mitkä  tulisivat  olemaan  uuden
lainmukaisen tien jakotoimituksesta (Johtokunta 3.10.1922). Koska johtaja K. W. Wirzenius
torjui kaikki yhdistyksen vaatimukset, ilmoitettiin Wirzeniuksen myymien uusien palstojen
omistajille, että tien teko yhdistyksen maan kautta on kielletty (Johtokunta 6.1.1923).

Ei mennyt kauankaan, kun lakiasiaintoimistosta, Stenroos & Nissinen Helsingissä, ei
tultu  neuvottelemaan,  tuli  pyyntö  saapua  neuvottelemaan  asiasta.  Yhdistys  lähetti
edustajakseen Miina Tuomisen kuulemaan, mitä Wirzenius edustajansa välityksellä ilmoittaa.
Lakiasiaintoimistossa  arveltiin  maan  ehkä kuuluvan  yhdistykselle  ja  pyydettiin  yhdistystä
maan vaihtoon. Tähän vastattiin kielteisesti ja ilmoitettiin yhdistyksen johtokunnan vaativan
korvausta tiealueesta 2.000.- markkaa ja lisäksi tiealueen muutosta aiheutuvat kulut. Kun asia
vietiin kuukausikokouksen ratkaistavaksi, piti se hintaa liian alhaisena ja päätti vaatia herra
K. W. Wirzeniukselta 3.000.- markkaa kyseisestä  tiemaasta  ja häntä maksamaan tieasiaan
liittyvät kulut. Lisäksi velvoitettiin puheenjohtaja ilmoittamaan tien osakkaille, että yhdistys
kieltää tonttinsa läpikulun toistaiseksi (Yhdistys 18.2.1923). Kun tiehoitokunnan tietä Korson
asemalta yhdistyksen palstoille yhteistuumin ryhdyttiin rakentamaan, osallistui yhdistys sen
rakentamisesta aiheutuneisiin kustannuksiin (Yhdistys 27.2.1923).

Lakiasiaintoimisto Stenroos & Nissinen halusi edelleen hieroa kauppaa siitä tiealueen
maasta,  mihin  tie  oli  luvattomasti  rakennettu.  Johtokunta  valitsi  Arvid  Laineen kaupasta
neuvottelemaan  ja  antoi  hänelle  evästyksiä,  joita  ei  merkitty  pöytäkirjaan.  Käydessään
kauppaa neuvotteluissa Stenroos & Nissisen edustajan kanssa Laine tulkitsi annettuja ohjeita
käsityksensä  mukaan  ja  solmi  kaupan.  Johtokunnan  mielestä  annettuja  ohjeita  ei
kaupanteossa noudatettu,  joten se päätti  kääntyä lakimiehen puoleen kaupan purkamiseksi
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(Johtokunta 2.7.1923). Asia vietiin päätettäväksi yhdistyksen kokoukseen. Se ei hyväksynyt
kauppaa tehdyillä  ehdoilla,  vaan tahtoi  rikkoa sen ja saada kauppakirjaan maininnan,  että
myyjä  (yhdistys)  pidättää  ikuisiksi  ajoiksi  tien  käyttöoikeuden  palstalleen  tiealueeksi
myymältään  alueelta.  Päätöksestä  ilmoitettiin  pöytäkirjanotteella  K.  W.  Wirzeniukselle
(Yhdistys 8.7.1923).

Tieasia saatiin yhdistyksen esittämillä ehdoilla lopullisesti ratkaistuksi, koska siihen ei
palattu  ei  johtokunnan eikä  yhdistyksen kokouksissa.  Viimeinen lausuma siitä  on vuoden
1923 vuosikertomuksessa, jossa todettiin olleen vaikeuksia tieasiassa Wirzeniuksen edustajan
Stenroos  &  Nissisen  lakiasiaintoimiston  kanssa.  Wirzenius  tosiaankin  osti  yhdistyksen
asettamilla  ehdoilla  maa-alueen tietä  varten.  Se saatiin lohkotuksi Juho Takalalle myydyn
alueen  lohkomisen  kanssa  samaan  aikaan,  kun  Korpelan  lainhuuto  saatiin  (Johtokunta
29.5.1926).

Tieasioissa  tapahtuneet  omavaltaisuudet  olivat  saaneet  johtokunnan  “varpailleen”
yhdistyksen palstan käytöstä.  Se otti  selvää naapureista  ja edellytti,  että  he tekevät  oman
tonttinsa osalle aidan. Yhdistys teki omalle tontilleen aidan tiealuetta vastaan piikkilangasta
(Johtokunta  30.3.1923).  Tontin  muille  rajoille  päätettiin  tehdä  aita  lankuista,  mutta
kustannusten  pienentämiseksi  se  sitten  muutettiin  piikkilangaksi  (Yhdistys  21.5.1924,
6.7.1924).

Tapahtumia Lehtimäen aikaan

Vuoden 1922 vuosikokouksessa johtokunnan toimihenkilöt vaihtuivat jonkin verran.
Johan  Tuominen,  joka  oli  ollut  aikaisemmin  varapuheenjohtajana,  valittiin  nyt
puheenjohtajaksi  ja  sihteeriksi  sekä  varapuheenjohtajaksi  Aarne  Laine,  joka  kuitenkin
kieltäytyi hoitamasta sihteerin tehtäviä. Hänen sijaansa valittiin sihteeriksi Oskar Engberg.

Vaikka  oman  yhdistyksen  taloudelliset  asiat  eivät  olleet  kovin  kehuttava,  oltiin
solidaarisia ja otettiin myytäväksi Hamarin Työväenyhdistyksen arpoja sekä otettiin vastaan
Hausjärven  ja  Mäntsälän  Työväenyhdistyksien  keräyslistat  ja  kerättiin  vielä
sosialidemokraattisen piirijärjestön työn tukemiseksi rahaa (Johtokunta 7.6.1922).

Kesän  1922  aikana  järjestettiin  lavalla  iltamia,  mutta  enimmäkseen  lauantaisin  ja
sunnuntaisin tansseja ja Erkki Sirénin mukaan (haastattelu 1980) ”Haaparannan Arttu” takasi
tanssimusiikin. Kesä tuotti kuitenkin pettymyksen. Yleisömäärä pysyi pienenä ja juopuneet
tuottivat järjestyksenpidolle suuria vaikeuksia. Virkavalta, joka ei siihen aikaan muutoinkaan
katsonut suopeasti työväen toimintaa, sai siitä tekosyyn kieltää iltamanpidon lavalla iltojen
pimentyessä.

Vuoden  1922  lopussa  todettiin  toimintakertomuksessa,  että  yhdistyksellä  on
tanssilava ja ravintola sekä velkaa 2.000.- markkaa. Yhdistyksen toiminta oli koko vuoden
ajan ollut  laimeaa.  Ehkä eräänä syynä siihen oli,  että vuoden kuluessa useita johtokunnan
jäseniä  muutti  pois  paikkakunnalta.  Johtokuntaa  jouduttiin  nimeämään  täydennysvaaleilla
uusia jäseniä ja vaihtamaan jäsenten tehtäviä. 

Kun  yhdistyksen  omistamalla  kiinteistöllä  oli  saatu  lava  ja  ravintolahuoneisto
käyttökuntoiseksi,  pidettiin  vuonna  1923  lavalla  ensimmäinen  kuukausikokous  15.4.  ja
päätettiin pitää siellä yhdistyksen vappujuhla.

Tuusulan sos.-dem. kunnallistoimikunta keräsi rahaa syksyllä tulevia kunnallisvaaleja
varten. Se ilmoitti jäsenmäärään pohjautuvan yhdistyksen osuuden olevan 1.200.- markkaa.
Yhdistyksen kokous (13.8.1923).päätti maksaa “yllytysrahaston” kartuttamiseksi sen suoraan
kassasta.

Kunnallisen  jaotuksen  muuttuessa  vuoden  1924  alusta  lukien  Korso  oli  tuleva
kuulumaan Keravan kauppalaan.  Johtokunta  käsitteli  ”kunnallisjärjestön jakaantumista”  ja
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totesi yhdistyksen jäseniä asuvan vastaisuudessakin Tuusulan kunnan, Keravan kauppalan ja
Helsingin  maalaiskunnan  alueella.  Sillä  kertaa  yhdistys  kuului  Tuusulan
Sosialidemokraattiseen Kunnallisjärjestöön. Olisi myös ollut mahdollista siitä huolimatta, että
Korson alue siirtyy  Keravan kauppalaan,  yhdistyksen kuulua  entiseen  kunnallisjärjestöön.
Yhdistyksen  kokous  23.8.1923  ratkaisi  asian  ja  siirtyi  perustettavan  Keravan
Sosialidemokraattisen  Kunnallisjärjestön  jäseneksi.  Samalla  yhdistys  valitsi
valtuustoehdokkaakseen Valfrid Virran. Korson alueen tultua liitetyksi Keravan kauppalan
perustamisen yhteydessä Keravaan, tehtiin tarvittavat yhdistysrekisterin muutosilmoitukset ja
muutettiin yhdistyksen leimassakin Tuusulan kunta Keravan kauppalaksi.

Joulukuun  kokouksessa  (16.12.1923)  rahastonhoitaja  ilmoitti  yhdistyksellä  olevan
rahaa noin 9.000.- markkaa. Sitä pidettiin varsin tyydyttävänä. Mutta kun tuli päätettäväksi
huvitoimikunnan  ehdotuksesta  joulujuhlan  viettämisestä  ja  siihen  tarvittavasta  rahasta,
saituus  yllätti.  Siihen  myönnettiin  vain  300.-  markkaa.  Kuusijuhlaa  varten  tarvittavasta
summasta loppu päätettiin kerätä jäseniltä, ettei yhdistyksen kassasta jouduttaisi maksamaan
liian  paljon.  Kun  huvitoimikunta  ehdotti  lisäksi,  että  soittajaksi  pyydettäisiin  Arttur
Haaparanta,  veti  johtokunta  vielä  siinä  vaiheessa  esitystään  hieman  takaisin  ja  ehdotti
kuusijuhlaa  varten  annettavaksi  ainoastaan  200.-  markkaa.  Kaiken tämän  juhlasta  käydyn
keskustelun  jälkeen  päätettiin  viettää  kuusijuhla  uuden  vuoden  yönä  entisellä  paikalla
Silvosella.  Arttur  Haaparanta  oli  ollut  ”hovisoittajana”  kymmenessä  yhdistyksen
järjestämässä huvitilaisuudessa. Ne olivat tuottaneet yhdistyksen kassaan 2.000.- ja ravintola
800.- markkaa. (Johtokunta 16.12.1923, Tilikirjat.)

Vuoden  1924  valtiollisten  vaalien  järjestämiskulujen  peittämiseksi  kannettiin
puoluetoimikunnan  ehdotuksen  mukaisesti  ylimääräinen  puoluevero  eli  ylimääräinen
jäsenmaksu (Yhdistys 18.2.1924). Huhtikuun 1924 kokouksessa tehtiin päätös, että vappua
vietetään joko Helsingissä tai Keravalla, miten kukin haluaa. 

Keravan  Sosialidemokraattinen  Kunnallistoimikunta  ei  ollut  ilmoittanut  Korson
yhdistykselle toimeenpantavista kunnallisvaaleista, eikä ollut pyytänyt yhdistystä nimeämään
omaa  ehdokastaan  kunnallisvaaleihin.  Tämän  yhdistyksen  kokous  (14.12.1924  katsoi
merkittäväksi  laiminlyönniksi,  joten  paheksumislausunto  lähetettiin  Keravan  Sos.-dem.
Kunnallistoimikunnalle.  Koska  laiminlyönti  katsottiin  vakavaksi,  ilmoitettiin  se  myös
sosialidemokraattiselle  piirijärjestölle  todeten  samalla  laiminlyönnin  tapahtuneen  jo
edellisenäkin  vuotena.  Piiritoimikunnalle  antamassaan  vastineessaan  Keravan  kauppalan
Sos.dem. Kunnallistoimikunta selitti  lähettäneensä Korson Työväenyhdistykselle kirjallisen
kutsun saapua kokoukseen lokakuun 5. päivänä klo 11,oo, mutta kun Korson edustaja ei ollut
saapunut,  lykättiin  kokous  lokakuun  12.  päiväksi.  Siinä  kokouksessa  oli  Korson
Työväenyhdistyksen  puheenjohtaja  ollut  saapuvilla.  Muussakin  suhteessa
kunnallistoimikunta  väitti  Korson  yhdistyksen  syytöksiä  perättömiksi.  Piiritoimikunta
kokouksessaan  3.4.1925  kehotti  molempia  -  niin  kunnallistoimikuntaa  kuin  Korson
Työväenyhdistystäkin  -  unohtamaan  aikaisemmat  erimielisyydet  ja  jatkamaan  hyvässä
yhteistoiminnassa “asiamme menestyksen vuoksi”. (Kirjeenvaihtoa 1925.) 

Tuossa  edellä  olevassa  asiassa  oli  tietokatkoa,  mutta  voi  kysyä,  Korsossa  vai
Keravalla. Keravan kauppalan perustamisvaiheisiin kuului, että vuoden 1923 lopulla pidettiin
vuoden 1924 alusta toimintansa aloittavan Keravan kauppalan kunnallisvaalit, johon Keravan
poliittiset  ryhmittymät  asettivat  ehdokkaansa.  Keravan  Sosialidemokraattinen
Kunnallisjärjestö asetti  sosialidemokraattiset  ehdokkaat joulukuun 1923 alussa pidettävään
valtuutettujen vaaliin.  Keravan valtuuston (työväen valtuustoryhmä, kommunistit kuuluivat
silloin vielä ryhmään) sosialidemokraattinen valtuustoryhmä kokoontui 23.12.1923 ja siinä
oli  mukana  kolmen  vuoden ajaksi  valtuutetuksi  Ali-Keravan vaalipiiristä  Korsosta  valittu
Valfrid Virta (Ryhmä). 
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Vuoden 1924 tulot muodostuivat pääasiassa huvitilaisuuksista, joissa oli ollut Arttur
Haaparanta useita kertoja soittamassa.  Huviveroa pääsylipuista oli maksettu  40 prosenttia.
Eniten  tanssiaisia  oli  ollut  elokuun  aikana.  Huvitoimikunta  tulouttanut  vuoden  tuottona
1.400.- markkaa, mutta ravintola tuotti 90.- markan tappion. (Tilikirja.)

Vuoden 1925 vappujuhlaan mentiin Keravalle.
Keravan Sosialidemokraattinen Kunnallisjärjestö ilmoitti yhdistykselle vuoden 1925

aikana toimeenpantavista kunnallisvaaleista ja pyysi valmistautumaan niihin. Yhdistys päätti
osallistua  omalta  osaltaan  Korso-Jokivarsi,  Savio ja  Kerava  alueita  käsittäville  listoille  ja
valita  niiden  asiamieheksi  Juho  Tuomisen.  Kunnallisvaaliehdokkaiksi  asetettiin  Juho
Tuominen,  Valfrid  Virta ja  Matti  Laitinen sekä  heidän  varamiehikseen  Sakari  Rauhava,
Oskar Nissinen ja Karl Sirén. Vaalitilaisuuksia järjestettiin paikkakunnalla ja hankittiin niihin
puhujat  (Yhdistys  27.9.1925).  Vuonna 1925 toimeenpannuissa  kunnallisvaaleissa  vuosiksi
1926-1928 valittiin valtuutetuiksi Korsosta Valfrid Virran lisäksi Juho Tuominen ja Sakari
Rauhava.  Valfrid  Virta oli  vuonna  1928  valtuustoryhmän  puheenjohtaja.   Vuonna  1927
toimeenpannussa vaalissa valittiin edellämanittujen lisäksi valtuutetuksi Korsosta myös Matti
Laitinen, joka tuli valtuutetuksi 1928 sosialidemokraattien listoilta, mutta siirtyi vuonna 1929
perustettuun  kommunistiseen  valtuustoryhmään  (Keravan  kauppalan  kunnalliskertomukset
1924-1953, Ryhmä).

Yhdistyksen merkityksen kohottamiseksi paikallisissa kunnallisissa asioissa, yhdistys
ehdotti  Keravan sos.-dem. valtuustoryhmälle,  että se pyrkisi  valtuustossa saamaan Korson
piirin asukkaista valituksi taksoituslautakuntaan K. Sainion ja N. Svanbäckin, Korson koulun
johtokuntaan V. Virran ja N. Svanbäckin sekä kunnallislautakuntaan (kauppalanhallitukseen)
K. Sainion. Muistakin lautakunnista ja niiden ehdokkaista keskusteltiin, mutta niitä ei pidetty
niin tärkeinä kuin edellä olevia. (Yhdistys 14.11. ja 12.12.1926).

Kunnallisessa toiminnassa korsolaiset  sosialidemokraatit  olivat  toimeliaita  ja saivat
Keravan kauppalan sosialidemokraattisen valtuustoryhmän, joka oli tullut 1926 suurimmaksi
valtuustoryhmäksi  ja tosiasialliseksi  päättäjäksi,  päätöksillään tukemaan toukokuussa 1925
Ali-Keravan (Leppäkorven)  kansakoulurakennuksen rakentamista  tarpeellisena,  lokakuussa
1925  apurahan  myöntämistä  Metsolantien  kunnostamiseksi,  joulukuussa  1925  avustuksen
myöntämistä Myraksentien korjausta varten, joulukuussa 1926 lisämäärärahan myöntämistä
Ali-Keravan kansakoululle  korjausta  ja  käymälän  rakentamista  varten  ja  lokakuussa 1927
lisäopettajien  palkkaamista  Ali-Keravan  eli  Korson  kansakouluun  lisääntyneen
oppilasmäärän  vuoksi  sekä  joulukuussa  1928  myöntämään  määrärahan  Korson  koulun
maalausta varten. (Ryhmä.)

Joulukuun  lopussa  1925  ostettiin  Työväen  Urheilulehden  osakkeita  kymmenellä
markalla.  Vuoden lopussa oli  tilinpäätökseen  merkitty  Työväen  Sanomalehti  Oy:n  osake,
Työväen Akatemian kannatusyhdistyksen osakkeet ja Työväen Urheilulehden osake. Vuoden
1929 tilinpäätöksessä ne kaikki poistettiin arvottomina. (Tilikirja.)

Korkeakouluopintojen tueksi

Sosialidemokraattisen puolueen ohjelman eräänä tavoitteena oli alusta alkaen suurten
joukkojen  opinto-  ja  sivistystarpeen  tyydyttäminen.  Työväenyhdistykset  omassa
toiminnassaan  huolehtivat  aluksi  luku-  ja  kirjoitustaidon  sekä  laskennon  opettamisesta,
yhdistyksen  kirjaston  perustamisesta  ja  yhteiskunnallista  tietoa  antavien  luentojen
järjestämisestä.  Sen  jälkeen  kun  Työväen  Sivistysliitto  perustettiin  1919,  tuki  se
työväenyhdistysten piirissä tapahtuvaa omaehtoista opintokerhotoimintaa.   Kun maahamme
perustettiin  työväenopistoja  (ensimmäinen  Tampereella  1899)  ensisijassa  kaupunkeihin  ja
teollisuuspaikkakunnille,  pantiin  suuri  paino  työväestön  sivistystarpeen  tyydyttämisessä
niiden antamalle opetukselle vapaine luentoineen ja opintopiireineen.   Työväestön piirissä
kasvoi  vähitellen  halu  perustaa  työväen  korkeakouluja,  joissa  korkeampaan  sivistykseen
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pyrkivä  työläisnuoriso  saisi  harjoittaa  opintojaan  päätyönään  toveripiirissä  ja  sopivassa
ympäristössä  valmistuakseen  hyödylliseen  yhteiskunnalliseen  toimintaan.  Tämän  tarpeen
tyydyttämiseksi  kypsyi  työväestön  sivistystoiminnan  piirissä  työväestön  omistaman
nykyaikaisen sivistyslaitoksen Työväen Akatemian perustamisajatus vuodesta 1921 lähtien.
Työväen Akatemian kannatusyhtiö perustettiin 11.5.1924. (Voionmaa (a)1924, 305-306).

Puolue  oli  kiertokirjeellä  ilmoittanut  Työväen  Akatemian  perustamisesta,  sen
tarkoituksesta  ja  toiminnasta  sekä  mahdollisuudesta  hakeutua  opiskelemaan  sinne.  Kun
Korson  työväenyhdistys  kokouksessaan  27.4.1924  keskusteli  kirjeen  herättämän  asian
johdosta, päätti se ostaa kaksi Työväen Akatemian kannatusyhtiön osakkeita.

Yhdistyksen  edustajaksi  Työväen  Akatemian  Kannatusosakeyhtiön  kokoukseen
useiden vuosien ajan valittiin Johan Tuominen.

Oman kaupan puolesta

Vuoden  1920  tammikuussa  pidetyssä  kuukausikokouksessa  virisi  keskustelu  siitä,
miten  Korsoon  saataisiin  kunnon  elintarvikekauppa,  jonka  valikoima  tyydyttäisi
paikkakunnan asujaimistoa. Siihen aikaan Korsossa oli vain Aromäen kauppa ja tilapäinen
parakkikauppa  (Sirénien  haastattelu  1980).  Yhdistyksen  kokous  (4.1.1920)  päätti  ryhtyä
keräämään nimilistoja  Elannon myymälän saamiseksi  Korsoon. Nimien kerääjiksi valittiin
Nissbackan alueelle  M.  Engberg sekä  Korson alueelle  M.  Tuominen ja  Hilda  Lindholm.
Nimet kerättiin ja luovutettiin Elannon edustajille neuvottelussa, jossa selostettiin laajemmin
Korson  elintarvikemyymälän  tarpeellisuutta.   Asian  kehittyminen  kiinnosti  yhdistyksen
jäseniä niin paljon, että lokakuun 3. päivänä 1920 pidetyssä kokouksessa päätettiin lähettää
muistutuskirjelmä Elantoon kaupan saamisen tärkeydestä.

Ehkä tähän vaikutti  myös se,  että Elanto vietti  15.  toimintavuottaan vuonna 1920.
Elannon perustaminen tapahtui juuri ennen vuoden 1905 suurlakkoa. Syntymiseen vaikuttivat
ennen  muuta  taloudelliset  intressit  ja  siihen  pohjautuvat  halut  kuluttajajärjestön
perustamiseen.  Vuosien aikana etenkin helsinkiläiset  olivat  havainneet,  että Elanto kykeni
tuottamaan ja toimittamaan ja jakelemaan hyviä ja kohtuuhintaisia elintarvikkeita. Elannon
leipä  oli  tullut  suosituksi  ja  toiminta  laajeni  muillekin  aloille,  kuten  maito-  ja
sekatavarakauppaan.  Viimeisimpänä oli  Backaksen kartanon ostaminen ja  siten toiminnan
laajentuminen viljan, lihan ja keittiökasvien tuotantoon. (Elanto-lehti 1920.)

Kun Elannon myymälän Korsoon tulosta ei ollut  tietoa vielä lähes kahden vuoden
kuluttua myymälän perustamistoiveen esittämisestä ja nimilistojen luovuttamisesta, päätettiin
lähettää  Elannolle  muistutuskirjelmä  ja  siinä  lähes  vaatimus,  että  myymälä  on  saatava
Korsoon (Yhdistys 1.2.1922).

Asia oli  Elannossa edennyt  siinä määrin,  että  kesäkuussa 1923 oli  Elanto-lehdessä
(No 11-12, s. 2) maininta siitä, että Elannolle oli vuokrattu aivan aseman lähistöllä olevasta
suurehkosta  omakotitalosta  myymälähuoneisto,  jossa  oli  tarkoitus  avata  tulevana  syksynä
sekatavaramyymälä.  Myymälää  varten  oli  vuokrattu  Sevónin  huvilan  tilat.
Myymälähuoneistoksi tarkoitetun tilan kunnostaminen ja kalustaminen veivät oikeastaan aika
vähän aikaa, ja 8.9.1923 myymälä voitiin avata. Rakennuksesta, jossa Elannon myymälä oli,
julkaistiin kuva seuraavan vuoden huhtikuun Elanto-lehdessä. (Elanto-lehti No 7 1924, s. 5,
Sirénien haastattelu 1980)

Suomalaiseen  työväenliikkeeseen  syntynyt  kahtiajakautuminen  kommunisteihin  ja
sosialidemokraatteihin heijasteli myös edistysmielisessä osuuskauppaliikkeessä. Moskovassa
oli  vuoden  1924  pidetty  Kommunistinen  osuustoimintakongressi,  jonka  tavoitteita  olivat:
osuustoiminta  on  vallattava  kommunistien  käsiin,  erikoisesti  naiset  on  saatava  puolelle.
Vallatut  osuuskaupat  on  pakotettava  ottamaan  aineellisesti  osaa  puoluetaisteluihin  ja  on
muodostettava  lakkorahastoja.  Kommunistisen  kongressin  johtopäätöksenä  oli:
“osuustoimintaväen,  työläisten  ja  talonpoikien  on  kuljettava  Leninin viitoittamaa  ja
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kommunistisen  Moskovan  internationaalen  osoittamaa  tietä.”  (Elanto  No  16  1924,  s.  2.)
Sosialidemokraatit  joutuivat  toiminnassaan ottamaan huomioon nämä “uhot” ja torjumaan
kommunistiset  valtausyritykset.  Korsossa  se  ei  vielä  aiheuttanut  mitään  muutoksia
toimintaan,  koska  myymälä  oli  vasta  äsken  avattu,  myymäläneuvostoa  ei  ollut  ja  eikä
Elannon vaaleja vielä vuonna 1925 Korsossa pantu toimeen, koska korsolaisten olivat vasta
liittymässä Elantoon. 

Kun Elannon vaalit oli toimitettu vuonna 1925, valittiin sen jälkeen Elannon jäseniksi
liittyneistä  korsolaisista  Korson  myymäläpiirin  myymäläneuvosto.  Korson
myymäläneuvoston jäseniksi nimettiin J. Koskinen puheenjohtajaksi ja jäseniksi R. Suvio, F.
Anttila,  A.  Sevón ja O. Nisunen.  Jäsenistä  Anttila  oli  nainen (Elanto  No 11 1926,  s.  2).
Työväenyhdistyksen jäseniä heistä olivat Suvio, Sevón ja Nisunen.

Korson  myymäläpiirin  Elannon  jäsenten  yleinen  kokous  pidettiin  Nissbackassa
Jokivarren kansakoulussa sunnuntaina lokakuun 24 päivänä 1926. Tilaisuudessa keskusteltiin
vilkkaasti  niin  myymälää  kuin  sen toimintaa  ja  tavaravalikoimaa koskevista  asioista  sekä
paikkakunnan asioista ja tarpeista.  Kokouksessa valittiin vuodeksi 1927 myymäläneuvosto.
Suoritetussa vaalissa valituiksi tulivat vakinaisiksi: Fanny Anttila, R. Suvio, J. Koskinen, A.
Sevón ja O. Nisunen sekä varajäseniksi Miina Tuominen ja O. Ruusuvuori. 

Osuustoimintaillanvietossa, joka pidettiin kokouksen päätteeksi ja johon kaikilla oli
vapaa pääsy, oli Elannon soittokunnan esityksiä, K. N. Rauhalan lausuntaesityksiä, Helsingin
työväen  mieskuoron  kvartetin  esittämiä  laulelmia,  maisteri  K.  N.  Rauhalan puhe
edistysmielisen osuusliikkeen merkityksestä ns. arkipäivän ihmisten palvelijana, tarkastaja A.
Amnellin  pakinoita,  tanssijatar  A.  Valton  taidetanssiesityksiä  sekä  lopuksi  näytettiin
varjokuvia. Yleisöä oli saapunut tilaisuuteen “sali täynnä”, koska paikkakunnalla oli harvoin
samanlaisia viihdytystilaisuuksia. (Elanto No 19 ja No 20 1926.)

Elannon säästökassasta, joka aloitti  toimintansa Korsossa numerolla 48, oli vuoden
1926 marraskuussa (Elanto No 22 1926, s. 2) selvitystä panoista ja otoista. Säästötönpanoja
oli  ollut  122 kpl,  rahallinen  arvo 145.073 markkaa,  ja  ottoja  176 kpl.  ja  rahallinen  arvo
49.946  markkaa.   Samana  vuonna  ennen  vuoden  loppua  pidetyssä  Elannon  Korson
myymäläpiirin  kokouksessa  valittiin  vuodeksi  1928  myymäläneuvostoon  “entiset”,  kuten
sanonta kuului (Elanto No 223-24  1926, s. 3).

Vuoden 1927 tammikuun 9. päivänä Korsossa pidetyssä Elannon edustajiston vaalissa
annettiin vaalilistojen mukaan sosialidemokraateille 49 ääntä, porvareille 8 ääntä ja työläisten
ja pienviljelijäin vaalilistalle 36 ääntä. Koska Korsossa ei vuonna 1925 toimitettu Elannon
vaaleja, ei ole vertailukohtaa niiden vaalien tuloksiin. (Elanto No 2 1927 s. 2.)

Työväenyhdistyksen  ompeluseura  ilmoitti  päättäneensä  ostaa  Osuusliike  Elannon
osakkeen  ja  osallistua  siten  kiinteämmin  edistysmielisen  osuuskauppaliikkeen  toimintaan.
Työväenyhdistyksen  kuukausikokouksella  ei  ollut  huomauttamista  ompeluseuran
kannanottoon  ja  se  hyväksyi  ompeluseuran  päätöksen.  Samalla  yhdistys  O.  Engbergin
ehdotuksesta  päätti  myös  ostaa  Elannon  osakkeen  ja  liittyä  osuusliikkeen  jäseneksi,  jotta
yhdistyksen varat voitaisiin tallettaa paikkakunnalla (Yhdistys 24.8.1927).

Näiden päätösten jälkeen ensimmäistä kertaa ompeluseuran ja yhdistyksen edustajat
osallistuivat Korson myymäläpiirin yleiseen kokoukseen 30.10.1927 Korson kansakoulussa
täysivaltaisina  edustajina  käsittelemään  myymäläneuvoston  toimintakertomusta  ja
valitsemaan myymäläneuvoston jäseniä vuodeksi 1928 (Elanto No 19 1927).

Korson myymälän toiminta oli viiden ensimmäisen toimintavuotensa aikana saanut
asujaimiston  hyväksymisen  ja  vakaannuttanut  asemansa.  Myymäläneuvostot  olivat  tulleet
asiakkaiden tuntemuksien välittäjiksi.  Niiden jäsenien valinta noudatteli  totuttuja tapoja ja
jäsenmuutokset  olivat  vähäisiä.  Myymäläpiirin  kokouksessa  2.12.1928  suomalaisella
kansakoululla (Leppäkorven koulu) valittiin vuoden 1929 myymäläneuvostoon varsinaisiksi
jäseniksi  F.  Anttila,  V. Virta,  A.  Sevón,  V. Leinonen ja E.  Saarela sekä varajäseniksi  S.
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Aaltonen ja S. Saarela. Naisjäseniä olivat Anttila ja Aaltonen, I.. (Elanto No 23-24  1928, s.
4.)

Kokouksen  jälkeen  oli  osuustoiminnallinen  iltama,  jossa  ohjelmana  olivat
soittokunnan  musiikkiesitykset,  K.  N.  Rauhalan puhe,  Ines  Saarisen  lausunta-  ja
lauluesityksiä  Hilda  Tiaisen  säestäessä.  Etenkin  lapsiyleisön  suosion  saavuttivat
kansakoululaisten  esittämät  neekeritanssi  ja  Elannon  naisvoimistelijoiden  rytmilliset
voimisteluesitykset.

Elannon  Korson  myymälän  osuus  paikkakunnan  vähittäiskaupassa  kasvoi
taloudellisesti  hyvien  vuosien  aikana  ja  tarve  uusien  myymälöiden  avaamiseksi  kasvoi.
Pulavuosien  aikana  ei  siihen  kuitenkaan  ollut  mahdollisuutta,  kun  suuri  osa  jäsenistöstä
taisteli niukan toimeentulonsa puolesta. Vasta sen jälkeen, kun taloudellinen elpyminen alkoi
luoda  mahdollisuuksia  ja  asiakkaiden  ostovoima  kasvoi,  avattiin  Korsoon  lisää  Elannon
myymälöitä, ensin Nissbackaan, sitten Vierumäkeen ja Leppäkorpeen sekä Hanalaan.

Ostetaan työväentalo ja myydään Korpela

Vuoden 1925 toimintakertomuksessa todetaan yhdistyksen toiminnan olevan laimeaa
toimitalon puuttumisen vuoksi.  Myös lavalla  olleesta  toiminnasta  tuotto on ollut  vähäistä.
Niillä  tuloilla  työväentalon  rakentaminen  siirtyisi  tietämättömään  tulevaisuuteen.
Yhdistyksen toimintaa rajoittavana seikkana nähtiin se, että yhdistyksellä ei ole talvikautena
toimitilana  lämmitettävää  omaa  huoneistoa.  Kesän  lämpimällä  on  yhdistyksellä
käytettävänään  lava,  jolla  voi  hyvällä  ilmalla  kokoontua,  mutta  kylmempänä  aikana
harjoitustoiminta  tyrehtyy.  Vuokrahuoneistojakin  oli  rajoitetusti  saatavissa.  Jäsenistön
keskuudessa  alkoi  kehittyä  ajatus,  että  työväentalo  on  saatava  jostakin  ja  jotenkin.
Yhdistyksen rakennustoimikunta teki suunnitelmia ja laskelmia, joiden mukaisesti voitaisiin
lavalle rakentaa työväentalo.  Yhdistyksen kassassa ei ollut  riittävästi  rahaa, joten ruvettiin
pohtimaan muita keinoja, miten talo saataisiin aikaan.

Kun  samoihin  aikoihin  kevättalvella  1925  oli  lehdessä  Korsossa  olevan
puuseppätehtaan  myynti-ilmoitus,  herätti  se  kiinnostusta.  Ilmoituksen  ja  alustavan
katsastuksen mukaan tehdasrakennus olisi  muutettavissa yhdistyksen toimintaan sopivaksi.
Johtokunta  pohti  asiaa.  Kun  se  oli  vielä  käynyt  alustavia  keskusteluja  Rekolan
työväenyhdistyksen edustajien kanssa yhteisen työväentalon hankkimisesta, päätyi se siihen,
että  “keppitehdas”  olisi  vähäisin  muutoksin  saatavissa  käyttökelpoiseksi  työväentaloksi  ja
kauppaa  voitaisiin  rahoittaa  myymällä  yhdistyksen  omistamaa  maata.  Näin  päädyttiin
ostamaan puuseppätehdas ja sen kiinteistö.

Samassa yhteydessä, kun yhdistys osti puutavarakauppias G. V. Pelkoselta kiinteistön
ja sillä olevan tehdasrakennuksen, päätti se kokouksessaan 17.5.1925 oston rahoittamiseksi:

A. Korpela-palstatila myydään seuraavasti: 
1. mäkisin osa palstoitetaan rakennuspalstoiksi ja myydään á 3,5 mk./m2
2. viljelysmaaksi sopiva alempi osa myydään á 2,5 mk./m2
3. (kokouksessa asetettu) toimikunta valtuutettiin sopimaan mahdollisista alemmista

myyntihinnoista.
B. Korpelan palstoilla olevista rakennuksista:
1. ravintolakojun myyntihinnasta päättää (kokouksessa valittu) toimikunta
2.  tanssilavan  lattialaudat  siirretään  (nyt  ostetulle)  omalle  talolle  ja  parrut  ym.

puutavaran toimikunta myy mahdollisimman korkealla hinnalla
3.  ulkorakennus  siirretään  omalle  tontille,  ellei  sitä  saada  myydyksi  kohtuullisella

hinnalla.
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Edellä olevien ehtojen mukaisesti myytiin Korpelasta liikemies Juho Takalalle 1.500
m2 maa-alue 4.500.- markan käteishinnasta ja Emil Takalalle   palstalla sijaitseva laudoista
tehty  ravintolarakennus  1.200.-  markalla  käteismaksua  vastaan.  Vuoden  1925
toimintakertomuksessa todettiin yhdistyksen myyneen Korpela-palstakiinteistöstä 1.500 m2
suuruisen  maa-alueen.  Jäljelle  jääneet  yli  8.000 m2  ovat  vielä  myymättä.  Rahahuolia  oli
lainhuudatusten ja piiriverojen maksamisesta.

Kun  yhdistyksen  kokous  oli  todennut  Korpela-kiinteistön  sopimattomaksi
työväentalon paikaksi, koska siitä oli jo myyty parhaat paikat, niin johtokunta päätti esittää
kokoukselle,  että  Korpelasta  myytäisiin  kuivemmat  paikat  viiden markan hintaan  neliö  ja
kosteammat  laaksopaikat  neljän  markan  hintaan  neliö.  Yhdistyksen  kokous  hyväksyi
yksimielisesti johtokunnan Korpela-kiinteistöä koskevan myyntiehdotuksen, kuitenkin siten
täydennettynä, että käteisostajalle luvattiin 10 % alennus. Maakauppaa käytiin ja neiti Alma
Saaristolle myytiin käteisellä Korpelasta noin 300 m2 suuruinen alue 1.200.- markalla ja Juho
Lindforsille 2.500 m2 suuruinen alue (Yhdistys 22.5.1927, Johtokunta 8.8.1927). Palstojen
myynnistä  ilmoitettiin  Suomen  Sosialidemokraatissa  6.8.1927  ja  Helsingin  Sanomissa
7.8.1927. (Johtokunta ja Yhdistys 31.7.1927).

Korpelan palstoista myytiin Emil Sevónille noin 2.500 m2 suuruinen alue á 4,5.-/m2.
Hän lisäksi tarjoutui ostamaan lavan ja kahviputkan 2.500.- markalla. Yhdistys tahtoi niistä
ensin 3.000.- markkaa, mutta suostui Sevónin uuteen tarjoukseen ja myi ne 2.700.- markalla.
Samoin myytiin Juho Lindforsille hänen haluamansa tontti. Jäljellä olevat Korpelan palstat
ilmoitettiin  myytäviksi  pylväsilmoituksilla.  Johtokunta  antoi  asianajajan  tehtäväksi  hakea
kiinnitykset Sevónille ja Lindforsille myytyihin palstoihin. Loppu maa-ala 2.740 m2 myytiin
Johan Honkaselle 10.960.- markan hinnasta (Yhdistys 11.9., 23.10., 7.1.1928 ja Johtokunta
20.9.1927 ja 15.1.1928).

Kun  Korpela-  palstoista  viimeinen  myytiin  Kustaa  Lindforsille,  saatiin  häneltä
käteismaksu 1.000.- markkaa. Muuta hän ei sen jälkeen pystynytkään maksamaan, eikä hänen
palkastaan voitu mitata mitään. Yhdistykselle aiheutui aikamoinen korkotappio ja oikeuskulut
aiheuttivat  suuria  menoja.  Palstan  pakkohuutokauppaakaan  ei  voitu  pitää  kruununvouti
Branderin viivyttelyn takia. Kruununvoudille jouduttiin antamaan huutokauppatakaus, jonka
summa päätettiin lainata pienin erin. Myöhemmin todettiin Lindforsin pakkohuutokaupassa
olevan  yhdistykselle  menoja  1.000.-  markkaa,  mutta  jos  Lindforsin  kanssa  päästäisiin
sovintoon, olisi menoja saman verran, joskin tulos saataisiin nopeasti. Mutta kun Lindforsin
sopimuksen  allekirjoitus  jäi  lupauksen  varaan,  päätettiin  jatkaa  pakkohuutokaupan  hakua
edelleen.   (Yhdistys 13.7. ja 10.8.1930). Pakkohuutokauppa oli 12.11.1930 ja yhdistyksen
etua valvoivat puheenjohtaja Kalle Nieminen ja sihteeri Oskar Engberg. Myyty palsta saatiin
takaisin  yhdistyksen  omistukseen  (Yhdistys  12.10.1930)  ja  myytiin  Aarne  Jussilalle
25.1.1932 allekirjoitetulla kauppakirjalla.

Työväentalo ja Tontti 14 4/10

Johtaja,  puutavarakauppias  G.  V.  Pelkonen oli  asettanut  myytäväksi  omistamansa
Helsingin  maalaiskunnan  puolella  Hanalassa  olevan  puuseppätehtaan  ja  sen  maa-alueen
Tontti  14 4/10,  RN 440,  koko  pinta-alaltaan  2.350 m2.  Koska myyntitarjouksen perusteella
myytävänä oleva puuseppätehdas, jonka sisäpinta-ala on 10 x 20 m2 ja korkeus 6,20 m, olisi
muutettavissa  työväentaloksi,   yhdistyksen  johtokunnassa  käytiin  keskustelua  sen
ostamisesta. Myyntitarjouksen perusteella kauppahinta tulisi olemaan 36.000.- markkaa, josta
olisi kaupanteon yhteydessä maksettava 6.000.- markkaa. Sen lisäksi  ostajan olisi otettava
vastattavakseen  Maakuntain  Keskus  Osakepankin  myöntämä  20.000.-  markan
kassakreditiivilaina  (pankin  myöntämä  laina),  josta  vuotuiskorko  on  12  prosenttia.
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Provisiosta myyjä suostuisi maksamaan kolmen kuukauden koron 28.4.1925, jolloin velka
siirtyisi ostajan vastuulle. 

Keskustelun kuluessa todettiin kauppa edulliseksi, mutta ainoana esteenä oli se, mistä
saataisiin rahaa, kun yhdistyksen kassassa on vain 4.000.- markkaa.  Asian ratkaisemiseksi
ajateltiin  perustaa  osakeyhtiö,  joka  keräisi  rahat  osakkaiksi  halullisilta.   Kaiken  sen
järjestelyn  todettiin  kuitenkin  vievän  liian  paljon  aikaa,  ennen  kuin  yhtiö  olisi
toimintakelpoinen  ostamaan  mitään.  Sen  vuoksi  päädyttiin  siihen,  että  koetetaan  saada
lainarahaa yksityisiltä.

Johtokunnan  jäsenistä  Valfrid  Virta oli  halukas  antamaan  lainaksi  2.000.-,  J.
Tuominen 2.000.- ja E.  Virtanen 1.000.- markkaa.  Toivottiin  vielä jostakin löytyvän lisää
rahaa. Kauppa päätettiin tehdä ja rahastonhoitajaa kehotettiin ottamaan pankista yhdistyksen
tililtä  1.000.-  markkaa.  (Johtokunta  27.4.1925).  Pelkosen  puuseppätehtaan  ostamiseksi
annettiin  yhdistyksen  puolesta  1.000.-  markkaa  ja  pankista  otettiin  lainaa  samaan
tarkoitukseen  3.000.-  markkaa  (Yhdistys  30.4.1925).  Vielä  samana  päivänä  (30.4.1925)
pidetyssä ylimääräisessä kokouksessaan yhdistys pyysi piiritoimikunnalta rahaa lainaksi, että
saisi  hankituksi  haltuunsa  haluamansa  puuseppätehtaan  rakennuksen.  Se  perusteli  7.000.-
markan lainapyyntöään sillä, että talo olisi erinomainen ja halpa sen tarkoituksiin, ja myös
sillä, että yhdistys oli jo antanut kaupan käsirahana 1.000.- markkaa, minkä se menettäisi, jos
kauppaa ei  syntyisi.  Uudenmaan sos.-dem. piiritoimikunta antoi 5.5.1925 vekseliä  vastaan
7.000.-  markkaa.  Vekselivelka  piiritoimistolle  maksettiin  takaisin  elokuussa. Johtokunta
asetti  toimikunnan  kaupan  käytännöllisten  asioiden  järjestelemiseksi   ja  osti  7.5.1925
allekirjoitetulla kauppakirjalla kiinteistön.

Yhdistys kokouksessaan 17.5.1925 hyväksyi  kaupan, jolla se oli saanut kiinteistön,
sen rasitustodistuksen ja ym. siihen liittyvät  asiakirjat. Talon palovakuutus, jonka aikaisempi
omistaja oli ottanut Vakuutusyhtiö Sammosta, siirrettiin Palovakuutusyhtiö Tulen Turvaan ja
otettiin  vakuutus  40.000.-  markan  hinnasta  (21.2.1926).  Kiinteistön  lainhuuto  saatiin
15.9.1925 Tuusulan käräjillä.

Edellä  mainitussa  (17.5.1925)  pidetyssä  yhdistyksen  kokouksessa  käsiteltiin
johtokunnan  asettaman  toimikunnan  ehdotusta  perustaa  työväentalon  ylläpitäjäksi
kannatusyhtiö ja sen varainhankintaa.  Kokouksessa oli Rekolan Työväenyhdistyksestä kuusi
jäsentä  neuvottelemassa  yhdistyksien  keskinäisen  toiminnan  järjestämisestä  mahdollisen
yhteisen työväentalon ylläpitämisestä.

Yhdistyksen kokous päätti  perustaa työväentalon  ja sen kiinteistön ylläpitämiseksi
kannatusyhtiön ja seuraavaa:

”1. yhtiön osakepääoma on 60.000 markkaa. Siihen summaan lasketaan yhdistyksen
omistaman kiinteistön arvo 40.000.- markkaa

2. loput 20.000.- markkaa kerätään siten, että lasketaan liikkeelle 50 kpl. á 400 mk.
maksavaa osaketta, jotka ostajan on lunastettava joko kertamaksuna tai neljässä 100.-  mk:n
erässä.

3.  toimikunta  järjestää  koemerkinnän,  jossa  listat  lasketaan  liikkeelle  ja  ne  on
palautettava tämän vuoden 1925 toukokuun loppuun mennessä

4.  jos  yhdistyksen  kokous  katsoo  koemerkinnän  päätyttyä  sen  onnistuneeksi  ja
johtavan siten tyydyttäviin tuloksiin, on merkintä sitova

5.  hyvitykseksi  osakkeen  omistajalle  takaa  kannatusyhtiö  vähintään  kulloinkin
voimassa olevan juoksevan tilin koron vuosivoitosta

6. osakemerkitsijöiden nimien kerääjiksi valittiin yhdistyksen puolesta K. Sirén ja A.
Saarela.  Rekolan  työväenyhdistykselle  lähetettiin  keräyslistat  heidän  jäsentensä  kesken
jaettavaksi.” (Yhdistys 17.5.1925.)
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Asian  kehitteleminen  ei  edennyt  mitenkään.  Rekolan  yhdistys  suhtautui  nihkeästi
asian  valmistelemiseen,  kun  suunnitelmissa  oli  myös  oman  talon  hankkiminen.
”Keppitehtaan” aikaisen työväentalon ylläpito ratkesi sitten muiden tekijöiden vaikutuksesta.

Kun Maakuntain Keskus Osakepankissa oleva 20.000.- markan kassakreditiivilaina
lankesi  maksettavaksi  25.7.1925, päätettiin  muuttaa  se  kiinnelainaksi  sekä jättää  Työväen
Säästöpankkiin  25.000.-  markan  laina-anomus.  Sen  takaajiksi  valittiin  Väinö  Vuolijoen
lisäksi Juho Tuominen ja Valfrid Virta (Yhdistys 3.7.1925, Johtokunta 27.7.1925).

Tammikuun  1926  alussa  todettiin   yhdistyksellä  olevan  menoja  5.000.-  markkaa
johtokunnan jäsenille  Tuomiselle,  V. Virralle  ja E.  Virtaselle.  Heille pitäisi  maksaa lainat
takaisin helmikuun alkupäivinä ja niihin vuotuiskorkoa 8 %. Lisäksi oli tiemaksu maksettava.
Tuloja  oli  vain 80.-  markkaa  tiekunnalta  kokoushuoneen vuokrasta.  Johtokunnan jäsenten
antamat lainat pyydettiin saada uusia vielä puolen vuoden ajaksi. Kun yhdistys oli ottanut
useita  lainoja  samoilta  henkilöitä,  päätettiin  kultakin  lainatut  summat  yhdistää  samalle
lainakirjalle, jos vain lainanantaja siihen suostuu,  ja lisätä uudistettuun velkakirjaan korot,
jolloin saataisiin selkeämpi kuva yhdistyksen lainatilanteesta (Johtokunta 21.2.1926).

Yhdistys  esitti  kokouksessaan  3.1.1926  Kattohuopa-  ja  Asfaltteeraustehtaan
omistajalle, tehtailija  F. A. Nordforsille kiitoksensa siitä, että  oli saanut kuuden kuukauden
ajaksi  2.000.- markan lainan, josta oli maksettava 8 % vuotuiskorko. Tämän lisäksi tehtailija
oli antanut lahjaksi Korpela-palstan maan myynnin kuulutuksesta aiheutuneen 300.- markan
laskun sekä muita  erillisiä  lahjoituksia.  Maksuajan  tultua  johtaja  Nordforsilta  saatu velka
uusittiin (Johtokunta 14.4.1926).

Yhdistyksen  jäseniä  kehotettiin  viettämään  vappua  Keravalla  kunnallisjärjestön
järjestämässä köyhälistön juhlapäivä-tilaisuudessa. Vappuiltana oli yhdistyksen  omistamassa
työväentalossa  uusien  jäsenten  vastaanottotilaisuus  ja  kokous,  jossa  keskusteltiin  jäsenten
herättämistä  asioista.  Sen  päätyttyä  vietettiin  jäsenten  ja  heidän  perheenjäsenten  yhteistä
vappuiltaa  ohjelmilla  ja  soitoilla  (Yhdistys  5.4.1926).  Johtokunta  merkitsi  20.6.1926
pöytäkirjaansa, että jo parissa kokouksessa on tullut uusia jäseniä ja 26.10.1926 kokouksessa
totesi yhdistykseen liittyneen 22 jäsentä.

Kesätoiminnan  järjestämisestä  sekä  Korpelan  Lehtimäessä  että  työväentalossa
keskusteltaessa yhdistettiin ravintola- ja huvitoimikunta sekä valittiin siihen jäsenet. Myös
järjestysmiesten valinta toteutettiin ja päätettiin hakea heille viranomaisvaltuutukset. Samalla
päätettiin Lehtimäen lavalla järjestetyistä huvi- ja tanssi-iltamista (Yhdistys 1.5.1926).

Elokuussa  1926  huonon  taloudellisen  tilanteen  vuoksi  todettiin,  ettei  yhdistys
pystynyt  maksamaan  verojakaan  ajallaan,  eikä  näyttänyt  olevan  mahdollisuuksia  maksaa
lähitulevaisuudessa  lankeavia  velkoja,  joten  koetettiin  saada  lainat  uusituksi.  Kun  vielä
joulukuussa  oli  tulossa  Työväen  Säästöpankista  saadun  lainan  lyhennys,  tehtiin  pankille
ehdotus  saada  maksun  lykkäystä  puolella  vuodella  25.6.1927  saakka,  kunhan  maksetaan
lankeava korko. Koron maksua varten otettiin toveri V. Virralta 500.- markan laina. Kaiken
aikaa  toivottiin,  että  huvitoimikunta  voisi  huvi-iltamilla  parantaa  yhdistyksen taloudellista
asemaa, jolloin tuloilla voitaisiin maksaa velkoja ja kartuttaa rakennusrahastoa. (Johtokunta
16.8. ja 18.-22.12.1926).

Kun talo oli tehdaskiinteistöksi rakennettu eikä ollut talvikuntoinen ja siten soveltui
huonosti  työväentalona  yhdistyksen  toimintaa  varten  ilman  merkittäviä  kunnostuksia,  sai
johtokunta  yhdistyksen  kokouksessa  5.4.1926  virittämänsä  keskustelun  jälkeen  tehtäväksi
suunnitella  puuseppätehtaan  talon  myyntiä  ja  rahaksi  muuttamista  lähitulevaisuudessa.
Parempana  paikkana  pidettiin  sittenkin  Korpela-kiinteistöä.  Asia  tuli  uudelleen  esille
vappupäivänä pidetyssä yhdistyksen kokouksessa, jossa uudistettiin aikaisemmin tehty päätös
myydä  Helsingin  pitäjässä  sijaitseva  Pelkosen puuseppätehtaan  kiinteistö  rakennuksineen.
Asiasta ei  syntynyt  keskustelua,  koska sitä oli käsitelty aikaisemmissa kokouksissa, mutta
Hjalmar Tuominen ilmoitti  päätöksen johdosta eriävän mielipiteensä,  vaikka ei  perustellut
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sitä.  Myyntihinnaksi  sovittiin  45.000.-  markkaa,  josta  voi  tinkiä  alaspäin.  Johtokunnan
tehtäväksi  jäi  ilmoittaa  kiinteistön  myynnistä  sopivalla  tavalla  joko  suullisesti  tai
sanomalehdissä.  Kun  ostaja  on  löytynyt  ja  kaupasta  sovittu  alustavasti,  on  asia  tuotava
yhdistyksen päätettäväksi.

Johtokunnan  ensimmäisessä  kokouksessa  uudessa  työväentalossa  keskusteltiin
yhdistyksen kokouksen huhtikuun 18. päivänä 1926 antamasta myyntivelvoitteesta. Valfrid
Virran tehtäväksi  annettiin  sopia  myynnistä  ilmoittamisesta  ja  siihen  liittyvistä  muista
asioista. Kun asiaa pidettiin kiireellisenä, määrättiin nyt kiinteistön kauppahinnaksi 41.000.-
markkaa,  minkä  kiinteistö  lainhuutokuluineen  on  maksanut  yhdistykselle  (Johtokunta
29.5.1926).

Vaikka puuseppätehtaan kiinteistön myynti oli annettu johtokunnan tehtäväksi, halusi
yhdistyksen kokous 24.7.1926 jouduttaa sitä, siirsi tehtävän johtokunnalta pois ja antoi sen
ryhmälle, johon nimettiin V. Virta kokoonkutsujana, K. Sirén, A. Nieminen ja V. Heinonen.
Ryhmälle annettiin oikeus tarjota kiinteistö myytäväksi niin edullisesti kuin mahdollista. Jos
ostaja ilmaantuu, niin yhdistys kokoontuu päättämään asian.

Kiinteistön  myynti  “kauppatoimikunnalla”  ei  kuitenkaan  edistynyt,  joten  tehtävä
annettiin  välittäjälle  yhden  kuukauden  ajaksi,  mutta  hänenkään  yrityksensä  kaupata
puuseppätehdas  eivät  onnistuneet.  Niinpä asia siirrettiin  uudelleen  “kauppatoimikunnalle”,
johon  lisättiin  vielä  V.  Valo,  ja  toimikunnalle  annettiin  uudet  valtuudet  tinkiä  hinnasta
alaspäin, jos ostaja ilmaantuu, sekä tarvittaessa päättää muustakin myyntitavasta. Lopulliseksi
hinnaksi  tällä  kertaa  määrättiin  40.000.-  markkaa  ja  se,  että  yhdistyksen  on  päätettävä
kaupasta.  (Yhdistys 9.9., 14.11. ja 12.12.1926).

Vuoden 1926 lopussa tilinpäätöksessä oli yhdistyksellä rahaa kassassa 330.-, pankissa
14.-  markkaa,  osakkeita  220.-  markan  arvosta,  velkoja  29.500.-  markkaa,  josta
henkilövelkoja 9.518.- markkaa. Korkoja oli maksettu 2.452.- markkaa, ravintola tuottanut
566.- ja huvitoiminta 596.- markkaa. Yhdistyksen talosta oli tehty poistoja 3.600.- markan
arvosta. (Tilikirja.)

Vuoden 1927 helmikuussa lainattiin rahaa velkakirjoja vastaan ja maksettiin melkein
kaikki henkilövelat pois. Kun tehtailija Ferd. Nordforsilta saadun lainan viimeinenkin erä oli
saatu maksetuksi, oli hän lahjoittanut yhdistykselle viimeisten erien korkomaksut.  Hänelle
esitettiin  kiitokset  myötämielisestä  suhtautumisesta  yhdistystä  kohtaan,  mitä  hän  oli
osoittanut  aikaisemminkin  myöntäessään  yhdistykselle  lahjoituksia  eri  muodoissa.  Myös
yhdistyksen  tilintarkastajat  E.  Leinonen ja  K.  Davidson sekä  yhdistyksen  rahastonhoitaja
Hjalmar  Tuominen ja  sihteeri  K.  Sirén lahjoittivat  palkkionsa  yhdistykselle.  (Yhdistys
13.2.1927).

Lopulta  maaliskuussa  1927  tuli  kaksi  tarjousta  talon  ostamisesta.  Yhdistys  asetti
myyntihinnan  ja  maksuehdot.  Toinen  ostaja  ei  hyväksynyt  niitä.  Toinen  taas  oli  halukas
ostamaan ja teki alustavan sopimuksen kaupasta. Kun hän ei kuitenkaan maksanut käsirahaa
sovittuun päivään mennessä, katsottiin kaupan rauenneen. (Yhdistys 13.3. ja 20.3.1927 sekä
Johtokunta 15.3. ja 8.5.1927).

Kun tehtyjen  velkakirjoilla  lainattujen  summien  korkojen  maksuun  ei  ollut  rahaa,
valtuutettiin  rahastonhoitaja  hoitamaan  asia  parhaiten  katsomallaan  tavalla  (Yhdistys
22.5.1927).  Rahastonhoitajan  ratkaisuna  oli,  että  hän  pyysi  helmikuussa  yhdistyksen
alaosastoksi perustetulta ompeluseuralta ennakkoa myyjäisten tuloista 1.400.- markkaa ja sai.
Tuloja  saatiin  myös  talon  alakerran  vuokraamisesta  kaapelirullien  säilytyspaikaksi  ja
yläkerran  luovuttamista  Korson  Vapaapalokunnalle  iltamien  pitämistä  varten.  Maan
myynnistä  Korpelan  alueesta  saatiin  1.200.-  markkaa  ja  laskujen  maksamista  varten
yhdistyksen  sihteerin  aviomieheltä   Josef  Tellqvistiltä velkakirjaa  vastaan  700.-  markkaa.
(Johtokunta  3.2.,  8.5.  ja  14.6.1927).  Yhdistys  olikin  halukas  toimeliaan  ompeluseuran
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toukokuussa pidettäviä perheiltamia varten rakentamaan Lehtimäen lavalle näyttämön, jolla
kesäkuun alussa pidettiin kesätoiminnan alkajaisillanvietto (yhdistys 22.5.1927).

Velkapaine  vaivasi  yhdistystä  jatkuvasti.  Vuoden  1927  ensimmäisen  kokouksen
(18.1.)  huolenaiheena  oli  ollut,  miten  saataisiin  lankeavien  velkojen  maksua  lykätyksi.
Yhdistyksen  jäseniltä  otettujen  lainojen  maksamista  saatiin  siirretyksi  puolella  vuodella.
Sitten edellisen vuoden  johtokunnan jäsen Juho Tuominen kieltäytyi uusimasta velkaa, joka
korkoineen oli 4.100.- markkaa, ja uhkasi ryhtyvänsä laillisiin toimenpiteisiin, jos velkaa ei
makseta. Koska yhdistys oli epäedullisen oston vuoksi joutunut vaikeaan rahapulaan, nähtiin
ratkaisuksi se, että otetaan Työväen Säästöpankista vielä lisää velkaa 5.000.- markkaa, jolloin
voitaisiin  Tuomisen  velkakirja  ostaa  pois.  Yhdistyksen  omaisuuteen  oli  pankilla  25.000.-
markan  kiinnitys,  mutta  velkaa  otettu  vain  20.000.-  markan  edestä.  Näin  kiinnitykseen
liittyvällä  lisävelalla  toivottiin  vältyttävän  ulosmittaukselta.  Pankki  antoi  lisälainan,  jolla
lunastettiin Tuomisen velkakirja (Johtokunta 7.6. ja 14.6.1927).  

Kun velkarasitus  oli  suuri  ja  lähes  ratkaisematon ongelma yhdistykselle,  päätettiin
käydä puoluetoimistossa keskustelemassa,  kuinka ja millä  neuvoilla  yhdistys  voisi  korjata
taloudellista tilannettaan, mutta ei sieltäkään löytynyt selkeää ratkaisua tilanteeseen. Lavalla
järjestetyillä tansseilla ja niiden aikaisella ravintolatoiminnalla hankittiin jonkin verran lisää
rahaa.

Talon  myynnistä  pantiin  lehteen  ilmoitus.  Tämän  jälkeen  ilmaantui  ostaja,  jonka
puheenjohtaja  K.  Sirén arveli  olevan  valmis  tarjoamaan  talosta  41.000.-  markkaa.  Oltiin
halukkaita hänen kanssaan ryhtymään neuvotteluihin, mutta päätettiin odottaa  kaupantekoa
kaksi viikkoa (Johtokunta 7.6. ja Yhdistys 26.6.1927). 

Seuraavassa  kokouksessa  (2.7.)  puheenjohtaja-taloudenhoitaja  K.  Sirén esitti
yhdistykselle jätetyn talon ostotarjouksen. Koska yhdistyksen toiminta kesäkauden tultua oli
vilkasta ja yhdistyksen taloudellinen tilanne oli hieman parempi, ettei sen vuoksi ollut enää
pakko myydä  taloa,  eivät  yhdistyksen jäsenet  kokouksessa suoritetun  äänestyksen jälkeen
(15-6)  tahtoneet  myydä  taloa.  Myynnin  puolesta  olivat  äänestäneet  vain
“kauppatoimikunnan” jäsenet K. Sirén, V. Virta, V. Heinonen, A. Nieminen ja A. Järvimaa.

Pari päivää myöhemmin (4.7.) pidetyssä johtokunnan kokouksessa puheenjohtaja luki
kauppakirjan sanamuodon,  jossa ostaja tarjoaa talosta 40.000.- markkaa.  Johtokunta päätti
myydä  talon  ostajalle.  Sihteeri  L.  Tellqvist pani  vastalauseensa  myynnin  johdosta,  koska
yhdistyksen  jäsenet  olivat  olleet  kokouksessa  sitä  mielipidettä,  ettei  taloa  myydä,  koska
siihen ei ole enää mitään pakkoa. Yhdistyksen kokous oli ollut sitä mieltä, että toiminnan
avulla  saadaan tuloa ja velat  maksetuiksi.  Hän muistutti  vielä,  että kokouksessa pidetyssä
äänestyksessä  oli  ollut  15  jäsentä  myyntiä  vastaan  ja  ainoastaan  6  jäsentä  oli  äänestänyt
myynnin puolesta. Johtokunta valtuutti puheenjohtajan Karl Sirénin ja rahastonhoitaja Matti
Hietasen allekirjoittamaan kauppakirjan ja nostamaan kauppasumman.

Kahden viikon kuluttua (17.7.) pidetyssä yhdistyksen kokouksessa puheenjohtaja K.
Sirén  ja  johtokunnan  jäsen  V.  Heinonen vaativat  edellisen  (2.7.)  kokouksen  pöytäkirjan
sanamuodon  tarkistamista  siten,  että  kokouksessa  suoritettu  äänestys  oli  koskenut  vain
tarjouksen  hyväksymistä  tai  hylkäämistä  eikä  kiinteistön  kauppaa.  Keskustelussa  kävi
kuitenkin  selväksi,  että  jäsenet  olivat  tarkoittaneet  puheenvuoroissaan  kiinteistön  kaupan
hyväksymistä tai hylkäämistä ja että jäsenistö oli hylännyt kaupan. Puheenjohtajan katsottiin
selostaneen  asiaa  virheellisesti,  jos  hänellä  oli  tarkoitus  antaa  selostus  vain  tarjouksesta.
Asian  käsittelyssä  esiintyneen  jarrutuksen  vuoksi  kokouksessa  ei  voitu  tehdä  päätöstä
(Suomen Sosialidemokraatti 22.7.1927).

Yhdistys kutsuttiin uudelleen 20.7. pidettävään kokoukseen, jossa  puheenjohtaja K.
Sirén luki talon myyntiä koskevan kauppakirjan ja ilmoitti, että kauppa on jo 15.7.1927 tehty
Karl A. Sirénin ja Matti Hietasen allekirjoittamalla kauppakirjalla, sekä pyysi sille jäsenistön
hyväksymistä. Syntyneessä vilkkaassa keskustelussa moitittiin johtokuntaa siitä, että se, sen
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jälkeen kun yhdistyksen kokous on hylännyt kaupan, menee siitä huolimatta myymään talon.
Kesken  kokousta  puheenjohtaja  K.  Sirén  ilmoitti,  että  hänen  on  poistuttava  kokouksesta
muualle  menemistä  varten.  Varapuheenjohtaja  A.  Nieminen jatkoi  kokouksen  pitämistä
jonkin aikaa kunnes sanoi, ettei hän hyväksy kaupan hylkäämisestä tehtyä päätöstä ja poistui
muualle. Kokous katsoi tämän olevan epäparlamentaarista painostusta.

Kokousta  jatkamaan  valittiin  puheenjohtajaksi  A.  Saarela.  Keskustelun  jatkuessa
pohdittiin myös sitä, pitäisikö johtokunnan jäsenlukua täydentää sen jälkeen, kun sen jäseniä
on  erotettu  yhdistyksestä.  Jäsenet  vaativat  muutenkin  kuin  vain  omavaltaisen  kaupan
johdosta, että jäseniä on erotettava johtokunnasta, koska se on näyttänyt kykenemättömältä
järjestämään asioista yhdistyksen päätösten mukaisesti.  Useissa puheenvuoroissa ilmaistiin
myös se, että eräät johtokunnan jäsenistä olivat sellaisia, jotka eivät ole hyväksyneet sos.-
dem. puolueen periaatteita, vaan ovat tuoneet esille poliittisesti eriäviä näkökantoja. Vuonna
1925 järjestetyn jäsenhankintakilpailun aikana oli yhdistykseen liittynyt myös sellaisia, jotka
eivät olleet  omaksuneet sosialidemokraattisia näkemyksiä,  vaan olivat tuoneet yhdistyksen
toimintaan vieraita toimintamuotoja.

20.7.1927   ennen  yhdistyksen  kokousta  kokoontui  johtokunta,  jossa  johtokunnan
jäsenet  Lempi  Tellqvist ja  N.  Svanbäck pyysivät  saada  vapautuksen  johtokunnan
jäsenyydestä. Johtokunta päätti esittää yhdistyksen kokoukselle heidän eronpyyntönsä.  Vielä
uudelleen  puheenjohtaja  K.  Sirén ilmoitti  yhdistyksen  kokouksessa  johtokunnan  kuluvan
heinäkuun  15.  päivänä  myyneen  yhdistyksen  omistaman  työväentalon  “perustellen  tekoa
sillä,  että  yhdistys  oli  johtokunnan  muka  siihen  valtuuttanut”.  Tällöin  johtokunnan  jäsen
Lempi Tellqvist ilmoitti johtokunnan kokouksessa vastustaneensa myyntiä, koska yhdistys oli
kuluvan heinäkuun 2.  päivänä päättänyt,  ettei  taloa myydä.  Asian johdosta  sukeutui  laaja
keskustelu siitä,  hyväksyykö  yhdistys  johtokunnan talon myyntiä  koskevan päätöksen vai
eikö.  Keskustelun  päätyttyä  kokous  päätti  14  äänellä  9  vastustaessa  olla  hyväksymättä
johtokunnan tekemää kauppaa.  Johtokunta  velvoitettiin  menettelemään  asiassa nyt  tehdyn
päätöksen  mukaisesti  ja  katsomaan,  ettei  yhdistys  johtokunnan  tekemästä  omavaltaisesta
talon kaupasta joudu kärsimään vahinkoa.

Tämän jälkeen O. Engberg pyysi puheenvuoron ja esitti, että puheenjohtaja K. Sirén
erotettaisiin puheenjohtajan toimesta ja yhdistyksen johtokunnan jäsenyydestä, koska hän on
toimimalla  yhdistyksen  päätöksen  vastaisesti  vahingoittanut  yhdistystä.  Useat  kannattivat
esitystä, eikä vastaesitystä tullut. Kokous katsoi O. Engbergin esityksen tulleen hyväksytyksi.
Erottaminen  ei  ollut  kuitenkaan  lopullinen,  vaan  erotettu  hakeutui  sittemmin
työväenyhdistyksen  aktiiviseksi  jäseneksi.  Karl  A.  Siren  toimi  työväenyhdistyksen
alaisuudessa toimivan Korson Raittiusseuran rahastonhoitajana vuosina 1931-1932.

Vielä  O.  Engberg  esitti,  että  V.  Heinonen erotettaisiin  yhdistyksen  jäsenyydestä,
koska  hän  on  toiminut  yhdistystä  ja  sos.-dem.  puoluetta  vahingoittavalla  tavalla.  Useat
jäsenet  totesivat  syytösten  olevan  totuudenmukaisia  ja  kannattivat  esitystä.  Todettiin
yhdistyksen erottaneen V. Heinosen jäsenyydestään ja samalla johtokunnasta.

Näiden  päätösten  jälkeen  johtokunta  oli  tullut  vajaalukuiseksi.  Kun  vielä  N.
Svanbäck, taloudellisten töittensä vuoksi, ja A. Nieminen ilmoittivat eroavansa siitä, valittiin
äänestyksen perusteella seuraavat henkilöt johtokunnan jäseniksi: Martti Salo, Vieno Saarela,
Lauri Suvio, Martta Rauhala sekä varajäseniksi Eino Saarela, Oskar Engberg, Veikko Nyby,
Samuli Saarela, August Virta ja Eino Engberg. Entisen johtokunnan jäsenien Matti Hietasen
ja Lempi Tellqvistin todettiin jatkavan edelleen johtokunnan jäseninä.

Talon  ostanut  insinööri   G.  Lindqvist oli  ilmoittanut  äsken  varapuheenjohtajaksi
valitulle O. Engbergille, että hänellä on asianmukainen kauppakirja talon ostamisesta. Koska
yhdistys ei ollut antanut johtokunnalle lupaa myydä taloa, annettiin O. Engbergin tehtäväksi
neuvotella piiritoimiston kanssa, mitä asiassa voitaisiin tehdä (Johtokunta  26.7.1927).
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Uuden johtokunnan kokoonnuttua seuraavan kerran, keskusteltiin siitä, että Suomen
Sosialidemokraatissa  22.7.1927 olleessa  kirjoituksessa oli  sanottu  kommunistien  myyneen
päätöksen  vastaisesti  ja  omavaltaisesti  yhdistyksen  omistaman  talon.  Koska koko entinen
johtokunta oli menetellyt  lehdessä kerrotulla tavalla eikä kirjoitus siten koskenut nykyisen
johtokunnan  toimintaa,  ei  katsottu  tarpeelliseksi  jättää  lehdelle  vastalausetta  (Johtokunta
31.7.1927).

Erottamisen  jälkeen  entinen  puheenjohtaja  K.  Sirén oli  esittänyt  pyynnön
johtokunnalle,  että  se  käsittelisi  uudelleen  entisen  johtokunnan  tekemän  talon  myynnin.
Keskustelun  jälkeen  johtokunta  velvoitti  puheenjohtajansa  ilmoittamaan  K.  Sirénille
johtokunnan katsovan aikaisemman johtokunnan omavaltaisella kaupanteollaan loukanneen
yhdistyksen jäsenten oikeuksia, ja koska he (entisen johtokunnan jäsenet) muutenkin olivat
käyttäytyneet  uhkailevan  röyhkeinä  puolustellen  tekoaan,  kehotti  johtokunta  myyjinä
toimineita esittämään yhdistyksen jäsenille anteeksipyyntönsä omavaltaisen tekonsa johdosta
(Johtokunta 2.8.1927).

Elokuussa  insinööri  Gideon  Lindqvistin asiamies  L.  Mellin esitti  johtokunnalle
insinöörin  hänelle  antaman  avoimen  valtakirjan  ja  vaati  insinöörin  yhdistykseltä  ostaman
talon avaimia. Johtokunta ilmoitti hänelle, ettei se ole myynyt yhdistyksen omistamaa taloa
kenellekään  eikä  näin  ollen  voi  luovuttaa  avaimiakaan.  Mellin  ei  myöskään  suostunut
ottamaan vastaan talon kaupasta K. Sirénille antamaansa summaa (Johtokunta 8.8.1927).

Asia  tuli  pian  uudelleen  esiin  johtokunnan  ja  yhdistyksen  kokouksissa  (18.8.).
Yhdistykselle  saapui  maaherran  välipäätös,  jossa  insinööri  G.  Lindqvist  pyysi  maaherraa
ryhtymään  toimenpiteisiin  saadakseen  haltuunsa  Korson  Työväenyhdistyksen  omistaman
talon  tontteineen,  jotka  hän  oli  yhdistyksen  entiseltä  johtokunnalta  ostanut.  Johtokunnan
esityksen  mukaisesti  yhdistyksen  kokous  äänin  7-2  päätti  kääntyä  lakimiehen  puoleen
ryhtyäkseen toimenpiteisiin omaisuutensa säilyttämiseksi ja talon kauppakirjan purkamiseksi,
koska yhdistys ei ollut myynyt taloaan insinööri Lindqvistille. 

Kaupanteon  johdosta  K.  Sirén,  M.  Hietanen,  N.  Svanbäck ja  A.  Nieminen olivat
lähettäneet  yhdistykselle  omakätisesti  allekirjoittamansa  kirjeen,  jossa  ilmoittivat
johtokunnan velvoituksen mukaisesti pyytäneensä yhdistyksen jäseniltä anteeksi omavaltaista
tekoaan.  Tämän  vuoksi  useat  jäsenet  ehdottivat  ryhdyttäväksi  sovitteluun,  koska  myyjinä
toimineet  johtokunnan  jäsenet  olivat  myöntäneet  menetelleensä  virheellisesti  ja  esittäneet
anteeksipyyntönsä.  Kokous yksimielisesti  päätti  antaa  kaupan tehneille  anteeksi  ja  ryhtyä
toimenpiteisiin,  että em. henkilöiden tekemä kauppakirja hyväksyttäisiin sitä varten koolle
kutsutussa yhdistyksen ylimääräisessä kokouksessa, koska he muussa tapauksessa joutuisivat
vastaamaan  asiasta  oikeudessa.  Keskustelun  kuluessa  vielä  edellytettiin  myyjien  antavan
ilmoituksen insinööri G. Lindqvistille, että he ovat omavaltaisesti tehneet kaupan. Sen jälkeen
yhdistys  olisi  valmis  ryhtymään toimenpiteisiin  insinöörin kanssa,  etteivät  myyjät  joutuisi
vastaamaan teostaan oikeudessa. (Yhdistys 18.8.1927).

Lakimiehen  johtokunnalle  antaman  selvityksen  mukaan  yhdistyksellä  voisi  olla
jonkinlaiset   mahdollisuudet  kaupan  purkamiseen,  mutta  siinä  tapauksessa  talon  ostajalle
saattaisi syntyä saantioikeus hänelle aiheutuneesta vahingosta, koska yhdistyksen edellinen
hallitus  oli  voinut  käyttää  sille  kuulunutta  valtaa  ja  tehdä  sopimuksen.  Johtokunnan
esityksestä yhdistyksen kokous (21.8.) hyväksyi kauppakirjan insinööri G. Lindqvistin kanssa
ehdolla, että hän omakätisesti allekirjoittaa sopimuksen, missä luopuu kaikista korvaus- ym.
vaatimuksista   yhdistykseltä.  Insinööri  Gideon  I.  Lindqvist   22.7.1927  allekirjoitti
yhdistyksen tahtoman suostumuksen, mutta vaati 25.7.1927 mennessä toimittamaan itselleen
otteen yhdistyksen pöytäkirjasta, jossa se on hyväksynyt ko. kaupan laillisesti. E. Saarela ja
O. Engberg valtuutettiin päättämään ja allekirjoittamaan sopimukset insinööri G. Lindqvistin
kanssa. Valtuutetut pääsivät sopimukseen insinööri Lindqvistin kanssa yhdistyksen toiveiden
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mukaisesti.  Koska  talon  kauppa  tuli  näin  toteutetuksi,  päätti  johtokunta  maksaa  kaikki
yhdistyksellä olevat  velat ja lunastaa velkakirjat (Johtokunta 21.8.1927).

Elokuun viimeisessä kokouksessa (24.8.) johtokunta ilmoitti yhdistyksen edellisessä
kokouksen periaatteessa hyväksyneen entisen johtokunnan tekemän kaupan, jolla yhdistyksen
omistama talo tontteineen oli myyty 40.000.- markan hinnasta insinööri Gideon Lindqvistille,
ja  nyt  kokouksen  on  lopullisesti  tehtävä  päätös  asiasta.  Kokous  hyväksyi  yksimielisesti
15.7.1927  tehdyn  talon  kaupan.  Tällä  tavoin  asia  oli  saatu  lopullisesti  päätökseen.
Lindqvistille myyty tehdasrakennus paloi Erkki Sirénin kertoman (haastattelu 1980) mukaan
perustuksiaan myöten vuonna 1929.

Samassa  vaiheessa,  kun  monivaiheiseksi  muodostunut  talon  ja  kiinteistön  kauppa
hyväksyttiin,  annettiin  johtokunnalle  tehtäväksi  huolehtia  talossa  olevan  irtaimiston
siirtämisestä pois ja  valtuus uuden, työväentalolle sopivan tontin hankkimisen valmisteluun.
Asiaa valmistelemaan ja myytävänä olevista palstoista alustavaa selostusta ja mahdollisesti
ehdotusta tekemään valittiin A. Saarela ja O. Engberg (Johtokunta 31.8.1927).

Toimintaa Korpelan ja ”keppitehtaan” aikana

Vuoden 1926 toimintakertomuksessa todetaan yhdistyksen toiminnan olleen vuoden
alkupuolella hiljaista, kun talviaikana ei ollut paikkaa, missä olisi voitu toimia, mutta kesän
saapuessa lisääntyi toiminta. Huvi- ja ravintolatoimikunta järjesti lavalla tanssi-iltamia niin
paljon, kuin sai viranomaisilta lupia. Syksyn tultua nimismies ei enää antanutkaan lupia, vaan
vetosi pimeyteen ja siihen, että Kivennavallakin oli ollut iltamissa häiriöitä ja jopa murhiakin
oli  tapahtunut.  Kun  yhdistyksellä  oli  iltamalupa,  saapui  häiritsijöitä,  niitä  kansamme
heikkoja:  “Herra  meitä  juopoista  varjelkoon  ja  auttakoon  niistä  pääsemään.”   Yhdistystä
huolestutti  paikkakunnalla  oleva  huliganismi  ja  juoppous,  jotka  piinasivat  asukkaita  ja
vahingoittivat  työväen elämää ja yhdistyksen toimintaa.  Näitä  vastaan pyrittiin  toimimaan
valistamalla ja kehottamalla työväkeä tukemaan yhdistyksen toimintaan. “Olkoon tulevaisuus
meille toiveikkaampi ja antakoon se meille uutta intoa toimia työväen ja yhdistyksen eduksi
ja parhaaksi. Meistä jokaisesta yksilöstä se riippuu, yhdistyksen elämä. Joka mies ja nainen
työläisistä  niin  kuin  sotamies  työhön  ja  toimintaan  työväen  järjestötoiminnan  eteenpäin
viemiseen paikkakunnalla.” loppui sihteerin kirjoittama toimintakertomus. 

Sen  jälkeen  kun  oli  ostettu  “keppitehdas”,  yhdistyksen  toimintaa  pyrittiin
vireyttämään siellä järjestettävillä tilaisuuksilla ja samaan tuloja tansseilla. Niiden tuotto jäi
vähäiseksi.  Talon toista kerrosta jouduttiin käyttämään juhlatilana ja pitämään siellä myös
ravintolaa.  Koska  taloa  ei  ollut  saatu  kunnostetuksi  rahan  puutteen  vuoksi,  oli  se
epäkäytännöllinen. Yhdistys järjesti “keppitehtaalla” vappujuhlat vuosina 1926 ja 1927.

Korsossa  oli  vuonna  1925  oli  perustettu  vapaapalokunta,  jonka  toiminta  jo
sellaisenaan kiinnosti nuorisoa. Muutenkin palokunnan työskentelyyn korsolaiset ottivat osaa
puoluekannasta  riippumatta,  kun  palokunnan  toimintaan  oli  otettu  vielä  mukaan
urheilutoiminta,  Korsossahan  sitä  ei  muilla  järjestöillä  sillä  hetkellä   ollut,  mikä  vähensi
nuorten ihmisten osallistumista  myös työväenyhdistyksen toimintaan (Sirenien haastattelu
1980).

Velkapaine  vaivasi  yhdistystä  jatkuvasti.  Vuoden  1927  ensimmäisen  kokouksen
(18.1.)  huolenaiheena  oli,  miten  saataisiin  lankeavien  velkojen  maksua  siirretyksi.  Kun
velkarasitus  oli  suuri  ja  lähes  ratkaisematon  ongelma  yhdistykselle,  päätettiin  käydä
puoluetoimistossa keskustelemassa, kuinka   yhdistys voisi korjata taloudellista tilannettaan.
Puoluetoimistosta ei kuitenkaan saatu sellaista neuvoa, joka olisi ratkaissut velkatilanteen.
Lavalla  järjestetyillä  tansseilla  ja  niiden  aikaisella  ravintolatoiminnalla  koetettiin  hankkia
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lisää rahaa.  Huvitoiminta  tuotti  vuoden aikana 345.-  markkaa  ja ravintola  247.-  markkaa.
Ompeluseura antoi vuoden lopussa 1.900.- markkaa. (Tilikirja.)

Valtiollisiin vaaleihin valmistauduttaessa yhdistys oli sitä mieltä, ettei omasta kylästä
asetettavalla ehdokkaalla ole menestymisen mahdollisuuksia. Sen sijaan saadaan paremmin
kerätyksi ääniä, kun yhdistyksen omiksi ehdokkaiksi otetaan E. Lehtinen Keravalta, J. Linna
Nurmijärveltä  ja  L.  Sirola Mäntsälästä.  Sos.-dem.  piiristä  pyydettiin  puhuja  yhdistyksen
järjestämään vaalijuhlaan. (Yhdistys 13.2. ja 12.6.1927).

Taloudellisen  tilanteen  heikennyttyä,  se  oli  saattanut  yhdistyksessä  olevien
ammattiliittoon kuuluvia jäseniä  vaikeuksiin.  Muurarien Liitto  oli  lähettänyt  yhdistykselle
kirjeen, jossa paheksuttiin voimakkaasti  yhdistyksen jäsenen toimintaa. Asiasta hankittujen
lisäselvitysten perusteella saatiin tietää,  että yhdistyksen jäsen muurari  Juho Tuominen oli
työskennellyt ammatillisesti järjestäytyneen työväen työtapoja noudattamatta, kuten kirjeessä
mainittiin. Kirje ja siinä oleva asia ilmoitettiin J. Tuomiselle ja kehotettiin häntä sopimaan
Muurarien  Liiton  kanssa ja  liittymään  ammattiliittoon  sekä pyydettiin  häntä ilmoittamaan
yhdistykselle,  onko  hän  noudattanut  yhdistyksen  kehotusta.  (Yhdistys  20.3.1927).  Kun
Tuominen ei saapunut yhdistyksen kokoukseen antamaan selvitystä yhdistyksen lähettämän
kirjeen johdosta, ja kun hän ei muutenkaan ollut selittänyt käyttäytymistään, erotti yhdistys
hänet jäsenyydestään. Koska yhdistys oli velkaa Tuomiselle, päätettiin hankkia rahat vaikka
mistä  ja  maksaa  velka  pois.  (Yhdistys  12.6.1927).  Kun  työväenyhdistys  oli  erottanut
Tuomisen  jäsenyydestään,  katsoi  Keravan  Sos.-dem.  Kunnallistoimikunta,  ettei  hän  voi
edustaa  Korson  Työväenyhdistystä  eikä  myöskään  enää  ole  sovelias  olemaan
valtuustoryhmän  jäsenenä,  kehotti  ryhmää  erottamaan  hänet  jäsenyydestään.  Työväen
yhteinen valtuustoryhmä käsitteli asiaa vasta lokakuussa ja, koska asia ryhmän mielestä vaati
puoluetoimikunnan  lausunnon,  palautti  sen  kunnallistoimikunnalle  tuotavaksi  uudelleen
käsiteltäväksi lausunnon hankkimisen jälkeen. Tuominen oli ryhmän jäsen vaalikauden 1929
loppuun saakka.  (Keravan Sos.-dem. kunnallistoimikunta 22.6.1927, Ryhmä 11.10.1927).

Alkuvuodesta  silloisen  johtokunnan ja  yhdistyksen  jäsenten  välit  olivat  kiristyneet
taloudellista ja poliittisista erimielisyyksistä niin kireälle, että se purkautui sitten työväentalon
myyntiä  ratkaisseessa  yhdistyksen  kokouksessa  (20.7.)  tapahtuneeseen  johtokunnan
erottamiseen  ja  uuden  valintaan.  Puheenjohtajan  tehtävistä  ja  yhdistyksen  jäsenyydestä
erotettu K. Sirén siirtyi Korson vapaapalokunnan toimintaan, missä hän pian nousi yhdeksi
palokunnan johtohenkilöksi ja toiminnan järjestäjäksi (Sirénien haastattelu 1980).

Kesken  vuotta  valitun  (20.7.)  johtokunnan  ensimmäisessä  kokouksessa  jaettiin
tehtävät  seuraavasti:  puheenjohtaja  on  Eino  Saarela,  varapuheenjohtaja  Oskar  Engberg,
sihteeri  Lempi  Tellqvist,  rahastonhoitaja  Matti  Hietanen,  taloudenhoitaja  Martti  Salo,
jäsenkirjuri Lauri Suvio ja muina jäseninä Martta Rauhala, Veikko Nyby, Samuli Saarela,
Vieno Saarela ja August Virta (Johtokunta 21.7.1927). 

Kun  yhdistyksen  kokous  oli  todennut  Korpela-kiinteistön  sopimattomaksi
työväentalon  paikaksi,  koska  siitä  oli  jo  myyty  parhaat  paikat,  niin  yhdistyksen  kokous
hyväksyi johtokunnan esityksen myydä loputkin Korpelasta.  Samassa yhteydessä todettiin,
että  yhdistyksen on maksettava,  jos  ei  saada velkakirjoja uusituksi,  tulevassa  joulukuussa
velkoja seuraaville: tehtailija Nordforsille 2.000.- markkaa, Valfrid Virralle 2.313.- markkaa,
Eero Virtaselle 1.213.- markkaa,  Työväen Säästöpankkiin olivat lyhennys ja korot 2.950.-
markkaa,  J. Tellqvistille 700.- markkaa ja K. Sirénille 100.- markkaa eli yhteensä 9.374.-
markkaa (Johtokunta  ja Yhdistys 31.7.1927). Miellyttävänä näkökohtana johtokunta totesi
vuoden  1927  aikana  olleen  tuloja  enemmän  kuin  edellisenä  vuonna,  mitä  pidettiin
yhdistyksen nousun ja vaurastumisen alkuna (Johtokunta 31.8.1927).

Tuusulan  sos.-dem.  kunnallisjärjestön  sihteerin  pyydettyä  yhdistystä  ilmoittamaan
edustajansa kunnallisjärjestön vuoden 1928 kokouksiin valittiin V. Virta ja M. Hämäläinen
edustajiksi (Johtokunta 21.11.1927).
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Sihteeri Lempi Tellqvistin kirjoittamassa vuoden 1927 vuosikertomuksessa mainitaan
mm. seuraavaa: “Koittakaa toverit innolla toimia, kohottakaa punalippu työväentalon katolle.
Ottakaa päämääräksi, että se on jokaisen yksilön tehtävä. Koittakaa ajatella, että Korsossa,
jossa  tänä  kesänä  yhdistys  kävi  murroskauttaan,  te  olette  juuri  se  joukko,  joka  kohottaa
sosialidemokratian  lipun  korkealle.  Toteuttakaa  toverit  se,  että  täällä  kerrankin  saatas
yhdistys,  jossa  työläistoverit  veljinä  toimis.  Pois  viha  ja  katkeruus  kauaksi  karkoittakaa.
Sovinnollisuuden saavutamme ainoastaan liittymällä sosialidemokratian lipun alle.”

Lisäksi  siinä  kerrotaan  kunnallisvaalien  johdosta  järjestetyssä  yhdistyksen
vaalijuhlassa  olleen  puhujina  puoluetoimiston  edustajana  A.  Aalto ja  piiritoimiston
edustajana I. Pouri. Vaalijuhlasta oli jäänyt juhlallinen ja mieltä ylentävä tunnelma. Aivan
päinvastainen  mieliala  oli  ollut  kommunistien  vaalitilaisuudessa.  Silloinen  korsolainen
kommunistinen  johto  oli  hankkinut  hengenheimolaisilleen  tilaisuuden  pitää  Korsossa
vaalitilaisuuden. Siinä  ei kuitenkaan ollut kuultu muuta kuin sos.-dem. puolueen parjaamista
ja vastaponsien esittämistä työväenyhdistyksen toiminta kohtaan. Niiden vaikutus oli “jääny
vähiin, sillä niin kuin tiedetään on yhdistys jäsenenemmistöltään sosialidemokraattinen, joten
ei  tullut  kysymykseenkään  omalle  puolueelle  vastalauseita  esittää,  joten  kommunistien
homma  Korson  Työväenyhdistyksessä  on  saatu  tukahdutetuksi  ja  yhdistyksen  toiminta
reippaaksi.”  Vuoden 1927 aikana kävi yhdistyksen kokouksissa keskimäärin 10-25 jäsentä.
(Vuosikertomus 1927.)

Korson Sos.-dem. Työläisnuoriso-osasto

Koska  sosialidemokraattista  nuorisotoimintaa  ei  ollut,  Tuusulan  Sos.-dem.
Kunnallisjärjestö  kehotti  yhdistyksiä  perustamaan  sosialidemokraattisen  nuoriso-osaston.
(Yhdistys 16.12.1923). Kunnallisjärjestön kehotusta oli sitten noudatettu, koska 16.3.1924 oli
perustettu ja rekisteröity Korson Sos.-dem. Työläisnuoriso-osasto. Nuoriso-osaston perustajina
olivat Aleksi Saarela puheenjohtajana ja Erik Virtanen sihteerinä sekä Hjalmar Turnius, Aron
Laino, Ester Sataharjus ja Ellen Rauhava.

Vuoden  1924  Sos.-dem.  Työläisnuorisoliiton  III  edustajakokouksessa  oli  Korson
Sos.-dem. Työläisnuoriso-osaston edustajana Aarne Laine. (Sos.-dem.  Työläisnuorisoliiton
pöytäkirja  1924).  Liittokokous  kehotti  nuoriso-osastoja  voimiensa  mukaan  kannattamaan
työläisnuorisolle  ja  koko  työväenluokan  kehitykselle  tärkeän  oppilaitoksen  Työväen
Akatemian  perustamista  ja  liittymään  sen  kannatusyhtiön  osakkaiksi  vähintään  yhdellä
osakkeella ja innostamaan ja avustamaan jäseniään opiskelemaan Työväen Akatemiassa. (em.
pöytäkirja, 24).

Kun näihin aikoihin suomalaiset kommunistit olivat saaneet Moskovasta kehotuksen
ryhtyä  valtaamaan  sosialidemokraattista  puoluetta  ja  siihen  kuuluvia  nuoriso-  ja
naisjärjestöjä, tällä toiminnalla vaikutusta Korsossakin. Paikallisten kommunistien hajotus- ja
valloitustyö  Korson  Reippaan  ja  nuoriso-osaston  piirissä  aiheutti  sen,  että  kummankin
järjestön toiminta lamaantui, vaikka jotkut yrittivät pitää toimintaa yllä. Se heijastui myös
työväenyhdistyksen toimintaan.

 Niinpä  ei  ollut  mitenkään  poikkeavaa,  että  Työläisnuorisoliiton  liittokokouksessa
käsiteltiin suhteita ”ukkopuolueeseen”. Liittokokous piti liiton ja Sos.-dem. Puolueen suhteet
edelleen  voimassa  sekä  kehotti  nuoriso-osastoja  entistä  enemmän kiinnittämään  huomiota
ammatilliseen  työväenliikkeeseen  sen voimistuttamiseksi  ja  tarkoitusperien  selvittämiseksi
sekä  kirjallisen  että  suullisen  valitustyön  avulla,  tekemään  valistustyötä  työläisnuorison
keskuudessa sen jäsenten liittämiseksi ammatillisiin järjestöihin. (em. pöytäkirja, 35)
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Vuonna 1928 pidetyssä Sos.-dem. Työläisnuorisoliiton edustajakokouksessa ei enää
ollut  Korson  nuoriso-osaston  edustajaa.  Työläisnuorisoliiton  edustajakokous  ilmoitti
vastalauseensa kommunistioikeudenkäyntejä vastaan. (em. ptk., 17)

Sosialistisen  nuorisoliiton  lakkauttamispäätöksen  saatua  vuonna  1925  lainvoiman,
lakkauttivat  monet  nimismiehet  myös  Työläisnuorisoliiton  osastoja  pitäen  niitä
kommunistisina,  vaikka  osastot  oli  merkitty  yhdistysrekisteriin  Työläisnuorisoliiton
säännöillä ja ne toimivat liiton ohjelman mukaisesti. (Em. ptk. , 39.)

Kun työväenyhdistyksen Korpela-palstoille valmistui vuonna 1924 tanssilava, jonka
tontille annettiin nimeksi Lehtimäki, yhdistys antoi nuoriso-osastolle toimintansa rahoituksen
turvaamiseksi  yhden  kuukauden  ajaksi  lavan  käytön  ilmaiseksi  iltamien  järjestämiseksi.
Muutoinkin  sai  nuoriso-osasto  käyttää  yhdistyksen  lavaa  harjoituksiinsa  ja  toimintaansa
silloin, kun yhdistys ei sitä tarvinnut (Yhdistys 11.5.1924).

Työväenyhdistyksen  rakennusrahaston  kartuttamiseksi  pidettiin  seuraavana  vuonna
tanssi-iltamat  lavalla  ja  tanssilavaa  vuokrattiin  Käpylän  ja  Tapanilan  sos.-dem.  nuoriso-
osastoille  á  150.-  markkaa  ilta,  lisäksi  taloudenhoitajalle  oli  maksettava  hänen  esityksen
mukaisesti. Nuoriso-osaston toiminnasta ei asiakirjoissa enää puhuttu mitään. 

Korson  Työväenyhdistyksen  Nuoriso-osasto  piti  kokouksensa  8.3.1927  (entisessä
Hellgrenin huvilassa)  Valinin  huvilassa.  Nuoriso-osaston  puheenjohtajana  oli  Unto  Valo,
Irma  Tellqvist oli  kokouksen sihteeri.  Heti  ensimmäiseksi  annettiin  johtokunnan huoleksi
hakea Hj. Tuomiselta pois entisen nuoriso-osaston kirjat ja rahat. Tuominen oli aikaisemmin
antanut  työväenyhdistykselle  lainaa  ja  hän  velkoi  näinä  aikoina  sitä  takaisin.  Toisaalta
Tuominen oli ollut rikkurina työmaalla ja tämä oli ilmoitettu työväenyhdistykselle, joka vaati
Tuomiselta  selitystä  asiaan.  Nuorisoseuran  jäsenet  velvoitettiin  maksamaan
kuukausimaksunsa  ja  sisäänkirjoitusmaksunsa  yhteensä  1,50.-  +  2,o.-  markkaa.
Tilintarkastajiksi   valittiin  työväenyhdistyksen  jäsenistä  Lauri  Suvio ja  Matti  Hietanen.
Nuorisoseuralle  valittiin  kuusijäseninen  huvitoimikunta  ja  nelijäseninen
kirjallisuustoimikunta. Eri viikkokokouksiin, jotka oli määrä pitää tiistai-iltaisin, tuli valita
joka  kerran  puheenjohtaja  ja  sihteeri.  Jotta  viikkokokoukset  saataisiin  hauskemmiksi,
sovittiin,  että  siellä  esitetään  aina   ”jonkimmaista”  ohjelmaa.  Viikkokokouksen  koolle
kutsuminen annettiin puheenjohtajan tehtäväksi. Toimintaa ei kuitenkaan syntynyt sen vertaa,
että siitä olisi mainittu pöytäkirjoissa. 

1930-luvulla pääasiallisesti Tapanilan nuoriso-osasto kävi pitämässä Korsossa iltamia
ja  siinä  yhteydessä  lienee  ollut  nuorisotoiminnan  herättämisyrityksiä.  Korson
työväenyhdistys perusti vuonna 1938 Korson Sos.-dem. Järjestönuorten osaston, mutta nyt
yhdistyksen alaosastoksi, ja valitsi kolmijäsenisen toimikunnan sitä johtamaan. Toimikuntaan
valittiin Eino Engberg kokoonkutsujana, Vieno Saarela ja Martta Rauhala. Nuoriso-osaston
toiminta oli alkanut hyvin. Oli perustettu ohjelmaryhmiä ja mm. kisälliryhmä. Toiminnassa
tähdättiin  työväentalon  ja  työväenyhdistyksen  tukemiseen.  Nuoriso-osaston kisällit  tekivät
lahjoituksena  ravintolahuoneen  seinälle  ravintolakaluston  kaapin.   Samassa
työväenyhdistyksen kokouksessa,  missä  käsiteltiin  kisällien  kaappilahjoitusta,  hyväksyttiin
yhdistyksen alaosastoksi ja opintokerhoksi  esperantoseura,  nimeltään  Laborista  Esperanto-
Kulo  (Työväen  Esperanto-Seura  Kulo).  Esperantoseura  Kulo  esitti  8.10.1938  saatuaan
näytelmäseuralta sille varatun päivän näytelmän ”Hullaantunut seteli”. (Yhdistys 11.9.1938,
Näyttämö 26.9.1938.)

Nuoriso-osaston  toiminta  lienee  ollut  ajoittaista.  Tämän  kokouksen  jälkeen
asiakirjoista ei löydy mainintaa nuoriso-osaston toiminnan jatkumisesta. 

Työväentalon  tontti  ja  talon  rakentaminen
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Saamansa tehtävän mukaisesti A. Saarela ja O. Engberg olivat tutkineet kaupan olevia
palstoja  ja  ilmoittivat  johtokunnalle  pitävänsä  parhaimpina  rakennettavan  työväentalon
paikkoina Tirvan pellolla Suomen Myllynkivi Oy:n palstoja J35 ja J34. Johtokunnan (20.9.)
esityksen  mukaisesti  yhdistys  päätti  23.9.1927 ostaa  kyseiset  palstat,  jos  maksamattoman
kauppahinnan  vuotuiskorko  voidaan  saada  8  prosentiksi  ja  palstojen  hintaa  tingityksi.
Johtokunta valtuutettiin näillä ehdoilla ostamaan palstat. Käydyissä neuvotteluissa johtokunta
kyllä pääsi vuotuiskoron sopimisessa tavoiteltuun tasoon, mutta sen sijaan palstojen hinnasta
tinkimisestä  ja  maksuehdoista  sopimisesta  ei  päästy  yksimielisyyteen.  Kun  yhdistyksen
toiminnan jatkamisen kannalta oli elintärkeää saada rakennetuksi oma työväentalo ja koska
kyseiset  palstat olivat siihen sopivat,  löytyi  ratkaisuksi se, että yhdistys  vuokraa palstat ja
maksaa niiden hinnan erikseen sovittavan aikataulun mukaisesti. Näin yhdistys voisi saada
käyttöönsä palstat ja rakentaa työväentalonsa.  

 Tältä  pohjalta  tehtiin  sopimus,  jolla  Korson Työväenyhdistys  vuokrasi  26.9.1927
insinööri Alfred A. Palmbergiltä  neljän vuoden ajaksi  Jokelan palstasta Alikeravan kylässä
Tuusulan pitäjässä  1.508 m2 alueen N:o J35 nimeltään “Vaderma” ja 1.462 m2 alueen N:o
J34 nimeltään “Vaahtera”. Ehtoina olivat, että yhdistys maksaa sopimusta allekirjoitettaessa
2.500.- sekä antaa sen jälkeen kaksi kertaa vuodessa 2.656,25.- kerralta 1. huhtikuuta ja 1.
päivänä lokakuuta ynnä 8 % korkoa maksettavaksi langenneelle että maksettavana olevalle
rahamäärälle.  Kun 23.750.-  markkaa   ynnä  korot  on  täydelleen  suoritettu,  saa  vuokraaja
täyden omistusoikeuden mainittuihin palstoihin, jolloin ostajalle annetaan kauppakirja. Ennen
kauppahinnan täydellistä maksamista palstalta ei saa myydä maa-ainesta.

Varsin  pian  eli  parin  viikon  kuluttua  ryhdyttiin  vuokratuilla  tonteilla
rakennustoimenpiteisiin. Rakennustyöstä halvimman urakkatarjouksen tehneelle yhdistyksen
jäsenelle Hambergille annettiin rakennettavaksi liiteri suuruudeltaan 5 x 3 metriä, korkeus 3,5
metriä. Siihen siirrettiin Korpelan Lehtimäestä yhdistyksen irtain omaisuus. Tontille tuotiin
myös  Lehtimäessä  oleva puutavara  ja  käymälä  (Johtokunta 14.10. ja  8.11.1927, Yhdistys
23.10.1927).

Sinä aikana Oskar Engberg oli hankkinut puoluetoimistosta mallipiirustukset tulevaa
työväentaloa varten. Ne hyväksyttiin ja ostettiin yhdistykselle. Piirustuksen mukaisen talon
pohjatyöt annettiin urakalla tehtäväksi. Työstä antoi yhdistyksen jäsen A. Virta edullisimman
tarjouksen,  jonka mukaan  hän tekee  työn  valmiiksi  3.500.-  markalla  ja  ajaa  itse  paikalle
tarvikkeet,  kuten  kivet  ja  sementin.  Sen  jälkeen  kun  hän  oli  tehnyt  pohjatyön  suunnan,
maksettiin  hänelle  etuantia  urakasta  1.500.-  markkaa.  (Yhdistys  23.10.  ja  25.11.1927,
Johtokunta 8.11.1927). 

Yhdistyksen kokous päätti, että talon ulkoseinät tehdään höylätystä laudasta. Samalla
keskusteltiin myös siitä, rakennetaanko ravintola samanaikaisesti juhlasalin kanssa. Koska ei
ollut tietoa siitä, mistä saataisiin talon rakentamista varten riittävästi rahaa joko lainana tahi
rakennusrahaston  sijoituksena,  luovuttiin  tämänkaltaiseen  rahoitukseen  pohjautuvista
suunnitelmista  ja  lähtökohdaksi  otettiin  se,  että  rakentaminen  tapahtuu  omilla  rahoilla.
Johtokunnan jäsenten Veikko Nybyn ja Matti Hietasen tekemien piirustusten mukaisen talon
ulkokuoren rakentamisesta pyydettiin urakkatarjoukset siten, että rakentaminen  voi olla joko
urakoitsijan tai yhdistyksen omistamista tarvikkeista (Johtokunta 4.3.1928).

Tarjouksia tuli kolme, joissa rakentamishinnat olivat seuraavat:
Matti Hietanen:  rakentajan aineista 44.700.-, yhdistyksen aineista 10.200.- markkaa;
F. V. Salminen:   rakentajan aineista 62.500.-, yhdistyksen aineista  22.500.- markkaa;
Emil Malmberg: rakentajan aineista 60.000.-, yhdistyksen aineista 19.000.- markkaa.

Yhdistyksen kokouksessa oltiin sitä mieltä, että rakentamaan pitäisi päästä mahdollisimman
nopeasti,  mutta  kun  rahaa  ei  ollut  riittävästi,  jätettiin  asia  johtokunnalle  pohdittavaksi
(Yhdistys 18.3.1928).
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Pyynnöstä oli johtokunnan jäsen Lauri Suvio laatinut rakennustyöstä kustannusarvion,
se  lunastettiin,  vaikka  talon  rakentamisesta  ei  tässä  rahoitustilanteessa  tullutkaan  mitään.
Talon rakentamisesta keskusteltaessa todettiin yhdistyksellä olevan rahaa vain noin 20.000.-
markkaa ja kustannusarvion mukainen rakentaminen olisi noin 44.000.- markkaa. Kun pankin
antaman toteamuksen mukaan yhdistys ei voi saada rahaa lainaksi, koska sillä ei ole omaa
tonttia, johtokunta päätyi esittämään yhdistyksen kokoukselle, että olemassa olevilla rahoilla
rakennetaan talon yksinkertaiset seinät ja vesikatto ja rakennustyötä jatketaan sitä mukaa, kun
rahoja saadaan lisää. Matti Hietasen tehtäväksi annettiin tutkia rakennusaineiden hintoja ja
saatavuutta  sekä  antaa  lausuntonsa  selvityksensä  tuloksista  yhdistyksen  kokoukselle
(Johtokunta 21.3.1928). 

Yhdistyksen ylimääräisessä kokouksessa (25.3.) oli esillä talon rakennussuunnitelma
ja sitä varten tehdyt selvitykset. Suunnitelman mukaan voitaisiin käyttää äskettäin myydyn
puuseppätehtaan piirustuksia siten muutettuna, että taitekaton sijaan laitettaisiin harjakatto ja
että  talon pituus  olisi  20 metriä  ja leveys  10 metriä.  Talon seinän ja vesikaton lautoihin,
kattotuoleihin,  pystypiiruihin,  koolinkeihin  ja  rakennusparruihin  menisi  12.000.-  markkaa.
Työpalkat  maksaisivat  7.000.-  markkaa,  lisäksi  rahti-  ja ajokustannukset olisivat  erikseen.
Tarvittavat  sokkelipilarit  saataisiin  100.-  markalla  kappale.  Johtokunnan  mielestä  näillä
edellytyksillä olisi mahdollista päästä omilla rahoilla rakennustyössä alkuun.

Kokouskeskustelussa pohdittiin sitä, voiko talossa toimia jos ulkokuori ja vesikatto
rakennetaan, mutta ei ikkunoita ja lattiaa. Mutta kun nyt rakennuskustannukset ovat tiedossa
osapuilleen,  voitaisiin  suunnitelmia  muuttaa  tarvittavilta  osin.  Jos  talo  rakennettaisiin
valmiiden pilareiden päälle pituudeltaan 14 metriä, niin seinät ja katto lyhenisivät 6 metrillä.
Tästä saatua säästöä olisi mahdollista käyttää ikkunoiden ja ovien laittamiseen. Ikkunat ja
ovet  saisivat  olla  vanhoja,  kunhan  ne  olisivat  hyviä.  Lattialautojen  hankintaan  olisi
mahdollista saada maksuehtoja ja lautojen naulaus voitaisiin toteuttaa talkoilla.   Johtokunnan
jäsen V. Virta tarjoutui naulaamaan lattialaudoista vaikka kolmasosan.

Keskustelun  päätyttyä  kokous  totesi,  että  jos  johtokunta  saa  näin  muutetun
suunnitelman toteuttamishinnan sovituksi  urakoitsijan kanssa,  yhdistystä  ei  tarvitse  kutsua
koolle päättämään enää asiasta ja valtuutti samalla johtokunnan aloittamaan työt.

Yhdistys jouduttiin kutsumaan 2.4.1928 ylimääräiseen kokoukseen, jossa johtokunta
ilmoitti,  ettei  se  voi  panna  täytäntöön  yhdistyksen  päätöstä  töiden  aloittamisesta,  koska
halvimman tarjouksen tehneen urakoitsija M. Hietasen kanssa ei ollut päästy sopimukseen
maksuasioista. Siitä, ettei töitä ollut aloitettu edellisen kokouksen päätöksen perusteella, sai
johtokunta  huomautuksen.  Tiedusteluun,  voisiko  hän ottaa  työn  tehdäkseen,  M.  Hietanen
ilmoitti  rakennustarvikkeiden kallistuneen, joten enää hän ei tee työtä alle 20.000.- markan.
Päätökseksi tuli, että M. Hietaselle maksetaan 26.000.- markkaa, jos hän hyväksyy edellisen
kokouksen  päätöksen  mukaisen  työn  tehdäkseen.  Hänelle  maksettiin  ennakkona  8.000.-
markkaa rakennustarvikkeiden ostoa varten.

Johtokunnalle  annettua  huomautusta  siitä,  ettei  töitä  ollut  aloitettu,  piti  johtokunta
niin  vakavana,  että  seuraavassa  kokouksessa  O.  Engberg otti  sen  esiin  ja  totesi,  ettei
johtokunta  oli  voinut  tehdäkään  töiden  aloittamispäätöstä,  koska  urakkahinta  oli  8.000.-
markkaa aikaisempaa korkeampi, eikä yhdistys ollut osoittanut siihen varoja. Koska työt oli
nyt  aloitettu  edellisen  kokouksen  päätöksen  perusteella,  vaikka  ei  ollut  rahaa,  esitti
puheenjohtaja Valo rahat hankittavaksi hinnalla millä hyvällä.

Päätettiin kääntyä Kattohuopa ja Asfaltteeraus Oy:n johtajan Nordforsin puoleen, että
hän myöntäisi yhdistykselle pitempiaikaisen luoton talon kattohuopia varten. Puheenjohtajan
tehtäväksi  annettiin  neuvotella  puuseppätehtaan  johtajan  Mellinin  kanssa,  voisiko  vielä
käyttää  entistä  (nykyistä  halvempaa)  tarjousta  lattialaudoista  ja  saada  pitkäaikaisen
maksuehdon yhdistyksen tilaukselle.
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Kun  urakkatarjouksessa  ei  ollut  mitään  mainintaa  trossipermannon  (alapermanto)
rakentamisesta, todettiin, ettei urakoitsijaa voida vaatia sitä rakentamaan, vaan työ on tehtävä
talkoilla ja johtokunta hankkii sitä varten laudat ja fyllin sekä huolehtii talon väliaikaisten
rappujen rakentamisesta. (Yhdistys 23.4. ja 15.5.1928). 

Näiden edellytysten  vallitessa  saatiin  toukokuussa 1928 yhdistykselle  rakennetuksi
vesikattoon  saakka  valmiiksi  työväentalo,  jossa  olivat  vain  yksinkertaiset  ulkoseinät  ja
vesikatto,  yksinkertaiset  ikkunat,  siis voisi sanoa lato,  mutta kunnon koivulautainen lattia.
Ravintolapuolta  ei  ollut,  eikä  talon  siipiosaa.  Lautoja  oli  ladottu  välikatoksi,  mutta
lämpöeristeitä  ei  ollut.  Kooltaan  se  oli  alkuperäisesti  suunniteltua  pienempi.  Tulojen
hankkimiseksi järjestettiin jo syksyllä 1928 tanssit, joissa soitti yhdistyksen soittoyhtye Lauri
Suvion johdolla.  (Sirénien  haastattelu  1980,  Osmo  Helenius historiatoimikunnan
videohaastattelussa 1994.)

Rahastonhoitajan ilmoituksen (Yhdistys 16.9.1928) mukaan yhdistyksen taloudellinen
tilanne  oli  heikonlainen.  Velkoja  oli  yli  3.000.-  markkaa.  Talon  urakkasummasta  oli
maksamatta  3.000.-  markkaa  ja  tontin  vuokrasopimuksen  mukainen  maksu,  joka  on
suoritettava  lokakuussa,  on  noin  3.300.-  markkaa,  joten  menoja  oli  odotettavissa  noin
12.000.- markkaa.  Kun johtokunnan jäsen Saarela sanoi voivansa odottaa häneltä lainatun
3.000.-  markan  maksamista  parin  kuukauden  ajan,  ei  puheenjohtaja  pitänyt  tilannetta
toivottomana.

Vuoden 1928 lokakuun alussa piti maksaa maanvuokra lähes 2.700.- markkaa, mutta
sen  maksussa  oli  hieman  vaikeuksia,  joten  varapuheenjohtaja  Oskar  Engberg ja  sihteeri
Lempi Tellqvist kävivät Suomen Myllynkivi Oy:ssä asiaa hoitavan insinööri Järvisen luona
pyytämässä lykkäystä. Hän myönsi sitä joulukuun 1928 alkuun saakka (Yhdistys 6.11.1928).
Asiaan saatiin hieman lisää lykkäystä, kun puheenjohtaja Eero Virtasen ja varapuheenjohtaja
Oskar Engbergin allekirjoittamalla  velkakirjalla  saatiin  joulukuussa Uudenmaan Sos.-dem.
Piiritoimikunnalta maksun lyhennykseen 1.000.- markan laina ja 26.1.1929 Kalle Niemiseltä
3.000.- markan laina lisälyhennykseen.

Sen johdosta, että yhdistykselle oli aikoinaan solmitun vuokrasopimuksen mukaisesti
nyt  tarjottu  ostettaviksi  vuokralla  olleet  Vaahtera  ja  Vaderma  nimiset  palstat  yhteensä
20.000.- markan kauppahinnasta, tehtiin palstojen ostosta 14.2.1929 kauppakirja ja yhdistys
yksimielisesti  päätti  17.2.1929  ostaa  ne.  Sopimuksen  mukaan  kauppahinta  piti  maksaa
1.4.1929 mennessä ja myyjälle annettiin etuoikeus maksamattomaan kauppahintaan samoin
kuin otettavaan kiinnitykseen. Samoin yksimielisesti päätettiin hakea 50.000.- markan lainan
ja 10 % vuotuisen koron maksamisen  vakuudeksi kiinnitys yhdistyksen omistamiin Vaahtera
ja Vaderma nimisiin  tiloihin.  Oskar Engberg valtuutettiin selvittämään Helsingin Työväen
Säästöpankista 35.000.- markan kiinnityslainan saantimahdollisuuksia.

Asia  oli  uudelleen  esillä  vuoden  kuluttua  eli  9.3.1930.  Yhdistykseltä  oli  jäänyt
solmitun  kauppakirjan  mukainen  viimeinen  maksuerä  maksamatta  ja  maan  omistaja  oli
jättänyt  asian  nimismiehelle  “pakkohuutokauppaa”  varten,  kuten  Kalle Nieminen 1980
haastattelussaan  sanoi.  Maksuerään  saatiin  3.4.1929  allekirjoitetulla  velkakirjalla  Kalle
Niemiseltä 6.000.- markan laina. Nyt tehtiin yksimielinen ostopäätös sekä lisäksi päätettiin
ottaa  talon  kunnostamiseen  tarvittavan  45.000.-  markan  lainan  ja  9  %  vuotuisen  koron
maksamiseen  kiinnitys.   Korson  Työväenyhdistys  osti  29.3.1930  tehdyllä  kauppakirjalla
Vaahtera     RN 3161 ja Vaderma 3162 uudistustilat, pinta-ala yhteensä 3.100 m2 Oy Suomen
Myllynkivitehdas  -nimiseltä  yhtiöltä  20.000.-  markan  kauppahinnasta.  Lainhuuto  saatiin
Tuusulan talvikäräjillä 15.4.1930.

Nyt vuorostaan vaikeudeksi tuli se, että nimismies kielsi iltamien pidon talossa, joka
oli sisältä keskeneräinen - tekosyy - ja siten palonarka. Koska iltamatulot olivat yhdistyksen
ainoa  tulonlähde,  johtokunta ehdotti  ryhdyttäväksi  korjaamaan ja rakentamaan taloa,  jotta
saataisiin  pitää  iltamia  tulon  saamiseksi,  etenkin  nyt  kun  oli  vaikea  saada  luottoa.
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Keskustelussa todettiin, että jos taloa ei korjata yhdistystä odottaa perikato, ja jos tehdään
velkaa,  jota ei  pystytä  maksamaan,  on tulos sama.  Siitä huolimatta  päätettiin yrittää talon
korjaustyötä ja saada luottoa sen rahoittamiseksi. Järvenpään sahalta arveltiin voitavan saada
lautoja kolmen kuukauden maksuajalla.  Sähköpylväisiin oli tarkoitus kiinnittää ilmoituksia,
joissa  pyydettiin halukkaita ottamaan vastaan sisäseinien ja katon laudoitus. Johtokunnan oli
määrä  tarjousten  saapumisen  jälkeen  tutkia  tarjoukset.  Yhdistyksen  jäsenet  olivat
rakennustöistä  hyvin tietoisia  ja sanelivat  pöytäkirjaan tiukkoja rakennusohjeita:  sisäseinät
tehdään  makaavasta  paneelista  3/4  x  4”,  tervahuopa  sijoitetaan  vain  ulko-  ja  sisäseinää
vasten,  seinän naulaukseen  riittää  yksi  rivi  ja  kattoon  kaksi  riviä  2  1/2”  nauloja.  Lisäksi
tarvitaan  näyttämölavaa  ja  telineitä  varten  300  jm.  puolipuhtaita  lautoja.  Näiden
yksityiskohtaisten  päätöksien  jälkeen  johtokunnalle  annettiin  valtuudet  päättää  urakan
antamisesta ja töiden aloittamisesta. (Yhdistys 6.4.1930).

Koska  seuraavassa  13.4.1930  kokouksessa  osanottajat  tahtoivat  muutosta
laudotukseen, niin keskustelun jälkeen päätettiin sisäseinien alaosa laittaa paneelista 140 sm.
korkeudelle, välilaudat upotettaviksi tolppiin ja loppuosa seinästä tehtäväksi puolipuhtaasta
laudasta  ja  sen  päälle  pinkopahvi.  Seinien  väliin  pannaan  tervahuopaa  sekä  sisä-  että
ulkoseinää vastaan ja seinään kiinnitetään jalkalistat.  Ikkunan karmi tehdään paneelista  ja
ikkunaan peitelaudat, ettei tarvitse panna tervapahvia, sekä vesipenkki. Etuseinää vastaan ei
tarvitse  panna  tervapahvia,  koska  se  täytyy  lähitulevaisuudessa  uudestaan  naulata,  mutta
takaseinä on tehtävä sivuseinien kanssa yhdenmukaiseksi.

Koska urakan ottanut  Helenius  ei  ollut  saapunut  kokoukseen,  annettiin  sihteeri  O.
Engbergin ja varapuheenjohtaja Anni Heleniuksen tehtäväksi sopia hänen kanssaan urakan
hinnasta. Jos urakoitsija ottaa näin muutetun tehtävän vastaan, on hänen kanssaan sovittava
siitä, kuinka suuri tilaus sahalle tehdään. 

Talon  urakasta  keskusteltaessa  ja  päätettäessä  annettiin  varapuheenjohtaja  Anni
Heleniukselle ja sihteeri O. Engbergille valtuus allekirjoittaa urakan rahoittamiseksi tarvittava
vekseli. Koska vekseliä ei ollut asetettu yhdistyksen nimiin ja lisäksi se oli blankko eli vain
puhdas  vekselipaperi,  sihteeri  ei  allekirjoittanut  vekseliä,  koska  hän  olisi  siinä  joutunut
henkilökohtaiseen  vastuuseen.  Pankissa  oli  hänelle  vielä  sanottu,  ettei  siihen  tarvita
yhdistyksen leimaa, vaan nimen voi kirjoittaa asettaja. (Yhdistys 13.4. ja 18.4.1930). Kun
sitten  havaittiin,  ettei  vekselirahaa  ollutkaan  käytettävissä  eikä  muutakaan
rahoitusmahdollisuutta  näyttänyt  sillä  hetkellä  olevan  käytettävissä,  raukesi  talon  korjaus,
mutta valittiin toimikunta laatimaan korjauksesta uusi suunnitelma ja tuomaan se kokouksen
käsiteltäväksi. (Yhdistys 18.4.1930).

Kattohuopa ja Asfaltteeraus Oy:n johtaja, tehtailija Nordfors oli antanut yhdistykselle
lainaa. Johtokunnan jäsenet olivat sittemmin saaneet käsityksen, että Nordfors oli pahastunut,
kun  hänen  kanssaan  ei  ollut  tultu  neuvottelemaan  siinä  vaiheessa,  kun  velka  oli  tuleva
maksuun.  Puheenjohtaja  oli  käynyt  tämän  vuoksi  keskustelemassa  johtajan  kanssa  lainan
maksamisesta. Tällöin tehtailija Nordfors oli  ilmoittanut, ettei tule kysymykseenkään, että
hän panisi lainan uloshakuun. Hän uskoi yhdistyksen maksavan lainan takaisin, kunhan saa
tuloja. (Yhdistys 18.4.1930).

Lainahakemusta ei voitu jättää Työväen Säästöpankkiin, koska pankki vaatii selkeän
tiedon yhdistyksen  jäsenluvusta (13.7.1930). Johtokuntaan “täydennysjäsenenä” valittu Karl
Nieminen ja sihteeri Oskar Engberg olivat käyneet neuvottelemassa Keravan KOP:ssä, joka
oli  myöntänyt  20.000.-  markan  lainan  yhdistyksen  omaisuuden  ensimmäistä  kiinnitystä
vastaan,  mutta  se  muuttui  vekselilainaksi,  joka  piti  maksaa  takaisin  kolmen  kuukauden
kuluttua. Sen avulla voitiin hoitaa pikkuvelat pois ja ryhtyä maksamaan palovakuutusmaksua,
hoitokustannuksia  ja  saada  lämmitys  toimimaan.   (Yhdistys  12.10.1930,  Nieminen  Kalle,
haastattelu 1980).
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Kun aikaisemmin maksuvaikeuksien vuoksi pakkohuutokauppaan turvautumalla  oli
saatu  Lindforsille  myyty  palsta  takaisin  yhdistykselle,  keskusteltiin  sen  eli  “Suotorpan”
myymisestä  10.000.-  markan hinnasta  ja ehdolla,  että  kauppahinta  tulee maksaa kolmessa
erässä:  ensimmäinen  3.000.-  markan  erä  kauppakirjan  allekirjoituksen  yhteydessä  ja
seuraavissa  kahdessa  erässä  3.500.-  markkaa  kummassakin.  Koska  käteisostajaa  ei  sillä
hetkellä  ollut  tiedossa  ja  yhdistyksellä  oli  kipeä  rahantarve,  hyväksyttiin  em.  ehdot
yksimielisesti. Kauppa saatiin asetetuilla ehdoilla toteutetuksi. (Yhdistys 24.1. ja 20.3.1932).

Huhtikuussa 1930 rauenneeseen talon kunnostusasiaan palattiin vasta kuuden vuoden
kuluttua, kun yhdistyksen toiminta elpyi uudelleen. Silloin 25.3.1936 pidetyssä kokouksessa
velvoitettiin  johtokunta  tuomaan  esitys  talon  toimintakuntoon  saattamiseksi.  Johtokunta
toikin  jo  kuukauden  kuluttua  yhdistyksen  kokouksen  käsiteltäväksi  suunnitelman  talon
kunnostamiseksi. Suunnitelma, joka pohjautui piirustuksiin, oli jaettu kolmeen osaan:

1) joko talo otetaan käyttöön sellaisenaan, kuitenkin siten että nitsi (savuhormi) on
muurattuna, maksaisi 13.500.- markkaa, ja edellisen lisäksi

2) näyttämölisäys ja talon torniosa maksaisivat 18.750.- markkaa, sekä näiden lisäksi
3)  ravintolalisäys,  eteinen  ja  vahtimestarin  asunto  torniosaan  maksaisivat  22.670.-

markkaa. Näin ollen talon kunnostuksen kokonaisarvio, ilman lämpöjohtoja ja valaistuksen
järjestämistä, olisi yhteensä noin 55.000.- markkaa.

Yhdistyksen jäsenet olivat tyytyväisiä ehdotuksiin, mutta toivoivat talon ylläpitäjäksi
kannatusosakeyhtiötä, kuin että tehtäisiin yhdistykselle velkaa. (Yhdistys 12.4.1936). Korson
ja  Rekolan  työväenyhdistyksien  edustajilla  oli  keskenään  neuvottelu  Korsossa  olevan
työväentalon  rakentamisesta  yhteiseksi  työväentaloksi.  Piirustukset  olivat  nähtävillä  ja
paikalla olleet tutustuivat niihin. Tältä pohjalta kannatusyhtiön kustannukset jakaantuisivat
kummankin  yhdistyksen  osakkeiden  osalle,  eivätkä  varsinaisesti  rasittaisi  yhdistyksen
taloutta.   Rekolan  työväenyhdistyksen  edustajat  olivat  epäileviä  ja  myöhemmin  Rekolan
työväenyhdistys ilmoittikin, ettei se lähde mukaan talon kunnostamiseen.  Lisäksi se ryhtyi
perimään takaisin saatavansa ”omaa talohanketta varten”. Laina maksettiin takaisin vuonna
1946 siten, että työväentalon sali annettiin ilman vuokraa arpajaisjuhlien järjestämistä varten
ja  rahana  maksettiin  460.-  markkaa.  (Yhdistys  12.4.  ja  10.5.1936,  Korson  Sos.-dem.  Ty
Mappi 363.2.  12., Johtokunta 9.9.1946.)

Talon kunnostustöitä varten asetettiin 14.2.1937 rakennustoimikunta, johon nimettiin
A.  Lindegrén,  V.  Laakso ja  O.  Pennanen.  Toimikunta  laati  täsmennetyn  korjaus-   ja
rakentamissuunnitelman  ja  kustannusarvion,  jonka  kokonaissumma  oli  48.150.-  markkaa.
Rakennustoimikunnan ehdotusta ja sen mukaista kustannusarviota käsiteltiin vasta 10.7.1937
työväentalolla pidetyssä kokouksessa. Kustannukset olisivat 

1.  talo  silloisessa  koossa  ulkopuoli  vuorattuna,  sisäseinät  ja  täytteet,  lasi  ja  nitsit
muurattuina maksaisi 21.350.- markkaa ja

2. näyttämölisäys maksaisi 25.800.- markkaa. Siis yhteensä 48.150 markkaa.
Suunnitelman hyväksyminen jäi myöhemmin ratkaistavaksi.
Siitä huolimatta, että asia lykkäytyi, yhdistyksen jäsenistä A. Kivimäki lupasi korjata

tontilla olevan liiterin katon ja Albin Lindegrén lahjoitti kolme rullaa kattohuopaa sekä K.
Nieminen lupautui ottamaan huolekseen talon katon korjauksen.

Vuoden  1936  toimintakertomuksessa  todettiin  talon  korjauksen  ja  kunnostuksen
rahoituskysymyksen olevan vaikea, mutta uskottiin sen ratkeavan myönteisesti. 

Rakennusrahaston kartuttamiseksi pyydettiin lupa toimeenpanna arpajaiset, jossa olisi
1.000  arpaa  á  5.-  markkaa.  Lupa  saatiin.  Lisäksi  suoritettiin  vapaaehtoinen  lahja-  tai
rahalahjakeräys  rakennusrahaston  hyväksi.  Vielä  yhdistys  toivoi,  että  Vedon  näyttelijät
panisivat toimeen tilaisuuden, jonka tuotto tulisi rakennusrahaston hyväksi. Lisäksi yhdistys
laati kaksi listaa, joissa ilmoitettiin yhdistyksen ryhtyvän kunnostamaan taloaan tarkoitustaan
vastaan  käyttökuntoon  ja  pyydettiin  toisessa  rahalahjoituksia  ja  toisessa  henkilökohtaista
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ilmoitusta,  kuinka  monta  työtuntia  kukin  on  halukas  tekemään.   (Yhdistys  10.7.37  ja
5.12.1937, Korson Sos.-dem. Ty. Mappi 363.2.  12.) 

Talon  kunnostussuunnitelman,  toteuttamisen  ja  rahoituksen  yhdistyksen  kokous
hyväksyi  johtokunnan  tekemän  ehdotuksen  mukaisesti  ja  päätti  yksimielisesti  hakea
yhdistyksen omaisuuteen kiinnityksen 55.000.- markan arvosta rakennuslainan vakuudeksi.
Koska  yhdistyksen  antamat  kiinnitystakuut  eivät  olleet  riittävät  suunnitelman  mukaiseen
talon  kunnostukseen,  päätettiin  hakea  ensimmäisillä  käräjillä  30.000.-  markan  kiinnitys
haettavan lainan vakuudeksi (Yhdistys 12.1.1938).

Rahoitus saatiin sitten lopulta siten ratkaisuksi, että Keravan Työväenyhdistys myönsi
19.2.1938 tarvittavan 30.000.- markan kiinnelainan talon rakentamiseksi ja kunnostamiseksi
talvikuntoiseksi  ja  kiinnitys  saatiin  2.3.1938.  Yhdistys  hankki,  Impi  Niemisen omien
muistelmiensa  mukaan  toimiessa  ”arkkitehtina”,  tarpeelliset  muutospiirustukset,  jotka  A.
Lindegrén ja K. Niemisen piirsivät, ja työsuunnitelman. Keravan kauppalan järjestysoikeus
hyväksyi ne ja antoi rakennusluvan 19.4.1938. Työväentaloa alettiin kohentaa talvikäyttöön
sopivaksi.  Talo rakennettiin kymmenen vuotta aikaisemmin tehdyn suunnitelman mukaiseen
laajuuteen. Siihen tehtiin sisäseinät, kaksoisikkunat, lämpöeristykset (sahajauhoa), näyttämö,
parveke,  keskuslämmitys  ja  tarpeelliset  muut  tilat  sekä  järjestettiin  riittävä  tanssitila.
Näyttämölava rakennettiin irtopukkien päälle, jotta se saatiin kasatuksi tarvittaessa tanssitilan
lisäämiseksi.  Kun näytti  siltä,  että  Korso  kasvaa  väkiluvultaan,  suunniteltiin  parveke  sitä
varten,  että  työväentalon  tilaisuuksiin  mahtuisi  enemmän  väkeä.   Kaikki  tämä  tehtiin
suurimmaksi  osaksi  perjantai-iltaisin  talkootöillä,  joihin  oli  innostus  huomattavan  kova.
Työväentalon  kunnostamisesta  ja  tarvittavista  korjauksista  huolehti  K.  Niemisen johdolla
toimiva ryhmä. Kun Pauli Pennanen oli silloin työttömänä, palkattiin hänet puolella palkalla
tekemään putkitöitä  lämmityslaitteiden asentamisessa.  (Niemisen haastattelu 1980, Korson
Sos.-dem.  Ty.  Mappi  363.2.   12.,  Nieminen  Impi  1979.)  Ensimmäinen  juhlatilaisuus
työväentalon salissa vietettiin maaliskuussa 1938.

Seuraavina sodan vuosina työväentalon hoitokustannusten kallistuessa  tyhjennettiin
pakkasen ajaksi lämpöpatterit. Taloa vuokrattiin tilapäisesti. Menoja oli kuitenkin enemmän,
kuin  tuloja  ehdittiin  hankkia.  Siksi  johtokunta   teki  1943  Keravan  Työväenyhdistyksen
kanssa sopimuksen, että  kiinnelainasta  erääntyneet  korot liitettiin saataviksi ja erääntyneet
erät maksettiin sen mukaisesti. 

Kustannuksien  vähentämiseksi  lopetettiin  työväentalon  lämmittäminen.  Se  taas
vuorostaan tyrehdytti  tulot ja toiminta supistui. Työväentalon vuokrat eivät enää peittäneet
kuluja. Talo vuokrattiin Korson koritehtaalle. Vuokrakauden loppuessa jatkettiin vuokrausta
toistaiseksi yhden kuukauden irtisanomisajalla. (Yhdistys 26.7.1943, Johtokunta 23.8.1943 ja
9.3.1944, Niemisen haastattelu 1980.)

Toimintaa Metsolantiellä

Yhdistyksellä  oli  töitä  paljon.  Korpelan  palstatilan  tontit  saatiin  myydyiksi,  uusi
työväentalon  tontti  oli  hankittu  ja  työväentalon  pohja  saatu  valmiiksi.  Muuta  toimintaa
haittasi  oman  huoneiston  puute,  mutta  vuoden  lopulla  saatiin  vuokratuksi  väliaikainen
toimitila.  Yhdistys  vuokrasi  toimintaansa  varten  huoneistoksi  entisen  Hellgrenin huvilan.
Jotta  yhdistyksen  alaosastot  voisivat  vuokrata  huoneistoa  iltamien  järjestämistä  varten,
päätettiin  kantaa  vuokraa  200.-  markkaa  illasta  (Yhdistys  7.1.1928).  Tämän  johdosta
soitannollinen osasto ilmoitti johtokunnalle, että jos yhdistys perii soitannolliselta osastolta
vuokraa, niin vastineeksi soitannollinen osasto tulee vaatimaan yhdistykseltä korvausta niistä
illoista,  jolloin  soitannollinen  osasto  esittää  musiikkia  yhdistyksen  järjestämissä
tilaisuuksissa.
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Vuonna 1928 saatiin lupa panna toimeen 15.000 kappaleen, á 2.- markkaa,  arpajaiset
työväentalon  rakennusrahaston  kartuttamiseksi,  jonka  avulla  koetettaisiin  saada  oma  talo
menetetyn  tilalle.  Arpajaisten  käytännöllinen  järjestäminen  jätettiin  valitun
arpajaistoimikunnan tehtäväksi. (Yhdistys 23.10.1927, 7.2. ja 26.2.1928).

Yhdistyksen kuusi- sekä puurojuhla pidettiin 7.1.1928. Vuosikokouksessa (26.2.1928)
valittiin  johtokunta,  jossa  olivat  puheenjohtajina  Vihtori  Valo ja  Eero  Virtanen,
varapuheenjohtajana  Lempi  Tellqvist,   sihteerinä  Oskar  Engberg,  varasihteerinä  Helena
Tillander,  rahaston-  ja  taloudenhoitaja  Matti  Hietanen,  jäsenkirjurina  Veikko  Nyby,
jäsenmaksujen  kantajana  Lauri  Suvio ja  R.  Roine,  varajäseninä  Maija  Savolainen,  Ida
Tillander, Fanny Nyby. Täydennysjäseniä olivat: Valfrid Virta, Kalle Lehto, Aku Virta, Kosti
Aaltonen,  Olavi  Salo,  Kalle Davidson, Anni  Helenius,  Toivo  Manelius sekä  avustavat
jäsenmaksujen kantajat Ida Tillander ja Lauri Engberg. Koska yhdistyksen alue laaja ja jottei
jäisi rästimaksuja,  valittiin kaksi avustavaa jäsenmaksujen kantajaa (Yhdistys 18.3.28). 

Johtokunnan  lisäksi  valittiin  sekä  huvitoimikunta  että  järjestysmiehet.
Toimihuoneiston  “talonmieheksi”   ja  vaatesäilön  esimieheksi  valittiin  V.  Valo,  jolle
maksettiin  palkkiona  2  %  vaatesäilön  tuotosta.  Lisäksi  hänen  tuli  huolehtia  huoneiston
puhdistuksesta,  valaistuksesta  ja  lämmittämisestä.  Palkkiota  hän  sai  tästä  15.-  markkaa
iltamasta. Emännille maksettiin ravintolan puhtaasta tuotosta 20 % palkkio työkorvauksena. 

Koska soitannollisen  osaston  johtaminen  vei  Lauri  Suvion kaiken ajan,  pyysi  hän
vapautusta  johtokunnan  jäsenyydestä.  Se  myönnettiin.  Ompeluseura  kiinnitti  johtokunnan
huomiota  siihen,  että  iltamien  ravintolatulot  ovat  lähes  samansuuruiset  kuin  menotkin.
Ompeluseura tahtoi johtokunnan huolehtivan alaosastojen valvonnasta paremmin, jotta kaikki
ymmärtäisivät  ravintolamyynnin  valvonnan  ja  tarkastuksen  merkityksen  (Johtokunta
18.3.1928). Yhdistyksen (vuokrattua) työväentaloa vuokrattiin ulkopuolisille 200.- illasta ja
jos  yhdistys  järjesti  järjestysmiehet,  oli  vuokra  50.-   kalliimpi.  Kun  talolla  olleissa
tilaisuuksissa  olivat  jotkut  esiintyneet  päihtyneinä,  moitittiin  järjestysmiehiä  huonosta
järjestyksestä ja muutenkin painotettiin raittiina esiintymistä. Jäsenelle annettiin juopumisen
takia huomautus.

Kommunistit   olivat  ehdottaneet   sos.-dem.  kunnallistoimikunnalle,  että  tulevissa
kunnallisvaaleissa muodostettaisiin yhteinen vaaliliitto. Kun kunnallistoimikunta oli asettanut
yhteisen  vaaliliiton  ehdoksi,  että  sosialidemokraattien  ehdokas  on  yleisehdokas  ja  että
vaalikokouksissa ei saa toista osapuolta soimata, eivät kommunistit olleet vastanneet tähän
mitenkään,  joten  yhteistä  vaaliliittoa  ei  syntynyt.   Työväenyhdistyksen  ehdokkaiksi
kunnallisvaaleihin asetettiin Korsosta Kalle Davidson ja varalle V. Virta sekä Jokivarresta O.
Engberg ja  varalle  V.  Holmberg (Yhdistys  10.6.1928).  Elokuun  puolen  välin  paikkeilla
pidettiin huvitilaisuus vaalirahaston hyväksi sekä kansanjuhla.

Koska puheenjohtaja V. Valo oli vakavasti sairaana ja johtokunnan jäsenet Helena ja
Ida Tillander ilmoittivat eroavansa johtokunnan jäsenyydestä, valittiin heidän tilalleen  Kalle
Lehto ja Aku Virta sekä Valfrid Virta, joka kuitenkin kieltäytyi, koska hän kunnanvaltuuston
jäsenenä  ei  voinut  työmäärän  vuoksi  ottaa  enempää  vastaan  luottamustoimia  (Yhdistys
8.7.1928).

Kokouksessa käydyn pienen sanaharkan päätyttyä  puheenjohtaja sairautensa vuoksi
ilmoitti jättävänsä puheenjohtajan tehtävät. Tämän ilmoituksen jälkeen kokous keskeytettiin
ja annettiin sihteerin tehtäväksi huolehtia seuraavan kokouksen koollekutsumisesta. (Yhdistys
16.9.1928).  Puheenjohtaja  V.  Valo  ja  jäsenmaksujen  kantaja  R.  Roine kuolivat   syys-
lokakuun  vaihteessa  melko  pian  tämän  kokouksen  jälkeen   ja  johtokunnan  jäseneksi  ja
uudeksi puheenjohtajaksi valittiin Eero Virtanen (Yhdistys 18.10.1928).

Yhdistyksen  vuosikokouksessa  17.2.1929  johtokunnan  jäsenyydestä  kieltäytyivät
Oskar Engberg, koska hänen muka oli sanottu jarruttaneen toimintaa,  Lempi Tellqvist sen
vuoksi, että hän oli ollut jäsen kaksi vuotta, Matti Hietanen sen vuoksi, että muuttaa pois
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paikkakunnalta, kuten myös Eero Virtanen. Rahastonhoitaja Matti Hietaselle myönnettiin ero.
Engbergin ja Tellqvistin eroamista ei otettu kuuleviin korviin ja Eero Virtaselle ilmoitettiin
annettavan ero sitten,  kun hän muuttaa pois paikkakunnalta.  Muutoin johtokunnan valinta
siirrettiin seuraavaan kokoukseen.

Jatkovuosikokous pidettiin  24.2.1929. Siinä valittiin  johtokunta,   mutta  pääasioiksi
nousivat talousasiat. Johtokunnan jäsen Saarela halusi saada pois yhdistykseltä lainaamansa
rahasumman. Lisäksi kävi selville, että Lindforsille myydyn Korpela-palstan maksamisessa
oli ollut  vaikeuksia ja tulevan pakkohuutokaupan arveltiin maksavan yhdistykselle 1.000.-
markkaa.  Lisäksi  yhdistykseltä  oli  hävinnyt  Lindforsin  kauppakirja,  mutta  sen  arveltiin
olevan löydettävissä maan lohkomisen toimittaneelta maanmittausinsinööri Branderilta, jonka
tehtäväksi jäi hakea nimikirjoitus Lindforsin vaimolta.

Vuosikertomuksessa,  jota  käsiteltiin  10.3.1929  yhdistyksen  kokouksessa,  todettiin
yhdistyksen toiminnan vuoden 1928 aikana kohdistuneen maapalstan ja talon hankintaan eikä
ulospäin.  Johtokunta  ei  kyennyt  aloittamaan   rakennustoimintaa  eikä  rakennustoimikunta
ollut kokoontunut. Sen vuoksi yhdistyksen kokous otti asian ratkaistavakseen ja antoi talon
rakennettavaksi urakkatyönä. Talkoilla oli tehty paljon työtä, vaikka ei tiedetty, kuinka paljon
on velkaa  ja  kuinka  paljon  talo  tulisi  maksamaan.  Yhdistyksen  kokouksissa  ei  ollut  niin
paljon  jäseniä  paikalla,  että  olisi  voitu  jotakin  päättää.  Erimielisyys  ja  toistensa
ymmärtämättömyys  oli  lamauttanut  yhdistyksen  toiminnan.  Tämä  aiheutti  arvelua,  voiko
työväenyhdistys  selviytyä  tilanteesta  ja  jatkaa  toimintaansa.  Arpajaistoimikunta  oli
toimihenkilöiden  vähäisyyden  takia  ollut  lähes  toimeton.  Ompeluseura  oli  vuoden
alkupuolella  ollut  hyvin  toimelias,  mutta  ennen  vuoden  loppua  sekin  oli  lopettanut
toimintansa.

Noiden  vuosikokouksen  ja  sen  kahden  jatkokokouksen  jälkeen  ei  ollutkaan  enää
vuonna 1929 yhdistyksen kokouksia.  Ainoastaan johtokunta kokoontui ja jatkoi toimintaa.
Erimielisyyksiä  oli  ja yhdistyksen jäsenmäärä  1929 laski  17 henkilöön.  Tuusulan kunnan
alueella asuvat yhdistyksen jäsenet eivät osallistuneet Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön
alaiseen toimintaan, joten yhdistyksestä tai sen jäsenistä ei ole mitään mainintaa ennen kuin
vuonna 1940, silloinkin vain kahtena vuonna (Uudenmaan Sos.-dem. piirin kertomus, 1929).
Vuosina  1931-1947 Korson Työväenyhdistys  ei  valinnut  edustajaansa  Keravan  Sos.-dem.
Kunnallisjärjestön eikä kunnallistoimikunnan kokouksiin. On hyvin oletettavaa, että Keravan
Työväenyhdistyksen  johtokunta  ja  valtuustoryhmän  puheenjohtajisto  yhdessä  huolehtivat
kunnallisjärjestön sijaan yhteiset asiat. Tähän viittaa sekin, että mm. piirikokousehdokkaan
asettamisesta  ilmoitettiin  vain  Keravan  Työväenyhdistykselle.  Kyseiseltä  ajalta  ei  ollut
käytettävissä kunnallisjärjestön asiakirjoja. Keravan Sos.-dem. Kunnallisjärjestö (uudelleen)
perustettiin vasta  18.3.1948. Korson Työväenyhdistyksen edustajat Martti Sellmer ja Väinö
Roivainen olivat  perustamiskokouksessa  ja  allekirjoittivat  perustamisasiakirjan.  (Yhdistys
21.4.1940, Ryhmän pöytäkirjat ja toimintakertomukset.)

Ulkoiset olosuhteet olivat vaikuttaneet Korson Työväenyhdistyksen toimintaan ja sen
tulojen hankintaan.  Tällainen ulkoinen seikka oli  palokunnantalon valmistuminen. Monien
tulipalojen  aiheuttamana  oli  syntynyt  halu  perustaa  paikallinen  palokunta.  Korson  VPK
perustettiin  1925 tehtailija  Nordforsin saunassa ja  sen johtajaksi  valittiin  Meriluoto.  VPK
alkoi  toimia.  VPK osti,  saatuaan  toiminnallaan  rahaa,  aseman  läheltä  radan  länsipuolelta
asema-alueelta aivan Helsingin maalaiskunnan rajan vierestä tontin. Tontille oli tarkoituksena
rakentaa palokunnantalo,  mutta  rahaa ei  ollut.   Korsolainen putkiliikkeen omistaja Verner
Sundman, ratkaisi  palokunnan talon asian. Hän osti Helsingistä Pietarinkadulta  purettavan
hirsirakennuksen, puratti sen ja ajatti sen hirret Korsoon ja lahjoitti sen VPK:lle.  Palokunnan
jäsenet perustivat talo-osakeyhtiön, johon myytiin osakkeita á 500.- markkaa ja joka rakensi
VPK:n talon paikalle tuoduista hirsistä. Talon rakentaminen oli annettu urakaksi yksityiselle,
joka teki perustuksen ja pystytti  sen talon. Sali oli komea, taisi olla 19 metriä pitkä ja 10
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leveä. Silloin alkoi toiminta Korsossa mennä eteenpäin, kun palokunta-aate oli puolueeton ja
siellä olivat kaikki ihmiset mukana. Vapaapalokunnan vapaa-ajantoiminta oli vilkasta. Sen
alaisuudessa  toimi  ompeluseura,  pidettiin  arpajaisia  ja  erilaisia  urheilukilpailuja  sekä
köydenvetokilpailuja niin paikallisina kuin muidenkin vapaapalokuntien kanssa. Palokunnan
keskuudessa synnytettiin voimistelu- ja urheiluseura Korson Kunto, joka johtajineen keskittyi
vain siihen toimintaan. Tanssiaisia järjestettiin kesäisin Rosenbergin ladossa  ja sitten 1930
valmistuneen  palokunnantalon  salissa.  Tansseissa  soittivat  suuret  orkesterit,  kuuluisin
Dallapé,  ja  ne  keräsivät  väkeä  aina  Helsinkiä  myöten.  Palokunnassa  oli  perustettu  pieni
orkesteri,  jossa  oli  neljä  viisi  soittajaa  ja  instrumentteina  viulu,  mandoliini,  banjo  ja
myöhemmin vielä haitari. (Sirénien haastattelu 1980, M. Virtasen haastattelu 2004.)

Ainainen  rahapula  vaikeutti  toiminnan  järjestämistä.  Työväenyhdistys  köyhänä  ja
velkaisena  järjestönä  ei  voinut  kilpailla  paremmassa  toimipaikassa  ja  suuremmalla
taloudellisella  mahdollisuudella  toimivan  VPK:n  kanssa  Iltamat  tuottivat  useimmiten
tappiota,  velkojen  maksamiseen  täytyi  tehdä  uutta  velkaa.  Arpajaiset  päättyivät  ilman
suurempaa häpeää, päävoitto jäi yhdistykselle ja arpajaistoiminta oli parin henkilön harteilla.
Menojen kattamiseksi  oli jouduttu vuonna 1929 ottamaan piiritoimistolta lainaa 5.000.- ja
maksettu  mm.  Heleniukselle  palokaivon  kaivaminen.  Muina  merkittävinä  menoina  olivat
olleet Myllynkivitehtaalle työväentalon tontin maksua lokakuussa 2.656,25.- ja siihen korkoa
343,75.-  sekä  tontin  maksun  loppuerä  555,20.-  ja  loppukorko  187,50.-  markkaa.  Koko
vuonna oli kirjanpidossa vain  19 tositetta. Vuoden tappio oli 10.398.- markkaa. (Tilikirja.)

Talvitoimintaa ei ole ollut, kun ei ollut lämmintä toimintahuoneistoa. Kesäaikana ei
ehditty maatöiden takia toimia. “Näin ollen jää kyseenalaiseksi, kannattaako toimintaa jatkaa
vai lyödäänkö hanskat tiskiin.” 

Kun vuoden tilit  oli  jätetty Uudenmaan sos.-dem. piiritoimikunnalle  puheenjohtaja
Aleksi  Lehtoselle  ja  piirisihteeri  Martta  Salmelalle  tarkastettavaksi,  oli  tilinpäätöksessä
todettu  velkaa  olevan  piiritoimistolle,  huopatehtaalle  (Kate  Oy),  muille  yksityisille  ja
”Velkakirjan omistajalle” 6.000.- sekä vielä palstasta 10.625.- markkaa. Puhdasta omaisuutta
oli 56.767,37.- markkaa. (Tilikirja.)

Lempi Tellqvistin pyydettyä eron johtokunnan ja puheenjohtajan tehtävistä, harkittiin
jo sitä, onko enää tarpeellista jatkaa yhdistyksen toimintaa, kun jäsenet eivät käy kokouksissa
eikä siten asioista voi tehdä päätöksiä. Keskustelun jälkeen päätettiin jatkaa toimintaa ainakin
syksyyn  saakka  ja  ottaa  sitten  asia  uudelleen  esille.  Puheenjohtaja  Lempi  Tellqvistille
myönnettiin ero ja  uudeksi puheenjohtajaksi valittiin Karl (Kalle Nieminen (Yhdistys 12.6.
ja 13.7.1930).

Toimihenkilömuutoksien  jälkeen  yhdistyksen  kokouksessa  10.8.1930  puhetta  johti
Kalle Nieminen ja Oskar Engberg piti  pöytäkirjaa.  Läsnä oli myös piiritoimistosta  Martta
Salmela. Puheenjohtaja Nieminen selosti kokouksen  aluksi, että kun hän otti puheenjohtajan
tehtävän vastaan,  kaikki  asiat  näyttivät  hyvin synkeiltä  ja oli  vaikea saada selvyyttä  siitä,
voidaanko päästä jotenkin liikkeelle.  Tämän takia hän oli  pyytänyt  piiritoimistosta  Martta
Salmelan tutkimaan yhdistyksen tilaa. Piiritoimistossa oli tarkastettu yhdistyksen pöytäkirjat
ja tilikirjat.  Kokouksessa läsnä ollut  Martta  Salmela  totesi  puheenvuorossaan yhdistyksen
pöytäkirjoja pidetyn heikosti ja tilikirjojen pitämisen osoittaneen taidon puutetta. Kuitenkin
näiden  kaikkien  tutkimusten  ja  keskustelun  jälkeen  piiritoimistossa  oli  päädytty  siihen
toivomukseen,  että  yhdistys  jatkaisi  toimintaansa  ja   että  jäsenet  olisivat  keskinäisessä
yhteisymmärryksessä  ja  koettaisivat  välttää  henkilökohtaisia  riitoja.  Koska  ihmiset  eivät
näytä  tulevan iltamiin,  niin  vaalirahastoa  voitaisiin  kartuttaa  vapaaehtoisilla  lahjoituksilla.
Vaaliagitaatioiden  yhteydessä  voitaisiin  yrittää  saada  ihmisiä  liittymään  yhdistykseen.
Kokouksen  osanottajat  yhtyivät  esitettyihin  ajatuksiin  ja  vapaaehtoisia  lahjoituksia
vastaanottamaan valittiin O. Engberg, L. Nieminen ja J. Rantanen. (Yhdistys 10.8.1930). 
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Vuoden  1930  aikana  saatiin  jäsenmaksutuloja  500.-  markkaa,  keräyksellä  400.-
markkaa. Rahaa käytettiin vaalimainontaan. Vuoden tappio nousi melkein 8.700.- markkaan.
Velkaa  vuoden  lopussa  olin  Keravan  KOP:hen  20.000.-,  piiritoimistoon  3.000  ja  muita
velkoja 2.100.- markkaa, mutta ”Velkakirjan omistajalle” voitiin 29.12.1930 maksaa velka
pois. (Tilikirja.)

Kunnallisvaalityöhön  lähdettiin  asettamalla  vuoden  1930  valtuustoehdokkaiksi  V.
Virta, K. Davidson, O. Engberg ja J. Rantanen sekä varalle Emil Sevón. Vaaliasiamieheksi
valittiin  V.  Virta.  Puoluetoimikunta  kirjeellään  oli  kehottanut  ryhtymään  toimenpiteisiin
joulukuun  alussa  toimeenpantavien  kunnallisvaalien  vuoksi.  Rahaa  vaalivalmisteluihin  ei
kylläkään  ollut.  Vaalijuhla  järjestettiin.  Sen juontajana oli  Kalle  Nieminen,  varalla  Oskar
Engberg. Impi Nieminen hoiti ravintolan. Julistuksia jakoivat johtokunnan jäsenet. Vaalityö
toteutettiin tehokkaasti siitä huolimatta, vaikka yhdistyksen muun toiminnan hoitaminen oli
varsin vaikeaa. Vuoden 1929 lopussa käydyissä kunnallisvaaleissa saatiin vuoden 1930 alusta
aloittavan kauppalanvaltuuston jäseniksi Valfrid Virta, Kalle Davidsson ja Oskar Engberg.
Valitut  Korson yhdistyksen edustajat  olivat  valtuustossa;   Virta  vuoteen  1933,  Davidsson
vuoteen 1931 ja Engberg vuoteen 1934 saakka, jolloin varamiehenä ollut Armas Sevón tuli
valtuutetuksi  ja  oli  aina  vuoteen  1942  saakka.  Muiden  kesken  vaalikauden  poistuneiden
korsolaisvaltuutettujen   varamiehet eivät olleet Korsosta.

Korsolaiset  valtuutetut  olivat  toimissaan  aktiivisia  ja  saivat  työttömyystöinä
Mätäkiventien  korjaamisen  1931,  Myraksen  tien  parantamisen  1932  ja  Jokivarren  sillan
korjauksen 1936. Vuonna 1938 saatiin Keravan kauppalassa Korson alue erotetuksi omaksi
äänestysalueeksi (Ryhmän toimintakertomukset ao. vuosilta). 

Poliittisessa  toiminnassa  yhdistys  joutui  ottamaan  huomioon  kahdelta  eri  taholta
tulevan painostuksen. Toisaalta kommunistit koettivat horjuttaa sosialidemokraattien asemaa
ja  vallata  yhdistyksiä  sekä  häiritä  vaalityötä.  Toisaalta  taas  porvarillisen  puolen
taantumuksellinen  jopa  painostava  toiminta  yhdessä  syntyneen  taloudellisen  pulan  kanssa
aiheutti epävarmuutta. Yhdistyksen toiminta lamaantui lähes kokonaan. Sisäinen toiminta ei
vireytynyt  ja  työttömyys  ja  muutenkin  toimeentulon  epävakaisuus  heikensi  poliittista
aktiivisuutta.  Tulevaisuuden  usko  alkoi  virota  vähitellen  vuosien  1933  ja  1936
eduskuntavaalien ja vuoden 1936 suoritetun presidentin valitsijamiesvaalien jälkeen. Vasta
silloin  saatiin  maahan  ns.  punamultahallitus,  jonka toiminnan tuloksena  yhteiskunnallinen
tilanne  rauhoittui  ja  maan  talous  alkoi  elpyä.  (Uudenmaan  sos.-dem.  piirin  kertomukset,
1930-1938.) 

15.2.1931  pidetyssä  vuoden  ainoassa  yhdistyksen  kokouksessa   hyväksyttiin
yksimielisesti  Sos.-dem.  Puolueen  mallisääntöjen   mukaiset  muutokset  yhdistyksen
sääntöihin.  Samassa  kokouksessa  valittiin  johtokuntaan  5  jäsentä  ja  2  varajäsentä,
Puheenjohtajana oli  Kalle  Nieminen ja  sihteerinä  Oskar  Engberg.  Metsolantien  tiekunnan
kokouksiin  valittiin  edustajiksi  K.  Nieminen ja  varalle  O.  Engberg.  Johtokuntaan  valitun
ruotsinkielisen  jäsenen  vaimo  ei  hyväksynyt  sitä,  että  hänen  miehensä  olisi  mukana
työväenyhdistyksen ja varsinkaan sen johtokunnan jäsenenä. Jotta johtokunta kokouksessaan
olisi saatu  päätösvaltaiseksi, sovittiin ko. jäsenen kanssa, että hänelle kerrotaan johtokunnan
kokouksessa  tehdyt  päätökset  ja,  jos  hän  hyväksyy  ne,  hänet  merkitään  johtokunnan
kokouksessa  läsnä  olevaksi  jäseneksi.  Näin  voitiin  turvata  johtokunnan  kokouksien
päätösvaltaisuus, kertoi Kalle Nieminen haastattelussaan 1980.

Seuraava  yhdistyksen  kokous  oli  kutsuttu  koolle  21.1.1932.  Kokouksen  aluksi
puheenjohtaja totesi  kokouksen oikein kutsutuksi koolle,  mutta  kun paikalla  oli  vain viisi
yhdistyksen jäsentä, katsottiin parhaimmaksi pitää kokous tuonnempana.

Muutaman  päivän  kuluttua  kokous  pidettiin  24.1.1932.  Siinä  todettiin  yleisen
taloudellisen tilan olevan kireä ja vähäväkisen kansanosan toimeentulon olevan vaikea. Siksi
jäsenmaksuja ei korotettu, vaikka yhdistyksen tilan kannalta katsoen se olisi ollut tarpeellista.
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Oltiin sitä mieltä, että kun kyetään maksamaan puolueen ja kunnallisjärjestön maksuverot, ei
nosteta  jäsenmaksuja.  Yhdistyksen toiminnan elvyttämisestä  keskusteltaessa  nähtiin  siihen
olevan  kaksi  mahdollisuutta,  värvätään  uusia  jäseniä  ja  urheilusta  ja  voimistelusta
kiinnostuneita  varten  perustetaan  urheilujärjestö  tai  koetetaan  herättää  henkiin  vanha
urheiluseura, mutta asia jäi pohdittavaksi (Yhdistys 24.1.1932).

Vuoden  1931  tilinpäätöksen  mukaan  yhdistyksellä  oli  kirjanpitoarvojen  mukaan
omaisuutta  72.415,03.-,  velkoja  26.360,30.-  ja  tilikauden  tappiota  2.086,30.-  markkaa.
Pienehköjä  summia  oli  lainattu  Niemiseltä  ja  Engbergiltä  sekä  Rekolan
Työväenyhdistykseltä. (Yhdistys 20.3.1932, Tilikirja).

Taloudellisista  asioista  keskusteltaessa  pohdittiin  sitä,  voidaanko  talo  pitää
yhdistyksen  hallussa,  koska  se  syö  yhdistyksen  varoja.  Päätökseksi  tuli  kuitenkin,  että
koetetaan säilyttää talo omana, mutta jos on pakko, niin myydään maata, ettei talo menisi
muiden  haltuun.  Yhdistyksen  kokousten  elävöittämiseksi  päätettiin  vastaisuudessa  ottaa
muitakin kuin vain talousasioita esityslistalle. Sovittiin, että seuraavaan kokoukseen tuo V.
Virta esityksen, jonka yhteydessä voidaan käsitellä kunnallisia asioita.

Kesätoiminnan  vireyttäjinä  järjestettiin  iltamat  ja  lastenjuhlat.  Kesätoiminta  ei
kuitenkaan saanut yleisön kannatusta,  joten se toiminta  tuotti  tappiota.  Lisäksi  johtokunta
tarkasteli mahdollisuuksia seuramatkan toteuttamiseen.  Kun keskusteltiin Rekolan ja Korson
työväen  yhdistyksien  yhteistoiminnan  järjestämisestä,  kerrottiin  rekolalaisten  antaneen
ilmoituksen, etteivät he Rekolan yhdistyksen puolesta voi tehdä sopimusta seinien kanssa.
Sen katsottiin olevan Korson yhdistyksen jäsenmäärän ja yhdistyksen voimien väheksymistä.
Niinpä  Korson  Työväenyhdistyksen  kokouksessa  todettiin  yksimielisesti  järjestettävän
toiminta  ”omaan laskuumme”.  (Yhdistys  10.4.  ja 13.7.1932).  Vuonna 1932 pidettiin  vain
ohjelmallinen iltama, ja tanssi-iltama, jonka järjesti Rekolan Raikas. 

Vuosikokous  pidettiin  19.2.1933.  Vuoden  1932  vuosikertomuksessa  kerrottiin
yhdistyksen toiminnan olleen vähänlaista ja laiskaa, jäsenet eivät olleet käyneet kokouksissa.
Keravan Työväenyhdistyksen ja Nuoriso-osaston avustuksella  oli  järjestetty yhdet  iltamat.
Vaikka  pääsy  oli  vapaa,  oli  yleisöä  vähän.  Yhdistyksellä  ei  ollut  tuloja,  vaan  menoja.
Puheenjohtaja ja sihteeri  olivat  hoitaneet  KOP:ltä  saadun lainan uusinnan. Aikaisemmasta
kannanotosta huolimatta oli nyt yritetty saada talo kaupaksi, mutta sitä ei saatu myydyksi.
Velkataakka painoi. Pula-aika jatkui lohduttomana, mutta toivottiin ehkä ensi vuoden olevan
parempi.  “Lohdutetaan  itseämme  sillä,  että  ehkä  ’huominen  päivä’  voi  kaiken  muuttaa
parempaan päin”, lausuttiin vuosikertomusta korvaavissa lauseissa.

Yhdistyksen taloudellinen  tilanne  oli  muuttunut  niin  huonoksi,  etteivät  omat  rahat
riittäneet,  vaan pakollisten kulujen maksamiseen jouduttiin 23.1.1933 lainaamaan Rekolan
Työväenyhdistykseltä  900.-  markkaa.  Enää  ei  nähty  muuta  keinoa  kuin  myydä
työväentalokiinteistö,  kunhan  vaan  jostakin  löytyisi  halukas  ostaja.  Myyntihinnaksi
määrättiin  40.000.-  markkaa  ja annettiin  johtokunnalle  valtuus  päättää  kaupasta  (Yhdistys
19.2.1933).

Seuraava  yhdistyksen  kokous  pidettiin  vasta  vuoden  kuluttua  25.2.1934
puheenjohtajan  luona.  Se  oli  vuosikokous,  jossa  keskusteltiin  talon  myynnistä,  mutta  ei
löydetty siihen ratkaisua,  eikä ollut  halukkaita ostajia. Pöytäkirjaan merkittiin sihteerin O.
Engbergin kirjoittama vuoden 1933 vuosikertomus. Sen mukaisesti “yhdistyksen toiminta on
lamassa.  Vain  yksi  iltama  oli  järjestetty  Keravan  ja  Rekolan  yhdistyksien  avustamana
vaaliagitaatiotilaisuutena.  Yhdistyksen tulopuoli  on kuoleman pisteessä,  Kuolema on ollut
ahkera jäsentemme keskuudessa. Muutamassa vuodessa on kuollut  5 johtokunnan jäsentä.
Uusia jäseniä ei ole liittynyt ja vanhat kuolevat sukupuuttoon.”

Taas  meni  vuosi  ennen  kuin  seuraava  kokous  pidettiin  2.5.1935.  Vuoden  1934
tilikertomuksen mukaan yhdistyksellä  oli  Jussilalta  saatavaa  velkaa  2.500.-  ja korkotuloja
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400.- markkaa. Pankille oli velkaa 18.600.- ja Rekolan Työväenyhdistykselle 900.- markkaa
ja vielä ulosottomies Saarniolle lähes tuhat markkaa. 

Vuoden 1934 vuosikertomuksessa mainitaan: “Kulunut vuosi osoittaa, että ei jakseta
nousta lamatilasta. Uusia voimia ei liity yhdistykseen, toiminta surkastuu. […] Jäsenmäärää
on sen verran,  että  johtokunta  on täysilukuinen.  Vuosikokous on pidetty,  jossa käsiteltiin
säännöissä määrätyt asiat.”

Kevättalvella 1934 perustettiin Voimistelu- ja Urheiluseura Korson Veto, joka oli heti
alusta lähtien hyvässä yhteistoiminnassa yhdistyksen kanssa. Vedon kautta heräsi kiinnostus
yhdistystoimintaan. Sitä edisti pulakauden päättyminen, talouden ja työllisyyden elpyminen
sekä  vuonna  1933  pidetyt  sekä  valtiolliset  että  kunnallisvaalit,  jotka  osoittivat
sosialidemokraattien  poliittisen  vallan  kasvua.  Nämä  kaikki  loivat  uusia  mahdollisuuksia
osallistua yhteiskunnalliseen ja vapaa-ajantoimintaan. Vedossa oli aktiivinen urheilutoiminta,
joka innosti myös työväenyhdistyksessä tehtävään poliittiseen toimintaan. 

Vuoden  1935  toimintana  oli  vain  pankkivelan  voimassa  pitäminen.  Yhdistyksen
jäsenmäärä  oli  ainoastaan  seitsemän.  Yhdistyksen  kokouksia  oli  vain  vuosikokous.
Johtokunta kokoontui sentään neljä kertaa. Vuosien 1934–1937 taloudellisessa toiminnassa ei
liene  tapahtunut  mitään  muuta  kuin  kiinnityskelpoisen  vekselilainan  uusimista,  koska
tilikirjassa tuona ajankohtana ei ole merkintöjä.

Vuoden  1936  ensimmäinen  kokous  pidettiin  (8.3.)  Vedon  pirtillä.  Se  oli
jäsenhankintakokous.  Tilaisuuden  aluksi  puheenjohtaja  K.  Nieminen selosti  tilaisuuden
tarkoituksen keskustella, voitaisiinko saada yhdistyksen toiminta ripeästi uudelleen alkamaan
ja  olisiko  odotettavissa,  että  siihen  liittyisi  jäseniä.   Läsnäolijat  olivat  yksimielisesti
yhdistyksen  toiminnan  vireyttämisen  kannalla  ja  uskoivat  ihmisten  olevan  kiinnostuneita
puolueen ja sen perusyhdistyksen toiminnasta sekä liittymään yhdistyksen jäseniksi. Jäseniksi
ilmoittautuivat  heti  Kalle  Nyström,  Vilho  Terimo,  Viktor  Laakso,  L.  Aaltonen,  Heikki
Jokinen,  Elma  Jokinen,  Alpo Lindegrén,  Oskar  Pennanen,  Vilhelmiina  Pennanen ja  Impi
Nieminen sekä Sakari Rauhava.

Yhdistyksen vuosikokous pidettiin  Vedon pirtillä  25.3.1936. Johtokunnan jäseniksi
valittiin K. Nieminen, O. Engberg, J. Rantanen, L. Aaltonen, A. Lindegrén, O. Pennanen, V.
Laakso sekä  asetettiin  huvitoimikunta  ja  valittiin  järjestysmiehet.  Kirjallisuusasiamieheksi
nimettiin  K.  Nieminen.  Tiliasemaa  tarkasteltaessa  todettiin  yhdistyksen  olevan  velkaa
entiselle johtokunnan jäsenelle ja taloa urakoineelle Matti Hietaselle, mutta epäselväksi oli
jäänyt,  kuinka  paljon  sitä  oli.  Johtokunnan  tehtäväksi  annettiin  selvittää  asia.  Samoin
johtokunnan tehtäväksi annettiin tehdä esitys  talon kuntoon saattamiseksi. Vielä päätettiin,
että tästä lähtien yhdistyksen kokoukset pidetään joka kuukauden toisena sunnuntaina.

Seuraavassa  kokouksessa  12.4.1936  käsiteltiin  johtokunnan  tekemää  esitystä  talon
kunnostamisesta  käyttökuntoon.  Kustannukset  olisivat  yhteensä  noin  55.000.-  markkaa
Kokouksessa todettiin aikaisemmin laadittu suunnitelma hyväksi,  mutta toivottiin saatavan
talon ylläpitäjäksi kannatusyhtiö, jotta yhdistyksen ei tarvitsisi tehdä velkaa. 

Tuleviin  kunnallisvaaleihin  varauduttiin  toteamalla,  että  yhdistys  joutuu  tekemään
vaalityötä sekä Tuusulan kunnan alueella että Keravan kauppalan alueella. Tuusulan aluetta
varten valittiin vaaliasiamiehiksi K. Nieminen ja Keravan aluetta varten M. Laitinen. Varalle
asetettiin A. Sevón. Vaaliagitaation järjestivät huvitoimikunta ja johtokunta yhteisesti. 

O. Engberg lupasi maksaa yhdistyksen jäsenhankintakilpailun voittajalle annettavan
kirjallisuuspalkinnon.  Hyvinkäällä  järjestettävään  maakuntajuhlaan  päätettiin  osallistua
joukolla (Yhdistys 10.5.1936).

Vuoden  1936  toimintakertomuksessa  yhdistyksen  sihteeri  O.  Engberg  sanoo  talon
korjauksen rahoituskysymyksen  olevan kova pähkinä,  mutta  tulevaisuuteen  nähden ollaan
toivorikkaita. Huvi- ja ravintolatoimikunta oli kartuttanut yhdistyksen kassaa vuoden 1936
aikana  300.-  markalla.  Vuosikokouksessa  1936  Vedon  pirtillä  muutettiin  yksimielisesti
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yhdistyksen  säännöt  puoluetoimikunnan  ehdotuksen  mukaisiksi  ja  valittiin  huvi-  ja
ravintolatoimikuntien  jäsenet.  Tilintarkastajaksi  valittiin  Korson  Elannon  myymälän
kaupanhoitaja.

Sen  jälkeen  kun  työväentalo  voitiin  ottaa  kesäisin  käyttöön,  vieraili  siellä  usein
Tapanilan Sos.-dem. Nuoriso-osasto pitäen ohjelmallisen iltaman. Kesäisin pidettiin ahkeraan
tanssitilaisuuksia hatarassa talossa. Ohjelmallisiin tilaisuuksiin tehtiin esitykset omasta takaa.
Keravan työväenyhdistys antoi niihin lisäapua. (Nieminen, Impi 1979.)

Huvitoimikunta  järjesti  vuoden  1938  aikana  6.3.  työväentalon  tupaantuliaisjuhlan,
jossa juhlapuheen piti piirisihteeri A. Lehtonen  ja esitettiin  Tshehovin näytelmä ”Lomosen
kosinta”.  Huvitoimikunta   järjesti  25.3.1938 perheiltaman,  jossa puhui  piirisihteeri  Mikko
Ampuja  sekä  muita  perheiltamia  ja  uusien  jäsenten  vastaanottotilaisuuksia.  Osallistuttiin
SDP:n ja Työläisnuorisoliiton järjestämään Kansanvallan päivään 26.6.1938 Turkuun. Matka
tehtiin linja-autolla. Samoin osallistuttiin Lohjalla työväen maakuntajuhlaan 5-6. kesäkuuta ja
vappujuhlaan mentiin Keravalle, mutta illalla vietettiin omalla talolla juhla. Äitienpäiväjuhla
järjestettiin  ja  sen  vuoksi  siirrettiin  yhdistyksen  kokousta.  (Yhdistys  13.3.  ja  10.4.1938).
Espanjan sisällissodan vuoksi vaikeuksiin joutuneiden lasten hyväksi päätettiin tehdä keräys.

Raittiusviikolla syksyllä 1938 järjestettiin perheiltama ja pyydettiin siihen Sos.-dem.
Työväen  Raittiusliitosta  puhuja  kertomaan  raittiusliiton  toiminnasta  ja  raittiuden
merkityksestä työväenliikkeessä. (Yhdistys 9.10.1938). 

Vuosikokouksessa 20.2.1938 hyväksyttiin puoluetoimikunnan mallisäännön mukaiset
muutokset  yhdistyksen  sääntöihin.  A.  Lindegrénin ehdotuksesta  vuosikokous  perusti
näytelmäseuran yhdistyksen alaosastoksi. 

Uutta  johtokuntaa  valittaessa  Oskar  Engberg ilmoitti  muuttavansa  pois
paikkakunnalta  ja  vetäytyi  kaikista  yhdistyksen  luottamustehtävistä.  Näin  päättyi  Oskar
Engbergin jo vuodesta 1919 alkanut aika yhdistyksen toiminnassa vaikuttavana henkilönä.
Tuo aika oli joskus sellaista, että hän oli ainoa, joka ohjasi yhdistyksen toimintaa ja oli sen
tukipilari.

Jäsenmäärät alkoivat kasvaa. Kun jäsenten määrä 1933 oli 10, kasvoi se vuoden 1937
loppuun mennessä 20:een,  erityisesti  vuoden 1938 aikana merkittävästi  eli  54 jäseneen ja
1939  73  jäseneen.  Vuonna  1938  jäsenluvusta  laskettuna  oli  yhdistyksen  jäsenistä  30  %
teollisuustyöväkeä ja 54 % rakennustyöväkeä. 

Vuoden  1938  tilinavauksessa  on  ollut  rahaa  vain  muutama  markka  kassassa  ja
pankissa.  Tontti,  rakennukset  ja  kalustot  olivat  43.933  arvosta  ja  Elannon  osaketili  50.-
markkaa. Velkoja oli KOP:n vekseli 17.500.- Uudenmaan sos.-dem. piiritoimistoon 3.000.-,
Kate  Oy:lle  800.-,  haltijavelkakirjoja  1.500.-  sekä  pääomatili  14.795.-  markkaa.  Vuoden
kuluessa  toiminta  ja  sen  mukana  myös  taloudellinen  toiminta  vilkastuivat  huomattavasti.
Työväentalon käytöstä olivat Rekolan Raikas, Korson Veto ja Hengellinen seura, Asematien
osuuskunta  ja  suomalainen  koulupiiri  maksaneet  useasti  vuokraa  sekä  Veto  erikseen
vuoksivuokraa.  Lisäksi  oli  yhdistyksen  alajaostojen  maksamina  merkitty
huvitoimikunnan/Nieminen,  arpajaistoimikunnan/Nieminen,  ompeluseuran  sekä
esperantoseuran  maksaneen  vuokraa  ja  antaneen  rahaa.  Työväen  Näyttämölle  oli  ostettu
tarvikkeita ja maksettu Verner Sundmanille keskuslämmityslaitteista.

Vuoden  lopussa  taloudellinen  tilanne  oli  merkittävästi  toisenlainen  kuin  vuoden
alussa. KOP:n laina ja sen korot melkein 200.- oli maksettu Keravan Työväenyhdistykseltä
saadulla 55.000.- markan lainalla. Rakennuksen ja kaluston arvot olivat kohonneet ja Rekolan
Työväenyhdistykseltä  lainattu  oli  lyhennetty  lähes  kokonaan.  Sen  sijaan  piiritoimiston,
Katteen ja haltijavelkakirjojen lainat olivat pysyneet ennallaan. Työväentalon kunnostamista
varten  oli  tehty  velkaa  Korson  Puuhun  2.500.-  ja  Elantoon  1.000.-  markkaa  ja  lainattu
Niemisen Kallelta 4.253.- markkaa. (Tilikirja.)
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Voidakseen  saada  paremmin  tietoa  kunnallisista  asioista,  velvoitti  yhdistys
kunnallisissa luottamustoimissa toimivia antamaan yhdistyksen kokouksissa selostuksia. Sen
vuoksi, että yhdistyksen jäseniä ei ollut Helsingin pitäjän eikä Tuusulan kunnanvaltuustossa,
päätettiin ottaa näiden kunnallisjärjestöihin läheisempi yhteys. Helsingin maalaiskunnan Sos.-
dem.  Kunnallisjärjestö ilmoittikin  vuoden 1939 maaliskuussa Korson Työväenyhdistyksen
tulleen  hyväksytyksi  sen jäseneksi  niiden  jäsenten  osalta,  joiden kotipaikka  on  Helsingin
pitäjä.  Yhdistyksen  edustajiksi  sen  kokouksiin  nimettiin  vuodeksi  1939  vakinaisiksi  A.
Lindegrén ja  V.  Mäenpää sekä  varalle  U.  Penttilä ja  E.  Kalke.  järjestämisessä  otettiin
huomioon  yhdistyksen jäsenten  jakaantuminen  kolmen  kunnan alueelle  ja  siten  Helsingin
pitäjän alueen asiamieheksi nimettiin V. Mäenpää, Tuusulan pitäjän alueelle K. Nieminen ja
Keravan kauppalan  alueelle  P.  Pennanen.   (Yhdistys  15.5.  ja  11.9.1938 sekä  26.3.1939).
Vappujuhlaan  mentiin  Keravalle,  mutta  illalla  olivat  vapunpäivän  juhlat  omalla  talolla
(Yhdistys 16.4.1939).

Arpajaisten  todettiin  toimikunnan  antaman  selostuksen  mukaan  onnistuneen  hyvin
(Yhdistys  11.9.1938).  Jotta  yhdistyksen  toiminnassa  mukana  oleville  voitaisiin  antaa
luottamustehtävien  hoitamisessa  tarvittavaa  tietoa  ja  opastusta,  järjestettiin
toimitsijaopastuskurssi ensisijaisesti uusia jäseniä varten 1-15.1.1939. (Yhdistys 11.12.1938).
Puheenjohtaja Kalle Nieminen oli joutunut rahoittamaan yhdistyksen menoja silloin tällöin,
joten 1.12.1938 yhdistys teki velkakirjan, jolla se oli maksava Niemiselle 4.252,60.- markkaa
ja sille 6 % vuotuisen koron. K. Nieminen kuittasi saatavansa kokonaisuudessaan maksetuiksi
vasta 26.1.1941.

Vuoden 1939 ensimmäisessä  kokouksessa  (15.1.)  valittiin  huvitoimikuntaan  Osmo
Helenius kokoonkutsujana sekä Ida Eloranta, V. Mäenpää, Alina Ahonen ja E. Kalke.

Toiminnan  ja  talouden  suunnittelemiseksi  ja  seuraamiseksi  oli  johtokunta  laatinut
vuosikokouksissa  käsiteltäväksi  tavoitteellisen  toimintasuunnitelman  ja
talousarvioehdotuksen  vuosiksi  1937  ja  1938.   Niiden  pohjalta  oli  voitu  tarkkailla  niin
toiminnan  kuin  taloudenkin  muotoutumista.  Todettiin  tämän  olleen  hyväksi  yhdistyksen
toiminnan järjestämisessä ja päätettiin sitä jatkaa.

Sos.-dem.  piiritoimikunnan  ehdotuksesta  päätettiin  vaalikassaa  rahoittaa
vapaaehtoisilla lahjoituksilla, koska yhdistyksen rahatilanne ei vielä kestänyt myöntää rahoja
muihin tarkoituksiin. (Yhdistys 15.1.1939).

Yhdistyksen  vuosikokouksessa  12.3.1939  valittiin  johtokunta  ja  sen  nimeämän
jäsenkirjurin avuksi valittiin jäsenmaksujen kantajiksi Kulmala, T. Eloranta ja Viljo Laakso.
Puoluekokousedustajan  valinta  jätettiin  Keravan  Työväenyhdistyksen  tehtäväksi.
Piirikokoukseen  valittiin  yhdistyksen  edustajaksi  P.  Pennanen.  Eduskuntavaaliehdokkaiksi
asetettiin valtakunnallisella tasolla olevia poliitikkoja Väinö V. Salovaara ja Martta Salmela-
Järvinen.

A.  Lindegrénin alustuksen  pohjalta  keskusteltiin  paikkakunnan  ammatillisen
järjestötoiminnan välttämättömyydestä. Yhdistys myötävaikutti ammattiosaston syntymiseen
(Yhdistys 12.3.1939). Rakennustoimikunnan rahaston kartuttamiseksi järjestettiin paikalliset
arpajaiset.

Vuoden  1939  ensimmäisellä  neljänneksellä  oli  todettavissa  tuloja  olleen  jo
neljänneksen  määrän  talousarvioehdotukseen  merkityistä  tuloista.  Saatavia  oli  Vedolta  ja
Esperantoseuralta  ja  huvitoimikuntakin  oli  ilmoittanut  olleen  joitakin  yhdistyksen kassaan
vielä  tilittämättömiä  tuloja.  Kolmannella  neljänneksellä  talous  parani  kaiken  aikaa.
Keskusteluissa kiinnitettiin juoppouden vähentämiseen talon ja ravintolan toiminnan aikana
ja kehotettiin järjestysmiehiä huolehtimaan siitä, että huoneistossa ei esiinnytä juopuneina.
(Yhdistys  16.4.  ja  8.10.1939).  Syystoiminnan  alkajaisiksi  vietettiin  yhdistyksen  uudelleen
toimintaan heräämisen 20-vuotisjuhla 15.10.1939.
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Koska olivat tulossa   kunnalliset vaalit, annettiin vaalitoimikunnalle tehtäväksi tehdä
esitys  Suomen Sosialidemokraatin tilaamiseksi vähävaraiselle.  Kunnallisvaaleihin asetettiin
ehdokkaiksi  Helsingin  maalaiskuntaan  Vihtori  Mäenpää,  Tuusulaan  Karl  Nieminen ja
Keravalle P. Pennanen, V. Laakso, U. Uusikumpu, K. Nyström, U. Laitinen ja A. Sevón.
Vaaliasiamieheksi  kauppalaan  nimettiin  P.  Pennanen ja V. Laakso sekä vara-asiamiehiksi
Toivo Eloranta ja Aleksanteri Kivimäki. Vaikka kansainvälinen tilanne oli kiristymässä ja
sodanuhka  kasvamassa,  kehottivat  sekä  puolue  ja  piiri  toimimaan  entiseen  tapaan
poikkeuksellisista ajoista huolimatta ja osallistumaan vaaleihin ripeästi.   (Yhdistys 10.9. ja
8.10.1939).

Kertausharjoituksiin  liittyvän  toiminnan  lisääntyessä  Kaasusuojelujärjestö  oli
pyytänyt saada vuokrata työväentaloa. Todettiin, että taloa vuokrataan sen toimintaan samoin
edellytyksin kuin muillekin.

Työläisnaisliitto oli kirjeessään esittänyt, että yhdistys osallistuisi avustustoimintaan
ja nimeäisi jäseniä kunnalliseen avustustoimikuntaan. Kyseiseen kunnalliseen toimikuntaan
nimettiin  Helsingin maalaiskuntaan Svea Mäenpää,  Tuusulaan Impi Nieminen ja Keravan
kauppalaan Ida Salo ja varalle Hilma Kulmala.

Kertausharjoituksiin  joutuneiden  yhdistyksen  jäsenten  perheiden  avustamiseksi
annetaan  perheille  joulupaketit.  Varat  tähän saatiin  luovuttamalla  marraskuun 19. päivänä
pidetyn  iltaman  puhdas  tuotto.  Lisävaroja  saatiin  paikkakunnalta  keräyslippaan  avulla.
Yhdistyksen  avustustoimintaa  organisoimaan  valittiin  avustustoimikunta,  jonka  jäseniksi
nimettiin  Taisto  Valkonen,  Leo  Kulmala ja  K.  Nieminen.  Kuusijuhla  pidettiin  yhteisenä
tilaisuutena talolla toimivien järjestöjen kesken. (Yhdistys 12.11.1939). Puoluetoimikunnan
esityksen  mukaan  päätettiin  olla  keräämättä  jäsenmaksuja  kertausharjoituksiin  joutuneilta
yhdistyksen jäseniltä (Yhdistys 10.12.1939).

Talvisota alkoi 30.11.1939.

Ompeluseura

Toiminnan siirryttyä Korpela-kiinteistölle tulojen hankkiminen tapahtui pääasiallisesti
huvi-  ja  tanssitoiminnalla.  Ensimmäinen  tulojen  hankkimiseksi  järjestetty  tilaisuus  olivat
juhannustanssit vuonna 1922. Vaikka missään pöytäkirjassa tai muussa asiakirjassa ei ollut
mainintaa naisten osuudesta, on selvää, että naisten osalle jäi ravintolan pitäminen sitä varten
tarkoitetussa  kojussa.  Myöskään  ei  voi  sulkea  pois  naisten  osuutta  perhejuhlien  ja
joulujuhlien  järjestämisessä.  Vaikka  Korpelassa  oli  ollut  ravintolarakennus  myytiin
”keppitehtaan”  oston  rahoittamiseksi  3.7.1925,  pidettiin  vielä  myymättä  jääneellä  lavalla
tansseja, joissa on ollut virvoketarjoilua. 

Kun yhdistyksen toiminta oli työväentaloksi ostetulla ”keppitehtaalla” päässyt alkuun,
perusti  yhdistys  alaosastokseen  helmikuussa  1927  ompeluseuran,  joka  toimi  ripeästi
”yhdistyksen etuja valvoen”, kuten pöytäkirjassa sanotaan. Ompeluseuran tarkoituksena oli
kutoma-  ja  käsitöillä  sekä  myyjäisillä  hankkia  yhdistyksen  toimintaa  varten  tuloja,  jotka
toimintakauden  lopussa  eli  vuoden  lopussa  oli  tarkoitus  tulouttaa  yhdistyksen  kassaan.
Toiminta olikin niin  menestyksellistä,  että  yhdistyksen ollessa rahapulassa rahastonhoitaja
saattoi  jo  toukokuun  alussa  vappumyyjäisten  jälkeen,  pyytää  ompeluseuraa  maksamaan
ennakkona 1.400.- markkaa. Näin ollen ei olekaan ihme, että yhdistys rakensi ompeluseuran
toivomuksesta  Korpelan  eli  Lehtimäen  lavalle  näyttämön  perheiltamia  varten.  Näyttämöä
tarvittiin  perhejuhlissa  ja  hieman  myöhemmin  myös  kesäkuun  alussa  järjestetyssä
kesätoiminnan alkajaisillanvietossa. (Johtokunta ja yhdistys 2.3., 8.5., 22.5.1927.) 

Sen jälkeen, kun yhdistys joutui luopumaan ”keppitehtaasta” elokuun 1927 lopussa ja
Korpelan palstojen ja lavan tultua myydyksi vuoden 1927/1928 vaihteessa, vuokrasi yhdistys
toimintaansa varten entisen Hellgrenin huvilan Kivimäen tien varrelta  (nykyisin  Teeritie).
Talo oli yhden vuoden ajan yhdistyksen hallussa. Kun yhdistyksen huvitoimikunta ja joskus
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jotkin  muut  alaosastot  järjestivät  iltamatilaisuuksia  ja  huolehtivat  omalta  osaltaan  niissä
tapahtuneesta ravintolatoiminnasta, kiinnitti ompeluseura johtokunnan huomiota siihen, että
iltamien  ravintolatulot  ovat  lähes  samansuuruiset  kuin  menotkin.  Ompeluseura  toivoi
johtokunnan  huolehtivan  alaosastojen  valvonnasta  paremmin,  jotta  kaikki  ymmärtäisivät
ravintolamyynnin  tärkeyden  ja  sen  tarkastuksen  merkityksen  yhdistyksen  tulolähteenä
(Johtokunta  18.3.1928).  Ompeluseuran  huomautuksella  oli  vaikutusta  ja  ravintolan  hyvän
hoitamisen nähtiin olevan ensiarvoista tuoton lisäämiseksi. Hoito järjestettiinkin yhdistyksen
kokouksen  päätöksellä  houkuttelevammaksi,  sillä  emännille  päätettiin  maksaa  ravintolan
puhtaasta tuotosta 20 % palkkio työkorvauksena. Ravintolatyöstä maksettava palkkio lienee
ollut houkutteleva sysäys,  sillä ompeluseura toimi vuoden 1928 kevätkaudella aktiivisesti,
mutta ennen vuoden loppua se lopetti  toimintansa.  Tähän aikaan liittyi  se, että Hellgrenin
huvilan vuokraus lopetettiin, kun työväentalo Metsolantiellä valmistui. Se ei ollut kuitenkaan
talviseen käyttöön sopiva. Toisaalta jäsenistön keskinäinen erimielisyys lamautti yhdistyksen
toiminnan. Se virkosi vasta lamavuosien loputtua. 

Yhdistyksen  ja  myös  naisten  toiminta  elpyi  vähitellen  yhdessä  Korson  Vedon
toiminnan  kehittymisen  kanssa.  Tällä  kertaa  ei  ompeluseuran  nimisenä,  vaan  huvi-  ja
ravintolatoimikuntana. Korson Vedon toimihuoneen ollessa talvikäyttöinen, oli mahdollista
siellä myös talvella järjestää juhlia ja iltamia. Merkittävänä saavutuksena voidaan pitää sitä,
että vuoden 1936 niukkuuden aikana huvi- ja ravintolatoimikunta kartutti yhdistyksen kassaa
300.- markalla. Työväentalon tultua rakennetuksi talvikuntoiseksi vilkastui naisten toiminta.
Vuoden 1938 aikana muiden juhlatilaisuuksien lisäksi naiset järjestivät äitienpäivän juhlan ja
toteuttivat  Espanjan  sisällissodan  vuoksi  vaikeuksiin  joutuneiden  lasten  auttamiseksi
keräyksen. Naiset ottivat hoitaakseen ravintolatoiminnan ja nuoriso-osaston pojat valmistivat
heidän  toivomuksestaan  lahjoituksena  ravintolahuoneen  seinälle  ravintolakaluston  kaapin.
(Yhdistys 13.3. ja 10.4. sekä 11.9.1938). 

Vasta  syyskuussa  1938  on  otettu  uudelleen  ompeluseura-nimi  käyttöön  ja  seura
kokoontui  usein  Lempi  Tellqvistin luona.  Ompeluseuran  mainitaan  pitäneen  21.9.1938
kokouksensa.  Siitä  kokouksesta  Impi  Nieminen kirjoitti  ”Ilmapöytäkirjan”,  joka  esitettiin
myöhemmin  seuran  kokouksessa.  Pöytäkirja  oli  kirjoitettu  runomuotoon.  Siinä  kerrotaan,
kuinka suosittu ompeluseura oli. Vaikka kodissa miehet vastustivat perheen naisten menoa
ompeluseuraan, niin siitä huolimatta seuran toiminta kiinnosti ja naiset tulivat. Ompeluseuran
toiminta suuntautui  vähäväkisten auttamiseen.  Työn tuloksena luodut kudonnaiset  myytiin
rahatulojen  saamiseksi.  Seuran  kokouksessa  keskusteltiin  kiinnostavista  asioista,  keitettiin
kahvit ja lomassa laulettiin mielen vireydeksi.

Sota-aikojen tultua  muuttuivat  naisten toiminnat  merkittävästi.  Kysymys  alkoi  olla
perheen toimeentulon turvaamisesta,  työssä  käymisestä  ja ruoan hankinnasta  sekä arkisen
elämän  vakiinnuttamisesta.   Yhdessä  Sos.-dem.  Työläisnaisliiton  kanssa  Korson  naiset
järjestivät vuoden 1943 touko- ja elokuussa uusien ruokatarvikkeiden käytöstä ja säilönnästä
keittokurssit ja säilöntäkurssit. Saman vuoden syyskuussa edelleen Työläisnaisliiton kanssa
järjestettiin  tallukoiden  valmistuskurssi  lämpimien  jalkineiden  saamiseksi  pulan  keskellä.
Kotitalous,  säilöntä  ja  käsityökurssit  pidettiin  vielä  1944  naispiirin  kanssa  yhteisesti.
(Johtokunta 23.8.1943, Naispiiri; pöytäkirja 12.4.1944.)

Toimintaa sota-aikana 

Talvisodan syttyminen muutti yhdistyksen toimintaa kovasti. Yhdistyksen jäsenmäärä
oli  kasvanut  vuoden  1935  seitsemästä  jäsenestä  vuoteen  1939  mennessä  73  jäseneen.
Toiminnan  elpyminen  oli  alkanut  hyvin  lupaavasti  ja  ehdittiin  suunnitella  työväentalon
kuntoon rakentamista ja toimitilojen uusimista. Oli ajateltu korottaa näyttämöosa ja rakentaa
sinne  kerhohuone,  myös  talonmies  tarvitsisi  kunnollisen  asunnon.  Neuvostoliiton
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vaatimuksesta käytiin neuvotteluja alueluovutuksista. Kansainvälinen tilanne kiristyi. Vuoden
1939 syksyn aikana kutsuttiin asekelpoiset miehet palvelukseen. Talvisota alkoi 30.11.1939.
Työväentalon  kunnostustöitä  oli  aloitettu  ja  tilattu  rakennustarvikkeita.  Kaikki  tämä
suunniteltu  työväentalon  kunnostustyö  oli  keskeytettävä  ja  sopeutettava  toiminta  niihin
olosuhteisiin. 

Yhdistyksen  kokouksessa  hyväksyttiin  loppusummaltaan  lähes  11.000  markkaan
nouseva vuoden 1940 tulo- ja menoarvion. Sen tulojen toteuttamiseksi ja yhdistyksen vapaa-
ajantoiminnan  ylläpitäjäksi  valittiin  huvitoimikunta,  jonka  odotettiin  juhla-  ja
tanssitoiminnalla  kattavan  tulopuolta.  Korson  Vedolle  vuokrattiin  huoneisto  harjoitus-  ja
kokousilloiksi kerran viikossa, mutta sitten se luovutettiin kahtena päivänä viikossa vuokran
pysyessä  samana  50 markkana  kuukausittain.  Ehdoksi  asetettiin  kuitenkin,  ettei  vuokraan
sisälly polttopuiden käyttöoikeutta, koska puiden saannissa oli vaikeuksia ja hinta oli noussut.
Jokavuotista  arpajaistoimintaa  varten  valittiin  arpajaistoimikunta,  mutta  sen  hajottua
erimielisyyksien  vuoksi  johtokunta  ja  huvitoimikunta  joutuivat  huolehtimaan  arpajaisten
toteuttamisen, mistä tuli voittoa noin 2.800.- markkaa. Kesäkuussa järjestetyn arpajaisjuhlan
puhujana  oli  Mauri  Ryömä.  (Yhdistys  14.1.1940,  Johtokunta  26.5.1940,  12.6.1940,
28.8.1940, 30.9.1940.)  

Kun kommunistien toiminta oli jo Lapuanliikkeen ajoista lähtien ollut kiellettyä,  ei
heillä  ollut  muuta  mahdollisuutta  kuin  hakeutua  sosialidemokraattisiin  yhdistyksiin
voidakseen vaikuttaa  niiden kannanottoihin.  Niinpä heitä  tuli  Korson Työväenyhdistyksen
jäseniksi  tuomatta  vielä  siinä  vaiheessa  esiin  oikeaa  poliittista  asennoitumistaan.  Se  aika
koitti myöhemmin.

Sodan  jatkuessa  pidettiin  yhdistyksen  vuosikokous  25.2.1940.  Paikalla  oli  vain
yhdeksän jäsentä.  Johtokuntaan valituista  miehistä  nuorin oli  Pauli  Pennanen,  joka sodan
jälkeen  kesän  korvalla  vapautui  ikänsä  vuoksi  nostoväestä.  Samana  päivänä  pidetyssä
johtokunnan  kokouksessa  Pennanen  ei  ollut  läsnä,  mutta  hänet  valittiin  yhdistyksen
puheenjohtajaksi ja muutkin toimihenkilöt nimettiin.

Sota päättyi  13.3.1940 ja eduskunta hyväksyi  rauhansopimuksen 15.3.1940. Kaikki
sosialidemokraattisen  puolueen  vaikuttavat  jäsenet  eivät  olleet  hyväksyneet  puolueen
ulkopoliittista  linjaa  ja  sitä,  että  Suomi  oli  joutunut  sotaan  Neuvostotasavaltoja  vastaan.
Arvostelun kärki suuntautui Väinö Tanneria kohtaan. Jo joulukuussa 1939 Mauri Ryömä oli
lähettänyt  Tannerille avoimen kirjeen ja  syyttänyt  siinä häntä  sodan syttymisestä.  Lisäksi
entisen puoluesihteeri K. H. Wiikin ympärille oli kehittynyt oppositioryhmä, joka arvosteli
sota-aikaista kansalaisvapauksien rajoittamista ja Väinö Tannerin valtaa SDP:ssä. Ryhmään
kuului  kaikkiaan  kuusi  kansanedustajaa,  joten  ryhmää  alettiin  kutsua kuutosiksi.  (Rentola
1994, 213-214, Soikkanen 2. 1987, 158.)

Kominternilla oli aikomus ryhtyä sodan jälkeen rakentamaan Suomen kommunistisen
puolueen  johtoa,  mutta  se  ei  ehtinyt  vaikuttaa  kesän  1940  aikana  kovinkaan  paljon
vasemmiston  liikehdintään  Suomessa.  Viisi  päivää  rauhan  teon  jälkeen  joukko  SKP:n
sisäpiiriläisiä kokoontui pohtimaan uutta tilannetta ja toiminnan aloittamista sekä muotoutui
johtoelimeksi  nimeltään  Työkomitea.  Toiminnan  aloite  oli  kuitenkin  Helsingissä  Mauri
Ryömän ja Aimo Rikan toukokuussa 1940 perustamalla Suomen ja Neuvostoliiton rauhan ja
ystävyyden seuralla, joka haki tukea neuvostolähetystöstä antaessaan siellä Tassin edustajalle
haastattelun kertoen hallituksen vihamielisyydestä ja seuran toiminnan suunnasta. Tunnetut
sosialidemokraatit mm. SAK:n puheenjohtaja Eero A. Wuori ja eräät sosialidemokraattiset
kansanedustajat arvostelivat seuran lausuntoa ja katsoivat sen vahingoittavan Suomen etuja,
koska  seuran  taholta  oli  esitetty  väite,  että  vain  kommunistit  pyrkivät  hyviin  suhteisiin
Neuvostoliiton  kanssa.   Seuran  saama  huomio  Neuvostoliiton  tiedotusvälineissä  vahvisti
käsitystä siitä, että seuran toiminnasta oli sovittu Neuvostoliiton edustajien kanssa. Seura piti
luentoja, joihin oli kutsuttu mm. sosialidemokraatteja esitelmöitsijöiksi. Tämä antoi kuvan,
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että sosialidemokraatit ovat kannattamassa puoluetta hajottavaa toimintaa. Puoluetoimikunta
käsitteli kesäkuussa 1940 puolueen jäsenten osallistumista Suomen ja Neuvostoliiton rauhan
ja ystävyyden seuran toimintaan ja oli sillä kannalla, ettei puolueen jäsenten tulisi osallistua
seuran  toimintaan  eikä  puolueen  tiloja  pitäisi  sille  luovuttaa.  (Rentola  1994,  216-217,
Soikkanen 2. 1987, 159-160, Lebedeva-Rentola-Saarela 2002, 76.)

Wiikin johtama oppositioryhmä alkoi heinäkuussa 1940 julkaista Vapaa Sana-lehteä,
joka  arvosteli  sosialidemokraattisen  puolueen  kannanottoja  ja  toimintaa  sekä  suhtautui
ymmärtäväisesti Suomen ja Neuvostoliiton rauhan ja ystävyyden seuran  toimintaan. Tämän
katsottiin  hajottavan  työväenliikettä  ja  herättävän  epäluuloja  puolueen  suhtautumisesta
Neuvostoliittoon.  Puoluejohdon  ja  opposition  välit  kiristyivät  vähitellen  opposition
suuntautuessa  entistä  voimakkaammin  puolueen  johtoa  vastaan  Vapaan  Sanan  palstoilla.
Lehden sisältö oli puoluetta repivää, ja puoluetta vahingoittavaa. Wiikin ryhmä sai kannatusta
kommunisteilta,  jotka  SKP:n  kehotuksesta  rupesivat  liittymään  sosialidemokraattiseen
puolueeseen.  Tilanne,  joka  alkoi  olla  arveluttava  puolueen  politiikan  ja  itsenäisyyden
kannalta,  johti  siihen,  että  Wiikin ryhmä  eli  kuutoset  erotettiin  sosialidemokraattisesta
puolueesta 27.9.1940. (Soikkanen 2. 1987, 176-186, Lebedeva-Rentola-Saarela 2002, 76-78,
Uudenmaan sos.dem. piirin kertomus 1940.)

Korson Työväenyhdistyksessä  helmikuussa  valittu  johtokunta  oli  kommunistien  ja
voimakkaasti oppositiomielisten hallussa. Ainoastaan puheenjohtaja Pauli Pennanen, joka ei
vielä valintahetkellä ollut tullut rintamatouhuista takaisin, oli sosialidemokraatti. Toimintansa
aloittanut  johtokunta  oli  hyvin  myötämielinen  Suomen  ja  Neuvostoliiton  rauhan  ja
ystävyyden seuran toimintaan ja otti  työväentalolla  myytäväksi  seuran kustantamia kirjoja
sekä sos.dem. puolueen opposition julkaisemaa Vapaa Sana-lehteä. Samalla se esti Suomen
Sosialidemokraatin tilaamisen ja myymisen työväentalolla. 

Pennanen pääsi  hoitamaan  puheenjohtajan  tointa  28.8.1940  pidetyssä  johtokunnan
kokouksessa, jossa annettiin  Sos.-dem. Naisliitolle  lupa järjestää kolmipäiväinen säilöntä-,
kotitalous-  ja  puutarha-alankurssi  syyskuun  puolenvälin  jälkeen.  Samassa  kokouksessa
käsiteltiin K. Niemisen pyyntöä saada syyskuun aikana takaisin yhdistykselle lainaamansa
summan.  Johtokunta vetkutteli  asiassa ja  ilmoitti  Niemiselle,  palaavansa  asiaan,  kun olisi
rahaa velan maksamiseen. Samalla se ehdotti Niemiselle, että hän voisi ottaa vastaan (perisi)
osasuorituksena yhdistyksen 1.300.- markan saatavan Vedolta. Nieminen ei suostunut tähän,
vaan kirjallisesti  vaati  lainansa  takaisin  maksamista.  Johtokunnan  vastaus  tähän  oli  kirje,
missä  pyydettiin  saada  maksaa  velka  pienemmissä  erissä,  koska  rahaa ei  ole  (Johtokunta
30.9.1940). 

Tässä kokouksessa puheenjohtaja Pennanen ehdotti, että Vapaan Sanan ja Suomen ja
Neuvostoliiton  rauhan  ystäväin  liiton  julkaisemien  kirjasten  myynti  työväentalolla  olisi
kiellettävä ja noudatettava niiltäkin osin puolueen ja piirin päätöksiä ja ohjeita. Johtokunta
hylkäsi  ehdotuksen ja  perusteli  sitä  sillä,  että  niin  lehden kuin  kirjastenkin  ostaminen on
vapaaehtoista  eikä  ketään  pakoteta  siihen.  Tämän  päätöksen  johdosta  puheenjohtaja
Pennanen ilmoitti vastalauseensa.

Koska  asia  oli  puoluetoimikunnan  päätösten  vastainen,  kääntyi  puheenjohtaja  K.
Niemisen puoleen  saadakseen  kuulla  myös  hänen  mielipiteensä  asiaan.  Keskustelussa
Nieminen piti  johtokunnan  päätöstä  virheellisenä  ja  totesi,  että  puheenjohtaja  voi  kutsua
yhdistyksen  kokouksen  koolle  käsittelemään  sitä  asiaa,  minkä  hän  katsoo  tarpeelliseksi
saattaa  yhdistyksen  tietoon  ja  käsiteltäväksi.  He  sopivat,  että  puheenjohtaja  kutsuu
yhdistyksen  kokouksen koolle  käsittelemään  yhdistyksen  poliittista  suuntautumista  ja  että
kokouskutsuun laitetaan erityisesti myös se, että kokouksessa tulee esille mahdollisesti uuden
johtokunnan valinta. (Haastattelu 1980.)

 Näin  meneteltiin  ja  yhdistyksen  kokous  pidettiin  12.10.1940.  Läsnä  oli  13
yhdistyksen jäsentä. Kokouksen puheenjohtajana toimi Pauli Pennanen ja, koska yhdistyksen
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sihteeri Albin Lindegrén ei ollut saapunut kokoukseen, kokouksen sihteeriksi valittiin Kalle
Nieminen.  Puheenjohtaja  oli  kutsunut  kokoukseen  piiritoimikunnan  edustajan  Martti
Peltosen. Kun aluksi oli valittu Työväen Akatemian arpojen myyjäksi Pennanen ja kehotettu
yhdistyksen jäseniä osallistumaan piiritoimikunnan järjestämään neljäpäiväiseen puoluetyön
opastuskurssiin  Helsingissä,  päästiin  varsinaiseen  kokouksen  asiaan  eli  yhdistyksen
poliittiseen suuntautumiseen. Vilkkaan ja ajoittain kärjekkäänkin keskustelun aikana, jonka
aluksi  kuultiin  piiritoimikunnan  edustajan  lyhyt  alustus  asiaan,  paheksuttiin  johtokunnan
toimintaa.  Kokous  totesi  yksimielisesti,  ettei  johtokunnan  toiminta  tyydytä
sosialidemokraattisen  jäsenistön  mielipiteitä  ja  sen  toiminta  on  ollut  myös  yhdistyksen
sääntöjen vastaista.

Käydyn  keskustelun  ja  kokouksen  päätteeksi  jätettiin  johtokunnan  vastattavaksi
kolme kysymystä:

1. Kenen toimesta Mauri Ryömä kutsuttiin juhlapuhujaksi arpajaisjuhlaan ja antoiko
tämä johtokunnalle mitään aihetta.

2. Toimiiko talolla niin sanotun Suomen ja Neuvostoliiton rauhanystäväin järjestö.
3.  Myydäänkö  talolla  johtokunnan  suostumuksella  kirjallisuutta,  mitä  sos.dem.

puolueneuvostoa on kieltänyt puolueen jäseniä myymästä tai muuten levittämästä.
Koska  johtokunta  oli  melkein  kokonaisuudessaan  jäänyt  saapumatta  kokoukseen,

päätettiin  pitää  ylimääräinen  kokous  27.10.1940  klo  14,  jolloin  johtokunnan  jäsenille
annetaan  tilaisuus  selvittää  kokoukselle  toimintaansa.  Kokouskutsussa  otettiin  huomioon
mahdollinen  johtokunnan  täydentäminen,  ja  piiritoimiston  edustaja  pyydettiin  saapumaan
kokoukseen.

Ylimääräiseen kokoukseen oli saapunut 36 jäsentä. Puheenjohtajana oli P. Pennanen
ja  sihteerinä  K.  Nieminen.  Heti  kokouksen  alussa  suoritettiin  jäsenkirjojen  tarkastus  ja
myönnettiin  uusille  jäsenille  läsnäolo-oikeus  sekä  valittiin  ääntenlaskijat.  Johtokunnan
toiminta aiheutti laajan keskustelun ja ankaran arvostelun. Johtokuntaa arvosteltiin siitä, ettei
se  pysynyt  niillä  poliittisilla  linjoilla,  joita  yhdistyksen  tarkoitus  ja  säännöt  edellyttivät.
Vastineissaan  johtokunnan  jäsenet  olivat  tietämättömiä  poliittisesta  vinoutumisesta.  Myös
Ryömän esiintyminen juhlapuhujana yhdistyksen tilaisuudessa oli ollut johtokunnalle muka
täydellinen yllätys eikä johtokunta ollut siitä vastuussa. Keskustelun päätteeksi yhdistyksen
rahastonhoitaja  ehdotti  äänestettäväksi  johtokunnan  toiminnan  hyväksyttävyydestä.
Lippuäänestyksessä johtokunnan toiminta hyväksyttiin äänin 14-11.

Käyty  keskustelu  ja  siinä  esitetty  voimakas  arvostelu  oli  kuitenkin  ärsyttänyt
johtokunnan jäseniä niin, että he suuttuivat. Heti äänestystuloksen julistuksen jälkeen kuusi
johtokunnan  jäsentä  ilmoitti  eroavansa  johtokunnasta  ja  jätti  paikkansa  kokouksen
täytettäväksi. Tämän jälkeen eronneet johtokunnan jäsenet ja viisi muuta jäsentä ilmoittivat
eroavansa  yhdistyksestä  ja  luovuttivat  jäsenkirjansa.  Kaikki  eronneet  saattoi  lukea
kommunistisia  ajatuksia  kannattaviksi.  Vasta  tämän  jälkeen  oli  sosialidemokraateilla
kokousenemmistö.   Eronneiden joukossa ei ollut  yhdistyksen sihteeri,  joka ei  ollut  voinut
saapua kokoukseen.  Hän pyysi  vapautuksen sihteerin tehtävistä  vasta  26.1.1941 pidetyssä
yhdistyksen vuosikokouksessa. Suoritetussa äänestyksessä eronneiden tilalle valitsi  kokous
ilman  äänestystä  johtokuntaan  vakinaisiksi  jäseniksi  L.  Aaltosen,  Toivo Elorannan,  Kalle
Niemisen ja Hjalmar Vasaran sekä varajäseneksi Ida Elorannan. Samana päivänä pidetyssä
johtokunnan kokouksessa valittiin sihteeriksi L. Aaltonen ja rahastonhoitajaksi K. Nieminen.

Kalle  Nieminen kertoi  sitten  myöhemmin,  että  eronneen  johtokunnan  sihteeri  oli
“semmonen oikee järjestäjä”. Hänen vaikutustaan oli ollut, että johtokunta oli “luiskahtanut”
kommunistiseen toimintaan. Kun sihteeri oli töissä Turussa, ei hänellä ollut mahdollisuutta
tulla päivällä pidettyyn yhdistyksen kokoukseen. Jos hän olisi ollut paikalla,  niin - Kallen
mielestä - asian hoitamien olisi ollut “vaikeempaa koko juttu”. Kun kokoukseen osallistui
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sellaisia,  jotka  eivät  olleet  perehtyneet  järjestöelämään,  oli  asiasta  ratkaisun  saaminen
helpompaa.

Uudelle  johtokunnalle  tuli  kiireinen  aika.  Sen  piti  saada  eronneelta  johtokunnalta
yhdistyksen tilit  pois,  vaihtaa  lukot työväentaloon,  jotta entisen johtokunnan jäsenet  eivät
enää  voisi  pitää  salaisia  kokouksiaan.  Vanha  johtokunta  antoi  paheksumislausuntonsa
lukkojen vaihtamisesta ja oli edelleen sitä mieltä,  että sillä on oikeus hallita työväentaloa,
kunnes se on saanut tili- ja vastuuvapauden. 

Uusi johtokunta ryhtyi maksamaan vanhoja velkoja pois. Vuodelta 1938 kiinnelainan
toimituskuluista syntynyt velka maksettiin, samoin Kate Oy:lle kattohuopien ostamisen lasku
ja piiritoimistolta otettu laina. Työväentalon isännöitsijäksi valittiin P. Pennanen, korjautettiin
talon lämpöjohdot ja rikkoutuneet elementit myytiin kilohinnalla. Korjauksia varten asetettiin
korjausryhmä ja sen kokoonkutsujaksi K. Nieminen. Talon puhdistus ja siivous toteutettiin
talkoilla. (Johtokunta 30.10.1940, 4.11.1940, Yhdistys 10.11.1940.)

Yhdistyksen  toiminnan  vilkastuttamiseksi  pidettiin  23.11.1940  perheiltamat,  johon
jäsenkirja  oikeutti  tulemaan  koko  perheen  voimin.  Tarkoituksen  oli  saada  ohjelma
suoritetuksi  oman  kylän  voimin,  mutta  ohjelma-apua  jouduttiin  pyytämään  Rekolan
Raikkaalta,  joka oli  ollut  myös muissakin iltamissa ohjelman suorittajana.  Kansanedustaja
Martti  Peltonen piti  puheen  ja  G.  Salon ohjaamana  esitettiin  yksiosainen  näytelmä  Aika
rumilus.  Lopuksi  oli  vielä  silloin  sallittua  tanssia.  Korvauksena  ohjelma-avusta  annettiin
Rekolan  Raikkaalle  sen  iltamaa  varten  talo  maksutta.  Tulojen  hankkimiseksi  sovittiin
pidettäväksi omalla talolla tanssi-iltamia, joiden toteuttaminen annettiin ensisijaisesti Korson
Vedolle.

Sodan  johdosta  puutteeseen  joutuneille  paikkakuntalaisille  yhdistys  suoritti
keräyksen,  jonka tuoton avulla  se jakoi jouluapuna kahdelle  erikseen nimetylle  perheelle.
Korson Vedon ja työväenyhdistyksen yhteinen uuden vuoden vastaanotto järjestettiin. Siinä
ohjelmaa esittivät sekä Vedon että yhdistyksen omat taitajat murrejutuista kansantanhuihin.
Lapsille jaettiin joulupaketit.

Seuraavan vuoden tammikuussa (26.1.) pidetyssä johtokunnan kokouksessa todettiin
tuloja olleen sen verran, että K. Niemisen saatava,  vähän yli  2.500.- markkaa,  maksettiin.
Sota-ajan vuoksi vuoden 1941 toimintasuunnitelmaa ja tulo- sekä menoarviota  ei  laadittu.
Vuoden 1941 aikana pidettiin vain kaksi yhdistyksen kokousta, vuosikokous ja toukokuussa
toinen.  Vuosikokouksessa,  jossa  oli  läsnä  seitsemän  jäsentä,  otettiin  huomioon
puoluetoimikunnan  kirjelmä,  missä  neuvottiin  tehostamaan  sosialidemokraattisten
työväenyhdistysten  mahdollisuuksia  toimia  poikkeuksellisista  oloista  huolimatta  ja  pyrkiä
määrätietoisesti  pysymään  sosialidemokraattisella  pohjalla.  Sosialidemokraattisissa
järjestöissä vieraiden tarkoitusperien toteuttamiseksi työskennelleitä henkilöitä ei tullut valita
yhdistyksien luottamustoimiin. Kommunistien ja puolueen oppositiota tukeneiden eroaminen
yhdistyksen  johtokunnasta  ja  yhdistyksestä  selkeytti  poliittista  tilannetta.  Enää  ei  ollut
kokouksissa  poliittisia  suuntariitoja.  Tavanomaiset  johtokunnan,  huvitoimikunnan,
ravintolatoimikunnan  ym.  valinnat  suoritettiin.  Kun  yhdistyksen  näytelmäseurue  ei  ollut
kokoontunut  pitkään  aikaan,  kutsuttiin  näytelmäseuran  vuosikokous  koolle  sen  sääntöjen
määräämällä  tavalla.  Lisäksi  valittiin  arpajaistoimikunta,  jonka  tuli  vuoden  aikana
toimeenpanna kokonaishinnaltaan 5.000.- markan arpajaiset tulojen hankkimiseksi.

Toukokuun 11 päivänä pidetyssä kokouksessa päätettiin suorittaa keräys vuonna 1918
kaatuneiden  muistomerkin  pystyttämiseksi  Malmille.  Myös  yhdistyksen  nimissä  tehtiin
kyseiseen tarkoitukseen lahjoitus, joka kerättiin johtokunnan jäseniltä. (Johtokunta 6.5.1941.)

Työväenyhdistyksen  toiminta  muuttui  pääasiassa  juoksevien  asioiden hoitamiseksi.
Johtokunta 12.2.1941 ja 16.3.1941 päätti, että työväentaloa vuokrataan myös muillekin kuin
työväenjärjestöille, kuitenkin siten, että ravintolatulojen saamiseksi yhdistys pitää ravintolaa
vuokrausaikana. Vuokraushinnoiksi vuodeksi määrättiin:
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työväenjärjestöjen ohjelmalliset iltamat 100.-, muilta peritään 150.-
työväenjärjestöjen tanssiaiset 100.-, muilta peritään 125.-
päiväkokoukset 30.-, iltakokoukset 50.-
Vedon  järjestämistä  tilaisuuksista  ei  kanneta  vuokraa,  mutta  voimistelua  varten

tarvittavista  harjoitusilloista  peritään  50.-  kuukaudessa.  Vedolta  jäänyt  vanha vuokravelka
1.300.- pidettiin edelleen tilikirjoissa saatavana. Vedon kanssa tehtävään yhteistyöhön kuului,
että Veto järjesti äitienpäivän juhlan ja yhdistys osallistui siitä aiheutuviin kustannuksiin.

Uudenmaan  Sos.-dem.  Piirijärjestön  organisoimana  järjestettiin  Korson
työväentalossa  lokakuun  19.  päivänä  julkinen  esitelmätilaisuus,  jossa  esitelmän  piti
kansanedustaja Anni Huotari. (Korson Sos.-dem. Ty mappi 363.2 12.)

Rintamalla  oleville  yhdistyksen jäsenille  lähetettiin radiotervehdys ja heille tilattiin
Suomen  Sosialidemokraatti  sekä  kerättiin  yhdistyksen  jäsenten  keskuudessa  ylimääräinen
puoluevero,  jolla  maksettiin  asepalveluksessa  olevien  puolesta  piiri-  ja  puolueverot.
Asemasodan  aikana  vuonna  1942  työväenyhdistys  lähetti  edustusryhmänsä  tervehtimään
rintamapalveluksessa  olevia  korsolaisia  ja  viemään  kotiväen  lähettämiä  pääasiassa
ruokalähetyksiä. Sotapalveluksessa olevien miesten ja kaatuneiden perheiden avustamiseksi
työväenyhdistys suoritti keräyksiä. (Nieminen Kalle 1980.)

Työväentalon  kunnostamisesta  ja  tarvittavista  korjauksista  huolehti  K.  Niemisen
johdolla toimiva ryhmä. Korjaukset ja kunnostukset tehtiin talkootöinä perjantai-iltaisin.

Seuraavina sodan vuosina yhdistyksen kokouksiin ja vuosikokouksiin osallistui vain 7
- 8 henkilöä.  Johtokunnan ja yhdistyksen kokouksia  ruvettiin  pitämään jäsenten kodeissa.
Uusien toimihenkilöiden valinnassa oli vaikeuksia, koska miehet olivat rintamalla. Toiminnot
keskittyivät yhä suppeammalle ryhmän jäsenille. He vuorottelivat puheenjohtajan, sihteerin ja
rahastonhoitaja tehtävissä.

Työväentalon  hoitokustannusten  kallistuessa  tyhjennettiin  pakkasen  ajaksi
lämpöpatterit.  Kun  työväentalolle  oli  majoitettu  kotijoukkoja,  perittiin  siitä  vuokraa  ja
vaadittiin  korvausta  halkojen  kulutuksesta,  mihin  Kate  Oy antoi  puoli  syltä  sekahalkoja.
Ilmansuojelujoukoilta perittiin rahallinen korvaus haloista ja sähköstä. (Johtokunta 19.1.1942
27.1.1943.)

Menoja  oli  kuitenkin  enemmän,  kuin  tuloja  ehdittiin  hankkia.  Siksi  johtokunta
27.1.1943  ehdotti  Keravan  Työväenyhdistykselle,  että  Korson  Työväenyhdistyksen  sille
kiinnelainasta  erääntyneet  korot voitaisiin  liittää  tileihin heidän saatavinaan ja erääntyneet
erät koetettaisiin maksaa aikanaan. 

Kustannuksien  vähentämiseksi  lopetettiin  työväentalon  lämmittäminen  kylmänä
aikana.  Se taas  vuorostaan vähensi  iltamien järjestämistä,  minkä seurauksena yhdistyksen
tulot vielä vähenivät ja toiminta supistui. Työväentalon vuokrat eivät enää peittäneet kuluja.
Niemisen Kalle oli liiketoimiensa puitteissa ollut yhteyksissä korityötä tekeviin henkilöihin.
Nämä  yhteydet  johtivat  siihen,  että  Korson  Koritehdas  tiedusteli,  vuokraisiko
työväenyhdistys työväentalon koritehtaan työtilaksi. Yhdistyksen kuukausikokous, jossa oli
läsnä seitsemän jäsentä, käsitteli asiaa. Keskustelun jälkeen päädyttiin siihen, että silloin kun
yhdistys  pitää  oman  juhlansa,  on  tässä  taloudellisessa  tilanteessa  halvempaa  vuokrata
juhlatila  palokunnantalolta,  kuin käyttää  omaa taloaan.  Kokous päätti  yksimielisesti  antaa
vuokralle työväentalon,  koska ei ole varaa pitää taloa lämpimänä, eikä iltamista ja muista
tilaisuuksista ei saa vuokratuloa ja menoja peitetyiksi. Talo vuokrattiin Korson koritehtaalle
tulevan  elokuun  alusta  seuraavan  vuoden  huhtikuun  loppuun  ehdolla,  ettei  vuokraaja
kosteudella  (laiminlyö  lämmitystä)  tai  muuten  tärvele  yhdistyksen  omaisuutta.
Vuokrasopimus solmittiin 500.- markan vuokraa vastaan. Vuokrakauden loppuessa jatkettiin
vuokrausta toistaiseksi yhden kuukauden irtisanomisajalla. (Yhdistys 26.7.1943, Johtokunta
23.8.1943  ja  9.3.1944,  Niemisen  haastattelu  1980.)  Kun  työväentalo  oli  vuokrattu
ulkopuolisille, pidettiin työväenyhdistyksen juhlat palokunnantalolla.
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Koska johtokunnan jäsenet poikkeuksellisten olojen vuoksi olivat joutuneet pitemmän
ajan  olemaan  pois  paikkakunnalta  eikä  johtokunta  siten  ole  voinut  pitää  kokouksiaan,
suurensi  yhdistyksen kokous johtokunnan jäsenlukua ja  valitsi  täydennysjäseniksi  Mimmi
Pennasen ja Martti Sellmerin (Yhdistys 26.7.1943).

Vuoden  1943  varhaiskeväällä  johtokunta  teki  Korson  Vedon  kanssa
yhteistoimintasopimuksen  yhteisten  juhlien  ja  iltamien  järjestämisestä,  niiden  ohjelman
hankinnasta  sekä  näistä  aiheutuvien  kustannusten  maksamisesta  ja  tulojen  jakamisesta.
Juhlien ja iltamien nettotulot päätettiin jakaa kahtia, puolet kummallekin, taikka tappio saman
periaatteen mukaan. (Johtokunta 4.4.1943.)

Sen  johdosta,  että  johtokuntaa  ei  saatu  päätösvaltaiseksi,  ratkaisivat  eteen  tulleet
toiminnalliset  asiat  useimmiten  puheenjohtaja  ja  sihteeri-rahastonhoitaja.  Johtokunnan
kokouksessa 23.8.1943 merkittiin pöytäkirjaan tapahtumia ja asioita seuraavasti:

–  Yhdistyksen  tontti  oli  annettu  Niinivirralle laidunmaaksi  300.-  markan  vuokraa
vastaan;

– Korson Vedon annettiin lupa rakentaa yhdistyksen tontille koripallotelineet;
– Sos.-dem. Työläisnaisliitto oli järjestänyt toukokuussa työväentalossa kaksipäiväiset

keittokurssit,  osanottajia  oli  ollut  18  henkeä,  ja  elokuussa  Ruusuvuoren  huvilassa
kaksipäiväiset säilöntäkurssit, osanottajia oli ollut 20 henkeä. Työväenyhdistys maksoi tästä
aiheutuneen vuokran 60.- ja polttopuiden käytön 40.- markkaa;

 –  Annettiin  työväentalon  ravintola  syyskuun  ajaksi  Sos.-dem.  Työläisnaisliiton
järjestämiä tallukkakursseja varten sillä ehdolla, ettei talon vuokraajalla Korson koritehtaalla
ole siitä huomautettavaa;

– Oli  suoritettu  vapaaehtoinen keräys,  jonka tuotolla  maksettiin  neljän naisjäsenen
puolesta puolue- ja piirivero, koska heidän miehensä olivat sotapalveluksessa.

Työväenyhdistyksen  ja  Korson  Vedon  sopimuksen  mukaisia  yhteisjuhlia  oli
järjestetty.  Niitä  olivat  vappujuhla  ja  äitienpäiväjuhla.  Jälkimmäinen  oli  pidetty
työväentalossa yhdessä myös  muiden paikkakunnalla  toimivien järjestöjen kanssa. Korson
Aseveljet olivat maksaneet puolet menoista.

Ohjelmallinen  iltama  sovittiin  pidettäväksi  Korson  Vedon  kanssa  Korson
vapaapalokunnantalossa 5.9.1943 ja sovittiin sen ohjelma seuraavaksi: 

G. Tossu - humoristisia lauluja ja piirroksia
P. Salonen ja M. Viljanen - harmonikansoittoa
Helsingin Kisan naisvoimistelijat - tanssiesityksiä
Korson Työväen Näyttämö - ilveily “Hiiri”
Juhlan kuuluttajana G. Tossu
Lippujen hinnat olivat  15.-  ja 10.-,  sotilaat  ja lapset  5.-.  Tämän iltaman nettotulot

olivat olleet 1.400.- ja Korson Vedon osuus siitä 700.- markkaa (Johtokunta 14.9.1943).
Yhdistys  oli  saanut  kerätyksi  arpajaisin  ja  muin  eri  toimin  varoja  niin,  että

kertasuorituksena maksettiin Keravan Työväenyhdistykselle korkomaksuja 5.000.- markkaa
(Johtokunta 14.9.19453). 

14.12.1943  pidetyssä  yhdistyksen  kuukausikokouksessa  päätettiin  kutsua  Oskar
Engberg ja A.  Kivimäki  kunniajäseniksi  ja antaa  150.-  markkaa  rahastoon,  joka kerätään
muistoesineen  ostoa  varten.  Molemmat  jäsenet  olivat  toimineet  yhdistyksen  hyväksi
esimerkillisellä  tavalla  useita  vuosia.  Oskar  Engberg oli  ollut  yhdistyksen  uudelleen
toimintaan herättäjänä, puheenjohtajana ja sihteerinä ja monessa muussa työssä ansiokkaasti.
A. Kivimäki  oli  ollut  useita  vuosia johtokunnan jäsenenä sekä työväentalon vahtimestari-
talonmiehenä.  Heidän  täyttäessä  70  vuotta  kävi  johtokunta  heitä  tervehtimässä  ja
onnittelemassa  A.  Kivimäkeä hänen kotonaan Keravalla  ja  O.  Engbergiä hänen kotonaan
Helsingissä. 

91



Vuoden 1944 aikana  pidettiin  Pennasen kahvilassa  seitsemän jäsenen voimin  vain
yhdistyksen vuosikokous, jossa ilman äänestystä valittiin ainoastaan johtokunta ja jatkettiin
Korson Vedon kanssa yhteistoimintaa iltamien järjestelyissä entisen sopimuksen mukaisesti.
Sotapalveluksessa  olevien  jäsenmaksujen  maksamiseksi  kerättiin  vapaaehtoinen  vero  ja
lähetettiin  rintamalla  oleville  yhdistyksen  tervehdys.  Työväentalon  ollessa  vuokrattuna  ei
siellä voitu järjestää yhdistyksen vuosijuhlaa. (Yhdistys 23.2.1944, Johtokunta 11.6.1944.)

Korson Vedon ja työväenyhdistyksen yhteinen juhla 6.4.1944 Korson VPK:n talossa
onnistui  hyvin.  Helsingin  raju  ilmapommitus  oli  samana  iltana  ja  Korsonkin  yllä  lenteli
pommikoneita.  Pommituksen  ja  ilmahälytyksen  vuoksi  kesken  juhlan  sähköt  katkaistiin
tunnin ajaksi. Tällöin juhlan järjestäjien oli ratkaistava vaikea tilanne, keskeytetäänkö juhla ja
ajetaan  yleisö  ulos  kirkkaaseen  kuutamoon,  vai  jatketaanko  ohjelmaa  ja  pahimmassa
tapauksessa tuhoudutaan yhdessä. Päätettiin jatkaa juhlaa kynttilöiden valossa. Juhlapuhuja
ilmoitti,  ettei  hän puhu pimeässä.  Kun ohjelmansuorituksia  jatkettiin  kynttilöiden valossa,
juhlapuhuja ilmoitti  Niemiselle,  että  kyllä  hänkin jatkaa ohjelmansa suoritusta.  (Niemisen
haastattelu 1980.)

Kynttilöiden ja taskulamppujen valossa toteutetun juhlan yleisöä oli noin 300 henkeä.
Ohjelma ja sen suorittajat olivat:

– tervehdyssanat E. Katajisto, yhdistyksen puheenjohtaja
– Toivo Alajärvi kuuluttajana ja pakinan pitäjänä
– laulua laulajatar Meri Torkler
– tanssia Visan naiset
– laulua Annikki Mesikallio
– pilapiirroksia A. Sandelin
– harmonikansoittoa P. Salonen ja M. Viljanen
– juhlapuhe L. Jaakkola, Työläisnuorisoliiton toimitsija
–  Korson  Työväen  Näyttämön  esittämä  ja  K.  Vallinharjun ohjaama  näytelmä

“Karku”.  Näyttämö  kävi  30.4.1944  esittämässä  Tapanilan  työväentalossa  kolmiosaisen
näytelmän “Minun vauvani”. (Johtokunta 9.3. ja 11.6. sekä 13.11.1944.)

Juhlatilojen  puuttumisen  vuoksi  ei  voitu  viettää  yhdistyksen  toiminnan  25-
vuotisjuhlaa.  Sen  sijaan  käännyttiin  Oskar  Engbergin puoleen  ja  pyydettiin  häneltä
henkilökohtaisia muistelmia.

Pöytäkirjaan  11.6.1944  merkittiin,  että  Uudenmaan  Sos.-dem.  Piiritoimikunta  oli
antanut Korson Työväenyhdistykselle kunniakirjan Suomen Sosialidemokraattisen Puolueen
hyväksi tehdystä aatteellisesta työstä ja jäsenhankinnasta sotavuosina 1940-1944.

Johtokunnan kokouksessa Martti Sellmer totesi Korson Työväenyhdistyksen jäseniä
asuvan kolmen kunnan alueella eli Tuusulan kunnan, Helsingin maalaiskunnan ja Keravan
kauppalan alueella. Yhdistyksen edustajat ottavat osaa Helsingin maalaiskunnan ja Keravan
kunnalliseen  toimintaan,  mutta  eivät  Tuusulan  vastaavaan  toimintaan.  Hän  esitti,  että
käännyttäisiin  Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestön  puoleen,  että  Tuusulaan  kuuluva
Korson alue saataisiin omaksi vaalipiiriksi. Kunnallisjärjestöltä tiedusteltiin myös, voisivatko
Korson  työväenyhdistyksen  Tuusulan  kunnan  alueella  asuvat  jäsenet  päästä  osallisiksi
Tuusulan  Sos.-dem.  kunnallisjärjestöön,  jotta  kuntaa  koskevat  asiat  heidänkin  kohdaltaan
tulisivat paremmin hoidettua. Kunnallisjärjestön sihteeri oli ilmoittanut tämän käyvän päinsä,
jos  he  suorittavat  Tuusulan  sos.-dem.  Kunnallisjärjestölle  järjestölle  maksettavan  veron,
kuten muutkin kunnan alueella toimivat järjestöön kuuluvat yhdistykset. Tämän perusteella
Korson  Työväenyhdistys  päätti  liittyä  Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestöön  ja  maksaa
Tuusulan  kunnan  alueella  asuvien  jäsentensä  osalta  kunnallisjärjestölle  jäsenmaksut.
Yhdistyksen  edustajaksi  kunnallisjärjestön  edustajiston  kokouksiin  valittiin  M.  Sellmer.
(Johtokunta 11.6. ja 4.10.1944, Tuusulan kunnallistoimikunta 12.11.1944.)
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Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön edustajisto kokouksessaan 12.11.1944 käsitteli
Korson  Työväenyhdistyksen  esitystä  oman  Korson  äänestysalueen  muodostamisesta.
Kokouksen  mielestä  äänestysalue  voidaan  tehdä  erottamalla  se  Hyrylän  äänestysalueesta.
Äänestyspaikkaa  ehdotettiin  n.s.  Vierumäen  kahvila-alueelle  ja  äänestysalueen  laajuuden
määritteleminen  jätettiin  Korson  Työväenyhdistyksen  huoleksi.  Kunnallistoimikunnan
tehtäväksi an nettiin yhdessä valtuustoryhmän kanssa ryhtyä asian vaatimiin toimenpiteisiin.
Tuusulan kunnanvaltuusto hyväksyi kunnallistoimikunnan esityksen. 

Suomen  ja  Neuvostoliiton  välinen  sota  taukosi  4.8.1944  aselepoon  ja  päättyi
19.9.1944  solmittuun  välirauhansopimukseen.  Kotirintamankin  tilanne  muuttui.  Olot
vapautuivat ja yhteiskunnalliseen toimintaan osallistuminen kasvoi. Tätä varten yhdistyksen
johtokunta teki Korson Korisitomon kanssa tehtyyn vuokrasopimukseen muutoksen, jonka
mukaan  tehtaan  käyttöön  annettiin  päivisin  työväentalon  ravintola  ja  juhlasali  korien
sitomista  varten,  mutta  iltaisin  ja  juhlapäivinä  ne  oli  luovutettava  yhdistyksen  käyttöön.
Vuokraan hyväksyttiin alennus, mutta siitä sopiminen jätettiin sihteerin ja rahastonhoitajan
tehtäväksi. (Johtokunta 13.11.1944.)

Välirauhansopimus alisti Suomen hyvin pitkälle Neuvostoliiton armoille sotilaallisesti
ja ulkopoliittisesti. Sopimuksella kiellettiin Suomessa olevat fasistiset järjestöt tai sellaisiksi
luettavat  ja  toisaalta  kommunistiset  tai  niihin  luettavat  järjestöt  vapautettiin  “pannasta”.
Suomi Neuvostoliitto Seura muodostui puoliviralliseksi organisaatioksi, jonka kautta suuresti
vaikutettiin ulkopoliittiseen kansalaismielipiteeseen. Sen jäsenten määrä kasvoi ja toiminta
laajeni ja tarvitsi toimitiloja. Seura jätti Korson Työväenyhdistykselle kirjelmän saada käyttää
työväentaloa  omiin  harjoituksiinsa.  Johtokunta  päätti  13.11.1944 luovuttaa  SNS:n Korson
osastolle työväentalon maanantain ja keskiviikon illat ohjelmaharjoitusta varten 50.- markan
kertavuokrasta.  Kokouksista  perittiin  150.-  ja  huvitilaisuuksista  250.-  markkaa  kerralta.
Harjoitusiltojen vuokra oli maksettava neljännesvuosittain,  joka oli  samalla  vuokrasuhteen
pituus. 

Työväenyhdistys  järjesti  asepalveluksesta  kotiutetuille  vastaanottojuhlan  3.12.1944.
Sen ohjelmana oli  rakennettu  “helposti  sulavaksi”  ja vapauttavaksi.  Niinpä ohjelmana oli
Kalle Niemisen esittämä tervehdys, yhtyeen esittämä musiikki, piiritoimiston edustajan lyhyt
puhe, Hilkka Männistön pakina ja Meri Kärkkäisen laulu sekä yhteislaulu ennen tanssia, jota
silloin sai olla vain yksi tunti. Yhdistys tarjosi kaikille korviketta pullan kanssa. (Johtokunta
13.11.1944.)

Vuoden  viimeisessä  johtokunnan  kokouksessa  28.12.1944  todettiin  yhdistyksen
taloudellisen tilan olevan tyydyttävä. Tämän vuoksi maksettiin Sos.-dem. piiritoimiston velka
3.000.-  kokonaan  pois,  Rekolan  Työväenyhdistyksen  velka  430.-  kokonaan  ja  Keravan
Työväenyhdistyksen  velan  korko  1.000.-  markkaa  sekä  lahjoitettiin  tulevia  poliittisia
toimintoja  ja  vaalitaistelua  varten  puolueen  vaalirahastoon  yhdistyksen  varoista  700.-
markkaa. 

Edessä  oli  vuosi  1945  ja  sen  mukana  taistelu  suomalaisen  työläisen  sielusta  ja
suomalaisen työväenliikkeen suunnasta sekä Suomen tulevaisuudesta.

Vaikean ajan yli  –  kahden miehen johdolla 

Yhdistyksen  ensimmäisen  kahdenkymmenen  toimintavuoden  aikana  oli  muutaman
kerran hyvin lähellä koko yhdistyksen toiminnan loppuminen ja lopettaminen. Usein syynä
olivat  yhdistyksen  sisäiset  ristiriidat,  mutta  huomattavimmiksi  muodostuivat  kuitenkin
yhdistyksen toiminnan järjestämisessä taloudelliset  vaikeudet,  joita  silloiset  poliittiset  olot
vielä korostivat.  Ensimmäisen kymmenen vuoden aikana oli  jäsenistössä auliita henkilöitä
järjestämään  yhdistyksen  toimintaa  ja  tilapäisesti  tukemaan  sitä  myös  taloudellisesti.
Varsinaisen  toiminnan  kehittämisessä  syntyneet  ristiriidat  toivat  vaikeutta  taloudellisten
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asioiden  hoitamiseen.  Kun  siihen  kytkeytyi  sisäistä  poliittista  hajotusta,  oli  lähellä
yhdistyksen  siirtyminen  sosialidemokraateille  vieraitten  voimien  hallintaan.  Jäsenistön
keskuudesta  nousi  suuntaa-antavaksi  ja  hallitsevaksi  hahmoksi  yhdistyksen  uudelleen
perustamiseen johtanut  henkilö Oskar Engberg.  Hän omalla  toiminnallaan ja ajatuksillaan
torjui  kommunistien  hajotusyritykset  ensimmäisen  työväentalon  aikana  ja  esti  toisen
työväentalon  eli  ns.  keppitehtaan  aikana  kommunistien  valtausyrityksen.   Itselleen
asettamansa  tavoitteen  mukaisesti  sekä  tiedoillaan  ja  taidoillaan  hän  oli  tukemassa
työväenyhdistystä  sen  pyrkimyksissä  omaisuutensa  kartuttamisessa  toimintapaikan,
työväentalon saamisessa. 

Pulakauden  ja  työttömyyden  alkaessa  1930-luvun  vaihteessa  hän  sai
työväenyhdistyksen  johtoon  mukaan  ystävänsä  Kalle Niemisen,  jonka kanssa  yhdessä  he
koettivat  ylläpitää  yhdistyksen  toimintaa  ja  sen  hankkimaa  työväentaloa  ja  tonttia.
Ensimmäisenä tehtävänä oli maksaa viimeinen erä työväentalon tontin hinnasta. Sen jälkeen
oli  kiinnelainan  hankinta  ja  yhdistyksellä  olevien  muiden  velkojen  maksu.  Yhdistyksen
vähäisten jäsenten välisten ristiriitojen poistuttua keskeisin toimija oli johtokunta, joka teki
muodolliset päätökset. Tosiasiallinen päätöksenteko jäi kahden miehen huoleksi. Suurin huoli
oli,  saada  maksetuksi  kiinnelainan  korot.  Keravan  ja  Rekolan  työväenyhdistyksen  ja
Tapanilan Sos.-dem. Nuoriso-osaston antamalla ohjelmallisella tuella saatiin sen verran tuloa,
että korot tulivat maksetuksi. Tilanne helpotti vasta vuosikymmenen lopulla. Mutta Kallea
tarvittiin  vielä  sota-aikana  pelastamaan  toimillaan  ja  neuvoillaan  työväenyhdistyksen
luisuminen kommunistien haltuun. Se kuitenkin torjuttiin ja yhdistys säilyi omissa käsissä.

Oskar Engberg

 
Oskar  Engberg syntyi  9.3.1875  Viipurissa,  mutta  asui  lapsuudestaan  saakka

Pietarissa,  missä  kävi  Pietarin  ruotsalaisen  alkeiskoulun  Narvan  tullin  lähellä.  Siellä  hän
venäjänkielen  lisäksi  oppi  saksankieltä.  Oskar  aloitti  työelämänsä  13  vuotiaana  niittien
kuumentajana laivatelakalla. Tämän jälkeen hän työskenteli kolme vuotta kultasepän opissa.
Vielä kerran ammattia vaihdettuaan hän pääsi Putilovin tehtaille rasvaajaksi ja sitten vuonna
1895 päätyi  sorvaajaksi Putilovin tehtailla,  missä teki 11–12-tuntisia  työpäiviä.  Siellä hän
osallistui ensiaskeleitaan ottavaan ammattiyhdistystoimintaan. (Engberg (b), 1950, Sohkanen
1984.) 

Pietarissa  perustettiin  (luvaton)  sosialidemokraattinen  Työväenluokan  vapautuksen
taisteluliitto  vuonna  1895.  Lenin liittyi  siihen  tutustuttuaan  sitä  ennen  samana  vuonna
toukokuussa  Sveitsissä  Plehanovin  ystäviensä  kanssa  perustamaan  ”Työn  vapautuksen
ryhmään”. Ryhmä julisti vain marxismin tarjoavan avaimen Venäjän ymmärtämiseksi ja sen
muuttamiseksi. Työväenluokan vapautuksen taisteluliitto aloitti keskustelupiirit ja poliittisen
agitaation ja lentolehtisten jaon teollisuustyöläisten parissa.  Oskar Engberg toimi Venäjän
sosialidemokraattisessa Pohjolan ryhmässä, jonka johtaja oli Lenin. (Service 2000, 64,121,
124–125,  Suomen  Sosialidemokraatti  6.12.1955,  Lenin,  Suomen  Sosialidemokraatti
22.4.1950.)

Kun  kansalaislevottomuudet  alkoivat  1890-luvun  puolivälissä,  Venäjän
ammattiyhdistysliikkeen  nousu  pani  pisteen  viranomaisten  suvaitsevaisuudelle.  Engberg
pidätettiin  ensimmäisen  kerran  syytettynä  osallistumisesta  kiellettyyn  työväenliikkeen
toimintaan  ja  luvattomasta  lentolehtisten  jakamisesta.  Hän  istui  kaksi  ja  puoli  kuukautta
tutkintovankilassa,  kunnes pääsi vapaaksi.  (Minkkinen 2004, Sellmer 1950, Service 2000,
125, Engberg, Oskar (a), haastattelu 1953.)

Työväenluokan  vapautuksen  taisteluliiton  jäsenet  pidätettiin  5.12.1895  ja  vietiin
tutkintovankeuteen.   Kaikki  taisteluliiton  jäsenet  määrättiin  2.1.1897  kolmen  vuoden
“hallinnolliseen karkotukseen” Siperiaan. Engberg taisteluliiton ja ammattiliiton jäsenenä sai
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”kansan  villitsijänä”  saman  kolmen  vuoden  tuomion  luvattomien  lentolehtisten
levittämisestä. Hänet karkotettiin tutkintovankilan ja Moskovan siirtovankilan kautta valtion
kyydillä, juna- ja hevoskyydillä sekä jalkaisin, Shushenskojen järvenrantakylään (noin 600
km Krasnojarskista) Jenisein kuvernementin Minusinskin piirissä. Shushenskojen kylässä oli
yli tuhat asukasta. Leninille, joka oli määrätty samaan karkotuspaikkaan, annettiin 14.2.1897
lupa matkustaa omalla kustannuksellaan 23.2.1897 matkustajajunalla Moskovasta Siperiaan,
ja  hän  oli  ennen  Engbergiä  karkotuspaikassaan.   Mitä  vaarallisempi  karkotettu  oli,  sitä
kaukaisempi oli karkotuspaikka. Yksittäisille karkotetuille myönnettiin lupa asua määrätyssä
talossa,  käydä  palkkatyössä  ja  matkustaa  lähimpiin  kaupunkeihin  sisäasiainministeriön
riskikartoituksen  mukaisesti.  Karkotuspaikkaan  tultuaan  Engberg tiedusteli  kylän
vanhimmalta,  onko  paikkakunnalla  toisia  ”poliittisia”.  Hänet  ohjattiin  Leninin luo,  jonne
tultuaan  hän  totesi  kasvonpiirteet  tutuiksi,  mutta  ei  tuntenut  henkilöä.   Lenin suhtautui
nuoreen työmieheen hyvin ystävällisesti, auttoi Engbergiä asunnon hankkimisessa ja kirjoitti
tulokkaan puolesta  anomuksen valtion kuukausiavustuksesta.  Vastapäätä  kyläraitin  toiselta
puolelta Engberg sai asunnon, josta ja ruoasta hän maksoi kuukaudessa viisi ruplaa. Tehtaan
työläisenä Engberg sai valtion myöntämän avustuksen kahdeksan ruplaa kuukaudessa, koska
”ei  ollut  minulle  työtä,  jota  olisin  pystynyt  tekemään tai  tottunut,  joka olisi  antanut  siitä
minulle leivän”. Kun Leninin asunnossa oli runsaasti saksankielisiä kirjoja, katseli Engberg
niitä  uteliaana,  jolloin  Lenin tiedusteli  häneltä,  mitä  hän  tiesi  sosialidemokraattisesta
aatteesta.  Oskar ilmoitti  olevansa kiinnostunut,  mutta  tietävänsä  varsin vähän.  Kun Lenin
kuuli Oskarin olevan innostunut aatteesta, oli Lenin siihen todennut, että aloitetaanpa Saksan
Sosialidemokraattisen  Puolueen  Erfurtin  ohjelmasta.  Näin  hän  joutui  samalla  Leninin
“oppilaaksi”, jota kesti karkotusajan. Lenin, kuten Oskar sanoi haastattelussaan (1953), koetti
selittää  perin  pohjin.  Mentiin  melkein  Erfurtin  ohjelma  loppuun,  ennen  kuin  morsian,
Krupskaja,  tuli  Pietarista.  Tuona  aikana  Lenin oli  omaksunut  sosialidemokraattisen
työväenliikkeen toimintaperiaatteen. Venäjällä oli syntynyt ensimmäisiä työväenliittoja 1870-
luvulla,  mutta  niillä  ei  ollut  yhtenäistä  ohjelmaa.  Minskissä  perustettiin  1898  Venäjän
Sosialidemokraattinen Puolue. Sen piirissä oli poikkeavia tavoitteita. Puolue jakaantui vasta
II  puoluekokouksessa,  joka  pidettiin  1903  Brysselissä  ja  siirtyi  sieltä  jatkokokoukseen
Lontooseen,  missä  puolueen  hajaantuminen  mensevikkeihin  ja  bolsevikkeihin  tapahtui.
(Minkkinen  2004,  Sellmer  1950,  Service  2000,  126,  129,  132–133,  Engberg,  Oskar  (a),
haastattelu 1953, Engberg (b) 1956, Shadrina, I. 1970.)

Lenin anoi  8.1.1898  morsiamelleen  Nadezhda  Krupskajalle muuttolupaa
Shushenskojeen. Lupa myönnettiin, vaikka Krupskaja oli määrätty karkotettavaksi Volgan ja
Uralin välissä sijaitsevaan Ufan kaupunkiin. Nadezhda oli tarjoutunut Leninin morsiameksi,
kun  tämä  lähti  karkotukseen.  Lenin oli  varautunut  tulevan  vaimonsa  ja  anoppinsa
saapumiseen, vuokrannut isomman talon ja palkannut palvelustytön sekä varannut itselleen
työhuoneen  ja  pyytänyt  Venäjältä  kirjakokoelman.  Krupskaja  toi  mukanaan  Leninin
pyynnöstä  Engbergille  Oskarin  vanhempien  lähettämän kokoelman  kultasepän  työkaluja.
Kokoelma  painoi  parikymmentä  kiloa.  Engberg  tunnettiin  Shushenskojessa  ja  muissa
piirikunnan taloissa taitavana koruseppänä. Leninin ja Krupskajan häihin Engberg valmisti
kuparikolikoista  sormukset.   Isä  Orest  toimitti  Leninin ja  Krupskajan  vihkimisen  10.
heinäkuuta 1898 Shushenskojen Pietari-Paavalin kirkossa. (Minkkinen 2004, Sellmer 1950,
Service 2000, 134, 139, 142, Engberg (d) 1956, Shadrina, L. 1970.)

Engberg on muistellut tapahtumaa: “Muistan kuinka minua (ortodoksina) pyydettiin
kirkkoon pitämään kruunua morsiamen pään päällä vihkimisen aikana. Sulhasen pään päällä
kruunua  piti  eräs  talonpoika.  Minkäänlaiselta  juhlatoimitukselta  ei  koko  tilaisuus  meistä
tuntunut, vaan ainoastaan pakolliselta menolta. Vähemmän innostunutta mielialaamme kuvaa
ehkä sekin, että olimme kaikki arkitamineissa. Vihkimisseremonian jälkeen tulivat pappi ja
lukkari käynnille morsiamen luo. Talon emännältä oli lainattu teen kehittämistä varten iso
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samovaari ja Leninillä sattui olemaan pullo vodkaa skoolaamista varten. Perin sekalainen oli
seurakunta  pöydän  ympärillä,  eikä  juttu  oikein  tahtonut  luistaa.  Koetin  parhaan  kykyni
mukaan pitää humööriä yllä, skoolasin barjushkan (papin lempinimi) kanssa ja sain lukkarin,
joka muuten ei ollut kaikkein raitteimpia miehiä, innostumaan siinä määrin, että hän vakuutti
meille, että hyvä talo, vaikka vähän pitkät ryypynvälit. Ne välit tosiaan olivat hieman pitkät,
mutta kyllä lukkari piti tarkan vaarin siitä, että hänen omassa lasissaan ei pohja liian usein
paistanut. Uljanov alkoi jo hermostua moisesta vierailusta, ja aloin kautta rantain vihjailla,
että  olisi  jo  korkea  aika  lähteä  pois,  mutta  turhaan  -  lukkari  oli  puoliväkisin  papin
suosiollisella avustuksella raahattava ulos lempeää väkivaltaa käyttäen.  Myöhemmin purki
Krupskajan äiti käsityksensä tuosta hääillasta sanoiksi: ‘Olisimme olleet kuin hautajaisissa,
ellei  Oskar  olisi  ollut  meitä  ilahduttamassa’.”  (Engberg  (a)  1953,  Engberg  (d)  1956,
Minkkinen 2004.)

Lenin ja  Krupskaja  panivat  Engbergin  opiskelemaan  Marxin  ja  Engelsin
Kommunistisen  puolueen  manifestia  ja  Marxin  Pääomaa.  Engbergin  omaksumiskyky  ja
oppimenestys jättivät paljon toivomisen varaa, missä ei ole mitään ihmettelemistä, sillä hänen
koulutustasonsa  oli  vähäinen  ja  opiskelu  tapahtui  hänen  epätäydellisesti  hallitsemillaan
venäjän ja saksan kielillä. Engbergin äidinkielenä oli ruotsi. On pidettävä saavutuksena, että
hän ylipäätään pystyi lukemaan Pääomaa. Leninin tarkoituksena oli käyttää Engbergiä tämän
karkotuksen päätyttyä puoluetyöntekijänä. (Engberg (d) 1956, Minkkinen 2004.)

Kun  Leninin karkotusajan  loppu  lähestyi  vuoden  1899  lopussa,  valmisti  Engberg
Krupskajalle muistoksi kirjanmuotoisen rintakorun. Se oli tehty hopeisen kellon kuoresta ja
siihen  oli  tekstattu  “Marxin  Pääoman  I  osa”.  Engberg  oli  itse  työsuorituksestaan  ylpeä.
Krupskajakin oli ihmetellyt,  miten koru oli  saatu aikaan niin vajavaisilla työkaluilla,  kuin
Engbergillä oli ollut käytettävissään. Lenin valokuvautti itsensä Moskovassa ja lähetti kuvan
Shushenskojeen Engbergille,  jolla  oli  tuomiostaan  vielä  muutama kuukausi jäljellä.  Lenin
kirjoitti  kuvan  taakse  omistuskirjoituksen  ”Toveri  Oskar  Aleksanterinpojalle  muistoksi
yhdessä  vietetystä  elämästä  1897–1900”.  (esillä  Tampereen Lenin-museossa).  (Minkkinen
2004, Shadrina, I. 1970, Lenin ja Suomi, osa I, 45, Neuvosto-Karjala 20.8.1969.)

Engbergin  karkotusaika  päättyi  vuonna  1900.  Edellisenä  vuonna  olivat  alkaneet
Suomea ja suomalaisia vastaan sortotoimet. Niihin sisältyi  myös se, että suomalaiset eivät
saaneet ilman erillistä lupaa asettua Pietariin ja Moskovaan. Sortotoimiin liittyvänä venäläiset
viranomaiset olivat kieltäneet Engbergiltä oleskelun Pietarissa ja Moskovassa. Voidakseen
asua kyseisissä kaupungeissa hänen olisi tullut tehdä anomus, mutta siitä hän kieltäytyi  ja
siirtyi  Siperiasta  palattuaan  Viipuriin.  Siellä  hän  osallistui  sikäläisen  työväenyhdistyksen
toimintaan.  Ilmeisesti  Shushenskojessa  tehdyn  sopimuksen  mukaisesti  Engberg  kirjoitti
touko-kesäkuun vaihteessa kohtalotovereilleen.  Krupskaja ja Lenin ehdottivat  Engbergille,
että  tämä ryhtyisi  kuljettamaan kirjallisuutta  kaksipohjaisissa matkalaukuissa Tukholmasta
Pietariin  tai  pestautuisi  salakuljetusta  varten  koneenkäyttäjäksi  jollekin  laivalle.  Koska
Engberg oli viranomaisten valvonnan alainen, hän kieltäytyi ehdotetuista tehtävistä. Hän ei
myöskään  ryhtynyt  noutamaan  kirjallisuutta  Königsbergistä  Saksasta.  Engberg  katosi
maanalaisen  toiminnan  tehtävistä  vuoteen  1905  saakka.   Parempia  työmahdollisuuksia
etsiessään Engberg päätyi Pyhtäälle Stockforssin puuhiomon palvelukseen. Siellä hän ryhtyi
vuonna 1903 teollisuustyöväen keskuudessa virittelemään työväenyhdistyksen perustamista.
Keskustelut  johtivat  toimintaan.  Stockforssin  (myöhemmin  nimeltään  Pyhtään)
työväenyhdistys  perustettiin  20.3.1904.  Engberg  tuli  valituksi  työväenyhdistyksen
johtokunnan jäseneksi ja oli myös yhdistyksen puheenjohtajana. (Minkkinen 2004, Pyhtään
Työväenyhdistyksen historiikki 1904–1984, Lenin ja Suomi, osa I, 45, Tamminen 1987, 28,
Aho 1978, 15.)

Oskar Engberg oli jossakin vaiheessa siirtynyt Pyhtäältä Helsinkiin. Hän oli Helsingin
työväenyhdistykseen perustetun venäjänkielisen  yhdistyksen,  joka toimi  osastona  (POTPC
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myös  TPC), perustavassa kokouksessa 17.12.1905 ja  tuli  valituksi  osaston ensimmäiseksi
puheenjohtajaksi. Osasto koostui Venäjällä asuneista ja venäjäntaitoisista suomalaisista sekä
Suomeen saapuneista venäläisistä  pakolaisista.  Osaston kokouksia alettiin  pitää Engbergin
asunnossa.  Osaston  puheenjohtajan  tehtävää  hän  hoiti  30.7.1907  saakka.  Vuoden  1905
suurlakon  aikana  2.11.  aktivisti  Bruno  Nylander (luultavasti)  palasi  Pietarista  Helsinkiin
saadakseen suomalaiset  rautatieläiset  mukaan  lakkoon.  Helsingin  venäläisten  kokouksessa
Oskar  Engberg puolusti  lakon  jatkamista,  mutta  esiintyi  kokouksessa  yksityishenkilönä.
Poliisidepartementin saamien tietojen mukaan hän oli suunnilleen samaa mieltä kuin SDP:n
kanta oli,  mutta  Venäjältä  tulleet  osaston agitaattorit  tähtäsivät  yleisvenäläiseen kapinaan.
Engberg  toimi  bolshevikkien  sotilastyöntekijöiden  ja  suomalaisten  punakaartilaisten
yhdysmiehenä  eikä  kaihtanut  sekaantumasta  myöskään  aseiden  hankintaan.  Viaporin
kapinassa 1906 hän toimi kapinallisten valtuuskunnassa luultavasti  tulkkina.  Kun Senaatti
vuonna  1906  lakkautti  punakaartit,  ei  Helsingin  työväentalon  pihamaalla  3.8.  pidetty
joukkokokous  hyväksynyt  puoluehallinnon  ja  suurlakkokomitean  yhteistä  yleislakon
lopettamisehdotusta.  Huomattava  osa  Helsingin  järjestäytynyttä  työväkeä  halusi  jatkaa
lakkoa. Oskar Engberg ilmoitti kokouksessa, että Pietarista tullut lähetti (keskuskomitean tai
bolsevistisen keskuksen edustaja) oli  vakuuttanut  Venäjällä  alkavan parin päivän kuluttua
yleislakon.  Engberg  puolusti  lakon  jatkamista.  Vuonna  1907  hän  oli  Suomessa  olevien
venäläisten  (illegaalisessa)  kommunistien  vallankumouksellisessa  toimenpanevassa
komiteassa vastuunalaisessa tehtävässä.  (Työväen Arkisto, Helsingin Työväenyhdistys HC 1,
Sellmer 1950, Lenin ja Suomi, osa I, 45, Kujala 1989, 151-152, 183, 185, 237-238.)

Oskar  Engberg valittiin  Suomen  venäläisen  työväestön  edustajaksi
sosialidemokraattisen  puolueen puolueneuvostoon syksyllä  1906 ja  oli  1.9.1907 pidetyssä
puolueneuvoston  kokouksessa  edustamassa  venäjänkielistä  työväestöä  (Helsingin
Työväenyhdistyksen  venäjänkielinen  osasto).  Lenin  kävi  1906  tapaamassa  Engbergiä
Pietarinkadun asunnossa. Viranomaisten kiellettyä kesällä 1907 venäläisen osaston ja osan
sen  jäsenistä  suuntautuessa  terrorismiin  Engberg vetäytyi  jälleen  syrjään  (maanalaisesta)
poliittisesta  toiminnasta.  Vielä  joulukuussa  1907  Lenin kävi  tapaamassa  Engbergiä
Helsingissä  Pietarinkatu  18:ssa  olevassa  vuokralaisasunnossa värväämässä  häntä  johonkin
tehtävään, mutta Engberg kieltäytyi. Hän oli jo mennyt naimisiin ja ”lapsia alkoi tulla yksi
toisensa perään”. Engbergin rauhoittelusta huolimatta hänen vaimonsa pelkäsi poliisia. Lenin
huomasi Oskarin olevan ”jo huono vallankumousmies”, neljä lasta ja toimeentulo niukassa.
Tämän  jälkeen  Engberg  ei  enää  tavannut  Leniniä.  Oskar  vetäytyi  eroon  illegaalisesta  ja
vallankumousta  tavoittelevasta  ajatussuunnasta.  (Työmies  4.9.1907 No 203 s.  5,  Lenin ja
Suomi, osa I, 45, 218, Neuvosto-Karjala 19.10.1969)

Venäjän  laivaston  pitäessä  Helsingin  Kruunuvuorenselkää  kotipaikkanaan  oli  sillä
Katajanokalla  laivatelakka,  jonka  palveluksessa  Engberg  työskenteli  sorvarina.   Valtion
rautateiden Pasilan konepajalla hänen työjaksonsa oli 1924-1942. Engberg osti asuintontin
Korson Nissbackasta Osuuskunta Toimelalta ja rakensi sille talon. Talo lienee tullut valmiiksi
1910, jolloin muutamasta tapahtumasta voidaan päätellä Engbergin ryhtyneen osallistumaan
paikkakunnan järjestöelämään ”innokkaasti”, kuten hän (1953) haastattelussaan sanoi. Sinä
vuonna perustettiin urheiluseura Korson Kalske. Tässä kokouksessa, josta ei ole osanottajien
luetteloa,  lienee  Oskar  ollut  mukana,  koska  seura  perustettiin  työväenyhdistyksen
alaosastoksi.  Samana  vuonna  alettiin  pitää  Nissbackassa  työväenyhdistyksen
agitaatiotilaisuuksia. (Sellmer 1950, Engberg (a) 1963, Neuvosto-Karjala 2.3.1969.)

Vuonna 1917 Korson Työväenyhdistyksen johtokunnan jäseninä olleet muurari J. V.
Koskinen ja  sorvaaja  Oskar  Engberg vetäytyivät  yhdistyksen  toiminnasta  syrjään
yhteiskunnallisten  vastakohtaisuuksien  ja  mielipiteiden  kärjistyttyä  sekä  järjestyskaartin
tultua perustetuksi ja etenkin sen julistauduttua punakaartiksi. (Honkanen 2004).
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Vastoinkäymiset  eivät  koskaan  pystyneet  lannistamaan  Oskar  Engbergiä,  jonka
luottamus oikeudenmukaisempaan tulevaisuuteen oli horjumaton. Valtakunnallisen tilanteen
rauhoituttua  Oskar  Engberg kutsui  ”vanhan” Korson Työväenyhdistyksen  jäseniä  kotiinsa
vuonna  1919  herättämään  Korson  Työväenyhdistyksen  toimintaan.  Hän  oli  pitkään
yhdistyksen puheenjohtajana, sihteerinä ja toiminnan ylläpitäjänä noina vaikeina alkuvuosina
ja  viitoitti  monien  vuosien  ajan  yhdistyksen  kulkemaan  sosialidemokraattisen  puolueen
omaksumaa maltillista ja rakentavaa työväenliikkeen tietä. 

Vuonna 1937 Engberg matkusti seuramatkalle Neuvostoliittoon. Intouristin oppaalle
hän  mainitsi  tuntevansa  Leninin ja  tämän  puolison  Krupskajan.  Häntä  ei  aluksi  uskottu.
Ajateltiin, että “pappa” laskettelee palturia, mutta asia tarkistettiin ja hänet vietiin Moskovaan
salonkivaunussa tapaamaan Krupskajaa. Heidät valokuvattiin Moskovan Lenin-museossa ja
kuva on esillä Tampereen Lenin-museossa. (Minkkinen 2004.)

Oskar  Engberg,  joka  sai  Valtionrautateiden  eläkkeen  täytettyään  63  vuotta
maaliskuussa  1938,  oli  viimeisen  kerran  Korson  Työväenyhdistyksen  vuosikokouksessa
20.2.1938,  jolloin  hän  ilmoitti  muuttavansa  pois  paikkakunnalta  eikä  suostunut  ottamaan
vastaan  uusia  tehtäviä.  Hän ei  kuitenkaan heti  muuttanut,  vaan asui  varsin pitkään yksin
omakotitalossaan  Korson  Nissbackassa.  Vuonna  1949  Oskar  Engbergille  luovutettiin
puolueen  veteraanimerkki.  Oskar  Engbergin täyttäessä  80  vuotta  järjestettiin  hänen
kunniakseen kansalaisjuhla (Johtokunta 12.2.1953).

Elämänsä  loppuvaiheessa  Engberg  oli  kiinnostunut  teosofiasta4 (Minkkinen  2004).
Oskar Engberg kuoli 5.12.1955. 

Karl Hjalmar Nieminen 

Karl  (Kalle)  Hjalmar  Nieminen syntyi  28.3.1899  Helsingissä.  Kiinteistöä
omistamattomat  Kallen  vanhemmat,  jotka  Lopella  asuessaan  olivat  säätyjen  ulkopuolella
olevaan väkeen ”irtonaiseen väkeen” kuuluvia, hakeutuivat vuonna 1888 Helsinkiin työtä ja
toimeentuloa etsimään. Asunto löytyi Kallion kaupunginosasta III linjalta. Isä oli kirvesmies
ja  äiti  hoiti  10-lapsista  perhettä.  Perheessä  oli  viisi  tyttöä  ja  viisi  poikaa,  joiden
syntymäikäeroa oli kaksi ja puoli, kolme vuotta. 

Kalle  kävi  Kallion  kansakoulussa  ala-  ja  yläluokat,  yhteensä  neljä  luokkaa,  sekä
Kasarminkadun  koulussa  1913  vapaaehtoisen,  viidentenä  luokkana,  jatkokoulun,  jossa
opetettiin metallityötä,  kirjansitomista ja puutöitä.  Näistä muodostui Kallen peruskoulutus.
Myöhemmin,  jo  pitkä tovin  työelämässä  oltuaan,  Kalle  kävi  rakennustyöntekijäin  kurssin
Helsingin  Taideteollisuuskorkeakoulussa  1921.  Helsingissä  ollessaan  Kalle  oli
työväenopiston luentoja kuuntelemassa.

Työelämän Kalle aloitti vuonna 1914 linnoitustöissä Malmilla toisen samanikäisen ja
-kokoisen  kanssa.  Kun  työmaalle  tuli  ”kymppiä”  isompia  pomoja,  täytyi  poikien
pienikokoisina ja nuorina mennä piiloon, kun niin nuoria ei olisi saanut olla vallitöissä, jotka
jatkuivat sitten vielä Helsingin edustalla saaressa. Vuonna 1918 oli Kalle Nieminen osallistui
kansalaissotaan  palvelemalla  Punakaartin  järjestysjoukoissa  Helsingissä.  Varsinaisiin
sotatoimiin hän joutui osallistumaan kerran.  Helsinkiläisistä  kirvesmiehistä koottu joukko-
osasto  joutui  lähtemään  noutamaan  asejunaa  Viipurista.  Menomatkalla  juna  pysähtyi
Korialla,  jossa  käytiin  taisteluja.  Tuolloin  Kalle  joutui  ampumaan  muutaman  laukauksen,
jotka muuten olivat ensimmäiset  laukaukset,  jotka hän oli  elämässään kiväärillä  ampunut.
Osallistumisestaan  vuoden  1918  tapahtumiin  ja  Kalle  sai  19  vuotiaana  ”Avunannosta
valtiopetokseen  ehdollisen”  ja  menetti  kansalaisluottamuksensa  neljäksi  vuodeksi.  Hänet
vapautettiin Riihimäen Sotavankileiristä heinäkuun 20. päivänä 1918. 

4 Uskonnollis-mystinen oppi asettaa päämääräksi ihmisen eettisen täydellistymisen.
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Vankileiristä  vapauduttuaan  Kalle  toimi  rakennuksilla  kirvesmiehenä  ja  erikoistui
parkettilattioiden  tekijäksi.  Hän  siirtyi  Billnäsin  tehtaitten  palvelukseen  ja  hoiti  aina
sotavuosiin asti  ne Billnäsin tehtaitten parkettityöt,  joita Helsingin kaupungin alueella piti
tehdä. Pahimpana pulakautena 1930-1933 Kalle oli Billnäsin tehtaiden parkettiurakoitsijana,
siis liikemiehenä itsenäisenä yrittäjänä, jolla oli hyviä urakoita. Taloudelliset vaikeudet eivät
häntä kuristaneet. Viimeinen työ, mitä hän Billnäsin palveluksessa oli tekemässä, oli USA:n
lähetystön sisustan parkettityöt. Siihen kuuluivat lattiaparketit, tammiraput, seinäpaneelit ja
kattopaneelit.  Kesken  työn  nostomies  Nieminen sai  kutsun  sotaväkeen,  astui
sotapalvelukseen  Jv.  Koulutuskeskukseen  maaliskuussa  1940,  ja  osallistui
valmiuskoulutukseen. USA:n lähetystö toimitti Kallelle lausunnon liitettäväksi anomukseen
saada lomaa keskeneräisen työn loppuun saattamiseksi. Sen perusteella hänelle myönnettiin
kuukauden työloma, mutta tehtiin myös päätös, jolla nostomies Karl Nieminen vapautettiin
ikänsä perusteella palveluksesta toukokuussa 1940. Parkettityöt  hoidettiin loppuun. Tämän
jälkeen Korson yleinen sauna valmistui ja siitä tuli Niemisen perheen työllistäjä. (Nieminen
Kalle haastattelu 1980, Nieminen Kalle käsikirjoitus saunan perustamisesta, Nieminen, Impi.
Työväen Arkisto S 91 ja 92, Nieminen Impi, Helsingin pitäjä 1979.)

Vuonna  1942  asemasodan  aikana  lähetti  Korson  Työväenyhdistys  lähetystöjä
tervehtimään rintamajoukkoja,  tutustumaan niiden oloihin ja tuomaan myönteisiä kotiväen
terveisiä  sekä viemään tuomisia.  Kalle  yhdistyksen edustajana  joutui  menemään  Karjalan
rintamalle  Seesjärven  rintamalohkolle.  Vierailukäynnillään  hän  kirjoitti  kotiin  Impille
tekevänsä pitkää päivää, kun vierailee Korson Työväenyhdistyksen ja Korson Vedon poikien
luona  noin  75  korsussa  aamusta  iltamyöhään.   Tätä  tehtävää  varten  urakoitsija  K.  Hj.
Nieminen sai  toisen  luokan  meno-  ja  paluulipun  Keravalta  Karhumäkeen.  Hänelle  tuli
11.12.1942   1988:n  komentajan  kiitoskirje  vierailusta  rintamalla  kotiseudun  edustajana
tervehtimässä  rintamasotilaita  ja  erityisesti  niistä  tuomisista,  joita  yksikön  miehet  saivat
korsolaisilta  Kallen tuomisina.  (Nieminen,  Kalle  haastattelu  1980, Työväen Arkisto S 92.
Impi Niemisen arkisto, kansio 2.)

Helsingissä  oloaikanaan  Kalle  oli  mukana  Ihanneliitossa,  sosialidemokraattinen
varhaisnuorisojärjestö,  mutta  ei  kovin aktiivisesti.  Ihanneliitto,  joka oli  perustettu  1902 ja
lakkautettu tsaarin ukaasilla 1912, kiinnitti huomiota urheiluun ja retkeilyyn luonnossa sekä
henkisten arvojen tuntemukseen.  Sen toiminta oli likellä sos.-dem. naisliittoa, joka tuki sen
toimintaa.  Varsinaiseen järjestötoimintaan Kalle osallistui vuoden 1919 jälkeen Sörnäisten
sosialidemokraattisessa  nuoriso-osastossa  ja  urheiluseura  Helsingin  Ponnistuksessa.  Kun
Ponnistus tuli  nuoriso-osaston alaosastoksi,  tuli  Kallesta  sen vetäjä.  Voidakseen suoriutua
urheiluohjaajan  tehtävistä  kävi  Kalle  Työväen  Urheiluliiton  ensimmäisen
voimisteluohjaajakurssin.  Varsinaisen  voimisteluohjauksen  lisäksi  hän  toimi  voimistelu  ja
kilpailutuomarina.   Sörnäisten  nuoriso-osasto  liittyi  sitten  20-luvulla  kommunistiseen
rintamaan  ja  tuli  lakkautetuksi.  Kalle oli  mukana  myös  ammattiosaston  toiminnassa
kuulumalla Kirvesmiesten ammattiosastoon, jonka toiminta loppui Suomen Ammattijärjestön
lakkauttamisen kanssa.    (Nieminen, Kalle haastattelu 1980.)

Naimisiin  mentyään  Kalle ja  Impi asuivat  Helsingissä  Kastellinkadulla  pienessä
huoneen  ja  keittiön  käsittävässä  asunnossa,  missä  Kalle  teki  ammattimiehenä  täydellisen
remontin.  Puolen vuoden kuluttua vuokraisäntä kuitenkin sanoi vuokrasuhteen irti.  Kallen
veli oli edellisenä vuonna ostanut Korsosta tontin, Kalle päätti, ettei häntä toista kertaa sanota
irti asunnosta, ja osti myös tontin Korsosta. Talon rakentamiseen kului aikaa viitisen vuotta.
Kallen työpaikat  olivat  Helsingissä.  Juna kulki  silloin Helsingistä  Korsoon tunnin ajan ja
linja-autoliikennettä hoiti Huttusen liikenne. 

Impi  liittyi  Korson  Työväenyhdistykseen  vuonna  1929,  mutta  Kalle  vasta  1930
Engbergin houkutuksesta. Kalle Nieminen ja Oskar Engberg olivat vanhastaan tuttuja. Kun
työväenyhdistys  omisti  Korpela-kiinteistön  ja  rakensi  sinne  tanssilavan,  jonka  päälle  oli
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määrä rakentaa työväentalo, oli Kalle ollut sitä urakoimassa, Kalle ei vielä asunut Korsossa,
mutta Engbergin tuttuna hän oli osallistunut siihen.  ”Keppitehtaan” ja Korpela-kiinteistöjen
jälkeen työväenyhdistys oli ostanut Metsolantien varren tontit ja rakentanut työväentalon Kun
se pian joutui taloudellisesti ahtaalle ja oli menettää lähes maksetut tontit ja työväentalon,
kääntyi  Engberg Niemisen Kallen puoleen ja pyysi  liittymään työväenyhdistykseen. Uusia
voimia tarvittiin myös siksi, että kommunistien, joilla ei ollut mahdollisuutta toimia julkisesti,
arveltiin  hakeutuvan  työväenyhdistyksen  jäseniksi,  jolloin  omaisuus  olisi  taas  vaarassa.
Ajatus liittyä ei ollut vieras ja niin Kallesta tuli Korson Työväenyhdistyksen jäsen. Kalle itse
arveli,  ettei  hänestä  olisi  tullut  työväenyhdistyksen jäsentä,  ellei  Impi olisi  mennyt  siihen
jäseneksi  puolta  vuotta  aikaisemmin.  Siitä  alkoi  Kallen  toiminta  Korson
Työväenyhdistyksessä,  ensimmäisenä  vuonna jo  johtokunnan täydennysjäsenenä,  yhteensä
11 vuotta  puheenjohtajana ja kolme vuotta  sihteerinä.  Puheenjohtajan ja sihteerin  kausiin
osuu myös hänen olemisensa rahastonhoitajana, johtokunnan varsinaisena jäsenenä vuodesta
1931 lähtien, muutaman vuoden keskeytyksiä lukuun ottamatta, aina vuoteen 1947 saakka.
(Nieminen, Kalle haastattelu 1980.)

Välirauhan  aikana  kommunistit  saivat  vallatuksi  työväenyhdistyksen  johtokunnan,
ainoastaan  puheenjohtajana  toimiva  Pauli  Pennanen oli  sosialidemokraatti.  Hän  ja  Kalle
Nieminen saivat  Niemisen  suunnitelman  mukaisesti  sääntöjen  puitteissa  hoidetuksi
kokouksessa  asiat  niin,  että  kommunistinen  johtokunta  erosi  lähes  kokonaisuudessaan  ja
voitiin valita uusi, missä olivat sosialidemokraatit.

Kallen johdonmukaisen toiminnan ansiosta Korsoon perustettiin työväen urheiluseura.
Niemisen lähettyvillä asui kansanparantajan tyttärenpoika Ilkka Frank, joka harrasti ahkerasti
urheilua, hyppeli ja urheili yksinään, kun ei ollut kavereita. Hän oli kerran kysäissyt Kallelta,
miksi ei perusteta tänne työväen urheiluseuraa. Kalle oman aikansa harkittuaan näki asiassa
laajempia mahdollisuuksia ja tuli siihen ajatukseen, että jos työväen urheiluseura perustetaan
työväentalolle, saadaan sitä kautta myös työväenyhdistykseen jäseniä.   Asiasta ilmoitettiin
(tolppailmoitus) kaksi kertaa ja pyydettiin kokoontumaan Kallen kotiin. Kaksi kertaa Kalle ja
Ilkka istuivat kahdestaan. Vasta kolmas kerta toi tuloksen. Silloin saatiin kokous aikaiseksi ja
Kalle toimi sen sihteerinä. Perustettiin vuonna 1934 Voimistelu- ja urheiluseura Korson Veto,
joka liittyi  TUL:n Uudenmaan piirin jäseneksi ja sitä kautta TUL:ään. Kalle oli oikeassa.
Työväenyhdistykseen tuli runsaasti jäseniä.

Korson  Työväen  Näyttämön  toimintaan  Kalle  Nieminen osallistui  ahkerasti.  Hän
näytteli ja ohjasi näytelmiä, joita myös Impi kirjoitti. 

Kun  työväentaloa  kunnostettiin  ennen  sotaa  toimintakuntoon,  oli  Kalle  ahkerasti
mukana  tekemässä  töitä,  mutta  myös  ohjaamassa  töiden  valmistumista.  Hän
tuttavuussuhteillaan  sai  Korsossa  asuvan  helsinkiläisen  putkifirman  omistajan  Sundmanin
lahjoittamaan keskuslämmityskattilan ja lämpöputket,  jotka Kalle sitten asensi paikoilleen.
Ylpeänä Kalle sanoikin, että ne olivat minun talkooni ja minun hommaamiseni. Tavarasta en
maksanut  mitään,  suhteilla  sain.   Voidakseen  saada  sota-aikana  työväentalon  pysymään
kunnossa  ja  suhteellisen  lämpimänä,  ettei  se  kostuisi,  vuokrasi  hän  työväentalon  salin
koritehtaalle punontasaliksi ja sai siten vuokratuloilla hankituksi työväentalon lämmityksen.
(Nieminen, Kalle haastattelu 1980.)

Tuusulan  kunnan  alueella  asuessaan  Kalle  otti  osaa  kunnalliselämään  ja  toimi
kunnanhallituksen varajäsenenä ja sosiaalilautakunnan jäsenenä vuosien ajan. Lisäksi hän otti
kotonaan  vastaan  korsolaisten  veroilmoitukset.  Korson  alueen  tultua  liitetyksi  Helsingin
maalaiskuntaan oli Kalle sosiaalilautakunnan jäsenenä.

Kalle oli sodan jälkeen Tuusulan alueella asuvien korsolaisten sosialidemokraattien
edustajana  Tuusulan  Sosialidemokraattisen  kunnallistoimikunnan  jäsenenä  sekä
kunnallisjärjestön  edustajiston  jäsenenä,  ennen  Korson  alueen  liittämistä  Helsingin
maalaiskuntaan.
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Kallen toiminnan lähtökohtana työväenliikkeessä on ollut: Kaikissa olosuhteissa on
aina vähän parantamisen varaa. Sitä mukaa, kun tekniikka ja muodot kehittyvät, sen mukana
tulevat  ihmisille  vähän paremmat  oltavat.  Mitään  pysyvää  sosialistista  yhteiskuntamuotoa
emme ole odottaneet,  sillä  yhteiskunta  kehittyy  aina sitä  mukaa,  kun ajatus yhteiskunnan
tehtävistä uudistuu. Joukkotoiminnalla voidaan vaikuttaa elämän muutokseen.

Kalle Nieminen kutsuttiin yhdistyksen kunniapuheenjohtajaksi (Johtokunta 1.8.1947).
Joulukuun kokouksessa 13.12.1977 paljastettiin yhdistyksen veteraanijäsenen Kalle Niemisen
muotokuva, jonka oli maalannut kunnallisneuvos Eino Sirén.

Henkilökuvia

Nieminen, Impi

Impi Nieminen, os. Piirainen, syntyi 21.10.1904 Kangasniemellä savutorpassa. Hänen
vanhempansa  olivat  kuuromykkiä,  äiti  Malviina  os.  Ylönen,  kävi  koulua  Mikkelin  ja
Jyväskylän  kuuromykkäin  kouluissa  hyvin  arvosanoin.  Isä  Kosti  joutui  vuonna  1916
hoidettavaksi  ”Kunnallistaloon”.  Silloisten  yhteiskunnassa  vallinneiden  käsitysten  mukaan
molempien  vanhempien  ”vajavaisuuksien”  vuoksi  Impi  toimitettiin  kasvatettavaksi
”normaaliin perheeseen”. Impi oli kasvattityttärenä Lindénin perheessä Kotkassa, missä hän
kävi Hovinsaaren kansakoulua. Kasvukodissa Impi kiintyi kirjallisuuteen, joka ruokki hänen
heräävää  kirjallista  esittämistapaansa  sekä vahvisti  itsenäisen  ilmaisutaitonsa  kehittymistä.
Rippikoulusta  hänet  erotettiin  liiallisen  tanssihalujen  ja  elokuvainnostuksen  vuoksi.
Työelämää harjoiteltuaan ja itsetunnon vahvistuttua päätti Impi etsiä, kyllästyttyään Kotkan
ahtaaseen henkiseen ilmapiiriin, laajempia mahdollisuuksia edetä elämässään toiveammattiin
ja  siirtyi  18-vuotiaana  Helsinkiin.  Kirjallisesti  lahjakkaana  hän  alkoi  kirjoittaa  tarinoita
kaunokirjalliseen  viikkolehti  Säteeseen,  Porissa,  ja  sanomalehtiuutisia  Suomen
Sosialidemokraattiin. Haaveena oli päästä sanomalehden toimittajaksi, mutta puuttui rohkeus
mennä päätoimittajalta  kysymään toimittajan paikkaa.   (Nieminen,  Impi Työväen Arkisto,
Hertell, Anna-Liisa, 1994, Vantaan Sanomat 23.10.1994, Impi Niemisen kertoma.)

Impi  avioitui  20-vuotiaana  (1924)  Kalle  Niemisen kanssa.  Ennen  avioitumistaan
molemmat erosivat, Kalle vuonna 1920 ja Impi vuonna 1923, kirkon jäsenyydestä. Kysymys
ei ollut  kirkonvastaisuudesta,  vaan valinnan ja mielipiteen vapaudesta. Vapaaseen maahan
kuuluu  vapaus  valita  uskonto  ja  poliittinen  näkemys  sekä  oikeus  pitää  kiinni  omista
mielipiteistään.  Kun  Kalle  avioliiton  alkuvuosina  joutui  olemaan  töittensä  vuoksi  muilla
paikkakunnilla, kirjoittelivat he toisilleen hyvin ahkerasti, vielä myöhempinä vuosinaankin.
Kallen ollessa töittensä vuoksi poissa kodista Impiä ”ihan itketti”, kun hän nuorikkona joutui
olemaan yksin kotona, mutta eipä Kallenkaan mieli ollut iloinen.

Avioliitossa ollessaan Impi vieraili isänsä Kostin ja äitinsä Malviinan luona muutamia
kertoja ja hänellä oli kummankin vanhempansa kanssa kirjeenvaihtoa. Isä kirjoitti tyttärelleen
ja äiti osoitti vielä vuosina 1957 ja 1958 kirjeensä tyttärelleen ja vävylleen. (Impi Niemisen
arkisto Työväen Arkistossa S 91.)

Impi ja Kalle  muuttivat  vuonna 1925 Korsoon, josta Korsontien varrelta  Kalle oli
ostanut tontin maanviljelijä Enon maista. Tontti oli puolentoista kilometrin päässä asemalta
Tuusulan kunnan alueella. Impi sanoi Korson silloin olleen lähes erämaata. Työläisjunista jäi
pois  Korson  asemalla  vain  kourallinen  matkustajia.  Asema  ja  sen  länsipuoli  olivat
enimmäkseen  Keravan  kauppalaa.  Omin  käsin  Impi  ja  Kalle  raivasivat  tontin  lepikosta.
Elämä oli taloudellisesti niukkaa talon rakentamisen aikana ja kahta tytärtä kasvattaessa. Sen
vuoksi he koettivat olla omavaraisia niin paljon kuin mahdollista. Kesällä he keräsivät marjat
ja  sienet  aidan takana olevasta  metsästä,  pitivät  porsasta  ja  kanoja.  Sen lisäksi  Impin  oli
oltava monenlaisissa palvelusuhteissa, joista hän piti mieluisimpana myyjättären ammattia.
Impi  liittyi  Korson  Työväenyhdistykseen  vuonna  1929.  Työväenliikkeen  naistoiminta  oli
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läheistä  niin  käden  taitoa  ja  uutta  luovaa  mielikuvitusta  vaativissa  käsitöissä  kuin
kulttuuriharrastuksissakin. 

Kirjalliset  harrastukset jatkuivat koko elämän ajan ja kirjallinen luomisinto toi hän
elämäänsä  tyydytystä.  Hän  osallistui  Työläisnaisliiton  sekä  sosialidemokraattisen
puoluetoimikunnan kirjoituskilpailuihin, kirjoitti näytelmiä Yleisradioon ja erityisesti Korson
Työväen Näyttämöä varten. Useissa kirjoituskilpailuissa Impin kirjoitukset saivat palkintoja.
Suurena rohkeutena Impi piti sitä, että hän uskaltautui kirjoittamaan ”Tulenkantajiin” 1920-
ja 1930-luvuilla. Yhtenä aiheena hänellä oli kirjailija Leo Tolstoi. (Hertell, Anna-Liisa 1994.)

Impin  aloitteesta  vuonna  1937  Työväen  Sivistysliitto  toimitti  Impin  ja  Kallen
asuntoon  kolme  kirjakaappia  täynnä  kirjallisuutta.  Siitä  muodostui  Korson  kirjasto,  josta
korsolaiset  lainasivat  ahkerasti  kirjoja.  Kirjasto  siirtyi  myöhemmin  työväenyhdistyksen
tiloihin. (Nieminen, Impi 1979, Hertell, Anna-Liisa 1994, Vantaan Sanomat 23.10.1994.)

Kirjoittamista ja sen kautta mielipiteiden ja ajatuksien ilmaisemista Impi piti elämän
suolana, jonka avulla saadaan uskoa paremmasta huomisesta ja rikkaampia ajatuksia. Koko
elämänsä ajan Impi oli ahkera kirjoittaja. Hänen kirjoituksiaan julkaistiin kaunokirjallisessa
viikkolehti  Säteessä.  Impin  tuotantoa  olivat  näytelmät  ”Satimessa  1964,  ”Lintulauta”,
pienoisnäytelmä  ”Punainen  ruusu”,  romaanikäsikirjoitus  ”Onnellinen  nauru”,  novelli
”Kuivunut  oksa”,  Yleisradion  omaelämäkertakirjoituskilpailussa  1979  IV  palkinto,
radioluennaksi  tarkoitettuja  kertomuksia,  kuunnelma  ”Kaislankorsia”,  useita  kertomuksia,
runoja, esitelmiä ja puheita, puhekuoroesitys "Matkamme alkaa” sekä Ilmapöytäkirja Korson
Työväenyhdistyksen Ompeluseuran kokouksessa 21.9.1938.  Kirjoituksissaan hän Impi käytti
nimimerkkejä: Eela, H. A. Kemppi ja Lyyti.

Impin huoneentaulu: ”Itsetunto on itsensä sisäisten voimien etsimistä, löytämistä ja
hyväksikäyttöä, niin hyvässä kuin pahassakin. Itsekunnioituksen aiheet ilmaisee omatunto.”
(Nieminen, Impi. Työväen Arkisto S 91 ja 92, Impi Niemisen arkisto.)

Impi Nieminen antoi tammikuussa 1994 Korson Sos.-dem. Työväenyhdistykselle ja
Korson Vedolle  luvan perustaa Impi ja Kalle  Niemisen rahaston Kansan Sivistysrahaston
alaisuuteen. Sen tarkoitukseksi hän määräsi tukea korsolaisten nuorten urheilu-, nuoriso- ja
kulttuurityötä.

Kuinka minusta tuli Sauna-Kalle

Tämän  tarinan  81-vuotiaan  Kalle  Niemisen  kirjoituksesta  (1980)  on  otsikoinut  ja  muotoillut  Aarno
Tahvanainen. (Työväen Arkisto S 92. Impi Nieminen kansio 2.) 

Olimme asuneet Korsossa 13 vuotta,  kun vuonna 1938 kerran Korson keskustassa
kävellessämme näimme eräällä tontilla tehtävän maakauppoja. Kahdesta myytävänä olevasta
tontista oli toinen juuri myyty. Aloimme myyjän kanssa tehdä kauppaa ja tarjosimme toisesta
jäljellä  olevasta  tontista  neliöhinnan  käteismaksulla.  Myyjä  vähän  aikaa  harkittuaan
yllätyksemme hyväksyi tarjouksemme. Me häkellyimme tästä, sillä eihän meillä ollut mitään
tarkoitusta ostaa tonttia ja eihän sitä paitsi meillä ollut rahaakaan maan ostoon. Nyt tuli tosi
eteen. Pitäisikö meidän peruuttaa kauppa ja sanoa olleemme leikillämme tekemässä tarjousta.
Mutta kun hetkisen tuumimme, niin kauppa tuntui hyvin edulliselta. Uskoimme, että saamme
jostakin tarvittavan rahan kasaan. Näin teimme kaupan. 

Nyt meidän omistuksessamme oli tontti Korson keskustassa hyvällä paikalla, mutta
emme  tienneet,  mitä  sinne  rakentaisimme.  Siihen  aikaan  olivat  useimmat  korsolaiset
hyvänpäivän  tuttuja  keskenään.  Kun  heitä  tavatessamme  keskustelimme  asioista  ja
kyselimme, aloimme huomata mitä puutteita Korsossa oli. Kyllä täällä välttämättömimmät
olivat,  kuten  rautatieasema,  posti,  puhelinkeskus,  kansakoulu  ja  joitakin  pieniä
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sekatavarakauppoja.  Mutta toiveita riitti  kaikenlaisia.  Ehdotettiin hotellia,  Alkoa, kuppilaa,
saunaa ja jopa kirkkoakin.

Aikaa myöten sauna-ajatus valtasi mielemme. Sauna sosiaalisena laitoksena tyydytti
myös minun ajatuksiani ja yhteiskunnallisia näkemyksiäni, siksi kehittelin ajatusta edelleen.
Kun  tontilta  löytyi  hyvä  vesisuoni,  päädyimme  saunan  rakentamiseen.  Harkittiin  siinä
sekatavarakaupankin  perustamista,  mutta  miettimistä  aiheutti  se,  mitä  olisi  tehty vanhaksi
käyneelle tavaralle, sen sijaan edelliseltä päivältä jääneen saunaveden saattoi aina lämmittää
uudelleen. Veljeni Urho teki piirustukset. Siihen aikaan sai omalla tontilla rakentaa, mihin
itse katsoi parhaaksi. Piirustuksia ei kukaan kysellyt, kunhan vaan terveysviranomaisilta sai
luvan.  Sauna  rakennettiin  velaksi  ja  valmistui  käyttökuntoon  vuonna  1940.
Säästäväisyyssyistä jätimme pois julkisen mainostamisen, kun emme osanneet arvioida sen
merkitystä, ja se kostautui. Odottelimme saunaan asiakkaita, mutta puolen vuoden ajan vain
kourallinen  asiakkaita  haki  palvelujamme  eli  tuli  saunomaan.  Oli  siinä  pulmaa  laskujen
kanssa.  Saunan oli  oltava  kylpykuuma,  oli  siellä  sitten  neljä  tai  neljäkymmentä  kylpijää,
jollaiseksi sauna oli mitoitettu.

Sauna oli yksiosainen ja sen vuoksi miehet ja naiset joutuivat kylpemään eri päivinä
yhteensä  neljän  päivän  aikana  viikossa.  Sauna pestiin  joka  päivä  kloorikalkilla  puhtaaksi
bakteereista.  Löylyä  riitti  iltaan  saakka  mattimyöhäisillekin.  Vähitellen  tietoisuus  hyvistä
löylyistä  alkoi levitä  ja sauna alkoi  mainostaa itse  itseään,  joten sen taloudellinen  tilanne
parani. Hoidin saunaa yhdessä vaimoni Impin kanssa. Aika-ajoin tarvittiin apulaisiakin, töitä
kyllä  riitti.  Minä olin saunan lämmittäjä,  siivooja, istuin kassassa,  tein vastoja kesäisin ja
halkotöitäkin, mikä oli oma lukunsa sinänsä.

Minusta Korson yleinen sauna oli mielenkiintoinen työpaikka. Saunan pukuhuoneessa
näin  yhdellä  kertaa  leikkauksen  koko  Korson  väestörakenteesta.  Oli  monenlaisista
ammateista koostuva juttuporukka, joka tuli saunaan aina samaan aikaan tavatakseen samat
kaverinsa.  Toisaalla  taas  istui  löylyssä  pehmennyt  pankinjohtaja,  joka  leppoisasti  seuraili
pientä mustalaislasta, joka päättäväisesti itse yritti saada vaatteensa päälleen. 

Saunatontti  liikepaikkana  alkoi  kiinnostaa  muitakin  yrittäjiä.  Rakentamalla  oman
myymäläkioskinsa tontille aloittivat siellä monet tänä päivänä Korson uusissa liiketaloissa
palvelujaan tarjoavat kauppiaat. Saunarakennuksen lisäksi tontilla oli viisi myymäläkioskia ja
jäljellä olevalla maapalalla luvallinen torikauppaoikeus. Eripituisia aikoja tontilla oli myös
halkokauppa, bensa-asema, vaatekauppa, kampaamo, sähköliike, kelloseppä, kenkäkauppa ja
Keski-Uusimaan Korson konttori.

Näiden vuokrattujen liikepaikkojen ansiosta voitiin sauna pitää vielä pitkään senkin
jälkeen, kun helppohoitoiset jatkuvalämmitteiset saunat veivät asiakkaita yleisiltä saunoilta.
Asumistaso vesijohtojen ja kylpyhuoneiden myötä kohosi ja auttoi  Korson yleisen saunan
lopettamista.  Sauna  suljettiin  vuonna  1965.  Nykyään  paikalla  sijaitsee  usean  yrittäjän
yhteinen yritys nimeltään Korson myyntikeskus.

Uusia haasteita

Korson kunta

Korson  taajaman  syntyä  aseman  seudun  ympärille  Tuusulan  pitäjän  ja  Helsingin
pitäjän  rajaseudulla  pitäjänrajan  molemmilla  puolilla  ei  nähty  kummassakaan  kunnassa
ongelmallisena.  Asutus  oli  vähäistä  ja  rajoittui  muutamaan  mökkiin  ja  maatilaan.
Senaikaiselle  väestölle  pitäjänraja  ei  silloin  tuottanut  hankaluuksia  asioiden  hoitamisessa.
Yleiseen  asutusalueen  järjestelyyn  ei  nähty  olevan  aihetta.  Asutuksen  lisääntyessä  alkoi

103



ilmetä  ongelmia,  ensimmäisinä  henkikirjoituksen  ja  verotuksen  sekä  kouluasioiden
järjestelyssä. Vasta sitten, kun vuonna 1924 muodostettiin Keravan kauppala, joka erotettiin
Tuusulan  pitäjästä,  syntyi  Korson  asutuksen  yhtenäisyyteen  suurempi  repeämä.  Korson
alueella  oli  nyt  kolme  kuntaa  isäntänä.  Varsinainen  asema-alue  kuului  Keravaan,  sen
eteläpuolella  oleva  alue  Helsingin  maalaiskuntaan  ja  pohjois-  ja  itäpuolella  oleva  alue
Tuusulaan.  Helsingin  maalaiskuntalaisten  Tuusulan  puoleiset  lapset  joutuivat  kulkemaan
kouluun Keravan puoleisen osan läpi Rekolaan. Äänestämässä oli käytävä Kirkonkylässä tai
Tikkurilassa.  Veroasioista  oli  asioitava  Malmilla  ja  veroliput  jaettiin  Rekolassa.
Liikenneyhteys Helsingin mlk:n keskustaan oli joko rautatien tai Tuusulan alueella kulkevan
Helsingin – Hämeenlinnan maantien kautta. Korson alueen Tuusulan kunnan lapset kävivät
Keravan  kauppalan  alueella  Korson  asemanseudun  kansakoulua.  Veroasiat  hoidettiin
Hyrylässä tai Keravalla samoin äänestys vaaleissa. Korson alueen keravalaisten verot vero-
ym. asia hoidettiin Keravalla ja äänestysasiat Ali-Keravan äänestysalueella, kunnes Korsoon
saatiin oma äänestysalue.

Korson  alueella  asuvat  Helsingin  maalaiskunnan  asukkaat,  jotka  käyttivät
pääasiallisesti Ruotsinkylän tietä, pitivät 13.3.1932 Korson Salkolassa kokouksen, joka päätti
ehdottaa  valtioneuvostolle  siirrettäväksi  eräitä  osia  Helsingin  maalaiskunnasta  Tuusulan
pitäjään.  Kokouksessa  laadittiin  kirjelmä,  jonka  allekirjoitti  kolmetoista  henkilöä.  Osa
allekirjoittajista  oli  Korson  Työväenyhdistyksen  jäseniä.  Esityksen  perusteluna  mainittiin:
”vasta  yhteen  kuntaa  kuulumalla  oli  toiveita  olemassa  Korson länsipuolisen  asutusalueen
kunnallisten olojen kehittymisestä  paikkakunnan etujen mukaan”.  (Korpinen 1965, 15–19,
Rosenberg 1998, 11–12.)

Kuntajaotuksen  muuttaminen  virisi  uudelleen  sodan  jälkeen.  Korson
Työväenyhdistykselle  tuli  Keravan  kauppalan  johdolta  asiaan  liittyvä  pyyntö  lähettää
edustaja  neuvotteluun.  Yhdistys  lähetti  paikalle  puheenjohtajansa  Martti  Sellmerin.  Asiaa
varten nimetty selvitysmies jätti 31.1.1950 oman ehdotuksensa, jonka mukaan Korson alueen
siirtäminen johonkin kuntaan ei toisi parannusta alueen oloihin. Hän ehdotti Korson kunnan
perustamista,  mihin  hänen  mielestään  oli  edellytyksiä.  Tuusula  ja  Kerava  kannattivat
itsenäisen  Korson  kunnan perustamista.  Sen  sijaan  Hanalan-Rekolan-Asolan  kyläyhteisön
kokous 12.2.1950 vastusti sitä. Korson kunta olisi sen mielestä liikenteellisesti epämukava ja
kallis. Kyläyhteisön kokous kannatti oman alueensa kuulumista ”mitä lämpimämmin” hyvin
hoidettuun, kehityskelpoiseen ja hallinnollisesti keskitettyyn Helsingin maalaiskuntaan, jonka
valtuusto  6.11.1952  omassa  lausunnossaan  oli  samaa  mieltä.  Helsingin  maalaiskunnan
valtuustolle  toimitettiin  myös  kielipoliittisesti  sävyttyneitä  kirjelmiä.  Hanabölen
maatalousalueelta  tilanomistaja  Carlsson  oli  huolissaan  siitä,  että  Korson  kunnasta  tulisi
pelkästään  suomenkielinen.  Maanviljelijä  Henriksson  ja  hänen  kannattajansa  kiinnittivät
huomionsa  siihen,  että  ”Poliittisesti  tästä  uudesta  kunnasta  tulisi  hyvin  jyrkkä
vasemmistokunta.”  (Rosenberg  1998,  12–14,  Korpinen  1965,  99–101,  Johtokunta
13.10.1947.)

Vuoden  1945  kesäkuussa  tehdyn  selvityksen  mukaan  ”uuden  Korson  kunnan”
asukkaita oli Keravalla 790, Tuusulan alueella 437 ja Helsingin mlk:n alueella 1.643 henkeä
eli yhteensä 2.870 asukasta. 

Taulukko: Vuonna 1949 Korson kuntaan siirtyvillä alueilla oli asukkaita seuraavasti:
Koko väkiluku Määrä % koko kunnan

väkiluvusta
Hgin mlk 13.678       2.599  19,0
Kerava                                            7.435                 1.569  21,1
Tuusula                                         16.079 1.031    6,3

5.199
(Korpinen 1965, 31, 50).
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Korson  alueen  väestö  oli  verraten  yhtenäistä.  Suurin  osa  väestöstä  sai  elantonsa
palkkatuloista ja huomattava osa kävi työssä Helsingissä. Pääosin asukkailla oli omakotitalo.
Teollisuustyöpaikkoja oli Korson aseman läheisyydessä.

Taulukko:  Vuoden  1950  toimitetuissa  presidentin  valitsijamiesvaaleissa
äänioikeuttaan  käyttäneiden henkilöiden  lukumäärä  ja  eri  puolueiden  saamat  äänimäärät
seuraavassa taulukossa:
Äänestysalue         Sos.-dem.          Skdl               Kok.              Maal.            Ed + Ik            Ruots.         Yhteensä      

(Korpinen 1965, 52.)
             Taulukko:  Veroäyrit  jakaantuivat  vuonna  1949  eri  tulolähteiden  mukaan
prosenteittain seuraavasti:

Kunta Kiinteistötulosta
%

Elinkeino- ja
kiinteistötulosta %

Palkkatulosta
%

Yhteensä
%

Hgin mlk:n osa 4,57 % 9,33 % 86,10 % 100,00 %
Keravan osa 7,43 % 12,88 % 79,69 % 100,00 %
Tuusulan osa 3,87 % 7,18 % 88,95 % 100,00 %
Yhteensä  % 5,26 % 9,95 % 84,79 % 100,00 %

(Korpinen 1965, 51.)
Korson Työväenyhdistys käsitteli kunta-asiaa kokouksessaan 25.5.1950. Paikalla oli

30 jäsentä. Korson VPK:n talossa oli 7.11.1950 ollut paikkakunnan eri poliittisten tahojen
yhteinen ”kuntakokous”, johon osallistuivat P. Tähtinen, Jännes, Nurmi, Nordfors, Laakso, E.
Lehto, Peltonen, Sahlman, Söderlund, Wrede ja Sellmer. oli asetettu toimikunta  selvittämään
asiaa. Yhdistystä  olivat kokouksessa ja toimikunnassa edustaneet Söderlund ja Sellmer sekä
vielä  lisäksi  O.  U.  Mäkinen.  Annetun  selostuksen  jälkeen  yhdistyksen  kokous  oli
yksimielisesti  asettunut  kannattamaan  oman  kunnan  perustamista.  Taustatuen  saamiseksi
käännyttiin  sos.-dem.  puoluetoimikunnan  puoleen,  jotta  se  vaikuttaisi  myönteisesti  asian
ratkaisuun.  Kokouksessa  tähdennettiin  kunnallistiedon  hankkimisen  tärkeyttä.  Siksi  olisi
ryhdyttävä  opiskelemaan  luottamustoimien  hoitamisessa  tarvittavaa  kunnallistietoa  ja
yhdistyksen puitteisiin pitäisi perustaa opintokerho tätä asiaa varten. Sisäasiainministeriölle
lähetettiin  kirje  kuntakysymyksen  pikaisesti  ratkaisemiseksi.  Vielä  20.4.1952  yhdistyksen
kuukausikokous 22 jäsenen voimin  oli  sitä mieltä,  että  Korsosta  olisi  saatava oma kunta.
Keravan  sos.-dem.  valtuustoryhmä  oli  kuitenkin  hylännyt  korsolaisten  kannanoton  oman
kunnan perustamisesta.  Yhdistys  paheksui sitä,  että  asiasta  oli  tehty poliittinen.  (Yhdistys
27.11.1952.)

Eri  tahojen  lausunnot  satuaan  valtioneuvosto  15.5.1953   sisäasianministeriön
esittelystä määräsi päätöksessä tarkemmin mainitut alueet siirrettäväksi Tuusulan kunnasta ja
Keravan kauppalasta 1.1.1954 lukien  Helsingin maalaiskuntaan. Tällä päätöksellä ratkaistiin
yli  kahdenkymmenen  vuoden  ajan  vireillä  ollut  asia  Korson  alueen  hallinnolliseksi
ratkaisuksi.  Samalla  siinä yhdistettiin  Korson alue eri  osat,  asutustaajamat,  yhden kunnan
alueeseen kuuluvaksi. Myöhempinä vuosina Korson alueen liepeiltä yhdistettiin vähäisiä eri
tila-  ja  tonttialueita  Helsingin  maalaiskuntaan.  Vuoden  1953  lopussa  toimitetuissa
kunnallisvaaleissa valittiin Korsosta viisi sosialidemokraattista kunnanvaltuutettua Helsingin
mlk:n valtuustoon ja yksi jäsen valittiin alkaneena vuonna kunnanhallitukseen. Vuonna 1953
päättyneenä  valtuustokautena  oli  korsolaisia  sosialidemokraatteja  Tuusulan
kunnanvaltuustossa yksi valtuutettu ja Keravan kauppalanvaltuustossa kaksi valtuutettua sekä
Helsingin  mlk:n  valtuustossa  yksi  valtuutettu.  Heidän  lisäkseen  oli  Keravan
kauppalanhallituksessa yksi jäsen.
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Kunnallisen  jaotuksen  järjestelyistä  vuosina  1950–1952  kävi  Martti  Sellmer
neuvotteluja  alueen  sosialidemokraattien  edustajana.  Olihan  hän  työväenyhdistyksen
puheenjohtaja.  Neuvotteluja  pidettiin  sos.-dem.  puoluetoimikunnan  edustajien  kuin  myös
sisäasiainministeriön  edustajien  kanssa.  Päätöksen  kuntaliitoksesta  tultua  oli  hän  ennen
liitostapahtumaa  neuvottelemassa  Helsingin  mlk:n  sos.-dem.  kunnallisjärjestön  edustajien
kanssa  tulevasta  valtuustoryhmän  työskentelystä  ja  menettelytavoista.  (Sellmer,
päiväkirjamerkinnät.)

Korson yhteistyökomitea

Marraskuun 25 päivänä 1944 alkaneessa puoluekokouksessa sota-ajan politiikka jakoi
puolueen  piirissä  ajatuksia.  Osa  oppositiosta  lähti  ajatuksesta,  että  sota-ajan  politiikassa
puolue oli luopunut sosialistisista periaatteista ja ryhtynyt yhteistyöhön oikeiston kanssa sekä
harjoittanut  väärää  ulkopolitiikkaa.  Puolueen enemmistön  kanta  perustui  siihen,  että  sos.-
dem.  puolue  ei  ollut  voinut  yksin  päättää  Suomen  poliittisesta  asemasta,  vaan  se  oli
määräytynyt yleismaailmallisesta tilanteesta. Sosialidemokraattinen puolue oli pyrkinyt koko
sodan  ajan  rauhaan.  Uudessa  tilanteessa  tärkeimmäksi  nähtiin  maan  itsenäisyyden
turvaaminen  ja  länsimaisen  sosialidemokratian  tiellä  pysymisen.  Oppositio  yhtyi  näihin
ajatuksiin, mutta ei hyväksynyt puolueen sisäpoliittiseksi linjaksi kommunisminvastaisuutta.
Ehtiäkseen  ennen  kommunisteja  teki  puolueoppositio  22.12.1944  ehdotuksen
puoluetoimikunnalle  neuvotteluista  vaaliliitosta  SKDL:n kanssa.  Puoluetoimikunta  hylkäsi
3.1.1945 opposition ehdotuksen vaaliliittoneuvottelujen esittämisestä. (Soikkanen 1991, 27–
44.) 

Suomen  Kommunistisen  puolueen  peitejärjestöksi  perustettiin  Suomen  Kansan
Demokraattinen Liitto SKDL 29.10.1944. Se ryhtyi aktiivisesti häivyttämään poliittista rajaa
itsensä  ja  sosialidemokratian  väliltä.  Liitto  varautui  vuoden  1945  maaliskuun  aikana
toimeenpantaviin valtiollisiin vaaleihin ja teki 13.1.1945 kirjeellä ilmoituksen valmiudestaan
vaaliliittoon, mutta asetti ehtoja siitä, ketkä saisivat tulla puolueen listoille. Puolue ei voinut
hyväksyä  tämänkaltaisia  ehtoja  eikä  vaaliliittoasiaa.  Hylkääminen  jyrkensi  enemmistön  ja
puolueen  opposition mielipiteitä. 

Samanaikaisesti  vaaliliittoasian  kanssa  Suomi-Neuvostoliitto-seurat  vaativat
sotasyyllisten  tuomitsemista.  Vaatimusten  kärki  oli  suunnattu  Väinö  Tanneria ja  Väinö
Hakkilaa vastaan. Todellisuudessa se kohdistui sosialidemokraattista puoluetta vastaan, jonka
kommunistit näkivät esteenä omalle menestymiselleen. Useilla operaatioilla koetettiin saada
puolue vaikeampaan asemaan, jotta se taipuisi kommunistien vaatimuksiin vaaliliittoasiassa
ja  painostaisi  johtavia  sosialidemokraattisia  politiikkoja  vetäytymään  syrjään.  Vapaa  Sana
esitti  aina  uusia  vetäytymisvaatimuksia.  Lehdissä  käyty  polemiikki  vaikutti
puolueäänestyksen tulokseen jonkin verran. Vaaliehdokkaista käydyssä puolueäänestyksessä
oppositio sai melko runsaasti ääniä, mutta ”tannerilaissiivellä” säilytettiin enemmistö. 

Eduskuntavaaleissa,  jotka pidettiin  17.–18.3.1945, olivat kommunistit  (SKDL) ensi
kertaa vaalilistoilla sitten vuoden 1929 (Sosialistinen työväenpuolue 13,5 %). Vuoden 1945
vaaleissa  annetuista  äänistä  SDP sai  25,1 % ja  SKDL 23,5 %.  Uudellamaalla  annetuista
äänistä SDP sai 22,5 % ja SKDL 25,8 %. (Nousiainen 1959, 30–31, Soikkanen 1991, 46–61.)
Selkeänä sosialidemokraattien vaalitappion syynä oli, että sosialidemokraatit olivat joutuneet
erittäin  vaikeana  sota-aikana  olemaan  hallitusvastuussa  ja  rauhan  palattua  joutuneet
voimakkaaseen  ulko-  ja  sisäpoliittiseen  painostukseen,  kun  taas  kansandemokraatit  olivat
olleet vastuusta vapaina ja nyt ulkopoliittisesti ”myötätuulessa”.

Puoluesihteeri  Unto  Varjosen aloitteesta  puoluetoimikunta  23.5.1945  ehdotti
SKDL:lle  käytäväksi  neuvotteluja  vaaliliitosta  syksyn  kunnallisvaaleissa.  Aloitteella
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tähdättiin siihen, että puolue tempaa työväenliikkeen yhtenäisyyttä koskevien ehdotusten teon
sosialidemokraateille  ja  samalla  osoittaa  puolueen  oppositiolle  vaaliliiton  hyödyttävän
SKDL:ää  ja  vahingoittavan  sosialidemokraatteja.  Neuvottelutarjouksessa  edellytettiin
säilytettäväksi  puolueen  itsenäisyys,  ja  että  sekalistoja  muodostettaessa  kummankin
osapuolen on saatava itse päättää ja hoitaa ehdokasasettelunsa. Koska sosialidemokraattien
kunnallispoliittisen  ohjelman  mukaan  vaaliliitosta  päättäminen  oli  kunnallisjärjestön
ratkaistava,  ei  puoluetoimikunnan  5.7.1945  hyväksymä  vaaliliittosopimus  ollut  täysin
velvoittava. Lisäksi etukäteen oli päästävä sopimukseen vaaliliiton nimikkeestä ja arvottava
ryhmien  keskinäinen järjestys.  Puolueiden välillä  tehtyyn  vaaliliittosopimukseen kuuluivat
mm.  eräiden  tuotannonalojen  kunnallistaminen,  tonttimaan  arvonnousun  verottaminen  ja
verotuksen  uusiminen  progressiiviseksi  sekä  kuntien  aktiivisuuden  lisääminen  tonttimaan
hankinnassa. (Soikkanen 1991, 91–96. 

Kummankin puolueen johto tiedotti hyväksytystä vaaliliittosopimuksesta paikalliselle
tasolle.  Korson  SKDL:n  yhdistys  lähetti  elokuussa  1945    kirjeen  Korson
Työväenyhdistykselle  ja  esitti  perustettavaksi  kummankin  järjestön  viidestä  jäsenestä
muodostettavan  yhteistyökomitean  keskustelemaan  poliittisesta  tilanteesta  ja  lähiajan
tapahtumiin valmistautumisesta.

Työväenyhdistyksen  johtokunnassa  keskusteltiin  asiasta  ja  päätettiin  osallistua
yhteistyökomitean  muodostamiseen.  Korson  Työväenyhdistyksessä  oli  vanhastaan
kokemusta  kommunistien  pyrkimyksistä,  joten  niihin  suhtauduttiin  vakavasti.  Edustajiksi
kyseiseen neuvotteluun valittiin  Kalle  Nieminen ja Osmo Helenius sekä Lauri  Jokisalo ja
Viljo Järvinen sekä yksi, jonka nimeä ei mainittu 

Korson yhteistyökomitea kokoontui 10.8.1945. Haapasen kampaamossa.  Läsnä oli 5
SKDL:n ja 5 sos-dem. työväenyhdistyksen edustajaa. Kokouksen avaaja SKDL:n edustaja
Ahlgrén selosti tilannetta mainiten maaliskuussa toteutuneista valtiollisista vaaleista ja niissä
tapahtuneesta SKDL:n suuresta etenemisestä sekä joulukuun alkupäivinä toimeenpantavista
kunnallisvaaleista ja niihin tehneen tarpeelliseksi yhteistyökomitean muodostamisen.

Komitean puheenjohtajaksi valittiin SKDL:stä toveri Ahlgrén ja SDP:stä sihteeriksi
Osmo  Helenius.  Toveri  Kalle  Nieminen selosti  Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen
vaalitoimintaa.  SKDL:n  toimintaa  selosti  toveri  Pihlman.  Selostuksista  kävi  ilmi,  että
kummassakin järjestössä oli päästy suunnilleen yhtä pitkälle vaalitoiminnassa.

Komiteassa hyväksyttiin kommunistien ehdotus yhteisten juhlien järjestämisestä. Sen
lisäksi toveri  Kalle Nieminen ehdotti,  että järjestettäisiin yhdessä myös yleisiä  kokouksia,
joissa valtuustoehdokkaat selostaisivat, minkälaisia parannuksia ja uudistuksia ehdokkaitten
edustamat järjestöt aikovat toimeenpanna kunnallisessa elämässä. Näissä kokouksessa olisi
yleisöllä tilaisuus käyttää puheenvuoroja ja tehdä kysymyksiä, joihin edustajaehdokkaat sitten
vastaisivat.  Työväenyhdistyksen  edustajat  olivat  valmiit  tämänkaltaisten  tilaisuuksien
järjestämiseen, mutta SKDL:n edustajat epäilivät niiden onnistumista.

Komitean tavoitteen mukaisesti kummassakin järjestössä piti alkaa heti tehdä sisäistä
vaalipropagandaa  ja  kypsyttää  jäsenistöä  yhteistoiminta-ajatukseen,  jotta  kun  lokakuun
lopussa aloitetaan varsinaiset vaalitilaisuudet, niin ainakin järjestöihin kuuluvilla olisi selvillä
yhteistoiminnan tarkoitus: Voitto työväenluokalle tulevina kuukausina.

Sihteerin Osmo Heleniuksen tehtäväksi annettiin kirjoittaa pakinantapainen selostus
Korson  yhteistyökomiteasta  ja  toimittaa  sen  julkaistavaksi  Vapaaseen  Sanaan  sekä
Sosialidemokraattiin, mutta Helenius ”unohti” sen. Yhteistyökomitea hyväksyi toveri Kalle
Niemisen ehdotuksen, että vaalijuhlissa tarvittavan ohjelman joukkoesityksiin - näytelmiin,
puhekuoroihin yms. - osallistuvat kummankin järjestön jäsenet. Juhlatilaisuudet oli tarkoitus
kummankin puoliksi rahoittaa.
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Kun  selvitettiin,  minkälaisia  mahdollisuuksia  yhteistyökomitealla  on  saada
harjoitushuoneita käyttöönsä, todettiin ilmi, että sos.dem. työväenyhdistyksellä on huonetila
työväentalolla ja SKDL:llä on VPK:n talolla torstaisin joka toinen viikko.

Yhteistyökomitea piti kaikkiaan viisi kokous. Kokousten osanottajamäärä väheni niin,
että viimeisessä kokouksessa oli kaksi SKDL:n ja kolme sos.dem. edustajaa. Niemisen Kalle
ja Heleniuksen Osmo olivat kaikissa kokouksissa.

Yhteistyökomitea  järjesti  vaalijuhlan  työväentalossa  28.10.,  toisen  Ruotsinkylän
suomalaisessa kansakoulussa 18.11. ja kolmannen VPK:n talossa 2.12.1945. Yleinen kokous,
jossa yleisö olisi saanut esittää kysymyksiä, oli tarkoitus järjestää 11.11. Työväentalossa ja
18.11.  Ruotsinkylän  kansakoulussa,  mutta  niitä  ei  järjestetty  ja  Ruotsinkylänkin  tilaisuus
muutettiin näytelmäillaksi. 

Jokaiseen  juhlaan  piti  tulla  neljä  korsolaista  puhujaa,  kaksi  SKDL:stä  ja  kaksi
SDP:stä. Tovereiden Nieminen ja Pihlman oli määrä huolehtia, että jokaisella puhujalla on eri
aihe ja että puheen pituus on korkeintaan 15 minuuttia. SKDL:n edustajan rouva Vallinharjun
oli  määrä  hankkia  soittajat  ja  sos.-dem.  Frondeliuksen  kisällilaulajat.  Lisäksi  oli  laulua,
pakinoita, joukkolausuntaa, Vedon tyttöjen tanssia ja lopuksi tanssia. Ohjelman lomassa piti
olla  puheet  siten,  että  ensin  puhuu  sosialidemokraatti,  sitten  on  ohjelmaa  ja  sen  jälkeen
kansandemokraatin puhe. Tämä järjestys toistui samassa juhlassa vielä toisen kerran. Kalle
Nieminen toimi työväentalon juhlan juontajana eli kuuluttajana.

Kun jälkeenpäin analysoitiin työväentalossa pidetystä juhlasta saatua vaikutelmaa ja
vaalijuhlan yleisömäärää, niin todettiin sen olleen latteahko ja yleisön odotettua pienemmän
sekä  kuntalaisten  haluttomia  käymään  vaalijuhlissa.  Tämän  vähemmän  rohkaisevan
toteamuksen  jälkeen  Ruotsikylän  vaalijuhla  muutettiin  maksulliseksi  näytäntöillaksi,  jossa
esitettiin kolminäytöksinen farssi ”Lapsiautomaatti”.  Lippujen ennakkomyynti oli Pennasen
kahvilassa.  Puheet  pidettiin  näytelmän  väliajoilla,  mutta  puhujien  nimeäminen  jätettiin
järjestöjen omaan harkintaan. Kuuluttajana toimi SKDL:stä toveri Gösta Häkkinen. Lopuksi
oli tunti tanssia. 

Viimeinen vaalijuhla oli VPK:n talossa, jossa muun ohjelman lisäksi oli vain kaksi
puhetta.   Sos.dem.  puheen  piti  Ahti  Virtanen ja  SKDL:n  Tyyne  Tuominen.
Näyttämöesityksenä  oli  toveri  Vallinharjun  ohjaama  yksiosainen  näytelmä  ”Tuli,  joka  ei
koskaan sammu”. (Korson yhteistyökomitea.) 

Vuoden 1945 joulukuussa toimitetuissa kunnallisvaaleissa olivat vaaliliitot Helsingin
maalaiskunnassa, Keravalla ja Tuusulassa. Helsingin mlk:ssa se oli nimeltään Työtätekevien
vaaliliitto.  Se  sai  yhteensä  49,7  %  hyväksytyistä  äänistä.  Vaaliliiton  äänistä
sosialidemokraattien  osuus  oli  23,4  %  ja  kansandemokraattien  osuus  26,3  %.  Keravalla
vaaliliiton  nimi  oli  Työväen,  pienviljelijäin  ja  henkisentyöntekijäin  vaaliliitto,  kuten
Tuusulassakin.  Keravalla  vaaliliitto  sai  41 % ja Tuusulassa 53,7 % hyväksytyistä  äänistä.
Tuusulassa vaaliliiton äänistä sosialidemokraattien osuus oli 43,8 % ja kansandemokraattien
osuus  56,4  % hyväksytyistä  äänistä.  Korsosta  kansandemokraatti  K.  Vallinharju valittiin
Tuusulan  valtuustoon  ja  G.  Häkkinen Helsingin  mlk:n  valtuustoon.  (Helsingin  mlk:n,
Keravan  ja  Tuusulan  keskusvaalilautakunnan  pöytäkirjat.)  Sosialidemokraattien  ääniosuus
jokaisessa  kunnassa oli  SKDL:n osuutta  pienempi.  Kun silloisen  kunnallislain  mukaisesti
valtuuston  jäsenistä  valittiin  vain  yksi  kolmasosa  vuosittain  toteutettavassa  vaalissa,  eivät
valtuustojen voimasuhteet muuttuneet paljon.

Korson  yhteistyökomitean  loppuselvitys  tehtiin  7.12.1945  pidetyssä  kokouksessa.
Vaalijuhlia oli ollut kolme ja nettomenoja  yhteensä  4.037,50.- markkaa. Loppuanalyysia
tehtäessä  kävi  selkeästi  puheenvuoroista  ilmi,  että  yhteistyökomitean  tekemiä  päätöksi  ei
ollut noudatettu ja sillä tuli olemaan merkitystä tulevaisuudessa ajateltavaan yhteistoimintaan.
(Korson yhteistyökomitea.)

108



Kun  Korson  Työväenyhdistyksessä  vuoden  lopussa  keskusteltiin  vaaliliitosta
yhteistoiminnan valossa, oltiin yleisesti sitä mieltä, että sosialidemokraateille ei ole eduksi
yhteinen  vaaliliitto,  eikä  kommunistien  kanssa  muukaan  yhteistoiminta  anna  aihetta.
Ainoastaan  kunnanvaltuustossa  ja  eduskunnassa  on  syytä  ennakolta  sopia  työväestölle
tärkeiden  asioiden  yhteistoimintakysymyksistä,  mutta  siinäkin  vain  asiakysymyksissä.
(Yhdistys 13.12.1945.)

Kommunistien kosintoja

Välirauhan sopimisen jälkeen oli tullut maahan uusi poliittinen tilanne. Aikaisemmin
maanalaisena  toiminut  kommunistinen  puolue  oli  nyt  voimansa  tunnossa,  kun
valvontakomissio tarkkaili  suomalaisten poliittisen käyttäytymisen kehittymistä  ja Suomen
poliittisten  olojen  muotoutumista.  Kommunistien  toimintaan  kuului   soluttautua
sosialidemokraattiseen  työväenliikkeeseen  ja  vallata  se  sisältä  päin  tai  ainakin  heikentää
oleellisesti  sen  yhtenäisyyttä  ja  itsenäisyyttä.  Tämän  tilanteen  selvittämiseksi
sosialidemokraatit  pitivät  mm.  koko  Uudenmaan  Sos.-dem.  Piiriä  koskevan
neuvottelukokouksen,  jossa  käsiteltiin  suhtautumista  uuteen  poliittiseen  tilanteeseen  ja
kommunistien pyrkimyksiin. Edustajiksi kyseiseen neuvotteluun valittiin äänestyksen jälkeen
Lauri Jokisalo ja Viljo Järvinen. Siinä tilanteessa katsottiin parhaimmaksi olla vuokraamatta
työväentaloa   muihin puolueisiin kuuluvien järjestöjen käyttöön.

 Valmistauduttaessa  valtiollisten  vaalien  hoitamiseksi  valittiin  vaaliasiamies  ja
asetettiin vaalilautakunta. Koska yhdistyksen jäseniä asui kolmen kunnan alueella, asetettiin
myös ehdokkaita kunkin kunnan kunnallisvaaleihin. 

Vaalitoimintaan  olivat  myös  kommunistit  varautuneet.  Tuusulan  Sos.-dem.
Kunnallistoimikunnalle  oli  tullut  10.7.1945   SKDL:n  kunnallisjärjestön  kirje,  jossa
ehdotettiin pidettäväksi sosialidemokraattisen kunnallisjärjestön kanssa yhteisiä tilaisuuksia,
joissa  keskusteltaisiin  yhteisesti  harjoitettavasta  politiikasta  ja  yhteisestä  vaaleihin
valmistautumisesta.   Jotta  sosialidemokraattisilla  järjestöillä  olisi  sama,  yhdenmukainen
kanta,  kutsuttiin  kunnallisjärjestön  edustajisto  koolle  käsittelemään  asiaa.  Ylimääräisessä
Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön edustajiston kokouksessa 13.7.1945 olivat Korsosta
Kalle  Nieminen ja  Martti  Sellmer.  Asiassa  ei  päästy  vielä  sillä  kertaa  päätökseen,  joten
otettiin aikalisää ja kokoonnuttiin uudelleen 15.7.1945. Vaikka SKDL:n kirjelmässä ei ollut
mainittu  asiaa,  arveltiin  sen  johtuvan  kunnallisvaalien  pitämisestä.  Päätettiin  osallistua
yhteisiin  kokouksiin.  Yhdistyksien  tuli  kuitenkin  valita  vain  kunnallisjärjestön  nimissä
toimivat jäsenet. Perusyhdistyksien edustajina näiden ei tullut  osallistua yhteiskokoukseen.
Kummastakin kunnallisjärjestöstä osallistuu 7 jäsentä. Kunnallisjärjestö valitsi korsolaisena
edustajaksi  K.  Niemisen.  Näillä  edellytyksillä  ja  ehdoilla  pidettiin  SDP:n  ja  SKDL:n
edustajien yhteiskokouksia.  Keskusteltiin vaaliliiton nimestä ja päätettiin ehdottaa “Työväen,
pienviljelijäin ja henkisentyöntekijäin vaaliliitto”  Korsosta sovittiin vaaleihin asetettavaksi
yksi lista.

Korson  Demokraattinen  Yhdistys  oli  lähettänyt  kirjeen,  jossa  ehdotettiin  vaalien
hoitamiseksi asetettavaksi yhteinen paikallinen vaalitoimikunta. Siinä tarjottiin yhdistykselle
viisi  vakinaista  ja  kaksi  varajäsenen  paikkaa.  Esitykseen  suhtauduttiin  epäillen,  mutta  ei
haluttu  sitä  suoralta  kädeltä  torjua,  joten  yhdistystä  edustamaan  yhteisiin  kokouksiin
hyväksyttiin V. Leinonen ja E. Sevón Keravan kauppalan osalta, M. Sellmer Tuusulan osalta
sekä A.  Myyrä Helsingin pitäjän osalta  ja varaedustajina K.  Nieminen, L.  Jokisalo ja O.
Helenius.  (Yhdistys 9.8. ja johtokunta 19.6.1945.)

Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestön  edustajiston  ylimääräinen  kokouksen
13.9.1945  ottaman  kannan  mukaisesti  Korsosta  edustajina  kunnallisvaaleihin  osallistuttiin
Korsosta yhdellä listalla. Keravan kunnallisvaaleihin tehtiin kolme korsolaisten listaa. Mitään
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yhteistä  listaa  kommunistien  kanssa  ei  tehty,  eikä  kommunistien  kanssa  muukaan
yhteistoiminta  antanut  aihetta.  Ainoastaan  kunnanvaltuustossa  ja  eduskunnassa  on  syytä
ennakolta sopia työväestölle tärkeiden asioiden yhteistoimintakysymyksistä,  mutta siinäkin
vain asiakysymyksissä. (Yhdistys 13.12.1945.)

Korson Demokraattinen  Yhdistys  esitti  yhteisen  vappujuhlan  järjestämistä  ja  asian
valmistelemiseksi yhteisen juhlatoimikunnan muodostamista. Johtokunta suhtautui nihkeästi
esitykseen, mutta valitsi juhlatoimikuntaan Lauri Jokisalon ja Kalle Niemisen. (Johtokunta
6.4.1945.) Yhteistä vappujuhlaa ei ”ehditty” sinä vuonna järjestää, mutta kommunistit eivät
siitä pahastuneet, vaan esittivät seuraavana vuonna asian uudelleen, nyt kunnallisjärjestölle
osoitettuna  yhteistyötoimintana  ammatillisen  paikallisjärjestön  kautta.  Tuusulan  Sos.-dem.
Kunnallistoimikunta  27.3.1946  yhtyi  ammatillisen  paikallisjärjestön  ehdotukseen,  että
pidetään  yhteinen  vappujuhla.  Samalla  kehotettiin  yhdistyksiä  järjestämään  se  parhaaksi
katsomallaan tavalla. 

Kommunistien  lähentymisyritystä  koetti  Korson  Demokraattiset  Naiset  kaunistaa
lähettämällä työväenyhdistykselle kirjeen, jossa toivottiin järjestettävän yhteisiä juhlia. Sos.-
dem. piirikokouksessa otettu kanta kaikenlaisiin lähentymisyrityksiin oli, että mahdollisesta
yhteistoiminnasta  kommunistien  kanssa  sivuutetaan  Skdl  ja  sen  järjestöt  ja  koetetaan
neuvotella suoraan kommunistien kanssa. (Yhdistys 10.3.1946.)

Korsolaisten  ammattijärjestöjen  ehdotuksesta  päättivät  SDP:n,  SKDL:n  ja  SAK:n
alaiset  osastot  järjestää  yhteisen  vappujuhlan  vuonna  1946.  Tosiasiassa  yhteisen
vaappujuhlan  järjestämisestä  aloite  oli  lähtenyt  Rekolan  SKDL:n  ja  SKP:n  osastoilta.
Työväenyhdistyksen edustajaksi yhteiseen vappujuhlatoimikuntaan valittiin K. Nieminen ja
varalle L. Jokisalo. Vappujuhlan airueksi yhdistys ehdotti valittavaksi O. Heleniuksen, mutta
jos ei  ole mahdollista  valita  sitä ulkopuolelta  juhlatoimikunnan,  niin siinä tapauksessa on
yhdistyksen ehdokkaana K. Nieminen. 

Asian  liikkeellepanijoiden,  Rekolan  SKDL:n  ja  SKP:n,   edustajat  eivät  saapuneet
vappujuhlatoimikunnan kokoukseen, joka valitsi juhla-airueksi Osmo Heleniuksen ja varalle
SKDL:n  edustajan  Gösta  Häkkisen.  Toimikunta  teki  suunnitelman  kulkueiden
kerääntymisestä  ja  kulusta  juhlapaikalle  sekä  perusti  vappujuhlien  ravintolatoimikunnan,
jonka  tehtävänä  oli  järjestää  virvoketarjoilu  ja  jakaa  kustannukset  osallistujajärjestöille.
Korson työväenyhdistys valitsi ravintolatoimikuntaan Agnes Nordströmin ja Irma Järvisen.
(Johtokunta 14.4.1946.)

Vappujuhlasuunnitelmien  mukaisesti  juhlaan  osallistuivat  Rekolassa  toimivat
järjestöt,  jotka  saapuivat  kulkueena  Korson  työväentalolle,  mikä  oli  juhlaan  osallistuvien
kokoontumis- ja järjestäytymispaikka. Siellä muodostettiin yhtenäinen kulkue, johon otti osaa
yli  500 henkeä.  Yhteiseen korsolaisten vappujuhlaan marssittiin  kommunistien omistaman
Kansantalo  Oy:n  tontille,  missä  pidettiin  vappujuhla.  Johtokunnan  pöytäkirjassa  olleen
ilmaisun mukaan ”lippuja oli kulkueessa, nimittäin Suomen lippu ja 5 SKDL:n lippua, myös
tunnuksia  oli  useampia,  joista  mainittakoon  yhdistyksemme  tunnus  ’Oikean
yhteiskuntakehityksen  puolesta’.”  Juhlapaikalle  oli  kerääntynyt  väkeä  noin  600  henkeä.
Puhujina olivat SDP:stä Pekka Railo, SAK:sta Aku Sumu ja SKDL:stä Erkki Roiha. Osmo
Helenius esitti tervehdyspuheen. Oli sovittu, että SKDL:n puhuja jää viimeiseksi ja etteivät
puhujat  moiti  toisia  puolueita.  Näin  puhujat  menettelivätkin,  paitsi  viimeinen  SKDL:n
puhuja, joka haukkui aikaisemmat puhujat ja niiden taustavoimat sekä erityisesti SDP:n. Se
oli  ensimmäinen  ja  viimeinen  vappujuhla  yhdessä  kommunistien  kanssa.  (Johtokunta
5.6.1946, Osmo Helenius historiatoimikunnan videohaastattelussa 1994.) 

Kommunistit koettivat saada yhteistoimintaa Korson Työväen Näyttämön puitteissa.
He ehdottivat yhteisen Korson työväen näyttämön perustamista. Asiaa pohtivaan kokoukseen
lähetettiin  Kalle  Nieminen  edustamaan  työväenyhdistystä. Hän  oli  kokouksessa  ainoa
sosialidemokraatti.  Toisella  puolella  oli  useita  järjestöjä,  joita  kommunistit  suunnittelivat
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työväen näyttämön yhdistyksen jäseniksi ja omistajiksi. Niitä oli SKP:n Korson osasto, SKP:n
Korson Naisyhdistys, Korson Pioneerit, SKDL:n Korson osasto, SKDL:n Korson Naisosasto
ja  SKDL:n  Korson  Pioneerit.  Kommunistien  edustajia  oli  kymmenkunta  ja
sosialidemokraatteja  vain  Kalle  Nieminen,  jolle  työväenyhdistys  oli  antanut  evääksi
näyttämöyhteistyöstä  kielteisen  päätöksen.  Tilanne  oli  siis  vaikea  Kallen  kannalta,  mutta
saatiin aikaan ehdotus, että perustetaan yhteinen Korson Työväen Näyttämö –yhdistys, mutta
siltä  pohjalta,  että  perustajina  ovat  Korson  Työväenyhdistys  ja  toiselta  puolelta  SKDL:n
Korson yhdistys tasavertaisina ja yhtä suurella äänimäärällä päätöksiä tehtäessä. Kalle oli jo
päätösehdotusta  tehdessään varma siitä,  että  SKP ei  sitä  tule  hyväksymään,  vaan määrää
miten korsolaiset kommunistien tulee toimia. 

Parin  päivän  kuluttua  tulikin  asemalla  SKDL:n  puolen  ”nokkamies”  sanomaan,
etteivät  he  saa lupaa  hyväksyä,  että  Korson työväenyhdistys  on tasavertainen SKDL:n ja
SKP:n ja niiden muiden järjestöjen kanssa. Siinä samassa keskustelussa Kalle ehdotti,  että
jätetään kyseinen päätösvalta pohjautumaan julkisissa vaaleissa saatuun äänimäärään. Näin
saataisiin  julkiriita  tästä  asiasta  kommunistien  ja  sosialidemokraattien  välillä  pysymään
vaimeana.  Tähän  ehdotukseen  tukehtui  kommunistien  yhteistyöhalu  näyttämötoiminnassa.
Kalle  Nieminen antoi  johtokunnalle  asioiden  kulusta  selostuksen.  Tämän  perusteella
todettiin,  ettei  pidetyn  neuvottelun  ja  asioiden  kulku  ollut  antanut  muuttaa  yhdistyksen
ottamaa kielteistä kantaa.  (Johtokunta 16.1.1946, Nieminen, Kalle 1980.)

Takaiskuista huolimatta kommunistit olivat sitkeitä esittämään yhteistyötä tai muuta
lähentymistä.  Korson  Demokraattiset  Naiset  esittivät,  aikaisemman  ehdotuksensa  tultu
hylätyksi,  uudelleen  1947  ryhdyttäväksi  yhteistoimintaan  tai  ainakin  yhteisiä  juhlia
järjestämään. Puolueen ottaman kannan mukaisesti suhtauduttiin asiaan nihkeästi ja vastattiin
kielteisesti.  Myös  SKDL:n  Korson  osasto  esitti  vähän  myöhemmin,  että  järjestettäisiin
yhdessä  kansalaiskokous kunnallisista  kysymyksistä.  Tässäkin  tapauksessa  katsottiin,  ettei
ole  aihetta.   (Johtokunta  9.2.  ja  19.3.1947).  Koskenmäen  SKDL:n  yhdistys  oli  pyytänyt
yhteiseen  selostus-   ja  neuvottelutilaisuuteen,  mutta  kunnallisjärjestö  katsoi,  ettei  se  anna
aihetta toimenpiteisiin. Tähän liittyvänä käsiteltiin työväenyhdistyksen kokouksessa SKDL:n
esitystä  sen kanssa vaaliliittoon menemistä.  Koska yhdistyksen jäseniä oli  kolmen kunnan
asukkaina, toteutettiin äänestys myös kunnittain. Vaaliliittoa kannattavien tuli vastata JAA ja
sitä  vastustavien  äänestää  EI.   Tuusulan  osalta  annettiin  13  Ei-ääntä  ja  yksi  Jaa-ääni.
Helsingin  mlk:n  osalta  annettiin  6  Ei-ääntä  ja  Keravan  kauppalan  osalta  15  Ei-ääntä.
Yhdistyksen kanta vaaliliittoon oli selkeän kielteinen. (Yhdistys 19.8.1947.) Tuusulan Sos.-
dem. Kunnallisjärjestön edustajiston kokous pidettiin 24.8.1947. Yhdistyksen edustajana oli
Martti  Sellmer.   Kokouksessa  käsiteltiin  Tuusulan  SKDL:n  ehdotusta  yhteisen
vaaliliittotarjouksen  hyväksymisestä.   Asiasta  käytiin  vilkas  keskustelu,  jonka  kuluessa
saatiin  selville,  että  neljässä  työväenyhdistyksessä  (Koskenmäki,  Kellokoski,  Jokela  ja
Terijoen Työväenyhdistys)  oli  tehty yksimielinen  hylkäyspäätös,  Korsossa sama hylkäävä
päätös  tehtiin  äänin  30-1.  Järvenpään  yhdistys  oli  jäänyt  odottamaan  kunnallisjärjestön
päätöstä. Keskustelun jälkeen kokous äänesti, jolloin 10 ääntä vastusti vaaliliittoa, yksi oli
sen puolesta ja kolme pidättäytyi äänestyksestä.  Näin kokous päätti, että sosialidemokraatit
menevät omalla listallaan itsenäisinä eivätkä ryhdy vasemmalla olevien kanssa vaaliliittoon.
Kunnallisjärjestön vaalijaosto muodostettiin ja siihen valittiin Korsosta M. Sellmer. Tämän
jälkeen ei tarvinnut enää keskustella kommunistien vaaliliittotarjouksista.

Arkipäivän politiikkaa
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Vuonna 1945 varauduttiin  sodan jälkeiseen  ensimmäiseen  vappujuhlaan  tilaamalla
puolueelta vappumerkkejä ja Kevättervehdyksiä. Niiden myyntimieheksi valittu Ida Eloranta
onnistui tehtävässään. Kumpiakin myytiin runsaasti. 

Suomen  Siviili-  ja  Asevelvollisten  Liitto  lähetti  omia  mainoksiaan  ja  julisteitaan
yhdistykselle.  Sotainvalidien  asia  tunnettiin  omaksi  ja  niin  mainokset  ja  julistukset
kiinnitettiin  yhdistyksen  ilmoitustauluille,  joita  pantiin  radan  molemmille  puolille  eri
paikkoihin.  Tauluista  kaksi  lasiovella  varustettua  ilmoitustaulua  teki  L.  Jokisalo lahjaksi
yhdistykselle. Toinen tauluista oli kiinnitetty Kate Oy:n aitaan ja toinen Pennasen kahvilan
seinään. L. Jokisalo tilasi yhdistyksen nimissä liitolta keräyslistat ja pani toimeen keräyksen,
jonka tulos 1.525.- markkaa tilitettiin Suomen Siviili- ja Asevelvollisten Liitolle.  Johtokunta
esitti L. Jokisalolle kiitoksensa hyvästä keräyksestä. (Johtokunta 21.3., 6.4. ja 6.11.1945.)

Tuusulan  kirkkomaalla  olevan  vuonna  1918  kaatuneiden  punaisten  muistomerkin
korjaukseen  lahjoitettiin  500.-  markkaa  ja  otettiin  osaa  haudalla  12.8.1945  järjestettyyn
muistotilaisuuteen  (Yhdistys  9.8.1945).  Kunnallisjärjestö  yritti  kaikella  pieteetillä  hoitaa
punaisten  hautaa  ja  saada  sinne  järjestetyksi  aatteensa  puolesta  kaatuneiden  muistoa
kunnioittavan  muistomerkin,  mutta  riittävän  taloudellisen  tuen  puuttumisen  vuoksi  sen
saaminen  lykkääntyi.  Vuonna  1948  Tuusulan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestö  jätti  Tuusulan
valtuustolle  ja  Keravan Sos.-dem.  Kunnallisjärjestö Keravan valtuustolle  samansisältöisen
aloitteen,  jossa  kiinnitettiin  kuntien  huomiota  Tuusulan  hautausmaalla  olevien  punaisten
muistomerkin yhteishankintaan. Tuusula ja Kerava myönsivät kumpikin 100.000 markkaa ja
kun molemmat  kunnallisjärjestöt  olivat  tehneet  yhteisesityksen,  oli  seurakunta  myöntänyt
samansuuruisen  summan,  joten  300.000  oli  hautamuistomerkkiä  varten.  Valtuustot  ja
kirkkovaltuusto olivat asettaneet  yhteisen toimikunnan muistomerkin toteuttamiseksi.  Näin
saatiin vuonna 1949 kunnallisjärjestön ajatus toteutetuksi. 

Marraskuussa  1945  liittoutuneet  ryhtyivät  käymään  oikeutta  sotarikollisia  vastaan.
Valvontakomission  mielestä  suomalaisia  sotasyyllisiä  ei  voinut  jättää  rankaisematta.
Hallituksen  ilmaiseman  käsityksen  mukaan  suomalaisen  oikeuskäsityksen  mukaan
rangaistuksia ei voi antaa taannehtivasti lainmukaisesti menetelleitä kohtaan eikä eduskunta
voi  sellaista  lakia  säätää.  Ulkomainen ja  kotimaine  painostus  hallitusta  kohtaan  oli  kova.
Lopulta  hallitus  taipui  painostukseen  ja  antoi  lakiesityksen.  Sen  käsittelyn  aikana
eduskunnassa luki Hertta Kuusinen Zdanovilta saamansa listan, jonka mukaan tuomiolle oli
saatava mm. entinen ulkoministeri Väinö Tanner. Eduskunta sääti taannehtivan erikoislain ja
lain erikoistuomioistuimesta. SDP:n puoluetoimikunnassa vastustettiin lain säätämistä, mutta
äänten  mennessä  tasan  puolue  taipui  välirauhan  säännösten  edessä.  Kun  yritettiin  jättää
Tanner ”syyllisten” listalta pois, oli Zdanov puuskahtanut: ”Oikeudenkäynti ilman Tanneria
on  kuin  auto  ilman  kuljettajaa!”  Todellisuudessa  syynä  oli  se,  että  Tanner henkilönä  ja
symbolina piti suomalaisen demokratian hengissä vaikean ajan aikana. Hänen kanssaan SDP
sitoutui  länsimaisiin  demokraattisiin  arvoihin.  Suomalaiset  kommunistit  painostivat
oikeudenkäynnin  aikana  tuomioistuinta  antamaan  ankaria  tuomioita  ja  järjestivät  laajoja
mielenosoituksia asiansa puolesta.    (Lehtinen 2002, 101- 113.)

Sotasyyllisyysasiassa tapahtuneesta painostuksesta keskusteltiin Korsossa. Johtokunta
oli  yhtä  mieltä,  että  SKDL  johtaa  sitä  ja  suurimpana  kohteena  on  Väinö  Tanner.
Työväenyhdistys  ymmärsi  asian  todellisen  syyn  lähettäessään  tervehdyksensä  Tannerille
tietoisena siitä, että se kaikkinainen kauna, joka on kohdistettu Tanneriin, on hänen kauttaan
kohdistettu sosialidemokraattista työväenliikettä vastaan. (Johtokunta 23.11.1945.)       

Puoluekokouksen  edustajien  valitsemiseksi  käytävästä  puolueäänestyksestä  oli
puoluetoimikunta  antanut  ohjeita.  Tähän  liittyvänä  oli  piiritoimikunta  ilmoittanut  Korson
Työväenyhdistyksen  jäsenten  jaetun  kahteen  vaaliryhmään  siten,  että  14  jäsentä  äänestää
Tuusulan kunnallisjärjestön ryhmässä ja loput Helsingin pitäjän kunnallisjärjestön ryhmässä.
(Johtokunta  6.2.1946.)  Puolue-  ja  piirikokousedustajiksi  Korson  Työväenyhdistys  nimesi
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Järvenpään  yhdistyksen  edustajan  Ahti  Virtasen sekä  puoluekokoukseen  että
piirikokoukseen.  Korsosta  puolueäänestykseen  osallistui  28  jäsentä  piirikokousedustajasta
äänestettäessä,  mutta  puoluekokousedustajan  vaalissa  vain  13  jäsentä.  (Tuusulan
kunnallistoimikunta 1.3.1946.)

 Jatkosodan  aikana  oli  syntynyt  puolueeseen  oppositio,  joka  vuoden  1946
puoluekokouksen lähetessä viritteli keskustelua vuonna 1940 puolueen vastaisen toiminnan
vuoksi  erotettujen  ja  SKDL:n  riveihin  siirtyneiden  hyväksymisestä  takaisin  puolueeseen
”menneet  unohtaen”.   Kesäkuussa  pidetyssä  johtokunnan  kokouksessa  käsiteltiin  tulevan
puoluekokouksen  asioita  ja  esille  tulevaa  ”Kuutosten”  tapausta.  Kokous  oli  yksimielinen
siitä,  että  puolueessa  on  nykyisenä  aikana  säilytettävä  tiukka  kuri.  Koska ”Kuutoset”  oli
puolueen  vastaisen  toiminnan  vuoksi  erotettu  puolueesta,  olivat  he  menettäneet
uskottavuutensa,  joten  heitä  ei  voi  ottaa  takaisin  muiksi  kuin  tavallisiksi  rivijäseniksi.
Puolueoppositio  ei  kuitenkaan  tyytynyt  siihen,  että  se  jäi  vähemmistöksi  puolueessa.  Se
levitti  mm.  Korsossa  omaa  ohjelmajulistustaan,  mitä  yhdistys  ei  pitänyt  hyväksyttävänä.
Yhdistys paheksui Sylvi Kyllikki Kilven ja Atos Wirtasen toimintaa ja menettelyä erota sos.-
dem.  eduskuntaryhmästä,  mutta  olla  jättämättä  paikkansa  eduskunnassa
sosialidemokraattiselle  varamiehelle.  Kokous  muutenkin  moitti  opposition  toimintaa.
Yhdistys  päätti  tuoda  mielipiteensä  esiin  Suomen  Sosialidemokraattiin  annettavassa
puheenjohtajan  ja  sihteerin  valmistelemassa  kirjoituksessa.  Kesäkuussa  1946  pidetty
ylimääräinen puoluekokous selkeytti omalta osaltaan poliittista tilannetta. Puolueen ottamia
kantoja  ja  puoluekokouksen  kulkua  kävi  kansanedustaja  Eino  Sirén selostamassa
työväenyhdistyksen  kokouksessa  Selostuksen  jälkeen  käydyssä  keskustelussa  jäsenistö
suhtautui  luottamuksella  puoluetoimikunnan  toimintaan  ja  sen  ottamiin  kannanottoihin.
Asiaan  palattiin  vielä  vuoden  lopulla,  jolloin  K.  Niemisen alustuksen  pohjalta  käytiin
keskustelu  puoluetoimikunnan  työskentelystä  ja  poliittisesta  toiminnasta.  Kaikki  puhujat
olivat  sitä  mieltä,  että  toiminta  on  ollut  selväpiirteistä  ja  johdonmukaista.  Tuodakseen
yleisölle  esiin  selkeästi  sosialidemokraattien  yleispoliittisen  asennoitumisen  ja
vahvistaakseen  kannatusta  kehotti  puoluetoimisto  järjestämään  jokaisella  paikkakunnalla
taistelevan sosialidemokratian juhlan. Korsossa se oli 8.12.1946.  (Soikkanen 1991, 152-170,
Johtokunta 5.6., 9.9. ja 11.10.1946, Yhdistys 2.7. ja 13.12.1946.)

Kesäkuun puoluekokouksessa valittu johto pyrki tehostamaan puolueen toimintaa ja
järjesti  sitä varten puoluetoimitsijoille ja piirisihteereille  ja suurimpien kunnallisjärjestöjen
erilaisille toimijoille kursseja. Tuusulan kunnallisjärjestöön kuuluvista yhdistyksistä katsottiin
Korson työväenyhdistys merkittäväksi ja tarjottiin sille mahdollisuutta lähettää yksi jäsenensä
sosialidemokratian  kurssille.  Kurssille  osallistui  Osmo  Helenius,  jolle  maksettiin  korvaus
menetetystä  palkasta.  Hän piti  Nummelassa  pidettyä  kurssia  hyvänä ja  antoisana.  Osmon
ehdotuksesta  Korsoon  luotiin  puolueasiamiesverkosto,  nimettiin  sen  yhdysmieheksi  O.
Helenius ja  valittiin  kahdeksalle  alueelle  asiamiehet.  Kunnallisvaalityötä  varten  Osmo
Heleniuksen pitämän  alustuksen  pohjalta  Korso  jaettiin  14  alueeseen  ja  joka  alueelle
nimettiin yhdysmies. Koska näytti siltä, että SKDL yrittää ryhtyä valtaamaan Korson Vetoa,
tehtiin mahdollisimman paljon agitaatiota V. ja U-seura Korson Vedon jäsenten keskuudessa.
(Yhdistys 13.12.1946, 16.1947, Johtokunta 1.4., 11.10.1946, 2.5.1947.)

Kalle  Nieminen otti  esiin  kokouksessa  10.3.1946  sosialidemokraattisten  lehtien
levikin Korsossa ja totesi,  että vain puolet yhdistyksen jäsenperheistä on tilannut itselleen
Suomen  Sosialidemokraatin.  Tätä  tilausmäärää  pidettiin  liian  pienenä  ja  kokous  velvoitti
yhdistyksen  jäsenet  toimiaan  niin,  että  Suomen  Sosialidemokraatin  tilausmäärä  saadaan
nousemaan. 

Kate  Oy  antoi  lahjaksi  yhdistyksen  800.-  markan  vanhan  velan.  Kesällä  1946
päätettiin hankkia yhdistykselle oma lippu. Sitä hankkimaan valittiin lipputoimikunta, johon
nimettiin K. Mäkinen, V. Järvinen ja U. Mäkinen. Vaikka oman yhdistyksen talous ei ollut
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erinomaisessa  kunnossa,  otettiin  myytäväksi  Strömforsin  ja  Rekolan  työväenyhdistyksien
arpoja (25.3., 2.7., 9.9. ja 11.10.1946).

Arkiset  läheiset  kunnalliset  ongelmat  saivat  yhdistyksen  piirissä  aikaisempaa
enemmän  huomiota osakseen. Korsolaisia työläisperheitä oli huolestuttanut, miten  työssä
käynnin aikana järjestäisi lasten päivähoidon. Kunnalla ei ollut lasten päiväkotia eikä mitään
muutakaan järjestelyä,  joka olisi  turvannut pikkulasten päivähoidon.  Yhdistys  päätti  tehdä
selkeän esityksen Keravan kauppalalle  ja valitsi  toimikunnan kehittelemään suunnitelmaa,
miten Korsoon saataisiin kunnallinen lasten päiväkoti.  Toimikuntaan valittiin Emil Sevón,
Impi  Lehto ja  Mirjam Niemi.  Keravan kauppalanhallitukselle  lähetettiin  kirjelmä,  että  se
kiinnittäisi  erityistä  huomiota  myytävänä  olevan  Korson  poikakodin  rakennuksien
hankkimiseksi  kauppalan  haltuun.  Ja  Tuusulan  kunnallislautakunnalle  kirjelmöitiin  heikon
Korson  koulutien  kunnostamisesta.  Omalta  osaltaan  yhdistys  auttoi  liennyttämään  sodan
jälkeisen  ajan  ruokaongelmia  antamalla  Keravan  huoltolautakunnalle,  joka  oli  saanut
hankituksi  lahjaruokia,  työväentalon  ilmaiseksi  ruoan jakoa varten.  (Yhdistys  2.7.1946 ja
Johtokunta 9.9.1946, 31.1.1947.)

Jotta voitaisiin ottaa yhteistä kantaa muutamiin ajankohtaisiin polttaviin kysymyksiin,
järjestettiin Korsossa 5.1.1947 Korson, Keravan ja Tuusulan työväenyhdistysten johtokuntien
kesken  neuvottelukokous.  M.  Sellmer alusti  aiheen  Sosialisointikysymys  kunnallisissa
puitteissa  ja  O.  Helenius Opintokerhotoiminnasta.  Kunnallista  sosialisointia  ei  pidetty
tarpeellisena,  mutta  opintokerhotoiminnassa  kunnallispolitiikan  ja  siinä  erityisesti
sosiaalipolitiikan osuutta pidettiin tärkeänä (Johtokunta 28.11.1946.)

Kun edellisenä vuonna kommunistien kanssa yhteisesti  pidetyssä vappujuhlassa oli
koettu  epämiellyttäviä  ”yllätyksiä”,  pidettiin  vuoden  1947  vappujuhlassa  itsenäisesti
työväentalon  tontilla.  Puhujat  olivat  SAK:sta  ja  SDP:stä  ja  lipunkantajana  M.  Sellmer.
Vapputervehdys  julkaistiin  Suomen  Sosialidemokraatissa  ja  vappukulkueen  tunnuksiksi
otettiin ”Armeija romutettava” ja ”Koulu kansalle”.  Vappujuhlatoimikunta sai Järvenpään
työväenyhdistykseltä  puoluelipun  lainaksi  juhlaa  varten.  Vasta  elokuussa  saatiin
yhdistykselle hankituksi oma puoluelippu. (Johtokunta 3.4. ja 24.4. sekä 1.8.1947.) 

Vuoden  1948  vappujuhlan  järjestämisessä  kommunistit  toivoivat  yhteistyötä,  kun
Korson Demokraattinen  yhdistys  kirjeellään  ehdotti  järjestettäväksi  yhteisen  vappujuhlan.
Sama ehdotus tehtiin vielä myös vuoden 1949 vappujuhlan pitämisestä. Kummankin osalta
yhdistys totesi, ettei siihen ole mitään aihetta, koska naisjaosto järjestää omalla talolla vapun
vastaanoton illanvieton. Jäseniä kehotettiin ottamaan osaa Mäntymäen vappujuhlaan ja sen
jälkeen  osallistumaan  Tikkurilan  työväentalossa  järjestettävään  Helsingin  maalaiskunnan
sos.-dem. kunnallisjärjestön vappujuhlaan. (Yhdistys 11.4.1948, 1.4.1949.)

Kun  yhdistyksen  kokouksessa  oli  ratkaistu,  ettei  kommunistien  kanssa  mennä
kunnallisvaaleissa vuonna 1947 vaaliliittoon, laadittiin Keravan kauppalan vaaleihin kolme
kahden hengen listaa. Niistä yksi oli naisten lista. Ehdokkaiksi asetettiin Lista No 1  Osmo
Helenius,  lista  2  Emil  Sevón ja  Lauri  Jokisalo sekä  lista  3  Ida  Vuokko ja  Sylvi  Viira.
Helsingin mlk:n vaaleihin asetettiin vain yksi lista ja ehdokkaiksi Eino Luoto ja Ida Lehto.
Tuusulalaiset asettivat vaalilistoille M. Sellmerin. (Yhdistys 19.8.1947.) Vaalijuhlissa olivat
puhujina  Martti  Sellmer,  Eino  Luoto ja  Osmo  Helenius.  Sellmer  puhui  valtuuston
merkityksestä,  Helenius  kunnallisvaaleista  yleensä  ja  Luoto  kunnallisesta  verotuksesta.
(Johtokunta  13.10.1947.)  Kunnallisvaalit  onnistuivat  Korson  osalta  hyvin,
sosialidemokraattien  äänimäärä  kasvoi  30  %.  Korsosta  valittiin  valtuutetuksi  Tuusulaan
Martti  Sellmer, Keravalle  Osmo Helenius ja Emil  Sevón sekä Helsingin mlk:taan Osvald
Söderlund. (Johtokunta 28.12.1947, Tuusulan Sd. kunnallisjärjestö 7.12.1947.) Tappiolliset
kunnallisvaalit olivat kommunisteille katkera pala. Vapaa Sana kirjoitti 13.12.1947 vaalien
jälkitunnelmana ”Työläisjunien eräänä iltana saavuttua Korson asemalle Korson sota-aikaiset
asevelimiehet olivat järjestäneet kahvilan kulmalle tivolin, jossa kovaääninen huuteli valheita
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työtätekevälle kansalle. Jos haluat sortopolitiikkaa, niin se on kommunistien vika. Valtuustot
tulivat enempi taantumustavoitteisiksi.”

Martti Sellmer piti yhdistyksen kokouksessa alustuksen koulutilanteesta ja siitä, että
kolmen  kunnan  tulisi  rakentaa  yhteinen  kansakoulu  Korsoon.  Kansakouluolot  olivat
kokouksen mielestä  epätyydyttävät.  Paras tilanne  voitaisiin  saada,  jos  rakennettaisiin  yksi
ajanmukainen  keskuskoulu.  Yhdistys  kehotti  Tuusulan,  Keravan  ja  Helsingin  mlk:n
valtuustoryhmiä tekemään aloitteet valtuustoille, jotta koulutilanteeseen saataisiin yhdistystä
tyydyttävä ratkaisu.

Vuosi  1949 oli  Sosialidemokraattisen  puolueen  50-vuotisjuhlavuosi.  Vuoden 1946
syksystä  vuoden 1947 kevääseen  pidetyt  ”Taisteleva  demokratia”  -tilaisuudet  loivat  uutta
uskoa  sosialidemokraattisen  puolueen  kannattajiin  ja  kansalaisiin.  Ulko-  ja  kotimaisessa
poliittisessa paineessa syntynyt  pessimismi alkoi väistyä  ja usko kansanvaltaisten voimien
vahvuuteen  kasvaa.   Vuoden 1947 kommunistien  masinoiman  lakkoaallon  tavoitteena  oli
painostaa sosialidemokraattista SAK:n johtoa ja heikentää sos.-dem. puolueen asemaa, mutta
kunnallisvaalit  osoittivat  sosialidemokraattien  voimistaneen  asemiaan  ja  torjuneen
kommunistien  yritykset  saada  enemmistö  kunnallisiin  valtuustoihin.  Yhteistyö-  ja
avunantosopimus  solmittiin  vuonna  1948  ja  siihen  saatiin  suomalaisten  esittämiä  ehtoja.
Samana  vuonna  pidetyissä  valtiollisissa  vaaleissa  kommunistien  asema  heikkeni  ja
sosialidemokraattien voima kasvoi. Näistä lähtökohdista aloitettiin vuoden 1949 poliittisen
tilanteen selvittely. Korson työväenyhdistyksen kokouksessa 23.1.1949 puoluesihteeri Väinö
Leskinen antoi poliittisen tilanneselostuksen. Hän mainitsi ”Jo riittää” –kampanjan tehneen
tarkoituksensa  ja  herättäneen  Suomen  kansan  huomaamaan  kommunistien
vallankaappaussuunnitelmat.  Suomeen  ei  Tsekkoslovakian  tietä  tullut.  Suurin  kiitos  siitä
lankesi suomalaiselle suoraselkäiselle ammattiyhdistysväelle ja sosialidemokraateille. Korson
työväenyhdistyksen kokous antoi  täyden  tukensa muodostetulle  Fagerholmin hallitukselle,
joka  oli  tehnyt  hyvää  työtä  maan  poliittisten  olojen  rauhoittamiseksi  ja  palauttamiseksi
lainmukaiselle  kannalle.  Tämän  keskustelun  päätyttyä  alusti  Osmo  Helenius aiheesta
”Vanhemman  yhdistysväen  suhtautuminen  nuorisoon”.  Siitä  käytiin  vilkas  keskustelu  ja
yhdistys päätti tukea kaikin mahdollisuuksin nuorisotoimintaa.  

Maan  poliittista  tilannetta  käsittelevään  aiheeseen  palattiin  24.8.  yhdistyksen
kokouksessa,  jossa  Oskari  Reinikainen loi  katsauksen  kommunistien  lakkotoimintoihin,
niiden syihin ja seuraamuksiin. Kokouksen puheenvuoroissa, joita käyttivät mm. M. Sellmer
ja  O.  Helenius,  todettiin  kommunistien  lakkojen  olevan  laittomia  ja  saattavan  huonontaa
työväen asemaa ja elinoloja sekä vaarantavan sotakorvaustoimitusten ajallaan toimittamisen.
Kertomusvuonna sosialidemokraattinen hallitus pystyi turvaamaan kansalaisille tasapuolisesti
hyvinvointia  sekä  vakiinnuttamaan  poliittista  tilannetta.  Hallituksen  työskentely  ei  ollut
saanut  työrauhaa,  vaan  sitä  vastaan  oli  ollut  maalaisliiton  ja  kommunistien  hyökkäyksiä.
Merkittävin sisäpoliittinen tapahtuma olivat kommunistien aiheuttamat ns. korpilakot, jotka
huipentuivat  Kemin  tapaukseen  paljastaen  korpilakkoliikkeen  palkkataistelut  täysin
poliittisiksi tapauksiksi.

Helsingin  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestö  järjesti  syyskauden  avajaisjuhlan
Messuhallissa. Siihen osallistuttiin runsain joukoin. Juhlassa puhuivat Oskari Tokoi, Väinö
Tanner ja  Väinö  Leskinen.  Juhlan  kunniaksi  ja  puolueen  rahakeräyksen  tukemiseksi
yhdistykselle tilattiin Oskari Tokoin nimikirjoituksella varustettu Tokoin valokuva. (Yhdistys
24.8.1949.)  Helsingissä  30.10.1949  pidetyn  Suomen  Sosialidemokraattisen  Puolueen  50-
vuotisjuhlaan  osallistuttiin  runsain  joukoin.  Juhlan  vuoksi  järjestetyn  juhlakulkueen
lipunkantajina olivat tahtonsa mukaisesti Reino Eloranta, Toivo Eloranta, Lauri Jokisalo ja
Juhani Kivimäki (Johtokunta 7.10.1949).

Voidakseen saada juhlissa ja muissa esityksissä äänentoiston ajan henkeä vastaavaksi
yhdistys hankki itselleen Tikkurilan Radio Oy:ltä äänilaitteet, levysoittimen, vahvistimen ja
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radiovastaanottimen  sekä  äänilevyjä  ja  kovaääniset  äänilevymusiikin  soittamiseksi  sekä
työväentalon  salissa  että  luistinradalla.  (Johtokunta  21.11.1949.)  Osmo  Helenius ilmoitti
Keravan  varanneen  vuoden  1951  talousarvioon  Korson  luistinrataa  varten  ja  Korson
urheilukenttää  varten määrärahat.  Kauppala  antoikin  luistinrataa  varten  50.000.-  markkaa.
Keravan  kauppalankamreerilta  tiedusteltiin  mahdollisuutta  saada  avustusta  parin  miehen
palkkaamiseksi hoitamaan luistinrataa ja mahdollisesti sen valaistuslaitteita. Heitä ei saatu,
asia  hoidettiin  avustuksella  ja  vapaaehtoisvoimin.  (Johtokunta  11.1.1951,  Yhdistys
21.12.1950 ja 14.1.1951.)

Runsaasta  toiminnasta  huolimatta  yhdistyksen  taloudellinen  tila  ei  ollut  kovin
varmalla  pohjalla.  Joiltakin  käyttäjiltä  jäivät  vielä  vuokrat  maksamatta  tai  lykkääntyivät
kovin  pitkäksi  aikaa.  Tuodakseen  tilanteen  vakavuuden  esiin  ja  saadakseen  yhdistyksen
alaosastot ja muut käyttäjät huomaamaan yhdistyksen taloudellisen tilan ja voidakseen sitä
parantaa, kutsui johtokunta johtokuntien yhteisen neuvottelukokouksen 11.3.1950 pohtimaan
parantamiseen  tähtääviä  toimenpiteitä.  Kutsun  saivat  naisjaosto,  nuoriso-osasto,  Nuoret
Kotkat ja Veto.  Vielä erikseen kokoontuivat naisjaoston ja huvitoimikunnan puheenjohtajat
sekä  rahastonhoitajat  keskustelemaan  talousasioiden  hoitamisen  yhdenmukaistamisesta.
Marraskuussa huvitoimikunta tilitti yhdistyksen pääkassaan 200.000.- markkaa ja naisjaosto
300.000.-  markkaa  joulukuussa erääntyvien  lainojen korkojen maksua varten.  (Johtokunta
5.3. ja 25.5.1950, Yhdistys 26.11.1950.) 

Vuoden  1950  aikana  varauduttiin  presidentin  valitsijamiesvaalien  äänestäjien
aktivoimiseen  siten,  että  M.  Sellmer ja  K.  Nieminen antoivat  autonsa  käytettäväksi
kuljetuksia  varten.  Ainoastaan  polttoaineen  kulutus  maksettiin  (Sellmer,  Martti  1950
päiväkirja). Puoluekirjelmässä ehdotetun toiveen mukaisesti toteutettiin yhdistyksen jäsenten
keskuudessa  keräys  Voionmaa-säätiön  hyväksi  Hämeen  Työläisnuoriso-opistoa  varten.
Keravan  Sos.-dem.  Kunnallistoimikunnan  ottaman  kannan  korsolaistenkin  keräysrahat
käytettiin  Voionmaa-opistossa  Kerava-huoneeksi  nimettävän  huoneen  kalustamiseen.
(Johtokunta 8.2.1951.)

Koska  Tuusulan  kunta  ei  osallistunut  Korson  terveystalon  rakennus-  ym.
kustannuksiin,  eivät  tuusulalaiset  Korson  asukkaat  voineet  käydä  terveystalolla  saamassa
hoitoa  ja  muita  palveluksia  (Yhdistys  20.6.1950).  Tuusulalaisten  tuli  mennä  Hyrylän
terveystalolle. Yhdistys koetti saada tilanteeseen muutosta, mutta siihen meni vielä muutama
vuosi.  Työväenyhdistys  vuokrasi  Keravan  kauppalalle  taloaan  Korson  kansakoulun
(Leppäkorven koulun)  käyttöön  voimistelua  varten  1951 ja  sitten  vuonna 1953 Helsingin
maalaiskunnalle samaan tarkoitukseen. Yhdistys kiinnitti  huomiota siihen, että kun kunnat
myöntävät vaateavustusta koululapsille, oli vaadittu vaatteita kaupasta ostettaessa pyytämään
laskun  kunnan  nimelle.  Tämän  menettelyn  katsottiin  loukkaavan  hyvää  tapaa,  koska  se
asettaa lapsen ja hänen perheensä piinalliseen asemaan. Yhdistys oli sitä mieltä, että siihen ei
tule suostua, vaan lasku tulee pyytää ostajan nimelle ja kunnan on hyväksyttävä se. (Yhdistys
17.2.1952.)

Vielä  vuonna  1951  Korson  Demokraattinen  Yhdistys  koetti  houkutella
työväenyhdistystä    yhteistoimintaan,  että  saataisiin  Tuusulaan  vuokrasäännöstely.  Tähän
vastauksena todettiin yhdistyksen jo ryhtyneen toimiin lähettämällä asiaa koskevan kirjeen
Tuusulan  kunnanhallitukselle.   Samassa  kirjeessä  kommunistit  ehdottivat  pidettäväksi
yhteisen vappujuhlan. Siihen todettiin työväenyhdistyksen viettävän omalla talolla puhtaasti
sosialidemokraattiset vappujuhlat. (Yhdistys 18.4.1951.)

Kansanedustaja, Keravan kauppalanjohtaja Unto Suominen puhui 30.9.1951 Korson
Työväenyhdistyksen  kuukausikokouksessa  Persian  öljykiistasta  sekä  kotimaan
vakauttamisohjelmasta.  Tämän  ohessa  hän  ilmoitti  tehneensä  eduskunnassa  aloitteen
rautatien  ylikulkusillan  rakentamisesta  Korsoon.  Aloite  hänelle  oli  tullut  yhdistyksen
jäseniltä,  koska  aseman  luona  oleva  tasoristeys  on  vaarallinen,  matkustajalaiturit  likellä
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risteystä ja varoituslaitteet epäkäytännölliset ja muodostavat siten hengenvaarallisia tilanteita.
Junan  alle  jäämisiä  oli  tapahtunut.  Etenkin  moottoriajoneuvoille  risteys  on  vaarallinen.
Yhdistyksen  kokous  päätti,  että  asian  johdosta  laaditaan  adressi,  johon  kerätään
allekirjoittajia  mahdollisimman  paljon  ja  siinä  tähdennetään  liikenneturvallisuuden  vuoksi
epäkohdan pikaista poistamista.  

Yhdistys osti 20 kpl. á 500.- Uudenmaan Kansa –lehtiyhtiön osakkeita. Puoluelipun
ostamiseksi  yhdistykselle  suoritettiin  keräys  jäsenistön  keskuudessa,  mutta  kun  kerätty
summa ei riittänyt ostetun lipun maksuun, jatkettiin kerätystä, jotta lipun summa saataisiin
kokoon. (Yhdistys 12.3. ja 28.5., 27.11.1952.)

Yhdistyksen kunniapuheenjohtaja Oskar Engberg lahjoitti yhdistyksen vaalirahastoon
500.- markkaa. Kun vaalimenot olivat vaalirahastoon varattua enemmän, oli Lauri Jokisalo
itse maksanut erotuksen. (Yhdistys 1.11.1951.) 

Valtioneuvoston  annettua  päätöksensä  Korson  alueen  liittämisestä  Helsingin
maalaiskuntaan vuoden 1954 alusta lukien suoritettiin kunnallisvaaliehdokkaiksi asettavista
puolueäänestys. Yhdistys asetti ehdokkaikseen Toivo Paakkunaisen, Martti Sellmerin, Kaisu
Myyrän,  Osvald  Söderlundin,  Eino  Luodon,  Mirjam  Niemen ja  Olavi  Leimolan.
Puolueäänestyksen  jälkeen  Helsingin  mlk:n  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestö  laati
kunnallisvaalilistan,  johon  oli  merkitty  myös  Osmo  Helenius.  Yhdistys  teki  voimakasta
vaalityötä.  Vaalipäivinä  Olavi  Leimola ja  Kalle  Nieminen luovuttivat  autonsa  sairaiden
kuljettamiseksi vaalipaikalle. Vaalissa kunnanvaltuutetuiksi tulivat valituiksi Osmo Helenius,
Olavi Leimola, Mirjam Niemi, Toivo Paakkunainen ja Martti Sellmer. Helsingin mlk:n Sos.-
dem.  Kunnallisjärjestölle  tehtiin  ehdotukset  kunnallisiin  luottamustoimiin  samoin  kuin
kunnallistoimikuntaan valittavista henkilöistä. (Yhdistys 18.6.1953, Johtokunta 28.9.1953.)

Syyskuun  kokouksessa  yhdistys  lähetti  kirjeen  –  laatijoina  M.  Sellmer,  T.
Paakkunainen ja M. Niemi -  Helsingin maalaiskunnalle ja ehdotti otettavaksi vuoden 1954
talousarvioon riittävät määrärahat Korson alueen lasten päiväkodin hankkimiseksi sekä tie- ja
valaistuskysymyksen  hoitamiseksi.  Ehdotettiin  myös,  että  kuntaan  perustettaisiin  toinen
kunnanlääkärin  virka,  jonka  vastaanottopaikaksi  määrättäisiin  Korso.  Samaan  kirjeeseen
sisällytettiin  myös  uuden  ja  tilavan  kansakoulurakennuksen  saaminen  Vierumäkeen.
Yhdistyksen  toivomuksesta  Vierumäen  koulun  johtokunnan  puheenjohtaja  M.  Sellmer
tutkiskeli alueelta kansakoulua varten sopivaa tonttia helmikuussa 1954. Maaliskuussa saatiin
etsintätoimintaan mukaan Viertolan koulun johtokunta sekä O. Valle, L. Korpinen, Ylikojola,
O. Leimola, Multanen ja M. Sellmer sekä alueen omistajien (perikunnan) puolelta myyjänä
isäntä Martti  Eho. Hän jätti  9.3.1954 perikunnan puolesta myyntitarjouksen.  Parin päivän
kuluttua perikunnan edustajat kävivät Sellmerin luona puhumassa koulun tontin hinnasta ja
olivat  alentaneet  sitä.  Koulun  johtokunta  samana  päivänä  piti  koulutontin  saamista
kiireellisenä. Huhtikuun kuluessa kävivät tarjottua koulun tonttia katsomassa kunnanjohtaja
L. Korpinen sekä eri  poliittisten ryhmien edustajina V. Lepistö, Lindholm ja M. Sellmer.
Ryhmien  käytyä  alustavat  neuvottelut  saattoi  M. Sellmer ilmoittaa  perikunnan edustajalle
Martti  Eholle,  että  tarjous  koulutontista  olisi  lähetettävä  viipymättä.  (Martti  Sellmerin
päiväkirjamerkinnät.)

Yhdistys  ja  sen  jäsenet  osallistuivat  Lohjalla  15.-16.1953   pidettyihin
maakuntajuhliin. Juhlassa pidettyyn yhdistysten väliseen urheilukilpailuun otti osaa Kalevi
Alén. (Johtokunta 24.7.1953.)

Korson Työväenyhdistyksen naisjaosto

Sotavuosien jälkeen toiminta korsolaisessa sosialidemokraattisessa työväenliikkeessä
oli  ripeää  ja  innokasta.  Näin  oli  myös  naisten  keskuudessa.  He  havaitsivat
työväenyhdistyksen  tarvitsevan  varoja  työväentalon  kunnostamiseen  ja  muutenkin
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varsinaisen toiminnan kehittämiseen. Heidän keskuudessaan syntyi tuuma, että naisten täytyy
saada oma-aloitteisesti toimia ja kerätä omien ajatuksiensa mukaisesti ja omana toimintanaan
rahaa  työväentalon  kunnostamista  varten  sekä  ennen  kaikkea  sosialidemokraattisen
naisliikkeen  toiminnan  hyväksi.  Syntyi  ajatus  perustaa  Korson  Työväenyhdistyksen
alaosastoksi  naisjaosto,  joka  toimii  omien  harrastuksiensa  ja  ajatuksiensa  mukaisesti
sosialidemokraattisen  työväenyhdistyksen  kanssa  rintarinnan  puolueen  tavoitteiden
mukaisesti.

Näiden  ajatuksien  toteuttamiseksi,  kuten  naisjaoston  vuoden  1947
vuosikertomuksessa  kerrotaan,  kokoontuivat  Helmi  Anttalainen,  Mirjam  Niemi ja  Irma
Järvinen Ida Lehdon kotiin  helmikuun 22 päivänä 1947 pohtimaan sos.-dem.  yhdistyksen
naisjaoston perustamista. Kun he aikansa olivat tutkineet yhdistyksen ja puolueen sääntöjä,
päättivät  he  kutsua  koolle  naisjaoston  perustavan  kokouksen  ja  harjoittaa  voimakasta
propagandaa naisten keskuudessa naisjaoston perustamisen ja sen toiminnan puolesta,  että
asiasta tulisi nyt totta, kun se oli joitakin viikkoja aikaisemmin mennyt ”täysin myttyyn ”.
Muutamia  viikkoja  aikaisemmin  olivat  naiset  kokoontuneet  työväentalolle  perustamaan
naisjaostoa.  Sali  oli  ollut  lähes  täynnä  naisia.  Ennen  kuin  kokous  oli  kunnolla  päässyt
alkuunsakaan, oli Niemisen Kalle tullut saliin ja sanonut, ettei naisia tarvita. Silloin olivat
naiset  aivan  kuin  säikähtäneet  ja  lähteneet  pois.  Naisjaosto  jäi  sillä  kertaa  perustamatta,
”Kalle  tyssäs”,  kuten Elsa Sellmer sanoi.  Sosialidemokraattisen Työläisnaisliiton kirjeessä
olleen  kehotuksen  perusteella  ehdotti  yhdistyksen  johtokunta  31.1.1947  naisjaoston
perustamista  ja  yhdistyksen  vuosikokous  9.2.1947  hyväksyi  esityksen.   Yhdistyksen
puuhamiehet  Martti  Sellmer ja  Osmo  Helenius olivat  aikaisemmin  käyneet  sos.-dem.
naispiirissä pyytämässä sen toimihenkilöä Aune Semeä tulemaan kokoukseen selostamaan
naispiirin  ja  naisjaoston  toimintaa.   Vuosikokous  oli  valinnut  naisjaoston  väliaikaisen
toimikunnan  ja  siihen  jäseniksi  Mirjam  Niemen,  Ida  Lehdon,  Irma  Järvisen ja  Helmi
Anttalaisen.  Tämän  toimikunnan  oli  määrä  tehdä  seuraavaan  kuukausikokoukseen
ehdotuksensa naisjaoston toimikunnasta. (Naisjaosto, Sellmer, Elsa; kertomus naisjaoston 45-
vuotisjuhlassa.)

Perustava kokous pidettiin 2.3.1947 työväentalolla.  Paikalle oli saapunut 15 naista,
joiden yksimielisellä  päätöksellä  perustettiin  työväenyhdistyksen naisjaosto.  Tarkoituksena
oli  saada  yhdistystoiminta  vilkastumaan  sosialidemokraattisesti  ajattelevien
paikkakuntalaisten ja etenkin naisten keskuudessa.

Kokous  valitsi  naisjaoston  johtokuntaan  vakinaisiksi  jäseniksi  Ida  Lehdon,  Irma
Järvisen,  Lempi  Tellqvistin,  Sylvi  Holmströmin,  Hilja  Toivosen,  Saimi  Saarisen,  Mirjam
Niemen ja  Mimmi  Pennasen sekä  varajäseniksi  Agnes  Nordströmin ja  Lempi  Kivimäen.
Johtokunta  valitsi  keskuudestaan  puheenjohtajaksi  Lempi  Tellqvistin,  sihteeriksi  Irma
Järvisen, rahastonhoitajaksi Ida Lehdon ja Tulevaisuus-lehden asiamieheksi Mirjam Niemen.
Naisjaosto liittyi heti Sosiaalidemokraattisen Työläisnaisliiton ja sen piirijärjestön jäseneksi.
Toukokuussa pidetyssä liiton edustajakokouksessa jaostoa edusti Tyyne Lindholm ja vara- ja
lisäedustajina  olivat  Hilja  Toivonen,  Ida Lehto,  Elsa Haataja ja  Sylvi  Viira.  Jaosto liittyi
Uudenmaan Sos.-dem. Piiritoimikunnan naisjaostoon. 

Korsossa pidettiin syys-lokakuun vaihteessa 1947 naispiirin järjestötehtävien kurssit.
Luennoilla  käsiteltiin  seuraavia  aiheita:  Puolueen  periaate-  ja  menettelytapaohjelma,
järjestörakenne,  opintokerhotyö,  sosialismin  ja  kommunismin  väliset  aatteelliset
eroavaisuudet  sekä  kunnalliset  kysymykset.  Luennoitsijoina  olivat  mm.  Martta  Salmela-
Järvinen, Anni Vallanti, Osmo Helenius, Unto Suominen ja Niilo Kujala. Kurssille osallistui
39 henkilöä. Korson naisjaostossa oli silloin 63 jäsentä.  Kunnallisia kysymyksiä käsitelleessä
kokouksessa Helsingissä marraskuussa olivat Korsosta osanottajina Tyyne Lindholm ja Sylvi
Viira.  (Naispiirin  toimintakertomus  1947,  Uudenmaan  ja  Hgin  Sd.  Naispiirin  pöytäkirja
9.11.1947.).
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Johtokunta  asetti  koko  vuoden  toiminnan  päämääräksi  varojen  keräämisen
”ukkoyhdistykselle”,  jotta  se  saisi  työväentalon  alkuperäissuunnitelmien  mukaisesti
rakennetuksi suuremmaksi näyttämöosan verran.

Naisjaostolla,  joka oli  ollut  täysin  yksimielinen  päätöksessään,  oli  seitsenjäseninen
huvitoimikunta. Se järjesti erilaisia iltamia ja illanviettoa. Ohjelmaa esitettiin omin voimin.
Jaosto osallistui  paikkakunnan yhteisesti  järjestämien juhlien,  kuten äitienpäivän juhlan ja
vappujuhlan toteuttamiseen.

Kesän  aikana  naisjaosto  teki  yhteistyötä  Mannerheimin  Lastensuojeluliiton  kanssa
järjestämällä  lasten  leikkikenttätoimintaa  yhden  kuukauden  aikana  työväentalon  kentällä.
Liitto palkkasi kesäkaitsijan Korson lapsille ja naisjaosto hoiti sen, että sadepäivinä lapset
saivat  olla  työväentalon  suojissa.  Lisäksi  naisjaoston  jäsenet  olivat  kaitsijan  apuna,  kun
lapsille järjestettiin uitiretkiä Rusutjärvelle.

Kun  naisjaosto  ryhtyi  järjestämään  ”Lasten  päivä-juhlaa",  oli  Parasta  lapsille  ry
väkisin  tulla  mukaan  ja  vaikuttamaan  sen  ohjelmaan.  Asian  vuoksi  jouduttiin  ottamaan
yhteyttä  Työläisnaisliittoon  ja  Lasten  Päivään,  ennen  kuin  asia  järjestyi  naisjaostoa
tyydyttävästi.  ”Lasten  Päivän-juhlaa"  varten  naisjaosto  asetti  seitsenjäsenisen  komitean,
jonka suunnitelman mukainen juhla järjestettiin. Se onnistui erinomaisesti ja tuotti jaostolle
puhdasta tuloa 17.160.- markkaa. 

Lokakuun alussa 1947 järjesti jaosto yhden viikon mittaiset toimitsijakurssit naisille
yhdistystoiminnan käytännön asioista. Varsinaisena ”naisten toimintana” olivat olleet kerran
viikossa  ompeluillat.  Ompeluiltojen  päämääränä  oli  varautua  joulumyyjäisiin.  Niissä
ompelun ja muun käsityön ohella oli tuttujen ja vähän uusienkin laulujen laulaminen sekä
yhteiskunnallisesti  merkittävien  naisten,  kuten  Minna  Canth ja  Miina  Sillanpää,
elämänkertojen lukeminen.  Lisäksi jaosto suoritti  käsityöaineiden ja käsitöiden keräyksen.
Itse  tehtyjen  töiden  ja  keräyksen  avulla  voitiin  järjestää  joulumyyjäiset,  joiden  tuotto  oli
22.856.- markkaa. 

Yhden selkeän työnjaon naisten ja miesten töistä jaosto teki. Se piti siivoustalkoot
työväentalon sisäpuolella,  mutta  lähti  siitä,  että  miehet  hoitavat  työväentalon ulkopuolisen
kunnostuksen.  Miehet  pitivät  talon  ympäristön  siivoustalkoot  29.4.1948  (Yhdistys
22.4.1948).

Naisliiton toimitsija Aune Seme kävi Korsossa syyskuun 1949 aikana selostamassa
perhelisäperheiden  neuvontatyötä  ja  huoltoemäntätoimintaa  (Naispiirin  toimintakertomus
1949).

Muutoin,  vaikka  naisjaoston  ja  ”ukkoyhdistyksen”  keskeinen  toiminta  oli  sujunut
hyvin ilman erimielisyyksiä, jaosto totesi miesten olevan tottumattomia naisten toimintaan ja
siihen ”panteeseen”,  joka naisilla  oli  miehiin nähden. Vuoden lopussa naisjaosto merkitsi
antaneensa rahaa työväenyhdistykselle 43.215.- ja Korson Nuorille Kotkille 7.275.- markkaa
ja vielä omaan kassaan oli jäänyt muutama tuhat markkaa. Kun naisjaosto antoi avustusrahaa
yhdistykselle  ja  kotkille,  paheksui  yhdistyksen  kokouksessa  Eino  Mäkinen  sitä,  ettei
naisjaosto jakanut myös Korson Vedolle avustusmäärärahaa.  Nähtävästi tämä keskustelu teki
naisjaoston toiminnassaan sen verran varovaiseksi, että se tiedusteli yhdistyksen kokouksen
kantaa  siihen,  voivatko  naisjaosto  ja  naisjaoston  jäsenet  kuulua  Suomen
Sosialidemokraattiseen Naisliittoon. Asia pantiin sillä hetkellä pöydälle ja vasta seuraavassa
kokouksessa  naisjaosto  sai  luvan  liittyä  naisliittoon.  Saman  sovinnaisuuden  mukaisesti
naisjaosto  tiedusteli  yhdistyksen  kantaa  myös  siihen,  voivat  jaoston  jäsenet  käydä
kansakoulussa seuraamassa lasten opetusta. Tätä pidettiin aivan asiallisena, mutta toivottiin
jaoston jäsenten seuraavan opetusta lasten vanhempina, eivätkä jaoston jäseninä.  (Yhdistys
5.9. ja 12.121948 sekä 23.1. ja 18.4.1949.)

Naisjaoston toiminnan aloittaminen tapahtui sodanjälkeisenä pula-aikana, jolloin oli
pulaa  lähes  kaikesta  ja  tietysti  ruokatarvikkeista.  Siitä  huolimatta  niihin  myyjäisiin,  joita
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naiset  pitivät  lähellä  joulua  ja  muinakin  aikoina,  he  toivat  myytäväksi  myös
leivonnaistuotteita.  Niillä  oli  erinomaisen  suuri  kysyntä,  jopa  aivan  ”tappeluun”  saakka.
Mistä  he  nämä  tuotteet  loihtivat,  on  jäänyt  arvoitukseksi,  mutta  jonkinlaisina
”nyyttimyyjäisinä”  niitä  voitiin  pitää.  Jokainen  jaoston  jäsen  toi  omistaan  jotakin  ja  niin
saatiin myyntipöydät näyttäviksi. 

Ravintola oli muutenkin naisjaoston toiminnassa merkittävästi esillä. Jaosto päätti sen
kunnostamisesta  ja  hankki  omilla  rahoillaan  ravintolaan  lattia-  ja  käytävämattoja  sekä
kalustoa.  Kun  pula-aikana  tarvittiin  kahvia  ravintolassa  tarjoiltavaksi,  osti  jaosto  sen
”pörssistä”.  Ravintolaemäntien  vuorot  se  määritteli  päivän  tarkkuudella.  Korsolaisten
pitoemännäksi  tilattu  Lyyli  Toiminen oli  hyvin  usein  vuorossa  ja  hänen kaverinaan  joku
toinen.  Nuoret  Kotkat  -osasto  oli  jaoston  ”lempilapsi”.  Sen  toimintaa  koetettiin  auttaa
lainaamalla sille rahaa ja tukemalla muutenkin sen työtä. Kerran jaosto lupasi antaa kotkille
lainaa  4.500.-  markkaa  höyläpenkin  hankkimiseen  heti,  kunhan  vaan  kotkat  ”löytäisivät”
penkkiä varten jostakin paikan. (Naisjaosto 2.11.1950.)

Naisjaosto ja Korson Veto järjestivät yhteisen kansallispukunäyttelyn. Se oli valtava
ja upea ja sen järjestämisessä oli hyvin paljon työtä. Joku asiantuntija Helsingistä oli mukana
järjestelyissä. Työväentalo oli silloin täynnä porukkaa. Se oli aivan erikoista. Kansallispukuja
oli laajalti ja vanhoja. Siellä oli vähän iäkkäämpiä kantajia, Vedon jäseniä melkein kaikki
olivat.  Se  oli  luultavasti  Vedon ideoima  ja  järjestämä,  totesivat  Pirkko Pennanen ja  Leo
Pennanen haastattelussa vuonna 2004.

Piirin naisjaoston palkkaama Ella Malinen kävi Korson naisjaostossa lokakuussa 1950
keskustelemassa  naisjaoston  toimintaan  liittyvistä  asioista.  Jaostolla  oli  vuonna  1950
huvitoimikunta  sekä  myyjäis-  ja  käsityötoimikunta.  Kotkatoiminnan  ohjaamiseksi  jaosto
valitsi  Nuoret  Kotkat-jaoston  johtokuntaan  jäsenet.  Työväentalon  keittiön  kunnostuksen
jaosto pani alulle,  järjesti  myyjäiset  ja Helismaa-Rautavaara-illat.  Huvitilaisuudet  tuottivat
kohtuullisesti.  ”Ukkoyhdistystä”  avustettiin  ja täydennettiin  ravintolan kalustoa.  Tarmoaan
uhkuvana  jaosto  ilmoitti  yhdistyksen  vuosikokoukselle,  että  jos  yhdistys  tahtoo  käyttää
iltamissaan ravintolaa, niin sitä vastaan ei ole mitään, muissa tilaisuuksissa naisjaosto pitää
ravintolaa.

Jäsenet  osallistuivat  aktiivisesti  näytelmäkerhon  toimintaan  jopa  niin  paljon,  että
jaosto luovutti itselleen varatut torstai-illat näytelmäkerhon käyttöön, kuitenkin siten, että se
kuukauden ensimmäisen torstain säilytti  omaa toimintaansa varten.  (Naisjaosto 7.12.1950,
11.1.1951.)  Sos.-dem.  Naisliiton  ja  Sos.-dem.  Naispiirin  järjestämiin  neuvottelupäiviin  ja
kokouksiin osallistuttiin ja lähetettiin edustajat. (Naisjaosto 11.1.1951.)

Työväenliikkeessä  vallitsevan  sukupuolisen  tasa-arvon  ja  naisjaoston  toiminnan
merkityksen  tunnustamiseksi  toivottiin  yhdistyksen  johtokunnan  jäsenten  valinnassa
otettavan  tämä  huomioon.  Sen  toteuttamiseksi  jaosto  teki  ehdotuksen  neljän  naisen
valitsemiseksi  työväenyhdistyksen  johtokuntaan  ja  nimesi  ehdokkaansa.  Vuotuisissa
johtokunnan valinnoissa naisjaoston edustus otettiin huomioon. (Naisjaosto 1.2.1951.)

Korson alueen asukkaiden sosiaali-  ja terveyspalvelut  olivat  hajaantuneet.  Keravan
kauppalan perustamisen jälkeen asukkaat  saivat sosiaalihuollon palvelut  Korson Keravaan
kuuluvan alueeseen kuuluvalla osalla Keravalta, Hyrylän huoltopiirin asukkaat Hyrylästä ja
Hanalan-Rekolan asukkaat Tikkurilasta.  Terveyssisar  ja kätilöpalvelut olivat tuusulalaisille
Hyökkälässä, Helsingin maalaiskunnan asukkaat hakivat ne Tikkurilasta, mutta keravalaisten
palvelut annettiin määräajoin Korson kansakoulussa ja lastenneuvolassa. Vasta vuonna 1948
kunnat  pääsivät  sopimukseen  terveystalon  rakentamisesta  ja  sen  kustannuksista.  Keravan
kauppala  ja  Helsingin  maalaiskunta  ja  Tuusula  palkkasivat  yhteisen  terveyssisaren
huolehtimaan  Korson  alueen  äitiys-  ja  lastenneuvonnasta  sekä  terveydenhuollosta.
(Rosenberg  1998,  418,  439,  Korpinen  1965,  59-61.)  Terveydenhoidollisten  palvelujen
hoitaminen  ei  naisjaoston  mielestä  ollut  asianmukaista,  koska  jaosto  kiinnitti  huomiota
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Helsingin  pitäjän  terveyssisaren  käyttäytymiseen  viranhoidossaan.  Sosiaalisten  palvelujen
riittämättömyys oli huolenaiheena kotisisaren toimen puuttumisen vuoksi. (1.2.1951.) Korson
terveystalolle  haluttiin  saada  täydellinen  lääkekaappi.   Lääkekaapin  saamisen  ehtona  oli
kuitenkin se, että terveystaloa ylläpitävän kunnan ao. koulutuksen omaavan viranhaltijan olisi
hoidettava  sitä  ja  että  apteekin  olisi  luovutettava  lääkekaappi.  Asia  kuihtui  jo  heti
tunnusteluun, kun Keravan Apteekki kieltäytyi luovuttamasta lääkekaappia. (Naisjaosto 1.3.
ja 5.4.1951.)

Kansainvälisen Naisten päivän merkitystä korostettiin järjestämällä sitä varten juhla,
mutta  tuodakseen  oman  toimintansa  merkityksen  esiin,  sen  viettäminen  usein  siirrettiin
maaliskuun 8. päivästä jaoston vuosijuhlaan, joka sillä kertaa oli 1.4.1951. Juhlan ohjelmasta
päätettiin,  nimettiin  esiintyjät  sekä lisäksi pyydettiin  Martti ja Marjatta  Pokela laulamaan.
Työväenyhdistyksen kuoro oli paikalla laulamassa in corpore. (Naisjaosto 1.3.1951.) Jaoston
järjestämissä  huvitilaisuuksissa  vuoden  1951  aikana  olivat  esiintymässä  Sakari  Halonen,
Tapio Rautavaara, Reino Helismaa ja Melody Sisters. Pidettiin kupletti-iltoja, äitienpäivän
juhla  sekä  vaalijuhla.  Käsityötoimikunta  toimi  vilkkaasta  ja  perheenäideille  järjestettiin
kesävirkistystoimintaa Kiljavan Kotorannassa.

Jäsenistönsä yhteiskunnallisten asioiden tietämystä laajentaakseen perusti naisjaosto
vuonna  1950  opintokerhon,  jossa  opiskeltiin  TSL:n  kirjekurssien  perusteella  erilaisia
yhteiskunnallisia  aineita.  Kaisu  Myyrä oli  opintojaoston  puheenjohtaja.  Opiskeluaiheena
vuonna  1950  oli  Sosialidemokraattinen  naisliike.  Sitä  seurasivat  järjestötoimitsijain
peruskurssi  ja  psykologian  peruskurssi.  (Naisjaosto  5.10.1950,  1.3.  ja  10.5.1951.)
Myöhäisempinä vuosina olivat opinto-ohjelmassa Kunnallistieto II (kunnan sosiaalihuolto),
Kunnallistieto III (kunnallisverotus). Kodinhoito, Opintokerhokurssi, Kuluttajataito ja vuonna
1970 Kunnan  sosiaalihuolto.  Korson naisjaosto  järjesti  tammikuussa  1952 kahden viikon
ompelukurssit. Kurssin päättäjäisissä puhui Aune Seme. (Naispiirin toimintakertomus 1952).

Kun  naisjaosto  vietti  5-vuotisjuhlaa  kutsuttiin  Mimmi  Pennanen  Naisjaoston
kunniajäseneksi hänen täyttäessään 60 vuotta (Naisjaosto 5.4.1951, 3.4.1952). Pula-ajan vielä
vuonna  1952  vaivatessa  äitienpäivän  juhlaa  järjestäessään  joutui  naisjaosto  keräämään
jäseniltään  tarjoilussa  tarvittavat  astiat  sekä  sopimaan  ”nyyttikestien  malliin”,  mitä
leivonnaista kukin jaoston jäsen tuo juhlatarjoilua varten. (Naisjaosto 8.5.1952.)

  Omaa  aktiivista  toimintaansa  katsellessaan  ja  yhdistykselle  rahaa  luovuttaessaan
jaosto ihmetteli  sitä, mikä vaivaa ”ukkoyhdistyksen” jäseniä, kun niiden toimintaa ei näy,
eikä  siitä  osata  sanoa  mitään.  Tilanne  ei  tyydyttänyt  jaostoa.  Se  antoi  haasteen
työväenyhdistykselle juhlien tai muiden sellaisten järjestämisestä, jotta korsolaiset saataisiin
myös kesäaikana sosialidemokraattisten harrastusten pariin. (Naisjaosto 3.7.1952.) Naisjaosto
huolestui myös siitä, että Korson Nuoret Kotkat eivät muutamaan aikaan toimineet. Se tarttui
asiaan  ja  pyysi  Nuorten Kotkain keskusjohdosta  henkilöä  tutkimaan asiaa ja  herättämään
Korson  Nuoret  Kotkat  jälleen  toimintaan.  Samalla  kutsuttiin  työväenyhdistyksen  jäseniä
neuvottelemaan  2.11.1952,  miten  voitaisiin  yhteistoimin  huolehtia  siitä,  että
varhaisnuorisotyö eli kotka-osasto saataisiin vireäksi ja sillä olisi innostavia ohjaajia. Omasta
puolestaan jaosto valitsi kotkien ohjaajaksi Ida Airaksisen ja ehdotti yhdistykselle valittavaksi
miesohjaajaksi Toivo Paakkunaisen. (Naisjaosto 2.10.1952.)

Naisjaostoon  kuului  voimakastahtoisia  henkilöitä,  joista  kukin  omalta  osaltaan  ja
omalla  tavallaan  vaikutti  toiminnan  kehittymiseen  ja  sen  suuntaamiseen.  Jaoston
puheenjohtajana olleen lujatahtoisen ja idearikkaan Irma Järvisen aikana oli  totuttu  hänen
puheenjohtajuuteensa  eikä  suuremmin  noussut  esiin  pyrkimyksiä  ”asemien
uudelleenjärjestelemisiin”. Tämänkaltaisia tahtomuksia oli kyllä ollut. Ne mahdollistuivat sen
jälkeen, kun Irma Järvinen perheineen muutti  Kanadaan vuoden 1952 aikana. Muutoksien
aika alkoi. Naisjaoston johtokunnan kokous, jota johti varapuheenjohtaja Tyyne Lindholm,
pidettiin  5.2.1952  Eva  Lahtisen kotona.  Läsnä  olivat  varapuheenjohtajan  lisäksi  Vieno
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Lönnqvist, Elisabeth Järvinen, Eva Lahtinen, Kaisu Myyrä ja Elsa Sellmer.  Johtokunta teki
ehdotuksen  naisjaoston  vuosikokoukselle,  että  tulevan  toimintavuoden  (1952)
puheenjohtajaksi  valittaisiin  Elisabeth  Järvinen,  sihteeriksi  Vieno  Lönnqvist ja
rahastonhoitajaksi Eva Lahtinen. 7.2.1952 pidetyssä kokouksessa puheenjohtajaksi valittiin
Elisabeth  Järvinen ja  rahastonhoitajaksi  Eva  Lahtinen,  mutta  varapuheenjohtajaksi  Elsa
Sellmer ja  taloudenhoitajaksi  Kaisu  Myyrä.  Helsingin  ja  Uudenmaan  Sos.-dem.
Naispiirijärjestön  kokouksessa  piiritoimikuntaan  valittiin  Korsosta  Elisabeth  Järvinen
varajäseneksi. (Naisjaosto 5.6.1952.)

Näytti siltä, että erästä osaa jäsenistä ei tyydyttänyt se asema, mikä naisjaostolla oli
työväenyhdistyksen alajaostona. Jaosto sai itsenäisesti päättää osallistumisestaan naisliiton ja
naispiirin  kokouksiin,  mutta  muu  edustus  ja  osallistuminen  tapahtui  ”ukkoyhdistyksen”
kautta ja luvalla. Vaikka jaosto hankki yhdistykselle rahaa ja toimeenpani juhlia, tapahtuivat
kaikki yhdistyksen ”valvonnassa”. Ajatus itsenäisen naisyhdistyksen aseman merkityksestä
johti sitten siihen, että Korson Sos.-dem. Naisyhdistys perustettiin.

Kun  Korson  Työväenyhdistyksen  naisjaoston  kokoontui  6.11.1952,  pyysi  jaoston
puheenjohtaja  Elisabeth  Järvinen vapautuksen  puheenjohtajan  tehtävistä  ja  johtokunnan
jäsenyydestä.  Samoin  eron johtokunnasta pyysivät  rahastonhoitaja  Eva Lahtinen ja Tyyne
Lindholm. Eropyyntöjen syyksi he ilmoittivat sen, että he ovat olleet edellisenä päivänä eli
5.11.1952 perustamassa Korson Sos.-dem. Naisyhdistyksen.

Soitinyhtye

Yhdistyksen kokous oli 22.5.1927 perustanut E. Saarelan ehdotuksesta alaisuuteensa
soitannollisen  osaston.  Sen  toimitsijaksi  oli  valittu  ehdotuksen  tekijä  Eino  Saarela.
Soitannollinen osasto vuorostaan valitsi johtajakseen Lauri Suvion. Kaarina Sirénin kertoman
(1980) mukaan Lauri Suvio toimi soitannollisen osaston vetäjänä, johtajana ja   antoi koko
yhtyeelle  musiikinteoriasta  opetusta.  Hänen  ohjauksensa  oli  ollut  hyvä  ja  tehokas.
Valistuksen laulukirjasta  sanoi  Kaarina opetelleensa  nuotit.  Ne hän opetteli  Lauri  Suvion
johdolla.  Kaarina  Sirén oli  soittajissa  mukana  soittamassa  mandoliinia  ja  olisi  mennyt
yhdistyksen  nuoriso-osastoonkin,  mutta  hänen äitinsä  ei  siihen  päästänyt.  Soitannollisessa
osastossa  oli  neljä,  viisi  poikaa  ja  Kaarinan  ystävätär  Liisa  mukana  harjoittelemassa.
Soittimina  olivat  mandoliini,  banjo,  rummut  ja  Suviolla  viulu.  Haitaria  ei  ollut,  haitarin
soittajista oli silloin puute. Soitannollisen osaston tekemästä esityksestä työväenyhdistyksen
johtokunta suostui siihen, että se sai ostaa rummut.  Toiminta oli  ollut  vaihtelevaa,  joskus
hiljaisempaa  ja  joskus  vilkkaampaa.  (Johtokunta  31.7.1927,  Sirénin  Erkin  ja  Kaarinan
haastattelu 1980.)

Soitannollinen  seura  toimi  vuoden  1927  aikana  ripeästi.  Varojen  kartuttamiseksi
yhdistyksen  ”soittokunta”  pani  toimeen  tanssi-iltaman  Koskenmäen  työväentalossa
(Johtokunta  31.8.1927).  Soitannollinen  yhdistys  esitti  sääntönsä  johtokunnalle
hyväksyttäväksi vuonna 1928.  Koska soitannollisen osaston johtaminen vie Lauri Suvion
kaiken ajan,  pyysi  hän vapautusta  johtokunnan jäsenyydestä.  Se myönnettiin.  (Johtokunta
7.2. ja 18.3.1928).

Soittokunta eli yhtye oli pyytänyt saada yhdistykseltä lainaksi 600.- markkaa kitaran
ostoa  varten  ja  ilmoittanut,  että  jos  osto  voidaan  tehdä  pian,  saadaan  se  200.-  markkaa
halvemmalla. Neuvoteltuaan asiasta johtokunnan jäsenten kanssa antoi taloudenhoitaja rahat
ilman  erillistä  päätöstä.  Johtokunta  totesi  rahan  olevan  soittokunnalla  lainana,  joten  se
jälkikäteen hyväksyi toimenpiteen (Johtokunta 4.3.1928).

Kun  soittokunta  oli  järjestänyt  tansseja  työväenyhdistyksen  käytössä  olevassa
huoneistossa  (Hellgrenin  huvila)  omien  varojensa  kartuttamiseksi,  oli  työväenyhdistys
ruvennut  laskuttamaan  siitä  200.-  markkaa  illasta.  Tämän  johdosta  soittokunta  ilmoitti
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johtokunnalle,  että sekin tulee vaatimaan korvausta soittamisesta yhdistyksen järjestämissä
iltamissa.  Asiasta keskusteltuaan johtokunta myönsi soittokunnalle maksuvapaat illat,  jotta
yhdistys  sai  soittokunnan  soittamaan  tarvittaessa.  Samalla,  kun  johtokunta  totesi
yhdistyksellä olevan monta alaosastoa, jotka voisivat vaatia ilmaista iltaa,  on neuvoteltava
kaikkien alaosastojen kanssa menettelytavoista (Johtokunta 4.3.1928).

Kappaleet,  joita  soitannollinen  yhtye  pääasiassa  soitti,  olivat  tanssimusiikkia,
humppaa,  kuten  esimerkiksi  Alaska,  im  Ural  eli  Uraliin,  Tulipunaruusut.  Työväentalon
valmistuttua ”tanssikuntoon” vuoden 1928 syksyllä, soitti työväenyhdistyksen soitannollisen
osaston  tanssiyhtye  tanssimusiikin  Lauri  Suvion johdolla.  (Sirénin  Erkin  ja  Kaarinan
haastattelu 1980.)

Kartutettuaan varojaan hankki soittokunta tai paremminkin yhtye johtokunnalta luvan
saatuaan  uusia  soittovälineitä  laajentaakseen  musiikillista  reviiriään  ja  voidakseen  olla
monipuolisempi  yhtye.  Hankintojensa  jälkeen  yhtye  esitteli  yhdistyksen  kokouksessa
soittovälineitään,  joita  olivat  jazz-rumpu,  rumpukapulat,  mandolino-banjo,  kitara-banjo,
mandola  ja  telineitä  yhteensä  2.775.-  markan  arvosta.  Soittokunnan  hallussa  oli  myös
huvitoimikunnan  laskuun  maksettu  Harag-voimalyhty,  arvo  325.-,  jota  käytettiin
esiintymistilaisuuden valaistuksessa (Yhdistys 16.9.28). Soittokunta toimi aktiivisesti, mutta
Lauri Suvion kuoleman jälkeen ei soittokunnalle löytynyt innostavaa johtajaa, joten toiminta
lakkasi. Samalla tulivat tarpeettomiksi yhdistykselle hankitut soittovälineet.

Kun  yhdistyksellä  ei  ollut  enää  työväentaloa  (keppitehdas)  eikä  Lehtimäen  lavaa,
missä  olisi  voitu  säilyttää  yhdistyksen  soittimia,  otti  niistä  Eero  Virtanen mandoliinin  ja
pikkurummun,  Kalle  Lehtola mandolan  ja  Oskar  Engberg kitarabanjon  kotiinsa
säilytettäväksi (Yhdistys 6.11.1928).

Soittokunnan  jälkeen  jääneet  iso  ja  pieni  rumpu  sekä  iso  ja  pieni  banjo  myytiin
28.12.1947  pidetyn  kuukausikokouksen  päätöksen  mukaisesti  ja  varat  kiinnitettiin
rakennustarvikkeisiin.

Työväen Laulajat 

Pöytäkirjoissa on muutaman kerran ollut maininta Korson Työväen Laulajista taikka
Korson Työväenyhdistyksen Laulajista, millä maininnoilla on tarkoitettu laulukuoroa ja sen
toimintaa. Laulukuoro oli kokoontunut 1950-luvulla maanantaisin ja siihen olisi haluttu saada
lisää naislaulajia (Naisjaosto 5.10.1950).  Laulukuoro oli esiintynyt naisjaoston vuosijuhlassa
1951 ja vielä seuraavana vuonna yhdistyksen laulajat olivat pyytäneet naisjaostolta torstai-
illan käyttövuoroa harjoituksiaan varten. (Naisjaosto 1.3.1951, 3.4.1952.) 

Yhdistyksen  keskuudessa  toimineen  laulukuoro  lienee  ”nukahtanut”,  koska
yhdistyksen  johtokunta  totesi  sen  varojen  olevan  pankissa  ja  säästökirjan  yhdistyksen
rahastonhoitajan  Toivo  Paakkunaisen hallussa.  Kuoron  varoja  sai  nostaa  pankista  vain
johtokunnan antamalla valtakirjalla. (Johtokunta 17.2.1955.)

Sen  jälkeen  laulukuoron  toiminta  oli  virinnyt,  koska  vuoden  1954  helmikuun
kuukausikokouksen  pöytäkirjassa  mainitaan  yhdistyksellä  olleen  laulukuoron  (Yhdistys
25.2.1954). Oletettavasti  kuoron toiminta oli ollut  vilkasta ja vaateliasta,  sillä yhdistyksen
johtokunta  osti  Korson  Työväenyhdistyksen  Laulukuoroa  varten  pianon  ja  maksoi  siitä
150.000.-  markkaa.  Laulukuoro  sai  myös  Helsingin  mlk:n  vuoden  1957  määrärahoista
apurahan toimintansa  tukemiseksi.  Yrityksistä  huolimatta  laulukuoron toiminta  oli  kesällä
1959  kuihtunut,  koska  nuoriso-osaston  puheenjohtaja  Pauli  Mänttäri sai  tehtäväkseen
laulukuoron henkiin herättämiseksi hankkia sopivan henkilön kuoron johtajaksi. (Johtokunta
28.5.1957, Yhdistys 8.9.1959.)

Lauluharrastamisen  muoto  lienee  muuntunut  pienen  ja  ehkä  hieman  iäkkäämpien
miesten laulukuoron toiminnaksi. Korson työväentalossa 10.4.1983 pidetyssä raittiusjuhlassa
olivat esiintyneet Leppäkorven Kasimirit. 
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Korson Sos.-dem. Nuoret ry.

Yhdistyksen  kokouksessa  12.12.1948  keskusteltiin  nuorison  vapaa-ajanvietosta  ja
todettiin,  ettei  varttuneemmalla  nuorisolla  ole  omaa  osastoa  toiminnassa.  Asia  herätti
keskustelua  siitä,  pitäisikö  perustaa  Korsoon  sosialidemokraattinen  nuoriso-osasto.  Asiaa
käsiteltiin uudelleen 23.1.1949 pidetyssä kokouksessa sen jälkeen, kun Osmo Helenius oli
pitänyt  alustuksen aiheesta  ”Vanhemman yhdistysväen suhtautuminen nuorisoon”.  Asiasta
käytiin  vilkas  keskustelu  ja  lopuksi  läsnä  olevat  ottivat  yksimielisen  kannan,  että
nuorisotoimintaa on tuettava kaikin voimin. Osmo Helenius ohjaajana ja luennoitsijana toimi
Helsingin  Sos.-dem.  Nuorisopiirin  usealla  paikkakunnalla   järjestämillä  viikon  kestävillä
järjestöohjaajien  kursseilla.  Kurssien  tarkoituksena  oli  lisätä  nuorison  tietoisuutta  sekä
järjestöasioista että yhteiskunnallista kysymyksistä (Työläisnuoriso 25.1948).

Mäntsälästä takaisin Korsoon muuttanut toimelias nuorukainen Osmo Helenius, joka
oli jo entisellä kotipaikkakunnalla ollut Mäntsälän kk:n nuoriso-osaston toiminnassa, totesi
korsolaisten  työläisnuorien  vapaa-ajanvieton  tarvitsevan  oikeaa  poliittista  linjaa  ja  ryhtyi
puuhaamaan  sosialidemokraattisesta  nuorisotyöstä  kiinnostuneiden  kanssa  nuoriso-osaston
perustamista. Työväenyhdistyksessä käydyn periaatteellisen keskustelun jälkeen hän yhdessä
Osmo  Niemisen kanssa  kutsui  sosialidemokraattisesta  nuorisotyöstä  kiinnostuneita
perustamaan  Korson  Sos.-dem.  Työläisnuoriso-osastoa.  Sen  perustava  kokous  pidettiin
4.2.1949 Korson työväentalossa. Osmo Nieminen avasi kokouksen, jonka puheenjohtajaksi
valittiin  Osmo  Helenius ja  sihteeriksi  Osmo  Nieminen.   Osmo  Helenius selosti
työläisnuoriso-osaston  toimintatapoja  ja  tavoitteita  tarjota  työläisnuorille  aatteellista
toimintaa,  viihteellistä  ja  kulttuurillista  vapaa-ajanviettoa  sekä  laajentaa  yhteiskunnallisten
ajatuksien  piiriä.  Yksimielisesti  kokous  perusti  sosialidemokraattista  nuorisotyötä  tekevän
osaston, jonka nimeksi  hyväksyttiin  Korson Sos.-dem. Nuoret.  Osasto päätti  vuoden 1949
alusta  lukien  liittyä  Helsingin  Sos.-dem.  Nuorisopiirin  ja  Sos.-dem.  Työläisnuorisoliiton
jäseneksi.   Nuoriso-osaston  puheenjohtajaksi  valittiin  Osmo  Helenius ja  johtokunnan
jäseniksi Osmo Nieminen, Sinikka Mäkinen, Pirkko Sellmer ja Veikko Hakkarainen sekä
varajäseniksi  Kalevi  Kivimäki,  Juhani  Kivimäki,  Leila  Kivimäki ja  Pentti  Sellmer.
Perustamiskokouksessa  osastoon  liittyi  23  jäsentä.  Työläisnuoriso-lehden  asiamieheksi
nimettiin Pentti Sellmer. 

Seuraavassa nuoriso-osaston kokouksessa 8.4.1949 todettiin, että Korsossa oli ollut jo
18.3.1924 perustettu  ja  rekisteröity  Työläisnuoriso-osasto.  Päätettiin  hankkia  aikaisemmin
toimineen  osaston  pöytäkirjat,  muuttaa  sen  säännöt  ja  nimi  vastaamaan  nykyisen  osaston
sääntöjä ja nimeä sekä jatkaa osaston toimintaa. 

Työväenyhdistys antoi nuoriso-osastolle harjoitustilat ilman vuokraa. Ensin kuitenkin
asetti ehdon, että jos tiloja tarvitaan lauantaisin ja sunnuntaisin, on vuokra maksettava, mutta
asiaa  harkittuaan  luopui  vuokran  perinnästä.  Tästä  ilahtuneena  nuoriso-osasto  kunnosti
yhdistyksen tontin tienpuoleisen osan niin, että siihen voitiin istuttaa kuusiaita. (Johtokunta
4.3. ja 1.4. sekä 6.5.1949.)

Uudelleen  perustetun  osaston  toiminta  oli  määrätietoista.  Matkojen  toteuttamiseksi
perustettiin  matkakassa,  päätettiin  sen  jäsenmaksujen  suuruudesta  ja  kantoajoista  sekä
valittiin sille johtokunta. Osaston jäsenet joukolla osallistuivat kesällä pidettyyn Ruissalon
leiriin,  Turussa  pidettyyn  Kansanvallan  päivään  sekä  ryhdyttiin  julkaisemaan  seinälehteä
Turina.  Keravan  nuorisolautakunnan  jäsen  Osmo  Helenius antoi  selvityksen
nuorisolautakunnan  toiminnasta  ja  haettiin  Keravan  sivistystyömäärärahoista  avustusta.
(Nuoriso-osasto 8.4. ja 3.6.1949.)

Naisjaoston  osastolle  tekemästä  ehdotuksesta  järjestettiin  yhteinen  kokoillan
näytelmäilta  Korson  palokunnantalossa  ensimmäisenä  helluntaipäivänä  ja  tulot  jaettiin
puoliksi naisjaoston kanssa. Helsingin ja Tapanilan nuoriso-osastojen kanssa oli neuvoteltu,
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että kun Korson nuoriso-osasto järjestää ohjelmallisen juhlan 14.5.1949, niin helsinkiläiset ja
tapanilaiset esittävän ohjelma, koska korsolaisilla ei vielä ollut ohjelmatoimintaa valmiina.
Työväenyhdistykseltä pyydettiin helpotusta juhlahuoneiston vuokrasta. (Nuoriso-osasto 17.3.
ja 8.4.1949)

Osasto toimi ripeästi, järjesti luento- ja keskusteluiltoja, joissa käsiteltiin mm. aihetta
”Mitä tarkoitetaan sosialismilla”.   Ohjelmallisia iltamia oli Helsingin ja Tapanilan sos.-dem.
nuoriso-osastojen kanssa. 

Ohjelmatoiminnan  kehittämiseksi  ja  monipuolistamiseksi  osasto  päätti  hankkia
Nuorten Kotkien kanssa yhteisiä pelejä, kuten ”Pin-Ponk-pelin”, mutta kun osastolla ei ollut
rahaa  niiden  hankintaa  varten,  lainattiin  rahat  kotkilta  sillä  puheella,  että  ne  maksetaan
takaisin heti, kun osasto saa oman taloutensa kuntoon. Sulkapallotarvikkeet saatiin ostetuksi,
ja  osaston  johtokunta  antoi  Pikkari  &  kumppaneille  (Osmo  Nieminen  ja  kumppanit)
tehtäväksi järjestää sulkapallopöydät.  (Nuoriso-osasto 23.9 ja 14.10.1949.)

Osastolla oli seinälehti ja “nurkkapöytäkirja”, jota pidettiin viikkokokouksissa. Nuoriso-
osasto  rupesi  vuoden  1949  helmikuun  alusta  lähtien  pitämään  viikkokokouksia,  joihin
pyrittiin valitsemaan aina eri sihteeri. Viikkokokouksessa muotovapaasti pidettiin alustuksia,
tietokilpailuja,  esitettiin  kevyttä  ohjelmaa  ja  laulettiin,  yleensä  työväenlauluja.
Viikkokokouksien sihteereitä olivat mm. Pirkko Sellmer, Leo Pennanen., Kalevi Kivimäki,
Kalevi Lund, Juhani Kivimäki ja Lempi Roivainen. Viimeinen viikkokokouksen pöytäkirja
on  päivätty  22.4.1949.  Viikkokokouksessa  18.2.1949  perustettiin  nuoriso-osaston
kisälliryhmä  ja  siihen  valittiin  Juhani  Kivimäki,  Kalevi  Kivimäki,  Kalevi  Lund,  Pentti
Sellmer ja  Leo  Pennanen.  Lisäksi  vielä  samassa  kokouksessa  perustettiin  lausuntakuoro.
Osasto teki  yhdistyksen kanssa sopimuksen,  että  se hoitaa vaatesäilön ja saa sen tuotosta
itselleen  10  %  korvauksena.  Kun  Korson  Työväenyhdistys  oli  antanut  nuoriso-osastolle
tulolähteeksi  ”narikan”  eli  vaatteiden  vastaanoton  hoidettavaksi,  valitsi  osasto  10.2.1950
erillisen  narikkatoimikunnan  ja  sen  puheenjohtajaksi  Kalevi  Kivimäen.  Tarmokkaasti
ryhdyttiin  toimeen,  hankittiin  narikkaan  (narikka-aukkoon)  luukku,  uudet  numerolaput  ja
uusittiin  vaatekoukut.  Uutena  ja  ohjattuna  liikuntamuotona  päätettiin  ottaa  osaston
toimintoihin  kansatanhujen  harjoittelu.   Nuoriso-osasto  ei  kuitenkaan  hoitanut  kauan
vaatesäilöä,  joten  sen  hoitaminen  siirrettiin  huvitoimikunnalle.  (Johtokunta  10.11.1949  ja
13.11.1950.) 

Osmo  Helenius kävi  nuorisoliitossa  neuvottelemassa,  miten  voidaan  menetellä
vuonna 1924 perustetun nuoriso-osaston asiassa. Liiton kanssa oli sovittu, että Korson Sos.-
dem. Nuoret voi jatkaa vuonna 1924 perustetun osaston toimintaa.  Osaston oli  päätettävä
sääntöjen muuttamisesta ja vietävä päätökset sekä uudet säännöt yhdistysrekisteriin, että asia
tulisi  lailliseksi.  ”Vanhalle”  nuoriso-osastolle  oli  syntynyt  velkoja  liittoon,  mutta  niitä  ei
nuoriso-osaston tarvinnut maksaa takaisin. (Nuoriso-osaston viikkokokous 15.4.1949.)

Nuoriso-osaston vuosikokouksessa 20.1.1950 annettiin rahastonhoitajalle huomautus
siitä,  ettei  hän  ollut  jättänyt  tilikertomusta  riittävän  aikaisin  ennen  kokousta,  joten
johtokunnalle  ei  voitu  antaa  tili-  ja  vastuuvapautta.  Puheenjohtajasta,  joksi  tuli  Kalevi
Kivimäki, suoritettiin vaali, mutta muut johtokunnan jäsenet valittiin yksimielisesti.

Johtokunnan  kokouksessa  21.10.1950  esitettiin  työväenyhdistykselle,  että  Keravan
nuorisotyölautakunnan jäsenehdokkaaksi yhdistys asettaisi Kalevi Kivimäen, jotta hän tulisi
valituksi  nuorisotyölautakuntaan.  Nuoriso-osasto  esitti  Korson  Työväenyhdistyksen
päiväjuhlassa ohjelmaa, jonka vuoksi osastolaiset eivät voineet osallistua joukolla Nukarin
Sos.-dem. Nuoriso-osaston 20-vuotisjuhliin. Nukarin osastolle esitettiin onnittelut ja valittelut
siitä,  ettei  voitu tulla  suurilukuisasti  osaston juhliin.  Vuosikokousta varten johtokunta teki
ehdotuksen  valittavan  johtokunnan  toimihenkilöiksi  sekä  päätti  osaston  antavan
työväenyhdistykselle  ohjelma-apua  tulevassa  vappujuhlassa.  (Nuoriso-osasto  20.1.  ja
24.3.1950.) Vuosikokousta ei pidetty.
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Sos.-dem.  Työläisnuorisoliiton  X  edustajakokouksen  pöytäkirjassa,  mikä  pidettiin
toukokuun 27–29 päivinä 1950 Helsingissä, on Helsingin piirin Sos.-dem. Nuorisojärjestöön
kuuluvan Korson Sos.-dem. Työläisnuoriso-osaston edustajana ollut Kalevi Kivimäki.

Vuoden  1953  ja  vuoden  1956  Suomen  Sosialidemokraattisen  Nuorisoliiton
liittokokouksissa  ei  ollut  Korson  nuoriso-osaston  edustajaa  eikä  osastoa  mainittu
jäsenjärjestönä.  Kun  helmikuussa  1950  pidettiin  nuoriso-osaston  kuukausikokous,  jäi  se
pitkäksi  aikaa  viimeiseksi.  Nuoriso-osaston  toiminta  loppui  vuoden  1950  helmikuussa.
Pöytäkirjasidoksessa on seuraava pöytäkirja päivätty vuodelle 1956.

Korson Työväen Näyttämö 

Alkuvaiheet

Varhaisimmista näyttämötoiminnoista kertovat tiedot ovat hyvin niukat. Vuoden 1920
tilikirjassa on merkintä, että V- ja U-seura Korson Reippaan näytelmäseuran matkakuluja on
maksettu. Seuraava näyttämötoimintaan viittaavana on kirjanpidossa vuodelta 1921 maininta,
että Helsingin Uusi Kirja Oy:stä on ostettu näytelmäkirjoja. Nämä molemmat menomaininnat
ovat  tapahtuneet  ensimmäisen  työväentalon  eli  Päivölän  aikana.  Sittemmin  näytelmien
esittämistä  lienee  ollut,  sillä  vuoden  1924  menoihin  on  kirjanpidossa  merkitty  ostetuksi
Työväen Kirjakaupasta näytelmä ja naamioimisvärejä. Yhdistyksellä oli nyt käytettävissään
Korpelan eli Lehtimäen lava, joka oli annettu ilmaiseksi nuoriso-osaston käyttöön. Samoihin
aikoihin  työväenyhdistyksen  toimintaa  esimerkiksi  huvi-  ja  tanssitilaisuuksia  Lehtimäellä
järjestettyjen lisäksi oli myös Korson ulkopuolella. 

Korson työväentalolta  oli  löytynyt  ohjelmailmoituksia,  joiden mukaan 1.5.1928 oli
esitetty näytelmä Maailman paras mamma ja 21.9.1930 näytelmä Hyrskyn myrskyn. Näistä
päätellen Korson Työväenyhdistyksellä olisi ollut näyttämö noina vuosina. Työväenyhdistys
rakentama työväentalo valmistui vuoden 1928 syksyllä talvikäyttöön sopimattomana. Samana
vuonna alkoi yhdistyksen toiminnassa kausi, jonka aikana yhdistyksen jäsenluku aleni noin
kymmeneen jäseneen ja alkoi kohota vasta kymmenkunta vuotta myöhemmin.  Tuona aikana
tosiasiallisesti pidettiin vain johtokunnan kokouksia. Korson työväentalossa saatiin pidetyksi
ohjelmallisia  iltamia,  joissa  kävivät  Tapanilan  Sos.-dem.  Nuoriso-osaston  ja
työväenyhdistyksen  sekä  Rekolan  Työväenyhdistyksen  esiintymisryhmät.  Niiden
ohjelmistoon  saattoivat  kuulua  myös  näytelmät.  Myös  Keravan  Työväenyhdistyksen
Näyttämö kävi esittämässä Korsossa näytelmiä. Kaikella tällä toisista yhdistyksistä saadulla
ohjelmalla Korson Työväenyhdistyksen mahdollistettiin taloudellisesti hengissä pysyminen ja
samalla  koetettiin  elvyttää  työväenyhdistyksen  toimintaa  ja  saada  perustetuksi
työväenyhdistyksen alaisuuteen nuoriso-osasto.

Ohjelmallinen opintokerho

Halu  huolehtia  siitä,  että  yhdistyksen  jäsenet  kehittyisivät  esittämään  ohjelmaa
yhdistyksen iltamissa johti siihen, että ”Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen opintokerho”
perustava kokous oli 17.12.1930. Kokous pidettiin J. B. Rantasen luona ja läsnä olivat A.
Rantanen, O. Engberg, N. Aarnio ja K. Nieminen. Opintokerhon puheenjohtajaksi ja opinto-
ohjaajaksi valittiin A. Rantanen, rahastonhoitajaksi O. Engberg ja sihteeriksi K. Nieminen.
Opintokerho  liittyi  Työväen  Sivistysliiton  kerhoksi.  Kerhon  toimintatapana  oli,  että  sen
jäsenet sopivat kokouksessa, mitä kukin jäsen seuraavassa kokouksessa esittää, lausuu runon,
pitää  puheen,  kertoo  tarinan  tai  sadun.  Esitykset  kuunnellaan  kokouksessa  ja  kokouksen
jäsenet ”vapaaehtoisesti”, sikäli kuin haluavat, arvostelevat esitystä ja koettavat opastaa oman
taitonsa  mukaan  parempaan,  elävämpään  ja  taiteellisempaan  esitykseen.  Arvostelut  olivat
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seuraavanlaisia: ”Puhe epäonnistui.… arvostelussa lausuttiin rohkaisevia sanoja yrityksestä”
tai  ”runoa  esitettäessä  ei  sovi  pitää  esipuhetta.”  tahi  ”kertomus  oli  hyvä,  mutta  esitystä
haittasi huono valmistus.” taikka ”esitys oli illan parhaimpia, että kun vaan samaan tapaan
jatkuu, niin hyvä tulee.”  Kyllä tämänlaatuista kouluttautumista voidaan pitää varsin hyvänä
valmentautumisena  niin  yksittäisten  ohjelmaesitysten  kuin  näyttelemisenkin  esittämiseen.
Kokouksien,  jotka  pidettiin  jäsenten  luona,  osanottajamäärä  vaihteli,  samoin  kokouksen
puheenjohtajuus ja sihteerin tehtävät. 

Vuoden  1931  aikana  kerho  piti  kahdeksan kokousta.  Helmikuun  1.  päivänä  1931
pidetyssä  kerhon  kokouksessa  olivat  kerhon  jäsenten  lisäksi  kuuntelijoina  Keravan
opintokerhon  johtaja  L  Pajunen sekä  Korsosta  Mandi  Oksanen ja  Elvi  Rantanen.
Ohjelmansuorituksessa oli ensimmäisenä K. Niemisen puhe. Hän puhui yhdistyksen heikosta
toiminnasta  ja  vähäverisyydestä.  Heikon  toiminnan  syynä  (puheen  mukaan)  olivat
toimitsijoiden vaihtuminen liian usein,  jolloin he eivät  ehdi  perehtyä  asioihin.  Lisäksi  oli
kokouksessa runoja ja kertomuksia. Kokouksen puheenjohtajan toimen arvostelussa todettiin
puheenjohtajan  velvollisuuksiin  kuuluvan  jouduttaa  kokouksen  menoa  ja  tehdä
johtopäätökset  lausunnoista.  Maaliskuun kokouksesta  lähtien  laulettiin  kokouksen lopussa
jokin  työväen  marsseista  tai  muista  työväen  lauluista.  Viimeisen
”ohjelmansuoritusopintokerhon”  kokous  oli  pidetty  17.4.1931.  Tarkoitus  oli  kokoontua
seuraavan kerran 29. huhtikuuta, mutta sitä kokousta ei ollut taikka pöytäkirjaa ei pidetty.

Näyttämö perustetaan

Seuraavan  kerran  on  työväenyhdistyksen  johtokunnan  pöytäkirjassa  15.11.1936
mainintana Vedon tehneen esityksen, että näytelmäkappaletta varten otettaisiin yhteisohjaaja,
joka  viittaa  siihen,  että  myös  yhdistyksellä  olisi  ollut  näytelmäharrastustoimintaa.
Yhteisohjaajaa ei hyväksytty eikä kannattanut palkata omaakaan ohjaajaa.

Työväen  näyttämöharrastus  ei  kuitenkaan  ollut  unohtunut  kokonaan,  sillä  se  oli
virinnyt  Korson  Vedon  toimintana  johonkin  aikaan,  koska  työväenyhdistyksen  5.12.1937
esittämän pyynnön johdosta Vedon näyttelijät järjestivät vuoden vaihteen tienoilla yleisölle
ohjelmallisen tilaisuuden, jonka tuotto annettiin työväentalon rakennusrahaston hyväksi.

Korson  Työväenyhdistyksen  vuosikokous  20.2.1938  perusti  näytelmäseuran
yhdistyksen  alaosastoksi.  Perustamisaloitteen  oli  tehnyt  Albin  Lindegrén yhdistyksen
kokouksessa  5.12.1937.  Korson  Työväenyhdistyksen  Näytelmäseuran  perustava  kokous
pidettiin  työväentalossa  14.3.1938.  Kokouksen  puheenjohtajana  oli  Kalle  Nieminen ja
sihteerinä Osmo Helenius. Seuran nimeksi hyväksyttiin ”Korson Ty. Näyttämö”. Seura laati
Albin  Lindegrénin ehdotuksen  mukaiset    säännöt,  jotka  työväenyhdistyksen  johtokunta
tarkisti  ja  hyväksyi  8.3.1938.  Sääntöjen  mukaan  näytelmäseura  oli  osa  Korson
Työväenyhdistyksen toimintaa  ja  siten se noudatti  säännöissä olevien  määräyksien  lisäksi
johtokunnan antamia ohjeita. 

Näytelmäseuran toimipaikka oli Korson Työväentalo ja esiintyessään se käytti nimeä
Korson Työväen Näyttämö. Samassa pöytäkirjassa mainitaan myös, että jos Veto tarvitsee
käyttöönsä näyttämöä, on siitä sovittava näytelmäseuran kanssa. Tästä on pääteltävissä, että
myös  Korson  Vedon  näytelmäseura  jatkoi  toimintaansa,  vaikka  yhdistyksen  alaisuuteen
perustettiin näyttämö. Yhdistyksen näytelmäseura sai harjoituksiaan varten työväentalon salin
keskiviikkoisin ja perjantaisin. Näytelmäseuran harjoituksiin osallistuville yhdistys kustansi
teen ja sokerin.

Seuran  asioita  hoiti  toimikunta,  johon  kuului  vuodeksi  kerrallaan  valittuna  viisi
vakinaista  ja  kaksi  varajäsentä,  joista  yhden  vakinaisen  ja  varajäsenen  valitsi
työväenyhdistyksen  johtokunta,  ja  kolme  vakinaista,  joista  ainakin  kahden  oli  oltava
työväenyhdistyksen jäseniä, sekä varajäsenen näytelmäseuran vuosikokous. Toimikunnassa
olivat puheenjohtajana Ida Salo, varapuheenjohtajana Väinö Auhela, sihteerinä Urho Salo,
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rahastonhoitajana Impi Nieminen ja seuran valitsemana varajäsenenä Vieno Pennanen sekä
työväenyhdistyksen valitsemana jäsenenä Albin Lindegrén.

Näytelmäseuran toimintaan liittyi runsaasti jäseniä.  Seuralle perustettiin alajaostoja ja
eri toimintaryhmiä, kuten esimerkiksi: 

Kuorolausuntaryhmä,  jonka  ohjaajaksi  ja  lausujien  valitsijaksi  nimettiin  Impi
Nieminen.

Kisälliryhmä, jonka muodostajaksi valittiin A. Kulmala.
Lauluryhmän perustajaksi ja ohjaajaksi valittiin U. Laitinen
Näyttämön  ohjauksesta  huolehti  seuran  aina  kerrallaan  valitsema  ohjaaja,

alkuvuodesta  1938  seuran  omista  jäsenistä.  Loppuvuoden  aikana  näyttämön  ohjaajaksi
otettiin  rouva Gustafsson Rekolasta  ja toveri  K. Vallinharju Korsosta.  Näyttämömestarina
toimi Albin Lindegrén. Puvustoa oli saatu runsaasti.  Seurassa oli vuoden 1938 aikana 30
jäsentä, jotka ottivat osaa näyttämötoimintaan.  

Sen  jälkeen,  kun  työväentalo  saatiin  uudistetuksi  lämmitettäväksi  vuonna  1938,
vilkastui  toiminta  ja  myös  näyttämötoiminta.  Harjoitusillat  olivat  maanantaisin  ja
perjantaisin.  Kalle  Nieminen ohjasi  ja  Impi  Nieminen kirjoitti,  myös  lastennäytelmiä.
Näyttämöharrastajia  oli  niin  paljon,  että  ohjelmistoon  voitiin  ottaa  useampia  näytelmiä.
Niinpä  vuoden 1938 aikana  esitettiin  Korson työväentalossa  Korson Työväen  Näyttämön
sekä muiden esittäminä näytelmät: Lintulauta,  Sillankorvan emäntä ja Anna-Liisa sekä Me
aloitamme uuden elämän, Ehdonalainen, Lomosen kosinta, Tupakkalakossa, Vanhainpoikain
vaivalloinen  vaellus,  Nykyajan  ihminen.  (Tammi,  Visa  1989,  Nieminen,  Kalle  1980
haastattelu.)

Korson  Vedon  pyynnöstä  näyttämö  esitti  sen  kevätjuhlassa  29.5.1938  ”Huhtikuu
Manta”  ja  Vedon  ohjelmallisessa  iltamassa  elokuussa  lapset  esittivät  Impi  Niemisen
ohjaaman  näytelmän  ”Kirjallinen  seura”.  Veto  sai  myös  tapaninpäivänä  1939
näytelmäesityksen  ”Sillankorvan  emäntä”,  josta  joutui  korvaamaan  vain  näyttämökulut.
Helluntaina  näyteltiin  ”Vanhainpoikain  vaivalloinen  vaellus”  uusintana.  Äitienpäivänä  oli
kuvaelma  ”Rouva  Köntys  kääntyy”  sekä  helatorstaina  työväenyhdistyksen  perheiltamassa
näytelmä ”Yökausi lahdella”.

Vuoden 1939 vuosikokouksessa valittiin  toimikunta,  jonka puheenjohtajana on Ida
Salo, varajäsenenä ja  sihteerinä  Urho Laitinen sekä rahastonhoitajana  Kerttu  Vuorinen ja
varsinaisena jäsenenä V. Takkinen. Ohjaajaksi valittiin Albin Lindegrén, jolle luovutettiin
myös näyttämömiehen toimi.

Näytelmäseuran  toiminnan  laajentuessa  nimesi  yhdistyksen  kokous  15.1.1939  sen
toimikuntaan  viisi  henkilöä  ja  ilmoitti  samalla,  että  sen  päätös  ei  sido  toimikuntaa
näyttämötoimintaa  koskevissa  asioissa.  Samana  vuonna  esityskuntoon  valmistuivat  mm.
näytelmät: Sillankorvan emäntä, Roinilan talossa, Charleyn täti, Klaara ja hänen Vihtorinsa,
Ylenkatsottu  uhraus,  joka  esitettiin  työväenyhdistyksen  vuoden  1939  vuosijuhlassa,  ja
Vedolle helmikuussa annettiin lahjaksi näytelmä ”Elokuvia”.  

Kun näyttämöseuran revyy-joukkue oli omin luvin tehnyt vierailuja muissa osastoissa
oman  paikkakunnan  ulkopuolella  ja  tarjonnut  ohjelmaansa  Mäntsälän  Sälinkäälle
ilmoittamatta  siitä  näyttämöseuran  toimikunnalle,  totesi  toimikunta,  ettei  näyttämöseuran
alainen  esiintyjäryhmä  saa  mennä  ilman  lupaa  omien  seurojen  ulkopuolelle.  (Näyttämö
25.4.1939.)

Näyttämön  toimikunnan  ehdotuksesta  oli  työväenyhdistys  anonut  Keravan
kauppalalta sivistysapurahaa näyttämötoimintaa varten ja saanut. Kulissit uusittiin.

Sodan  läheneminen  ja  sotilaalliset  kertausharjoitukset  rupesivat  haittaamaan
toiminnan järjestämistä. Koska näytelmäseurue ei ollut pitänyt kokousta pitempään aikaan ja
vuoden  1940  aikana  vain  yhden  kokouksen,  kutsui  yhdistyksen  kokous  26.1.1941
näytelmäseuran vuosikokouksen koolle 31.1.1941. Kokouksen puheenjohtajana toimi Pauli
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Pennanen ja  sihteerinä  Vieno  Pennanen.  Näyttämötoimikunnan  jäseniksi  valittiin  Kerttu
Vuorinen, Uno  Räsänen, Vieno  Pennanen ja  varalle  Vieno  Virta.  Työväenyhdistyksen
johtokunta  valitsi  5.2.1941  näytelmäseuran  johtokuntaan  K.  Niemisen ja  T.  Elorannan.
Näyttämön ohjaajaksi vuorikokous valitsi Impi Niemisen ja Ida Salon sekä näyttämömieheksi
Oskari Pennasen ja puvustonhoitajaksi Vieno Virran. Huhtikuussa pidetyssä näytelmäseuran
kokouksessa  valittiin  puheenjohtajaksi  Kalle  Nieminen, sihteeriksi  Kerttu  Vuorinen,
rahastonhoitajaksi  Uno Räsänen. Kokouksessa  olivat  läsnä  myös  Vieno  Pennanen, Maija
Virta ja Toivo Eloranta. Näytelmäseuran varat yhdistettiin työväenyhdistyksen tileihin, jotta
niiden hoito saatiin asialliseksi. (Näyttämö 3.1. ja 21.4.1941, Yhdistys 23.10.1942,) 

Työväenyhdistyksen ja Korson Vedon johtokuntien kesken käytiin keskusteluja sitä,
miten voitaisiin ohjelmien ja näytelmien järjestämisessä ja esittämisessä turvata se, että olisi
riittävästi  avustavaa  henkilökuntaa  näyttämörakenteiden  kuljettamiseen  ja  muuhun
järjestelytyöhön sekä miten taloudellinen rasitus tai hyöty jaettaisiin. Yksimielisesti sovittiin
siitä, että molemmat osapuolet toimivat hyvässä yhteisymmärryksessä. Jos on näytelmä tai
muita esityksiä,  olivatpa ne sitten Korson Vedon tai työväenyhdistyksen taikka näyttämön
nimissä  tapahtuvia,  niin  kummaltakin  puolelta  annetaan  työapua.  Nettokustannukset  ja
nettotulot  jaetaan  puoliksi  kummallekin.  Hellgrenin huvilan  aikoihin  jo  vuonna  1927  oli
sovittu,  että  yhdistyksen  alaosastot  ja  muutkin  maksavat  yhdistyksen  kassaan  vuokran
käyttämistään harjoitushuoneistoista ja pyrkivät muutenkin tukemaan yhdistyksen taloutta.

Sota-ajan poikkeuksellisissa oloissa yritti Korson Työväen Näyttämö toimia ja tuoda
mielen  piristystä  ankeisiin  oloihin.  Helmi-  huhtikuun  aikana  1944  esitettiin
työväenyhdistyksen antaman luvan perusteella K. Vallinharjun ohjaamat näytelmät Karku ja
Minun vauvani Korson, Tikkurilan ja Tapanilan työväentalossa. Tulot tilitettiin sopimuksen
mukaan puoliksi kummallekin eli työväenyhdistykselle ja Vedolle.  (Johtokunta 9.3., 30.4.,
11.6., 4.10. ja 13.11.1944.)

Vuonna 1945 esitettiin K. Halmeen kirjoittaman neliosaisen näytelmän Murtuneita ja
Kuulutuksia  hakemassa.  Näyttämö  teki  tuloista  selvityksen  yhdistyksen  johtokunnalle.
(Johtokunta 23.2.1945.) 

Työväentaloa laajennetaan ja uudistetaan

Yhdistyksen  toimitalon  laajentamisesta  keskusteltiin  vuoden  1945  ensimmäisessä
kokouksessa  (21.1.),  mutta  se  jätettiin  vielä  valmisteltavaksi.  Vuosikokous  (11.2.1945)
hyväksyi työväentalon laajentamisen, joten sitä varten asetettiin toimikunta -   Lauri Jokisalo,
Martti Sellmer ja Kalle Nieminen - tekemään tarpeellisen suunnitelman ja kustannusarvion
sekä  muut  tarpeelliset  alustavat  selvitykset.  Toimikunnan  työhön  lisättiin  vielä  laatia
suunnitelma tanssilavan rakentamiseksi työväentalon tontille. (Johtokunta 23.2.1945.)

Syksyllä 1945 Korson kommunistinen yhdistys teki työväenyhdistykselle ehdotuksen
muodostaa työväentalosta osakeyhtiö,  jonka osakkaiksi tulisivat kaikki korsolaiset työväen
yhdistykset.  Työväenyhdistyksessä  asiaa  käsiteltäessä  tätä  pidettiin  yrityksenä  soluttautua
työväenyhdistykseen  ja  sitä  kautta  siirtää  omaisuus  kommunisteille.   Yhdistyksen
periaatteellisena  kantana  oli,  että  kommunistien  kanssa  ei  ryhdytä  työväentalon
omistamisessa  yhteistoimintaan,  vaan  talo  pidetään  omissa  nimissä.  Tämänkaltaiset
taloudelliset  sitoumukset  vaarantaisivat  yhdistyksen  toiminnan.  Samaan  aikaan  oli  jo
tiedossa, että saksalaisten Korsoon rakentama parakki tulee välirauhan ehtojen kylkiäisenä
annettavaksi paikallisen kommunistisen osaston käyttöön. (Johtokunta 6.11.1945.) 

Yhdistyksellä  oli  Keravan  Työväenyhdistykseltä  saatu  kiinnelainainen  velka,  josta
maksettiin  korkoja,  kun  ei  ollut  rahaa  maksaa  koko  velkamäärään  pois.  Vuoden  1947
tammikuussa rohkaistuttiin ja otettiin Tuusulan Säästöpankista 50.000.- markan laina, jolla
maksettiin  Keravan  työväenyhdistyksen  velka    ja  haettiin  yhdistyksen  omistamaan
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kiinteistöön  100.000.-  kiinnitys  ja  kaksi  50.000.-  markan  kiinnityskirjaa.  Elokuussa  1947
merkittiin pöytäkirjaan Keravan Työväenyhdistykseltä otettu velka maksetuksi.  (Johtokunta
5.6.1946, 21.2.1947., Yhdistys 16.1. ja 24.2.1947.)

Kun  rakennustyön  rahoitus  oli  saatu  järjestetyksi,  valittiin  työtä  johtamaan
rakennustoimikunta  ja  sen  jäseniksi  Lauri  Jokisalo,  A.  Vuoristo ja  Viljo  Järvinen.
Rakennustoimikunnan  valinta  otettiin  uudelleen  käsiteltäväksi  johtokunnan  kokouksessa
2.5.1947 ja valittiin sillä kertaa siihen Alvar Vuokko, Martti Sellmer ja Lauri Jokisalo.  Talon
kunnostustyötä  varten  L.  Jokisalo hankki  kirvesmiehen,  O.  Helenius maalarin,  rapparin
puutavaran ja ikkunalasit, joista oli puutetta. Talon kunnostuksen yhdistys jätti johtokunnan
huoleksi kuitenkin niin, että Eino Luoto hoitaa maalauksen, salin seinät päällystetään tapetilla
ja naisjaosto hankkii ikkunaverhot. Kunnostustyöt hoidettiin talkoilla sunnuntaina 24.8.1947.

 Remonttiasioiden  valmistelu  viivästyi  niin,  että  vasta  13.10.1947  jätettiin
rakennuslupahakemus  ja  28.12.1947  tehtiin  päätös  laajentaa  talon  näyttämö  ja  rakentaa
parvekkeen paikalle vahtimestarin asunto. Naisjaosto luovutti yhdistyksen kassaan 30.000.-
markkaa ja täydennykseksi tiedusteltiin Tuusulan Säästöpankista lisää lainaa kunnostustöitä
varten. (Yhdistys 15.2.1948.)

Talon  kunnostamista  vaativiin  töihin  hankittiin  sahatavaraa  siten,  että  ostettiin  V.
Hakkarainen  avustuksella  valtiolta  tukkeja  6.080.-  markan  edestä  ja  annettiin  hänelle
valtuudet  sahauttaa  ne  lautatavaraksi.  Kansanhuoltolautakunnalta  saatu  naulojen  ostolupa
jätettiin  Ol. Elantoon hankintaa varten.  Talousveden saamiseksi  annettiin  tehtäväksi  kaivo
yhdistyksen tontille. (Johtokunta 23.2., 2.6. ja 4.11.1948.)

Vuonna  1948  voitiin  aloittaa  työväentalon  laajennus.  Tuusulan  Säästöpankista
nostettiin  50.000.-  markkaa  velkakirjalla  rakennustöiden  suorittamista  varten  ja  haettiin
500.000.- markan kiinnitykset.  Rakennettiin uusi neliskulmainen näyttämöosa ja saatiin se
1949 alkuperäiseen laajuuteen, juhlasalia hieman suurennettiin. Näyttämöosan päälle toiseen
kerrokseen rakennettiin johtokunnan kokoushuone, joka annettiin Korson Nuorten Kotkien
askartelu-  ja  kerhotilaksi.  Parveke  purettiin   ja  rakennettiin  vahtimestarin  asunto  entisen
parvekesyvennyksen  paikalle.  Kaikki  muutos-  ja  remonttityöt  tehtiin  pääasiassa  talkoilla,
joihin  yhdistyksen  jäsenet  osallistuivat.  Naisjaoston  suorittama  keräys  rakennusrahaston
hyväksi tuotti yli 28.000.- markkaa.  (Johtokunta 21.2.1947, Yhdistys 19.8.1947, Johtokunta
20.8.1948 ja 22.2. sekä 25.7.1949, Nieminen Kalle 1980.)

Toukokuun  kokouksessa  1949  keskusteltiin  työväentalon  rakennustöiden  töiden
jatkamisesta.  Silloin  L.  Jokisalo ja  U.  Valo ilmoittivat  olevansa  estyneet  toimimasta
rakennustoimikunnan jäseninä, koska he joutunevat toinen kauppalanhallituksessa ja toinen
rakennuslautakunnassa  käsittelemään  työväenyhdistystä  koskevia  asioita.  Heidän  tilalleen
valittiin  Reino Eloranta ja  Toivo Eloranta rakennustoimikunnassa  olevien  muiden lisäksi.
Kokoonkutsujaksi  nimettiin  Lempi  Lundh ja  Väinö Roivaiselle annettiin  valtuudet  hoitaa
rakennustöiden  käytännöllinen  puoli.  Talon  rakennustöiden  suorittamiseksi  otettiin  lisää
lainaa 200.000.-  markkaa ja Helsingin maalaiskunnalle lähetettiin anomus rakennusrahaston
kartuttamiseksi.  (Yhdistys  22.5.,  11.9.  ja 11.12.1949.)  Koska talon rakennustöiden aikana
olivat Reino Eloranta, Toivo Eloranta, Väinö Eloranta, Väinö Roivainen, Kalevi Kivimäki ja
Osmo  Nieminen suorittaneet  suuriarvoista  talkootyötä,  maksettiin  heille  korvauksena
yhteensä 30.000.- markkaa (Johtokunta 7.10. ja 4.11.1949).

Kun työväentaloa  uusittiin  ja rakennettiin,  oli  yhdistyksen kokous sitä  mieltä,  että
rakennustöiden toteuttamiseksi  on tarpeen vaatiessa otettava lisää lainaa,  jotta suunnitellut
työt  saadaan  toteutetuksi.  Talon  kunnostussuunnitelmiin  oli  nyt  lisätty  myös  koko  talon
keskuslämmityslaitteiston  uusiminen.  Niemisen Kalle  oli  keskustellut  asiasta  putkiliikkeen
omistajan  Verner  Sundmanin  kanssa  ja  lainannut  hänelle  työväentalon  piirustukset  sekä
rakennussuunnitelmat  tutustumista  ja tarvikelaskelman tekoa varten.  Asiaan perehdyttyään
johtaja  Verner  Sundman  oli  antanut  5 000.-  markkaa  ja  ilmoittanut  lahjoittavansa  kaikki
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talolla tarvittavat keskuslämpötarvikkeet. Jonkin ajan kuluttua putkiliikkeen auto oli tuonut
yhdistyksen  talon  pihaan  lämpöputket  ja  lämpökattilan.  Yhdistys  lähetti  Sundmanille
kiitoskirjeen  keskuslämmityslaitteiden  lahjoituksesta.  Lisäksi  M.  Sellmer lahjoitti  kaksi
lämpöpatteria  työväentalolle.  Kalle  Nieminen ja  Martti  Sellmer sekä  Juppe suunnittelivat
lämpöjohtojen  asentamisen  ja   toisten  avustamana  toteuttivat  keskuslämmityslaitteiden
asentamisen marraskuussa 1950. Lämmitysputkia asennettaessa syttyi tulipalo, joka aiheutti
melkoisen suuren remontin.  Työväentalon uuden (lisä-) osan maalausta varten Lauri Jokisalo
lahjoitti 100 litraa jätelakkaa ja 10 litraa raakaöljyvernissaa.  (Johtokunta 19.2.1950, Yhdistys
19.2., 17.9. ja 26.11.1950, 14.1.1951, Sellmer, Martti 1950 päiväkirjamerkinnät, Nieminen,
Kalle haastattelu 1980.)

Tuusulan  Säästöpankin  ehdotuksen  mukaisesti   pankkilainaa  lisättäessä  tehtiin
600.000.- markan velkakirja, johon yhdistettiin aikaisempi 500.000.- markan velka ja uusi
laina  100.000.-  markkaa.  Velkojen  korkoa  maksettiin  pankille  lähes  19.000.-  markkaa.
(Johtokunta 20.6. ja Yhdistys 20.6.1950.)

Tapahtui Korsossa

Asemapäällikkö mainosmiehenä
Sodan jälkeen  järjestettiin  kerran  Korsossa  Upin  hiihdot  eli  Uudenmaan  yrittäjien

järjestämät  viestikilpailut.  Firmoista  lähetettiin  osanottajia  edustajia  osallistumaan  ja
hankkimaan  viestivoittoja.  Entisestään  korsolaiset  tiesivät,  että  osanottajia  tulee  paljon.
Käytännöllisistä  järjestelyistä  vastasi  Korson  Kunto,  mutta,  kuten  yleensä  Korsossa
järjestettävissä  suurissa  tilaisuuksissa,  hengessä  olivat  kaikki  muutkin  mukana.
Ravitsemusliikkeet,  palokunnantalon  ravintola  ja  Pennasen kahvila,  olivat
tilapäishenkilökuntaa  lisäämällä  varautuneet  pitämään  huolta  osanottajiksi  ja  katselijoiksi
saapuneiden  kestitsemisestä.  Asemapäällikkökin  halusi  omalla  tavallaan  osallistua
järjestelyihin.  Hän  seisoi  tienristeyksessä  lähellä  Pennasen kahvilaa  ja  ohjasi  ihmisiä:
”Menkää palokunnantalolle, siellä on paremmat palvelut.”

* * * * 

Talkoilla jäärata
Kun  Korsossa  aikoinaan  ei  ollut  vielä  urheilukenttää,  niin  vetolaiset,  saatuaan

työväenyhdistykseltä luvan, rakensivat työväentalon tontille  urheilukentän.  Se oli  käytössä
sulan maan aikana. Korson ”nuoret miehet” tahtoivat saada itselleen myös jääkiekkokentän.
No,  sehän  tehtiin  työväentalon  kentälle  ja  saatiinkin  kohtuullisen  suuri  jääkiekkokenttä.
Talkoillahan se tehtiin, kuten siihen aikaan moni muukin. Porukalla lainattiin Rosenbergiltä
hevonen, sen rekeen 500 litran säiliö ja haettiin Metsolanmäen rinteessä olevasta palokaivosta
vettä  kentän  jäädyttämiseen.  Porukkatalkoilla  yökaudet  jäädytettiin  jäärataa  ja  aamuksi
mentiin töihin.  Näin tehtiin jäärata,  jossa pelattiin jääkiekkoa ja muuna aikana korsolaiset
luistelivat. Kerran, kertoi Kalevi Alén, olimme lähes koko illan noutaneet vettä palokunnan
kaivosta,  palopäällikön ruotsinkielinen rouva tuli  sanomaan: ”Minun mieheni sano, te ette
enä hake vettä sieltä, että ei saada tulipalo sammumaan.”  Emme sinä iltana tarvinnetkaan
enempää vettä, kenttä oli jäädytetty.

* * * *

Se on perkeleen vekotin
Korsossa oli kerran asukas, joka oli kotoisin Raja-Karjalasta. Hänellä oli omakotitalo

ja hän ajoi hevosta, pieni ruskea äijä. Erään toisen korsolaisen kirvesmiessukulainen lähetti
hänelle  Amerikasta  sodan  jälkeen  oikein  amerikkalaisen  nykyaikaisen  pesukoneen.  Tämä
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tapahtui jolloinkin 1946. Tämähän oli ihme, eikä Suomessa ollut sellaista kai kellään. Se oli
luultavasti  Suomen  ensimmäisiä  nykyaikaisia  pesukoneita.  Tämä  hevosmies  toi  sen
hevosellaan.  Uuden pesukoneen omistajalla oli iso saunakamari ja sinne se ensimmäiseksi
pantiin ja siellä sitä sitten käytettiinkin. Hevosmies toi sen sinne ja sinne sisälle se nostettiin.
Hevosmies sai maksun ja katsoa muljautti lähtiessään ja räkäisi rukkasen peukaloa apunaan
käyttäen kynnykselle ja sanoi: Pirun vehe se on syntyjään. 

***

Äkkipikainen, mutta hyväntahtoinen
Kuuluisa korsolaisiin oli myös Verner Sundman, jolla oli iso putkifirma Helsingissä.

Sundman oli etevä mies kuin mikä. Hän oli erikoinen mies, jota monet kadehtivat. 
Hänestä  kertoi  toisen maailmansodan jälkeisiltä  vuosilta  eräs Metsolantien  laiteilla

asuva, joka oli häneltä ostanut puolen hehtaarin tontin. Hän halusi tonttia täältä päin ja oli
kuullut  jonkun  sanoneen,  että  semmoinen  Sundman,  jolta  kannattaisi  mennä  kysymään.
Sanoja oli kyllä ilmeisesti halunnut tehdä kiusaa tälle. Ja tämä meni kumiteräsaappaissaan
sinne,  oli  sunnuntai-iltapäivä  ja  Sundman asui  hienossa  amerikkalaistyylisessä  talossaan.
Verneri otti hänet vastaan. ”Kumiteräsaapasmies” rupesi puhumaan tontista ja kertoi olevansa
karjalainen, mutta ei ole siirtoväkeä,  eikä ole oikeutettu maanhankintaan.  Verneri suutahti
pyhäpäivän häirinnästä ja lausahti johonkin tähän tapaan: Karelen, tjänaren de är samma sak
saatana.  Mutta ei se kumiteräsaapasmies  lähtenyt,  vaan se perusteli  ja puhui sitä asiaansa
edelleen.  Vernerikin rupes meinaamaan, voishan tuota harkita ja sanoi: Pärkkele,  tule ens
sunnuntai uudestaan.  

Ja  kumiteräsaapasmies  meni.  Nyt  Vernerillä  oli  hieno  kahvipöytä  ja  kaunis
täytekakku. Alustavasti sovittiin kaupasta ja se antoi sen aika halvalla tontin. Näin hän osti
sen sitten ja oli aika tyytyväinen. Mutta silloinhan oli vaikea saada rakennustarvikkeita ynnä
muuta.  Oli  mennyt  muutama  viikko  tai  kuukausi  pari,  hän  kaivoi  siellä  sokkelimonttua.
Käsinhän ne kaivettiin ja se oli raskasta hommaa, mutta sisukas mies kyllä sen teki. Sundman
tuli  ja  rouva  tuli.  Sundmanilla  oli  Eden-hattu,  berberi  ja  damaskit  ja  hopeanuppinen
kävelykeppi  mustaa  puuta,  amerikkalaiseen  tapaan.  Tuli  kyselemään  kaivajalta,  kuinka
hänellä nyt on betoniteräksiä tiedossa ja muuta tarvittavaa. Ei sillä oikein hyvin sitä ollut ja
kaivaja harmitteli.  Rakennustarvikkeet Sundman lupasi hankkia, laskeskeli vähän ja kysyi,
ostaako kaivaja nyt sillä ja sillä hinnalla suunnilleen, jos hän ajattaa ne sinne. Niin kävi, että
kaivaja/tontin  omistaja  sai  ihan  tärkeimpiä  rakennustarvikkeitaan  aivan  sopuhintaan.
Sundmanin firman kuorma-auto ajoi tarvikkeet. Niin kyllä se kiitteli sitä.

***

Kansainvälistä vappukulkueelle
Kun vappukulkue 1947 tuli Asolasta ja Rekolasta, siinä oli Suomen lippu keulassa ja

sitten paljon punaisia lippuja. Verner Sundman ja rouva olivat päiväkävelyllä. Vappukulkue
kulki ”keppitehtaan” tontin ohi väritehtaan kulmalle, siinä tulivat Sundman ja rouva vastaan.
Sundman pysähtyi ja nosti kävelykeppinsä ylös ja rupesi valtavan komealla, kauniilla äänellä
laulamaan  Internationalea  venäjäksi.  Hän  teki  mitä  halusi,  muut  mitä  osasi.  Kiukkuisia
silmänmuljautuksia, mutta muuta ei tapahtunut. 

***

Oskarin potkukelkka
Oskar Engbergillä oli tapana kulkea töihin rautateiden konepajalle Pasilaan junalla,

hänhän sai tietenkin ilmaisen junalipun. Asemalle  hän kulki  kodistaan Nissbackasta  omin
kulkuneuvoin.  Mutta  kun  hän  oli  metallimies,  sorvaaja,  hän  rakensi  itselleen  myös
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potkukelkan talvikulkuneuvoksi  vähän omalla  tavallaan.  Kaikki  rautaosat  oli  yleensä  niin
kuin  potkukelkassa,  mutta  koska  Korson  asema  oli  semmoinen,  että  siellä  eivät  kaikki
potkukelkat  taitaneet  viihtyä  kovin  kauan  paikallaan,  hän  ei  laittanut  potkukelkkaansa
ollenkaan  semmoista istuinta, missä joku olisi voinut istua. Sitten hän porasi jalaksiin reiät ja
pani sinne lukon niin, että jalakset oli liitetty yhteen päivän ajaksi siihen aikaan, kun hän oli
töissä.  Sitä paitsi  se oli  yksi  tuntomerkki,  että kaikki  korsolaiset  tunsivat,  mikä on Oskar
Engbergin kelkka. Jos sen joku olisi ottanut, niin se ei voi Korsossa pitää sitä. Sillä se olisi
joutunut kiinni siitä ihan väkisten. 

***

Luotettava vahti
Oskar Engbergillä oli koira, joka seurasi häntä kaikkialle ja uskollisesti odotti Oskaria

kotiin työstä. Kerran Oskar hiihteli  työhön mennessään suksillaan Korson asemalle.  Koira
seurasi  uskollisesti.  Kun  Oskar  pääsi  asemalle,  potkaisi  hän  sukset  jalastaan  katsomatta,
miten  sukset  jäivät  ja  sanoi  koiralle,  vahdi  sinä nyt  niitä.  Kun Oskar  sitten illalla  viiden
paikkeilla  laskeutui  junasta  asemalle,  niin  asemamies  tuli  hänen luokseen ja  sanoi:  Olisit
voinut laittaa sukset aamulla vähän paremmin, etkä hylätä niitä toinen suksi tuonne ja toinen
suksi tänne kauemmaksi  toisesta.  Olemme koko päivän joutuneet  väistämään koiraa,  joka
uskollisesti on vahtinut suksia päästämättä meitä tekemään kaikkia töitämme.

***

Arkipäivän toimia ja tulojen hankintaa

Vuoden 1954 alusta oli Korso liitetty Helsingin maalaiskuntaan. Vuosikokouksessa
25.2.1954  edellisen  vuoden kertomuksien  käsittelyssä  muistettiin  myös  niitä,  jotka  olivat
tehneet  erinomaista  työtä  työväentalon  kunnostamistalkoissa.  Kalle  Nieminen ehdotti,  että
laitettaisiin merkintä Arvo Myyrän suuresta ja uhrautuvasta työstä yhteisen talomme hyväksi.
Kokous  oli  sitä  mieltä,  että  Arvo  Myyrä on  tehnyt  erinomaista  ja  esimerkillistä  työtä
työväentalon hyväksi, mutta sitä työtä ovat tehneet monet muutkin. Siksi uutterien miesten
ryhmään lisättiin Arvon lisäksi Kalle Nieminen, Reino Eloranta, Ake Aronen sekä suuresta
lahjoituksesta  tunnetuksi  tullut  johtaja  Verner  Sundman.  Kokous  esitti  parhaimmat
kiitoksensa  näille  henkilöille.  Johtaja  Sundmanille  oli  lahjoituksen  johdosta  lähetetty
kukkakori. Hän ilmoitti siitä kiitoksensa. 

Kuntaliitoksen jälkeen yhdistykselle oli tullut mahdolliseksi valita koko jäsenlukunsa
määrällä edustajat yhteen kunnallisjärjestöön, kun koko yhdistys oli tullut Helsingin mlk:n
kunnallisjärjestön jäseneksi, sekä antaa evästyksiä yhdelle valtuustoryhmälle. Ensimmäisenä
sen toivottiin  ryhtyvän toimenpiteisiin,  että  Korsoon saataisiin  puolivakinainen palokunta.
Omia valtuustoedustajia kehotettiin kiirehtimään Korson Vierumäen koulutontin hankintaa.
Se asia selvisikin pian.  Marraskuun kokouksessa todettiin  rakennustöiden alkavan vuoden
1955  puolella  ja  koulun  olevan  täydellisempi  kuin  Leppäkorven  koulu.  Koulun
rakennustöiden  aloittamisesta  eräs  Leppäkorven  koulun  opettaja  teki  valituksen,  joten  se
lykkääntyi jonkin verran. Kun Leppäkorven koulu ei tosiaankaan tyydyttänyt koulun tarpeita,
vaan siitä puuttui voimistelusali, kunta vuokrasi koulun voimistelutunteja varten työväentalon
salin. Urheilukentän rakentamisen kunta oli keskeyttänyt, joten siihen ei saatu vielä vuoden
1954 puolella luistinrataa. (Yhdistys 25.2., 21.3., 14.9. ja 9.11.1954.)

Kunnan hallinnon järjestämisestä oli keskusteltu Korsossa jonkin aikaan sen jälkeen,
kun  Korso  oli  liitetty  Helsingin  maalaiskuntaan.  Asia  kypsyi  ja  yhdistyksen  jäsenistö
vakuuttui  siitä,  että  maalaiskunta oli tullut  jo niin suureksi ja toiminnoiltaan laajaksi,  että
kuntaan  tarvitaan  kunnanjohtaja  johtamaan  kunnan  hallintoa.  Asian  kehitteleminen  jatkui
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kunnallisjärjestössä  ja  valtuustoryhmässä  niin,  että  syyskuussa  1955  oltiin  valmiit
kunnanjohtajan  viran  perustamiseen.  Yhdistyksen  puheenjohtaja  Martti  Sellmer teki
kunnanhallituksen kokouksessa kyseisen esityksen. (Yhdistys 14.9.1954, Kh. 12.9.1955 § 96,
Tahvanainen 2000, 140.)

Kun yhdistyksen puheenjohtaja  Martti  Sellmer oli  tullut  valituksi  Helsingin  mlk:n
kunnanhallituksen jäseneksi, ei hänen aikansa enää riittänyt yhdistykseen, joten vuoden 1955
vuosikokouksessa  vaihdettiin  puheenjohtaja.   Uudeksi  puheenjohtajaksi  tuli  Osvald
Söderlund.  Myös  sihteerin  tehtävissä  tapahtui  vaihdos.  Sihteeri  Vieno  Lönnqvistin
sairastuttua  myönnettiin  hänelle  vapautus  johtokunnan jäsenyydestä  ja  sihteeriksi  valittiin
Antti Kettinen. Aikaisemman puheenjohtajan Martti Sellmerin tultua miehen ikään onnitteli
johtokunta hänen täyttäessään 50 vuotta. (Johtokunta 10.5., 9.8.1955.)

Yhdistyksen uudelleen toimintaan herättäneen ja pitkään puheenjohtajana ja sihteerinä
toimineen  kunniajäsenen  Oskar  Engbergin täyttäessä  9.3.1955  80  vuotta  aikoi
työväenyhdistys järjestää hänen kunniakseen juhlan, mutta Oskar torjui sen.  Tämän vuoksi
johtokunnan  jäsenet  Osvald  Söderlund,  Lauri  Jokisalo ja  Martti  Sellmer  kävivät  hänen
kotonaan  Helsingissä  kukkasin  ja  adressein  esittämässä  Korson  yhdistyksen  puolesta
onnittelut ja tervehdykset. (Johtokunta 3.3.1955.)

Vuonna 1947 henkiin puhalletun kotkatoiminnan hiipuminen huolestutti  yhdistystä.
Se  ei  ensi  alkuun  kehittynyt  sellaiseksi  kuin  oli  toivottu.  Sen  vuoksi  oli  Taisto  Takala
Nuorten Puolesta ry:stä pyydetty selostamaan yhdistykselle kotkatoiminnan järjestämistä ja
toimintaperiaatetta. Kokouksessa oltiin yksimielisiä, että kotkatoiminta on saatava udelleen
vireille. Kotkien toiminta ei kuitenkaan ollut lähtenyt oikein hyvin liikkeelle, koska yhdistys
valitsi seuraavan vuoden huhtikuussa Nuoret Kotkat –jaoston ajamaan kotkien asiaa ja nimesi
siihen  Elsa  Sellmerin,  Kaisu  Myyrän,  Arvi  Koivulahden ja  Pentti  Sellmerin. (Yhdistys
12.10.1954,  12.4.1955.)  Nuorisonkin  toiminnassa  nähtiin  olevan  korjaamisen  varaa.  Sitä
varten perustettiin erillinen nuorisotoimikunta,  johon nimettiin Kaisu Myyrä, Kalevi Alén,
Reino Eloranta ja Tuomas Lahtinen (Yhdistys 29.2.1956).

Työväentalon  näyttämön  ja  salin  välille  oli  rakennettu  puinen ”esirippu”,  joka  oli
jaettu  ruudukoihin.  Kun  näytti  siltä,  että  ”esirippua”  ja  sen  ruudukoita  voitaisiin  käyttää
mainostilana, valittiin toimikunta Arvi Koivulahti, Kaisu Myyrä ja Antti Kettinen tekemään
suunnitelma,  kuinka  mainostila  voitaisiin  järjestää  ja  miten  mainosten  hankkiminen
hoidettaisiin. Periaatteiden selvittyä puheenjohtaja O. Söderlund neuvotteli Suomen Väri- ja
Vernissatehtaan  johtaja  Sjöbergin kanssa  maaleista  työväentalon  maalausta  varten.
Myönteisen tuloksen johdosta yhdistys myönsi Väri- ja Vernissatehtaalle oikeuden käyttää
mainostarkoituksiinsa  näyttämön  suojaesiripun  kahta  ruudukkoa  valitsemastaan  paikasta
vähintään  kahden  vuoden  ajan  ehdolla,  että  tehdas  itse  hankkii  mainokset.  Yhdistys
puolestaan vastasi siitä, että mainoksia ei tahallisesti vahingoiteta. Kun Korson Puu lahjoitti
yhdistykselle 21.000.- markan arvosta puutavaraa, luovutti yhdistys vastineeksi näyttämön ja
salin  välisestä  suojaverhosta  mainosruudun  kahden  vuoden  ajaksi  samalla  ehdolla  kuin
väritehtaallekin. Myös Korson Sähköliikkeen omistajalle Sotkalahdelle annettiin lupa laittaa
mainos yhteen mainosruutuun. Maksu saatiin äänilevyinä. Tulojen hankkimiseksi vuokrattiin
Torsti Toivosen houkuttelemana golf-rata Työväenyhdistysten Keskus ry:ltä ja kunnostettiin
pienoisgolfkenttä työväentalon tontille. Kentänhoitajaksi palkattiin Helmi Eloranta. Kentän
hoitokuntaan  nimettiin  O.  Söderlund,  E.  Lehmusvyöry ja  T.  Paakkunainen.   (Yhdistys
8.3.1955, Johtokunta 13.3., 19.4., 6.5., 7.12.1956, 24.2.1957, 9.9.1958.)

 

Yleislakko
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Vuosi  1956  oli  Suomessa  suurlakon  aika.  Eduskunnassa  ollut  valtalaki,  eli  laki
hintojen ja palkkojen sääntelystä, ei saanut jatkoa. Hintataso alkoi nousta. Maataloustuottajat
toteuttivat  uhkaamansa  luovutuslakon,  kun  eivät  saaneet  mielestään  riittävästi
maataloustukea. Luovutuslakon aikana kaadettiin jopa maitoa maahan. Työnantajat torjuivat
ammattijärjestöjen  uhkavaatimuksen  hintatason  palauttamisesta  ennalleen  ja  yleisen
palkankorotuksen  toteuttamisen.  SAK  julisti  suurlakon,  joka  oli  1.-20.3.1956.  Kekkonen
tultuaan valituksi äänin 151–149 presidentiksi aloitti virkakautensa samaan aikaan kun lakko
alkoi.  Yleislakolla  työläisten palkkoja korotettiin  12.-  markalla  tunnilta,  mutta  se raha oli
syöty  ennen  kuin  korotettu  palkka  oli  edes  ensimmäistä  kertaa  maksettu  tilipussiin,  sillä
maidon ja muiden tuotteiden hinnat olivat jo ennen sitä nousseet ja syöneet lakkokorotuksen. 

Korsossa  yleislakkoa  pidettiin  mitä  huonoimmin  valmisteltuna  työtaisteluna.
Katsottiin  tarpeelliseksi  tehdä  kaikki  voitava,  että  estettäisiin  ikävyydet  ja  laittomuudet
paikkakunnalla.  Kommunistit  olivat  tukevasti  kannattamassa  yleislakkoa  myös  Korsossa,
mutta ajamassa omia lakkokuriin kuulumattomia toimia. Sosialidemokraattien tehtäväksi jäi
pysyttää  lakko  maltillisissa  aisoissa  ja  koettaa  huolehtia  siitä,  ettei  syntyisi  paikallisia
levottomuuksia. Korson lakkotoimikunnan sihteerinä oli Osmo Helenius, joka hoiti taitavasti
sihteerin tehtävät ja omalla tavallaan ohjasi lakkotoimikunnan ja lakkolaisten toimintaa sekä
antoi  tarvittaessa  selostuksia  yhdistykselle  lakkotilanteesta  ja  sen  kehittymisestä.
Työväenyhdistys  antoi  lakkotoimikunnan  jäsenen  Veikko  Hakkaraisen ehdotuksesta
työväentalon  lakkolaisten  käytettäväksi  ilman  maksua.  Siellä  pidettiin  lakkokokoukset  ja
lakkotanssit.  Korsolaisten  ammattiosastojen  ehdotusta  yhteisen  vappujuhlan  pitämisestä  ei
pidetty  asiallisena  aikaisempien  kokemusten  perusteella.  (Yhdistys  13.3.1956,  johtokunta
4.4.1956.)

Riitaisuutta ja sen torjuntaa

Puolueessa  syntynyt  ristiriita  oli  aiheuttanut  levottomuutta  ja  erimielisyyttä
työväenyhdistyksen  jäsenten  sekä  työväenyhdistyksen  ja  naisyhdistyksen  kesken.  Koska
sellainen oli jäytämässä yhdistyksen sopua ja toiminnan tehokkuutta, esitti puheenjohtaja O.
Söderlund julkisesti  kokouksessa  toivomuksen  jokaiselle  yhdistyksen  jäsenelle  hyvän  ja
rakentavan  yhteishengen  aikaan  saamiseksi  puolueväen  keskuudessa,  ettei  epäsovun  ja
epäluulon  kylväminen  tulisi  vahingoittamaan  puolue-elämää.  Jotta  työväenyhdistyksen  ja
Korson Sos.-dem. Naisyhdistyksen välisissä asioissa olleet epäluulot toistensa tarkoituksesta
saataisiin  ”puhutuksi  puhki”  nimettiin  asiaa  pohtimaan  naisyhdistyksen  edustajien  kanssa
neuvottelijoiksi  Martti  Sellmer,  Kalevi  Alén,  Urho  Nieminen ja  Toivo  Paakkunainen.
Neuvotteluilla  oli  menestystä  yhteishengen luomisessa.  Neuvottelujen jälkeen naisyhdistys
maksoi ennakkona vuokraa vuoden lopun vuokran 11.000.- ja lahjoitti  työväentalon katon
korjaukseen 4.000.- markkaa. (Yhdistys 13.3., 14.8.1956.)

Yleislakon  kuluessa  ja  jo  sitä  ennenkin  puolueen  johtavissa  piireissä  olevien
henkilöiden  keskinäisessä  työskentelyssä  oli  syntynyt  ristiriitaisuuksia,  jotka  vähitellen
johtivat siihen, että puolueen sisälle alkoi muodostua ”tannerilais-leskisläistä” ryhmittymää,
ja  toisaalta  ”ammattiyhdistyssiipi”  ja  sitä  lähellä  oleva  ”maaseutusiipi”.  Valtakunnassa
harjoitetun  talouspolitiikan  aikana  oli  voimakkaasti  suosittu  vähätuottoisia
maaseutuelinkeinoja  ja  matalapalkkalaisia.  Leskisläinen  siipi  painotti  teollisuustyöväen
elinolojen  kohottamista  ja  esitti  valtiovallan  toimenpiteiden  suuntaamista  aikaisempaa
enemmän  elinkeinorakenteen  muuttamiseen.  Vähitellen  mielipide-erot  voimistuivat,
muuttuivat  henkilökohtaisiksi  ja  kärjistyivät  aluksi  TUL:n  ja  SAK:n  piirissä  ns.
skogilaisuudeksi ja leskisläisyydeksi sekä tulivat noilla nimillä puolueen päättävissä elimissä
esiin.  Korson  työväenyhdistyksessä  käsiteltiin  puolueen  ylimmässä  johdon  keskuudessa
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ollutta riitaisuutta. Paheksuttiin sitä, että puoluetoimikunnassa oli yhden äänen enemmistöllä
tehty päätös, jolla vähemmistöä moitittiin ”oikeistoharhautumasta”. Tämän katsottiin olevan
vastoin  puolueen  toimintaperiaatteita  ja  vastoin  ajattelunvapautta.  Yhdistyksen  mielestä
pitäisi kutsua koolle puoluekokous, jossa voitaisiin maltillisesti ratkaista ja selvittää syntyneet
puolueen  yhtenäisyyttä  kalvavat  erimielisyydet  ja  saada  pois  puolueen  työskentelyä  ja
kannatusta vahingoittavat tekijät.(Yhdistys 14.8.1956.)

Puolueessa syntyneet ristiriitaisuudet kiusasivat yhdistyksen jäseniä niin paljon, että
toiminnan ja henkisen vireyden kehittämiseksi  asetettiin  toimikunta,  johon nimettiin  Arvo
Vehviläinen, Reino Eloranta, Juhani Kivimäki ja Osmo Helenius. Toimikunnan tehtäväksi
annettiin  laatia  toimintasuunnitelma,  jonka  mukaisesti  yhdistyksen  jäsenet  voisivat  eri
tilaisuuksissa  pidettyjen  alustuksien  ja  selontekojen  perusteella  saada  riittävän  selkeää  ja
monipuolista tietoa ajankohtaisista poliittisista ja taloudellisista asioista, keskustella niistä ja
muodostaa itsenäisen mielipiteen ja käsityksen. Tämän oletettiin tuovan uutta, avoimempaa
ajattelutapaa  ja  luovan  yhtenäishenkeä.  Ensimmäisessä  tätä  varten  suunnitellussa
tilaisuudessa,  joka pidettiin  20.11.1956, antoi  Väinö Leskinen tilanneselostuksen.  Annettu
selostus  tyydytti  paikalla  olleita  ja  vastasi  yhdistyksen  ottamia  kannanottoja.  Puolueen
sisäisen  huolestuttavan  tilan  johdosta  yhdistyksen  ”evääksi”  piirikokoukselle  esitettävän
lausuman  laativat  Osvald  Söderlund,  Kalle  Nieminen,  Osmo  Helenius ja  Toivo
Paakkunainen. Siinä painotettiin yhtenäistä työskentelyä, puolueen periaatelinjaa ja sääntöjen
ja päätösten noudattamista. Asiaa käsiteltiin Helsingin mlk:n sos.-dem. työväenyhdistysten
puheenjohtajien yhteispalaverissa,  jossa yksimielisesti  päätettiin  pitää  vielä  maalaiskunnan
työväenyhdistysten  johtokuntien  jäsenten yhteinen neuvottelutilaisuus  19.12.1956 Rekolan
työväentalossa. Siihen kutsuttiin Väinö Leskinen antamaan tilanneselostus. (Yhdistys 16.10.,
13.11., 11.12.1956.) 

Opposition laittomuutta

Vuoden 1956 puoluekokouksen jälkeen syntynyt oppositiopolitiikka ns. skogilaisuus
vaikutti  myös  Uudenmaan  sos.-dem.  piirin  alueella.  Huomattava  osa  piirin  toimikunnan
jäsenistä  ja  piirisihteeri  Erkki  Väre  olivat  edistämässä  sen  suunnan  toimintaa.   Korson
työväentalossa pidettiin 17.2.1957 selostustilaisuus, jossa Torsti Toivonen ja Esko Soininen
koettivat selostaa ns. skogilaisuuden syntyä ja sen etuja. Toivonen mainitsi Väinö Leskisen
aloittaneen jo vuonna 1952 junttatyönsä tulevaa puoluekokousta varten. Toivosen mielestä
vuoden 1955 puoluekokouksessa valittu puoluetoimikunta ei ollut toimintakykyinen, koska
sinne  ei  saatu  SAK:n  ja  TUL:n  edustajia.  Hän  myös  ihmetteli,  kun  maataloustuen
hyväksymisessä  olivat  kaikki  puolueet  olleet  mukana,  miksi  sosialidemokraatit  sitä  nyt
paheksuivat,  vaikka  se  suosi  mm.  maaseudun  pienviljelijöitä.  Hän  ei  myöskään  pitänyt
oikeana  sitä,  että  sosialidemokraatit  yrittivät  saada Amberlan  tehtaita  perustetuiksi,  koska
niihin ei riittäisi puuaines ja siten tehtaiden toiminta loppuisi. (Vuorineuvos Arthur Amberlan
mukaan nimetty suunnitelma rakentaa Suomeen puunjalostustehtaita, joissa olisi tullut lisää
työpaikkoja  1.200  työntekijälle  sekä  hakkuissa  ja  kuljetuksissa  noin  10.000  hengelle.
Pyrkimyksenä oli  ratkaista  Lapin työttömyys.  Tähän suunnitelmaan kytkeytyi  Kemijärven
sulfiittitehtaan  perustaminen.  [Salonen,  1977,  157–185.])  Soininen  vuorostaan  pahoitteli
puolueessa  olevaa  riitaa  ja  sitä,  ettei  TUL:n  kysymystä  ollut  hoidettu  oikein,  kun Väinö
Tanner ei ollut tehnyt  sellaista sovintoehdotusta, jonka puhujia edustanut ryhmittymä olisi
voinut hyväksyä. Yhdistyksen kokous kuunteli kohteliaasti.

 ”Oppositiorintama” yritti  sääntökikkailulla  kieltää kolmannekselta  piirikokoukseen
valituilta  yhdistyksien  edustajilta  edustajavaltuudet,  mutta  piirijärjestön  puheenjohtaja
Veikko Helle keskeytti laittoman kokouksen. Piirikokoukseen valittu Osmo Helenius selosti
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pitämättä jääneen kokouksen kulkua ja totesi, ettei tapahtuneeseen laittomuuteen voi suostua,
vaan  rehellisin  keinoin  on  toimittava  ja  pidettävä  puolueen  linja  rehtinä
sosialidemokraattisena.  Samassa  kokouksessa  myös  puolueen  toimitsija  Sulo  Manninen
selosti yhdistyksen jäsenille puoluekokouksessa tapahtuneita asioita. 

Kun  Uudenmaan  Sos.-dem.  Piirissä  toiminut  oppositio  ei  saanut  piirikokousta
haltuunsa,  kutsui  se  ”ylimääräisen”  piirikokouksen  ja  valitsi  piiritoimikunnan.
Oikeusministeriö  totesi  kuitenkin  sen  kokouksen  laittomaksi.  Myöhemmin  pidettiin
lainmukainen  piirikokous  piiritoimikunnan  ja  piirisihteerin  valitsemiseksi.   Helsingin
maalaiskunnan järjestöväki piti useita kokouksia puolue-erimielisyyksien vuoksi ja tuli siihen
kannanottoon,  että  mikäli  puolueyhtenäisyyttä  ei  voida  palauttaa,  on  sillä  kielteisiä
vaikutuksia  kentällä  tehtävään puoluetyöhön.  Korson työväenyhdistyksen kantana oli,  että
keskinäinen sopu on luotava ja järjestökuria  ja sovittuja  menettelytapoja  on noudatettava.
Asia  painoi  yhdistystä  niin  paljon,  että  puolueen  tiedotussihteeri  Olavi  Hurri pyydettiin
selostamaan asiaa laajemmin. Tilanne nähtiin vaikeaksi, mutta todettiin, että puolueen sisällä
vallitsevissa ristiriidoissa  tulee  voida päästä  selville  vesille.  Yhdistyksen väki  näki  tämän
osittain liittyvän myös valtiovallan työllisyysasioiden tempoilevaan hoitoon ja piti tärkeänä
sen saamista asialliselle pohjalle. (Yhdistys 10.5.1957, 10.10.1958.)

Tiedotusta lisätään ja rivejä kootaan

Yhteismielen  osoituksena  lähdettiin  elokuun  1957  maakuntajuhlille  Tammisaareen
linja-autolla  joukolla.  Sosialidemokraattisen  alueellisen  toiminnan  ja  tiedotustoiminnan
tehostamiseksi  valittiin  puolueasiamiehiksi  Nissbackaan Lauri  Jokisalo,  Hanalaan  Tuomas
Lahtinen,  Leppäkorpeen  Osmo K.  Helenius,  Vierumäkeen  Arvo Allén ja  Olavi  Leimola.
Aikaisemmin  oli  sovittu,  että  Osmo  Helenius on  puolueasiamiesten  ”keula”,  joka
yksityiskohtaisemmin ohjaa heidän toimintaansa. Toimintaan kuului puolueen ja yhdistyksen
tiedotteiden  kotilevitys  ja  alueen  näkemyksien  huomioon  ottaminen.  Paremman  julkisen
tiedotuksen  saamiseksi  pidettiin  tarpeellisena  asettaa  yhdistyksen  ilmoitustaulut
Leppäkorpeen ja Nissbackan tien alkupäähän.  (Yhdistys 14.8. ja 11.10.1957.) Kommunistit
olivat  aktiivisia  oman  propagandansa  levittämisessä  ja  niin  taitavia,  että  olivat  saaneet
helposti  houkuteltua  mukaansa  sosialidemokraattiseen  ajatteluun  perehtymätöntä  nuorisoa.
Toisaalta  sitä  oli  yleis-  ja  talouspoliittinen  tilanne  työttömyyksineen  ja  taloudellisina
niukkuuksineen  ollut  edistämässä.  Sosialidemokraattisen  tiedonvälityksen  tehostaminen
nähtiin tarpeelliseksi. (Yhdistys 12.9.1958.)

Koska  Korson  Sosialidemokraattinen  Naisyhdistys  oli  ryhtynyt  yhteistoimintaan
puolueen  oppositioryhmään  kuuluvien  kanssa,  todettiin  työväenyhdistyksen  ja
naisyhdistyksen keskinäisten välien olevan poikki, joten minkäänlaista yhteistoimintaa ei sen
kanssa enää harjoitettu. Asia tietenkin ilmoitettiin naisyhdistyksen tietoon. Kun naisyhdistys
aikoi järjestää oman vaalijuhlansa suostumatta tulemaan mukaan yhdistyksen vaalijuhlaan,
totesi johtokunta, ettei se ole millään tavalla vaikeuttanut naisyhdistyksen toimintaa ja piti
valitettavana  sitä,  että  samalla  paikkakunnalla  sosialidemokraattisesti  ajatteleva  puolueen
jäsenistö  ei  voi  toimia  yhteistuumin  ja  keskinäisessä  sovinnossa  sosialidemokraattisen
väestön  pyrkimysten  kanssa.  Mutta  sen  jälkeen kun naisyhdistys  ei  erottanut  Työväen  ja
Pienviljelijäin Liittoon (skogilaisten) liittyneitä ja sen toimielimiin valittuja jäseniään, antoi
yhdistys  kunnallisjärjestön  25.10.1959  pidettävään  kokoukseen  nimetyille  edustajilleen
kehotukseksi  ryhtyä  toimenpiteisiin  naisyhdistyksen  erottamiseksi  sos.-dem.
kunnallisjärjestöstä. (Yhdistys 11.10.1957, Johtokunta 9.9.1958, 24.10.1959.)
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Taloutta ja huomionosoituksia

Kaiken  puolueen  ja  yhdistyksen  liepeillä  olevien  ristiriitaisuuksien  ja  poliittisten
kannanottojen  keskellä  ehdittiin  hoitaa  myös  yhdistyksen  kiinteistön  huoltoon  ja
uudistukseen liittyviä asioita. Talkootöillä, naisjaoston hyvällä huolenpidolla ja lahjoituksilla
oli saatu yhdistyksen taloudellinen tilanne pysytetyksi hyvänä.  Työväentaloa oli korjailtu ja
laitettu yhteisvoimin. Kunnostuksen talkootöiden päättäjäisiksi pidettiin jäsenilta 24.11.1956.
Kun oma näyttämö ei voinut esiintyä, tilattiin Helsingin työväenopiston näyttelijät esittämään
näytelmä Rakas Eemeli. (Johtokunta 20.7., 16.10.1956.)

Yhdistyksen taloudellinen tilanne lisärakennusten vuoksi muodostui kuitenkin vuoden
1957  lopussa  kireäksi,  joten  yleiseltä  kokoukselta  pyydettiin  lupa  ottaa  lainaa  enintään
100.000.-  markkaa.  Yhdistyksen  alajaostoilta  toivottiin  saatavan  jonkin  verran  rahaa.
Johtokunnan  10.2.1957  tekemän  päätöksen  mukaan  velvoitettiin  jokainen  kunnallisessa
luottamustehtävässä  oleva  maksamaan  yhden  kokouksen  palkkio  yhdistykselle.  Siitä
kuitenkin vapautettiin Kaisu Myyrä, Arvo Myyrä, Helge Tapani ja Kalle Nieminen, jotka
olivat tehneet erinomaisen paljon talkootyötä. (Johtokunta 2.11. ja 15.12.1957.) Yhdistyksen
puheenjohtaja  Osvald  Söderlund ja  rahastonhoitaja  Lauri  Jokisalo luovuttivat  puolueen
pienoislipun Kaisu ja Arvo Myyrälle tunnustuksena siitä uhrautuvasta työstä, mitä he olivat
tehneet  puolueen  ja  oman  yhdistyksensä  hyväksi.  Arvo  Myyrä kiitti  heille  osoitetusta
huomaavaisuudesta. 

Samalla  päätettiin  huomioida  yhdistyksen  pitkäaikaisen  puheenjohtaja  ja  muun
moninaisen  luottamustehtävän  hoitajan  Oskar  Engbergin työn  arvo ja  valtuutettiin  Kalevi
Alén hankkimaan  Engbergin  valokuva,  joka  kiinnitettiin  suurennoksena  yhdistyksen
kerhohuoneen  seinälle.  Työväenyhdistyksen  perustaja-  ja  kunniajäsenen  Oskar  Engbergin
muotokuvan paljastustilaisuus pidettiin 1.6.1958. Tilaisuuteen kutsuttiin Engbergin läheiset
omaiset kunniavieraiksi. (Yhdistys 10.1. ja 9.5.1958.)

Oman kylän asiat esille

Korsolaiset  nuoret  joutuivat  hakemaan  kansakoulun  jälkeisen  opetuksensa  joko
Keravalta,  Tikkurilasta  taikka  Helsingistä,  kun  Korsossa  ei  ollut  tähän  liittyvää
jatkokoulutusta. Sen vuoksi pidettiin oppi- ja ammattikoulun saamista Korsoon tarpeellisena,
joskin  ammattikoulu  pantiin  etusijalle,  kun  keskusteltiin  korsolaisten  kouluolojen
järjestämisestä.  Yhdistyksen kokouksessa annettiin  evästyksenä  valtuutetuille  toimia  siten,
että ammattikoulu rakennettaisiin Korsoon. Asian johdosta johtokunta kutsui työväentalolle
yleisen kansalaiskokouksen, jonka puheenjohtajana toimi Osvald Söderlund. Tilaisuudessa
ollut  yleisö  antoi  voimakkaan  tukensa  yhdistyksen  ajatukselle  korsolaisten
koulumahdollisuuksien  lisäämisestä.  Kansalaistilaisuudessa  antoivat  asiaan  kuuluvan
selostuksen Keravan kauppalanjohtaja Unto Suominen, Helsingin mlk:n kunnanhallituksen
jäsen  Martti  Sellmer ja  Helsingin  mlk:n  ammattioppilaslautakunnan  puheenjohtaja  Niilo
Sjögren. Keravan kauppalalla oli hankkeeseen osallistumisesta myönteinen kannanotto sillä
ehdolla,  että  Helsingin  mlk:n  osallistuu  siihen,  mutta  kunnanhallituksen  päätös  puuttui.
(Yhdistys 11.2.1957.) 

Talven  1959/1960  työllisyystilanne  huolestutti,  joten  Helsingin  mlk:n
työllisyysviranomaisille  esitettiin  varauduttavaksi  työttömyyden  torjuntaan  ottamalla
rakentamisohjelmaan tien rakentaminen Reimantieltä Korson suuntaan. (Yhdistys 8.9.1959.)

Työväenyhdistyksen johtokunnan jäseniä valittaessa nimettiin erovuorossa olevat L.
Jokisalo, A. Myyrä, T. Paakkunainen ja T. Koivulahti uudelleen ja T. Korpelaisen pyydettyä
ero valittiin hänen sijaansa Kerttu Kettunen. Samalla laajennettiin johtokunnan kokoonpanoa
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kahdella  jäsenellä,  että  saatiin  nuoriso-osaston  edustus  mukaan  johtokuntaan.  Nuoriso-
osaston edustajiksi valittiin Anna-Liisa Mäkinen ja Armas Angelin. (Yhdistys 16.2.1958.)

Kuukausikokouksessa  Helsingin  maalaiskunnan  aluesuunnittelulautakunnan  jäsen
Osmo  Helenius selosti  yhdistykselle  karttapohjaisesti  Korson  aluesuunnittelua.  Sen
mukaisesti  alueelle  oli  suunniteltu  pienteollisuusaluetta  ja  yhdistys  joutuisi  luovuttamaan
tontistaan maata tietä varten. Silloin katsottiin, ettei yhdistys lähde valittamaan suunnitelmista
maanluovutuksen  takia,  mutta  mikäli  myöhemmin  aluesuunnittelu  tulisi  koskemaan
yhdistyksen  rakennuksia,  tultaisiin  esittämään  korvausvaatimuksia  niiden  osalta.  Asian
kehityttyä edelleen, annettiin johtokunnalle velvoitukseksi hankkia yhdistykselle uusi tontti ja
siihen 10 milj. markan kiinnitys. (Yhdistys 14.3.1958, 22.3., 12.5.1959.)

Kirkon  ja  työväestön  suhteiden  parantamisen  ja  lähentämisen  pyrkimyksissä  oli
Korson seurakunnan kirkkoherra Liesmaa ottanut yhteyttä työväen järjestöihin. Yhdistyksen
johtokunta  neuvoteltuaan  Korson  kirkkoherran  kanssa  luovutti  työväentalon  seurakunnan
käyttöön  ilmaiseksi  keskustelutilaisuuden  järjestämiseksi  pitkäperjantaina  huhtikuun  4.
päivänä  1958.  Samaan  asiaan  liittyvänä  pyydettiin  rovasti  Otto  Weckström  puhujaksi
äitienpäivän  juhlaan,  jossa  ohjelman  esittivät  nuoriso-osastolaiset,  nuoret  kotkat  ja
työväentalolla  toimivan  balettikoulun  oppilaat.  (Yhdistys  14.3.  ja  9.5.1958,  Johtokunta
7.3.1958.) 

Unkarin 1956 kansannousun aiheuttaman pakolaismäärän avustamiseksi  suoritettiin
yhdistyksen  nimissä  keräys  ja  luovutettiin  karttuneet  varat  Suomen  Punaiselle  Ristille.
Kuurilassa  sattuneen  suuren  junaonnettomuuden  vuoksi  annettiin  onnettomuuden  vuoksi
puutteeseen  joutuneiden  perheille  avustuksia  á  4.000.-  markkaa.  Seuraavana  vuonna
yhdistyksen  jäsenet  keräsivät  Kuurilan  onnettomuudessa  taloudellisiin  vaikeuksiin
joutuneelle korsolaiselle perheenäidille 11.000.- markkaa, jonka naisjaosto toimitti hänelle.
(Yhdistys 7.12.1956, 12.4.1957, Johtokunta 4.4.1957, 20.2.1958.) 

Huvitoimikunta  ja  nuoriso-osasto  järjestivät  vappujuhlan  ja  sen  ohjelman  vuoden
1958 vapunpäivän  iltana  työväentalossa.  Puhujina  olivat  puoluesihteeri  Kaarlo  Pitsinki ja
eduskuntaehdokas Eino Sirén. 

Yhdistyksen  40-vuotisjuhlakokous  pidettiin  10.11.1959.  Poliittisesta  tilanteesta
keskusteltaessa  antoi  siihen selostuksen puolueen tiedotussihteeri  Olavi  Hurri,  joka kertoi
poliittisesta  tilanteesta  yleensä  ja  erityisesti  asioiden  laidasta  TUL:ssä,  jossa  sos.-dem.
puolueeseen  torjuvasti  suhtautuva  ryhmä  oli  saanut  vahvan  aseman.  Paikallisesti  herätti
huomiota, miten Korson Vedon suhde asioihin tulisi vaikuttamaan. Pöytäkirjaan merkittiin
Kalle  Niemisen  toivomus  työväenyhdistyksessä  oleville  Vedon  jäsenille,  että  Veto
pysytettäisiin  edelleenkin  työläisurheiluseurana.   Osmo  Heleniuksen toivomuksesta
pyydettiin  Vedossa  oleva  yhdistyksen  jäseniä  pitämään  huoli  seuran  jäsenmaksujen
maksamisesta, että Veto tulisi edelleenkin kuulumaan kansanvaltaiseen työväenliikkeeseen.
Yhdistyksen  40-vuotisjuhlassa  15.11.  juhlapuheen  piti  sos.-dem.  eduskuntaryhmän
puheenjohtaja Gunnar Henriksson. (Yhdistys 10.11.1959, 9.11.1960.)

Kulttuuritoiminta oli ehtinyt  vuoden 1959 aikaan tullessa ehtinyt  lamaantua,  mutta
sitä  haluttiin  uudelleen  herättää  henkiin  ja  saada  soittokunta,  laulukuoro  ja  näyttämö
uudelleen  toimintaan.  Näyttämötoiminta  oli  annettu  huvitoimikunnan  huoleksi,  mutta  kun
vuoden 1960 aikana aloitti Tanhurinne oman toimintansa, muodostui siitä huvitoimikunnalle
paljon  arveltua  enemmän  työtä,  joten  huvitoimikunnan  lisäksi  valittiin  vuoden  1960
vuosikokouksessa erikseen näyttämöjaosto ja tanssijaosto.  (Yhdistys 8.9.1959, 7.2.1960.) 

Yhdistyksen nimi muuttuu

Koska yleisessä  kielenkäytössä  työväenyhdistys-nimen  käyttäminen  oli  laajentunut
myös  kommunististen  ja  kansandemokraattisten  yhdistyksien  nimiin,  niin  7.2.1960
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yhdistyksen kokouksessa käydyn perusteellisen keskustelun jälkeen yksimielisesti muutettiin
työväenyhdistyksen nimi kuulumaan Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry.

Opintokerho

Kalevi  Alén selosti  johtokunnan  kokouksessa  18.11.1959  siihen  saakka  olleen
opintokerhon  toimintaa.  Sen  kokoontuminen  ja  toiminta  oli  ollut  epävirallista  ja
vapaamuotoista. Opinto-ohjelmat ja luentoaiheet olivat kansanomaisia ja lähellä kuulijaa ja
siksi  suurelta  osin  hyvin  tutuntuntuisia.  Kun  asiat  olivat  olleet  tuttuja  ja  tunnettuja,  ei
muistiinpanoja  ollut  heti  tehty  ja  myöhemmin  ne  olivat  jääneet  laatimatta.  Opintokerhon
toimintaa ei ollut kirjattu yhdistyksen toimintakertomukseen.

Vasta  1962  perustettiin  työväenyhdistyksen  johtokunnan  alajaostoksi  opintokerho,
joka  otti  opinto-ohjelmaansa  ensimmäiseksi  kunnallistiedon.  Sitä  kävi  luennoimassa
puolueen kunnallisasioiden sihteeri varatuomari Aatto Väyrynen. Opintokerho sai kunnalta
toiminta-avustusta. (Johtokunta 8.6.1962.)

Opintokerhon toiminta  rakennettiin  jaksottaiseksi  ja  suhteellisen  tiiviiksi.  Opiskelu
pyrittiin  järjestämään  vuoden  aikana  tapahtuviksi  viikonloppukursseiksi.  Niihin  koottiin
tiettyjä  aihekokonaisuuksia,  joista  muodostui  suunniteltu  opintopaketti.  Kursseilla  pitivät
luentoja asiantuntijat tai muuten asioihin paneutuneet.  Esimerkiksi vuoden 1962 kursseilla
olivat luennoimassa seuraavat henkilöt:

–    Kalle Lähteenoja: Ihmissuhteet järjestö- ja perhe-elämässä
- Seija Karkinen: Sosialidemokraattinen elämänkatsomus
- Johannes Rötkin: Alkoholi, yhdistys ja perhe-elämä.
Opintokerhon  eli  yhdistyksen  alajaoston  jäsenistä  ei  ollut  mainintaa  vuoden  1962

johtokunnan  pöytäkirjassa,  mutta  vuoden  1964  opintojaoston  toimihenkilöt  olivat
puheenjohtaja  Kalevi  Alén,  sihteeri  O.  Söderlund ja  jäsenet  V.  Karvonen,  S.  Kujala, E.
Kantola ja T. Paakkunainen. 

Vuoden  1964  viikonloppukursseja  pidettiin  Pajulahdessa  ja  Suitialassa.  Kursseilla
luennoitiin seuraavista teemoista:

- Olavi Hurri: Mihin pyrkii nykyaikainen sosialidemokratia
- Varma Kosto Turunen: Työväenliikkeen historia
- Paavo Niemi: Järjestötyön organisointi
- Valde Nevalainen: SDP:n tavoiteohjelmasta
- Kalle Lähteenoja: Työväenopiston mahdollisuus antaa kurssitoimintaa
Kurssien  ohjelmat  painottuivat  edelleenkin  yhteiskunnallisiin  perusasioihin  ja

järjestö- ja edustustyössä oleville läheisiin aiheisiin. Vuoden 1965 opintokurssin aiheena oli
Meidän kuntamme.  Viikonloppukurssien  lisäksi  järjestettiin  kokouksien yhteydessä  muuta
alustustoimintaa.

Jaoston nimeä muutettiin 1966 hieman ja sen toimiala sivistys- ja opintojaostoksi. Sen
jäseniksi valittiin: K. Alén, H. Tapani, E. Hyökki ja Paavo Niemi, Sylvi Viira, P. Johani,
Viljo Leveinen ja Matti Suonpää. 

Viikonloppukursseista  ensimmäinen  toteutettiin  samana  vuonna  kunnan  haltuun
ostetussa  järjestöjen  käyttöön  tarkoitetussa  huvilassa  Mölandet-saaressa  ja  toinen
Kotorannassa  Kiljavalla.  Luentojen  aiheina  olivat  Ihmissuhteet  järjestöelämässä,  Raittius
järjestöelämässä  ja  Vanhuskysymykset  yhteiskunta-  ja  sosiaaliasioissa.  Luennoitsijoina
toimivat  Paavo  Niemi,  Yrjö  Kallinen,  Tyyne  Paasivuori,  Urpu  Vihavainen ja  Johannes
Rötkin.  Yrjö  Kallisen luento  poikkeavan  mielenkiintoisena  ja  uusia  ajatuksia  antavana
kiinnosti jäseniä niin paljon, että hänet pyydettiin siitä lähtien luennoimaan aina, kun kurssi
pidettiin Mölandetissa. (Toimintakertomus.)

Siihen saakka olleen ”perusjäsenistön” K. Alénin, O. Heleniuksen, H. Tapanin ja E.
Hyökin lisäksi  nimettiin  1967  jaostoon  Tua  Söderlund, V.  Leveinen,  V.  Väisänen ja  P.
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Niemi.  (Yhdistys  12.3.1967.)  Kun  vuoden  1967  aikana  järjestettiin  kahdet
viikonloppukurssit, toiseksi kurssien järjestäjäksi tuli helmikuussa perustettu Raittiusyhdistys
Säde. Koska Säde, voidakseen käyttää raittiustyöhön saamiaan apurahoja, edellytti kurssiin
sisällytettäväksi raittiustyötä käsitteleviä aiheita, olivat ne siitä lähtien kurssien ohjelmistossa.
Kursseilla oli tätä asiaa tarkistamassa raittiuslautakunnan valitsema edustaja. Kurssipaikkojen
runsaan  kysynnän  vuoksi  ensimmäinen  kurssi  sinä  vuonna  voitiin  pitää  myöhäiskesällä
Mölandet-saaressa ja toinen vasta alkutalvesta Kotorannan lomakodissa. Osanotto kursseihin
oli runsas. Viikonloppukurssien lisäksi kävivät yhdistyksen kokouksissa pyynnöstä kunnan
virkamiehet  selostamassa  kunnallisia  asioita,  tapahtumia,  toteutumia,  pyrkimyksiä  ja
suunnitelmia  kunnallisten  toimintojen  kehittämisestä  eri  hallinnonaloilla.
(Toimintakertomus.)

Opintojaosto, pyrkiessään antamaan yhdistyksen jäsenille mahdollisuuksien mukaan
uusia  tietoja,  järjesti  kuukausikokouksiin  luentoja  ja  selvityksiä  eri  aiheista.  Kun
opintojaoston  työn  käytännöllinen  toteuttaminen  vähitellen  muuttui,  valittiin  1969
opintosihteeri,  jonka  tehtävänä  oli  jäsenistöltä  ja  johtokunnalta  sekä  jaostolta  tulleiden
aihetoiveiden  täyttämiseksi  tilata  luennoitsijat.  Vuonna  1969  opintosihteerinä  oli  Ensio
Sipronen.  Opinto- ja sivistysjaoston puheenjohtajana oli Osvald Söderlund ja jäseninä Vilho
Väisänen, Helge Tapani, Kari Korhonen ja Reino Järvinen. Vuoden aikana oli luentoja ja
selvityksiä  pidetty  ja  annettu  mm.  työväen  sivistystyöstä,  kunnallisen  sähkölaitoksen
toiminnasta,  sos.-dem.  valtuustoryhmän  työskentelytavasta  ja  työstä,  sos.-dem.  puolueen
terveyspoliittisista  tavoitteista  ja  –ohjelmasta,  kunnan  tarjoamista  palveluista,
valtakunnallisesta työllisyystilanteesta, sosialismista, Pohjoismaiden Neuvostosta ja Nordek-
suunnitelmasta. (Toimintakertomus.)

Kuukausikokouksissa pidetyistä ajankohtaisista kysymyksistä luennoitsijoina olivat: 
kansanedustaja Ulf Sundqvist: poliittisesta tilanteesta 
tohtori Olli Ojala: luonnonsuojelusta
taloussuunnittelija Aarno Tahvanainen: kunnallistalouden kehittymisestä
maisteri Hannu Vesa: puolueen periaateohjelmasta
kunnallisneuvos Eino Sirén: kunnallisen luottamushenkilön tehtävistä ja asemasta
tiedotussihteeri Olavi Pulkki: verorahoilla kuntalaisille annettavista palveluista.
Vuonna 1971 opinto- ja valistusjaoston jäseninä olivat puheenjohtaja Risto Talonen,

Kari  Korhonen,  Helge  Tapani,  Vilho  Karvonen,  Jorma  Pulsa,  Martti  Saarenpää,  Kari
Nikkinen, Leo Pennanen, Martta Honkanen, Eila Kuusonen ja Bengt Rehnman.

Jaosto  järjesti  kuukausikokousten  yhteyteen  neljä  luentosarjaa.  Niiden
kunnallispoliittiset aiheet ja luennoitsijat olivat seuraavat

kunnankamreeri Erkki Veräjänkorva: Säilyykö Helsingin mlk. itsenäisenä
rakennuslautakunnan jäsen Aimo Broström: Rakennuslautakunnan toiminta
sosiaalilautakunnan puheenjohtaja Sven-Erik Järvinen: Sos.-dem. kunnallispolitiikka

Helsingin mlk:ssa
lakitieteen lisensiaatti Jakob Söderman: Onko Forssan puoluekokouksessa hyväksytty

työväen kunnallisohjelma toteutunut?
Puolueen  valmistautuessa  ottamaan  kantaa  valtiosääntökomitean  mietintöön  laati

opinto-  ja  sivistysjaosto  lausunnon  johtokunnalle  annettavaksi  puoluetoimikunnalle
(Johtokunta  14.6.1974).  Jäsenistön  kiinnostuksen  ja  osallistumisen  kasvaessa
yhteiskunnallisiin  asioihin  1970-luvun  alkuvuosina  opintokerhon  pääaiheiksi  otettiin
kunnallispolitiikka  ja  sosialidemokraattien  toiminta  valtiollisessa  elämässä.  Silloinen
yhdistyksen johtokunta toimi opintokerhona (Johtokunta 29.9.1975). Tehtävä kuitenkin sitoi
johtokuntaa  liian  paljon,  joten  se  valitsi  opintotoimikunnan  Irja-Liisa  Suonpää,  Pirkko
Pennanen ja  Anna-Liisa  Hertell. Toimikunta  teki  ehdotuksen,  että  Korson työväentalossa
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pidettäisiin  puoluekoulukurssi  ja  teki  ehdotuksen  puoluekoulun  ohjelmaksi.  Puoluekurssi
pidettiin noin kuukauden aikana kuutena päivänä. 

Aiheet ja luennoitsijat olivat seuraavat:
– 25.10.1976 Osmo  Helenius:  Korson  Ty:n  historiikki  ja  Helsingin  pitäjä

vasemmiston Vantaaksi 
– 01.11.1976 Vesa Karvinen: SDP:n periaate ja tavoiteohjelma 
– 08.11. 1976 Kalevi Alén: SDP:n ohjelmien soveltaminen Vantaalla ja

Martti  Eskelinen:  Kunnallisvaalien  merkitys  Vantaan  sos.-dem.
politiikassa

– 15.11.1976 Veijo  Kröger:  Puolueosastojen  säännöt  ja  työnjako
puolueosastossa

– 22.11.1976 Aarno Tahvanainen:  Vantaan  Sos.-dem.  kunnallisjärjestö  ja  sen
kunnallispoliittinen ohjelma 1977–80 

– 29.11.1976 Sven-Erik  Järvinen:  Valtuuston  työskentely  ja
kokouskäyttäytyminen
Vilho Väisänen: Kokoustekniikka

Vuonna 1977 oli opintosihteeri Irja-Liisa Suonpää.
Yhdistyksen  kokouksissa  1979  olivat  alustajina  kunnallisjärjestön  puheenjohtaja

Aarno  Tahvanainen,  sihteeri  Arto  Heinonen,  järjestösihteeri  Esko  Berg,  valtuustoryhmän
puheenjohtaja Jukka Peltomäki, yhdistyksen jäsenet Osmo Helenius, Heikki Nurmi, Vilho
Väisänen, SAK:n 3. puheenjohtaja Pertti Viinanen ja vaalivastaava Hans Markelin.

Yhdistyksen opintosihteerinä oli Anna-Liisa Hertell vuosina 1987–88 ja 1996–1998,
Rainer Lehtonen vuosina 1991–95, vuonna 1999 Esko Ranto, vuonna 2000 Markku Oksanen
sekä vuonna 2001 Marja Rantala.

Vuosina 1987–88  työväentalolla kokoontui kolme opintokerhoa ja keskusteluryhmää.
Ne oli muodostettu aiheiden mukaisesti:

–  Heidi  Seutu-Lehtonen ja  Lilja  Roivainen johtivat  ryhmää,  jonka  aiheena  oli
Luonnonmukainen terveydenhoito ja sairaanhoito. 

–  Anna-Liisa  Hertellin ryhmän  tehtävänä  oli  Korson  työväentalon  historiikin
kokoaminen. 

–  Hilkka  Savikon johtama  ryhmä  käsitteli  ja  keskusteli  aiheesta  Naiskirjailijat,
elämänkertoja ja teoksia.

Vuonna 1988 työväenyhdistys käynnisti kunnallispoliittisen keskustelun maaliskuussa
kahdeksaksi illaksi kevät ja syyskaudella. Alustajina olivat 

- projektisuunnittelija Jouko Sillanpää: vapaakuntakokeilusta ja valtionosuuksista
- taloussuunnittelija  Anders  Kaustinen ja  pankinjohtaja  Erkki  Röpelinen:

kunnallistaloudesta. 
Yhdistyksen  uusille  jäsenille  tarkoitettu  koulutus  vuonna  2000  oli  jaettu  neljään

osioon. Aiheet ja luennoitsijat olivat:
- Marja Rantala: Työväenliikkeen historia 
- Aarno Tahvanainen: Vantaan kaupungin historia 
- Aulis Pitkälä: kaupungin päätöksenteko 
- Esko Ranto: Korson ja Vantaan sosialidemokraattien vaaliteemat vuonna 1997
- Kauko Kumpulainen: Miten yhdistys ja minä rakennamme hyvän vaalikampanjan,

(Johtokunta 18.1.2000.)
1990-luvun  alkupuolelta  lähtien  yhdistys  järjesti  Mölandet-saaren  opinto-  ja

virkistystilaisuuden yhdessä Tikkurilan Työväenyhdistyksen kanssa.
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Yrjö Kallisen luennot

Yrjö Kallinen toimi vuodesta 1927 KK:n valistusosaston päällikkönä vuoteen 1955.
Päästyään  eläkkeelle  hän  oli  kysyttynä  puhujana  eri  tilaisuuksissa.  Yrjö  Kallinen oli
kansansivistysmies,  joka  korosti  oppimisen  ja  selvillepääsemisen  iloa  ja  oli  itse  valmis
auttamaan työväenjärjestöjä ja työväkeä tässä tärkeässä tehtävässä. (Rantala 1996.)

Sen  jälkeen,  kun  Yrjö  Kallinen pääsi  eläkkeelle,  hän  vietti  kesäisin  pitkiä  aikoja
huvilallaan  Mölandetissa,  aivan  Vantaan  kaupungin  Mölandet-huvilan  naapurissa.  Korson
Sosialidemokraattinen  Työväenyhdistys  piti  vuodesta  1966  lähtien  kesäaikana  tavallisesti
kerran  tai  kahdesti  virkistäytymis-  ja  opintotilaisuuden  huvilalla.  Jäsenistö  halusi  ja  oli
tottunut siihen, että se saa kuulla Yrjö Kallisen pitämän luennon. Yrjö tuli ja puhui. Hänen
selkeää, syvällistä ja hyvin sujuvasti kerrottua esitystään kuunneltiin hartaasti, liikahtamatta.
Vielä 1990-luvulla silloinkin, kun Yrjö Kallisen näkökyky oli lähes olematon, hän tuli hyvin
halukkaasti  puhumaan.  Hänen ohjattiin  Mölandet-huvilan  saliin,  jossa hänet  meni  pöydän
ääreen  ja  aloitti  esityksensä.  Valitettavasti  ei  kukaan  tainnut  merkitä  muistiin  hänen
luentojaan,  mutta  onneksi  hän on kirjoittanut  (1958) Hälinää  ja  hiljaisuutta  –kirjan,  josta
muutama hänen käyttämänsä ajatus kuvaa niiden luentojen ydintä, joita hän piti:

”Arkitodellisuus  halutaan  käsittää  ennen  muuta  materiaalisena  todellisuutena.
Arvellaan, että tiede on lopullisesti syrjäyttänyt uskonnon, että havaintoihin perustuva tieto
on  tehnyt  uskonnollisen  hengenelämän  vanhanaikaiseksi  ja  tarpeettomaksi.  Jonkinlaisen
järjestyksen ja turvallisuuden ylläpitämiseksi on kehitetty sekä lakeja että moraalisääntöjä,
joiden puitteissa käydään luvallista, jopa välttämätöntä keskinäistä kilpailua, taistelua, sotia.”
…  ”kulttuuria  käytännöllisesti  hallitsevat  juuri  nuo  aikaisemmin  mainitsemamme
materialistis-naturalistiset uskomukset, arvostukset ja ajatustottumukset.”

”Kirjoja lukemalla voimme  oppia muistamaan vallan suunnattoman paljon asioita –
eri  kieliä,  tapahtumia,  vuosilukuja,  jaotuksia  ja  jaotusten  alajaotuksia.  Mutta  todella
tähdellisiä  asioita  ei  opita  tuolla  tavoin.  Ne  sarastavat  omassa  mielessä,  välähtävät
oivalluksiksi.” … ”oikeastaan me nukumme. Me olemme näkevinämme, ymmärtävinämme,
mutta  emme  näe,  emme  ymmärrä.  Jos  näkisimme  …  olemassaolo  olisi  ihmettä  alusta
loppuun, kohta kohdalta. Kaikki lukemamme selitykset eivät selitä mitään. Että jotakin on
olemassa, on ihmeiden ihme.”

”Harvoin, jos koskaan, onnistumme sammuttamaan … elämän itsessämme. Mutta me
onnistumme erinomaisesti rajoittamaan sen. Tarmokkaasti ponnistellen ja menestyksellisesti
kasvatettuina  me  opimme  kiinnittämään  sekä  katseemme  että  tunteemme  annettuihin
päämääriin,  joita  kohti  emme  voi  askeltakaan  ottaa  polkematta  jalkoihimme  aidoimman
omassa olemuksessamme.”

”Yleensä me emme ajattele. Ympäristömme ajattelee meissä ja meidän kauttamme.
Heräämisen ensimmäinen oire on tämän tosiasian havaitseminen. Mutta sen havaitseminen ei
ole samaa kuin sen sanominen.”

”Buddhistisissä  teksteissä  esiintyy  usein  samaa  tarkoittava  paradoksi.  Vaeltaja,
munkki tai oppilas kysyy opettajalta: 

Miten voin saavuttaa vapautuksen?
Opettaja saattaa vastata:
Kuka pidättää sinua?”

Tanhurinne sitoi voimia …

Yhdistyksen  aloitettua  Tanhurinteen  toiminnan  antoi  se  yhdistykselle  niin  paljon
huolta,  että  piti  pitää  ylimääräisiä  kokouksia  sitä  varten  ravintolahenkilökunnan,
järjestysmiesten, lippujen tarkastajien, lippujen myyjien ja muiden tarvittavien henkilöiden
valitsemiseksi  sekä  talkootöiden  suunnittelemiseksi.  Myyrän  Arvo oli  hankkinut  asemalta
johtavan  tienristeykseen  Tanhurinne  viitan.  Martti  Sellmer sai  tehtäväkseen  yrittää  saada
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Tanhurinteelle  johtavan  tien  nimittämisen  Tanhutieksi  taikka  Tanhurinteen  tieksi.
Tanhurinteen avajaiset  pidettiin  19.6.1960 ja kesäkauden päättäjäiset  25.9.1960. Helsingin
mlk:n  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestön kesäjuhlat  vietettiin  Tanhurinteellä  toukokuun lopulla.
Tanhurinteen isännöitsijänä toiminut Arvo Myyrä ja Tanhurinteen ravintolan hoitajana Kaisu
Myyrä luopuivat  heille  luvatusta  kesätoiminnan  palkkiosta.  Tanhurinteen  vuoden  1961
toimintaa varten valittiin tanssijaosto, kenttäpelijaosto, ravintolajaosto, järjestysmiesjaosto ja
mainosjaosto  sekä  hyväksyttiin  väliaikaisen  Tanhurinne-toimikunnan  -  Olavi  Tuovinen,
Osmo Helenius ja Vilho Karvonen – esittämät kalliit orkesterisopimukset. Yhdistys hyväksyi
ostettavaksi Tanhurinteen tontin vieressä olevan Tuusulan seurakunnan omistaman tontin ja
sillä olevan rakennuksen ja noin miljoonan markan paikkeilla ja antoi johtokunnalle valtuudet
uuden toimitalon suunnitteluun. (Yhdistys 8.9., 7.11.1962.)

Vuosien  1960–1963   toiminnassa  eniten  työtä  antoivat  Tanhurinteen  toimintaan
liittyvät  asiat.  Ne  sitoivat  yhdistyksen  jäsenistöstä  50–60  henkilöä  erilaisiin  töihin  koko
Tanhurinteen  toimintakaudeksi.  Näin  ollen  yhdistyksen  muu  toiminta  jäi  vähäisemmälle
huomiolle. Ensimmäisenä toimintavuotenaan Tanhurinteen huvitilaisuudet tuottivat tappiota,
joten  koko  yhdistyksen  tilinpäätös  tuli  tappiolliseksi.  Sen  jälkeen  vuoteen  1964  saakka
Tanhurinteen  huvitoiminta  ja  mainostulot  sekä  kaikkina  vuosina  Tanhurinteen  ravintola
olivat tuloa tuottavia. 

mutta muutkin yhdistyksen asiat hoidettiin

 Työväentalossa tapahtuneen toiminnan järjestämiseen olivat  jäsenet  ottaneet  osaa,
samoin kuin työväentalon kunnostukseen.  Velkoja voitiin maksaa yli suunnitellun määrän ja
yhdistyksen  alajaostoja  voitiin  avustaa.  Jaostoissa  tapahtunut  asioiden  valmistelu  helpotti
johtokunnan työtä ja lyhensi kokouksien pituutta. Jäsenistö osallistui runsaslukuisasti oman
kunnan  läntiseen  osaan  tehtyyn  tutustumismatkaan  ja  kahteen  Tampereen  matkaan,
Kansanvallan  juhlaan  ja  teatteriretkeen.  (Yhdistys  12.4.,  27.4.1960,  6.1.,  24.1.1961,  ko.
toimintakertomukset ja tilinpäätökset).

Kalle Niemiselle myönnettiin hänen oltuaan 30 vuotta yhdistyksen jäsenenä 6.1.1961
vapaajäsenoikeus ja esitettiin hänelle kiitokset yhdistyksen hyväksi suoritetusta työstä sekä
lahjoitettiin  vapaajäsen  Mimmi  Pennaselle hänen  täyttäessään  70  vuotta  25.3.1961
yhdistyksen  varoista  5.000.-  markkaa.  Tikkurilan  uuden  työväentalon  rakennushankkeen
tukemiseksi lunastettiin keräyskuponkeja 2.500.- markan edestä.

Veikko Helle poliittisessa tilanneselostuksessaan painotti puolueen periaateohjelman
ja  puoluekokouksen  päätöksien  noudattamisen  tärkeyttä  tilanteessa,  jossa  ulkopuoliset
yrittävät  vaikuttaa  puolueen  asemaan  heikentävästi.  Oman  yhdistyksen  yhtenäisyyden  ja
toiminnan osoituksena pidettiin vappujuhla omalla talolla ja äitienpäivän juhla järjestettiin
nuoriso-osaston kanssa yhteisesti. (Yhdistys 12.4.1960.)

Sosialidemokraatit kävivät puolueen jakautumisen takia kunnallisvaalit kolmelta eri
suunnalta tulleen painostuksen alaisena. Korsolaisilla oli epäonnea siinä, että oli liian monta
ehdokasta. Näin ollen äänet hajaantuivat ja Korsosta pääsi Helsingin mlk:n valtuustoon vain
yksi  ehdokas Olavi  Leimola.  Sikäli  maalaiskunnan sosialidemokraattien  vaalityö  onnistui,
että valtuustoryhmä säilytti entisen kokonsa. 

Luottamusmiespaikkajaon tasapuolisuus

Yhdistyksen jäsenmäärä saavutti 1.7.1960 sadan jäsenen rajan ja se oli maalaiskunnan
toiseksi suurin työväenyhdistys. Tämän katsottiin merkitsevän sitä, että tulee ottaa huomioon
Korson  yhdistyksen  jäsenmäärä  luottamuspaikkojen  jaossa  niin  lautakunnissa  kuin
kunnanhallituksessa.  Kunnallisjärjestön  edustajiston  kokouksessa  yhdistyksen  edustajat
pyrkivät  huolehtimaan  siitä,  että  luottamustoimet  jaettaisiin  tasapuolisesti.  Tästä  asiasta
syntyi  Tikkurilan  ja Korson yhdistyksien  kesken erimielisyyttä.  Korsolaiset  eivät  pitäneet
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hyväksyttävänä  sitä,  että  toiset  tahtoivat  vaihtaa  luottamustoimeen  Korson  valitseman
sosiaalilautakunnan jäsenen ja Tikkurila taas vuorostaan sitä, että kunnanhallituksen jäseneksi
korsolaiset  äänestivät  oman  ehdokkaansa.  Kunnallisjärjestön  edustajiston  kokouksessa
lausutun  toivomuksen  mukaan  Tikkurilan  ja  Korson  yhdistyksien  johtokuntien  edustajat
neuvottelivat 31.4.1961 keskenään myönteisesti erimielisyyksien poistamisesta. Syntyneiden
epätietoisuuksien  ja  riittämättömien  taustatietojen  vuoksi  oltiin  oli  sitä  mieltä,  että
kunnallisjärjestön  olisi  tiedotettava  käsiteltävistä  asioista  useammin  perusjärjestöille,  jotta
perusjärjestöt  olisivat  paremmin  tietoisia  myös  kunnallisjärjestön  lehden  tulevista
kustannuksista,  ettei  kustannuksien  ylityksiä  tarvitsisi  paheksua  jälkeenpäin.  Asioitten
selkeyttämiseksi halusi yhdistys tutustua Maalaiskuntalaisen vuoden 1961 tilikertomukseen.
Kunnallisjärjestön  puheenjohtajaksi  valittiin  yhdistyksen  ehdotuksen  mukaisesti  Osmo
Helenius. Vuonna 1962 tuli myös Korson edustajia valituiksi Helsingin Maalaiskuntalainen
lehden toimituskuntaan.  (Yhdistys 11.10., 28.10. ja 9.11.1960, 9.4., 5.6.1961, 11.3.1962.)

Honkarintamasta eduskuntavaaleihin

Valtakunnan politiikassa tapahtuneiden nopeiden ja yllättävien käänteiden taustoista
ja  syistä  Korsossa  oltiin  kiinnostuneita.  Näiden  asioiden  selkeyttämiseksi  puolueen
kunnallisasioiden  sihteeri,  varatuomari  Aatto  Väyrynen kutsuttiin  huhtikuun  1961
kokoukseen  antamaan  poliittinen  tilannekatsaus  ja  selostus  niistä  syistä,  jotka  johtivat
oikeuskansleri  Olavi  Hongan asettamiseen  puolueen  presidenttiehdokkaaksi.  Kokouksessa
esitetyissä mielipiteissä ei oltu varauksettomasti porvarillisen ja suuren yleisön keskuudessa
vähän tunnetun porvarin kannalla, mutta lopulta yksimielisyyden korostamiseksi ja puolueen
tukemiseksi hyväksyttiin hänen asettamisensa sosialidemokraattien ehdokkaaksi.  Presidentin
valitsijamiesten vaalin puolueäänestykseen yhdistys  nimesi  ehdokkaikseen Eino Sirénin ja
Veikko  Helteen.  Honkaliiton  edistämiseksi  sos.-dem.  piirin  kutsumana  olivat  Korsossa
yhdistyksien  yhdysmiehet  pohtimassa  vaaliliittoasiaa  (Vasara  2000,  274).   Samaa  asiaa
käsiteltiin  myös  Uudenmaan  sos.-dem.  piirikokouksessa,  jossa  yhdistyksen  edustajana  oli
ollut  Arvo Allén.  Hän antoi  selostuksen piirikokouksen kulusta  ja  sen päätöksestä,  jonka
tarkoituksena  oli  murtaa  Maalaisliiton  ja  kansanrintaman  yhteistyö  sos.-dem.  puolueen
hajottamisessa ja rauhoittaa sisäpoliittinen toiminta sekä syrjäyttää Kekkonen. Tämän vuoksi
oli presidenttiehdokkaaksi valittu lain miehenä tunnettu entinen oikeuskansleri Olavi Honka.
Hänen  valintaansa  kannattavan  vaaliliiton  taakse  saatiin  sosialidemokraattien  lisäksi
Kokoomus, kansanpuolueet ja Maalaisliitosta loikannut Veikko Vennamo. Tilanne muuttui
kuitenkin varsin pian. Tuli noottikriisi. Neuvostoliitto edellytti Suomen kanssa neuvotteluja
YYA sopimuksen tulkinnasta. Moskovassa pidettiin NKP:n puoluekokous 17.–31.10 1966.
Siellä  käsiteltiin  mm.  Neuvostoliiton  suhteita  ulkomaihin  ja  suhtautumista  Saksan
kysymykseen.  ”Haukat”  olivat  niskan päällä  ja  sen seurauksena  oli  Neuvostoliiton  nootti
Suomelle. Se oli hyökkäys Länsi-Saksan politiikkaa vastaan ja varoitus muille pohjoismaille.
Suomen ulkopolitiikasta siinä ei ollut mitään mainintaa. Nootin saapumisen aikaan Kekkonen
oli Hawaijin uimarannalla. Hän ei keskeyttänyt  lomaansa, mutta lähetti ulkoministeri  Ahti
Karjalaisen  Suomeen  asiaa  selvittämään.  Nootin  julkaiseminen  oli  tavanomaisista
diplomaattisista tavoista poikkeava.  Tavallisesti  vakavaksi neuvotteluyritykseksi tarkoitettu
nootti sovitaan molempien osapuolten kesken ja julkistetaan vasta sitten, kun vastaanottaja on
ehtinyt tutustua siihen. Mutta kun nootti piti julkaista ennen NKP:n puoluekokouksen loppua,
annettiin se julkisuuteen ennen Suomen presidentin asiaan tutustumista. Suomeen palattuaan
presidentti hajotti marraskuun 14. päivänä eduskunnan ja määräsi uudet vaalit toimitettavaksi
helmikuulla.  Eräänä  vaiheena  oli,  että  Kekkonen  matkusti  nootin  takia  Novosibirskiin
neuvottelemaan. Sen julkilausumassa todettiin Neuvostoliiton ja Suomen kahden keskeisten
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välien olevan asialliset ja hyvät.   Honka luopui ehdokkuudestaan ja Rafael Paasio asetettiin
sosialidemokraattien  ehdokkaaksi  presidentin  valitsijamiesvaaliin.   Valitsijamiesvaaleissa
Kekkosen valitsijat  saivat 145 paikkaa ja Kekkonen valittiin  ensimmäisessä äänestyksessä
199 äänellä presidentiksi. Eduskuntavaaleissa SKDL menetti suurimman puolueen asemansa
saatuaan 47 paikkaa, sosialidemokraatit saivat 38 paikkaa ja skogilaiset 2 paikkaa. Eduskunta
oli  voimakkaasti  oikeistolainen.  Helsingin  mlk:ssa  (Vantaalla)   presidentin
valitsijamiesvaaleissa  saivat  sosialidemokraatit  vain  18,1  %  hyväksytyistä  äänistä,  kun
vuonna 1956 oli osuus oli ollut 27,0 %, mutta eduskuntavaaleissa 42,7 %, kun vuonna 1958
se oli ollut 32,4 %. 

Eduskuntavaaleissa oli Helsingin maalaiskunnan sosialidemokraattinen vaalityö tehty
niin ansiokkaasti,  että valituksi tuli myös korsolaisten ehdokkaana varatuomari Eino Sirén
vuonna  1962  alkaneeksi  vaalikaudeksi.  Kunnallisjärjestön  puheenjohtaja  Osmo  Helenius
esitti Korson Sos.-dem. Työväenyhdistykselle ja sen jäsenistölle kiitokset hyvin suoritetusta
vaalityöstä,  jonka  tuloksena  saatiin  kunnan  oma  mies  eduskuntaan.  Vuoden  1962
piirikokoukseen valmistauduttaessa antoi yhdistys evästyksenä, että puolueen sovintoasiassa
ollaan Väinö Tannerin ja Olavi Lindblomin kannalla. Samanaikaisesti sosialidemokraattisten
nuorten  piirissä  oli  ilmennyt  halua  osallistua  kommunististen  järjestöjen  järjestämään
festivaaliin. Tätä yhdistys ei pitänyt oikeana, vaan kehotti nuorisoa muistamaan selkeän jaon
sosialidemokraattien ja kommunistien kesken ja pysymään pois festivaaleista. (Yhdistys 9.4.,
5.9. ja 15.10.1961, 11.2. ja 8.4.1962, Jakobson 1980, 247–292, Tahvanainen 2000, 350.)

Huomiota paikkakunnan palveluksiin

Elannon  vaaleissa  yhdistyksen  alajaostot  käyttivät  omalta  osaltaan  yhdistyksen
äänivaltaa.  Koska  Korsossa  ei  ollut  työväen  pankkitoimintaa  muussa  kuin  Elannon
säästökassassa,  joutui  yhdistys  hoitamaa raha-asiansa joko paikallisen  säästöpankin  taikka
sitten Helsingissä olevan HTS:n konttorin kanssa.  Kun yhdistyksen mielestä  Korsossa oli
riittävästi  asiakaspohjaa,  päätettiin  anoa  Helsingin  Työväen  Säästöpankin  toimipaikan
perustamista Korsoon. Sen jälkeen, kun pankki sai konttoriaan varten vuokratuksi Korsosta
rautatieläisten osaketalosta  huoneiston, Helsingin Työväen Säästöpankin konttori  Korsossa
avattiin  1967.  Siinä  keskustelussa,  joka  käytiin  pankin  tiedotuspäällikön  kanssa  hänen
kerrottuaan  pankin  toimintaa  ja  pyrkimyksiä,  toivottiin  konttorin  esimieheksi  valittavan
henkilö,  joka  osaa  suhtautua  myönteisesti  asiakkaisiin,  varsinkin  palkannauttijoihin  ja
pienrakentajiin.  Raha-asioiden  hoitamisen  helpottamiseksi  liityttiin  vuonna  1962  Suur-
Helsingin Osuuskassan jäseneksi. Puhelinolojen parantamiseksi esitettiin Helsingin Puhelin
Yhdistykselle  saada  yleisöpuhelin  Korson  Nissbackan  Elannon  luokse.  Puhelin  saatiinkin
varsin pian. (Yhdistys 5.9.1961, 11.2., 8.4.1962, 12.3.1967.)

Korson  alueen  vesihuollon  tarpeen  selvittämiseksi  ja  edistämiseksi  pidettiin
Tanhurinteellä  kansalaiskokous elokuun 1961 lopussa. Asiaa kehittämään johtokunta esitti
asetettavaksi toimikunnan ja ehdotti siihen työväenyhdistyksen puolesta nimettäväksi Toivo
Paakkunaisen,  Osvald Söderlundin ja  Arvo Allénin.  (Johtokunta  31.7.,  27.8.1961.)  Tähän
asiaan yhdistys  oli kiinnittänyt  jo aikaisemmin huomiota julkistamalla yhdistyksen kannan
mukaisesti  Helsingin  Maalaiskuntalainen  –lehdessä  1960  kirjoituksen,  missä  painotettiin
Korson ja Rekolan alueiden kärsivän ”suurimmin vesijohdon ja viemäröinnin puutteesta”,
vaikka  tällä  ”alueella  on  lähes  kolmannes  koko  kunnan  asukkaista”.  Alueen
työpaikkaomavaraisuuden  lisäämiseksi  on  ensiarvoisen  tärkeää  rakentaa  vesi-  ja
viemäriverkosto. Niiden puuttuminen on jarruttamassa alueen kehittämistä. Kunnan vuoden
1961  talousarvioon  esitettiin  otettavaksi  50  milj.  markkaa  Korson-Rekolan  vesilaitoksen,
pumppaamon ja putkiston rakentamista varten sekä Korson keskustan viemäröintiin 35 milj.
markkaa. 
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Yhdistys  esitti  Helsingin  mlk:n  kunnanhallitukselle  9.10.1960  ryhdyttäväksi
toimenpiteisiin  oppikoulua  käyvien  lasten  lukukausi-  ja  ruokailumaksujen  eriarvoisuuden
poistamiseksi. Esityksessä selostettiin Tikkurilan yhteiskoulun olevan kunnan omistama sekä
Korson  ja  Vantaan  oppikoulujen  olevan  yksityiset.  Kunnan  omistamassa  koulussa
lukukausimaksu on 8.000.- ja yksityisessä 12.000.- markkaa. Kouluateriasta kunnan koulussa
ei oteta maksua, mutta yksityisessä koulussa se on maksullinen. Yhdistys esitti otettavaksi
kunnan  vuoden  1961  talousarvioon  määrärahat,  jotta  maalaiskunnasta  yksityisessä
oppikoulussa  olevien  oppilaiden  kouluruoka  voitaisiin  tarjota  samoin  edellytyksin  kuin
kunnankin koulussa, ja että samoilla perusteilla voitaisiin maksaa kunnallisen ja yksityisen
oppikoulun lukukausimaksun erotus. Kunnanhallituksen Maalaiskuntien Liitolta hankkimassa
lausunnossa  todettiin  esitys  olevan  mahdollista  toteuttaa  yksityisten  oppikoulujen  kanssa
tehtävillä sopimuksilla. Asia johti myönteiseen päätökseen.

Vappujuhlan  järjestämisestä  1962  luovuttiin  ja  kehotettiin  jäseniä  osallistumaan
Keravan tai  Mäntymäen vappujuhliin.  Helsingin mlk:n Sos.-dem. Kunnallisjärjestö järjesti
kesäjuhlan  Tikkurilassa  työväentalon  kentällä  helatorstaina  31.5.1962.  Kesäjuhlan  jälkeen
esitettiin Tikkurilan työväentalossa näytelmä Sillalla. Johtokunta hankki linja-autokuljetuksen
yhdistyksen  jäsenille.  Hyvinkäällä  järjestettyyn  maakuntajuhlaan  osallistuttiin  joukolla  ja
yhdistys  maksoi  jäsenten  puolesta  juhlaan  osallistumisen  ja  matkan  kustannukset.
Messuhallissa olleeseen Sosialidemokratian päivään osallistuttiin. (Yhdistys 8.4., 17.5., 9.9.
ja 14.10.1962.)

Johtokunta  halusi  innostaa  jäseniä  osallistumaan  vuonna  1963  toimenpantuun
puolueäänestykseen  ja  lupasi  arpoa  äänestämässä  käyneiden  kesken  3  x  2  vapaalippua
joihinkin helsinkiläiseen teatteriin. Kansanvallan päiville Tampereelle matkattiin yhdistyksen
linja-autolla.  Kunnallisjärjestön  kevätjuhlassa  26.5.1963  Tanhurinteellä  puhui  Olavi
Lindblom, taiteilija Vilho Siivola esiintyi  ja Kulosaaren Kisällittäret lauloivat. (Johtokunta
18.3. ja 8.4.1963.) 

Vuoden 1963 syyskauden aloittamiseksi  pidettiin  16.10.  työväentalossa ”Sos.-dem.
Puolue  rakentaa”  –juhla,  jossa  puhuivat  puolueen  puheenjohtaja  Rafael  Paasio ja
kansanedustaja,  valtuuston  puheenjohtaja  Eino  Sirén.  Tilaisuudella  oli  yleisömenestys.
(Johtokunta 22.10.1963.)

Jäsenistön  keskuudessa  virisi  halu  saada  yhdistykselle  kesänviettopaikka.  Asiasta
keskusteltiin  useassa johtokunnan kokouksessa jopa  niin  vakavassa  hengessä,  että  käytiin
tutustumassa tarjolla oleviin paikkoihin Kiikalassa ja Antskogissa, mutta asia jäi harkittavaksi
ja lopulta hautautui. (Johtokunta 27.6., 18.7. ja 5.9.1963.) 

Puolueen eheytyminen käynnistyy

Vuoden  1964  eräiksi  tavoitteiksi  otettiin  tavoitteeksi  jäsenistön  tutustuttaminen
yhdistyksen eri toimintahaaroihin ja siihen, että myös nuoremmalla jäsenistöllä olisi helppo
osallistua  yhdistyksen  toimintaan.  Tähän  pyrittiin  alajaostojen  toimintaa  tehostamalla  ja
lisäämällä  jäseniä  toisiinsa  lähentäviä  toimintoja,  kuten  esimerkiksi  tutustumismatkoja  ja
teatterikäyntejä. Yhdistyksen kirjastoa varten kerättiin kirjalahjoituksia. Toivo Paakkunainen,
Lauri Jokisalo ja O. U. Mäkinen antoivat lukumääräisesti suurimmat lahjoitukset.   (Helsingin
Maalaiskuntalainen 7/1964.)

Puheenjohtaja  Toivo  Paakkunainen avatessaan  syyskauden  ensimmäistä  kokousta
8.9.1964 kohdisti huomionsa tapahtuneisiin hinnankorotuksiin ja eritoten puoluetta vastaan
harjoitettuun poliittiseen painostukseen. Hän totesi tämän vuoksi jäsenillä olevan velvoitteena
tehdä  hyvä  vaalityö  sos.-dem.  puolueen  vaalivoiton  turvaamiseksi.  Koska  yhdistyksen
jäsenillä  oli  lähes  tietämättömyyttä  puolueen  eheytymisneuvotteluista,  haluttiin  niitä
selostamaan puolueen puheenjohtaja Rafael Paasio. 
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Puolueen  puheenjohtaja  Rafael  Paasio selosti  yhdistyksen  kokouksessa  4.2.1964
puolueessa  syntynyttä  ja  sen  paikkaamiseksi  tarkoitettuja  sovintoneuvotteluja  Sos.-dem.
Liiton  kanssa.  Aihe  kiinnosti  erittäin  paljon  ja  paikalla  olikin  52  yhdistyksen  jäsentä.
Alustuksen  jälkeen  syntyi  vilkas  keskustelu,  jonka  kuluessa  jäsenet  toivoivat  puolueen
antavan jatkossakin avointa tiedotusta jäsenistölle. Sovinnon syntymiseksi tehty ehdokkaiden
asettelu  herätti  jäsenistössä  epäilyä,  mutta  se  toivoi  sovintoneuvottelujen  edistyvän.
Käytetyissä puheenvuoroissa asetettiin kuitenkin ehdoiksi, että puolueeseen takaisin tulevien
Sos.-dem.  Liiton  henkilöiden  hyväksymisessä  puolueen  jäseniksi  ei  ole  annettava
erillisvapauksia.  Yhdistymisessä  on  synnyttävä  pyrkimys  vilpittömän  toverillisessa  ja
rakentavassa hengessä toimivan puoluetyön eheyttämiseen, jotta se tuottaisi tulosta. Voimien
kokoaminen on välttämätöntä, sanottiin kokouksen päätöksessä. 

Kansanedustaja Eino Sirén kävi huhtikuun kuukausikokouksessa antamassa poliittisen
tilanneselostuksen  sovintoneuvotteluista.  Vantaalaiset  sosialidemokraatit  olivat  päässeet
sopimukseen  puoluerepeämän  eheyttämisestä  ja  sopineet  menevänsä  kunnallisvaaleihin
yhteislistalla,  jossa  sosialidemokraattisella  vaalilistalla  ovat  myös  Tpsl:n  ehdokkaat.
Sosialidemokraatit asettivat 87 ehdokasta ja TPSL:n puolelta listalle nimettiin 7 ehdokasta.
Vuoden  1964  kunnallisvaaleissa  korsolaisilla  oli  sosialidemokraattien  ja  ”skogilaisten”
ehdokkailla  yhteinen  vaaliliitto  ja  ehdokkaista  oli  yhteensä  19.  Tunnuksena  oli:
”Päämäärämme on viihtyisä ja turvallinen ja oikeudenmukainen yhteiskunta”. Vaalijuhlassa,
joka pidettiin  29.9.1964, puhui  Veikko Helle.  Kunnallisvaaleissa sosialidemokraatit  saivat
äänistä  31,5  %,  jossa  oli  lisäystä  4  prosenttiyksikköä.  Valtuutettujen  lukumäärä  13/41
valtuutetusta  muuttui  17/47  valtuutettuun.  Korsolaisista  tuli  valituksi  neljä
sosialidemokraattia.  Kunnallisvaalien  lisäksi  osallistuttiin  Elannon  vaaleihin
menestyksellisesti sekä panostettiin ensimmäisen kerran enemmän seurakuntavaaleihin. 

Tanhurinteen toiminta 1964 sitoi yhdistyksen jäseniä, kuten aikaisempinakin vuosina.
Juuri  tämä jäsenten suuri  sidonnaisuus Tanhurinteen toiminnassa lienee aiheuttanut  pientä
eripuraa  jäsenistössä.   Muuna  toimintana  olivat  vappujuhla,  vaalijuhla  ja  perinteinen
yhdistyksen järjestämä korsolaisten itsenäisyyspäivän juhla.  (Helsingin Maalaiskuntalainen
4/1964 ja 7/1964, Toimintakertomus.)

Vaalityön aikana  oli  julkaisu Helsingin Maalaiskuntalainen -lehteä  kuusi  numeroa.
Kustannuksia  niistä  oli  karttunut  hieman  enemmän  kuin  oli  aiottu.  Kunnallisjärjestön
edustajiston kokouksen päätöksen mukaisesti  mm.  Korson Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen
piti  maksaa yhden lehden painatuskustannukset.  Laskun tultua ei yhdistys  tyytynyt  siihen,
vaan vaati  selvityksiä.  Vasta  ne  saatuaan  lasku maksettiin.  (Johtokunta  21.12.1964,  Hgin
mlk:n Kunnallisjärjestön pöytäkirja 22.12.1963, 19.10 ja 13.11.1964.)

Vuoden  1964  johtokunnan  ensimmäisessä  kokouksessa  keskusteltiin  kirkon  ja
työväestön  keskinäisestä  suhteesta.  Nähtiin  aikaisemmin  kirkon työväestöön  kohdistuneen
vieroksuvan  asenteen  muuttuneen  myönteisempään  suuntaan.  Johtokunta  katsoi,  että
työväestön kirkon hallintoa kohtaan tunteman välinpitämättömyyden tulisi lientyä ja nähdä
kirkko  yhtenä  suurena  kansanliikkeenä,  jonka  piirissä  myös  työväestön  edustajilla  on
vaikutusta.  Kirkolliskokouksessa  oleviin  hallintoelimiin  asetettiin  ehdokkaiksi  Vilho
Karvonen, Toivo Paakkunainen Kalevi Alén ja Tuomas Lahtinen. (Johtokunta 9.1.1964.)

Vuoden  1964  itsenäisyyspäivänä  myönsi  tasavallan  presidentti  Suomen  Valkoisen
Ruusun  Ritarikunnan  I  luokan  mitalin  ansioituneelle  korsolaiselle  urakoitsija  Kalle
Niemiselle.  Arvo  ja  Sirkka  Allénin hyväksi  suoritettiin  keräys,  heidän  jouduttuaan  1965
sairaudesta ja sen seurauksista kärsimään tavanomaista enemmän.

Vuoden 1965 toiminnasta keskusteltaessa pohdiskeltiin sitä, voitaisiinko yhdistyksen
toimintaa tehostaa ja saada jäsenistöä enemmän yhteisten aktiivisten toimintojen pariin, jos
muodostettaisiin  erilaisia  alajaostoja  paljon,  jotta  lähes  kaikille  jäsenille  olisi  tarjottavissa
jokin jaostopaikka. Niin paljon kuin Tanhurinne sitoi yhdistyksen jäseniä vapaaehtoiseen ja
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ilmaiseen toimintaan, oli se kaikesta huolimatta tuottanut jonkin verran tappiota vuoden 1965
toiminnassa.  Puheenjohtaja  esittikin  vetoomuksen  kaikille  yhdistyksen  jäsenille,  että
ottaisivat mahdollisimman aktiivisesti osaa Tanhurinteen työhön, jotta vuoden 1966 aikana
saataisiin aikaan mahdollisimman hyvä taloudellinen tulos.  (Yhdistys 20.2., 13.3.1966.) 

Perinteiseksi muodostuneessa Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen vappujuhlassa
1965 esiintyivät Keravan työväenyhdistyksen soittokunta, Kulosaaren Kisällittäret ja Korson
oma  musiikkimaestro  Seppo  ”Paroni”  Paakkunainen.  Juhlapuheen  piti  Veikko  Helle.
Keravalla  7.-8.8.1965  pidettyihin  maakuntajuhliin,  joissa  puhujina  olivat  Sinikka  Luja,
Veikko Helle ja Kaarlo Pitsinki, osallistuttiin runsaasti. (Johtokunta 3.8.1965.)

Vuoden 1966 toimintaa leimasi yleinen kansainvälinen tilanne. Kahden voimablokin
jännitystila  säilyi  ja  kylmä  sota  jatkui.  Suomessa  sosialidemokraattinen  puolue  oli  saanut
omat rivinsä järjestetyksi ja puoluesovinto oli saavutettu. Tammikuun alkupäivinä järjestettiin
vaalijuhla työväentalossa ja samassa kuussa pidetyn puolueäänestyksen perusteella asetettiin
ehdokkaat  valtiollisiin  vaaleihin.   Yhdistyksen  valmistautuessa  vuoden  1966  vaaleihin
pidettiin vaalijuhla maaliskuussa ja yhdistyksen poliittinen jaosto  toivoi puolueäänestyksessä
keskitettäväksi  äänet  Eino  Sirénille,  Elisabeth  Järviselle,  Hannes  Myöhäselle ja  Veikko
Helteelle.  Myös  kirkollisiin  vaaleihin  yhdistys  otti  osaa omilla  listoilla.  Eduskuntavaalien
tulos  oli  sosialidemokraattien  kannalta  hyvä.  Kaikilla  Korsossa  olevilla  äänestysalueilla
sosialidemokraattien ääniosuus lisääntyi. Eduskuntaan tuli sosialidemokraateille voitokkaiden
vaalien jälkeen vasemmistoenemmistö 103 - 97, sosialidemokraateilla 55 paikkaa. Puolueen
puheenjohtaja, jonka johdolla oli käyty vaalikamppailu ”pari piirua vasemmalle”, muodosti
neljän puolueen hallituksen. Pääministeripaikan lisäksi sosialidemokraateilla oli hallituksessa
viisi  ministeriä,  SKDL:llä  kolme,  Keskustapuolueella  viisi  ja  TPSL:llä  yksi.
Vasemmistoenemmistöstä  huolimatta  hallituksella  oli  vaikeutena  korjata  porvarihallitusten
talouselämälle  aikaansaamat  vauriot.  Puoluekokouksessa  viitoitettiin  yksimielisen
keskustelun  jälkeen  puolueen  sisäpoliittinen  ja  ulkopoliittinen  linja.   Kokouksessa,  joka
pidettiin  marraskuussa,  edusti  yhdistystä  Erkki  Kämäräinen. Maassa tapahtunut  poliittinen
toiminnan  muutos  vaikutti  myös  yhdistyksen  jäsenistöön.  Se  osallistui  aktiivisesti
yhdistyksen vaalityöhön ja muuhun poliittiseen toimintaan. 

Merkittävänä yhdistyksen päätöksenä voidaan pitää Eläkeläiskerhon perustamista ja
jäsenten  matkailun  auttamiseksi  perustettua  matkailujaostoa,  jonka  vetäjänä  oli  Osvald
Söderlund.

Vuonna  1966  toimeenpannuissa  kunnallisvaaleissa  vantaalaiset  sosialidemokraatit
saivat  39,6  %  hyväksytyistä  äänistä  ja  valtuustoon  valittiin  Korson  yhdistyksestä  viisi
valtuutettua.

Korson  Kansallisseura  ehdotti  työväenyhdistykselle  vuonna  1961  yhteisen
itsenäisyyspäivänjuhlan  järjestämistä.  Yhdistys  hyväksyi  ehdotuksen  ja  juhla  pidettiin
työväentalossa.  Sen  jälkeen  yhdistys  ryhtyi  itse  järjestämään  juhlan,  josta  muodostui
perinteinen  sosialidemokraattien  itsenäisyyspäiväjuhla.  Vuoden  1966  itsenäisyyspäivän
juhlaan  pyydettiin  juhlapuhujaksi  maaherra  Kaarlo  Pitsinki.  (Johtokunta  27.10.1961,
27.10.1966.) 

Vuonna 1966 yhdistys  asetti  puoluekokousehdokkaiksi Sven-Erik Järvisen ja Erkki
Kämäräisen.  Kumpikin  tuli  valituiksi  Helsingin  mlk:n  Sos.-dem.  kunnallisjärjestön
puolueäänestyksessä. Erkki Kämäräinen antoi yhdistyksen kokoukselle 13.12.1966 suullisen
selostuksen puoluekokouksen kulusta ja tehdyistä päätöksistä.

Taloudellisesti yhdistys oli vuonna (1966) kokenut toisen tappiollisen tilinpäätöksen.
Tanhurinne  oli  tuottanut  tappiota  toisena  vuonna  peräkkäin.  Tilintarkastajat  totesivat
yhdistyksen toimintaan uhratun paljon epäitsekästä työtä ja vaivaa ja yhdistyksen toiminnan
olleen  jatkuvasti  voimakasta.  Näiden  näkökohtien  vuoksi  tappiosta  huolimatta  he  pitivät
tulosta  tyydyttävänä.  Taloudellisen  tilanteen  tasapainottamiseksi  johtokunta  vuokrasi
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Tanhurinteen tanssisalin kahdeksi vuodeksi Oy. Stockmann Ab:lle kahdeksi. Vuokratulolla
yhdistys pystyi selviytymään velkojen koroista ja kuoletuksista. (Toimintakertomus.)

Kekkosen tukijaksi

Puolue  ryhtyi  hyvissä  ajoin  vuoden  1967  puolella  valmistautumaan  seuraavana
vuonna pidettäviin presidentin valitsijamiesten vaaliin. Eri yhteyksissä tuotiin esille se, että
sosialidemokraattien  tulisi  ryhmittyä  vaaleissa  Kekkosen  taakse,  jota  ”rasvanahkainen”
työmies  hieman vierasti.  Tämän asian selvittämiseksi  yhdistys  kutsui puoluesihteeri  Erkki
Raatikaisen selostamaan  yhdistyksen  kokoukselle  4.4.1967  kysymystä,  onko  Kekkonen
työväen  ehdokas.  Hänen  mielestään  asiaa  oli  tarkasteltava  siltä  kannalta,  että  jos
sosialidemokraatit  olisivat  asettaneet  oman  ehdokkaansa,  se  olisi  käsitetty  väärin
ulkopoliittisesti.  Sellaisiin  väärinkäsityksiin  ei  ollut  varaa  silloisessa  Neuvostoliiton  ja
Suomen välisissä suhteissa.  Niitä  on pyrittävä  syventämään ja  lähentämään varsinkin sen
vuoksi,  että  parhaillaan  on  käynnissä  Euroopan  talousmarkkinoiden  uudelleen
muotoutumista. Se koskee myös Suomea ja siksi ei ole yhdentekevää, miten Neuvostoliitto
suhtautuu Suomen kannanottoihin  yhteismarkkinoihin.   Kokous yhtyi  suurimmaksi  osaksi
niihin käsityksiin.

  Valtakunnallisesti  vuosi  1967 oli  melkoisen  rauhallista  aikaa.  Syksyllä  aloitettu
vuoden  1968  toimeenpantavien  presidentin  valitsijamiesvaalien  vaalikampanja  ei  saanut
innostumista aikaan. SDP oli vaaliliitossa SKDL:n, TPSL:n ja Kepun kanssa ja ehdokkaana
Urho Kekkonen. Osanotto vaaleihin ei  ollut  kovin runsas.  Sosialidemokraattien  ääniosuus
Helsingin mlk:ssa eli Vantaalla oli vain 21,9 prosenttia. 

Tasavallan presidentin vaalin jälkeen vuonna 1968 U. K. Kekkonen astui virkaansa
maaliskuun alussa.  Hallitus  jätti  eronpyyntönsä  silloisen  käytännön mukaisesti,  ja  Mauno
Koivisto valittiin pääministeriksi. Hänen hallituksensa ryhtyi vakauttamaan maan taloutta ja
onnistui  siinä  melkoisen  hyvin.  Puolueen  sisäisessä  toiminnassa  alkoi  taas  ilmetä
levottomuutta. Syntyi ns. pälkäneläisliikehdintää, haluttiin ”vasemmistolaisuutta” enemmän
ja  pyrittiin  irrottautumaan  aikaisemmasta  vakaasta  maltillisesta  toiminnasta.  Puolueen
sääntöjen,  päätösten  ja  menettelytapojen  noudattaminen  näytti  syrjäytyvän,  kun  etsittiin
henkilökohtaista kunniaa ja etuja. Ei voi torjua sitä käsitystä, että ”Repo-radio” oli omalta
osaltaan  edistämässä  tämänkaltaista  ajatusta.  Vantaalla  eräät  ”vasemmistolaiset”
sosialidemokraatit  olisivat  halunneet  tehdä  yhteistyötä  ”taistolaisten”  kanssa.
Äärioikeistolaisista osa oli samaan aikaan samalla asialla ”pälkäneläisten” ja ”taistolaisten”
kanssa.  Sosialidemokraatit  olivat  kaikkien  hyökkäysten  kohteina.  Tätä  vastaan  muodostui
toisenlainen  liike,  joka  pyrki  torjumaan  ylilyönnit  ja  aikaisemman  hylkäämisen.
Kunnallisjärjestö,  jonka  lausumaa  olivat  Korson  yhdistyksen  edustajat  muokkaamassa,
katsoi,  että  sosialidemokraattien  on  harjoitettava  sellaista  politiikkaa  ja  sellaisia
menettelytapoja, jotka ovat uskottavia ja joihin kuntalaiset voivat luottaa. (Tahvanainen 2000,
162–163.)

Korso kehittyy

Vuoden 1963 sairausvakuutuslain soveltamisesta keskusteltiin, työeläkelainsäädäntöä
oli  uudistettu  ja  sen  soveltaminen  toi  uusia  näkymiä  eläkevuosien  karttuessa.
Työehtosopimusta  koskevat  lait  uusittiin.   Hallituksen  yleisenä  pyrkimyksenä oli  kehittää
sosiaalista lainsäädäntöä luomaan turvaa vähävaraiselle kansaosalle. Valtiolla oli taloudellisia
vaikeuksia työttömyyden hoitamisessa ja sen vaikutukset johtivat myös kuntien verotulojen
laskuun. Vientikauppa oli elpynyt, mutta devalvaatio nosti kulutustarvikkeiden hintoja, millä
oli  kielteistä  vaikutusta  palkannauttijoiden  toimeentuloon.  Kunnassa  oli  aloitettu
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aluerakennuskohteita,  jotka  sysäsivät  liikkeelle  myös  kunnallisteknisiä  töitä.  Näin  ollen
työtilaisuuksia oli tarjolla ja ne helpottivat työllisyystilanteen hoitoa.

Yhdistyksen  jäsenmäärä  kasvoi  ja  osallistuminen  toimintaan  nousi.  Merkittävänä
tapahtumana  oli  Korsossa  elokuussa  1967  pidetty  Uudenmaan  sosialidemokraattien
maakuntajuhla, jonka valmisteluun yhdistyksen jäsenet osallistuivat aktiivisesti. Yhdistyksen
väki kävi heinäkuussa oikein suurella joukolla Mölandetissa keräämässä marjoja. Merkittävä
poliittinen  kannanotto  oli  yhdistyksen  yksimielinen  päätös,  että  kunta  tulee  säilyttää
yhtenäisenä  hallintoyksikkönä.  Enemmistö  kannatti  kunnan  muuttamista  kaupungiksi.
Kunnanjohtaja  Lauri  Lairala selosti  yhdistyksen  kokoukselle  kunnassa valmisteilla  olevaa
ehdotusta  Helsingin  maalaiskunnan  kunnallisen  perusmuodon  muuttamista  Vantaan
kauppalaksi. Helsingin mlk:n valtuuston puheenjohtaja Eino Sirén luovutti kunnan vaakunan
Korson Sosialidemokraattiselle Työväenyhdistykselle sen tekemästä työstä Helsingin mlk:n
hyväksi. (Yhdistys 19.9.1967.)

Helsingin Työväen Säästöpankin Korson konttori avattiin 4.12.1967. Pankinjohtajaksi
valittu  Kalevi  Rajala ja  ekonomi  Laakso  pankin  pääkonttorista  toivotettiin  tervetulleeksi
johtokunnan  19.10.  pidettyyn  kokoukseen  selostamaan  pankin  toimintaa  (Johtokunta
29.9.1967.). 

Yhdistyksen kokouksissa kävijöiden määrä kohosi. Keskustelut olivat asiallisia ja eri
alojen  asiantuntijoita  oli  kokouksissa  alustamassa.  Kunnallisvaalityö  oli  aktiivista,  mutta
äänestysaktiivisuus  aleni  ja  yhdistyksen  edustus  valtuutettujen  joukossa  väheni  yhdellä.
Yhdistys  pyrki  kiirehtimään Korson alueen kaavoitusta,  jotta sen omistamien kiinteistöjen
tilanne selkiintyisi.  (Toimintakertomus.) Yleinen työllisyystilanteen paraneminen auttoi 1969
myös  heikommassa  asemassa  olevien  elinolojen  parantamiseen  tähtääviä  toimia,  joihin
sosialidemokraattinen  eduskuntaryhmä  ja  sosialidemokraattiset  hallituksen  jäsenet
kiitettävästi pyrkivät. 

Korsolaisen  kunnallistekniikan  rakentamiseksi  esitti  Korsoon  rakennettavan
vesitornin  suunnitteluun  rahaa  ja  jatkettavaksi  vesi-  ja  viemäritöitä  hyväksyttyjen
suunnitelmien  mukaan  sekä  kestopäällystettä  Korson  Vierumäen  tielle.  (Johtokunta
29.9.1967 ja 13.6.1968.)

Kehitysvammatoiminnan  tulemiseksi  annettiin  työväentalo  ilmaiseksi  Helsingin
maalaiskunnan  Vajaamiesten  tuki  ry:lle  hyväntekeväisyystansseja  varten  (Johtokunta
3.9.1968).

Puolueen 70-vuotisjuhlakokous pidettiin kesäkuun 28. päivänä 1969 Turussa. Korson
Sosialidemokraattisen  Työväenyhdistyksen  edustajana  juhlakokouksessa oli  Helge  Tapani.
Yhdistyksen  jäsenet  tekivät  retken  Turkuun  puoluekokouksen  juhliin  ja  osallistuivat
Uudenmaan maakuntajuhliin Porvoossa.

Yhdistyksen toiminnassa merkittävästi  vaikuttaneista  jäsenistä Martti  Sellmer täytti
60  vuotta  28.1.1969  ja  Kalle  Nieminen 70  vuotta  28.3.1969.  Yhdistys  onnitteli.  Korson
Eläkkeensaajat esittivät Korson Työväenyhdistykselle kiitoksensa hyvästä yhteistoiminnasta.
Vanhusten  päivän merkeissä  vietiin  Korson vanhukset  virkistäytymään  Mölandet-saareen.
(Johtokunta 16.3. ja 9.7.1969).

Vuoden 1969 aikana useassa kokouksessa keskustelun aiheina olivat talouden ankeus
ja Tanhurinteen realisointiin vaikuttavat tekijät. 

Yhdistyksen  50-vuotisjuhlakokous  pidettiin  marraskuussa  1969.  Kokouksessa  oli
läsnä myös kaksi veteraanijäsentä,  vuonna 1919 perustavan kokouksen sihteerinä toiminut
Karl A. Sirén ja 1930–40-luvuilla puheenjohtajana toiminut Kalle Nieminen. Kokouksessa
esitelmöi  Yleisradion  pääjohtaja  Erkki  Raatikainen aiheesta  ”Sosialismi  suomalaisessa
yhteiskunnassa”.  50-vuotisjuhla  vietettiin  23.11.1969  Korson  työväentalossa.  Historiikin
esitteli  Osmo  Helenius,  joka  kertoi  yhdistyksen  toiminnan  olleen  paikkakuntakeskeistä
toimintaa  korsolaisten  hyväksi,  miltä  pohjalta  yhdistyksen  toiminnallinen  panos  oli
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voimistunut  koko  Helsingin  mlk:n  kunnalliselämässä.  Vuosijuhlassa  juhlapuheen  piti
maaherra  Kaarlo Pitsinki.  Juhlajärjestelyistä  ja juhlajulkaisusta  huolehti  toimikunta,  johon
kuuluivat  Osvald  Söderlund,  Osmo  Helenius,  Hellin  Hyökki,  Teppo  Parikka,  Tapio
Rajapaltio,  Arvo  Myyrä,  Sakari  Kujala,  Eelis  Laitinen,  Olavi  Leimola ja  Kaisu  Myyrä.
(Helsingin Seutu.)

Kannatus hyvä, mutta äänet hajalla

Lähdettäessä  vuoden  1970  vaaleihin  teki  yhdistys  itselleen  selväksi,  että
eduskuntavaalit, ”maalisvaalit” ratkaisevat pitkälle sen, minkälaista politiikkaa tullaan koko
maassa  harjoittamaan  70-luvulla.  Helsingin  mlk:ssa  eli  Vantaalla  sosialidemokraattien
vaalimenestys ei ollut huono, saavutettiinhan 33,7 prosentin kannatus.  Koko maassa kansan
tahto oli kuitenkin yllätyksellinen ja se ilmaisi yleisen tyytymättömyytensä valtakunnallisiin
tapahtumiin. Vaaleissa eduskunnassa enemmistö muuttui porvarilliseksi. Sosialidemokraatit
säilyttivät suurimman puolueen aseman ja saivat 52 edustajaa. Kokoomus sai 37 edustajaa ja
SKDL  sekä  Keskustapuolue  kumpikin  36  edustajanpaikkaa.  TPSL  jäi  ilman  edustajia.
Eduskunnan  puhemieheksi  valittiin  puolueen  puheenjohtaja  Rafael  Paasio.  Kun
kokoomuksen  Rihtniemi,  sitten  sosialidemokraattien  Paasio  ja  uudestaan  Rihtniemi  eivät
saaneet  muodostetuksi  poliittista  hallitusta,  nimitti  presidentti  toukokuussa  Teuvo  Auran
johtaman  virkamieshallituksen.  Siinä  olivat  sosialidemokraattisina  virkamiesministereinä
Väinö  Leskinen,  Teemu  Hiltunen,  Keijo  Liinamaa ja  Alli  Lahtinen.  K.  A.  Fagerholmin
saaman  tunnustelutehtävän  jälkeen synnytettiin  Ahti  Karjalaisen parlamentaarinen  hallitus
heinäkuussa.  Voimasuhteet  siinä olivat 9:8 porvareiden hyväksi.   Ulkoministeri  oli  Väinö
Leskinen,  työministeri  Veikko  Helle,  opetusministeri  Meeri  Kalavainen,  palkkaministeri
Valto Käkelä ja teollisuusministeri Kalervo Haapasalo. Elettiin noususuhdanteen aikaa, joten
työllisyystilanne oli  kohtalaisen hyvä.  Ehkä se johti työmarkkinoilla ylikuumenemiseen ja
houkutti pistelakkoihin eri puolilla maata. Helsingin mlk:ssa ei juuri ollut työttömiä.

Vaikka Helsingin mlk:ssa sosialidemokraattien saama äänimäärä oli  varsin korkea,
hajaantuivat  äänet  eikä  maalaiskuntalaisten  ehdokas  saanut  riittävän  suurta  määrää  ääniä
tullakseen  valituksi  kansanedustajaksi.  Kirkollisissa  vaaleissa  äänimäärä  ei  ollut  kovin
korkea, mutta kirkkovaltuuston tulivat valituiksi yhdistyksen jäsenistä Tapio Rajapaltio, Yrjö
Korpelainen ja Irja-Liisa Suonpää sekä kirkkoneuvostoon Hellin Hyökki ja Risto Talonen.

Vuoden  1971  aikana  käytiin  neuvotteluja  Suomen  EEC-maiden  kanssa  käymästä
kaupasta. Kotimaan rintamalla oli liikehdintää sitä vastaan ja sen puolesta, mutta suurimmalta
osalta oli odottava tunne. Presidentin avustamana oli tehty tulo- ja palkkapolitiikkaan liittyvä
UKK-sopimus,  jonka  piti  rauhoittaa  työmarkkinatilanne.  Kun  hallitus  lievensi
hintasäännöstelyä,  syntyi  UKK-sopimuksesta  huolimatta  lakkoja  metalli-  ja
talonrakennusalalla.  Hallituksen  vietyä  hintasäännöstelyehdotuksensa  eduskuntaan  äänesti
SKDL:n ryhmä sitä vastaan ja sen seurauksena joutui eroamaan hallituksesta. Parin viikon
tuumailun  jälkeen  muodostettiin  Karjalaisen  b-hallitus,  jossa  sosialidemokraatit  saivat
aikaisemmin SKDL:llä olleet paikat. Kun maataloustuottajat esittivät syksyllä kohtuuttomia
maataloustukivaatimuksia,  eivät  sosialidemokraatit  suostuneet  niihin.  Asiassa  ajauduttiin
umpikujaan,  poliittinen  tilanne  kiristyi  ja  muuta  mahdollisuutta  ei  ollut  kuin  hajottaa
eduskunta,  jotta  kansa  saisi  sanoa  mielipiteensä  tilanteesta.  Vaalit  määrättiin  pidettäväksi
tammikuun  alkupäivinä  1972.  Karjalaisen  hallituksen  tilalle  tuli  taas  Teuvo  Auran
virkamieshallitus.  Vaaleissa  sosialidemokraatit  menestyivät  hyvin.  Vantaan  kauppalassa,
joksi  se  oli  tullut  1972  alusta,  sosialidemokraatit  lisäsivät  kolmella  prosenttiyksiköllä
äänimääräänsä  edellisiin  valtiolisiin  vaaleihin  verrattuna  saavuttaen  33,8  prosenttia
hyväksytyistä äänistä ja Korsossa lähes 40 prosenttia annetuista äänistä.

Yhdistyksen  vuosikokouksen  valitsemaan  taloudelliseen  jaostoon,  joka  tarkasteli
yhdistyksen talouden kehittymistä,  kuuluivat 1971 Tapio Rajapaltio, Kalevi Alén ja Vilho
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Väisänen.  Toivo  Paakkunaiselle luovutettiin  puolueen  kultainen  jäsenmerkki  hänen
ansioistaan yhdistyksen ja puolueen hyväksi. (Yhdistys 27.4.1971.)

Vuonna 1971 olivat  Elannon  hallintoneuvoston  vaalit,  joissa Tapio  Rajapaltio tuli
valituksi  Elannon  hallintoneuvostoon.  Vaalityön  taustasta  ja  osuusliikkeen  toiminnasta  ja
toimintamahdollisuuksista oli Elannon pääjohtaja Ylermi Runko ollut puhumassa yhdistyksen
kokouksessa. Hän antoi selostuksen Elannon kehityksestä ja tulevaisuuden näkymistä sekä
niihin liittyvistä Korson alueen myymälöiden toiminnan kehittämisestä.

Kuutoset

Helsingin mlk:n sos.-dem. valtuustoryhmässä pitemmän aikaa vallinnut eripura johti
1971 siihen, että valtuutetut Holger Palonen, Urho Hannula, Kalle Lähteenoja, Antti Salo,
Terttu  Seitovirta ja  Olavi  Leimola,  vain  viimeksi  mainittu  oli   Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistyksestä,  äänestettyään  ryhmän  päätöksen  ja  kunnallisjärjestön  päätöksien
vastaisesti,  muodostivat  oman  ryhmänsä.  Tekosyynä  ja  kiusantekona  vastustettiin
apulaiskunnanjohtajan  viran  pätevyysvaatimuksen  mainintaa,  jonka  mukaan  virkaan  oli
mahdollista valita myös ”ei-akateeminenkin”, jos hänellä olisi ”muuten hankittu pätevyys”.
Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistys  oli  yksimielisesti  ehdotetun  pätevyysvaatimuksen  ja
kuuden  hallintojohtajan  lukumäärän  kannalla.  Pätevyysvaatimuksesta  oli  käyty
järjestökäsittely  ja,  sen  jälkeen  kun  kunnallisjärjestön  edustajisto  oli  sen  hyväksynyt,
valtuustoryhmä  oli  päätöksessään  yhtynyt  kunnallisjärjestön  ”muutoin  hankittu  pätevyys”
-kantaan.  Todellinen  syy  oli,  että  ”kuutoset”  halusivat  estää  kauan  puoluetyössä  ja
kunnanhallituksen  puheenjohtajana  toimineen  Veikko  Suojasen valitsemisen
apulaiskunnanjohtajaksi.  Mutta  varsinainen  syy  oli  syntynyt  jo  pari  vuotta  aikaisemmin
pienestä erimielisyydestä. Silloin Friherrsin VKP:n väki oli sopinut pidettäväksi palokunnan
talolle  johtavan  tien  kunnostamisesta  talkoot,  johon  tien  varrella  asuvat  olivat  luvanneet
osallistua.  Lähteenojan  omakoti  talo  sijaitsi  tien  varrella.  Talkoisiin  Lähteenoja ei
osallistunut. Hänen tullessaan autollaan paikalle, oli Suojanen nostanut ajokieltomerkin tielle
ja  tokaissut  ”ajo-oikeuden  olevan  talkoissa  olevilla”.  Lähteenojan  sanottua  maksavansa
osuutensa rahalla oli Suojanen tuumaillut ”ettei se ole talkoihin osallistumista, eikä kaikesta
voi  selvitä  rahalla”  siirtäen  samalla  ajokieltomerkin  syrjään.  Tätä  ei  Lähteenoja antanut
anteeksi.  Apulaiskunnanjohtajien vakansseista ja tulevista henkilöistä oli käyty pitkään eri
ryhmien  välisiä  neuvotteluja,  joten  asetelma  oli  jokaisessa  ryhmittymässä  tuttu.
Kunnallisjärjestö ilmoitti ”Kuutosten” päätöksen johdosta, ettei perusjärjestöjen tulisi asettaa
ketään  ”Kuutosista”  ehdokkaaksi  vuoden  1972  kunnallisvaaleihin.   Valtuustoryhmän
hajoamisen vuoksi Tiksossa järjestettyyn  neuvotteluun osallistuivat  yhdistyksen edustajina
Vilho Väisänen, Tapio Rajapaltio ja Leo Pennanen. Olavi Leimolalle esitettiin yhdistyksen
puolesta  toivomus,  että  hän  palaisi  sos.-dem.  valtuustoryhmään,  mutta  hän  ilmoitti
ehdokseen,  että  kaikkien  kuuden  on  tultava  siihen  mukaan  (Johtokunta  24.1.1972).
”Kuutosten” vaatimuksesta puolueen varapuheenjohtaja O. Lindblom ryhtyi sovittelemaan ja
toivoi, ettei kumpikaan puoli asettaisi minkäänlaisia esteitä valtuustoryhmän työskentelylle.
Sen  vuoksi  kunnallisjärjestö  purki  päätöksensä.  ”Kuutosasiasta”  käytiin  monia
sovitteluneuvotteluja, joissa heidän ehtonsa olivat lyhyesti sanottuna, että enemmistön tulisi
”puhdistaa  oma  pesänsä”.  Elokuun  17  päivänä  1972  Vantaan  kauppalantalolla  pidetyssä
kunnallistoimikunnan kokouksessa, jossa oli paikalla myös puolueen puheenjohtaja Rafael
Paasio, hän edellytti  ”kuutosjupakan” selvittämistä siinä paikassa, jotta vaalityövalmistelut
voisivat jatkua rauhassa. Tämän johdosta ”Kuutoset” antoivat seuraavana päivänä kirjallisen
vakuutuksen ryhtyä ”pikaisiin toimenpiteisiin” 15.6.1972 perustetun Vapaat Demokraatit ry
-nimisen järjestönsä purkamiseksi. Järjestö purettiin vasta vuoden kuluttua 1973 elokuussa.
Vuonna 1973 toimintansa aloittaneeseen valtuuston eivät  ketkään ”Kuutosiin” kuuluneista
tulleet valituiksi.
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Kunnallisvaaleihin

Vantaan Sos.-dem. Kunnallisjärjestö varautui vuonna 1972 tuleviin kunnallisvaaleihin
laatimalla  vuoden  1971  aikana  vaalityösuunnitelman,  jota  varten  ryhdyttiin  laatimaan
kunnallispoliittista  tavoiteohjelmaa.  Sosialidemokratia-päivinä  14.–21.11.1971
sosialidemokraattisen kunnallispoliitikot, lähinnä valtuutetut, olivat kuntalaisten tentittävinä
eri  tilaisuuksissa  sekä  selvittämässä  kunnallispoliittisia  tavoitteita.
Kunnallisvaaliehdokkaiden  yhdistyskohtaisen  lukumäärän  määritteli  kunnallisjärjestön
kokous  pitäen  perusteena  yhdistyksen  toiminta-alueen  väestömäärää.  Korson  alueelle
määrättiin  kaikkiaan  12  ehdokasta,  joista  kolme  oli  Korson  Sos.-dem.  Naisyhdistykselle.
Kunnallispoliittisina  tavoitteinaan  yhdistys  esitti  mm.:  kunnallinen  liikennelaitos  ja
oikeusaputoimisto,  maksuton  terveydenhoito,  turvallinen  vanhuus,  kunnallinen  vuokra-
asuntotuotanto  ja  kansanvaltainen  yhdyskuntasuunnittelu.  Vuoden  1972  kannallisvaalit
onnistuivat hyvin. Korsosta tulivat valituiksi Teppo Parikka ja Peter Muurman, Juhani Aer,
Kalevi Alén ja Elisabeth Järvinen. Sosialidemokraattien ääniosuus kunnassa oli 34,8 %. 

Huhtikuun  kuukausikokouksessa  1973  oli  puhujana  maisteri  Kaj  Bärlund aiheesta
Sos.-dem.  Puolueen talouspoliittinen  ohjelma.  Työväenyhdistyksen vappujuhla järjestettiin
työväentalon pihalla yhteistyössä alajaosto Mikkolan Sos.dem. Killan kanssa. Juhlapuhujana
oli sosialidemokraattisen puolueen tiedotussihteeri Seppo Tikka. 

Työväenyhdistyksen  toiminnassa  olivat  myös  hyvin  esillä  tulevan  peruskoulun
edellytysten  kehittäminen  ja  uuteen  koulumuotoon  valmistautuminen.  Yhdistys
alajaostoineen  oli  tukemassa  oman  kunnan  säilyttämisestä  yhtenäisenä  hallinnollisena
yksikkönä hyväksymättä sen osien liittämistä toiseen kuntaan. Sosialidemokraattien ansiosta
Vantaa säilytti itsenäisyytensä ja tuli kauppalaksi. 

Yhdistyksen  kuukausikokouksissa  vuoden  1973  aikana  olivat  keskusteluaiheina
alustuksien  pohjalta  seuraavat:  yritysdemokratia  sekä  pitkäaikaiset  työehtosopimukset,
työsuojelu  hintasäännöstely,  työväenpuolueiden  suhteet  sekä  asunto-  ja  tonttipolitiikka,
perhepolitiikka,  teollisuuspolitiikka.  Eduskuntakatsauksen  piti  Kaisa  Raatikainen.
(Johtokunta 28.8.73.)

Puolueen  kansainvälisten  asioiden  sihteeri  Paavo  Lipponen oli  yhdistyksen
kokouksessa  11.9.1973  pitämässä  alustuksen  kansainvälisestä  politiikasta  tuoden
tervehdyksen Berliinin Nuorison Festivaalista. 9.10.73 Pekka Raivio alusti aiheesta Terveys-
ja  sosiaalipolitiikka  ja  13.11.  Jukka  Tammi Verouudistus  sekä  11.12.73  Jukka  Tienari
Aluepolitiikka.  Yhdistyksen  jäsenet  menivät  vuoden  1973  elokuussa  Forssan  kokouksen
juhlatapahtumaan ja vuoden 1974 puolueen 75-vuotisjuhliin Lappeenrantaan linja-autolla.

Alueelliset alajaostot

Jokivarren alajaosto

Työväenyhdistyksen vuonna 1962 syksyn ja talven toimintaa suunniteltaessa pidettiin
tarpeellisena  perustaa  Jokivarteen  yhdistyksen  alaosasto,  jonka  jäsenistö  muodostuisi
Jokivarren  ja  Nikinmäen  alueella  asuvista.  Alueella  asuva  muurari  Aimo Broström,  joka
Sysmässä  asuessaan  oli  ollut  valtuuston  jäsen,  oli  jo  aikaisemmin  arvellut  Nikinmäen
alajaoston  tarpeelliseksi.  Työväenyhdistyksen  otettua  myönteisen  kannan  alajaoston
perustamiseen  muodostivat  nikinmäkeläiset  jäsenet  sen  ja  valitsivat  puheenjohtajakseen
Aimo Broströmin. (Yhdistys 9.9. ja 14.10.1962.) Siitä lähtien olivat alueen edustajat myös
työväenyhdistyksen  johtokunnan  jäseninä   muutamaa  välivuotta  lukuun  ottamatta   aina
vuoteen  2004  saakka.  Jokivarresta/Nikinmäestä  oli  ensin  jaoston  puheenjohtaja  Aimo
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Broström vuosina 1963–1968, sitten Tuomo Lakkala 1969, Georg Nordling 1972 ja vuosina
1975 -1978 jaoston puheenjohtajana ja työväenyhdistyksen varapuheenjohtajana sekä vuosina
1975–1988   Irja-Liisa  Suonpää,  joka  oli  työväenyhdistyksen  varapuheenjohtaja  vuosina
1978–1988.  Heidän  jälkeensä  vuosina  2000–2004  oli  nikinmäkeläinen  Jyri  Heikkinen
työväenyhdistyksen sihteerinä. 

Toimintansa aloittaessaan Jokivarren jaosto kiinnitti huomiota asukkaiden poliittisen
mielipiteen  jakaantumiseen,  joka 1950-luvulla  oli  ollut  voimakkaasti  kansandemokraatteja
suosivaa.  Työväenyhdistyksen  tehtyä  vuoden  1953  kunnallisvaaleissa  täysipainoista
vaalityötä,  oli  voimasuhteissa  tapahtunut  liikahtamista  sosialidemokraattiseen  suuntaan.
Nikinmäessä,  joka  oli  muusta  Korson  alueesta  erillinen  pääosaltaan  omakotivaltaiseksi
rakentuva  alue,  ryhtyivät  jaoston  jäsenet  tekemään  työväenyhdistyksen  johtokunnalle
esityksiä  Nikinmäen/Jokivarren  asioiden  edistämiseksi.  Kunnallisiin  lautakuntiin  valitut
jaoston/työväenyhdistyksen jäsenet luottamushenkilöinä ottivat hoitaakseen nikinmäkeläisten
tarpeet kunnallisten palveluiden kehittämisessä ja järjestämisessä. Asioihin saatiin enemmän
kantavuutta ja työväenyhdistyksen avulla ja tuella niitä esitettiin myös kunnallisissa elimissä
päätettäviksi. 

Alueen  ja  väestön  sosioekonomisen  aseman  muuttuessa  vähitellen  kasvoi  myös
sosialidemokraattien kannatus. Kannatuksen lisäännyttyä valittiin Irja-Liisa Suonpää vuoden
1977 alusta toimintakautensa aloittaneeseen kaupunginvaltuuston. Hänen kunnallisvaaleissa
saamasta äänimäärästä tuli enemmän kuin puolet Nikinmäestä.  Hän oli kaupunginvaltuuston
jäsen aina vuoden 1996 loppuun saakka. Kahdenkymmenen vuoden valtuustokauden jälkeen
Irja-Liisa halusi enemmän keskittyä alueen varhaisnuorten toiminnan järjestämiseen ja sen
tukemiseen.

Aimo  Broströmin puheenjohtajakauden  jälkeen  jaoston  muodollinen  toiminta
heikkeni  ja  Georg  Nordlingin jälkeen  kokonaan  lakkasi.  Nikinmäkeläiset/jokivartelaiset
aktiiviset  työväenyhdistyksen jäsenet  pitivät   kuitenkin jatkuvasti  huolen siitä,  että alueen
asioita käsiteltiin työväenyhdistyksen kokouksissa. 

Mikkolan alajaosto

1960-luvun lopulla alettiin rakentaa Mikkolanpuistoon (nykyisin nimi on Mikkola)
kerrostaloja  Arava-  ja  omistusasuntoina.  Väestön  määrä  kasvoi  varsin  nopeasti.  Alueen
palvelujen  toteutus  oli  myöhässä,  kuten  uuden  alueen  syntymisen  aikana  tavallisesti  on.
Korson Sos.-dem. Työväenyhdistys  ja esitti  kuntasuunnittelusta ja kunnallisista palveluista
vastaaville asukkaiden toivomuksia. 

Riittävän  määrän  Mikkolan  alueen  asukkaita  liityttyä  Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistykseen  perustettiin  heitä  varten  alueellinen  alajaosto  Mikkolan  Sos.-dem.
Kilta. Se aloitti vuoden 1970 aikana työväenyhdistyksen alaisuudessa toimintansa, joka oli
varsin vilkasta. (Toimintakertomus.) Alkuaikoina Kilta kokoontui ensin jäsentensä kotona tai
erään asuintalon väestösuojassa,  kun varsinaista  kokoustilaa ei  ollut  käytettävissä muualla
kuin työväentalossa, ennen kuin syksyllä 1970 valmistui Mikkolan nuorisotila. 

Mikkolan  Sos.-dem.  Killan  edustajina  Korson  työväenyhdistyksen  johtokunnassa
olivat vuosina 1970–1971 Risto Talonen, vuonna 1972 Martti Saarenpää ja Arvo Seppänen
sekä vuonna 1973 Hannu Hursti. Killan jäsenet osallistuivat työväenyhdistyksen toimintaan
Yhteistyössä  Kilta  ja  työväenyhdistys  järjestivät  vuoden  1972  vappujuhlan  työväentalon
pihalla. 

Vuoden  1972  aikana  toimeenpantujen  kunnallisvaalien  vaalityöhön  Killan  jäsenet
osallistuivat  ahkerasti,  levittivät  vaalimainoksia  ja  pitivät  pienimuotoisia  vaalitilaisuuksia
Mikkolassa. Vaalit onnistuivat hyvin, ja Killan ensisijaisiksi ehdokkaikseen asettamat Teppo
Parikka ja  Peter  Muurman tulivat  valituiksi  vuoden  1973  alusta  toimikautensa  alkavaan
valtuustoon. Korson alueelta valittiin kolme muuta sosialidemokraattista valtuutettua edellä
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mainittujen  lisäksi.  Toiminnassaan  Kilta  oli  yhtä  mieltä  työväenyhdistyksen  kanssa
peruskoulun kehittämisestä ja uuteen koulumuotoon siirtymisestä sekä kunnan hallinnollisen
itsenäisyyden kehittämisestä.

Killan  toiminnan  kehittyessä  ja  tehtävämäärän  lisäännyttyä  perustivat
työväenyhdistyksen  alajaostoon  Mikkolan  Sos.-dem.  Kiltaan  kuuluvat  jäsenet  Mikkolan
Sosialidemokraattisen  Yhdistyksen  20.4.1975.  Antamansa  julkilausuman  mukaan
työväenyhdistyksen perustaminen oli aiheellista alueen jatkuvan kehityksen turvaamiseksi. Uusi
yhdistys valitsi puheenjohtajakseen Markku Palomäen, sihteerikseen Juha Hyvärisen ja muiksi
johtokunnan jäseniksi Jouko Astorin, Hannu Hurstin, Markku Erikssonin ja Reino Kivelän.

Oman varhaisnuorisotoiminnan aloittamiseksi yhdistys perusti Mikkolan Nuoret Kotkat
–toimikunnan.  Työväenyhdistys  omalta  osaltaan  lakkautti  alajaoston  ja  toimialueen
sosialidemokraattisen  työn  tekemisen  uudelle  yhdistykselle  ja  luovutti  sille  siihen  saakka
toiminnassa olleen Nuoret Kotkat -osaston. 

Soittokunta

Työväenyhdistyksen alaisuuteen oli tarkoitus perustaa soittokunta, vaikka siitä ei ollut
merkitty kokouksen pöytäkirjaan taikka toimintasuunnitelmaan mitään. Asiaa oli kehitelty jo
niin  pitkälle,  että  oli  pyydetty  kapellimestari  Sorsaluotoa soittokunnan  johtajaksi  ja  hän
lupautuikin tehtävään. Työväenyhdistys osti Koskenmäen Työväenyhdistykseltä 14.11.1958
puhallinsoittimia,  nuotteja  ja  nuottitelineitä  yhteensä  60.000.-  markan  arvosta.
Puhallinsoittimien  hoitajaksi  ja  valvojaksi  valittiin  Arvi  Koivulahti. Nuorisojaoston
puheenjohtaja  Pauli  Mänttäri kävi  yhdistyksen  kokouksessa  pyytämässä,  että  yhdistyksen
jäsenet hankkisivat jäseniä soittokuntaan. Soittokunnalle annettiin harjoitustilaksi työväentalo
ja  harjoitusajaksi  sunnuntaisin  klo  12-14  välinen  aika.  (Yhdistys  15.2.,  22.3.,  11.5.  ja
8.9.1959.) 

Asiaan tuli joitakin mutkia, joita ei ole mainittu pöytäkirjoissa, mutta soittokunta jäi
perustamatta. Leo Pennanen muisti työväentalon pukuhuoneessa olleen kauan yhden torven,
mutta  hän  ei  koskaan  kuullut  sillä  soitettavan.  Toini  Laakson arvelun  mukaan
puhallinyhtyeen perustamiseen oli ollut innostusta, koska sitä varten oli torvet ostettu, mutta
musiikillista johtajaa ei ollut saatu kuitenkaan.  Torvet olivat käyttämättöminä vuosikaupalla.
(Toini Laakson ja Leo Pennasen haastattelu 2004, Yhdistys 15.2.1959.)

Vuoden  1963  kesäkuussa  Keravan  Työväenyhdistyksen  soittokunta  ilmoitti
johtokunnalle  olevansa halukas  ostamaan soittokuntatoimintaa  varten ostetut  torvet,  mutta
johtokunta  ei  katsonut  voivansa  niitä  myydä.  Sen  sijaan  se  oli  valmis  luovuttamaan  ne
Keravan soittokunnalle lainaan vuoden vaihteeseen saakka. (Johtokunta 27.6.1963.) 

Vuonna  1974  johtokunta  antoi  yhdistyksen  jäsenen  Martti  Larjalan tehtäväksi
selvittää  yhdistyksien  omistamien  torvien  ja  nuotiston  kunnon  sekä  mahdollisuudet
soitinyhtyeen perustamiseksi. (Johtokunta 24.4.1974.) Muuta mainintaa asiasta ei sen jälkeen
ollut. 

Vuonna 1981 yhdistys teki päätöksen perustaa puhallinorkesterin Korsoon. Asia oli
ollut  suunnitteilla  jo  muutaman  vuoden  ajan,  mutta  pätevän  ja  asiasta  kiinnostuneen
orkesterin  johtajan  löytyminen  teki  sen  mahdolliseksi.  Eespäin-lehden  1/1981  numerossa
kerrottiin,  että  korsolainen  Aulis  Kupiainen oli  lupautunut  kokoamaan  ja  ylläpitämään
toimintakykyisen  orkesterin.   Saman lehden seuraavan numeron haastattelussa  hän kertoo
puhaltajaksi  ilmoittautuneen  viisi  soittajaa,  kaksi  klarinetistia,  tuuban,  tenoritorven  ja
trumpetin soittajat. Vielä tarvittaisiin trumpetisteja sekä cornon tai alttotorven, pasuunan ja
barytonin  soittajat.  Hän  toivoi  asiasta  kiinnostuneiden  ottavan  häneen  yhteyttä.
Puhallinorkesteriin  ilmoittautui  kaikkiaan  yhdeksän  soittajaa.  Harjoitukset  oli  tarkoitus
aloittaa  Korson  työväentalolla  syksyllä,  mutta  silloin  tapahtui  muutos.  Soittokunnan
kokoojaksi  ja  johtajaksi  lupautunut  Aulis  Kupiainen ilmoitti  muuttavansa  pois
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paikkakunnalta.  Tämän jälkeen puhallinorkesterista  tai  muusta  yhtyeestä  ei  ole  mainintaa.
(Johtokunta 4.5. ja 18.8.1981.)

Korson Sos.-dem. Nuoret

Helmikuussa  1950  pidetyn  nuoriso-osaston  kuukausikokouksen  jälkeen  ei
työväenyhdistyksen piirissä ollut nuoriso-osaston itsenäistä toimintaa ennen kuin maaliskuun 14
päivänä  1956.  Sos.-dem.  Nuorisoliitto  teki  aloitteen  sosialidemokraattisen  nuorisotoiminnan
aloittamisesta  Korsossa,  ja  esitti  työväenyhdistykselle  nuoriso-osaston  perustamista.
Työväenyhdistys  kutsui  ”Uudelleenperustamiskokouksen”,  jonka  aluksi  Korson
Työväenyhdistyksen puheenjohtaja Osvald Söderlund avasi tilaisuuden, nuoret tervetulleiksi
sosialidemokraattiseen  nuorisotyöhön  ja  toivotti  onnea  osaston  tulevalle  toiminnalle.
Yksimielisesti  kokous  päätti  herättää  nuoriso-osaston  uudelleen  toimintaan  ja  aloittaa
toiminnan  mahdollisimman  pian.  Kokouksen  puheenjohtajaksi  ja  myös  osaston
puheenjohtajaksi valittiin Kalevi Alén ja osaston nimeksi  hyväksyttiin  entinen nimi  Korson
Sos.-dem.  Nuoret.  Nuoriso-osaston  toimintaa  olivat  herättelemässä  Olavi  Hurri ja  hänen
sisarensa  Airi  Kolehmainen,  joka  oli  jonkin  aikaa  osaston  “vetäjänä”.   Perustettiin
näytelmäkerho, oli kevät- ja muita juhlia, vierailuja eri osastoihin mm. Kulosaaren Sos.-dem.
Nuoriso-osastoon, oli pyöräilyretkiä ja otettiin osaa Helsingin Sos.-dem. Nuorisopiirin henkisiin
kilpailuihin  ja  valittiin  ehdokas  työväenyhdistyksen  johtokunnan  jäseneksi.  Korson Vedolta
pyydettiin  lainaksi  pöytätennispöydät  ja  harjoitussali.  Musiikin  harrastajille  hankittiin
harjoituspaikaksi  kerhohuone,  shakin  pelaajille  saatiin  keittiö  ja  muiden  harrastuspelien
harjoituspaikaksi työväentalon näyttämö.  Nuorisoliiton Helsingin piirin henkisiin kilpailuihin
lähetettiin heti perustettu soitinyhtye, johon kuuluivat Kalevi Pekkola, Seppo Golnick ja Erkki
Kohvakka, sekä yksityiskilpailuihin Kalevi Pekkola soitinkilpailuun ja Tuula Peltomäki ja Aija
Launonen laulukilpailuun. Into toimia oli suuri ja osanottajia runsaasti.  Tutustumisillanvieton
kustannusten  maksamista  varten  osasto  sai  lahjoituksena  Kalevi  Lundilta 1.500.-  ja  Raimo
Huuskoselta 500.-  markkaa.  Naisjaoston  esittämän  toivomuksen  mukaisesti  osastolaiset
päättivät esittää äitienpäiväjuhlassa ohjelman ja vastata ravintolan hoitamisesta. (Nuoriso-osasto
14.3. ja 19.3. sekä 9.4.1956.)

Korson Demokraattiset Nuoret koettivat rakentaa yhteistyötä sos.-dem. nuorten kanssa
lähettämällä kutsun demokraattisten nuorten vuosijuhlaan. Siinä vaiheessa katsottiin, ettei osasto
lähetä virallisia edustajia (Nuoriso-osasto 19.4.1956).

Nuoriso-osasto  teki  yhteistyötä  työväenyhdistyksen  kanssa  tanssien  ja  yhdistyksen
naisjaoston  kanssa  illanviettojen  järjestämisessä  ja  sai  luvan  rakentaa  lentopallokentän
työväenyhdistyksen  tontille  talon  itäpuolelle  Metsolantien  varteen.  Osaston  soitinyhtye  oli
pyydetty esiintymään toukokuussa 1956 Friherrsissä, Puistolassa ja Killingholmassa, jonne oli
pyydetty myös osaston kisällittäriä laulamaan. (Nuoriso-osasto 22.3.1956, Johtokunta 6.5.1956.)

Tampereella  järjestettyyn  Pohjoismaiseen  Sos.-dem.  Nuorten  leiriin  osallistumisesta
keskusteltiin,  mutta  johtokunta  ei  saanut  päätöstä  aikaan.  Sen  sijaan  nuoriso-osasto  pysyi
läheisimmissä  paikkakunnan  asioissa  ja  haastoi  työväenyhdistyksen  lentopallo-otteluun
(Nuoriso-osasto 23.5.1956).

Osaston johtokunnan kokoonpanossa tapahtui kesken vuotta muutoksia, joko opiskelun
tai  toisen  työpaikan  vuoksi.  Osaston  varapuheenjohtajaksi  valittiin  Åke  Toivonen ja
rahastonhoitajaksi Anna-Liisa Mäkinen. Tulojen hankkimiseksi järjestettiin tanssit. Järjestyksen
pito kuului työväenyhdistyksen valitsemille järjestysmiehille, lippujen myyjäksi pyydettiin Lyyli
Toiminen ja osaston pojat huolehtivat narikan hoitamisesta.  Osasto perusti näytelmäkerhon ja
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sanomalehtikerhon.  Näytelmäkerhon  toimeenpano  annettiin  Aulis  Viiralle.  (Nuoriso-osasto
29.10.1956.)

Uudenmaan  Sos.-dem.  Nuorisopiirin  teatteri-  ja  hiihtopäivät  pidettiin  Korsossa  26.–
27.1.1957,  Korso  nuoriso-osasto  toimi  järjestäjänä.  Hiihtäjille  järjestettiin  yleinen  sauna  ja
teatteripäivien osanottajille majoitus Korson kansakoulussa.  Huolehdittiin myös ravintohuollon
järjestämisestä työväentalossa. Tulot, jos niitä oli tullakseen, jaettiin siten, että piiri sai lipputulot
ja osasto ravintola- ja narikkatulot. Toiminnan kehittämiseksi lähetti osasto Sirkka Laineen ja
Inkeri Angelinin ohjelmaohjaajakursseille Pajulahteen. (Nuoriso-osasto 7.1.1957.)

Nuoriso-osasto  liittyi  Ol.  Elannon  jäseneksi  ja  pani  vielä  rahansakin  Elannon
säästökassaan  (Nuoriso-osasto  7.1.1957).  Vuosikokouksessaan  21.1.1957 nuoriso-osasto  teki
erillispäätöksen pysyä edelleen työväenyhdistyksen alajaostona.

Salpausselän  helmikuussa  pidettävät  kisat  kiinnostivat  niin  paljon,  että  joukolla
lähdettiin sinne ja hankittiin majoitus Pajulahden urheiluopistolta. Kun osastolla oli rahavaroja
jonkin  verran,  ostettiin  työväenyhdistyksen  levyvarastoon  uusia  levyjä,  koska  tulojen
hankkimiseksi pidettiin keskiviikkotansseja. Muutenkin, kun osaston oma yhtye ilmoitti, ettei se
pystynyt  soittamaan  koko  tanssi-iltaa,  olivat  levyt  tarpeen.  Kovaäänistenkin  hankintaan
osallistuttiin siten, että maksettiin puolet hankintakustannuksista. Muutoin nuoriso-osasto otti
osaa  yhdistyksen  kustannusten  maksuun  oman  kykynsä  mukaan  ja  osallistui  yhdistyksen
velkojen lyhennyksen maksamiseen. 

Tanssiaisten  järjestäminen  oli  tietynlainen  taidelaji,  sillä  paikkakunnan  toinen
urheilujärjestö Korson Kunto järjesti tansseja, jotka osasto joutui ottamaan huomioon tuoton
saamiseksi. Vaikka nuoriso-osasto teki hyvää yhteistyötä näytelmäkerhon kanssa, se ei voinut
antaa sunnuntaita ”Suutari Vilihusen” esittämiseen ja siirtää tanssejaan lauantaiksi sen takia, että
Korson  Kunto  järjesti  tanssit  lauantaina.  Työväenyhdistyksen  huvitoimikunta  ymmärsi
tuottavien tanssien järjestämisessä olevat ongelmat ja suostui siihen, että nuoriso-osasto sai pitää
tanssinsa sunnuntaina.  (Nuoriso-osasto 31.1., 26.2., 19.3., 25.3. ja 23.91957.)

Kurssitoiminnan tehostamiseksi ja kotkatoimintaan ohjaajien kouluttamiseksi nuoriso-
osasto  kustansi  kahden  osaston  jäsenen  Inkeri  Angelinin ja  Leo  Koivulahden
matkakustannukset, kun he kävivät nuorisoliiton ja Kotkaliiton kursseja Helsingissä (Nuoriso-
osasto 26.2.1957).

Helsingin  Sos.-dem.  Nuorisopiirin  henkisiin-  ja  hiihtokilpailuihin  osallistuttiin
Kesätoiminnan  järjestämiseksi  ehdotettiin  Korson  Vedolle,  että  koetettaisiin  saada  yhteinen
oma ranta leiritoimintaan.  Yhteisen leirialueen hankkiminen onnistui, sillä kesällä 1957 mentiin
vetolaisten kanssa yhteisellä kulkuneuvolla Suolijärven rannalle juhannusta viettämään. Osaston
ohjelmatoimijoille ja nuorten kotkien ohjaajille Irma Niemelle ja Inkeri Angelinille annettiin
avustusta heidän Norjan matkaansa varten. (Nuoriso-osasto 19.3., 17.6.1957). 

Yhdistyksen johtokunta ja huvitoimikunta olivat jättäneet nuoriso-osastolaisille auttaa
näytelmäjaostoa ja naisjaosto ilmoitti tarvitsevansa apua illanviettojen järjestämisessä. Osasto
olevansa aulis tulemaan mukaan sekä jakamaan tilaisuuksien mainoksia (Nuoriso-osasto 25.3. ja
23.9.1957).  Sen  johdosta,  että  naisjaosto  ja  sen  toiminta  täytti  10  vuotta,  antoi  osasto
naisjaostolle  5.000.-  markkaa  käytettäväksi  jonkun  suurperheisen  äidin  lomanviettoa  varten
(Nuoriso-osasto 15.7.1957). Säilyttääkseen hyvän kosketuksen sotaväessä olevien osastolaisten
kanssa kutsui nuoriso-osasto heidät illanviettoon ja maksoi heidän osallistumisestaan aiheutuvat
matkakulut (Nuoriso-osasto 23.9.1957).

Nuorisopiirin piirisihteeri Kalevi Kallio oli esittänyt toivomuksen, että Korson  Sos.-
dem. Nuoret järjestäisivät nuorisopiirin syyskauden avajaiset lokakuun 12 päivänä 1957. Osasto
vuokrasi  koko  työväentalon  tapahtumaa  varten  ja  kerhohuoneen  tilaisuuteen  osallistuvien
yhteismajoitutukseen.  Osaston  pojat  maalasivat  kaikki  tarvittavat  julisteet  ja  kiinnittivät  ne
paikoilleen (Nuoriso-osasto 23.9.1957).

158



Vuoden  1957  vuosikertomuksessa  todettiin  osaston  toimineen  erittäin  vilkkaasti  ja
ottaneen osaa piirin henkisiin kilpailuihin. Osasto oli myös osallistunut työväentalon korjauksen
talkootöihin  ja  rahallisesti  korjauksesta  aiheutuneisiin  kustannuksiin  sekä
lämmityskustannuksiin  maksamalla  hiililaskun  sekä  antamalla  rahan-avustuksia  muihinkin
menoihin.  Narikan  valmistumisen  johdosta  nuoriso-osasto  järjesti  naisjaoston  kanssa
talkookokouksen. (Nuoriso-osasto 10.2. ja 13.3. sekä 19.3.1958.)

Nuoriso-osasto palkkasi  ohjaajakseen Herttoniemen osaston jäsenen Voitto Niemisen
kerran viikossa tapahtuvaan toimintaan (Nuoriso-osasto 10.2., 20.2. ja 13.3.1958).  Osasto oli
osallistunut Helsingin maalaiskunnan nuorisotyölautakunnan järjestämään näytelmäkilpailuun ja
saanut  toisen  palkinnon,  miespääosan  esittäjä  sai  ensimmäisen  palkinnon  parhaasta
miespääosasta. Puheenjohtaja Pauli Mänttäri kehotti yhdistyksen jäseniä käymään lukuisammin
nuorisojaoston  tilaisuuksissa  sekä  hankkimaan  lisää  jäseniä  jaostoon  ja  soittokuntaan.
Antaakseen  Korson  Nuorille  Kotkille  mahdollisuuden  tutustua  nuoriso-osaston  toimintaan
osasto antoi näille oikeuden valita keskuudestaan kaksi edustajaa nuoriso-osaston johtokuntaan.
Osasto järjesti Uudenmaan Nuoret Kotkat piirijärjestön hiihtokilpailut Korsossa ja lahjoitti piirin
mestaruushiihtojen jokaiseen sarjaan yhdet palkinnot. Tätä yhteistyötä pidettiin merkittävänä.
(Nuoriso-osasto 19.3.1958).

Nuoriso-osasto  oli  saanut  Helsingin  mlk:n  nuorisomäärärahaa,  mutta  pääasiallisin
tulolähde oli tanssiaiset, joissa yleisimmin tanssimusiikista huolehtivat osaston pojat soittamalla
äänilevyjä.

Osaston kansantanhujen ja näytelmien ohjaajana toimi kunnan nuoriso-ohjaaja Martti
Varpainen.  Nuoriso-osastojen  teatteripäiviin  osasto  osallistui  näytelmällä  ”Lyylikki”  ja  sai
kolmannen  sijan.  Nuorisotyölautakunnan  järjestämissä  henkisissä  kilpailuissa  Hiekkaharjun
koululla samalla näytelmällä osasto sai toisen sijan. Hyvinkäällä pidetyissä nuoriso-osastojen
henkisiin kilpailuihin osallistui korsolaisista T. Peltomäki tyttöjen yksinlauluun, Kalevi Pekkola
ja Pauli Mänttäri soitinmusiikkiin, lausuntaan Inkeri Angelin, valokuvaukseen Pauli Mänttäri
sekä kansantanhuihin oma kansantanhuryhmä. Osanottajina oli kaikkiaan 14 nuoriso-osastoa.
Korsolaiset  pärjäsivät  kohtuullisesti,  valokuvauksessa  tuli  ensimmäinen  sija  (Nuoriso-osasto
9.4.1959).  Saamiensa  voittojen  johdosta  järjesti  nuoriso-osasto  työväentalossa  15.3.1959
illanvieton,  jossa  yhdistyksen  väelle  osasto  esitti  maalaiskunnan  näytelmäkilpailuissa  toisen
sijan saavuttaneen ”Lyylikin”.  Tarkoitus oli haudata ”Lyylikki” sen esityksen jälkeen, mutta
ukkoyhdistys  pyysi  esittämään  sen  uudelleen.  ”Lyylikin”  esittäminen  ei  ollut  taloudellisesti
edullista ja sen vuoksi osaston rahastonhoitaja ”katseli vähän kieroon”.

Osasto  harrasti  varsin  tiivistä  yhteistyötä  Tikkurilan  ja  Puistolan  nuoriso-osastojen
kanssa. Tukeakseen nuorten kotkien toiminnan laajentamista lupautui puheenjohtaja P. Mänttäri
ohjaamaan  Nuorten  Kotkien  kisälliryhmän  laulu-  ja  esiintymisharjoittelua  (Nuoriso-osasto
9.4.1959).  

Kalevi  Alén,  joka  oli  nuoriso-osaston  edusjana  Sos.-dem.  Nuorisoliiton
liittokokouksessa  Lahdessa  toukokuussa  1959,  antoi  selostuksensa  osaston  kokouksessa
25.5.1959. Selostuksessaan hän totesi SSN:n liittokokouksessa rikotun mitä räikeimmällä tavalla
sääntöjä ja kokousedustajin valtakirjan tarkastuksen olleen alusta alkaen täysin laitonta. Osaston
kokouksen osanottajat paheksuivat liittokokouksen kulkua ja siinä tehtyjä päätöksiä ja katsoivat,
että kokousmenettelyjen johdosta laittomaksi tullutta liittoa ei osasto tule missään muodossa
tukemaan, vaan hoitaa omat yhteytensä ainoastaan puoluelinjalla olevaan Uudenmaan Sos.dem.
Nuorisopiiriin.  Päätöksessään nuoriso-osasto noudatti  työväenyhdistyksen omaksumaa linjaa.
(Yhdistys  9.6.1959.)  Kun  Lahdessa  SDP:n  oppositiolinja  kaappasi  nuorisoliiton  haltuunsa,
nuoriso-osasto  12.6.1959  erosi  Sos.-dem.  Työläisnuorisoliitosta  ja  liittyi  Sos.-dem.  Nuorten
Keskusliittoon.  Yksimielisesti  valittiin  Kaisu  Myyrä  edustamaan  Korson  Sos.-dem.  Nuoria
Porissa pidettävässä Sos.-dem. Nuorten Keskusliiton perustavassa kokouksessa.
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Asiaa ei jätetty yksinomaan osaston sisäiseksi kokouksessa tehdyn toteamiseksi, vaan
osaston puolesta Erkki Kämäräinen kirjoitti lehtitekstin ja lehteen pantiin vielä erillinen osaston
ilmoitus siitä, että Korson Sos.-dem. Nuoret on eronnut SSN:stä ja liittyy perustettavaan uuteen
nuorisoliittoon. (Nuoriso-osasto 2.8.1959.)

Toiminnan  jatkuessa  entisenlaisena  tehtiin  retkiä  Suolijärvelle  ja  otettiin  osaa
maalaiskunnan nuorisokilpaan, missä mm. Seppo Paakkunainen soitti viulua ja Pauli Mänttäri
otti  osaa  valokuvauskilpailuun.  Osaston  toimintaan  otettiin  mukaan  myös  askartelu.  SNK:n
järjestämille osasto-ohjaajien kurssille Pajulahteen lähetettiin kaksi osanottajaa.  Jäsenten häitä
juhlittiin  työväentalossa.  Saatiin  nuorisotyölautakunnalta  ja  sivistystyölautakunnalta
avustusrahaa ja liityttiin Sos.-dem. Raittiusliiton jäseneksi vuoden 1960 alusta lukien (Nuoriso-
osasto  14.12.1959).  Vuoden  1959  toimintakertomuksessa  mainitaan  osastolaisten  olleen
ahkerasti toiminnassa mukana osallistumalla näytelmä-, henkisiin- ja taitomestaruuskilpailuihin
päästen varsin tyydyttäville sijoille. Muutama henkilö oli osallistunut Helsingin Sos.-dem. Piirin
mukana Tukholman matkaan ja Suolijärven leirialueelle oli tehty hauskoja retkiä. Puolueen 60-
vuotisjuhlien  ohjelman suoritukseen olivat  muutamat  osastolaiset  osallistuneet.  Osasto vihki
oman lippunsa työväentalossa pidetyssä juhlassa 14.2.1960 sekä asetti Kalevi Alénin omaksi
kunnallisvaaliehdokkaakseen. 

Vuoden  1961  aikana  oli  osastolla  varoja  niin  paljon,  että  se  saattoi  palkata
toiminnanohjaajaksi  Kerttu  Tarsan.  Osaston  kisällitärryhmälle  hankittiin  lauluja   ja
esiintymispuvut.  Nähtävästi  kisällittärien  ryhmässä  oli  ”ristivetoa”,  koska Irma Niemelle oli
9.5.1961 annettu valtuudet ”pitää kisällittäret koossa hinnalla millä hyvänsä”. (Nuoriso-osasto
29.3. ja 5.4. ja 25.4.1961.)

Äitienpäivän juhla järjestettiin ja puhujaksi kutsuttiin rovasti Otto Weckström.  Osasto
pyysi  Korson  Nuorilta  Kotkilta  avustusta  äitien  päivän  juhlaohjelman  suorittamisessa.
Tilaisuudessa lauloivat Korson Kotka-poikien kisällit ja nuoriso-osaston kisällittäret. Naisjaosto
maksoi  laskun.  Sosiaalilautakunnan  antaman  avustuksen  myötä  osasto  saattoi  lähettää  2-6
hengen nuorisoryhmän Länsi-Saksassa heinäkuussa pidettyyn Pohjolan nuorison leireille 

Tanhurinteen käyttämistä päivätanssien järjestämiseen nuoriso-osasto pyysi yhdistyksen
johtokunnalta  luvan.  Osasto  järjesti  työväentalolla  rukouslauantaina  13.5.1961  illanvieton
teemalla ”Nuoriso pois raitilta hyvien harrastusten pariin”. Jotta saataisiin tuoduksi uusia tuulia
nuorisolle,  tilaisuuden  puhujaksi  kutsuttiin  Ylioppilaslehden  päätoimittaja    Arvo  Salo.
(Nuoriso-osasto 5.4.1961.)

Kun  Tanhurinteellä  olivat  vapunaaton  tanssiaiset,  järjesti  nuoriso-osasto
pitkämatkalaisille  majoituksen työväentalolla.  Siitä osasto sai  tuloja lähes 10.000.-  markkaa.
Niillä  rahoilla  osasto  osti  tupakkaa  ja  kahvia  toukokuussa  pidettyjen  juhlien  ravintolaan.
(Nuoriso-osasto 2.5.1961.) 

Uudet  SDP:n  jäsenjärjestösäännöt  hyväksyttiin  16.1.1963,  jolloin  osasto  tuli  myös
kunnallisjärjestön jäseneksi.  Osasto päätti järjestää tanssi- käytöksen opetuksen kurssin. Sitä
varten se anoi nuorisotyölautakunnalta apurahaa. Tanssikurssi saatiin järjestetyksi Tanhurinteen
lavalla.  Työväenyhdistys  antoi   siihen  350.-  markan  avustusrahan.  (Nuoriso-osasto  23.1.,
2.2.1963.)

Osastolaiset viettivät yhden viikonlopun Vihdin nuoriso-osaston vieraina ja osallistuivat
samalla SNK:n Uudenmaan piirin hiihtokilpailuihin. (Nuoriso-osasto 2.2.1961.)

Tämän jälkeen ei ole ollut löydettävissä kokouksen pöytäkirjoja tai muita asiakirjoja,
oista olisi voinut arvioida nuoriso-osaston toimintaa. 

Nykynuoret tekevät itse

Yhdistyksen johtokunnassa 18.12.1967 keskusteltiin nuorisotoiminnan elvyttämisestä ja
todettiin  asialla  olevan  kiire.  Jotta  asiassa  päästäisiin  eteenpäin,  kutsuttiin  johtokunnan
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kokoukseen  14.1.1968  eräitä  nuoria  keskustelemaan  nuorisotoiminnan  järjestämisestä
tarkoituksena perustaa nuoriso-osasto. Kutsua olivat noudattaneet Rolf Söderlund, Hannu Rajala
ja  Teppo  Parikka.  Keskustelun  aluksi  johtokunnan  puheenjohtaja  Kalevi  Alén alusti  asian.
Parituntisen keskustelun jälkeen todettiin,  ettei  nykynuoriso ole valmis astumaan puhtaaseen
pöytään, vaan se haluaa itse tehdä ja luoda jotakin. Nuorten mielestä ’vanhat uskovat, että se
mitä  he  ovat  luoneet,  on  parasta.’  Asian  eteenpäin  kehittämiseksi  valittiin  toimikunta,   R.
Söderlund,  T.  Parikka ja  H.  Rajala,  tutkimaan  ja  tarkastelemaan  tilannetta  sekä kutsumaan
nuoria tilaisuuteen, jossa asiasta päätettäisiin.   Tilaisuus oli pidetty ja nuorisojaosto perustettu,
koska yhdistyksen johtokunnan lisäjäseneksi nuorisojaostosta oli kutsuttu Ensio Sipronen.

1960-luvun lopulla  sosialidemokraattisen  puolueen  nuorisotyö  alkoi  tehostua.  Se  sai
myös  uusia  tuulahduksia  nuorten  toiminnassa  aikaan.  Uudet  tulokkaat,  joita  silloin  virtasi
nuorisotyöhön, olivat ajatuksiltaan jyrkempiä.  Syntyi  liikehdintää,  josta hieman myöhemmin
ruvettiin  käyttämään  nimitystä  pälkäneläisyys.  Se  tahtoi  erottua  ”tannerilaisuudesta”  ja
”pitsinkiläisyydestä”. 

Tähän aikaan nuoriso-osaston ohjelmassa toiminnallinen harrastus jäi vähäisemmälle. Se
suuntautui  enemmän  teoreettisten  asioiden  pohdiskeluun  ja  jätti  vähemmälle  esittävän  ja
harrastustoiminnan.  Nuoriso-osasto  noudatti  toiminnassaan  SNK:n  keskeisiä  pyrkimyksiä
poliittisen  demokratian  kehittämiseksi,  kapitalistisen  talousjärjestelmän  muuttamiseksi
sosialistiseksi  sekä  kansainvälisen  yhteisymmärryksen  ja  turvallisuuden  lisäämiseksi.  SNK
ilmoitti olevansa radikaalia sosialismia edistävä voima, emäpuolueen omatunto, joka jatkuvasti
muistuttaa  puoluetta  sosialistisesta  perusluonteesta  sekä  työn  ja  pääoman  välisen
sovittamattoman ristiriidan ratkaisemisesta. 

Korson  Sos.-dem.  Nuoret  valmistautui  vuoden  1972  kunnallisvaaleihin  järjestämällä
vuoden  1971  aikana  toimintakampanjoita,  joissa  valtuutettu  Teppo  Parikka puhui
sosialidemokraattisesta nuorisopolitiikasta otsikolla ”Kun nuoriso lähtee liikkeelle”. Tarkoitus
oli saada nuoriso kiinnostumaan sosialistisesta työväenliikkeestä ja nuorisopolitiikasta.  Teppo
pääsi  myös  toiselle  valtuustokaudelle  ja  ilmoitti  siinä  nuoriso-osaston  Punasolu-lehdelle
antamassaan  haastattelussa  keskittyvänsä  kunnallispolitiikassaan  auntotuotantoon,
suunnittelupolitiikkaa ja liikenteeseen. 

Vuoden 1971 nuoriso-osasto piti  kokouksiaan Tanhurinteen torpalla.  Kokouskutsujen
toimittaminen  tapahtui  joko  puhelinkutsuna  tai  kirjeitse  jokaiselle.  Kokouksessa  27.5.1971
todettiin  syksyn  ja  talvikauden  toiminnan  olleen  vilkasta  heikoista  voimista  huolimatta.
Opintoryhmässä  oli  talven  aikana  käytetty  lähdeaineistona  ”Johdatusta  marxilaiseen
kansantaloustieteeseen”.  Kesän  aikana  oli  tarkoitus  osallistua  SNK:n  kesätapahtumaan
Mikkelissä ja SNK:n Uudenmaan piirin kesätapahtumaan Rusutjärvellä.  Osaston opintokerholla
oli  kunnallispolitiikan  peruskoulussa viisi  kurssijaksoa.  Raittiusseura  Korson Säteelle  tehtiin
ehdotus yhteisen tilaisuuden järjestämiseksi (Nuoriso-osasto 28.9. ja 30.8.1971). Korson Sos.-
dem. Nuorten 10.11.1971 pidetyssä tilaisuudessa olivat olleet esiintymässä SNK:n Helsingin
ohjelmaryhmä kutsuttuna.

Vuonna 1972 käytiin kouludemokratian merkeissä kouluneuvostojen vaaleja. Nuoriso-
osasto  paneutui  merkittävästi  Korson  yhteiskoulussa  helmikuussa  1972  pidettyihin
kouluneuvostovaaleihin.  Punasolu, jonka toimituskunta oli  Jouko Astor, Anne Koutio ja Juhani
Kojonen sekä  Leena  Alén,  painotti  kouluneuvostovaalien  olevan  luettavissa  poliittisiin
vaaleihin,  joissa  porvarilliset  piirit  pyrkivät  vähättelemään  ja  peittämään  omia  poliittisia
kantojaan.  Kouluneuvoston  työn  tavoitteista  puhuessaan  lehtinen  vaati  luokkakokoa
alennettavaksi  40:stä  25:een  ja  lukukausimaksujen  alentamista  sekä  annettavaksi  laajempaa
yhteiskunnallisten asioiden opettamista. (Punasolu 9/72, 11–12/72.) 

Teppo  Parikka kirjoitti  Punasolussa  9/72  vasemmiston  yhteistyöstä  ja  mainitsi
työväenliikkeellä,  niin  ammatillisella  kuin  poliittisellakin,  olevan  paljon  yhteisiä  tavoitteita.
Vasemmiston  yhteistyön  on  kuitenkin  perustuttava  molempien  poliittisten  pääsuuntausten
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järjestöllisen  itsenäisyyden  kunnioittamiseen.  Hän  totesi  työväenliikkeen  järjestöpoliittisessa
työssä  olevan  mukana  nousukkaita,  eduntavoittelijoita,  jotka  kalastelevat  itselleen  poliittisia
irtopisteitä.  Antikommunistiset  sosialidemokraatit  tai  antisosialidemokraattiset  kommunistit
eivät  hänen  mielestään  palvele  yhteistä  asiaa.  On  pyrittävä  järjestölliseen  yhteistyöhön
asettamatta sille esteitä. 

Samaa aihetta jatkettiin  Punasolu-lehdessä 11-12/72. Kirjoituksen johdosta (Punasolu
9/72)  oli  Korson  Demokraattiset  Nuoret  ottanut  yhteyttä  sos.-dem.  nuoriin  ja  ehdottanut
yhteistyötä  lastensairaalan  kampanjan  ja  EEC-vastaisen  taistelun  aikana.  Vietnamiin
rakennettavan lastensairaalan vuoksi suoritettaisiin rahan keräystä ja EEC:tä vastaan kerättäisiin
nimiä  kansalaisadressiin.  Ensimmäisessä  yhteydenotossa,  johon  osallistui  Korson
Demokraattisista  Nuorista  kaksi  ja  Korson  Sos.-dem.  Nuorista  kaksi  edustajaa,  sovittiin
työmenetelmistä ja –vuoroista. Toimikuntaa laajennettiin vielä Korson yhteiskoulun teinikunnan
kahdella  edustajalla.  Toimikunta  aikoi  järjestää  kaksi  tilaisuutta,  toinen  olisi  Korson
kansantalolla  ja  toinen  Korson  työväentalolla.  Tilaisuuksien  järjestäminen  muodostui
toimikunnalle  kuitenkin  vaikeaksi,  joten  toiminta  pysähtyi  siihen.  Yhteistä  päämäärää
”sosialismia kaipaava” -kirjoittaja toivoi kuitenkin Korson osastojen edistävän.

Osaston puheenjohtajana 1972 oli Kari Vilkman ja varapuheenjohtajana Teppo Parikka.
Osastolla oli oma monistettu useasivuinen lehtinen Punasolu vuosina 1972–1973. Lehden 1973
maaliskuun  numerossa   ”Jaculus”  kertoi  kouluneuvoston  vaalien  onnistuneen
sosialidemokraattien kannalta suotuisasti. Sosialidemokraateista oli valittu kouluneuvostoon
kaksi jäsentä, kansademokraateista yksi jäsen ja kokoomuksesta yksi jäsen. Se mahdollisti
kirjoittajan  mielestä  oppilaiden  puolelta  edellytyksiä  edistykselliseen  ja  tulokselliseen
kouluneuvostotyöskentelyyn. Punasolu  näki  kouludemokratian  toteuttamisessa  esteeksi
vapaa-ajantilojen  ja  järjestötoiminnan  ohjaajien  puutteen.  Tilaratkaisuina  olisivat
monitoimitilat parhaimpia ja niiden suunnittelussa olisi saatava järjestöjen olla mukana.

Huhtikuussa  ilmestyneessä  Punasolussa  5/73  kehotettiin  työväestöä  kerääntymään
perinteelliseen  taistelujuhlaan  Vappuna  ja  pahoitellaan  sitä,  että  sosialidemokraatit  ja
kansandemokraatit  viettävät  vappunsa  erikseen.  Kirjoittaja   (nimimerkki  –  ja  –)  toivoo
tavoitteeksi  asetettavan,  että  vuonna  1974  pidetään  yhteiset  vappujuhlat.  Hän  uskoi,  että
korsolaiset  sosialidemokraatit  ovat  valmiit  tähän.  Siitä  huolimatta,  vaikka  sinä  vuonna
marssittiin  eri  leireissä,  Punasolu  kehotti  lukijoita  liittymään  yhteiseen  rintamaan  ja
menemään Helsingin Mäntymäen tai/ja Korson Työväentalon vappujuhlaan..

Tämän ajankohdan jälkeisestä nuoriso-osaston toiminasta ei ole asiakirjoja.

Työväentalon kunnostus ja tuhoutuminen

Yhdistyksen  vuoden  1953  maaliskuun  kokouksessa  puhuttiin  kovasti  velkojen
maksamisesta,  mutta  tärkeämpänä  pidettiin  talon  perustuksen  korjaamista.  Talon
tienpuoleisen  pään  kannatuspilareitten  laitto  tuli  ajankohtaiseksi.  Työ  tehtiin  talkootyönä.
Talkoiden  toimeenpanijoiksi  ja  rakennusaineiden  hankkijoiksi  lupautuivat  Reino Eloranta,
Toivo  Paakkunainen ja  Lauri  Jokisalo,  joka  lahjoitti  talkoiden  rakennusaineet,  sementin,
sannan  yms.  Talkoot  pidettiin  sunnuntaina  ja  naisjaosto  järjesti  kahvit  ja  voileivät
talkooväelle.  Sunnuntaina pidetyissä talkoissa nostettiin työväentalon yhden sivun seinä ja
laitettiin sen alle sokkeli (Yhdistys 26.8.1954).

Naisjaoston,  huvitoimikunnan  ja  naisyhdistyksen  annettua  rahaa   rakennustöihin
voitiin  pitää  rakennustalkoot.  Nyt  rakennettiin  Arvo  Myyrän valvoessa  vuonna  1956
elokuussa  ulkorakennus  ja  syyskuussa  pidettiin  kattotalkoot  vesikaton  kunnostamiseksi.
Ulkorakennus  tehtiin  pulpettikattoiseksi.  Rakennuskustannukset  olivat  50.000.-  markkaa,
mutta  kun se tehtiin  talkoilla,  pieneni  summa 10.000.- markalla.  Johtokunnan jäsen Lauri
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Jokisalo oli  hankkinut  ulkovuorilaudat  vanhan  talon  osalle,  joten  ainoastaan  saumaripa
jouduttiin ostamaan. .(Yhdistys 14.8. ja 11.9.1956.) 

Katon  korjauksen  jälkeen  vedettiin  jonkin  aikaa  henkeä,  mutta  jo  vuonna  1957
harkittiin  työväentalon  laajentamista  ja  sitä  varten  hankittiin  Työväenyhdistysten
Takausjärjestöltä  piirustukset  ja  kustannusarvio.  Samaiselle  järjestölle  oli  aikaisemmin
annettu  3  milj.  markan  takaussitoumus.  Takaussitoumus  peruttiin  muutaman  kuukauden
kuluttua.  Laajennuksella,  joka  toteutettiin  talkoilla,  tehtiin  työväentalon  vahtimestarille
asuntoa  lisää.  Varsinainen  talo  sai  uuden  katteen,  seinät  saivat  uuden  pintalaudoituksen.
Lisärakennustöiden  materiaalista  maksettiin  Keravan Puuteollisuudelle  77.000.-,  Elannolle
70.000.- ja vielä jäi laskuja 30.000.- markan arvosta.  Pienemmässä rakennusasiassa edettiin
niin,  että  uutta  vaatesäilöä  suunnittelemaan  valittiin  rakennustoimikunta  ja  annettiin  sen
hoitaa asia kuntoon sekä pidettiin maalaustalkoot.  Ne pidettiin elo-syyskuun 1957 aikana.
Puheenjohtaja  Söderlund kiitti  kaikkia  maalaustalkoihin  osallistuneita,  mutta  erityisesti
vahtimestari  Reino  Elorantaa.  Hänen  merkittävän  panoksensa  vuoksi  johtokunta  lahjoitti
hänelle  15.000.-  markkaa.  Talkoiden  aikana  uusittiin  irtaimistoa,  juhlasalin  penkit  ja
ravintolan yleisöpöydät ja tuolit. (Yhdistys 8.1., 29.5., 14.8., 10.9. ja 13.9.1957, 14.3.1958.)

Kun lisärakentaminen oli saatu valmiiksi ja maalatuksi tarpeellisilta osilta, kiinnittyi
yhdistyksen  mielenkiinto  uusien  kaavoitussuunnitelmien  vuoksi  uuden  toimitilan
hankkimiseen, joten työväentalon jatkuvaan kunnostamiseen ei kovin paljon riittänyt aikaa ja
huomiota. Johtokunnan jäsen Arvo Allén oli kuitenkin nähnyt tarpeelliseksi, että työväentaloa
olisi  maalattava.  Hän lupautui  maalaamaan  sen  vielä  kesän  1961 aikana.  Hän sai  täyden
valtuuden asian hoitamiseksi.  (Johtokunta 31.7.1961.)  Työväentalon kattoa piti paikata ja
ikkunapuitteet maalata vuonna 1962 sekä talkoilla seuraavana vuonna taloa kunnostaa. Arvo
Myyrä kunnosti  katon ja portaat.  (Johtokunta 9.8.1961 ja 21.2.,  12.7.1963).  Työväentalon
lämmityskattilat jouduttiin vuonna 1968 uusimaan ja muutenkin tekemään korjaustehtäviä,
joihin  kuuluivat  1969  keittiön  ja  eteisen  maalaus  sekä  pienehköjä  korjauksia  talkoilla
sunnuntai-iltaisin. 

Työväentalo maalattiin vuonna 1974 ulkopuolelta ja tehtiin muitakin kunnostamisia.
Korson Eläkkeensaajien kerho halusi tulla  mukaan talkoisiin ja uudistaa keittiön kokonaan.
Eläkeläisten kerho poisti keittiöstä puuhellan, hankki tilalle sähkölevyt, joilla kahvin ja veden
keittäminen on helpompaa sekä asensi sähköpatterit keittiön lämmitystä varten ja vielä laittoi
kovaääniset kuntoon. (Johtokunta 27.8.1974.)

Korson asemakaavan valmistuttua oli työväentalon viereinen tontti merkitty  liike- ja
toimistorakennuksen alueeksi.  Kaavoitusasioihin  perehtynyt  Osmo Helenius kävi  alustavia
tunnustelukeskusteluja  tontin  omistajan  kanssa.  Keskustelujen  pohjalta  ja  kun
työväenyhdistys  oli  saanut  rahaa  Vantaan  kaupungin  kanssa  27.6.1975  tekemistään
kiinteistövaihdoista,  ehdotti  Osmo Helenius työväenyhdistyksen johtokunnalle  ostettavaksi
naapuritontti ja liitettäväksi se yhdistyksen omistamiin tontteihin yhdeksi kokonaisuudeksi.
Kun samaan aikaan Hanalassa oli myytävänä toinen jokseenkin samanhintainen kiinteistö,
jolla  oli  käyttökelpoinen  suurehko  kokous-  ja  juhlatilaksi  sopiva  rakennus,  käytiin
yhdistyksen piirissä keskustelua siitä, kumpi kiinteistö ostetaan. Keskustelujen jälkeen Osmo
Heleniuksen ajatus sai kannatuksen ja niin Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys
liitti  Vaahtera ja Vaderma uudistustiloihin viereisen Valkovuokko RN 3163,  pinta-ala n. 1500
m2 palstatilan ostettuaan sen Kauko Ikoselta ja hänen vaimoltaan Anna Ikoselta 15.8.1975
tehdyllä  kauppakirjalla  165.000.-  markan  kauppahinnasta.  Lainhuuto  saatiin  28.5.1976
Vantaan käräjäoikeudessa.

Osmo Heleniuksen perusajatus oli,  että kun Korson Sosialidemokraattinen yhdistys
ostaa työväentalon vierestä tontin, voi siihen  suunnitella uuden toimitilan,  jonka yhdistys
pystyy  rakentamaan.  Tähän  ajatukseen  sisältyi  myös  se,  että  Korson  työväentalo
kunnostetaan erinomaiseksi juhlatilaksi. 

163



Työväentaloa  ryhdyttiin  kunnostamaan.  Ulkopuolinen  maalaus  toteutettiin  vuonna
1977.  Eläkkeensaajat olivat halukkaita maalaamaan työväentalon salin tuolit, ehdolla, että
yhdistys hankkii värit.  (Johtokunta 14.10.1977.)

Parin  vuoden  kuluttua  jouduttiin  osittain  uusimaan  lämmitysverkostoa  40  vuotta
käytössä  olleen  putkiston  tilalle.  Putkiston  asennusta  suorittava  työryhmä  18.1.1979  teki
hitsaustöitä  vaihtaessaan  vuodenvaihteessa  jäätyneitä  putkia  uusiksi,  jolloin  rakennuksen
purutäytteisiin  pesiytyneestä  hitsauskipinästä  syttyi  tulipalo.  Asentajat  yrittivät  sammuttaa
palopesäkettä jauhesammuttimella, mutta tuli levisi seinän täytteiden kautta välikattoon. Se
kyti  seinän  ja  välikaton  täytteissä  palokunnan  tultua  paikalle.  Saadakseen  tulipalon
sammumaan palokunta joutui repimään auki juhlasalin seinää ja poistamaan asuntopäädystä
välikaton.  Palo  saatiin  rajatuksi  talon  eteläpäätyyn,  eteisiin  ja  keittiötiloihin.  Palo  turmeli
pahoin  toisessa  kerroksessa  olevan  talonmiehen  asunnon.  Viisihenkinen  perhe  menetti
palossa lähes koko irtaimistonsa.  (Demari 13.1.1979, Keski-Uusimaa 19.1.1979.)

Työväentalon käyttäjistä palopaikalla olivat ensimmäisten joukossa Kalle Nieminen ja
Inkeri  Kämäräinen. Nieminen   pelasti  turvaan  maalaamansa  muotokuvan  puheenjohtaja
Oskar  Engbergistä sekä  oman  muotokuvansa.  Inkeri  puolestaan  otti  turvaan  oman
Ideapajansa suojiin palon tieltä keräämänsä kunniakirjat, pokaalit ja viirit.

Palon  aiheuttamia  vahinkoja  ryhdyttiin  talkoilla  korjaamaan.  Kun  työt  aloitettiin,
pakkasta oli sisällä yhtä paljon kuin ulkonakin, kertoi työväenyhdistyksen isännöitsijä Toivo
Paakkunainen.  Talo jouduttiin  pitämään kuukauden ajan suljettuna.  Työ  edistyi  hyvien  ja
ammattitaitoisten kirvesmiesten ansiosta ripeästi. Samanaikaisesti myös sähkö- ja putkityöt
tehtiin valmiiksi. Pahiten palossa vaurioitunut talonmiehen asunto saatiin parempaan kuntoon
kuin  se  oli  aikaisemmin  ollutkaan.  (Keski-Uusimaa  22.2.1979.)  Työväenyhdistyksen  60-
vuotisjuhlat voitiin viettää uudelleen kunnostetussa työväentalossa.

Talon tultua kunnostetuksi riitti johtokunnalla ja muilla yhdistyksen jäsenillä tarmoa
käynnistää  viereisen  tontin  käytön  suunnittelu.  Asiantuntijakseen  johtokunta  pyysi
yhdistyksen jäsenen rakennusmestari Jouko Koskisen. 

Yhdistyksen  uudisrakennushanke  otettiin  1983  lopulliseen  harkintaan.  Asiaan
liittyvänä oli ratkaistava, miten talon rakentamiseen päästään ja selvitettävä kuinka se rasittaa
yhdistyksen  taloudellisia  ja  henkisiä  voimavaroja,  sekä  ratkaisussa  pyrittävä  siihen,  että
yhdistyksen normaali toiminta häiriintyy mahdollisimman vähän. Perusteellisten selvittelyjen
ja muiden ratkaisujen jälkeen päädyttiin siihen,  että työväentalo voidaan kunnostaa ja sen
jälkeen ryhtyä rakentamaan taloa, joka sai sittemmin nimen Metsotorni. 

Työväentalon  säilyttämispäätöksen  jälkeen  taloon  tehtiin  vuonna  1984-1985  wc-
järjestelyt,  uusittiin vesikatto ja liitettiin talo kaukolämmityksen piiriin.  Näillä korjauksilla
taattiin työväentalon olemassaolo jatkossakin. Lisäksi oli lähiaikoina tarkoitus suorittaa talon
ulkomaalaus ja tontin pintavesien poisjohtaminen.  (Jouko Koskinen Eespäin 2/86.)

Jouko  Koskinen teki  johtokunnan  pyynnöstä  talon  korjaussuunnitelmat,  joiden
mukaan työ tehtiin. Työväentaloa kunnostettiin talkoilla  kesäisin, kun sen käyttö oli vähäistä.
Toivo Paakkunainen puutöiden asiantuntijana oli sanomassa, kuinka mikin paikka tehdään.
Usein hänellä olivat mm. apulaisina Yrjö Kilpiniemi, Visa Tammi, Eelis Laitinen ja Jouko
Koskinen. Työväentalo maalattiin ulkopuolelta 1987 aikana talkoilla, siistittiin ympäristö ja
istutettiin kasvit.  Talon kunnostamiseksi tehtiin remonttisuunnitelma ja –piirustukset, jotka
sisälsivät salin sisäpuolisen paneelauksen, listoituksen, seinien ja katon sekä ikkunapuitteiden
maalauksen, valaistuksen uusimisen, eteisen ulko-oven uusimisen, tuulikaapin teon ja lattian
korjauksen sekä aulan lattian korjauksen. Vuoden 1988 kesällä uudistettiin varsinainen sali
sisäpinnoiltaan ja vuonna 1989 eteinen ja kahvihuone saatettiin vastaamaan ajan vaatimuksia.

Salin  kunnostamista  toteutettaessa  havaittiin  roudan  tehneen  tehtäviään  pilareitten
kautta siten, että lattia oli vähän töyryllä. Mietittiin tarvitsisiko sille tehdä jotakin, mutta sitä
ei pidetty niin oleellisena, koska se oli palvellut hyvin siihen asti. Lattia hiottiin hienoksi ja
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lakattiin ja siitä tuli tosi upea. Työväentalo sai uuden ilmeen. Talo oli sisäpuolelta maalattu,
lattia  höylätty  ja  lakattu.   Ikkunaverhot  uusittiin,  otettiin  tummat  vahvat  verhot.  Samasta
kankaasta  tulivat  myös  näyttämön  esirippuverhot.  Talkoilla  kunnostettiin  salin  penkit.
Seuraavana olivat keittiön muutostyöt. Siinä purettiin mm. osa piippua pois. Keittiö saatiin
tosi hyvään ja upeaan kuntoon.  Remonttia jatkettiin vuosittain ihan 90-luvulle asti. Näin talo
oli korjattu viimeistä piirtoa myöten. Kunnostustyöt maksoivat n. 95.000.- markkaa.  (Jouko
Koskisen,  Eelis  Laitisen  ja  Visa  Tammen  haastattelut  2004  sekä  Toivo  Paakkunaisen
videohaastattelu, Demari 14.7.1988.)

Yhdistyksen  todella  suureksi  voimanponnistukseksi  muodostuivat  Kiinteistö  Oy
Metrotornin  toteuttaminen  ja  työväentalon  kunnostaminen.  Metsotornin  rakennustyöt
aloitettiin maanrakennustöillä lokakuussa 1986 ja lokakuun puolivälissä 1987 – kaksi viikkoa
etuajassa  –  oli  upea  Korson  nykyaikaisin  liike-  ja  toimistotalo  valmis.  Taloon  olo  saatu
vakavaraisia  vuokralaisia.  Kiitosta  ansaitsivat  yhtiön  ensimmäinen  toimitusjohtaja  Osmo
Helenius,  yhtiön  hallituksen  puheenjohtaja,  urakointijohtaja  Jouko  Koskinen ja  yhtiön
hallitus  kokonaisuudessaan.  Vanha  työväentalo  kohentui  niin  ulkoa  kuin  sisältä  ja
tarpeettomiksi käyneet kylkiäiset purettiin ja tehtiin pysäköintitiloja reunaistutuksineen ennen
talven tuloa. Tämän jälkeen edessä olivatkin tarkan markan vuodet. Oli odotettavissa, että
seuraavat  kymmenkunta  vuotta  ovat  yhdistykselle  taloudellisesti  kireitä.  Metsotorni  oli
rakennettu,  mutta lainat, korot ja kuoletukset olivat vaatimassa yhdistysväen panosta, jopa
henkisiä ja ruumiillisia voimavaroja. 

Perjantai-iltana  9.11.1990  Vantaan  palokunta  sai  hälytyksen  Korson  työväentalon
palosta. Viereisen ravintolan henkilökunta oli yrittänyt alkusammutusta vaahtosammuttimilla
ja  vesiämpäreillä.  Tultuaan  paikalle  palokunta  oli  saamassa  tulen  rajoitetuksi.  Sitten  palo
korkeassa  näyttämörakenteessa,  joka  muodosti  voimakkaan  vetohormin,  voimistui
räjähdysmäisesti  niin,  ettei  sille  voinut  mitään.  Koko talo  oli  kauttaaltaan  liekeissä,  katto
romahti  alas.  Työväentalo  paloi  kivijalkaa  myöten.  Myöhemmin  tulipalo  todettiin
tuhopoltoksi. Palo ei vaatinut ihmisuhreja. Työväentalon tuhoutuminen oli lähes ylikäymätön
onnettomuus  työväenyhdistykselle.  Siitä  haluttiin  kuitenkin  päästä  ylitse  ja  suunnitella
tulevaisuutta ja uutta julkista toimintatilaa yhdistyksen käyttöön. Koska yhdistyksen tontilla
oli  rakennusoikeutta  810  krsm2,  pyrittiin  saamaan  rakennuskaavaan  muutos,  että
rakennusoikeus  voitaisiin  nostaa  1.500  krsm2.  Siihen,  mihin  kokoontumistilat  voidaan  ja
pyritään rakentamaan oli  kaksi vaihtoehtoa joko työväentalon vanhalle paikalle tai  vapaa-
aikatilojen yhteyteen kirkon ja aseman välille. Vasta kaava- ja rahoitustilanteen selvitysten
jälkeen olisi mahdollisuus ryhtyä keskustelemaan rakennusmahdollisuuksien toteuttamisesta.
(Yhdistys 15.1.1991, Toimintakertomus 1990.)

Uudet toimitilat oli ehditty rakentaa Metsotorniin, jonne oli vähäinen osa arkistosta
siirretty, mutta sen tilat eivät korvanneet työväentaloa. Talon tuhoutuminen oli kauhea hetki
yhdistyksen  jäsenistölle.  Surtiin  satoja  menetettyjä  talkootyötunteja,  mutta  ennen  kaikkea
sitä, kuinka suuri arvo työväentalolla oli sadoille ihmisille, jotka olivat uurastaneet ja tehneet
sitä, ja luoneet työväentalon hengen osallistuessaan siellä tapahtuneeseen toimintaan.   

Korson työväentalon tuhon mukana paloi korvaamatonta arkisto- ja muuta materiaalia
menneiltä ajoilta. Osmo Heleniuksen mielestä siinä mukana meni eräs osa Korson hengestä.
Hengestä, joka oli korsolaisille yhdistävänä tekijänä vuosikymmenien ajan. Työväentalolle
oli  tultu  keskustelemaan  yhteiskunnallisista  asioista,  osallistumaan  yhdistystoimintaan,
voimistelemaan ja urheilemaan, valmistamaan esityksiä ja esittämään valmista,  viettämään
vapaa-aikaa; olemaan yhteiskunnan täysipainoisia jäseniä. 
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Tanhurinne

Kiinteistön hankinta 

Kun  Helsingin  maalaiskunta  ryhtyi  1950-luvulla  suunnittelemaan  Korson  alueelle
rakennuskaavaa,  maalaiskunnan  aluesuunnittelulautakunnan  jäsen  Osmo  Helenius selosti
yhdistyksen kokoukselle 14.3.1958 karttapohjaisesti Korson aluesuunnittelua. Suunnitelman
mukaisesti  alueelle  oli  tuleva  pienteollisuusaluetta  ja  yhdistys  joutuisi  luovuttamaan
tontistaan maata tietä varten. Silloin katsottiin, ettei yhdistys lähde valittamaan suunnitelmista
maanluovutuksen  takia,  mutta  mikäli  myöhemmin  aluesuunnittelu  tulisi  koskemaan
yhdistyksen rakennuksia, tulisi yhdistys esittämään korvausvaatimuksia niiden osalta. Jotta
yhdistys olisi riittävästi varautunut Korson alueen tulevan kaavan mahdollisesti tapahtuviin
muutoksiin,  annettiin  Arvo  Myyrän tehtäväksi  ryhtyä  kehittelemään  yhdistyksen
rakennusasioita. (Johtokunta 24.2., 4.4.1957, Yhdistys 14.3.1958.)

 Sittemmin alueelle laaditun asemakaavan mukaisesti työväentalon alue olisi jäänyt
tiealueeksi. Koska näin työväenyhdistyksen toimipaikkaa, työväentaloa, ei olisi voitu käyttää,
työväenyhdistyksen  jatkovuosikokous  22.3.1959  kehotti  johtokuntaa  ryhtymään
toimenpiteisiin  uuden  tontin  löytämiseksi  työväentalon  rakentamista  varten.  Koska
johtokunnalle oli annettu kiireinen tehtävä, valitsi johtokunta puheenjohtajan O. Söderlundin,
varapuheenjohtajan T. Lahtisen, rahastonhoitaja T. Paakkunaisen sekä johtokunnan jäsenen
Arvo Myyrän toimikuntaan, joka hoitaa ja valmistelee tarjolla olevia maa-alueita koskevia
kysymyksiä niin maanomistajain kuin myös viranomaisten kanssa sekä tunnustelee laina- ym.
rahoitusasioita (Johtokunta 21.4.1959).  Johtokunnan jäsen Arvo Myyrä saamansa valtuuden
mukaisesti  neuvotteli  Tallbergin  perikunnan kanssa Rosenbergin  alueella  sijaitsevan maa-
alueen  hankkimisesta  työväenyhdistyksen  omistukseen.  Toukokuussa  (12.5.)  annettiin
johtokunnalle oikeus ostaa maakiinteistö ja hankkia 10 miljoonaan markkaan saakka kiinnitys
yhdistyksen omistamaan kiinteistöön.  Yhdistyksellä ei ollut rahaa maa-alueen ostoon, mutta
ei ollut velkaakaan. Tontin kaupantekoa varten johtokunta hankki tilapäisluottoa 300.000.-
markkaa  siten,  että  johtokunnan  jäsenet  Tuomas  Lahtinen,  Toivo  Paakkunainen,  Osvald
Söderlund ja Arvo Myyrä yhteisvastuullisesti ottivat sen ja luovuttivat yhdistyksen käyttöön
kolmen  kuukauden  ajaksi  (Johtokunta  12.6.1959).  Lainaneuvottelut  HTS-pankin  ja
Vakuutusyhtiö  Kansan  kanssa  onnistuivat  ja  rahoitus  saatiin  järjestymään  siten,  että
johtokunnan jäsenet - puheenjohtaja Osvald Torsten Söderlund, varapuheenjohtaja Tuomas
Lahtinen, sihteeri Katariina Voitto Myyrä, rahastonhoitaja Toivo Paakkunainen, varasihteeri
Erkki Kämäräinen,  ja muut jäsenet Kerttu Kettunen, Tyyne Koivulahti, Kalevi Alén, Arvo
Myyrä,  Yrjö  Korpelainen - kirjoittivat  omakohtaisen  velkasitoumuksen,  jonka  perusteella
Suomen  Työväen  Säästöpankki  antoi  lainan.  Sen  turvin  Korson  Työväenyhdistys  osti
17.6.1959 Aktiebolaget Kervo Tegelbrukilta Helsingin maalaiskunnan Ali-Keravan kylästä
RN 8186  6.000 m2 kiinteistön, jolle annettiin nimi Tanhurinne. Yhdistyksen kuukausikokous
käsitteli  asian  8.9.1959,  hyväksyi  uudeksi  toimipaikaksi  ostetun  tilan,  ja  kehotti
loppuunsaattamaan 2.100.000.- markan hintaisen kiinteistökaupan sekä 10.11.1959 hyväksyi
tanssilavan rakentamisen ja sitä varten tehtäväksi tarpeelliset suunnitelmat. 

Tanhurinteen  tanssipaviljongin  rakennussuunnitelmien  täysin  toteuttamiseksi
yhdistyksen  nimenkirjoittajat  tiedustelivat  pankista  lisälainaa.  Helsingin  Työväen
Säästöpankki asetti kuitenkin ehdoksi, että 2.000.000.- markan lainan vakuudeksi tarjotun ja
kiinnitetyn velkakirjan (No 3) lisäksi tulisi olla henkilötakuita. Koska muuten ei asiassa olisi
päästy  eteenpäin,  hyväksyi  johtokunta  ehdon,  nosti  lainan  ja  antoi  vakuudeksi  kyseisen
velkakirjan.  Velkakirjan  lisäksi  vaaditun  henkilötakauksen  sitoutuivat  vastaamaan  kukin
seuraava johtokunnan jäsen yhtä suurelta osalta: O. Söderlund, A. Allén, T. Paakkunainen, A.
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Myyrä,  K.  Alén,  A.  Kettinen ja  T.  Lahtinen,  O.  Leimola ja  M.  Sellmer.  (Johtokunta
7.4.1960.)

Toivo  Paakkunainen,  joka  oli  vuonna  1959  yhdistyksen  rahastonhoitaja,  kertoi
haastattelussaan Tanhurinteen tontin hankkimisesta: ”Olin Tanhurinne-asiassa mukana koko
ajan. Myyrän Arvo teki siinä arvokasta työtä. Keravalla oli Kervo Tegelbruk, jonka maa oli
myytävänä.  Asia  oli  annettu  tuomari  Godenhjelmille.  Myyrän  Arvo oli  käynyt  siellä
alustavasti kysymässä, voisiko siitä saada tontin. Godenhjelm oli sanonut, että kyllä siitäkin
myydään. Pidettiin kokous ja kun kaupantekoon pitää olla kaksi henkilöä, joilla on oikeus
nimenkirjoitukseen, pantiin Söderlund ja minut kauppaa tekemään. Käytiin Manun (STS:n
johtaja Mauno Koivisto)  luona kysymässä,  onko meillä  mahdollisuus  saada tontin ostoon
rahaa.  Hän  katseli  karttoja,  jotka  olivat  mukanamme.  Pankin  kamreeri  tuli  mukaan  ja
ihmetteli,  onko tontti  noin lähellä asemaa. Jos noin on, sehän ostettava heti  pois. Kun oli
tietoa,  että  saadaan  rahaa,  mentiin  Godenhjelmin luokse.  Tieto  tontista  oli  tihkunut
Kammoselle  ja  muille.  He  olivat  menneet  Godenhjelmin luokse  ja  tarjonneet  enemmän
hintaa, kuin oli Arvon kanssa sovittu. Hän oli ilmoittanut, että herrat ovat myöhässä. Vasta
sitten, jos Myyrä ei tule sovittuun aikaan, saavat herrat asiasta ottaa kantaa. Me menimme
Godenhjelmin  luokse  ja  esitimme  asian.  Hän  kutsui  sihteerinsä,  joka  oli
pikakirjoitustaitoinen. Hän saneli kaupanehdot ja sihteeri kirjoitti. Ei mennyt enempää kuin
10 minuuttia, niin kauppakirja tuli valmiina, jonka me allekirjoitimme. Jos Godenhjelm ei
olisi  pitänyt  puhettaan,  olisi  maa  mennyt  korsolaisille  porvareille.  Sitten  myöhemmin
ostimme punaisen torpan alueen.

Avajaiset olivat juhannusaattona 19.6.1960, yleisöä yli  500 henkeä. Avajaispäivänä
oli  Keravan  Työväenyhdistyksen  soittokunta  soittamassa.  Seuraavana  päivänä  oli
harjannostajaispäivä  ja  silloin  oli  minun  puhe.  Mie  kirjoitin  sen  ja  poika  oli  käynyt
oppikoulun. Hän tarkasti sen ja stilisoi, vain yksi sana muutettiin.” 

Arvo  Myyrä tilasi  professori,  arkkitehti  Matti  Aaltoselta (hänen  isänsä  oli
akateemikko  Väinö  Aaltonen)  tanssilavan  piirustukset  Arvo  Myyrän tehtäväksi  annettiin
muutoin  hoitaa  tanssipaviljongin  rakentamisessa  tarpeelliset  toimenpiteet.  (Johtokunta
18.11.1959.) 

Suunnitelmat ja piirustukset

Tanssipaviljonki

Talvella  1960  työväenyhdistys  perusti  Tanhurinteen  rakennustoimikunnan,  johon
kuuluivat Arvo Myyrä puheenjohtajana, Osmo Serri sihteerinä ja jäseninä Osvald Söderlund,
Antti Kettinen, Olavi Leimola, Osmo Helenius, Toivo Paakkunainen ja Veikko Hakkarainen.
Toimikunta  piti  ensimmäisen  kokouksensa  15.2.1960.  Kokouksessa  setvittiin,  ettei
rakennustöitä voi yksinomaan talkoilla tehdä, vaan niitä on annettava ulkopuolisille urakalla
tehtäviksi. Tanhurinteellä oli suuri kuusipuumetsä. Kiinteistön metsän kaataminen tukeiksi ja
rakennuspuuksi  annettiin  urakalla  tehtäväksi.  Puut  kaadettiin  ja  sahattiin  sirkkelisahalla.
Pohjatyöt  ym.  olivat  yhteensä  750.000.-  markkaa.  Tanhurinteen  rakennuskustannukset
maatöineen olivat 3.669.579.- markkaa. Lisäksi oli hankittu piirustukset ja tehty kaivo, joista
kustannukset olivat yhteensä 158.000.- markkaa. (Yhdistys 27.4.1960.)

Tulojen  hankkimiseksi  työväentalon  rakentamista  varten  päätettiin  tuloa  tuovaksi
lähteeksi rakentaa ensin tanssipaviljonki. Professori Matti Aaltosen tekemät tanssipaviljongin
piirustukset  valmistuivat  15.7.1959.   Tanssipaviljonki  oli  sijoitettu  Tanhurinne-tontin
luoteiskulmaan niin, että se muodosti suorakulman, jonka itäisessä osassa oli tassilava, sen
pohjoispuolella  tarjoiluhuone ja keittiö  sekä siitä  itään päin kahvila.  Rakennuslupa saatiin
pian,   varsinaiset  työt  toteutettiin  nopeasti  ja  harjannostajaiset  pidettiin  30.5.1960.  Arvo
Myyrä oli  ”isäntänä”  tanssilavan  rakentamisessa  1960-luvun  alussa  haaveenaan  saada
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Tanhurinteelle  rakennetuksi  uusi,  nykyaikainen  työväentalo.  Tanhurinteen  rakentamis-
kunnostamis- ja maantasaustalkoissa olivat työväenyhdistyksen jäsenet innokkaasti. Erityisen
voimakkaan panoksen antoi Kaisu Myyrä. Hän oli monien muiden ohella talkoissa ja huolehti
ravintolatoiminnasta. Paviljongin vihkiäiset pidettiin 20.6.1960. Tanssipaviljongin näyttämö
saatiin valmiiksi huhtikuussa 1961 ja ruvettiin kunnostamaan keittiötä, johon Martti Sellmer
hankki hellan,  tiskipöydän ja keittiökalustoja,  sekä hankittiin lämmityslaitteita keittiöön ja
orkesterihuoneeseen.  (Johtokunta  5.4.,  5.6.,  31.7.1961.)  Vuonna  1964  tanssipaviljonkia
uudistettiin  4.4. alkaneilla  talkoilla,  joilla  ravintolatilaa suurennettiin,  vaatesäilöt  siirrettiin
pelihalliin,  johon  myös  naistenhuoneet  sijoitettiin  ja  tanssilattia  uusittiin.  Tanssiaisten
järjestäminen  Tanhurinteellä  muodostui  sitten  monen  vuoden  ajaksi  yhdistyksen
pääasialliseksi  toimintamuodoksi.   Tanhurinteen  toimistotöiden  lisäännyttyä  hankittiin
kirjoituskone ja laskukone. Tanhurinteen tanssipaviljongin ulkomaalauksen teki Esko Holm
urakalla  1962 kevätkesällä  arkkitehdin  hyväksymän  värisuunnitelman  ja  Suomen  Väri-  ja
vernissatehtaan tarjouksen maaleilla. (Johtokunta 4.5., 11.5.1962, Helsingin maalaiskunnan
lehti 22.4.1964.)

Uusi työväentalo

Kuukausikokous  7.11.1962  antoi  johtokunnalle  valtuudet  ryhtyä  suunnittelemaan
uuden  toimitalon  (työväentalon)  rakentamista  niin,  että  se  vastaa  nykyajan  vaatimuksia.
Arkkitehtitoimisto  Irma   ja  Matti  Aaltonen teki  työväentalon  piirustukset.  Tanhurinteen
rakennustoimikunta  käsitteli  useita  piirustuksia  ja  teki  niihin  parannusehdotuksia.
Yhdistyksen johtokunnan ja rakennustoimikunnan jäseniä kävi vuonna 1963 opintomatkalla
katsomassa  työväentaloja  Riihimäellä,  Kuusankoskella  ja  Vuoksenniskalla.  Paikallisten
edustajien  opastuksella  he  saivat  neuvoja,  joita  otettiin  huomioon  suunnittelua  kehittävän
arkkitehdin kanssa käydyissä neuvotteluissa.

 Toimitalon kaavan Nro 34/9.6.61 mukaan olisi 1. kerrokseen rakennettu alahalli ja
sen viereen toiletit  sekä toiselle  seinustalle  vaatteiden säilytys  ja talomiehen huoneisto ja
alahallin  toisessa  päässä  olisivat  olleet  tuolivarasto,  esiintyjät  ja  varasto.  Metsolantien
puolella olisi ollut yhteensä 4 myymälähuonetta.

Työväentalon  (toimitalo)  piirustuksen  Nro  4/9.6.61  mukaan  olisi  2.  kerrokseen
rakennettu eteläpäähän yläaula, juhlasali ja pohjoispäähän näyttämö. Eteläpäähän olisi tullut
ravintola/baari, keittiö ja 2-3 kerhohuonetta.

Piirustuksen 23.12.63 mukaan ala-aulaan olisi kulku tullut rakennuksen eteläpäästä.
Aulan molemmilla puolilla olisivat olleet vaatenaulakot sekä pohjoispäässä järjestysmiehille
ja muille varattuja tiloja. Myymälät kuten oli aikaisemmin esitetty.

Piirustuksen 23.12.63 mukaisesti  olisi 2. kerrokseen tullut eteläpäähän johtokunnan
huone  20  m2,  aula  220 m2,  kahvio  150  m2,  juhlasali  550  m2,  siihen  parveke  150  m2,
näyttämö 160 m2 ja näyttämön taakse (pohjoispuolelle) tilat orkesterille ja esiintyjille ynnä
WC sekä pieni aula. Metsolantien puolelle olisi tullut ravintolan viereen keittiö tarpeellisine
varastoineen sekä 4 kokoushuonetta 30–108 m2.

Talon kaavan No 2/20.5.64 mukaan kellarikerroksen olisi tullut
–  alimpaan  kerrokseen  4  varastohuonetta  44–90  m2,  myymälä  145  m2  ja  baarin

varasto 22 m2.
– seuraavaan tasoon olisi tullut kahvio 90 m2, varasto 235 m2 sekä väestösuoja 85 m2
–  sekä  niistä  rinteeseen  päin  varastohuoneita  98  m2  ja  35  m2  sekä  sauna

pesuhuoneineen, polttoainevarasto ja kattilahuone. Osa alueesta olisi jäänyt kaivamattomaksi.
Kaavan  23.12.64  mukaisesti  olisi  kahvion  viereen  pohjoispuolelle  rakennettu

keilahalli 240 m2, muutoin muut osat olisivat olleet edellä sanotun mukaiset.
Asemapiirustuksen 2.5.1964 mukaisesti  Korson Työväentalo olisi  tullut  sijoitetuksi

Tanhurinteen tontin keskiosaan rinteeseen (rinneratkaisuna) Merikotkantien varteen noin 7
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metrin  etäisyydelle  tiestä.  Autopaikoista,  joita  olisi  ollut  yhteensä  105  kpl.,  olisi  talon
eteläpuolelle tullut 83 ja pohjoispuolelle 22. 

Kerrosalaa olisi ollut 
kellarissa                                                                 352,1 m2
ensimmäisessä kerroksessa                         1.632,5 m2
toisessa kerroksessa                         1.897,2 m2
parvekkeella                                                                172,8 m2
Yhteensä                         4.054,6 m2
Tontin rakennusoikeus oli                          4.140 m2

Rakennuksen kokonaiskuutiomäärä olisi ollut     17.740 m3
kerrosalaa                                                  3.600 m2
kellarikerroksessa                             1.400 m2
yhtenäinen parkkeerausala eteläpuolella taloa         900 m2
Tanhurinteelle  suunnitellun  työväentalon  piirustuksien  perusteella  oli  Arvo  Myyrä

tehnyt  siitä  pienoismallin.  Työväenyhdistys  lunasti  häneltä  mallin  säilytettäväksi
työväentalolla.   (Yhdistys 12.4.1963.)

Suunnitellun  uuden työväentalon  rahoituksesta  ja kustannusarviosta  keskusteltaessa
pidettiin mahdollisena rakentaa talo vaiheittain, mutta joka tapauksessa rahoituksen ja sille
takeiden saanti olisi vaikeaa. Kun kustannukset ennakkoarvion mukaan olisivat noin kaksi
miljoonaa markkaa, olisi sitä määrää vaikea saada yhdeltä rahoittajalta. Rakennusaikanakin
olisi  maksettava  korkoja  lainatuista  summista.  Kun  riittäviä  tietoja  mahdollisista
vuokratuloista  ja  niiden  riittävyydestä  kuoletuksiin,  kalustuksen  hankkimiseen,
lämmityskustannuksiin  ja  tarpeellisiin  talonmiehen  palkkaukseen  ei  ollut,  siirrettiin  asia
myöhäisempään kokoukseen. Siihen mennessä voi tutkia vaiherakentamiseen ja rahoitukseen
liittyviä seikkoja.  (Johtokunta 2.10.1964.)

Rahoituksen  järjestämiseksi  harkittiin  useita  muotoja,  mutta  lopulta  yhdistyksen
kokous  hyväksyi  Arvo  Myyrän valmisteleman  ehdotuksen  rakennushankkeen  hyväksi
suoritettavan  koko  maata  käsittävän  rahan  keräyksen  (Yhdistys  11.12.1964).
Rakennussuunnittelutoimikunta,  johon  kuuluivat  puheenjohtajana  Arvo  Myyrä,  sihteerinä
Osmo Helenius ja jäseninä Toivo Paakkunainen, Aimo Broström, Eelis Laitinen, pohdiskeli
10.11.1965  tulevan  toimitalon  mahdollisia  vuokratuloja  ja  piti  tarpeellisena  saada
mahdollisimman vakavaraisia liikkeitä vuokralaisiksi.

Kun  tarkoituksena  oli  saada  rakennetuksi  Tanhurinteelle  työväentalo,  kävivät
yhdistyksen  puheenjohtaja  Toivo  Paakkunainen ja  johtokunnan  jäsen  Osvald  Söderlund
keskustelemassa  rahoituksesta  Helsingin  Työväen  Säästöpankin  pääjohtajan  Mauno
Koiviston luona.  Koivisto  oli  fundeerannut  asiaa  ja  todennut  sen  olevan  suuri  määrä
lainarahaa. Hän oli kysellyt työväentalon tulopuolen järjestämistä ja pitänyt sitä epävarmana.
Mauno Koiviston  kehotuksesta johtokunta tutustui  Riihimäen,  Imatran ja Kuusankosken
työväentalojen rahoitusjärjestelyihin ei pitänyt niistä saatuja selvityksiä rohkaisevina. Tämän
jälkeen Korson Sos.-dem. työväenyhdistyksen toiminnasta  ja rahoituksesta  vastaavat  eivät
rohjenneet ottaa epävarmaa rakennus- ja rahoitustehtävää. Alettiin pohtia Tanhurinteen osalta
muita suunnitelmia. (Paakkunaisen haastattelu.)

Helsingin  mlk:n  kunnanhallitus  oli  lähettänyt  työväenyhdistykselle  kirjeen  (Nro
178/1967) ja pyytänyt neuvotteluja Tanhurinteen tontin ostamisesta tai vaihtamisesta toiseen
tonttiin.  Kirjeen lähettäminen oli syntynyt  sen jälkeen, kun työväenyhdistys  oli ehdottanut
kaavanmuutosta,  jotta  tontille  olisi  voinut  saada  edullisemman  rakennusoikeuden  ja
vapaamman  käyttöoikeuden.  Asiaa  käsiteltiin  ensin  taloudellisessa  jaostossa,  joka  oli
asettanut tiettyjä edellytyksiä, joita tulisi ottaa huomioon keskusteltaessa Tanhurinne-tontin
vaihdosta  tai  myynnistä  kunnalle.  Yhdistyksen  kokous  antoi  asian  taloudellisen  jaoston
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tehtäväksi.  Sen jäsenet ovat O. Söderlund, T. Rajapaltio, V. Vilkman ja T. Paakkunainen.
Kokous 12.3.1967 lisäsi jäsenlukua kahdella ja nimesi siihen vielä Arvo Myyrän ja Vilho
Karvosen.  Taloudellinen jaosto antoi vuoden kuluttua (3.5.1968) ehdotuksensa johtokunnalle
ja siinä totesi, ettei yhdistyksellä ole siinä vaiheessa aihetta puuttua asioiden kulkuun, koska
jaosto  ei  ole  saanut  kunnalta  vastausta  aikaisemmin  lähettämiinsä  kirjeisiin.  Uudesta
kehitteillä  olevasta  kaavasta,  joka  saattaa  muuttaa  tontin  käyttöä,  ei  ole  tietoa.  Näiden
seikkojen vuoksi olisi pidättäydyttävä tontin myynnistä.

Taloudellisen  jaoston  edustajille  oli  kunta  esittänyt  neuvottelupyynnön  keskustella
Rosenbergin  mäen  (Tanhurinne  sisältyi  siihen)  kaavoitussuunnitelmista.  Varsinaiset
neuvottelut  yhdistyksen  johtokunta  antoi  kiinteistöasiantoimikunnalle,  jonka jäsenet  olivat
Toivo Paakkunainen, Arvo Myyrä ja Osvald Söderlund. Käydyissä neuvottelukeskusteluissa
yhdistyksen  edustajat  toivoivat  saavansa  rakennuskaavamuutoksen,  jotta  yhdistyksen
suunnitelmat  voitaisiin  toteuttaa,  mutta  ilmaisivat  samalla,  että  jos  Korson  alueen
kokonaisvaltainen suunnittelu edellyttää yhdistyksen omistaman alueen lunastamista kunnalle
todellisen tarpeen takia, ei ”yhdistys halua olla terveen kehityksen jarruna”.  Neuvottelussa
oli käynyt  selväksi, että kunta oli suunnitellut alueen 1.350 asukkaan asuinalueeksi. Jaosto
ehdotti  työväenyhdistyksen johtokunnalle,  ottaessaan huomioon yhdistykselle  muodostuvat
korko-, huoltomenot ja kiinteistöverot sekä sillä hetkellä yhdistyksen todennäköisesti heikot
mahdollisuudet  omatoimiseen  rakentamiseen,  harkittavaksi  myös  alueen
myyntimahdollisuutta.  (Kiinteistöasiantoimikunta  24.4.1967,  Johtokunta  12.3.1967,
15.9.1969.)

Toiminnallinen hallinto

Tanhurinteen avajaiset pidettiin 19.6.1960. Suomen Sosialidemokraatin toimittaja oli
tehnyt hyvän reportaasin Tanhurinteestä.  Arvo Myyrä oli hankkinut asemalta johtavan tien
risteykseen tienviitan, jossa luki Tanhurinne.  Työväenyhdistyksen huvitoimikunta suunnitteli
Tanhurinteen  toimintaa  ja  yhdistys  valitsi  kokouksissaan  ravintolan  henkilökuntaa
naisjaoston ehdottamista henkilöitä, pääsylippujen myyjiä ja tarkastajia, järjestysmiehiä yms..
Toiminnan  pyörittäminen  oli  voimain  koetus  toiminnassa  olleelle  henkilökunnalle  ja
toimielimille.  Naisyhdistys  huolehti  ravintolatoiminnasta  ja  ravintolan  hoitajana  oli  Kaisu
Myyrä.  Korson  Veto  avusti  suurelta  osalta  järjestysmiesten  toiminnasta.  Tanhurinteen
isännöitsijäksi valittiin Toivo Eloranta, joka vuoden lopussa ei ottanut hänelle toimiaikana
luvattua  palkkaa,  vaan  lahjoitti  sen  työväenyhdistykselle.  Samoin  tekivät  Tanhurinteen
ravintolan  hoitaja  ja  Tanhurinteen  ravintolassa  työskennelleet  muut  naisjaoston  jäsenet.
(Johtokunta 11.12.1960.)

Vuoden 1961 vuosikokouksessa nähtiin tarpeelliseksi valita Tanhurinteen toiminnan
pyörittämiseksi  tanssijaosto,  kenttäpelijaosto,  ravintolajaosto,  järjestysmiesjaosto  ja
mainosjaosto.  Kesän  lopulla  katsottiin  tarpeelliseksi  myöntää  Tanhurinne-toimikunnalle
lisävaltuutena  huolehtia  tarpeelliset  orkesteritilaukset.  Työmäärän  kasvettua  palkkasi
Tanhurinne-toimikunta,  johtokunnalta  luvan  saatuaan,  toimihenkilöksi  Eeva  Sarkolan,
huolehtimaan lisääntyneistä toimisto- ym. muista juoksevista asioista.  (Yhdistys 5.9.1961,
Johtokunta 29.9.1961.)

Johtokunta valitsi Tanhurinne-toimikuntaan vuodeksi 1962 Erkki Kämäräisen, Sakari
Kujalan,  Arvo Myyrän ja  puheenjohtajaksi  Vilho  Karvosen.   Tanhurinteen  isännöitsijäksi
valittiin  Tuomas  Lahtinen ja  emännäksi  Kaisu Myyrä.  Arvo Myyrälle annettiin  valtuudet
hoitaa  orkesteriasiat,  sitten  myöhemmin  Sakari  Kujalalle Rahastonhoitajaksi  tuli  Vilho
Karvonen ja  hänelle  apulaisiksi  Martti  Sellmer ja  Arvo  Myyrä.  (Johtokunta  22.1.1962.)
Silloin kun Tanhurinteellä pidettiin suurtanssiaisia, oli tarpeen palkata lisää järjestysmiehiä
poliiseista.  Kun  Korson  Vedon  ja  Kenttäurheilijoiden  kanssa  tehtiin  sopimukset
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järjestysmiesten saamisesta Tanhurinteen huvitilaisuuksia varten, sovittiin sen korvaukseksi,
että kyseiset urheiluseurat saavat tietyn määrän ilman vuokraa Tanhurinteen tanssipaviljonkia
omien  huvitilaisuuksiensa  järjestämistä  varten,  kuitenkin  siten,  että  ravintola  on
työväenyhdistyksen nimissä.

Vuonna  1966  olivat  Tanhurinne-jaostossa  Erkki  Kämäräinen,  Tapio  Rajapaltio ja
Hellin Hyökki.

Tanhurinteen tanssit sekä muut tilaisuudet ja toiminnat

Vuoden   1960   kesäkuun  20  päivänä  alkoi  Tanhurinteen  toiminnan  ensimmäinen
vuosi  ja  jatkui  aina  kesäkauden  päättäjäisiin   ja  ilotulitukseen  25.9.1960  saakka.
Avajaistansseissa  oli  nuorisoa    yli  tuhat  henkeä.  Siitä  lähtien  Tanhurinne  oli  nuorison
huvittelupaikka keskiviikkoisin, lauantaisin ja sunnuntaisin. Tanhurinteestä tahdottiin luoda
ensiluokkainen   nuorison  mielenkiinnon  herättävä  niin  rakenteiltaan  kuin
ohjelmatarjonnaltaan  hyvätasoinen  seurustelu-  ja  juhlapaikka.  Sen  vuoksi  panostettiin
kuuluisien  orkestereiden  käyttämiseen  ja  muihin  ohjelmatarjontoihin.  Alueella  oli
huvittelumahdollisuuksia  ja  pelejä  sellaisillekin,  jotka  eivät  olleet  kiinnostuneet  vain
tanssista. Erilaisia kenttäpelejä, levy- ja peliautomaatteja vuokraavien ja omistavien yhtiöiden
kanssa oli tehty sopimuksia. Vieläpä sellaisillekin, jotka tahtoivat katsoa  siihen aikaan vielä
harvinaista TV:tä, oli järjestetty TV-nurkkaus. Tanhurinteestä tulikin  Uudenmaan nuorison
suosituin tanssipaikka. 

Tanhurinteen ravintola tarjosi virvoitusjuomia,  kahvia,  makeisia,  tupakkaa,  nakkeja
ym.  ja  suositteli  Hot  dogeja (nakkisämpylä),  lihalientä,  suklaajuomaa sekä makkarapaloja
rakovalkealle.

Vuosina  1964–1965  Tanhurinne-toimikunta  teki  sopimuksia,  joiden  perusteella
mainos-,  peli-  ja  ajanvietefirmoille  annettiin  lupa  sijoittaa  mainoksiaan  ja  laitteitaan
huvialueelle.  Päätettiin  myös  erikoismainostaulujen  toimittamisesta  ja  valmistamisesta
Tikkurilan,  Puistolan,  Keravan  ja  Järvenpään  liikennepaikoille  sekä  Hiekkaharjun
seisakkeelle  sekä  ilmoitusten  hankkimisesta  Tanhurinteen  kausiohjelmaan.  Yhdistyksen
johtokunta katsoi 21.12.1964 mainoskulujen olleen liian suuret ja esiintyjien liian kalliita.

Ensimmäisenä  kesänä  Tanhurinteellä  kävi  ulkomaisia  retkikuntia,  kuten  USA:n
laivastovierailulla  olleet  merimiehet,  länsisaksalainen suuri  nuorisoryhmä.  Amerikkalainen
televisiofilmaaja teki Tanhurinteestä lyhytelokuvan. (Keski-Uusimaa.)

Vuonna  1961  vapun  vastaanottajaisissa  Tanhurinteellä  soitti  Erik  Lindströmin
orkesteri. Neljän viikon ajalle tehtyjä A 4-kokoisia ja vuonna 1962 64-sivuisia A 7-kokoisia
Tanhurinteen  ohjelmia  jaettiin  linja-autojen  ja  junien  aikatauluineen.   Niissä  oli  mainittu
orkesterit ja laulajat, joita olivat mm. Kullervo Linna -  Ritva Kinnunen, Lasse Kuusela – Eila
Pienimäki, Erkki  Melakoski –  Laila  Kinnunen ja   Pärre  Förars, Jaakko  Salo –  Vieno
Kekkonen, Jorma  Weneskoski –  Tuula  Ikäheimo ja  Ossi  Aalto –  Donna  Arimo. Kun
useimmiten keskiviikkoisin olivat äänilevytanssi, oli naisilla niihin vapaa pääsy.  Elokuussa
olivat Latinalaisten kesämestaruuskilpailut ja Miss Keski-Uusimaan ja Ihannetytön valinta.
Voittajalle  ojennettiin  upeat  palkintopokaalit.  Suomen  Atleetti  valittiin  suurtanssien
yhteydessä syyskuussa. Sen järjestelyihin otti osaa helsinkiläinen miesten vaatetusliike, jonka
pukimon  tuotteita  jettiin  palkintoina  50.000.-  markan  edestä.  Atleetin  kilpailuihin
ilmoittaneelle  annettiin  5.000.-  markan  palkinto.  Vielä  ennen syksyn  tuloa  ehdittiin  pitää
lokakuussa Säärikuningatar-kilpailu. Tanhurinteen kauden päättäjäiset olivat viirin laskuineen
ja ilotulituksineen 28.10. (Helsingin Ympäristölehti ja Keski-Uusimaa 22.8.1961, Seura No
39/1962.). 

Keski-Uudenmaan suurin huvittelukeskus Tanhurinne avattiin vuonna 1963 hyvissä
ajoin ennen vappua. Avajaisissa 27.4. ristittiin tanssihalli Life-halliksi ja valittiin Life-tyttö.
Uutuutena  olivat  myös  äänilevy-  ja  sukkabaari.  Tanhurinteen  64-sivuinen  A-6 kokoinen
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kausiohjelma tehtiin kahtena seuraavanakin vuonna ja jaettiin yleisölle mm. lentokoneesta ja
helikopterista. Helsingin mlk:n nuorisotyölautakunnan kanssa oli sovittu järjestettävän tanssi-
ja käytöskursseja, jotka olivat avoimia kaikille maalaiskunnan alueella toimivien järjestöjen
ja  kerhojen  jäsenille.  Orkesteriesiintyjissä  ei  pihistelty.  Ne  olivat  Suomen  parhaimpia  ja
suosituimpia laulajineen, kuten Erkki Ertama – "neekerisolisti" Ted Shorter,  Göran Ödner –
Seppo Savo, Dallapé, Kullervo Linna – Reijo Taipale, Kai Lind – Arja Tuomarila ja Lasse
Liemola orkestereineen.   Ohjelmiston  kuuluttajina  eli  juontajina  saattoivat  olla  Teija
Sopanen, Jukka  Virtanen ja  Arttu  Suuntala muutama  mainitaksemme.   Tanhurinteen
mainostamiseksi suoritettiin vapun aattona 25 kilometrin juoksukilpailu, jonka lähtöpaikka
oli  Helsingissä  Paavo  Nurmen  patsaan  luona  ja  maali  Korson  Tanhurinteellä.  Juoksun
järjestivät  Kenttäurheilijat  -58  ja  Tanhurinne-kerho.  Yleisöä  kiinnostivat   em.  juoksujen
lisäksi 22.5. Tanhurinteellä pidetyt Limbo-kilpailut. 

Tietysti  kesän  tapahtumiin  kuuluivat  Miss  Keski-Uusimaa,  Amar-säärikuningatar
kilpailut,  Suomen  Atleettikilpailu  ja  iskelmälaulukilpailu  sekä  luokattomien  amatöörien
tanssikilpailu.  Tanhurinteen  neljännen  toimikauden  päättäjäiset  olivat  2.11.1963  melko
suurelliset.  Orkesterina  oli  Erik  Lindströmin orkesteri,  laulusolisti  Reine  Rimon oli  tuotu
Ranskasta, ja muina laulusolisteina Pirkko Mannola ja Erkki Liikanen. Lisäksi esiintyi illan
aikana  vielä  Barbed  Wires  –  kitarayhtye   laulusolistina  Raimo  Syvänen.  Ilta  päättyi
ilotulitukseen vasta aamuvarhaisella klo 03 seuraavana päivänä.

SF-filmi, ohjaajana Åke Lindman ja kuvaajana Olavi Tuomi, teki Tanhurinteellä 1962
filmiä, jonka työnimi oli ”Haluan Sinut nuorena”, joskin ”työnimi oli liian kuuma.” Filmaus
alkoi 15.11. klo 20,oo ja päättyi 16.11. klo 03,40. ”Musikkerina”, kuten he olivat kirjoittaneet
vieraskirjaan,   olivat  Erkki  Melakoski,  Herbert  Katz, Heikki  Annala, Ville  Katz ja  Esa
Pehtman. Kuvauksissa päähenkilönä olivat Tarja Nurmi ja Ville-Veikko Salminen sekä noin
600 avustajaa. Suurin osa oli Tanhurinne-kerhon jäseniä. (Vieraskirja 1962–63.)

SVUL:n  Uudenmaan  piiri  vuokrasi  Tanhurinteen  1.6.1963  30-vuotiskisatanssejaan
varten,  ja  Tanssikulttuuriseura  Terpsikhore  ry:n   järjestämät  vakiotanssien
kesämestaruuskilpailut  pidettiin  2.6.1963.  Helsingin  kihlakunnanoikeuden  jäsenet  kävivät
tutustumassa 14.6.1963 Tanhurinteen tiloihin. 

Merkittävänä  tapahtumana  olivat  21.–22.6.1963  Tanhurinne-toimikunnan  yhdessä
Kauhajoen  Kainaston  Nuorisoseuran  kanssa  järjestämät  Kruunuhäät.  Eteläsuomalaiseen
kruunuhäätoimikuntaan, joka huolehti käytännöllisistä järjestelyistä, kuuluivat Tanhurinteen
puolesta  mm.  Kaisu  Myyrä ja  Arvo  Myyrä.  Kauhavan  Kainaston  nuorisoseuralaiset
huolehtivat varsinaisesta esityksestä ja hääpöydässä nautittiin uusmaalaisia ruokia ja sahtia.
Tanhurinteelle  rakennettiin  esitystä  varten  toinen  lava.  Kruunuhäät  alkoivat  Korson
työväentalolta,  josta  klo  18  lähdettiin   kiesikulkueella  läpi  Korson  Tanhurinteelle.
Tanhurinteellä  esitystä  varten  rakennetulla  lavalla  oli  ensin  esittely,  sitten  häävalssi,
kirkkokahvit,  vanhat  tanssit  ja  hoijakka  sekä  sen  jälkeen  hääateria.  Musiikista  vastasivat
vanhat  kansanpelimannit.  Varsinaiset  kruunuhääjuhlat  alkoivat  juhannuspäivänä  klo  14
hääparin  noutamisella  kammaristaan.  Ohjelma  jatkui  aina  iltaan  saakka.  Nuorisolle  oli
järjestetty  uudempaa  tanssimusiikkia  ja  leiriytymismahdollisuus.  Kumpanakin  pyhänä  oli
järjestetty  bussikuljetuksia  lähimmälle  uintipaikalle.  Rääppiäisiä  pidettiin  kolmantena
kruunuhääpäivänä  sahdinjuontikilpailuineen.  (Suomen  Sosialidemokraatti  25.6.1963.)
Vuonna  1963  syyskuun  9.  päivänä  ”Jenkkien”  laivastovierailun  meripojat  kävivät
Tanhurinteellä.

Vuoden 1964 toiminta  aloitettiin  25.4.  pidetyillä  suuravajaisilla,  joissa soitti  kaksi
orkesteria, Erkki Ertaman  yhtye ruotsalaisine solisteineen ja kitarayhtye Eddy & The Barbed
Wires.  Aikaisemman  tavan  mukaisesti  olivat  vappumaraton,  koululaiskisa
pussiviestikilpailuineen,  yleisön  mielipidekyselyt  sekä  tanssi-  ja  käytöskurssit  nuorisolle,
joissa kuten aikaisemminkin olivat opettajina Eila ja Mikko Hartwig, osanottajia oli kurssilla
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189  nuorta.  Kurssikortilla  saivat  osanottajat  käydä  kaksi  kertaa   ilmaiseksi  Tanhurinteen
tanssiaisissa.   Myös  bussipalvelua  oli  parannettu  kuljetuksineen  Keravan  kautta  Sipoon
kirkolle ja Hakkilan kautta Tikkurilaan.

Hyvien ja kuuluisien orkestereiden ja erinomaisten laulusolistien joukosta kannattaa
mainita maailmankuulu ”neekerikvartetti” The Delta Rhythm Boys, jonka jäsenet kirjoittivat
vieraskirjaan ”Friendliest Wishes and Kiitos from The Delta Rhythm Boys”, ja englantilainen
kitarayhtye  The  Hi-Raders  laulusolistinaan  hollantilaistyttö  Suzie  sekä  englantilainen
kitaraorkesteri The Renegades.  Pidettiin Miss Keski-Uusimaa ja Tanhurinteen Ihannetyttö
-kisat, Paljaspovipuimapuku-muotinäytökset, Amar-neito -kilpailu, Suomen Atleetti ja Mister
Ajanmies  -kilpailut,  Pohjolan–Atleettikilpailut,  johon  tuli  osanottajia  Göteborgista  ja
Tukholmasta  saakka,  iskelmäkilpailu,  Shake  SM-kilpailu  ja  ”Rautalankabändien”  SM-
karsinnat  sekä  Korson  työväenyhdistyksen  haastamana  Hgin  mlk:n  työväenyhdistysten
välinen köydenvetokilpailu.

Norjan  Askimista  (Helsingin  mlk:n  kummikunta)  oli  pyydetty  kitarayhtye  ”Los
Telestares”  juhannusyönä  vierailulle  Tanhurinteelle.  Tanhurinnetoimikunta  järjesti
sunnuntaina  26.7.1964  konserttikiertueen,  jonka  kuluessa   The  Saints  &  Ricky
”rautalankayhtye”  kävi  esiintymässä  Kuusijärven,  Rusutjärven,  Keravan  ja  Järvenpään
uimarannoilla.  Luvassa  oli  ”rantamusiikkia  toistekin,  jos  vain  hellettä  riittää  ja  rannoilla
kansaa.” 

Lokakuun  31.  päivänä  1964 pidettiin  kauden  ”suurpäättäjäiset”   klo  20-03,  jonka
aikana pidettiin Pohjolan Beatles –kilpailut. Suomalaisten yhtyeiden lisäksi otti siihen osaa
The Shamrocks –yhtye Ruotsista todeten vieraskirjassa ”Ännu en gång har vi varit här två
gånger. Båda två gånger var det trevligt.” Illan tilaisuus filmattiin.

Lopun alkua ja loppuselvitys

Maalis-huhtikuussa  1965  tehtiin  sopimuksia  kesän  tanssitilaisuuksia  varten  eri
orkestereiden kanssa tavoitteena koko kesän ohjelman toteuttaminen.  Kiristyvän kilpailun ja
eräiden yhteensattumien vuoksi peruttiin jo huhtikuussa 1965 muutaman orkesterin kanssa
tehdyt  sopimukset.  Sinä  vuonna  aloittivat  toimintansa  Mäntsälän  lava  ja  Hakkilan
Honkanummella  Pavi.  Muuten  Tanhurinteen  toiminta  aloitettiin  yhtä  toiveikkaasti  kuin
aikaisempinakin vuosina.  Tansseja ja kilpailuja  järjestettiin,  kunnes heinäkuun 17 päivänä
tapahtui  yllätyksellinen   järjestyshäiriö,  jonka  jälkeen  jouduttiin  vielä  useita  sopimuksia
peruuttamaan, koska viranomaiset olivat asettaneet luparajoituksia.

Työväenyhdistys  haki Uudenmaan lääninhallitukselta lupaa saada järjestää Nuorten
amatöörimuusikkojen  vuoden 1965 pohjoismaiset  mestaruuskilpailut  rukouspäivän aattona
heinäkuun  17  päivänä  1965  alkaen  klo  20  Korson  Tanhurinteellä.  Lääninhallitus
päätöksellään  28.6.1965  myönsi  luvan  järjestää  tilaisuuden.  Lupaan  sisältyneen  ehdon
mukaisesti  haettiin 4.7.1965 Helsingin piirin nimismieheltä  lupaa toimeenpanna 17.7.1965
kilpailut  ja  niiden  lopussa  1,5  tuntia  tanssia  sekä  esitettiin  em.  lääninhallituksen  päätös.
Helsingin piirin nimismies antoi 7.7.1965 myönteisen luvan hakemukseen. Tanhurinteelle oli
tilattu   Renegades-yhtye  esiintymään  17.7.1965  klo  23  noin  40  minuutin  ajan.
Esiintymissopimukseen  sisältyi  ehto,  että  esiintyjillä  (Renegades-yhtye)  on  esteetön  tulo
esiintymispaikalle  ja  pois  sekä  takeet  esiintymisrauhasta,  ettei  yleisö  pääse  esiintyjiä
vahingoittamaan ja rikkomaan soittimia.

Mestaruuskilpailupäivänä oli  Uudenmaan poliisitarkastajalle  ilmoitettu puhelimitse
Tanhurinteellä pidettävässä tilaisuudessa tanssittavan, vaikka on rukouslauantai ja ihmetelty
sitä, miksi toisissa tanssipaikoissa ei saa tanssia. Poliisitarkastaja oli soittanut nimismiehelle
ja kieltänyt  sellaisen tilaisuuden pitämisen.  Helsingin piirin  nimismies  oli  17.7.1965 noin
tuntia  ennen  tilaisuuden  alkua  toimitetulla  kirjeellään  kieltänyt  tilaisuudessa  tanssimisen.
Tanhurinteelle oli siihen mennessä myyty 2.000 lippua ja toisten tietojen mukaan jopa sen
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yli.  Yleisö  oli  kuitenkin  tullut  paikalle  tanssimaan ja  kun ei  aikaisemmin  voitu  ilmoittaa
tanssiluvan  peruuntumista,  kerrottiin  lippukassalla  tanssikiellosta.   Suuri  osa  tulevasta
yleisöstä kuitenkin lunasti lippunsa ja tuli kuuntelemaan ”rautalankamusiikkia”.  ”Orkesteri
soitti  ja  kun  tupa  oli  täynnä  nuorisoa,  joka  hytkytteli  silloisen  tanssitavan  mukaisesti
paikallaan  vartaloaan,  niin  eikös  sinne  tule  ”lentävä  poliisi”  toteamaan,  että  täällähän
tanssitaan”, kertoi Väisäsen Vilho haastattelussaan (2004). Paikalla olleet olivat toista mieltä,
mutta poliisin näkemys oli, että tanssitaan. ”Tupa tyhjäksi”, sanoi poliisi, ”kun kerran lupa on
peruutettu.”  Tilaisuus  oli  lopetettava  eikä  orkesteri  saanut  soittaa.   Järjestysmiehenä  ollut
Reijo Moisio (haastattelu 2004) koetti esittää poliiseille, että jos heidän mielestään pari kolme
paria paraikaa tanssii, niin eikö olisi parempi viedä heidät ulos ja jättää toiset kuuntelemaan
musiikkia. Nuoret poliisit olivat niin ”kuumissaan”, että Reijo oli vähällä joutua ”mustaan
Maijaan”  poliisin  vastustamisesta.  Väisäsen  Vilhon mielestä  poliisi  sai  organisoiduksi
kohtuullisen  hulinan.  Poliisi  keskeytti  tilaisuuden  juuri,  kun nuorison suuri  suosikkiyhtye
”The  Renegades”  oli  esiintymisvuorossa,   ja  niin  tappelu  alkoi.  Ei  tullut  pohjoismaisia
mestaruuskilpailuja,  ei  Renegades-yhtyeen  esitystä.  Järjestysmiehet  turvasivat  yhtyeen
cadillacin  poislähdön  ihailijoittensa,  etenkin  tyttöjen,  keskeltä.    Nuoriso  ei  tyytynyt
”ulosheittoon”,  kun kaukaa (Turusta  ja muualtakin Suomesta)  oli  tultu  ja maksettu  kalliit
liput. Hellä Immosen, joka oli sinä iltana työvuorossa vaatesäilöä hoitamassa ja ravintolassa,
mielestä  se  aiheutti  nuorten  suuttumisen  ja  ikkunoiden  ja  kaluston  sekä  naistenhuoneen
rikkomisen (Immonen, Hellä haastattelu 2004).  

Pihalla  kaadettiin  poliisiauto,  jonka  johdosta  poliisi  kutsui  lisää  väkeään  paikalle.
Eiväthän he mahtaneet  aidatulla  alueella  mitään parille  tuhannelle  suuttuneelle  henkilölle.
Poliisit kutsuivat palokunnan ruiskuttamaan vettä sakin päälle. Kauan nuoret eivät viitsineet
olla  märkänä  palokunnan  vesitykkien  alla,  vaan  lähtivät  pois.  Tilanne  purkautui,  taisipa
muutama  joutua  putkaankin,  mutta  taisivatpa  poliisitkin  pelästyä  tapahtumasta.  Immosen
Hellä kertoi, että sinä yönä hänet ensimmäisen kerran tuotiin poliisiautolla kotiin, autossa ei
tosin ollut poliisimerkkejä. Poliisit olivat varovaisia, eivät uskaltaneet olla poliisiasussa, vaan
ottivat poliisitakin pois ollen paitasillaan. He ottivat poliisilakinkin pois päästään, ennen kuin
lähtivät  ajamaan  autolla.  Muutoin  nuoret  olisivat  kivittäneet  auton.  Mutta  nuoret  panivat
muistiin  tanssikiellon,  vesisuihkut ja rähinän eivätkä enää olleet kovin halukaita tulemaan
Tanhurinteelle.  Tanssikävijöiden määrä,  joka oli  ollut  vuosittain 50.000 – 55.000 henkeä,
aleni voimakkaasti.

Samoihin  aikoihin  tanssityyli  muuttui,  paritanssi  väheni.  Tanssi  alkoi  olla
”hytkyttämistä”, kuten Toini Laakso haastattelussaan (2004) sanoi, ”kassit laitettiin lattialle ja
siinä  ympärillä’  mentiin.”  Tansseissa  käyvä  väki  nuortui,  omisti  vähemmän  rahaa,  eikä
käyttänyt  paljon  ravintolaa.  Vielä  kuitenkin  tilattiin  suuria  orkestereita.  Menot  alkoivat
muodostua suuremmiksi kuin tulot.

Yhdistyksen puheenjohtaja Toivo Paakkunainen ja sihteeri Osmo Helenius joutuivat
kuulusteluun järjestyshäiriöön johtaneen tapauksen johdosta,  mutta  järjestäjien puolella  ei
todettu  virheitä  tapahtuneen.  Työväenyhdistys  esitti  15.2.1966  nimismiehelle  jättämällään
kirjeellä  Tanhurinteen  tanssipaviljongilla  17.7.1965  sattuneen  mellakan  aikana
tanssipaviljongille  aiheutuneista  vahingoista  korvausvaatimuksen  mahdollisessa
oikeudenkäynnissä syyllisiksi havaituilta rikotuista ikkuna- ja ovilaseista.

Vuoden  1966  maaliskuun  kuukausikokouksessa  yhdistyksen  puheenjohtaja  vetosi
jäsenistöön,  että  se  ottaisi  osaa  Tanhurinteen  työskentelyyn  talouden  korjaamiseksi
voitolliseksi.  Toiminta  Tanhurinteellä  aloitettiin  edellisten  vuosien  tapaan  tehtyjen
suunnitelmien  mukaisesti.  Yhdistyksen  taloudellisessa  jaostossa  31.5.1966  todettiin
Tanhurinteen  tuottaneen  koko  toukokuun  ajan  tappiota.  Edellisenä  kesänä  tapahtuneen
mellakoinnin  jälkiä  piti  vielä  korjata.   Johtokunnalle  ehdotettiin,  että  ravintolan  lattia
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korjataan,  hankitaan  grilli,  naistenhuone  laitetaan  uudestaan,  vaatesäilö  pannaan  uuteen
paikkaan ja yläterassi ja piha koristetaan kauniiksi sekä korjataan aita. 

Tanhurinteen  houkuttavuutta  koetettiin  lisätä  ja  saada  nuoriso  tulemaan  takaisin
tanssimaan.  Yhteiskouluille  lähetettiin  kirje,  jossa  tarjottiin  teineille  20  %  alennusta
pääsymaksusta  17.9.1966 klo 20–02 järjestettävään Danny-show’hin.   Kirjeessä  kerrottiin
myös,  että  tilaisuudessa  valitaan  vuoden 1966 Suomen  minityttö  eli  lyhyen  ja  aistikkaan
miniasun kilpailu. Voittajille luvattiin hyvät palkinnot ja loppukilpailuun hyväksytylle 150.-
markan lahjakortti sekä voittajan kilpailuun ilmoittaneelle palkkio.  Kirjeen mukaan oli vielä
liitetty linja-autojen aikataulut. 

Vaikka  Tanhurinne  oli  Uudenmaan  suosituin  tanssipaikka,  siitä  ei  muodostunut
kultakaivosta. Nuoriso tuli ja meni mieltymyksiensä mukaan, kun mieltymykset vaihtuivat.
Tanhurinteen toiminta alkoi myös väsyttää jäsenistöä, tarvittiinhan vuosittain 50–60 henkilöä
sen  pyörittämiseen.  Toiminta  alkoi  tuottaa  tappiota  ja  lopetettiin  vuonna  1966.  Tilat
vuokrattiin teollisuuslaitoksille varastotilaksi. Taloudellisesti Tanhurinteen ravintolatoiminta
oli  jokaisena  vuonna  kokonaisuutena  tuottoisaa.  Huvitoiminta  tuotti  Tanhurinteellä
ensimmäisenä  vuonna  tappiota  ja  sitten  vuodesta  1965 lähtien  samoin.  Välivuodet  olivat
tuottoisia.

Tanhurinne-kerho

Nuoriso-osasto  ehdotti  johtokunnalle  perustettavaksi  Tanhurinne-kerhon,  joka
järjestäisi nuorisoa varten toimintaa joko työväentalossa tai Tanhurinteellä. Osaston laatimien
perusteluiden  mukaan  tämänlaatuisella  toimintamuodolla  olisi  mahdollisuus  saada
yhdistyksen piiriin sellaisia nuoria, jotka eivät ole kiinnostuneita poliittisista kysymyksistä.
Kerhotoiminnassa  ollessa  heistä  vähitellen  kasvaisi  myös  aatteellisesti  valveutuneita
henkilöitä.  Kerhon  myötä  he  vähitellen  sitoutuisivat  Tanhurinteen  piirissä  tapahtuvaan
toimintaan. Ehdotuksen hyväksyessään johtokunta korosti, että keskiviikkoisin järjestettävät
kerhoillat eivät saa muodostus millään tavalla hyvän tavan ja järjestyksen vastaisiksi, vaan
kerholla  on  oltava  ohjaaja  sekä  järjestetty  ohjelma.  Johtokunta  painotti  sitä,  että  kerhon
johtokuntaan  olisi  valittava  nuoriso-osaston  ja  yhdistyksen  jäseniä  ja  kerhon  sääntöjen
vahvistamisen  olisi  tapahduttava  yhdistyksen  johtokunnan  valvonnassa.   Tanhurinne-
toimikunta perusti 1961 Tanhurinne-kerhon, joka tarjosi nuorisolle vapaa-ajan toimintaa ja
järjesti erilaisia tanssikursseja, myös sesongin ulkopuolella. Sille myönnettiin toimintarahaa
20.000.-  markkaa,  mutta  toivottiin  kerhon  muodostuvan  omavaraiseksi  yhdistyksen
alajaostoksi.  Kerhon toimintaa pidettiin erittäin hyvänä, jotta saataisiin nuoriso pysymään
mukana  myös  vuoden  1962  toiminnassa.  Kerhon  vuoden  1962  toimintasuunnitelman
laatijoiksi valittiin Erkki Kämäräinen ja Vilho Karvonen. (Yhdistys 19.11.1961, Johtokunta
27.10.1961,  8.1.1962.)  Kerho  sai  1964  toimintansa  tukemiseksi  avustuksen
nuorisotyölautakunnalta. Tanhurinne-kerho teki Ruotsin matkan lokakuussa 1965. 

Metsotorni

Kaupungin  kanssa  päästiin  27.6.1975  sopimukseen,  jonka  perusteella  yhdistys
luovutti Tanhurinteellä omistamasta 6.900 m2  alueestaan kaupungille lähes 4.000 m2 ja sai
tilalle  900  m2.  Kaupunki  maksoi  lisäksi  välirahaa.  Sillä  työväenyhdistys  osti  Osmo
Heleniuksen ehdotuksesta  15.8.1975 Anna ja  Kauko Ikoselta Valkovuokko RN 3163   noin
1.500  m2  tontin,  joka  sijaitsi  työväentalon  Vaderman  ja  Vahteran  tonttien  vieressä
länsipuolella.  Lainhuuto  saatiin  28.5.1976  Vantaan  käräjäoikeudessa.  Osmo  Heleniuksen
ajatukseen  ostaa  tontti  sisältyi  se,  että  kun  Korson  Sosialidemokraattinen  yhdistys  ostaa
työväentalon vierestä tontin, voi sille suunnitella uutta toimitilaa. Ajatuksena oli, että yhdistys
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pystyy  rakentamaan uuden toimitilan.  Ostetulla  tontilla  oli  liiketalo,  jossa olleen  asunnon
yhdistys  antoi vuokralle.  Talo oli rakennettu aivan silloisen kadun viereen.  Uuden kaavan
vaatimana  katualueen  laajennuksen  vuoksi   yhdistys  joutui  luovuttamaan  tontistaan  maa-
alueen,  jolla  osittain  sijaitsi  liiketalo.  Koska  taloa  ei  enää  olisi  voinut  käyttää,  lunasti
kaupunki  sen  yhdistykseltä.  Jotta  tontilla  olisi  voinut  säilyä  kaavan  mukainen
rakennusoikeus,  toteutettiin  työväenyhdistyksen  tahdon  mukainen  tonttimuutos,  jolla
19.7.1983 osa Vaderma-tontista liitettiin Valkovuokko-tonttiin.

Työväentalon tultua kunnostetuksi vuosina 1984-1985  käynnistettiin Valkovuokko
-tontin  käytön  suunnittelu.  Asiantuntijaksi  johtokunta  kutsui  rakennusmestari  Jouko
Koskisen,  jonka  tehtävänä  oli  suunnitella  myös  työväentalon  kunnostus  erinomaiseksi
juhlatilaksi.  Koskinen teki  yhdistykselle  esityksen  kiinteistöyhtiön  perustamisesta  ja
liiketilojen rakentamisesta sekä esityksen työväentalon kunnostamisesta.

Vuoden 1985 lopulla selvityksien jälkeen johtokunta 1986 tammikuun kokouksessa
esitti  yhdistyksen  kuukausikokoukselle  rakentamisen  aloittamista  perustettavan  Kiinteistö
Oy:n  toimesta.  Yhdistyksen  ylimääräinen  kokous  11.2.1986 päätti  yksimielisesti  perustaa
Kiinteistö  Oy  Korson  Metsolantie  4  ja  merkitä  yhtiön  osakkeet  sekä  vuokrata  tontin
perustettavalle Kiinteistö Oy:lle (Johtokunta 8.4.1986.) Osakkeiden ostoa varten haettiin 42
milj.  markan  laina,  ja  velan  vakuudeksi  kiinnitys  yhdistyksen  omistamaan  tonttiin  ja
rakennukseen.  (Johtokunta 11.2.1986, Yhdistys 9.9.1986.)

Kiinteistö  Oy Korson  Metsolantie  4  perustamisasiakirja   allekirjoitettiin  3.3.1986.
Myöhemmin  1987  yhtiön  nimi  muutettiin  kuulumaan  Kiinteistö  Oy.  Metsotorni.
Työväenyhdistyksen  edustajana  käytti  yhdistyksen  koko  osakepääoman  äänivaltaa  Peter
Muurman.  Perustamiskokouksessa  valittiin  yhtiön  hallituksen  jäseniksi  Jouko  Koskinen,
Anna-Liisa  Hertell,  Osmo  Helenius,  Erkki  Röpelinen ja  Vilho  Väisänen.  Hallituksen
puheenjohtajaksi  valittiin  Jouko  Koskinen ja  toimitusjohtajaksi  Osmo  Helenius.  Jouko
Koskinen oli  kiinteistöyhtiön   hallituksen  puheenjohtajana  alun  toistakymmentä  vuotta.
Yhtiön  perustamisen  käytännön  toimet  hoiti  varatuomari  Seppo Nurmi.  Kaupparekisteriin
yhtiö hyväksyttiin ja merkittiin 31.7.1986.  (Johtokunta 11.2.1986.)

Koska voimassa olevan asemakaavan mukaan uusi rakennus olisi tullut sijoitettavaksi
hyvin lähelle säilytettävää työväentaloa, haettiin asemakaavan muutosta, jotta rakennus olisi
ollut kahdelta sivultaan kadun vieressä (Johtokunta 21.1.1986). Näin se 4.2.1986 alkaneen
suunnittelun  mukaan  olisi  paremmin  kaupunkikuvaan  sopiva.  Kaavan  muutos  saatiin  ja
ympäristöministeriö  vahvisti  sen elokuussa 1986. Rakennuttajatehtävien hoitajaksi valittiin
RV-Konsultit Oy 21.3.1986 ja suunnittelijoiksi arkkitehtitoimisto Perko & Rautamäki Ky ja
rakennesuunnittelijaksi  insinööritoimisto  Harry  Pyykkö Oy  sekä  LVI-suunnittelijaksi
insinööritoimisto Olof Granlund Oy.

Rakennustoimikunta,  johon  kuuluivat  Kiinteistö  Oy:n  hallitus,  arkkitehti,  RV-
Konsulttien Jukka Savolainen ja Kalevi  Alén,  puheenjohtajanaan Jouko Koskinen ratkaisi
työn suorituksen aikana esiintyneitä ongelmia.    

Tontilla pidettiin ensin 27.9.1986 puunkaatotalkoot, joihin koko päivän osallistuivat
yhdistyksen jäsenet Niilo Savikko, Pentti Kuisma, Anneli Koskinen ja Jouko Koskinen sekä
osapäivän  Mika  Koskinen,  Ari  Raikunen,  Kari  Roininen,  Visa  Tammi,  Heikki  Rusanen,
Vilho Väisänen ja Tauno Salonen. Projektin suunnittelu alkoi lokakuussa 1986 ja valmistui
syyskuussa 1987. Maanrakennustyöt alkoivat 15.10.1986. Varsinaiset rakennustyöt alkoivat
joulukuussa 1986. Talo valmistui elokuun lopussa 1987.

Metsotorni  suunniteltiin  nelikerroksiseksi,  jossa  on  lisäksi  kellarikerros.  Tämän
vuoksi rakennukseen tarvittiin  hissi  ja ilmastointihuone,  jonka sijoituspaikka on vesikaton
päällä.  Suunnittelija  Jouko  Koskinen esitti  tehtäväksi  ilmastointihuoneen  tasolle  pienet
kokoontumistilat,  jotka  voidaan  toteuttaa  samanaikaisesti  ja  joiden  rakentaminen  olisi
suhteellisen  vähäinen  osa  koko  rakennuksen  kustannuksista.  Ajatus  viehätti,  joskin
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työväenyhdistyksen johtokunnassa oltiin jonkin verran epäileväisiä kustannusten kalleudesta
ja  tilan  käyttökelpoisuudesta.  Keskustelujen  jälkeen  yhdistyksen  johtokunta  hyväksyi
ajatuksen ja esitetty tilarakentaminen merkittiin rakennussuunnitelmiin. 

Talon  4.  kerrokseen  rakennettiin  189  m2  koulutus-  ja  vapaa-ajantilaa.  Lisäksi
kerrokseen sijoittuvat talon tekniset tilat. Kerrokseen pääsee hissillä. 3. ja 2.  kerroksessa on
toimistotilaa 778 huoneistoneliömetriä kummassakin. Liike-katutasossa  eli 1. kerroksessa on
liiketilaa 737 m2. Rakennuksen tilavuus on 13.200 rakennuskuutiometriä, kerrosalaa 2.587
m2 ja bruttoala 3.743 m2.

Metsotorni ehdittiin  rakentaa,  yhdistys  sai  sieltä  toimitilaa,  ja  Korson työväentalo
ehdittiin kunnostaa. Kaikki näytti hyvältä, mutta Korson työväentalo paloi 1990.

Kun  olivat  Metsotornin  avajaiset  ja  ensimmäinen  tilaisuus  pidettiin  Metsotornin
neljännen  kerroksen  tiloissa,  esittivät  yhdistyksen  jäsenet  tyytyväisyytensä  siitä,  että
suunnitteluvaiheessa  oli  otettu  huomioon  työväenyhdistyksen  käyttöön  tulleen  tilan
rakentaminen. Ilman sitä yhdistyksellä ei olisi ollut omaa toimitilaa. 

Kaikki muut rakennuksessa olevat tilat on Kiinteistö Oy Metsotorni antanut vuokralle.
Vuonna 1989 työväenyhdistyksen saaman asemakaavan muutoksen ja sen mukaisen

piirustuksen  perusteella  Metsotornin  kellarissa  sijaitseva  varasto  muutettiin  palvelemaan
ravintolan toimintaedellytyksiä ja kokoontumistilaksi.

Kiinteistö  Oy  Metsotornin  yhtiökokouksissa  käytti  yhdistyksen  edustajakseen
valitsema  henkilö  osakkeenomistajan  päätäntävaltaa,  valitsi  yhtiölle  hallituksen  ja  sen
puheenjohtajan sekä päätti muista yhtiökokoukselle kuuluvista asioista.  

Yhtiön  hallituksen  jäsenluku  oli  ensin  viisi  henkilöä  ja  heidän  valittiin
nelivuotiskaudeksi. Hallituksen jäsenten lukumäärä korotettiin vuoden 1996 aikana kuuteen
henkilöön  ja  toimikaudeksi  määrättiin  kaksi  vuotta.  Toimikausi  vaihtui  1997  vuoden
keskivälin paikkeilla. 

Kiinteistö Oy Metsotornin yhtiökokouksissa työväenyhdistyksen edustajina olivat
Peter Muurman 1986 – 1989
Visa Tammi 1990
Kalevi Alén 1991 – 1994
Matti Aittakallio 1995 – 1999 ja 2002 – 2004
Jouko Koskinen 2000 – 2001

Yhtiön hallituksen jäsenet ja heidän toimikautensa:
Alén, Kalevi 1999 – 2005 
Autio, Hannele 1996 – 2005 
Heikkinen, Jyri 2001 – 2005 
Helenius, Osmo 1986 – 1995
Hertell, Anna-Liisa 1986 -  1997
Koivunoksa, Risto 1997 – 2005 
Koskinen, Jouko, puheenjohtaja 1986 – 1997
Muurman, Peter 1997 – 2003
Nyyssönen Paavo, puheenjohtaja 1997 – 2005 
Puoskari, Pentti 1999 – 2001
Röpelinen, Erkki 1986 – 1997
Tammi, Visa 1996 – 2001
Vainio, Jari 2003 – 2005 
Väisänen, Vilho 1986 – 1996

Yhtiön  toimitusjohtajaksi  valittiin  vuonna  1987  Osmo  Helenius ja  yhtiön
isännöitsijänä on ollut vuodesta 2003 lähtien Jari Vainio.
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Yhdistyksen tontit

Työväentalon tontti

Palon  jälkeisinä  vuosina  työväentalon  muistoksi  sytytettiin  kynttilät  tontilla
marraskuussa. 

Sen  jälkeen,  kun  tajuttiin  palon  aiheuttaman  vahingon  todellinen  suuruus  ja  sen
vaikutus yhdistyksen toiminnan järjestämiseen, syntyi jäsenistön keskuudessa halu rakentaa
uusi työväentalo kokoontumis- ja toimipaikaksi. Mahdollisuuksia kartoitettiin.  Kun voimassa
olleen kaavan mukaan yhdistyksen tontilla oli rakennusoikeutta 810 krsm2, pyrki yhdistys
saamaan rakennuskaavaan muutoksen, jotta rakennusoikeus voitaisiin  nostaa 1.500 krsm2.
Vasta  sitten  voitaisiin  nähdä  toteuttamismahdollisuudet.  Siihen,  mihin  kokoontumistilat
pyrittäisiin rakentamaan oli kaksi vaihtoehtoa, joko a) työväentalon vanhalle paikalle tai b)
vapaa-aikatilojen yhteyteen kirkon ja aseman välille. (Yhdistys 15.1.1991.)

Kun  kaavamuutoksia  selviteltiin,  teki  Rakennusliike  NCC  tarjouksen  tontin
ostamisesta.  Voidakseen ryhtyä  tarkemmin  tutkimaan tehtyä  ostotarjousta  työväenyhdistys
tiedusteli  sääntöjen  mukaista  puoluetoimikunnan  ja  piiritoimikunnan  kannanottoa  sekä
neuvotteli  asiaan  vaikuttavista  seikoista  useaan  kertaan  asiasta  ostajan ja  rahoittajapankin
kanssa.

Tontin myynnistä tehtiin esisopimus, jonka mukaan myyjä ja ostaja hakivat yhteisesti
kaavanmuutosta.  Esisopimus  olisi  rauennut,  jos  kaavanmuutoksen  edellytykset  eivät  olisi
täyttyneet  30.12.2003  mennessä,  elleivät  sopijapuolet  olisi  jatkaneet  esisopimuksen
voimassaoloaikaa. (Johtokunta 29.1., 12.2.2002.) Asemakaavan laatimisen yhteydessä entiset
”palstat”  Vaahtera  ja  Vaderma  merkittiin  uudelleen  asemakaavaan  numerolla  ”tontti
83104/4”.

Saatuaan kaavoitukseen ja kauppaan liittyvät asiat selvitetyksi täyttämään yhdistyksen
asettamat  ehdot  teki  johtokunta  tontin  83104/4  myyntiä  koskeva  ehdotuksensa,  mukaan
liitettyinä SDP:n ja SDP:n Uudenmaan piirin päätökset, jonka yhdistyksen kokous 12.2.2002
hyväksyi yksimielisesti.

Sääntöjen mukaisesti käsiteltiin toisen kerran johtokunnan esitys ja sen toteuttamiseen
liitetyt ehdot, mitkä kevätkokous 12.3.2002 yksimielisesti hyväksyi ja oikeutti johtokunnan
huolehtimaan jatkotoimenpiteistä. 

Kauppakirja tontin myymisestä allekirjoitettiin 14.2.2004.

Metsotornin tontti

Yhdistyksen omistama Valkovuokko-tontti, johon oli 19.7.1983 liitetty osa Vaderma-
nimisestä  tontista  oli  saanut  asemakaavoituksen  yhteydessä  nimen  ”tontti  83104/5”  ja
vuokrattu  Kiinteistö  Oy  Metsotornille  11.2.1986.  Asemakaavan  valmistelun  yhteydessä
pohdittiin tontin myymistä Kiinteistö Oy Metsotornille, mutta asian kaikinpuolisen selvittelyn
jälkeen tontti 83104/5 päätettiin pitää Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen omistuksessa.
(Johtokunta 23.8. ja 12.10.1993.)
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Yhteisiä järjestöjä ja yhteistoimintaa

V- ja U-seura  Korson Veto

Kirjoittanut Leo Pennanen

Poliittisesti  vaikeiden  aikojen  keskellä  vuonna  1934  syntyi  eräiden  henkilöiden
piirissä ajatus siitä, että paikkakunnalle olisi satava myös työläisurheiluseura. Tämä ajatus eli
monien mielessä, mutta sen ajan olosuhteet olivat este, joka vaikeutti  saamasta tarvittavaa
määrää  henkilöitä  mukaan  päättämään  perustamisesta  ja  allekirjoittamaan  tarvittavat
asiakirjat.

Kolmannen kerran koollekutsutun perustamiskokouksen valmistelussa oli nyt otettu
huomioon  se  tosiasia,  ettei  poliittisessa  toiminnassa  olevia  henkilöitä  voida  valita
johtotehtäviin ja allekirjoittamaan perustamisasiakirjaa.  Näin perustettiin TUL:ään kuuluva
voimistelu-  ja  urheiluseura  Korson  Veto  ry.  vähemmän  tunnettujen  henkilöiden  ollessa
perustamishetken toimihenkilöt ja allekirjoittajat. Jo tässä vaiheessa kaiken takana oli joukko
poliittisesti  valveutuneita  työväenhenkisiä  henkilöitä,  jotka  kuitenkin  halusivat  virallisesti
pysyä poissa seuran toiminnasta jonkin ajan.

Poliittisen  tilanteen  rauhoituttua  yhteistyö  Vedon  ja  työväenyhdistyksen  välillä
muodostui  varsin monipuoliseksi ja monien henkilöiden kautta  kiinteäksi.  Työväentalo oli
luonnollisesti  se  toimipaikka,  jossa  Vedon niin   liikunnalliset  kuin  henkisetkin  toiminnat
”Pirttikauden jälkeen” jatkuivat aina talon tuhoutumiseen asti.

Alkuaikoina  Vedon  toimintaa  harrastettiin  paljon  myös  Niemisten  ja  muidenkin
kotipiirissä sekä muutaman vuoden ajan ns. Vedon pirtillä. Ensimmäisenä kesänä vuokrattiin
urheilukenttää varten pieni maa-alue Aleksi Järvimaalta entisen Eklundin kaupan luota. alue
kunnostettiin talkoilla harjoittelukentäksi. Samalle alueelle rakennettiin tanssilava ”Rientola”
vuonna  1937,  mutta  syksyllä  se  myytiin  ja  seuraavana  kesänä  jouduttiin  luopumaan
urheilukentästäkin.  Talvitoimintaa  hiihdon  lisäksi  oli  voimistelu  ja  opintokerhot,  joihin
toimintoihin Kalle Nieminen antoi kellaritilansa talviajaksi. Valtatien ja Rajatien (Korsontie
ja Lintupolku) kulmauksesta vuokrattiin vuosina 1936–38 toimisto ja vapaa-ajantilaksi pieni
mökki ”Vedon Pirtti”, josta siirryttiin kunnostetulle työväentalolle. Työväentalo oli kuitenkin
se  paikka,  joka  tilojensa  ansiosta  sopi  seuran  toimintaan.  Lisäksi  työväentalon  kentälle
rakennettiin  yhteisvoimin  pienimuotoinen  urheilukenttä  juoksuratoineen  ja  muutamine
suorituspaikkoineen.  Talkoohengen  merkeissä  ajettiin  silloiselta  valimolta  hiilimurskaa
juoksuradalle ja pidettiin kenttä kunnossa.

Muutaman  vuoden  ajan  tämä  kenttä  keräsi  paikkakunnan  urheilevaa  väkeä
työväentalon tuntumaan.  Tämä yhteistyö kuin myös myöhemmin alueella oleva luistinrata ja
pienimuotoinen  golfkenttäkin  lähensivät  kanssakäyntiä  huomattavasti  ja  jäseniä  liittyi
kumpaankin järjestöön.

Vuorovaikutuksena  voidaan pitää  sitäkin  käytäntöä,  että  puheenjohtajat  ja  sihteerit
vaihtelivat  paikkojaan  henkilötarpeen  mukaan.  Ei  ollut  harvinaista  myöhemminkään,  että
kummankin johtokunnassa oli henkilöitä molemmista järjestöistä. Työväenyhdistyksen kautta
myös  kunnalliset  luottamustoimet  tulivat  urheiluväelle  mahdollisiksi  ja  sitä  kautta  myös
vaikuttamisen mahdollisuus lisääntyi. Tämä yhteistyö on ollut tärkeää Vedolle. Ei aina osata
arvostaa  sitä  vaikuttamista  ja  työtä,  mitä  monet  henkilöt  ovat  vuosien  aikana  tehneet
työläisurheilun hyväksi.

Eräänä yhteistyön eleenä voidaan pitää sitä,  kun Veto lahjoitti  työväenyhdistyksen
johtokunnalle  seuran  edustuspuserot.  Yhdistys  vuorostaan  tarjosi  silloisen  Tanhurinteen
toimintapisteestä Vedon käyttöön arkisto, varasto- ja toimistotilat maksutta. Vain nämä pari
esimerkkiä  lukuisten  tapahtumien  joukosta  kuvaavat  kiinteää  kanssakäyntiä  aina  Vedon
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perustamisesta alkaen. Useiden vuosikymmenien ajan voitiin sanoa, että Veto oli yhdistys ja
yhdistys oli Veto, sillä miltei kaikki jäsenet kuuluivat kumpaankin järjestöön. 

Varsin  tärkeää  yhteistyö  oli  silloin,  kun  useassa  vuosikokouksessa  kommunistit
yrittivät  vallata  seuran.   Samoin  TUL:n  erimielisyyden  alkuaikana,  kun  Vetoa  yritettiin
väkisin siirtää Uudenmaan piiristä Suur-Helsingin piiriin poliittisista syistä, näytti yhteistyö
voimansa.  Seurauksena  kuitenkin  oli,  että  Veto  erotettiin  TUL:stä  ja  liittyi  TUK:hon
(Työväen Urheiluseurojen Keskusliitto).

Tämän  ikävän  kauden  jälkeen  poliittinen  valtataistelu  urheiluseurassa  loppui,  ja
paikkakunnalle syntyi parikin poliittista näkökantaa omaavaa seuraa.

Tämän  kauden  jälkeen  yhteistyö  yhdistyksen  kanssa  hiljeni  ja  kumpikin  hakeutui
tavallaan  ajamaan  omaa  asiaansa  tärkeällä  alallaan.  Enää  ei  tarvittu  niin  läheistä
kanssakäymistä henkilötasolla kuin aikaisempina vuosina.

Mutta  voidaan todeta  se,  että  yhdistys  ja Veto toimivat  edelleen saman katon alla
Metsotornissa ja se on hieno ja sydäntä lämmittävä asia. 

Raittiusyhdistys Korson Säde

Työväenyhdistyksen alaisuudessa oli ollut raittiustoimintaa 1930-luvun alkuvuosina,
vaikkakaan  sitä  ei  ole  mainittu  pöytäkirjoissa.  Korson  Raittiusseuran  vuoden  1931
tilinpäätöksestä käy ilmi. että seuraavanakin vuonna seuran rahastonhoitajana on ollut Karl
A. Sirén ja tilintarkastajina Aune Hirvelä ja K. V. Nurmi. Raittiusseura oli saanut Keravan
kauppalalta avustuksen 500.- markkaa toimintansa tukemiseksi, lahjoituksia yhteensä 100.-
markkaa  ja  kahdesta  iltamasta  tuloja  174.-  markkaa.  Helmikuussa  1932  päivätyssä
tilinpäätöksessä  todetaan,  ettei  seuralle  ollut  kertynyt  jäsenmaksutuloja.  Tilit,  13,25.-
markkaa ylijäämäiset, oli ehdotettu työväenyhdistyksen johtokunnalle hyväksyttäviksi. 

Korson  Työväenyhdistyksen  kokouksessa  13.3.1952  keskusteltiin  yhdistyksessä
tehdyn ja tehtävän raittiustyön merkityksestä. Kokouksen osanottajat olivat sitä mieltä, että
yhdistyksen  alajaostoksi  olisi  perustettava  raittiusjaosto,  joka  huolehtisi  raittiustyön
suunnittelemisesta ja toteuttamisesta. Koska asia oli tullut esiin vasta kokouksen kuluessa, ja
kun  kukaan  ei  ollut  valmistellut  sitä  sen  enempää,  siirrettiin  asia  johtokunnan
valmisteltavaksi. 

Muistitiedon  mukaan  yhdistyksen  alaisuudessa  aloitti  tämän  kokouksen  jälkeen
raittiusjaosto  toimintansa,  mutta  sen perustamisesta  tai  toiminnasta  ei  ole  tehty kirjallisia
muistiinpanoja. Vilho Väisänen kertoi (Vantaan Seutu 4.11.1986) yhdistyksen alajaostossa
tehdyn voimakkaasti raittiustyötä, vaikka siitä ei aina muistettu tehdä kirjallisia selostuksia.
Muistitietoihin nojaten voidaan katsoa yhdistyksen raittiusjaoston toimineen ilman kirjallista
mainintaa,  muistiinpanoja  tai  toimintakertomuksia  viisitoista  vuotta,  ennen  kuin
työväenyhdistyksen  pöytäkirjassa  seuraavan  kerran  mainitaan  siitä.  Vuonna  1966  olivat
valittuina raittiusjaostossa olleet kokoonkutsujana Tua Söderlund ja jäseninä Hellä Immonen,
Matti Suonpää, Kaisu Myyrä ja Olavi Tuovinen.

Korson  Sosialidemokraattisen  Työväenyhdistyksen  5.2.1967  pidetyssä
vuosikokouksessa, jossa oli puheenjohtajana Kalevi Alén ja sihteerinä Osmo K. Helenius, on
keskusteltu  raittiudesta  yleensä  ja  niistä  vaikeuksista,  joita  raittiustyön  tekemisessä  on
ilmennyt.  Nähtävästi  alajaoston  tekemänä  raittiustyö  oli  kohdannut  vaikeuksia  ja  ollut
suunnittelematonta,  koska  parhaimmaksi  ratkaisuksi  nähtiin  perustaa  sosialidemokraattista
väkeä varten oma raittiusyhdistys, joka tekisi työtä tavoitteellisesti. 

Tämän johtopäätöksen jälkeen kokous yksimielisesti perusti Raittiusyhdistys Säteen
(Säde) ja hyväksyi  sille säännöiksi Sos.-dem. Raittiusliiton mallisäännöt.   Samalla kokous
valitsi  Säteen  johtokunnan  jäseniksi  ja  perustamisasiakirjan  allekirjoittajiksi  seuraavat
henkilöt:  puheenjohtajaksi  Matti  Suonpään,  sihteeriksi  Hellä  Immosen,  taloudenhoitajaksi
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Tua  Söderlundin sekä  jäseniksi  Kaisu  Myyrän,  Olavi  Tuovisen ja  Aimo  Broströmin.
Rekisteriin yhdistys merkittiin vuonna 1969 nimellä Raittiusyhdistys Korson Säde. Sen nimi
muutettiin kuulumaan vuonna 1995 Korson Säde ja samalla otettiin käyttöön uudet säännöt.

Johtokunta  ryhtyi  rivakasti  työhönsä.  Se  järjesti  yleisötilaisuuden  yhteistyössä
työväenyhdistyksen  kanssa.  Työväen  raittiuspäivän  juhla  pidettiin  Korson  työväentalossa
2.4.1967  yhteistyössä  Raittiusyhdistys  Korson  Toiveen  ja  Rekolan  Demokraattisen
yhdistyksen  raittiusjaoston  kanssa.   Raittiuspäivän  iltamassa,  kuten  sen  nimi  oli,
tervehdyssanat  lausui  Säteen  puheenjohtaja  Matti  Suonpää,  työväenopiston  kuoro  esitti
kuorolaulua,  lausuntaa  opettaja  Väinö Kilkkinen,  Dickursby Ungdomsföreningenin  ryhmä
kansantanhuja,  juhlapuheen  piti  Veikko  Saarto,  muusikko  Matti  Oja esitti  musiikkia,
raittiuspoliittisen  tilannekatsauksen  Uudenmaan  Sosialidemokraattisen  Raittiuspiirin
piirisihteeri Erkki Kuoppala, Itä-Hakkilan Nuorisokuoro lauloi ja esitti kuorolausuntaa. Illan
lopuksi oli tanssia.  (Johtokunta 21.3.1967.) 

  Raittiusyhdistys  järjesti  työväenyhdistyksen  opintokerhon  kanssa  kurssin
Kotorannan lomakodissa marraskuun 18–19. päivinä 1967. Samalla keskusteltiin yhdistyksen
omistaman raittiusmäärärahan tallettamisesta ja käyttäjästä ja ehdotettiin kokoukselle rahojen
tallettamista  pian  avattavaan  Työväen  Säästöpankkiin  Korson  konttoriin,  ja  että  Osvald
Söderlund, mikäli hän itse suostuu, valtuutettaisiin käyttämään tiliä.

Raittiusyhdistys  järjesti  kunnallispolitiikan  kurssin  Mölandetissa  8.-9.6.1968.
Alustajina olivat Tua Söderlund, joka puhui raittiustyöstä, ja Aarno Tahvanainen sekä Erkki
Veräjänkorva, jotka puhuivat kunnallispolitiikan toteuttamisesta. (Johtokunta 7.5.1968.)

Yhdistys  järjesti  vuodesta  1968 lähtien  kaksi  raittiusjuhlaa  vuodessa.  Keväällä  oli
Työväen Raittiuspäivän juhla, tavallisesti huhti-toukokuun aikana, ja syksyllä raittiusviikon
aikana toinen raittiusjuhla. Vuonna 1968 nämä juhlat järjestettiin Raittiusyhdistys Toiveen
kanssa yhdessä. Muita juhlia olivat äitienpäiväjuhla ja lastenjuhla sekä lasten raittiusvalistus-
ja  elokuvatilaisuus.   Lisäksi  yhdistys  osallistui  raittiuslautakunnan  järjestämään
paneelikeskusteluun  ja  neuvottelutilaisuuteen  keväällä  ja  syksyllä.  Yhdistys  sai  arvokasta
tukea toiminnalleen työväenyhdistyksen entiseltä puheenjohtajalta Lauri Jokisalolta.

Vuoden  1969  yhdistys  totesi  merkittäväksi  raittiuskasvatustyön  saralla  keskiolutta
säätelevän olutlain tulon ja näki alkoholijuomien käytön suuntautuneen miedompiin juomiin. 

Yhdistys  osallistui  Uudenmaan  Sosialidemokraattisen  Raittiuspiirin  tilaisuuksiin  ja
kokouksiin. Kokousedustajina olivat Vilho Väisänen, Kaisu Myyrä, Hellä Immonen ja Kari
Korhonen.  Työväen  raittiuspäivän  aikana  korsolaisittain  merkittävä  oli  Raittiusyhdistys
Toiveen  kanssa  yhdessä  13.4.1969  järjestetty  keskustelutapahtuma  Korson  kansatalossa.
Paneelissa  olivat  kutsuttuina  keskustelijoina  psykiatri  Ilkka  Taipale,  terveyskeskuslääkäri
Valto Räsänen, puoluesihteeri Erkki Raatikainen, työnjohtaja Sven-Erik Järvinen, opiskelija
Teppo Parikka sekä raittiusohjaaja ja Toiveen puolesta tilaisuuden puheenjohtajana toiminut
Johannes Rötkin.  Paneelin nimeksi  oli  pantu Onko raittiusliike sosiaalinen liike?  (Korson
Säde 20.3.1969.)

Työväenyhdistys  ja  Korson Säde järjestivät  1969 viikonloppukurssin  Mölandetissa
ensin keväällä ja sitten syksyllä syyskuussa. Luentoesityksien aiheina olivat 

Aarno Tahvanainen: Raittiuskysymys
Osmo Kaipainen: Terveydenhoito 
Olavi Hurri: Demokraattisuus yksityiselämässä. 
Kursseilla oli osanottajia runsaasti.  Raittiuslautakunnan edustaja oli ”viran puolesta”

valvomassa, että kurssi vastasi ennakolta ilmoitettua tarkoitusta.
Työväenyhdistyksen  nuorisojaoston  ehdotuksesta  oli  joulukuussa  Korson

työväentalossa järjestetty  lasten raittiusjuhla,  jossa oli  varsin innostunut 60 lapsen joukko
”onkimassa”, leikkimässä ja katsomassa filmiesityksiä. Yhdistyksen jäsenmäärä oli kaikkiaan
100 henkilöä. (Korson Säde 14.11.1969.) 
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Vuoden 1969 alusta  järjestön puheenjohtajaksi  valittiin  Vilho Väisänen, joka hoiti
tehtävää koko yhdistyksen toiminnan ajan. Vuonna 1970 raittiuspiirin vuosikokouksessa oli
yhdistyksen edustajana Hellä Immonen. Kari Korhonen valittiin piiritoimikuntaan. Sihteeri
Kari Korhosen tehtäväksi annettiin 1970 hoitaa myös raittiusjärjestö Säteen rahastonhoitajan
tehtävät. 

Säde  järjesti  1970  yhteistoiminnassa  työväenyhdistyksen  kanssa  kaksi
viikonloppukurssia  Mölandet-saaressa.  Niistä  keväällä  järjestetty  oli  raittiuspäivä,  jossa
lääkäri  Osmo Kaipainen piti  alustuksen aiheesta  Terveydelle  vaaralliset  aineet.  Erityisesti
olivat  esillä  tupakan ja  huumeiden vaarallisuus.  (Korson Säde 23.5.1970.)  Kun Helsingin
mlk:taan perustettiin alkoholiasiain neuvottelukunta, oli raittiusyhdistyksen edustajana siinä
Vilho Väisänen. 

Työväen  raittiuspäivän  juhla  järjestettiin  Korson  Toiveen  kanssa  työväentalossa
5.4.1970.  Mehufirman  konsultti  esitteli  alkoholittomia  juomia.  Valtakunnallisen
raittiusviikon päättäjäisjuhla pidettiin Korson työväentalossa 1.11.1970. Raittiuslautakunnan
puheenjohtaja  Tarmo  Rahkonen oli  juhlapuhuja  ja  Korson  Nuoret  Kotkat  sekä  Rekolan
Sekakuoro esittivät ohjelman. Juhlista, kursseista ja muusta toiminnasta tiedotettiin Korson
Työväenyhdistyksen yhdistyslehdessä. (Korson Säde 23.5., 24.9., 18.10.1970.)

Vuonna  1971  Helsingin  mlk:n  raittiuslautakunta  edellytti  raittiusjärjestöjen
järjestävän  raittiusvalistustilaisuuksia.  Korson  Säde  teki  juhannuksena  Mölandet  saareen
virkistyskurssin  ja  Taasjärvellä  12.9.1971  viikonloppukurssin,  jossa  alustuksen  piti
raittiuslautakunnan varapuheenjohtaja Oiva Leminen. Toiveen kanssa järjestettiin  yhteinen
työväen  raittiuspäivän  tilaisuus.  Vuonna  1972  vietettiin  työväen  raittiuspäivää  yhdessä
Korson Säteen kanssa ja pidettiin äitienpäivän juhla.

Sihteerinä vuosina 1973–74 oli Hellä Immonen ja rahastonhoitajana Kari Korhonen.
Kaisu  Myyrä ja  Martta  Paakkunainen olivat  1972  kesäkuussa  Sos.-dem.  Raittiusliiton
edustajakokouksessa Seinäjoella piirikokouksessa olivat Kari Korhonen, Hellä Immonen ja
Anna-Liisa Laitinen. (Korson Säde 7.4., 2.9.1972.)

Vihtijärven  Rauhaniemeen  ja  Vihdin  Kaislarantaan  tehtiin  sieniretket  syksyisin
vuosina  1972–1974.  Matkoilla  olivat  raittiuslautakunnan  edustajina  raittiussihteeri  Esko
Sarkanen ja puheenjohtaja Tarmo Rahkonen, joka piti esitelmän ja vuonna 1974 esitelmän
sienistä piti  Sienineuvontaliiton sienikonsulttikin.  Hän oli päivän mukana asiantuntijana ja
neuvoi sienitietoutta. Kun päivä oli kerätty Vihdin metsissä Vihtijärven ympäristössä sieniä,
tuotiin  iltapäivällä  se  saalis  nähtäväksi.  Asiantuntija  sitten  esitti  niistä  sienistä  tietoutta
pihapiirissä kauniilla ilmalla.  (Korson Säde 2.9.1972, 16.10.1974.)

Kun Sos.-dem. Raittiusliitto perusti Uudellemaalle nuorisopiirijärjestön, valittiin sen
kokouksiin  vuonna  1974  Martta  Paakkunainen ja  Sirkka  Allén sekä  1975  Sini  Alén.
Piirikokousedustajiksi  nimettiin  Toivo  Eloranta ja  Martta  Paakkunainen ja  1975  Tuomas
Lahtinen Martta Paakkunaisen kanssa. (Korson Säde 5.6., 18.4.1974.)

Työväen  raittiuspäivän  tilaisuus  järjestettiin  Korson  Eläkkeensaajien  kanssa
yhteisesti, raittiusviikon tilaisuuden järjestämiseen Korson Toive osallistui vain rahallisesti.
(Korson  Säde  21.3.,  16.10.1974.)  Työväen  raittiuspäivän  juhlan   tunnus  oli  Kuntosi  on
yhteinen  asia.  Säde  järjesti  yhdessä  Korson  Eläkkeensaajien  kanssa  raittiusviikon
juhlatilaisuuden työväentalolla 2.11.1975. Juhlassa oli yleisöä 150 henkeä. Ohjelmaa esittivät
Korson Nuoret Kotkat ja Korson Eläkkeensaajat.

Sos.-dem. Raittiusliiton kokouksessa 31.5–1.6.1975 olivat edustajina Vilho Väisänen
ja Sini Alén.  Raittiuspiirin  kokouksessa oli  Martta Paakkunainen. Hän kertoi raittiusliiton
aikaisemmin jo vuonna 1974 kehottaneen perustamaan raittiusliiton varhaisnuorisojärjestön
Päivän  Nuoret-osaston.  Se  oli  torjuttu  sen  vuoksi,  että  Korsossa  oli  voimakas  kotkien
varhaisnuorisotoiminta.  Mutta  lokakuun  1976  kokouksessa  Martti  Laakkosen pitämän
alustuksen jälkeen päätettiin perustaa Säteen alajaostoksi Korson Päivän Nuoret. Alaosaston
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toimikuntaan  valittiin  Anja  Ruohonen,  Helena  Laakkonen ja  Martti  Laakkonen,  joka
nimettiin puheenjohtajaksi. (Korson Säde 22.2., 22.3.1975, 14.10.1976.)

Säde  osti  Päivän  Nuorten  viirejä,  joita  luovutetaan  yhdistyksen  huomaavaisuuden
osoituksena merkkipäivän ja onnittelujen muistoksi. Ensimmäinen niistä ojennettiin Martta
Paakkunaiselle myöhästyneenä 60-vuotispäivän lahja. (Korson Säde 8.5.1976.)

Vuonna 1976 tammikuussa valmistui Vantaan kaupungin alkoholipoliittinen ohjelma.
Sen kehittämiseen ja muotoilemiseen osallistuivat Säteen edustajina Vilho Väisänen ja Martta
Paakkunainen. Työväen raittiusjuhla oli 4.4.1976. Juhlapuhujana raittiusliiton sihteeri Vesa
Karvinen,  ohjelmaa  esittivät  Korson  Eläkkeensaajat.  Martta  Paakkunainen oli  valittu
raittiuspiiritoimikuntaan.  Syksyllä  oli  raittiusviikon  juhla  sekä  ohjelmaan  vakiintunut
sieniretki.   ”Korson  sos.dem.  Ty:n  naisjaosto,  Korson  alueen  Nuoret  Kotkat  ja  Korson
eläkkeensaajat  ansaitsevat  erityisen  kiitoksen  aktiivisesta  osallistumisesta  tilaisuuksien
järjestelyihin”,  sanottiin Korson Säteen 10-vuotisjuhlan puheessa 1977. Korson Säde tilasi
jäsenilleen raittiuslehden Sarastus vuosina 1976 – 1987.

Vuosi  1977  oli  Raittiusyhdistys  Korson  Säteen  10-vuotisen  toiminnan  vuosi.
Yhdistyksen  toimihenkilöissä  tapahtui  muutoksia  sikäli,  että  sihteerinä  toimi  Helena
Laakkonen ja  varainhoitajana  Reijo  Moisio,  muut  eli  puheenjohtaja  Vilho  Väisänen ja
varapuheenjohtaja Martta Paakkunainen jatkoivat entisillä paikoillaan.

Mikkolassa  maaliskuussa  1977  järjestettiin  Mikkolan  Nuorten  Kotkien  kanssa
yhteinen  raittiusjuhla,  jossa  Säteen  puheenjohtaja  Vilho  Väisänen oli  juhlapuhuja.
Huhtikuussa  pidettiin  työväentalossa  raittiusjuhla,  jossa  ohjelman  esittivät  Korson
Eläkkeensaajat.  Syksyllä  raittiusviikon  juhla  järjestettiin  työväentalossa.   Raittiusviikon
avajaistilaisuus ja samalla Säteen 10-vuotisjuhla 30.10.1977 työväentalossa. Ohjelmassa oli
puheenjohtajan  Vilho  Väisäsen tervehdyssanat,  Ronkaisen  tyttöjen  esittämää  musiikkia,
lauluduettoja  Irja  Ruusun ja  Volle  Willmanin esittäminä,  Martti  Laakkosen kertoma
historiikki  sekä  Korson  Eläkkeensaajien  lauluyhtyeen  ja  tanhuryhmän  esitykset.
Juhlapuhujana oli Sos.-dem. Raittiusliiton sihteeri Ilpo Siimes. Yhdistyksen perustajajäsenet
kukitettiin. Työväenyhdistyksen naisjaoston järjestämässä terveysillassa 29.11.1977 teemana
oli  Tupakan  haittavaikutukset  ja  puhujana  Helena  Laakkonen.  Aikaisempien
toimintamuotojen,  raittiusjuhlien,  lisäksi  SDR:n  (Sos.-dem.  Raittiusliitto)  pääsiäisretkelle
Tiurahoviin osallistuivat Säteestä Pirkko ja Leo Pennanen sekä Helena ja Martti Laakkonen.
Syksykausi  aloitettiin  sieniretkellä  Veikkolaan raittiusliiton  kurssikeskuksen Kurjolammen
maastoon elokuussa ja syyskuussa jatkettiin marja- ja sieniretkellä Karisjärven kurssikodin
maastoon.  Uudenmaan  Sos.-dem.  raittiuspiirin  nuorisotoimikunnan  ja  piiritoimikunnan
jäsenenä oli Martti Laakkonen.

SDR:n  liittokokouksessa  Imatralla  27.–28.5.1978  olivat  kokousedustajina  Martta
Paakkunainen ja Martti Laakkonen sekä Uudenmaan raittiuspiirin kokouksessa Irja Ruusu,
Volmari  Willman ja  Anna-Liisa  Laitinen.  Päihdeasiain  neuvottelukunnassa  oli  Vilho
Väisänen sekä  Uudenmaan  sos.-dem.  raittiuspiirin  nuorisojaostossa  Martti  Laakkonen.
(Korson Säde 13.2., 17.3., 28.3.1978.) Työväen raittiuspäivä oli huhtikuussa teemalla Nuori
toveri  turvaa  terveytesi  ja  raittiusviikon  loka-marraskuun  vaihteessa  teema  Tartu  pulloon
selvin päin sekä juhla 5.11. työväentalossa. Puhujana oli Martti Laakkonen. Vaihda vapaalle
–viikonloppuna  vierailtiin  Veikkolan  Kurjolammella  SDR:n  liittokodissa.   (Korson  Säde
17.9.1978.)  SDR:n  ruskaretkelle  Tiuranhoviin  Muoniossa  osallistui  seitsemän  henkilöä
Säteestä. Perinteinen sieniretki tehtiin Veikkolaan syyskuussa.

Vuonna  1979  johtokunnan  puheenjohtajaksi  valittiin  Vilho  Väisänen,
varapuheenjohtajaksi Martta Paakkunainen, sihteeriksi Martti Laakkonen ja varainhoitajaksi
Irja Ruusu (Korson Säde 5.2.1979). 

Raittiuslautakunnan  järjestämässä  järjestöjen  edustajien  neuvottelussa  Tikkurilassa
alustuksessa Järjestöjen työstä terveiden elämäntapojen edistämiseksi Korson säteen edustaja
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Martti  Laakkonen totesi  järjestötyön  sellaisenaan  edistävän  raittiutta.  Ennaltaehkäisevää
raittiustyötä  ei  aina  pidetä  alkoholipolitiikkana,  vaan  uudenlaisen  tapakulttuurin
omaksumisena  ja  psyykkisesti  vaikeiden  elämäntilanteiden  ehkäisemisenä.  (Helsingin
Sanomat 15.2.1979.)

Työväen  raittiuspäivää  vietettiin  8.4.1979  teemalla  Terveesti  –  yhdessä.  Juhlan
esiintyjät  olivat  Sariolan  tytöt,  Leppäkorven  laulukuoro,  Korson  Eläkkeensaajien
tanhuryhmä,  Korson  Nuorten  Kotkien  ohjelmaryhmä  ja  Ronkaisen  harmonikkatytöt.
Juhlapuheen piti SDR:n piirisihteeri Seppo Virtanen. Tua Kaspio Mikkolan Sammontakojista
ehdotti  Korson  Säteelle,  että  korsolaiset  raittiusjärjestöt  pitäisivät  yhteisen  raittiusviikon
juhlan  28.10.1979.     Se  pidettiin  Korson  Eläkkeensaajien,  Mikkolan  Sammontakojien,
Korson  Toiveen  ja  Korson  Säteen  yhteisjuhlana  raittiusviikon  teemana  Lapselle  turvattu
tulevaisuus.  Kun Irja  Ruusu juhli  60  vuottaan  työväentalossa,  osallistui  yhdistys  mukaan
juhlimiseen. (Korson Säde 27.3., 19.12.1979.)

Työväen raittiuspäivän juhlassa 13.4.1980 Korson alueen Nuoret Kotkat osallistuivat
lauluesityksillä,  Korson Eläkkeensaajat  tanhusivat  ja  Leppäkorven naisyhtye  lauloi.  Vilho
Väisänen esitti  tervehdyspuheen  ja  juhlapuhujana  oli  raittiussihteeri  Esko  Sarkanen.
Raittiusviikon juhlassa puhujana oli piirisihteeri Arvo Annala. Korson Työväen Näyttämön
esityksen lisäksi juhlassa oli  laulelmia ja lausuntaa.  (Kotkien pöytäkirja 1.4.1980, Korson
Säde 31.3., 22.10.1980.)

Puheenjohtaja Vilho Väisänen toi piirikokousterveisiä ja kertoi, että Nuoret Kotka ja
Päivän  Nuoret  yhdistetään  Nuoriksi  Kotkiksi  vuoden  1981  alusta  lukien.  (Korson  Säde
12.11.1980.)

Marraskuun  26  päivänä  pidetyssä  kokouksessa  merkittiin  tiedoksi,  että  seuraavan
vuoden helmikuun aikana pidettävässä vuosikokouksessa hyväksytään Säteelle uudet säännöt
ja valitaan silloin uusi johtokunta. Vuosikokouksessa 13.2.1981 vuoden 1981 johtokuntaan
valittiin vakinaisiksi jäseniksi Vilho Väisänen, Tuula Ronkola, Martta Paakkunainen, Hellä
Immonen ja  Anna-Liisa  Laitinen sekä  varajäseniksi  Volmari  Willman ja  Irja  Ruusu.
Yksimielisesti  hyväksyttiin  uudet  säännöt,  joiden  mukaan  yhdistyksellä  on  kaksi
sääntömääräistä  kokousta,  vuosikokous  kevättalvella  ja  syyskokous  loppusyksystä.  Vilho
Väisänen oli puheenjohtaja, Martta Paakkunainen varapuheenjohtaja, Tuula Ronkola sihteeri
ja Irja Ruusu rahastonhoitaja (Korson Säde 16.2.1981). 

Vuoden aikana järjestettiin Korson työväentalossa kaksi raittiusjuhlaa. 12.4. pidetyssä
juhlassa puhui raittiuslautakunnan puheenjohtaja Martti Niemi ja 31.10. juhlassa puhui Vesa
Karvinen aiheenaan Kiitos, ei alkoholia. Korson Työväen Näyttämö, Korson Nuoret Kotkat,
Leppäkorven  laulukuoro  ja  yksityishenkilöt  antoivat  arvokkaan  panoksensa  juhlien
ohjelmasuorituksissa. (Korson Säde 19.3., 27.10.1981.) Raittiusviikolla Säteen järjestämässä
raittiusdiskossa,  johon  muutkin  järjestöt  osallistuivat,  oli  tungosta  (Keski-Uusimaa
7.11.1981).

Raittiusjuhlissa  olivat  puhumassa  vuonna  1981  raittiuslautakunnan  puheenjohtaja
Martti  Niemi,  vuonna  1982  Liikenneraittiusliiton  sihteeri  Martti  Sintonen ja  Työväen
Kuntoliiton toimitsija Aulikki Kuusela, joka puheensa päätyttyä verrytti yleisöä rentouttavalla
jumppaohjelmalla. (Keski-Uusimaa 16.4.1981, 31.3.1982, Korson Säde 19.3.1981, 5.4.1982.)
Piirijärjestön kokouksissa 1982 olivat Mailis Jääskeläinen, Visa Tammi ja Vilho Väisänen,
joka  oli  myös  raittius-  ja  alkoholiasiain  neuvottelukunnassa.  Liittokokousedustajat  olivat
Vilho Väisänen ja Martta Paakkunainen. (Korson Säde 15.11.1983.)

Vuoden 1983 työväen raittiuspäivän juhlassa puhui kansanedustaja Pirjo Ala-Kapee
aiheesta  Alkoholi  naisen  näkökulmasta.  Hän  totesi,  ettei  suomalaisessa  yhteiskunnassa
alkoholiongelmaiseen mieheen ja naiseen suhtauduta tasa-arvoisesti. Nainen joutuu olemaan
alkoholiongelmaisen  miehensä  tukena,  mutta  päinvastainen toiminta  on hyvin  harvinaista.
Raittiusviikon  juhlassa  syksyllä  Alpo  Mäkitalo kertoi  Vantaan  A-Killan  toiminnasta  ja
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raittiuslautakunnan  puheenjohtaja  Matti  Nieminen puheessaan  totesi  aikuisten  asenteiden,
tapojen,  käytöksen  ja  suhtautumisen  alkoholismiin  antavan  suurimman  syyn  jälkipolven
”sekoilemiseen”  kadulla.  Juhlien  ohjelmasta  vastasivat  Korson  Työväen  Näyttämö,
Leppäkorven  Kashmirit,  Korson  Eläkkeensaajat,  Korson  Nuoret  Kotkat  ja  yksittäiset
ohjelmanesittäjät. (Keski-Uusimaa 9.4., 1.11.1983.)

Vuoden  1982  alusta  lukien  ruvettiin  Raittiusyhdistys  Korson  Säteestä  käyttämään
”arkipäiväisesti” nimeä Korson Säde.

Yhdistyksen toiminta rakentui erilaisten tilaisuuksien järjestämiseen, missä käsiteltiin
raittiusteemaa.   Järjestettiin  teatterimatkoja,  elokuvailtoja  Mikkolassa  ja  työväentalossa
lapsille mm. Mikkolan Sos.-dem. Killan kanssa, yhteislaulutilaisuuksia, äitienpäivän juhlia,
patikkaretkiä  ja  sieniretkiä.  Vuoden 1984 äitienpäivän  juhlassa  oli  juhlapuheen pitämässä
pastori  Jukka Yrjölä.  Juhlissa  ohjelmaa  esittivät  yksittäisesiintyjien  lisäksi  usein  Rekolan
Sekakuoro,  Korson Eläkkeensaajien  tanhuajat  ja laulajat,  Leppäkorven Kashmirit,  Korson
Nuoret  Kotka  ja  Korson Työväen  Näyttämö  näytelmineen esim.  Herra Tarkastaja,  Katto-
Kassinen leikkii  kummitusta,  Juhlapuhe, Veikkausvoitto ja Korson Lapsiteatteri  Peikon ja
Kertun Hammasretkellä. (Korson Säde, Näyttämön arkisto.) Juhlista ja retkistä ilmoitettiin
Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen yhdistyskirjeessä.

Vuoden 1987 johtokunnan puheenjohtajana oli Vilho Väisänen, varapuheenjohtajana
Vilho  Mäkinen,  sihteerinä  Mailis  Jääskeläinen,  rahastonhoitajana  Irja  Ruusu ja  muina
johtokunnan  jäseninä  Andreas  Räbinä,  Kerttu  Antikainen,  ja  Juha  Tammi.  (Korson  Säde
12.11.1986, 28.1.1987.)

Korson Säteen 20-vuotisjuhlassa  Sos.-dem. Raittiusliitto lahjoitti Korson Säde ry:lle
liiton 11. ansiomitalin,  Vantaan kaupungin tervehdyksen esitti  kirkkoherra Erkki Sovijärvi
antaen  samalla  Vantaan  kaupunkia  esittävän  kuvakirjan.  Lisäksi  yhteistyökumppani  ja
yksityiset henkilöt muistivat yhdistystä tervehdyksin. (Korson Säde 28.1., 30.3.1987.)

Valtakunnallisen raittiusviikon päätteeksi järjestetyssä juhlassa Säteen puheenjohtaja
Vilho  Väisänen kertoi  yhdistyksen  tulleen  perustetuksi  1967.  Perustamisella  saatiin
raittiustyöhön  pitkäjännitteisyyttä  hieman  enemmän  kuin  työväenyhdistyksen
raittiusjaostona.  Yhdistyksen  sihteeri  Mailis  Jääskeläinen mainitsi  raittiusjuhlia  järjestetyn
kaksi  kertaa  vuodessa,  keväinen  juhla  on  vietetty  myös  äitienpäivänä.  Yhdistyksen
järjestämissä lasten leikki- ja laulutilaisuuksissa ovat ohjaajina toimineet työväenyhdistyksen
näytelmäkerholaiset.  Raittiusseuran  pitkäaikaisena  sihteerinä  on  aikaisemmin  toiminut
Helena Laakkonen. Tilaisuuden juhlapuheen piti Sos.-dem. Raittiusliiton Uudenmaan piirin
toiminnanjohtaja Arja Ylänkö. Juhlassa työväen näyttämön ohjaaja Onni Riipinen tarinoi ja
hauskutti  yleisöä  vitseillä,  Anna-Liisa  Saarikangas lausui  Matti  Nummensalon  runoja.
Korson Eläkkeensaajien tanhuryhmä esitti tanhuja ja Korson Työväen Näyttämön lauluryhmä
esitti lauluja sekä näytelmän Oi kallis kansanhuolto.  (Vantaan Seutu 4.11.1986, Näyttämön
arkisto.)

Raittiuspiirin piirikokous pidettiin Korson työväentalossa 6.4.1987. Piirikokoukseen
osallistuivat Vilho Väisänen, Mailis Jääskeläinen ja Tuula Ronkola. Vuoden aikana Säde teki
teatteriretken  Riihimäelle  huhtikuussa  ja  elokuussa  sieniretken  Kaislarantaan.  Korson
Nuorten Kotkien kanssa järjestettiin yhteinen luontoilta. (Korson Säde 30.3., 30.8.1987.)

Vuoden  1988  toiminnasta  kerrottaessa  sen  todetaan  olleen  vilkasta  ja  yleisöä
osallistuneen tilaisuuksiin kiitettävästi, mutta osallistujina on ollut enemmistö varttuneita ja
työikäisiä. Raittiusjuhlassa 174.1988 oli puhujana Sos.-dem. Raittiusliiton varapuheenjohtaja
Vesa Karvinen. Korson Nuoret Kotkat esittivät ohjelmaa. Syksyllä 5.11.1988 raittiusjuhlassa
esiintyi Helsingin Konttoristien teatteriryhmä. Teatterimatkat tehtiin Riihimäelle Gabriel tule
takaisin näytelmää katsomaan ja Tampereelle Havukka-ahon ajattelijan esitykseen. (Korson
Säde 17.2.,  28.1.,  21.9.1988.)  Varhaisnuorisoa on tavoitettu tekemällä yhteistyötä  Nuoret
Kotkat-osaston kanssa. Sen sijaan teini-ikäistä nuorisoa ei ole juuri saatu toimintaan mukaan.
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Varsinaisena  toimintana  ovat  olleet  raittiusjuhlat,  museokäynnit,  lauluillat,  patikka-  ja
sieniretket.  Yhteistyötä  on  tehty  Korson  Työväen  Näyttämön,  Nuorten  Kotkien  ja
Uudenmaan Sos.-dem. Raittiuspiirin kanssa. Yhdistyksen edustajat ovat osallistuneet liiton
koulutus- ja kurssitapahtumiin. On myös tuotettu itse luentoja ja alustuksia retkitapahtumien
yhteydessä.

Sos.-dem.  Raittiusliiton  liittoneuvoston  jäsenenä  oli  ja  Uudenmaan  piirijärjestön
puheenjohtajana  Vilho  Väisänen sekä  piiritoimikunnan  jäsenenä  Mailis  Jääskeläinen.
Puheenjohtaja ilmoitti syyskuun kokouksessa Uudenmaan Raittiuspiirin haluavan osallistua
Vantaalla  yhdistyksen  toimintaan.  Vuoden  1989  alusta  lukien  Vantaan  kaupunki  solmi
Korson Säteen kanssa ennakolta ehkäisevästä raittiustyötä ostosopimukset, joiden perusteella
Säde  järjestit  raittiustilaisuuksia.  Säde  oli  tehnyt  ehdotuksen  järjestettävistä  tilaisuuksista
kustannuslaskelmineen ja kaupunki on sen perusteella päätöksensä tilaisuuksien ostamisesta.
Ostopalveluina toteutettiin raittiustilaisuuksia, patikkaretkiä, sieniretkiä ja niihin -esittelyjä,
teatterimatkoja ja laulu- ja leikkitilaisuuksia sekä tilaisuuksissa tapahtuva raittiusmateriaalin
jakaminen.  Työväentalolla  pidetyssä  raittiuspäivässä  esitettiin  näytelmä  Hemmetin
karkauspäivä.  Johtokunnan  jäseninä  ovat  olleet  puheenjohtaja  Vilho  Väisänen,
varapuheenjohtaja Vilho Mäkinen, sihteeri Mirjam Väisänen, rahastonhoitaja Irja Ruusu ja
muina jäseninä Anna-Liisa Jalkanen, Kerttu Antikainen ja Andreas Räbinä.

Suomen  Sosialidemokraattisen  Raittiusliiton  edustajakokous  pidettiin
Lappeenrannassa  8.-10.6.1990.  Siihen  osallistuivat  Vilho  Väisänen ja  Vilho  Mäkinen.
Edustajakokous  muutti  yhdistyksen  nimen  kuulumaan  Suomen  Elämäntapaliitto  Elo  ry.
(Korson  Säde  26.8.1990.)  Liikenneraittiusvalistustilaisuus  annettiin  Korson  Vedon
hoidettavaksi (Korson Säde 28.2.1991), patikkaretki tehtiin Korson Nuorten Kotkien kanssa
yhteisesti  sekä  sieniretki  Kaislarantaan.  Särkisalon  perheleiri  pidettiin  Kanervalassa
elokuussa 1991.

Vuoden  1991  toimintakertomuksessa  puhutaan  yhdistyksen  toimintalinjana  olleen
terveiden elämäntapojen esille tuominen toimialueensa ihmisten parissa. Omien toimitilojen
puute ja varojen niukkuus olivat asettaneet toiminnalle rajoituksia.  Omina tiloina käytetty
Korson  työväentalo  paloi  9.11.1990.  Sen  jälkeen  oli  Korson  Säteellä  käytettävissä
Metsotornissa  työväenyhdistyksen  kokoustila  taikka  yhdistyksen  jäsenien  kodit.  Nämä
molemmat  tilat  rajoittivat  melkoisesti  yhdistyksen  yleisöön  suunnatun  toiminnan
järjestämistä.  Tämä  merkitsi  oleellisesti  yhdistyksen  toiminnan  suuntaamista  aikaisempaa
enemmän teatteri-, sieni-, ja patikkaretkiin sekä perheleireihin. Vaikka myöhempinä vuosina
oli  jossakin määrin  käytettävissä  Korsotalon  tilat,  niin  käyttäjien  lukuisuuden takia  niissä
tiloissa toimintaa ei voinut harjoittaa entisessä määrin. 

Korson Työväenyhdistyksen ja Säteen yhteiset  teatteriretket  tehtiin  Hämeenlinnaan
1.5.1990 katsomaan Hämeenlinnan teatteriin Pikku Pietarin pihaa ja Riihimäelle Riihimäen
teatteriin 18.10.1990 katsomaan näkymää Katupeilin takana.

Vuoden  1991  johtokuntaa  kuuluivat  seuraavat  henkilöt:  puheenjohtaja  Vilho
Väisänen,  varapuheenjohtaja  Pirjo  Salo,  sihteeri  Olavi  Tuovinen oli  seuraavana  vuonna
varapuheenjohtaja, rahastonhoitaja  Helena  Väisänen,  josta  tuli  seuraavana  vuonna  myös
sihteeri, sekä muina jäseninä Anna-Liisa Jalkanen, Kerttu Antikainen ja Andreas Räbinä.

Yhdistyksen  25.  toimintavuotena  1992  Vantaan  kaupungin  haluamat  ostopalvelut
mahdollistivat  toiminnan  järjestämisen.  Ostopalveluina  järjestettiin  perheleiri  Särkisalossa,
mihin  osallistui 45 henkilöä viikon ajan, sieniretki Kaislarantaan elokuussa ja patikkaretki
syksyisessä  metsässä.  Näiden  tapahtumien  suunnittelu  ja  toteutus  vaativat  johtokunnan
jäseniltä työtä, joka oli osallistujien kiitoksien ansiosta palkitsevaa. Yhteistyötä harjoitettiin
muiden järjestöjen kanssa. Omien varainhankintojen turvin tehtiin kaksi teatterimatkaa, ensin
Lahteen,  ja  sitten  toinen  Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  kanssa  Hämeenlinnaan.
Yhdistys  on  pitänyt  kaksi  sääntömääräistä  kokousta,  joista  syksyllä  pidetty  oli  25-
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vuotisjuhlakokous ja vieraiden kanssa juhlahetki kakkukahvien merkeissä. Juhlatilaisuudessa
kukitettiin paikalla olleet yhdistyksen perustajajäsenet Hellä Immonen, Kalevi Alén ja Olavi
Tuovinen.  Onnitteluja  yhdistykselle  esittivät  Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistys,  sen
naisjaosto,  Korson  Veto,  Korson  Eläkkeensaajat  ja  Korson  STS-pankki.  (Korson  Säde
15.11.1992.) Yhdistyksen edustajana osallistui Vilho Väisänen Elämäntapaliiton kokouksiin.

Uudenmaan  Sos.-dem.  Raittiuspiiri  lopetti  toimintansa  ja  lahjoitti  varansa  Korson
Säteelle  (Korson  Säde  16.8.1992).  Sääntömääräisessä  kevätkokouksessa  17.2.1993
hyväksyttiin  Suomen  Elämäntapaliitto  ry:n  jäsenyhdistyksen  mallisäännöt  yhdistyksen
säännöiksi ja muutettiin yhdistyksen nimi kuulumaan Korson Säde ry.  Yhdistys sai uuden
SDR:n mitalin työväentalon palossa kadonneen tilalle (Korson Säde 3.2.1993).

Ostopalveluna toteutettiin vuosittain Särkisalon leiri ja sieni- ja marjamatkat. Muun
toiminnan lisäksi Säde järjesti yhdessä työväenyhdistyksen kanssa teatterimatkan 23.6.1993
Tampereelle  Pyynikin  kesäteatteriin  katsomaan  Akselia  ja  Elinaa,  vuonna  1994  myös
Tampereelle  katsomaan  Hilman  päivät  sekä  vielä  1995  Tampereelle.  Näihin  matkoihin
osallistujia oli jokaisella kerralla 50 henkilöä.

Vantaan  kaupungin  kanssa  allekirjoitettu  ostosopimus  koski  vain  Särkisalon
perheleirin järjestämistä. Sen sijaan muihin toimintasuunnitelmassa mainittuihin toimintoihin
ja tilaisuuksien järjestämiseen raittiustoimen johtajan mukaan voitiin antaa avustuksia, mutta
tilanneharkinnan  mukaan.  Samoin  oli  tilanne  vuonna  1995.   (Korson  Säde  14.6.1984,
31.7.1995.)   Vuonna  1997 Säteen  johtokuntaan  kuuluivat  puheenjohtaja  Vilho  Väisänen,
varapuheenjohtaja  Olavi  Tuovinen,  sihteeri-rahastonhoitaja  Helena  Väisänen ja  muina
jäseninä Anna-Liisa Jalkanen, Anja Tuovinen ja Niilo Kamppila. Yhdistyksen toiminta oli
aikaisempia vuosia vähäisempää johtuen osin  Vantaan kaupungin haluttomuudesta solmia
ostopalvelusopimuksia  tilaisuuksien  järjestämisestä.  Toiminta  on  niin  ollen  ollut  lähinnä
lakisääteisten  ja  juoksevien  asioiden  hoitamista.  Korson  Säde  vietti  toimintansa  30-
vuotisjuhlaa Metsotornissa 25.10.1997. Arvokkaan kulttuuriohjelman toteuttamisessa toivat
oman  panoksensa  Korson  Työväen  Näyttämön  esiintyjät.  (Näyttämön  arkisto,  pöytäkirja
6.11.1997.)  Vilho Väisänen oli yhdistyksen edustajana Elämäntapaliiton vuosikokouksessa
1.6.1997. (Johtokunta 13.5.1997)

Vuoden  1998  toiminta  oli  rajoittunut,  johtokunta  kokoontui  kolme  kertaa  ja
yhdistyksen  sääntömääräiset  kokoukset  pidettiin.  Virkistysretki  ruska-aikaan  tehtiin
Uukuniemelle. Jäsenistön keskuudessa heräsi keskustelu yhdistyksen toiminnan jatkamisen
tarpeellisuudesta  sen  vuoksi,  että  yhdistyksen  jäsenistö  on  iältään  vanhentunut  eikä
nuorempia  henkilöitä  ole  tullut  mukaan  toimintaan.  Sääntömääräisessä  syyskokouksessa
18.11.1998 yhdistys lahjoitti Impi ja Kalle Niemisen säätiölle 10.000.- markkaa. 

Säteen  johtokunnan  kokouksessa  27.1.1999  valmisteltiin  sääntömääräisen
kevätkokouksen  asiat  ja  keskusteltiin  yhdistystoiminnan  hiipumisesta.  Keskustelun
lopputulokseksi tuli, että päätettiin esittää yhdistyksen toiminnan lakkauttamista. Näin sitten
sääntömääräisessä  kevätkokouksessa  22.2.1999   päätettiin  yhdistyksen  toiminnan
vähenemisen vuoksi purkaa yhdistys.  Johtokunta 13.10.1999 lopetti yhdistyksen pankkitilit
ja nosti niillä olevat varat.

Yhdistyksen purkamista edellyttävä toinen Korson Säde ry:n yleinen kokous pidettiin
18.11.1999. Kokouksen puheenjohtajana toimi Vilho Väisänen, sihteerinä Helena Väisänen
ja pöytäkirjan tarkastajina olivat Anna-Liisa Jalkanen ja Anja Tuovinen. Siinä kokouksessa
yksimielisesti päätettiin lopettaa yhdistyksen toiminta sekä vielä todettiin kokouksen olleen
yhdistyksen  taloudellinen  loppuselvitys.  Selvitysmiehelle  Vilho  Väisäselle annettiin
tehtäväksi  hoitaa  tarpeelliset  toimenpiteet  ja  vielä  sanottiin  irti  Ol.  Elannon  jäsenyys  ja
nostettiin ao. osuusmaksu. Yhdistysrekisteri merkitsi yhdistyksen purkautuneeksi 8.12.1999.
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Korson Päivän Nuoret

Martta  Paakkunainen oli  ollut  Sos.-dem.  Raittiusliiton  Uudenmaan  raittiuspiirin
kokouksessa ja antaessaan selostusta kokouksessa käydyistä keskusteluista ja päätöksistä hän
liiton  kehotuksesta kertoi  tulleen  esiin varhaisnuoriso-osaston perustamisen.  Asia oli  ollut
esillä jo aikaisemminkin, kun raittiusliitto oli silloinkin kehottanut perustamaan raittiusliiton
varhaisnuorisojärjestön  Päivän  Nuoret  osaston.  Se  oli  torjuttu  silloin  sen  vuoksi,  että
Korsossa oli  voimakas Nuorten Kotkien hoitama varhaisnuorisotoiminta.  Asia  jäi  tälläkin
kertaa  vain  Martta  Paakkunaisen kertomaksi  tiedotukseksi.  Mutta  lokakuun  1976
kokouksessa  Martti  Laakkosen pitämän  alustuksen  jälkeen  päätettiin  perustaa  Säteen
alajaostoksi  Korson  Päivän  Nuoret.  Alaosaston  toimikuntaan  valittiin  Anja  Ruohonen,
Helena  Laakkonen ja  Martti  Laakkonen,  joka  nimettiin  puheenjohtajaksi.  (Korson  Säde
22.3.1975, 14.10.1976.)

Asia ei  ollut  nytkään aivan uusi, sillä  jo vuonna 1959 puolue-erimielisyyden aikana
silloinen Korson Sos.-dem. Naisyhdistys luopui aikaisemmasta Nuorten Kotkien tukemisesta ja
ryhtyi tukemaan Päivän Nuorten toimintaa perustamalla Päivän Nuoret -osaston alaisuuteensa.
Silloin naisyhdistys lainasi Päivän Nuorille rahaa sekä vuokrasi ulkopuoliselta toimitilan Päivän
Nuorten käyttöön. Naisyhdistyksen kokouksissa oli myös keskusteltu mahdollisuudesta perustaa
Korsoon sosialidemokraattinen nuoriso-osasto, mutta siitä ei ollut tullut mitään.

Nyt  Säde  antoi  perustamalleen  alaosastolle  nimeksi  Korson  Päivän  Nuoret.  Sen
toimintaa hoitavalle ja johtavalle toimikunnalle valittiin puheenjohtajaksi Martti Laakkonen ja
jäseniksi Anja Ruohonen ja Helena Laakkonen. (Korson Säde 14.10.1976.)

Vuonna 1977 Päivän Nuorten toimikunnan puheenjohtajana oli  Martti  Laakkonen ja
muina jäseninä Helena Laakkonen, Jari Moisio, Tarja Moisio ja Anja Ruohonen.  Päivän Nuoret
osallistuivat  Korso-Leppäkorven  Nuorten  Kotkien  järjestämään  mäenlaskutapahtumaan
Leppäkorven ”Santiksella” 19.2.1977. (Korson Säde 15.2.1977.)

Korson  Päivän  Nuoret  tekivät  teatteriretken  Helsinkiin  ja  kävivät  katsomassa
Lähiöteatterin esityksen Kalle ja laiskamato (Korson Säde 10.10.1977).

Toimikunnan  jäseniksi  uudeksi  toimikaudeksi  valittiin  puheenjohtajaksi  Martti
Laakkonen ja jäseniksi Sinikka Lylynoja, Anja Ruohonen, Helena Laakkonen ja Jari Nykänen
(Korson Säde 13.2.1978).

Päivän Nuoret järjestivät naamiaiset 18.3. ja elokuvaillan 23.3. Korson työväentalossa.
Samoin  ne  järjestivät  Jokivarren  kentällä  jalkapallo-opetusta.  Sitä  antoi  TIPS:n  valmentaja
Jouko Laakso. (Korson Säde 28.3., 25.10.1978.)

Korson  Päivän  Nuorten  puheenjohtajaksi  valittiin  Martti  Laakkonen ja  toimikunnan
muiksi jäseniksi Anja Moisio, Jari Nykänen, Anssi Laakkonen (Korson Säde 5.2.1979).

Puheenjohtaja Vilho Väisäsen piirikokousterveisten mukaan Nuoret Kotkat ja Päivän
Nuoret yhdistetään Nuoriksi Kotkiksi vuoden 1981 alusta lukien, joten vuoden 1981 alusta
lakkasi Korson Säteen alaosaston Päivän Nuorten toiminta. (Korson Säde 12.11.1980.)

Korson Eläkkeensaajat  ry.

Korson Eläkkeensaajien Yhdistyksen pani liikkeelle vuonna 1966 Korson Sos.-dem.
Työväenyhdistyksen  entinen  puheenjohtaja  Lauri  Jokisalo.  Hän  oli  saanut  ajatuksen
keskusteltuaan Tapanilan Eläkkeensaajien puheenjohtajan Julia Holopaisen kanssa Kun hän
puhui asiasta Sirkka Allénille työväenyhdistyksen kokouksen aikana, he olivat samaa mieltä,
että Korsossakin pitäisi sellainen yhdistys olla. Lauri esitti kokoukselle kysymyksen, voisiko
Korson Eläkkeensaajien Yhdistys toimia työväentalolla ilman vuokraa, jos sellainen yhdistys
perustettaisiin. Kokouksen kanta oli myönteinen siten, että sähköstä ja lämmöstä yhdistyksen
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tulisi maksaa vointinsa mukaan.  Tämä tapahtui vuoden 1966 kevättalvella. Lauri Jokisalon
kutsusta  kokoontuivat  hänen  kotiinsa  Sirkka  Allén ja  Yrjö  Korpelainen suunnittelemaan
yhdistyksen toimintaa ja sen perustamista. 

Lauri  Jokisalo alusti  työväenyhdistyksen  kokouksessa  6.9.1966  eläkeläiskerhon
perustamista koskevan asian. Yhdistys yksimielisesti antoi tukensa kerhon perustamiselle ja
valitsi  sitä  asiaa  hoitamaan Lauri  Jokisalon.  Samalla  annettiin  työväentalo  ilman  vuokraa
perustettavan  eläkeläiskerhon  käyttöön.  Yhdistys  toivoi  jäseninään  olevien  eläkeläisten
liittyvän kerhon toimintaan.

Asiaa valmistelleet L. Jokisalo, S. Allén ja Y. Korpelainen kutsuivat työväentaloon
koolle  syyskuun  15.  päivänä  1966  Korson  Eläkkeensaajien  Yhdistyksen  perustavan
kokouksen.  Kokouksen  osanottajina  olivat  Lauri  Jokisalo,  Johannes  Lumialho,  Urho
Mäkinen,  Yrjö  Korpelainen,  Veikko  Hakkarainen,  Sirkka  Allén,  Artturi  Palenius,  Usko
Vuoristo,  Alvar  Vuokko,  Anna  Jokisalo ja  kaksi  muuta,  joiden  nimiä  ei  ole  merkitty
asiakirjoihin. Yhdistys perustettiin. Sen puheenjohtajaksi valittiin Lauri Jokisalo (oli vuoden
1968 loppuun), sihteeriksi Sirkka Allén ja sitten johtokunta valitsi rahastonhoitajaksi Yrjö
Korpelaisen (vuosina 1966-1970). (Vuosina 1968-1969 sihteereinä vaihtelivat Sirkka Allén,
Veikko Hakkarainen, Yrjö Korpelainen, Sven Lindblom, Tuomas Lahtinen ja Kalle Pansio.)
Yhdistyksen rekisteröintiasioiden hoitamisessa auttoi silloinen Eläkkeensaajien Keskusliiton
puheenjohtaja Onni Hiltunen. (Eläkkeensaajat 15.9.1966 ja Toimintakertomus.)

Rekisteröintiasioiden  tultua  järjestykseen  keskusteltiin  yhdistyksen
kuukausikokouksessa  varsinaisen  toiminnan  järjestämisestä.  Siinä  sovittiin,  että  joka
keskiviikko  kokoontuu  eläkkeensaajien  kerho  eli  vanhoille  ihmisille  tarkoitettu
kokoontuminen  toiminnan  ja  ajankulun järjestämiseksi.  Kerhotoiminnan  vetäjäksi  valittiin
1967  yhdistyksen  jäsenistä  nuorin  46-vuotias  Sirkka  Allén.  Hän  ryhtyi  työhön  ja  teki
ehdotuksia.  TSL:n  pääsihteeri  Olavi  Hurri  selosti  eläkkeensaajille  tarkoitettua
opintotoimintaa ja toivoi korsolaisten ottavan osaa TSL:n opintotoimintaan. Eläkkeensaajat
perustivat  kokouksessaan  3.12.1969  kaikkiaan  neljä  erilaista  opinto-  tai  harrastuskerhoa.
Niistä  kaksi  oli  opintokerhoja,  toinen  Vierumäen  puolelle  ja  se  kokoontui  Kalle  ja  Impi
Niemisen kotona,  ja toinen Metsolan puolelle,  sen kokoontumispaikka oli  Helmi ja Kalle
Nummen kotona.  Sihteeri  hoito  opintokerhojen  ”paperityöt”,  jotta  ne  TSL:ään  kuuluvina
opintokerhoina  etenivät  opiskelussaan  johdonmukaisesti,  mutta  muuten  opintokerhojen
jäsenet toimivat omaehtoisesti. Kummankin kerhon opiskeluaiheena oli ”Vanhene viisaasti” –
kurssi.  Lisäksi  perustettiin  näytelmäkerho,  vetäjänä  Kalle  Nieminen,  ja  laulukerho,  jonka
vetäjänä  oli  kanttori  Eero  Viitaniemi.   Korson  Eläkkeensaajat  vierailivat  23.7.1967
Hämeenlinnassa ja Aulangolla. Työväenyhdistys järjesti eläkeläiskerholle retken Mölandet-
saareen  elokuun  aikana.  (Johtokunta  23.4.1968,  Eläkkeensaajat  18.9.,  10.10.1966  ja
Toimintakertomus.)  Syyskuussa  pidetyssä  kokouksessa  tehtiin  päätös,  että  muistin
virkistämiseksi ja hauskuudeksi aletaan pitää nurkkapöytäkirjaa. (Eläkkeensaajat 18.9.1966 ja
9.11.1971.)

Sirkka Allén kertoi, että jonkin ajan kuluttua eläkeläiskerhossa innostuttiin tanhuista.
Sirkka Allén toinen henkilö parinaan menivät  Rekolaan tanhunopettajan luokse oppimaan
paljon  puhuttua  pas  d’Espagne  -tanhua,  jota  siellä  ”veivattiin”.   ”Täysin  oppineena
tanhuparina” he opettivat sitten muita kerholaisia. Pian heillä oli koossa tanhuajien ryhmä.
Sirkka toimi ryhmän vetäjänä. Kun tanhu oli saatu esityskuntoon, esitettiin se työväentalolla.
Kun  ryhmän  tanhuaminen  sai  hyvän  vastaanoton,  haluttiin  tanhuryhmälle  oma  vetäjä.
Sellaiseksi saatiin Impi Valve eläkeläisten kerhosta.  Hän hoiti tehtävää kahdeksan vuoden
ajan. Tanhu oli kerran viikossa.

Vuoden  1969  johtokuntaan  kuuluivat  puheenjohtaja  Sven  Lindblom,  Anna-Stina
Korvanen, Elma Aalto, Sirkka Allén, Antti Jantunen ja Yrjö Korpelainen.  Eläkkeensaajien
puheenjohtajana Jokisalon jälkeen oli Sven Lindblom ja sitten alkaen 1971 Tuomas Lahtinen,
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1976 Väinö Lappalainen, Irja Ruusu 1977 ja Tuomas Lahtinen 1978. Sihteereinä toimivat
Volmari  Willman  vuodesta  1970,  Oiva  Anttonen 1976  alkaen,  sekä  rahastonhoitajana
Korpelaisen jälkeen Anna-Stiina Karvonen vuonna 1971, Irja Ruusu 1975 loppuun ja hänen
jälkeensä Anna Heikkonen. (Eläkkeensaajat, Toimintakertomukset.) 

Näytelmäkerho  perustettiin  vuonna  1969.  Sitä  ennen  olivat  entiset  näyttelijät
”vanhasta  muistista”  esittäneet  1968  näytelmän  Juhlapuhe.   Näytelmäkerhon  vetäjänä  ja
näytelmien  ohjaajana  oli  aluksi  Kalle  Nieminen.  Varsin  varhain  eli  1970  saatiin
esityskuntoon Kuorikosken kirjoittaman näytelmä Oli se aika rumilus, jossa Kalle Niemisellä
oli  osa.  Eläkkeensaajien  juhlassa  vuonna  1971  esitettiin  Kyllikki  Mäntylän  Raplaaja  ja
vuonna 1972 kevättempauksessa Aleksis Kiven Kihlaus. 

Irja  Ruusu rupesi  johtamaan  näytelmäkerhoa  Niemisen  Kallen  jälkeen.  Hänen
ohjaamistaan  oli  ensimmäisenä  osa  Pohjalaisista,  sitten  Rengin  rakkaus,  Zeppeliinin
onnettomuus, Raplaaja ja Juhlapuhe. Ne kuuluivat hauskojen näytelmien joukkoon. Muina
näytelminä  voidaan mainita:  Oli  se aika rumilus,  Mamman Liisa (1971), Vanhainkodissa,
Juhlapuhe (1974),  Elämän tapaus (1975),  Improvisoitu  näytelmä,  Rengin  rakkaus (1976),
Tänään  mökissä,  Liikennesolmu  Solkkuvaarassa  (1978)  ja  Turistimatka  (1979).  Kaikki
esitykset  pidettiin  työväentalolla.  Tulojen  hankkimiseksi  näytelmät  esitettiin  sunnuntaisin,
jotta yleisöä saataisiin paikalle. Lippujen myynti järjestettiin siten, että kerholaisille jaettiin
lippuja  myytäväksi,  omaisilleen,  tuttavilleen  ja  naapureilleen.  Näin  näytelmien  tulopuoli
voitiin  tällä  tavalla  järjestää.  Korson  Eläkkeensaajat  Yhdistys  ryhtyi  järjestämään  juhlia,
joissa oli näytelmiä, tanhuja yms. ja puolitoista tuntia tanssia juhlan lopussa. Juhlissa olivat
soittajina mm. leppäkorpelainen Mäkisen Vilho, Pauli Hämäläinen & Kumppanit, Veli From.
Juhlat olivat hyvin suosittuja. Työväentalon sali oli joskus niin täysi, että istuimia piti hakea
lisää. (Allén, Sirkka 2004 haastattelu, Näyttämön arkisto.) Yhteistyötä Eläkkeensaajilla oli
hyvä yhteistyö Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen naisjaoston ja Raittiusyhdistys Korson
Säteen kanssa. 

Vuoden  1972  kevätjuhlassa  oli  puhumassa  Eläkkeensaajien  Keskusliiton
puheenjohtuja Uuno Raatikainen, joka juhlapuheessaan lausui mm.: Eläkeläisten joukossa on
yksinäisiä, sairaita ihmisiä, jotka saattavat etsiä alkoholista lohdutusta elämäänsä. Siitä sitä ei
kuitenkaan saa. Paras keino yksinäisyyden lieventämiseen, seuran saantiin ja surujen poistoon
on järjestäytyminen.  Yhteisessä järjestössä ja järjestötyössä on seuraa,  jossa viihdytään  ja
murheet unohtuvat. (Keski-Uusimaa.)

Vuonna  1970  perustetun  laulukerhon  vetäjänä  oli  ensin  Korson  kanttori  Eero
Viitaniemi.  Kun pastori  Perttula  tuli  kirkkoherraksi,  ei  hän  antanut  kanttorin  enää  ohjata
eläkeläisten  laulukuoroa.  Hänen  jälkeensä  laulukuoron  johtajana  oli  opettaja  Heikki
Huttunen.  Hän  tuli  myös  pyhäisin  johtamaan  laulukuoroa  eläkeläisten  juhliin.  Opettaja
Heikki Huttunen oli aika pitkään johtamassa lauluryhmää. Hänen jälkeen Irja Ruusu johti
lauluryhmää,  mutta  jäi  siitä  sitten  pois.  Jonkin  aikaa  ryhmällä  ei  ollut  vetäjää  lainkaan.
Vähäksi aikaa tuli lauluryhmää johtamaan Aini Jansson ja hänen jälkeensä Sylvi Palaskorpi.
Kun  tanhuryhmän  vetäjä  väsyi,  otti  Sylvi  hoitaakseen  myös  tanhuryhmän  vedon.  Kun
työväentalo  oli  laulu-  ja tanhuryhmän  vanhojen mielestä  kylmä,  sai  Eläkkeensaajat  luvan
tulla  harjoittelemaan  Mikkolan  nuorisotiloihin.  Siellä  laulu-  ja  tanhuryhmät  kokoontuivat.
Muu  kerhotoiminta  toimi  edelleen  työväentalolla  ja  näytelmäharjoitukset,  esiintymiset  ja
kaikki muukin toiminta oli siellä. (Eläkkeensaajat, toimintakertomus.)

Kun Korson Eläkkeensaajat  viettivät  5-vuotisjuhlaa,  oli  yhdistyksessä  120 jäsentä.
Toimintaa oli paljon ja esiintymisryhmiä niin, että omasta porukasta saatiin juhlan ohjelma.
Tulojen  hankkimiseksi  tehtiin  käsitöitä  eläkkeensaajien  kerhossa.  Kerholaiset  keräsivät
korsolaisilta  villalumppuja,  lajittelivat  ne  työväentalolla  ja  veivät  villatehtaalle  Turenkiin.
Vastineeksi he saivat lankoja. Kerhon naiset kutoivat villasukkia yms. Oli innokkaita ihmisiä.
”Innostus oli niin valtava, etten ikinä ole nähnyt, vaikka ne olivat vanhoja ihmisiä. Se oli niin
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ihanaa aikaa. Kyllä minä nautin siitä”, Allénin Sirkka (2004) sanoi, ja jatkoi: ”Kun Volmari
Willman tuli  yhdistyksen  jäseneksi,  meitä  muita  nuorempi  henkilö,  saimme  hänestä
yhdistyksen sihteerin, ettei minun enää tarvinnut kirjoittaa pöytäkirjoja. Hän oli pitkäaikainen
sihteeri.”

”Matkojakin  tehtiin.  Yksi  antoisia  tutustumismatkoja  oli  käydä  Tapanilan
Eläkkeensaajien vieraina ja heidän toimintaansa perehtyminen. Teatterissakin käytiin usein.
Kun monikaan ei ollut ennen päässyt, niin he todella ne innostuivat siitä teatterista. Ne oli
niin henkee täys, kun me päästään teatteriin. Moni ei ollut eläissään käynyt teatterissa. Matka
maksoi kaksi markkaa. Juu, se oli se matka,  koska minä kerjäsin aina ne liput ilmaiseksi.
Minä  soitin  ja  sanoin,  että  täällä  olisi  sellainen  vanhusten  ryhmä,  eiks  me  saatais
vapaalippuja, me saatiin. Me käytiin Kansallisteatterissa, Kaupunginteatterissa, Linnanmäellä
ja Mustikkamaalla kesäisin. Linnanmäellä me saatiin vapaaliput Peacock’iin ja kaikki oli niin
mukana.  Ihmiset  ihmetteli,  kun  vanhoille  ihmisille  järjestetään  tällaista,  kun  sitä  ei
aikaisemmin ollut. Mehän käytiin tuolla ihan Ähtärissä saakka retkellä siellä eläinpuistossa,
Mesikämmen  hotellissa  yövyttiin.  Me  tehtiin  Runoilijan  tien  retki  Tampereelta  laivalla
Virroille  ja  käytiin  Eläkkeensaajien  kesänviettopaikassa  Koivurannassa.  Myös  muihin
Eläkkeensaajien  virkistäytymispaikkoihin  tutustumiset  ja  vierailut  Keitelerannassa  ja
Läpikäytävällä  olivat  hyvin  antoisia.  Turun  retki  tehtiin  Käsityöläismuseoon  ja  Turun
linnaan. Kyllä me käytiin monessa paikassa. Erityisen mieleenpainuva oli retkemme Ruotsiin
ja siellä Uppsalan tuomiokirkkoon ja yliopiston kirjastoon tutustuminen.  Sieltä palasimme
Tukholmaan ja laivalla kotimaahamme. Siihen aikaan kaikki oli halpaa. Mikä siinä olikin,
siihen aikaan oli sitä rahaa, mutta ei ollut tavaraa. Toiminta oli niin vilkasta, niin vilkasta, ja
niin kova innostus oli päällä kaikilla. Ne vanhat ihmiset oli niin onnellisia, kun meillä on nyt
oma kerho. Se oli jotain. Me anottiin rahaa, koska meillä oli niin paljon harrastuksia, meillä
oli näyttöä. Kunta myönsi rahaa. Sillä tavalla me saatiin kans hyvästi rahaa.” 

Eläkkeensaajat  viettivät  10-vuotisjuhlaansa  15.9.1976.  Korson  työväentalossa.
Talvella  1976  Irja  Ruusun  aloitteesta  pidettiin  Kaunialan  sotavammasairaalan
rakennusrahaston  kartuttamiseksi  iltamat  ja  niiden  tuotto  1.120.-  markkaa  luovutettiin
sairaalalle.  (Eläkkeensaajat,  Toimintakertomus.)  Vuoden  1976  johtokunnan  jäseniä  olivat
puheenjohtaja Väinö Lappalainen, sihteeri Oiva Anttonen, varapuheenjohtaja Eva Lahtinen,
Sven Lindblom, Uuno Nieminen, Kerttu Aaltonen, Anni Heikkonen ja S. Karvonen.

Vuonna  1977  olivat  Eläkkeensaajien  alaosastoina  Jokivarren  alaosasto,  jossa
toimintamuotoa  esisijaisesti  harrastettiin  laulua,  ja  Leppäkorvessa  toiminut  alaosasto.
Yhdistyksen tanhukerho teki sitkeää työtä harjoitellessaan ja esittäessään tanhuohjelmiaan.
Niiden sanottiin tuoneen mainetta myös yhdistykselle. Yhdistys teki matkoja ja retkiä sekä
teatterikäyntejä  aikaisemmin  omaksutun  tavan  mukaisesti.   Juhlatilaisuuksia  olivat
yhdistyksen  piirissä  pidetyt  ja  yleisötilaisuudet.   (Eläkkeensaajat,  Toimintakertomus).
Nurkkapöytäkirjan  pito  lopetettiin  vuonna  1977  ja  tilalle  perustettiin  kerholehti,  jonka
ilmestymiskerroiksi määrättiin kaksi kertaa vuodessa. Lehden päätoimittajaksi valittiin Helvi
Hakkarainen. (Eläkkeensaajat 12.1.1977.) Teatterimatka Pyynikin kesäteatteriin Tampereelle
tehtiin  ja  mentiin  katsomaan  Kalle  Päätalon  romaaniin  perustuvaa  näytelmää  Ihmisiä
kairassa. (Eläkkeensaajat 4.4.1977.)
Kun  Hämeenlinnan  Eläkkeensaajia  tuli  korsolaisten  vieraaksi  25.10.1978,  heille  esitettiin
näytelmä Liikennesolmu Solkkuvaarassa (Eläkkeensaajat 11.10.1978).

Kevätkauden  päätteeksi  esitettiin  11.5.1979  Korson  työväentalossa  järjestetyssä
iltamassa Tuuli Reijosen kirjoittama näytelmä Turistimatka. Sen ohjaus oli Jarmo Harjulan ja
näyttelijöinä  olivat  Irja  Ruusu,  Anna-Liisa  Saarikangas,  Anja  Forsblom,  Mirja  Koivisto,
Sisko  Lappalainen,  Volmari  Willman,  Visa  Tammi.  Maksaneita  katsojia  oli  yli  80.
Tilaisuuden järjestäjäksi oli merkitty Työväen Näyttämö Korso. (Näyttämön arkisto.) Vuoden
1979  olivat  toiminnassa  näytelmä-,  käsityö-,  tanhu-  ja  opintokerhot  sekä  sekakuoro.
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(Eläkkeensaajat,   Toimintakertomus.)  Vuoden 1979 aikana eläkkeensaajat  vierailivat usein
lähialueiden  eläkkeensaajien  yhdistyksissä  ja  vastavuoroisesti  ottivat  vastaan  toisista
eläkkeensaajien yhdistyksistä tulevia vieraita. Vuoden 1979 aikana johtokunnan jäsenet olivat
puheenjohtaja  Tuomas  Lahtinen,  sihteeri  Terttu  Korpelainen,  Uuno  Nieminen,  Anni
Heikkonen, Helvi Palviainen, Irja Ruusu, Maija Vaaraniemi ja Oiva Anttonen.

Korson Työväen Näyttämön toiminnan alettua vuonna 1980 siirtyivät Eläkkeensaajien
näytelmäkerhon jäsenet Irja Ruusun mukana toimimaan siinä. Kaikki muut kerhot säilytettiin,
kuten esimerkiksi tanhukerho ja laulukerho sekä muut kerhot Eläkkeensaajien kerhoina.

Tammikuussa  1980  Korson  Eläkkeensaajat  lähettivät  kirjeen  Vantaan
kaupunginhallitukselle  ja  esittivät  rakennettavaksi  Korsoon vanhusten  palvelutalon,  johon
ehdottivat  sijoitettavaksi  terveysaseman,  kuntoutustiloja,  ruokalan  ja  ehkä  asuntojakin
vanhuksille.  Talosta  tulisi  saada  vanhusten  ostaa  esim.  aterioita.  Yhdistys   oli  lähettänyt
kaupunginhallitukselle  samaa  asiaa  koskevan  kirjeen  jo  vuonna  1973  ja  vastauksessaan
kaupunginhallitus oli ollut asialle myönteinen, mutta hankkeen toteuttamisesta ei silloin ollut
sanottu mitään. 

Yhdistyksen toiminnassa olivat vuosina 1980 ja 1981 matkailu ja kerhot näytelleet
aktiivista  osaa  ja  käsityökerhon  toiminnan  tuloksena  oli  voitu  järjestää  myyjäiset,  joiden
tuotosta  oli  saatu  yhdistyksen  tuloihin  merkittävä  osa.  Tanhuryhmän  toiminta  oli  jonkin
verran  hiljentynyt,  mutta  lauluryhmän  harrastuksiin  oli  osallistujia  ollut  ilahduttavassa
määrin. Tanhuryhmän ohjaajana oli ollut Impi Valve ja lauluryhmän ohjaajana Aini Jansson.
(Eläkkeensaajat,  Toimintakertomus.)

Vuoden  1982  aikaa  puheenjohtajana  ollut  Tuomas  Lahtinen jäi  pois  yhdistyksen
toiminnasta  kesken  vuotta  ja  varapuheenjohtaja  Aimo  Broström toimi  puheenjohtajana
vuoden  loppuun.  Seuraavan  vuoden  alusta  toimi  puheenjohtana  Hannes  Tammiruusu.
Vuonna 1983 erosi kesken vuotta sihteeri Oiva Anttonen ja hänen tilalleen valittiin sihteeriksi
Helmi  Nieminen.  Toiminta  muodostui  pääasiallisesti  vierailuista  ja  vastavierailuista  sekä
Lahdessa  kesäkuussa  olleesta  kulttuuritapahtumasta  ja  Kööpenhaminan  matkasta.
(Eläkkeensaajat,  Toimintakertomus.)

Eläkeläisten  tapahtumassa  Peltolan  koulun  auditoriossa  25.11.1984  esiintyivät
vantaalaisten  Eläkkeensaajien  yhdistyksistä  seuraavat:  Myyrmäestä  kuoro,  Tikkurilasta
runonlausunta, Itä-Hakkilasta tanhuryhmä, Korsosta kisällittäret, Länsi-Vantaalta sketsiesitys
ja Rekolasta mannekiiniesitys. The Seniors-yhtye esitti soitti musiikin. Tilaisuuden järjestäjä
oli TSL:n Vantaan opistojärjestö. (Näyttämön arkisto.)

Vuonna  1984  oli  yhdistyksen  tärkein  tulonlähde  käsityökerhon  valmistamien
tarvikkeiden myynnistä saatu tulos. Sen lisäksi olivat tanhukerho, lauluryhmä ja kisällittäret.
Vierailu- ja matkatoimintaa oli kuten. esim. käynti Simonkodissa, Riihimäen lasimuseossa,
Hyvinkään  Villassa  sekä  Tampereen  teatterissa.  Virkistäytymismatkoja  olivat  käynnit
Keiteleenrannan  ja  Huhmarin   lomakodeissa   sekä  Mölandetissa.  (Eläkkeensaajat,
Toimintakertomus.)

Vuoden 1986 toiminnan järjestämisestä keskusteltaessa oltiin kokouksessa kai hieman
väsyneitä, kun kokouksen päätökseksi tuli, että jatketaan entiseen malliin. Se merkitsi siten
matkoja,  useiden  kerhojen  toimintaa,  edustajien  valitsemista  mm.  Eläkkeensaajien
liittokokoukseen,  piirikokoukseen  ja  Vantaan  vanhustenhuollon  neuvottelukuntaan.
(Eläkkeensaajat  30.9.1985.)  Kun  lauluryhmä  täytti  1986  viisi  vuotta,  halusi  johtokunta
kukittaa  ryhmässä  toimineet  ja  antaa  kolme  ruusua  ryhmän  entiselle  ohjaajalle  Aini
Janssonille.   (Eläkkeensaajat  3.3.1986.)  Osanottajien  lukuisuuden  vuoksi  toiminta  oli
jakaantunut  jo  useana  vuonna  kahteen  paikkaan  Mikkolan  nuorisotiloihin  ja  Korson
työväentaloon.  Kisällittäret  harjoittelivat  Mikkolassa,  samoin  tanhukerho,  käsityökerhon
vetäjinä olivat Kerttu Antikainen ja Elvi Rautio sekä tanhukerhon vetäjänä Sylvi Palaskorpi.
Työväentalolla  kokoontuessaan  kerholaiset  olivat  esittäneet  ohjelmaa  ja  ehkä  lopuksi
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pistäneet tanssiksi. Työväentalolla vetäjinä olivat toimineet Kerttu Antikainen ja Elvi Rautio.
Emäntinä sekä Mikkolassa että työväentalolla olivat Hilja Manner, Taimi Halonen ja Pirkko
Hakanen. (Eläkkeensaajat, Toimintakertomus.)

Vuoden  1986  johtokunnassa  olivat  puheenjohtaja  Terttu  Korpelainen,
varapuheenjohtaja Reino Kovalainen, sihteeri Anni Rajalaakso, varasihteeri Uuno Lehtonen
sekä muut jäsenet Sirkka Allén, Hilja Manner, Aili Laakso, Sylvi Palaskorpi, Irja Ruusu ja
Väinö Lappalainen.

Vuonna 1987 tavanomaisen kerhotoiminnan lisäksi yhdistyksen jäsenet osallistuivat
EKL:n   25-vuotisjuhlaan  Kouvolassa,  piirin  kevät-  ja  syysjuhliin   Helsingissä,  vapaan
vanhustyön  juhlaan  Mikkolassa  ja  tietysti  oli  vietetty  omia  kevät-   ja  syysjuhlia  Korson
työväentalossa.  Lyhyesti  sanottuna  yhdistyksen  toiminta  oli  vilkasta  kokousten,
kerhotoiminnan,  retkien,  vierailujen  ja  vastavierailujen,  juhlien  ja  myyjäisten  merkeissä.
(Eläkkeensaajat, Toimintakertomus.)

Keskiviikkokerhon  kokoontumiset  olivat  vuonna  1988  työväentalolla  jäsenten
esittämien ohjelmien ja tarvittaessa tanssin merkeissä. Mikkolan nuorisotilassa kokoontuivat
kerhot, kuten aikaisempinakin vuosina.  Kerholaiset  vierailivat vuoden aikana mm. UKK-
museossa ja eri lomakodeissa ja vierailijoita oli myös korsolaisilla. Vapaan vanhustyön juhlaa
vietettiin Mikkolassa. Yhdistyksen ohjelmassa oli myös tehdasvierailuja. Kun Irja Ruusu tuli
toimineeksi  20  vuotta  Korson  Eläkkeensaajien  jäsenenä  tarjosi  hän  tapauksen  kunniaksi
elävää musiikkia. (Eläkkeensaajat, Toimintakertomus, Eläkkeensaajat 5.4.1989.)

Vuoden  1989  aikana  yhdistys  teki  matkan  Ruotsiin  Haningenin  Suomi-seuran
vieraaksi  ja  vei  sikäläiselle  yhdistykselle  oan  viirinsä,  jossa  oli  tekstinä  E.K.L.  Korson
Eläkkeensaajat  ry.  Seuraavana  vuonna  oli  Haningenista  vastavierailu.  Kerhotoiminnan  ja
käsitöiden myyjäisten lisäksi yhdistys teki tehdasvierailun Arabian tehtaalle ja ostosmatkan
Lahteen  sekä  matkan  Salonsaaren  lomakotiin  ja  luonnollisesti  jokavuotisen  matkan
Mölandetiin.  (Eläkkeensaajat,  Toimintakertomus,  Eläkkeensaajat  7.3.1990.)  Kun
Eläkkeensaajat osallistuivat työväentalon keittiön remonttiin ja auttoivat sen uuden astiaston
hankkimisessa,  niin  he  totesivat,  että  kahvikupit  ovat  yhteiskäytössä,  mutta  pannut  ja
lasiastiat omassa käytössä.  (Eläkkeensaajat 5.9.1990.)

Työväentalo ehti olla kunnostuksen jälkeen toiminnassa vain kolme viikkoa, kun se
9.11.1990  paloi.  Siihen  saakka  olivat  Eläkkeensaajien  käyttäneet  työväentaloa
harrastuksiinsa.  Työväentalon  palossa  tuhoutuivat  syysmyyjäisiä  varten  kerätyt  käsityöt,
vieraiden vastaanottamista  varten hankitut  kahvikeittimet  ja astiastot  sekä lähes  kokonaan
arkisto. Kun työväentalon jälkeen yhdistys  kokoontui suunnittelemaan tulevaa yhdistyksen
25-vuotisjuhlaa, todettiin, että juhlapaikka on nyt etsittävä muualta. Kahvikaan ei maistunut
”oikein kahville, kun se oli pakko juoda pahvimukeista”. (Eläkkeensaajat 27.11.1990.)

Vuonna  1991  yhdistyksen  toimihenkilöt  olivat  puheenjohtaja  Lilja  Seger,
varapuheenjohtaja Leo Tainiola, sihteeri Saara Nevalainen ja muut johtokunnan jäsenet Sisko
Lappalainen, Niilo  Savikko, Aili  Laakso,  Hilja  Manner,  Sylvi  Palaskorpi,  Allan  Peippo.
Yhdistyksen  kokouspaikaksi tuli Korson nuorisotila. Jäsenistö kokoontui kerran kuukaudessa
pidettäviin yleisiin kokouksiin. Käsityökerho ei kokoontunut  säännöllisesti. Tanssikerho ja
lauluryhmä pitivät kokouksiaan kerran viikossa. Vierailuja tehtiin toisiin yhdistyksiin ja niistä
otettiin  vastavierailulle,  myös  Haningenin  Suomi-seura  vieraili  Korsossa.  (Eläkkeensaajat,
Toimintakertomus.)

Korson  Eläkkeensaajien  viettäessä  25-vuotisjuhlaansa  1991  Mikkolan  koulussa
Eläkkeensaajien puheenjohtaja Lilja Seger huolestuneena valtion budjettiesityksestä oli sitä
mieltä, että eläkeläisten on käytävä taisteluun sen puolesta, mitä eläkeläisiltä ollaan viemässä
pois. Eläkeläiset eivät hänen mukaansa ole vanhoja, vaan parhaassa miehuusiässä, jossa vielä
on toimintatarmoa ja halua vaikuttaa asioihin.  Yhdistyksen perustajajäsenistä Sirkka Allén ja
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Usko Vuoristo olivat ainoina todistamassa, kun Korson Eläkkeensaajien oma, Irja Ruusun
kirjailema, lippu vihittiin käyttöön. 

Eläkkeensaajien  Keskusliiton  puheenjohtaja  sosiaalineuvos  Sinikka  Luja-Penttilä
totesi  hallituksen  budjettiesityksen  uhkaavan  tärvellä  eläkkeensaajien  sosiaaliturvan  ja
indeksisuojan  ja  rasittavan  kohtuuttomasti  eläkeläisten  kukkaroa  sosiaaliturva-  ja
terveyspalvelumaksuilla.  Hän  kehotti  eläkeläisiä  vahvistamaan  rivejään  ja  osallistumaan
keskusteluun yhteiskunnan suunnasta ja vaikuttamaan siten asioihin. Kaupunginjohtaja Pirjo
Ala-Kapee kiitti eläkeläisjärjestöä hyvästä yhteistyöstä Korsotalon kunnostuksessa ja ilmoitti
Korson  vanhusten  palvelukeskuksen  valmistuvan  1993  helpottamaan  ikäihmisten  elämää.
(Vantaan Seutu 17.9.1991.) Eläkkeensaajathan olivat jo vuonna 1973 tehneet asiaa koskevan
ehdotuksensa  Vantaan  kaupunginhallitukselle,  joten  kahdenkymmenen  vuoden  toive  oli
vihdoinkin  toteutumassa.  Kun Korson uusi  vanhainkoti  Metsonkoti  otettiin  käyttöön,  teki
yhdistys sinne vierailun 14.4.1993. (Eläkkeensaajat 17.3.1993.)

Uudeksi toimipaikaksi vuoden 1992 alusta tuli Korsotalo. Sen kunnostamiseen jäsenet
osallistuivat.   Yhdistys  järjesti  Itsenäisyyden 75-vuotispäivän kunniaksi juhlan 23.11.1992
Korsotalossa.  Juhlapuhujaksi  saatiin  keskusliitosta  sosiaalineuvos  Sinikka  Luja-Penttilä.
Juhlan  kunniaksi  päätettiin  hankkia  omalle  tanhuryhmälle  uudet  tanhuhameet.  Lisäksi
lauluryhmän  naisille  ostettiin  yhtenäiset  huivit  ja  miehille  solmiot.  Korson  Työväen
Näyttämö  lupasi  rahalahjoituksella  osallistua  tanhuhameiden  hankintaan.  Eläkkeensaajien
kuoro  jatkoi  laulamistaan  ja  esiintyi  6.4.1997,  30.2.1998.  Saadakseen  esiintyjäryhmille
ulkoista  yhdenmukaisuutta  johtokunta  suositteli  lauluryhmälle  samanlaisten  kauluksien  ja
miehille  solmukkeiden  käyttöä.  Tanhuryhmä  jatkoi  harjoituksiaan  ja  esiintymisiään.
(Eläkkeensaajat 30.8.1992, 2.2.1994, Näyttämön arkisto.)

Vuonna 1995 puheenjohtajana toimi Saara Nevalainen, varapuheenjohtaja Matti Puha,
sihteeri Seija Pylvänäinen, varasihteeri Hellä Immonen, varainhoitaja Margit Hjelm ja muina
johtokunnan jäseninä  Aili Laakso, Toivo Pesonen, Helmi Lehtonen, Kaarlo Vahteristo ja Irja
Ruusu.  (Eläkkeensaajat  2.10.1994.)  Innostunut  eläkeläistoiminta  jatkui.  Taitavien
puheenjohtajien ansiosta toiminta pysyi vilkkaana. 

Näyttämöllä papinmuijasta yövieraaseen

Sodan  jälkeinen  aika  veti  jäsenistöä  näyttämötoimintaan.  Näytelmiä  valmistui
vuosittain kaksi esityskuntoon ja menestys  oli  hyvä.  Näytelmäkerho kävi esiintymässä eri
puolilla  Uuttamaata,  esimerkiksi  Nurmijärven  kirkonkylän,  Jokelan,  Palojoen,  Tikkurilan,
Keravan,  Koskenmäen  ja  Nurmijärven  Nukarin  työväentalolla,  Perttulan  maamiesseuran
talolla ja Tuusulan Nuorisoseuran talolla Väinölässä. Näyttämö osallistui Haagassa 6.12.1946
järjestettyyn Uudenmaan Sos.-dem. Piirin järjestämään B-luokan näytelmäkilpailuun, jossa
muun muassa näytteli Elsa Sellmer, ja saavutti kolmannen sijan, sekä Rekolan työväentalossa
12.–13.1948 pidettyyn B-sarjan näytelmäkilpailuun. (Yhdistys 13.12.1946 ja 12.12.1948). 

Aina  1950-luvun  puoliväliin  saakka  harrastettiin  Korson  työväenyhdistyksessä
innokkaasti  näyttämötoimintaa.  Sitä  varten  työväentaloa  laajennettiin  ja  juhlasaliin
rakennettiin näyttämökoroke. Kun muilta työväentalon juhlasalin käyttäjiltä perittiin määrätty
kiinteä summa vuokraa, niin Työväen Näyttämölle johtokunta asetti salin vuokraksi 15 %
nettotuloista, vähintään 1.700.- markkaa (Johtokunta 21.11.1949).

Kalle  Nieminen toimi  40-luvun  lopulla  Korson  Työväen  Näyttämön  ohjaajana.
Näytelmiä  olivat  Pastori  Jussilainen,  ,  Suutari  Vilhunen,  Kaikenlaisia  vieraita,  Hotelli
Humina, Ulkosaarelaiset, Yövieras, Pustan poika, Mestari Garp ja Valitusaika on ohi.  Hyvin
usein  olivat  näyttelijöinä  Reino  Eloranta,  Helmi  Eloranta,  Veikko  Hakkarainen,  Mirjam
Niemi,  Kata  Virtanen,  Lyyli  Toiminen,  Toini  Laakso ja  Pirkko  Pennanen.  Sitten  oli
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lukematon  määrä  sellaisia  henkilöitä,  jotka  olivat  avustamassa  kerran  tai  kaksi.   Kun
näytelmiä  esitettiin  Korson  ulkopuolella,  kuljettiin  kuorma-autolla  sinne,  missä  näytelmä
esitettiin. Kuorma-auton lava oli aina täynnä porukkaa ja näyttelijät mukana. Siinä oli valtava
touhu.  Ensin  piti  jakaa  mainokset  ja  sitten  viedä  porukka  ja  järjestysmiehet.  Oikeastaan
kahteen  kertaan  joutui  tekemään  sen  lenkin.  (Toiminen,  Lyyli;  Laakso,  Toini;  Pennanen,
Pirkko ja Pennanen, Leo 2004 haastattelut.)

Yhdistyksen  huvitoimikunnan  ehdotuksen  mukaisesti  palkattiin  ammattiohjaaja
Kyösti  Erämaa näytelmäohjaajaksi  vuoden  1950  tammikuun  puolesta  välistä  huhtikuun
loppuun ja hänelle maksettiin palkkaa 10.000.- markkaa kuukaudessa. Erämaa oli palkattu
myös  seuraavaksi  kaudeksi,  koska  hänen  palkastaan  oli  sovittu.  Erämaa ohjasi  Hotelli
Huminan ja alun Ulkosaarelaisista ja Reino Eloranta sen loppuun. Marja-Liisa Kumpunen
ohjasi Pustan pojan ja näyttelijä Mänttäri,  Pauli Valitusaika on ohi. Opettaja Pöntisen piti
ohjata näytelmä Mäkisen Kenkä ja Tossu. Sitä varten pidettiin lukuharjoituksetkin. Mutta kun
nuoret  harrastelijanäyttelijät  rupesivat  puhumaan  palkasta,  tukahdutti  se  näytelmän
harjoituksen ja esityksen.  (Johtokunta 19.1. ja 19.2.1950, 4.3.1951, Toiminen, Lyyli  2004
haastattelu.)

Keravan  kauppala  antoi  useana  vuonna  avustusta  Korson  Työväen  Näyttämölle.
Vuoden  1950  syyskaudella  oli  näytelmien  ohjaajana  työväentalon  vahtimestari.  Ohjaaja
joutui olemaan vuorotyössä ja siksi harjoitusiltoja jäi liian vähän, kun oli harjoituksen alla
kaksi  näytelmää.  Kun  harjoitusiltoja  tarvittiin  lisää,  naisjaosto  luovutti  näytelmäkerhon
käyttöön  torstai-illat,  kuitenkin  niin,  että  kuukauden  ensimmäinen  ilta  oli  naisjaoston
käytössä. (Naisjaosto 11.1.1951.)

Välillä kävi Keravan Näyttämö esittämässä näytelmiä Korson työväentalossa. Vuonna
1950 sillä  oli  kaksi  näytelmää;  Croninin  ”Jumalat  hymyilevät”  ja  marraskuussa  ”Miehen
kylkiluu”  ja  seuraava  käynti  olikin  vasta  1954.  Saman  vuoden  syyskuussa  oli  Korson
Työväen  Näyttämöllä  M.  Waltarin  kirjoittaman  ”Yövieras”  näytelmän  osien  jako.  (M.
Sellmer, päiväkirjasta.) Vantaan Kotiapu ry:n perustamisen (1957) vuoksi pidettiin Korson
työväentalossa  juhla,  jossa  Korson  Työväen  Näyttämö  esitti  Impi  Niemisen kirjoittaman
näytelmän, joka käsitteli vanhusten talojen rakentamisen tarpeellisuutta. 

Tämän jälkeen alkoi näyttämön toiminnassa olla väsymisen merkkejä. Vuoden 1958
vapun vastaanottajaisissa näyttämö esitti näytelmän Espanjan Kärpänen. Esitykset kuitenkin
vähenivät  ja  loppuivat.  Veikko  Hakkaraiselle annettiin  (8.9.1959)  tehtäväksi  etsiä
ulkopuolinen  ohjaaja,  jotta  näyttämön  toiminta  saataisiin  elvytetyksi.  Näyttämöjaoston
puheenjohtajaksi valittu Veikko Hakkarainen oli pyytänyt Helsingin mlk:n nuoriso-ohjaajan
Martti  Varpaisen  ohjaamaan  näytelmän.  Hakkaraisen  toiveena  oli  ollut,  että  tällä  tavalla
saataisiin  nuorisoa  mukaan  näyttämön  toimintaan.  Martti  Varpainen ohjasi  näytelmän
Lyylikki,  joka  esitettiin  nuoriso-osaston  näytelmäjaoston  nimissä  Helsingin  mlk:n
nuorisotyölautakunnan  järjestämissä  henkisissä  kilpailuissa  ja  sos.-dem.  nuorisopiirin
henkisissä kilpailuissa. Näytelmä pääsi molemmissa palkintosijoille. (Yhdistys 11.10.1959,
Martti  Varpaisen  haastattelu  2004.)  Yhdistyksen  johtokunta  sopi  naisjaoston  kanssa,  että
näyttämöilloissa naisjaosto pitää ravintolaa ja yhdistys hoitaa narikan. Näyttämön harjoitus ja
esitysilloista  ei  johtokunta  perinyt  vuokraa siinä tapauksessa,  että  näytäntöilloista  ei  ollut
tuloja.  Näyttämö sai maalaiskunnan sivistyömäärärahoista  avustuksen toimintaansa varten.
(Johtokunta 6.5.1956, Johtokunta 28.5.1957.)

Vuoden 1957 syystoimintaa suunniteltaessa yhdistyksen johtokunta jakoi toiminnan
järjestämistä  siten,  että  huvitoimikunta  ja  nuoriso-osasto  järjestävät  yhdessä  tanssit
sunnuntaisin  ja  näyttämö  järjestää  syysviikoilla  ”välipyhinä”  näytännön.  (Johtokunta
10.9.1957.)

Näyttämön toiminta oli  ohjaajapulan vuoksi vaikeuksissa.  Johtokunta oli  nimennyt
näyttämötoiminnan ”elvyttämistoimikuntaan” Sakari Kujalan ja Vilho Karvosen, joka antoi
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näyttämön  toiminnasta  selostuksen  ja  mainitsi,  että  ohjaaja  Hukkinen oli  lupautunut
ohjaamaan  Waltarin  näytelmän  Yövieras.  Näytelmäkerho  sai  luvan  käyttää  ”Rosenbergin
torppaa” näytelmien lukuharjoituksia varten. (Yhdistys 11.1. ja 1.2.1963.)

 Varsinaisen  näyttämön  toiminta  loppui  kokonaan  vuonna  1963.  Muunlaiset
harrastukset  tulivat  tilalle.  Näytelmätoiminta  virkosi  vuonna  1969,  mutta  nyt  Korson
Eläkkeensaajien  näytelmäkerhon nimellä,  koska näyttämötoiminnasta  innostuneet  olivat  jo
eläkeiässä  ja  Eläkkeensaajien  jäseniä.  Työväenyhdistyksen  näyttämö-  ja  harrastusjaostoon
kuuluivat  puheenjohtajana Toini  Laakso ja jäseninä Sakari  Kujala,  Eelis  Laitinen ja Eino
Hyökki.  (Tammi,  Visa  1989,  Eläkkeensaajat,  Allén,  Sirkka  ja  Toiminen,  Lyyli,  2004
haastattelu Yhdistys 19.3.1968.) 

Yhdistyksen  huvi-,  näyttämö-  ja  lausuntajaostoon  kuuluivat  vuonna  1969
puheenjohtajana Eelis  Laitinen, Toini Laakso ja Helge Tapani  sekä 1971 puheenjohtajana
Eelis  Laitinen ja jäseninä Hellin Hyökki,  Antti  Jokinen, Anna-Liisa Laitinen,  Emil  Pauri,
Hellä Immonen, Helvi Hakkarainen, Jorma Pulsa ja Markku Tiainen. 

Rinnakkaisjärjestöt

 Korson Sos.-dem. Naisyhdistys  

Korsossa  V.  Järvisen  huvilaan  kokoontui  5.11.1952  seuraavat  kaksitoista  naista
perustamaan sosialidemokraattista  naisyhdistystä:  Elisabeth Järvinen, Annikki  Siiskonen, Ida
Airaksinen, Eva Lahtinen, Sylvi Viira, Mirjam Niemi, Toini Pakkala, Tyyne Lindblom, Fanny
Hauta-aho,  Lempi  Tellqvist sekä  Rekolasta  Emmi  Salonen ja  Anni  Helenius,  Kokouksen
puheenjohtajan Elisabeth Järvisen ja sihteerin Mirjam Niemen johdolla osanottajat selvittivät
aluksi  naisyhdistyksen  säännöt  ja  perustettavan  yhdistyksen  suhteen  Korson
“ukkoyhdistykseen”.  Todettiin,  että  jos  jäsenmaksut  maksetaan  “ukkoyhdistykselle”,  on
naisyhdistyksen  jäsenillä  oikeudet  siinä,  mutta  puolueäänestykset  joudutaan  hoitamaan
naisyhdistyksessä.  Taloudellisesti  naisyhdistys  on  ”itsenäinen”  eikä  olisi  kenenkään
“holhouksessa”, kun taas yhdistyksen naisjaosto on tilivelvollinen “ukkoyhdistykselle”.

Näiden  selvityksien  jälkeen  kokous  yksimielisesti  perusti  Korson  Sos.-dem.
Naisyhdistyksen  ja  valitsi  johtokunnan,  jossa  puheenjohtajana  oli  Elisabeth  Järvinen,
varapuheenjohtajana  Fanny  Hauta-aho,  sihteerinä  Mirjam  Niemi,  rahastonhoitajana  Eva
Lahtinen ja jäseninä Sylvi Viira, Ida Airaksinen ja varajäseninä Tyyne Lindholm ja Annikki
Siiskonen.  Yhdistyksen  avajaisjuhlaan,  joka  pidettiin  14.2.1953,  kutsuttiin  Korson
Työväenyhdistys  ja sen naisjaosto, Korson Nuoret Kotkat sekä Keravan, Savion, Rekolan ja
Tikkurilan työväenyhdistyksien naisjaostot.

Koska Korson alue silloin kuului kolmeen kuntaan, yhdistys liittyi Keravan, Tuusulan ja
Helsingin  maalaiskunnan  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestöihin  ja  valitsi  niiden  kokouksiin
edustajansa sekä liittyi Nuoret Kotkat -järjestöön ja Sos.-dem. Naisliittoon, Uudenmaan Sos.-
dem.  Naisten  piirijärjestöön  ja  Sos.-dem.  Raittiusliittoon  ja  Uudenmaan  Nuoret  Kotkat
-järjestöön sekä Helsingin mlk:n  Sivistystyöjärjestöön.  Yhdistys  perusti  retkeilytoimikunnan,
kaksi  emäntävuororyhmää  juhlien  kahvilatoiminnan  järjestämiseksi,  opintokerhon,
käsityötoimikunnan ja  huvitoimikunnan.  Vuoden 1954 heinäkuussa yhdistys  liittyi  jäseneksi
Vanhainkotiyhdistykseen (Koteja vanhuksille -yhdistys).

Yhdistyksen toiminnassa saivat huomattavan osan sosiaaliset kysymykset. Kokouksissa
kiinnitettiin huomiota lasten huonoon kohteluun ja suoranaiseen laiminlyöntiin, mistä asiasta
tehtiin alustus Uudenmaan ja Helsingin Sos.-dem. Naisten Piirijärjestölle, sekä pantiin liikkeelle
ajatus apteekin saamiseksi Korsoon ja kutsuttiin terveyssisar kokoukseen selostamaan Korson
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alueen  yleistä  terveydenhoitoa.  Jo  ensimmäisenä  toimintavuotena  yhdistys  myönsi  kolmelle
äidille virkistäytymisloman Kotorannan lomakotiin.

Tulojen hankkimiseksi yhdistyksen jäsenet myivät arpoja ja luovuttivat myyntipalkkion
yhdistykselle. Lisäksi pidettiin kerran viikossa ompelukerhoa, jossa tehdyt käsityöt luovutettiin
yhdistykselle  myyjäisiä  varten,  sekä joka viikko joku jäsen vuorollaan veikkasi yhdistyksen
nimissä  ehdolla,  että  mahdollinen  voitto  luovutetaan  yhdistykselle.  Lisäksi  juhlien
kahvilatoiminnalla  kerättiin  rahaa.  Vielä keskusteltiin  oman maa-alan ostamisesta,  jotta  sille
voitaisiin rakentaa tanssilava ja kioski, joista olisi mahdollisuus saada tuloja vähän enemmän.
Asia  jätettiin  kuitenkin  “hautumaan”.  Saaduilla  tuloilla  hankittiin  yhdistykselle  oma  lippu,
kerättiin  matkakassaa  retkien  ja  juhlakokouksien  matkakustannusten  maksamiseksi  sekä
opintokerhotoimintaa  ja  luonnollisesti  äitien  lomatoimintaa  varten.  Yhdistys  haki  Helsingin
maalaiskunnalta  vuodesta  1954  lähtien  avustuksia  varattomien  äitien  virkistysloman
järjestämiseksi sekä opintokerhotoiminnan rahoittamiseksi. 

Valtiollisissa vaaleissa 1954 yhdistys halusi mainostaa Irja Salmelaa, mutta hän kielsi
henkilökohtaisen mainostamisen, joten vaalituki jäi yleisluontoiseksi. Samana vuonna yhdistys
halusi  pitää  vuosijuhlansa  Korson  työväentalossa  ja  kutsua  juhlapuhujaksi  Tyyne  Leivo-
Larssonin,  mutta  ei  saanut  työväentaloa  juhlaa  varten  haluamanaan  aikana.  Tästä  syntyi
naisyhdistyksen  ja  Korson  työväenyhdistyksen  välille  erimielisyyttä,  jota  selvittämään
yhdistykset  asettivat  neuvottelukunnan.  Keskustelu  käytiin  hyvässä  hengessä  ja  sovittiin
kehitettäväksi  yhteistoimintaa  järjestämällä  yhteisiä  luento-  ja  vaalivalistustilaisuuksia  sekä
vaalijuhlia. Sen sijaan ravintolatoiminnan järjestämisen työväenyhdistys halusi säilyttää oman
naisjaostonsa hoivassa eikä luovuttanut sitä naisyhdistykselle.

Korson Työväenyhdistyksen ja Korson Sos.-dem. Naisyhdistyksen kesken oli syntynyt
pienistä  asioista  kiistaa,  jota  ratkottiin  21.3.1956  pidetyssä  yhteiskokouksessa.
Työväenyhdistystä  edustivat  Martti  Sellmer,  Toivo  Paakkunainen ja  Kalevi  Alén.
Naisyhdistyksen puolelta olivat paikalla Elisabeth Järvinen, Mirjam Niemi ja Fanny Hauta-aho.
Oltiin  yksimielisiä  siitä,  että  työväenyhdistyksen  taloutta  on  tuettava,  ettei  työväentalon
lämmityksestä tarvitsisi  luopua talvikautena.  Hyvässä sovussa päädyttiin  siihen, että yhteisiä
vaalitilaisuuksia molemmat järjestöt voivat järjestää. Naisyhdistys ehdotti yhteisen näytelmän
esittämistä  Korson Työväen Näyttämön nimissä,  jotta  työväenyhdistys  voi  sen nojalla  anoa
kunnalta apurahaa näyttämötoiminnan järjestämisessä. (Naisyhdistyksen arkisto.)

Työväentalon kunnostamiseksi naisyhdistys maksoi 1956 Korson työväenyhdistykselle
ennakkona  työväentalon  vuokran  yhden  vuoden  ajalta  ja  lahjoitti  rahaa  kattohuovan  ostoa
varten.  Näistä tuli  yhteensä 15.000 markkaa.  Moninaisella  toiminnallaan yhdistys  oli  saanut
taloudellisen tilansa kohtuulliseksi, koska se kykeni antamaan 10.9.1957 Vanhusten Kotiapu
ry:lle lainan yhden vuoden ajaksi. Yhdistys päätti 25.3.1958 osallistua Uudenmaan ja Helsingin
Äitien Lomahuollon perustamiseen ja olla sen perustajajäsenenä.

Yhdistystä  alkoi  kiinnostaa  vuoden  1956  SDP:n  puoluekokouksen  jälkeen  syntynyt
SDP:n  opposition  ja  siihen  myönteisesti  suuntautuneen  Martta  Salmela-Järvisen johdolla
tapahtuva  Sos.-dem.  Naisliiton  toiminta.  Vuoden 1957 alkupuolella  Irja  Salmela kävi  niitä
selostamassa.   Ideologinen ero vahvistui  ja niinpä yhdistys  saman vuoden lopulla  lausuikin
olevansa  valmis  tukemaan  Sos.-dem.  Naisliiton  toimintaa,  mikäli  se  tapahtuu
sosialidemokraattisella pohjalla. Kun Naisliiton ja yhdistyksen toiminta oli SDP:n opposition
toimintaan  tukevaa,  oli  siitä  seurauksia  myös  paikallisella  tasolla.  Korson Työväenyhdistys
sanoi vuoden 1958 tammikuussa irti kaiken yhteistyön naisyhdistyksen kanssa, koska se ei ollut
taloudellisesti  eikä aatteellisesti  osoittanut  mitään  lähentymisen merkkejä.  Naisyhdistyksessä
tätä ihmeteltiin, koska vuokra oli maksettu ja työväenyhdistys oli saanut yhteisten näytelmien
esittämisestä  kunnalta  näytelmäkerholleen  avustusta.  Aatteellisen  lähentymisen  sisältöä  ei
ymmärretty,  kun kumpikin  oli  SDP:n jäsenjärjestö.  Aatteellisen erimielisyyden  kasvamiseen
tulivat  vaikuttamaan  myös  aivan  yksinkertaiset  tavalliset  asiat.  Hieman  tämän  jälkeen
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naisyhdistys  totesi  työväentalon  keittiön  vuokraamisen  aiheuttavan  erimielisyyttä
työväenyhdistyksen  jäsenten  keskuudessa,  “ja  koska  emme  halua  asettaa  työväentalon
vahtimestaria  liian suurelle  rasitukselle  alttiiksi,  päätettiin  yksimielisesti,  että  vuokrasopimus
irtisanotaan heinäkuun 1 päivästä 1958 lähtien”.

Yhdistyksen edustajaksi vuoden 1958 valtiollisiin vaaleihin asetettiin Martta Salmela-
Järvinen, joka oli  hyväksytty yhdistyksen jäseneksi 11.9.1958. Päätöksen johdosta Helsingin
pitäjän  Sos.-dem.  kunnallistoimikunta  kokouksessaan  25.8.1959  ilmoitti  yhdistykselle,  että
Martta Salmela-Järvinen oli erotettu puolueesta 29.11.1958 ja tiedusteli, mihin toimenpiteisiin
yhdistys ryhtyy hänen erottamisekseen yhdistyksestä, kuten puolueneuvoston päätös edellytti.
Lisäksi kunnallistoimikunnan kirjeessä todettiin,  että Elisabeth Järvinen oli  valittu  sos.-dem.
opposition  Uudenmaan  toimikunnan  jäseneksi.  Sen  johdosta  hänen  katsottiin  toimivan
aktiivisesti  toisessa  puolueessa  ja  tiedusteltiin,  mihin  toimenpiteisiin  yhdistys  ryhtyy  hänen
vuokseen.

 Irja Salmela kävi selostamassa SDP:n puolueskismaa, johon ei lähitulevaisuudessakaan
nähty sovinnon mahdollisuutta.  Seurauksena tästä yhdistys  ei  valinnut  edustajiaan Helsingin
mlk:n  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestön  Naisiin,  jossa  sen  edustaja  oli  ollut  yhdistyksen
perustamisesta lähtien. Myöskään SDP:n suurkeräykseen yhdistys ei osallistunut, koska se ei ”
voinut hyväksyä nykyjohdon menettelytapaa”, vaan osti tammikuussa 1959 Päivän Sanomien
osakkeita sekä ryhtyi yhteistoimintaan TPSL:ään kuuluvan Korson Ammattiyhdistysväen Sos.-
dem. Yhdistyksen kanssa. 

Koska  naisyhdistys  ei  antanut  vastausta  tehtyihin  kysymyksiin  eikä  muutenkaan
reagoinut asiaan, kunnallisjärjestö syyskokous 22.9.1959 yksimielisesti erotti Korson Sos.-dem.
Naisyhdistyksen jäsenyydestään. Yhdistys sai kunnallistoimikunnalta kirjeen, missä se ilmoitti
yhdistyksen tulleen erotetuksi.  Kirjeen mukana oli  ote kunnallisjärjestön pöytäkirjasta,  jossa
todettiin  pyydetyn  yhdistykseltä  lausuntoa  Martta  Salmela-Järvisen ja  Elisabeth  Järvisen
asioista, mutta sitä ei ollut saatu. Naisyhdistys totesi, ettei se enää ollut saanut Helsingin mlk:n
Sos.-dem.  Kunnallisjärjestön  kokouskutsua,  ja  katsoi  SDP:n menneen porvarilinjoille.  Sama
suunta oli ollut kunnallisjärjestölläkin, koska se oli erottanut yhdistyksen jäsenyydestään. Tämän
perusteella yhdistys erosi SDP:stä ja muista siihen oleellisesti liittyneistä järjestöistä ja liittyi
TPSL:ään, sen piirijärjestöön ja kunnallisjärjestöön.

Uudenmaan  Sosialidemokraattinen  piirijärjestö  Martta  Salmela-Järvisen jäsenyyteen
yhdistyksessä viitaten pyysi yhdistyksen jäsenluetteloa voidakseen tarkistaa sen. Uudenmaan ja
Helsingin  Sos.-dem.  Naispiiritoimikunnan  puheenjohtaja  Taimi  Rinne-Virolainen kehotti
29.9.1959  SDP:n  erottamispäätökseen  viitaten  valitsemaan  Martta  Salmela-Järvisen tilalle
naispiirijärjestön piirikokoukseen toisen henkilön.  Tämän kirjelmän yhdistys  katsoi  törkeästi
loukkaavan  yhdistyksen  jäsenoikeuksia.   Näihin  tiedusteluihin  yhdistys  ei  vastannut,  vaan
osallistui SDP:n Uudenmaan ja Helsingin Sos.-dem. Naisten Piirijärjestön rinnakkaisjärjestön
perustamiseen perustajajäsenenä. Näillä omilla toiminnoillaan yhdistyksen katsottiin saattaneen
itsensä  9.12.1959  erotetuksi  piirijärjestön  jäsenyydestä.  Yhdistys  oli  uhmamielinen  ja
julkilausumassaan antoi “yksimielisesti tukensa itsenäisen Sos.-dem. Naisliiton toiminnalle siinä
taistelussa,  jota  se  käy  sosialidemokraattisen  periaateohjelman  ja  itsenäisyytensä
säilyttämiseksi” sen erottua SDP:n jäsenyydestä. 

Aatteellisista  “taisteluista”  huolimatta  yhdistys  jatkoi  sosiaalista  toimintaansa  ja
pohdiskeli  uusien  toimintamuotojen  kehittelemisiä.  Tässä  mielessä  se  esitti  maalaiskunnan
kunnanhallitukselle,  että  sokeritaudin  hoitamisesta  aiheutuvia  kustannuksia  ryhdyttäisiin
korvaamaan.  Lisäksi  yhdistys  lähetti  kirjelmän  sos.-dem.  opposition  eduskuntaryhmälle
kiirehtien kansaneläkelain tarkistamista, jotta sairausvakuutuslaki saataisiin pian voimaan, koska
se on vähäväkisten kannalta tärkeä.

 Nuorten Kotkien tukemisen sijasta yhdistys ryhtyi tukemaan Päivän Nuorten toimintaa
perustamalla Päivän Nuoret -osaston alaisuuteensa ja lainaamalla sille rahaa sekä vuokraamalla

198



Kokkoselta saunakamarin Päivän Nuorten ja yhdistyksen käyttöön. Kokouksissa keskusteltiin
myös mahdollisuudesta perustaa Korsoon sosialidemokraattinen nuoriso-osasto.

Puolue-erimielisyydessä  rintamalinjat  jäykkenivät  ja  aatteellisissa  tulkinnoissa  oltiin
puhdasoppisia.  Huhtikuussa  1962 naisyhdistys  oli  sitä  mieltä,  että  puoluesovintoon  ei  pidä
mennä,  ennen  kuin  SDP  palaa  periaateohjelman  toteuttamiseen  myös  käytännössä.  Nyt
käytettiin  puheissa  sanaparia  “demokraattinen  sosialismi”  erotukseksi  SDP:ssä  käytetystä
sosialidemokratia. Uhma kasvoi vielä ja ruvettiin puhumaan “leskisläisistä”.  Naisliiton vuoden
1962 kokouksessa Elisabeth Järvinen toimi menettelytapavaliokunnan puheenjohtajana. Tämä
kaikki  eripuraisuus  vaikutti  “tekopirteydestä”  huolimatta  yhdistyksen  toimintaan  ja  sen
jäsenlukuun  haitallisesti,  koska  vuoden  1963  lokakuussa  päätettiin  hankkia  uusia  jäseniä  “
jäsenluettelon kärsittyä nimikatoa”.

Poliittista asemaa haluttiin parantaa vuonna 1964, mutta siitä ei ensin ollut tulla mitään,
kun  Helsingin  mlk:n  Sos.-dem.  Kunnallisjärjestö  ei  ensin  tahtonut  hyväksynyt  vaaliliittoa
TPSL:n kunnallisjärjestön kanssa. Elisabeth Järvisen neuvoteltua ponnekkaasti asiasta hyväksyi
sos.-dem.  kunnallisjärjestö  sitten  vaaliliiton,  jonka  ansiosta  Elisabeth  Järvinen tuli  valituksi
kunnanvaltuustoon.

Se, että Irja Salmela oli liittynyt  SDP:hen, aiheutti  keskustelua yhdistyksessä,  jolloin
todettiin,  että  tehdyt  virheet  on hyvä  välillä  todeta  ja aloitettava  rehdisti  sosialidemokratian
henkeen  kuuluva  rakentaminen.  Saman  vuoden  lopulla  yhdistyksessä  keskusteltiin
sosialidemokraattisten  voimien  kokoamisesta  SDP:hen.  Ajatus  kypsyi  ja  28.2.1965 yhdistys
hyväksyi  yksimielisesti yhdistyksen uusiksi säännöiksi SDP:n puolueosaston säännöt. Tämän
seurauksena liityttiin Helsingin mlk:n Sos.-dem. Kunnallisjärjestöön, jatkettiin jäsenyyttä Sos.-
dem.  Naisliitossa,  erottiin  TPSL:stä  ja sen piirijärjestöstä  ja kunnallisjärjestöstä.  Nyt  jälleen
päätettiin  pitää  kokoukset  Korson työväentalossa.  Sos.-dem.  Naisliitto  ilmoitti  yhdistykselle
kirjeellä, ettei se hyväksy yhdistyksen liittymistä SDP:hen. Kirje merkittiin vain tiedoksi. Martta
Salmela-Järviselle myönnettiin  15.3.1965  pyynnöstä  ero  yhdistyksen  jäsenyydestä  hänen
palattuaan SDP:n riveihin ja entisen yhdistyksensä jäseneksi.

Mieliala ja yhteistoiminta paranivat tänä vuonna merkittävästi. Yhdistys kutsui Korson
Sos.-dem. Työväenyhdistyksen naisjaoston vieraakseen, nimesi Mirjam Niemen edustajakseen
sos.-dem.  kunnallistoimikuntaan  ja  valitsi  edustajansa  Helsingin  mlk:n  Sos.-dem.
Kunnallisjärjestön  Naisiin  sekä  piti  neuvotteluja  työväenyhdistyksen  naisjaoston  kanssa.
Vuonna  1968  yhdistys  liittyi  Sos.-dem.  Naisten  Keskusliittoon  ja  Uudenmaan  Sos.-dem.
Naispiiriin.

Yhdistyksen  toiminnassa  olivat  päällimmäisenä  sosiaalinen  toiminta  erilaisine
toimintajärjestelmineen  ja  avustuksineen.  Sillä  oli  vaikutuksensa  yhdistyksen  varsinaiseen
toimintaan, jonka todettiin 1972 olleen vähäistä, koska yhdistys oli antanut voimiaan Vanhusten
Kotiavun toimintaan.

Näihin  aikoihin  sos.-dem.  kunnallisjärjestön  toimintaan  leimansa  lyöneet  “kuutoset”
vaikuttivat  valtuustotyöhön.  Kuusi  sosialidemokraattien  listoilta  valtuustoon  valittua,  eivät
osallistuneet  valtuustoryhmän  työhön,  vaan  pelasivat  omaa  peliään  eivätkä  monista
lupauksistaan  huolimatta  noudattaneet  sos.-dem.  kunnallisjärjestön  tai  valtuustoryhmän
päätöksiä.  Heidän työnsä  oli  vahingoksi  ja haitaksi  sosialidemokraateille.  Korson Sos.-dem.
Naisyhdistys paheksui “kuutosten” toimintaa, jonka nähtiin pohjautuvan vain henkilökohtaiseen
kaunaan ja haitantekoon. 

Vantaan hallinto-organisaation uudistuksessa 1972 yhdistys yhtyi kunnallistoimikunnan
ehdotukseen,  että  kauppalaan  palkattaisiin  siinä  vaiheessa  kolme  sektorijohtajaa.  Samoin  se
yhtyi  1974  kunnallistoimikunnan  kannanottoon,  että  kaupungin  hallintoa  kehitettäessä,  on
lisättävä hallintojohtajien lukumäärä kuuteen.

Käsitellessään Helsingin seudun kehittämisedellytyksistä  laadittua mietintöä,  yhdistys
piti tärkeänä,  että kaupungin poikittaisliikennettä kehitettäisiin ja muodostettaisiin kaupungin
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omistama  liikenneyhtiö.  Sen  tehtävänä  olisi  huolehtia  niin  Vantaan  kaupungin  sisäisestä
liikenteestä  kuin  myös  Helsinkiin  suuntautuvasta  liikenteestä.  Työpaikkojen  kehittämisestä
yhdistys oli sitä mieltä, että Vantaalta ei tule siirtää teollisuuslaitoksia muualle Suomeen, kuten
silloin  joissakin  piireissä  ajateltiin.  Sen  sijaan  yhdistys  yksimielisesti  piti  oikeana,  että
Tikkurilan  väritehtaan  laajennus  tehtäisiin.  Lasten  päivähoitojärjestelmästä  yhdistys  antoi
lausuntonsa Sos.-dem. Naisten Keskusliitolle ja ehdotti, että valtion talousarvioon varattaisiin
riittävä määräraha päivähoidon kehittämiseen.

Naisyhdistyksen  ja  sos.-dem.  työväenyhdistyksen  toiminnot  alkoivat  1980-luvulla
lähetä  toisiaan  myös  mielialoiltaan.  Naisyhdistyksen  toimihenkilöissä  tapahtui  vaihdoksia.
Pitkäaikainen puheenjohtaja Elisabeth Järvinen vapautui tehtävästään. Pitkäaikainen sihteeri
oli  vuoden  puheenjohtajana  ja  sitten  vaihtui  puheenjohtajaksi  Pirkko  Riihelä.  Sihteerin
paikalla tapahtui myös muutaman vuoden kuluessa muutoksia. Vaihdoksien johdosta kolmen
vuoden pöytäkirjat ”unohtuivat” jonnekin. Yhdistys jatkoi edelleen omaksumaansa sosiaalista
toimintaa,  tarjosi  saamansa kaupungin avustuksen turvin äideille  virkistäytymislomia  sekä
piti  edelleen  opintokerhotoiminta.  Yhdistys  vietti  muutamia  juhlatilaisuuksia
työväenyhdistyksen naisjaoston kanssa yhdessä. Jäsenistö pieneni vähitellen. minkä vuoksi
pohdittiin, voidaanko kovin vähäisellä jäsenmäärällä jatkaa toimintaa. Erikseen järjestetyssä
keskustelutilaisuudessa  23.5.1983  tuotiin  esiin  mahdollisuuksina  järjestää  luento-  ja
esitelmätilaisuuksia, joihin varmaan voisi saada osanottajia runsaasti. Siinä vaiheessa oltiin
sitä  mieltä,  että  yhdistyksen  toimintaa  tulee  jatkaa  edelleen.  Vuoden  1986
toimintasuunnitelmassa lausutaan jo alakuloisia sanoja, kun todetaan jäsenten ikääntyneen ja
jäsenmäärän  vähentyneen  sekä  toiminnan  hiljaisesti  hiipuneen.  Sitten  syyskokouksessa
13.10.1986  keskusteltaessa  yhdistyksen  purkamisesta,  mistä  oli  neuvoteltu  niin  sos.-dem.
kunnallisjärjestön  kuin  Sos.-dem.  Naistenkin  kanssa,  kävi  keskustelu  niin  yksimieliseen
sävyyn,  että  puheenjohtaja  totesi  jäsenten  hyväksyvän  yhdistyksen  purkamisen.
Toiminnallisesti  yhdistys  sulautui  Korson  Sosialidemokraattiseen  Työväenyhdistykseen  ja
päätti  yksimielisesti  kokouksessaan 27.10.1986 purkautua.  Varat luovutettiin  Korson Sos.-
dem.  Työväenyhdistyksen  naisjaostolle.  Yhdistyksen  viimeisenä  puheenjohtajana  oli  Anja
Forsblom ja sihteerinä Kaija Hanka.

Korson Ammattiyhdistysväen Sos.-dem. Yhdistys 

Vuoden 1956 SDP:n puoluekokouksen jälkeen syntyi puolueessa oppositiotoimintaa.
Aikaa myöten se johto siihen, että ristiriidat jakoivat urheiluliikkeen, ammatillisen liikkeen ja
puolueen  kahtia.  Erimielisyyksiä  käsiteltiin  Helsingin  mlk:n  työväenyhdistyksien
johtokunnan jäsenten neuvottelussa jo joulukuussa 1956, mutta yksimielisyyteen ei päästy.
Oppositio  jatkoi  toimintaansa.  Vuoden  1958  valtiollisiin  vaaleihin  valmistauduttaessa
oppositio  yritti  vallata  Uudenmaan  Sos.-dem.  Piirijärjestön,  mutta  epäonnistui.  Helsingin
mlk:ssa  olleet  oppositiohenkilöt  eivät  suostuneet  valtiollisten  vaalien  ehdokasasettelun
puolueäänestykseen,  vaan  tahtoivat  asettaa  omat  ehdokkaansa  suoraan  vaaliehdokkaiksi.
Kunnallisjärjestön kokous vuoden 1958 syyskuussa totesi, että yhdistyksien toiminnassa on
noudatettava puolueen sääntöjä ja päätöksiä. 

Valtakunnallinen  Työväen  ja  Pienviljelijäin  Sosialidemokraattinen  Liitto TPSL
perustettiin  Helsingissä  6.5.1959.  Helsingin  mlk:n  itäosassa  oppositioon  kuuluvat
perustivat  ja  liittivät  liittoon  Korson Ammattiyhdistysväen  Sos.-dem.  Yhdistyksen,
Rekolan Ay-väen Sos.-dem. Työväenyhdistyksen ja Itä-Hakkilan Työväenyhdistyksen sekä
Korson Sos.-dem. Naisyhdistyksen,  joka oli  perustettu  jo 1952, mutta  tuli  erotetuksi sos.-
dem. kunnallisjärjestöstä 1959, oltuaan jo sitä ennen yhteistoiminnassa TPSL:ään kuuluvan
Korson Ammattiyhdistysväen Sos.-dem. Yhdistyksen kanssa.
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TPSL:n  ensimmäisessä  liittokokouksessa,  joka  pidettiin  Hämeenlinnassa  hotelli
Aulangolla 10.5.1961, Korson Ammattiyhdistysväen Sos.-dem. Yhdistyksestä oli edustajana
Vilho Korpela ja varaedustajana Kalevi Kivimäki. Naisyhdistyksen edustajana oli Elisabeth
Järvinen, varaedustaja Fanny Hauta-aho.

SDP:n  ja  TPSL:n  välillä  käytyjen  sovintoneuvottelujen  tuloksena  muodostettiin
Helsingin  mlk:ssa  kummankin  kunnallisjärjestön  yhteinen  vaaliliitto,  jonka  ehdokkaaksi
hyväksyttiin naisyhdistyksen ehdokas Elisabeth Järvinen. Siinä vaiheessa ei mainittu mitään
Korson Ammattiyhdistysväen Sos.-dem. Yhdistyksestä.

TPSL:n Työväen ja Pienviljelijäin Sosialistisen Liiton,  joksi sen nimi oli muutettu,
ylimääräinen puoluekokous Helsingissä 3.6.1973 hyväksyi yksimielisesti TPSL:n ja SDP:n
kesken  allekirjoitetun  yhdistyssopimuksen,  siihen  liittyvän  poliittisen  asiakirjan  ja
sovellutuspöytäkirjan sekä päätti ilman keskustelua purkaa liiton. SDP:hen siirtyville jäsenille
tuli jäsenoikeus ilman rästimaksuja.

Korson Ammattiyhdistysväen  Sos.-dem.  Yhdistykselle,  sen  kirjeenvaihtajalle  Esko
Lehtiselle, oli lähetetty päivätty kirje, missä sen ilmoitettiin eronneen 11.5.1973 TPSL:stä.
(TPSL:n edustajakokous.)

Kulomäen Sosialidemokraatit  

Yhdistyksen perustamiskokous pidettiin 17.11.1976 Korso-Rekolan kansalaiskoululla.
Yhdistyksen  puheenjohtajaksi  valittiin  Teppo  Parikka,  varapuheenjohtajaksi  Heimo
Heinäluoma, sihteeriksi Markku J. Jääskeläinen ja muiksi johtokunnan jäseniksi Unto Kuutti,
Raija Rastas, Reino Kyytinen, Veli Hyrsky ja Kirsti Kasnio.

Yhdistys  liittyi  puolueen,  piirin  ja  kunnallisjärjestön  jäseneksi  sekä  valitsi
vuosittain niihin edustajat, jotka käyttivät kokouksissa yhdistyksen äänivaltaa. Vielä yhdistys
liittyi  TSL:n  Vantaan  opintojärjestön  jäseneksi  ja  valitsi  opintosihteerikseen  Pentti  Pirin.
Mikkolan Sos.-dem. Työväenyhdistyksen puheenjohtaja Markku Palomäki esitti kokoukselle
tervehdyksen toivottaen  yhdistykselle  parhainta  menestystä.  SNK:n Vantaan Aluejärjestön
puheenjohtaja Risto Salminen esitti kokoukselle tervehdyksen.

Yhdistyksen jaostoina toimivat raittius- ja nuorisojaosto. Nuorisojaoston toiminta oli
aktiivista oman keskusjärjestön sisällä ja sen aluejärjestössä. Raittiusjaosto piti säännöllisesti
kokouksiaan.

Yhdistyksen  toiminnan  pääpaino  oli  kunnallispolitiikassa.  Kunnallisissa
luottamuselimissä, kaupunginvaltuustossa, kaupunginhallituksessa ja lauta- ja johtokunnissa,
toimivat  yhdistyksen  jäsenet  osallistuivat  aktiivisesti  niiden  päätöksentekoon.  Lisäksi
yhdistys  toimi  yhteistoiminnassa  muiden  Korson alueen  sosialidemokraattisten  järjestöjen
kanssa. Näissä tehtiin työtä kotipaikkakunnan asukkaiden hyväksi.

Yhdistys  julkaisi  Korso  lehti -nimistä  lehteä  vuonna  1984  lokakuussa.  Lehdessä
kerrottiin, että yhdistys luovutti kirjelmän liikenneministeri Matti Puhakalle, missä vaadittiin
Korso-Maantiekylä  välisen  yhteyden  parantamista  ja  halusi  vauhdittaa  Kulomäentien
rakentamista,  jotta  alueen liikenneturvallisuus  paranisi  Lahdentien  ja  Tuusulantien  välisen
läpikulkuliikenteen siirtyessä pois Korson keskustasta.

Samassa lehdessä oli lääkäri Pauli Piri kirjoitus: Miten käy työn ja ihmisen? Siinä hän
totesi  uuden teknologian aiheuttamien ongelmien olevan työväenliikkeelle  suurempia kuin
teollisuus-  ja  pääomapiireille.   Kun  työ  lakkaa  perinteisessä  mielessä  olemasta  ihmisen
jokapäiväisen elämän tahdistajana, niin hän kysyy,  miten käy työväenliikkeen ja työläisen.
Koneellistaminen on johtanut sarjatuotantoon ja pakkotyöhön. Teknologian kehittyminen ei
ole poistanut ihmisenvastaista vallankäyttöä ja ihmisen alistamista. Kaikesta tästä seuraa, että
syntyy yhä  enemmän vaatimuksia ja tarvetta  kansanvaltaiselle  ja ihmisyyttä  puolustavalle
toiminnalle.  Työväenliike  ymmärtää,  että  ihmisenä  olemiselle  on muutakin keskeistä  kuin
vain palkkatyö.
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Kunnallis-  ja  valtiollisten  vaalien  vaalityö  hoidettiin  yhteistyössä  Korson  alueen
muiden  sosialidemokraattisten  yhdistysten  kanssa.  Yhdistyksen  edustajia
kaupunginvaltuustossa ja lautakunnissa olivat Päivikki Raitis ja Teppo Parikka

Yhdistyksen  20-vuotisjuhla  vietettiin  jäsenjuhlana  17.11.1996.  Ajan  mittaan
jäsenmäärässä oli tapahtunut laskua. Ihmisiä oli muuttanut pois alueelta ja eikä uusia jäseniä
ollut tullut. Tämän vuoksi jäsenet kokouksessaan 10.11.1998 päättivät purkaa yhdistyksen ja
suositella kaikille jäsenille siirtymistä Korson Sosialidemokraattisen yhdistyksen tai jonkin
muun  sosialidemokraattisen  yhdistyksen  jäseniksi.  Seuraavassa  15.12.1998  pidetyssä
kokouksessa todettiin yhdistyksen arkiston ja lipun tulleen luovutetuksi Työväen Arkistoon ja
jäsenten säilyttäneen SDP:n jäsenyytensä siirtymällä  -  lähes kaikki  -  Korson Sos.-dem.
Työväenyhdistykseen. Yhdistys purettiin. (Kulomäen Sosialidemokraatit.)

Tapahtui Korsossa

Yksi meistä – mies  Leppäkorvesta
Kirjoittanut Margaretha Peltola

Leppäkorvessa asui eräs vanhapoika, Toivo Ålander nimeltään. Hän hoiteli lehmiään
ja hevostaan, viljeli perunaa ja kasvatti heinää. Aamuvarhaisella hän jakoi lehdet. Hänellä oli
suuri jakelualue, jota hän kiersi mopollaan säällä kuin säällä. Lehdet saatiin aina ajallaan.

Asukkaat valittelivat mopon kovaa ääntä kesäisin, kun ikkunat pidettiin auki öisin.
Me ostettiin  häneltä  karjanlantaa puutarhaamme varten.  Sen hän toimitti  hevosellaan aina
sovittuun kohtaan.

Kerran  hän  ajoi  autollaan  meidän  pihaan  ihan  vain  keskustellakseen.  Mieheni
huomasi,  että  rengas  oli  puhjennut  hänen  autostaan.  Ålander,  joka  oli  äskettäin  tehnyt
ensimmäisen  autokauppansa,  hätääntyi  kovin.  Hän  ei  näet  osannut  vaihtaa  rengasta.
Miehenikään ei voinut auttaa, sillä hänet oli juuri leikattu selästä. Ei siinä muu auttanut, kuin
minä naisena aloin työhön. Mieheni neuvoi vieressä ja minä tein ohjeiden mukaan, ja rengas
tuli vaihdettua. Siitä kiitokseksi Ålander sanoi, että lannasta ei tarvitse koskaan enää maksaa
mitään, kun hän tuo sitä meille.

Hän oli hyvin yksinäinen ihminen, jota monet pilkkasivat ja tekivät hänelle kiusaa.
Nuorisojengi murtautui  hänen kotiinsa,  rikkoi,  sotki ja varasti.  Kalliit  varashälyttimetkään
eivät auttaneet, sillä poliisien tultua olivat rosvoilijat jo häipyneet. Vandaalien tekoajat oli
valittu tarkoin Ålanderin poissaolojen mukaan.

Ikäännyttyään Toivo Ålander halvaantui osittain ja joutui luopumaan tilansa eläimistä
ja  viljelyharrastuksistaan.  Hän  hakeutui  hoitoon  Korson  Metsonkotiin.  Sieltä  hän  joutui
lähtemään  pois,  kun  oli  selvinnyt  hänen  omistavan  talon  Leppäkorven  perukoilla.  Tämä
lienee ns. virallinen selitys. Epäilys siitä, että häntä ei hyväksytty sinne, on kuitenkin vahva.
Yhteisön hylkivä suhtautuminen erilaisuuteen on usein julmaa.

Toivo Ålander jää muistoihin ihmisenä, joka voi ihmisten keskellä olla yksinäinen ja
eriytynyt  vailla  normaaleja  ihmiskontakteja.  Hänen  maalaiselämästä  periytyvät  karkeat
tapansa,  puutteellinen  henkilöhygieniansa  ja  heikko  seurustelutaitonsa  loitonsivat  hänet
muusta  yhteisöstä.  Luontaisesti  seurallinen  hän  kyllä  olisi  ollut.  Sen  huomasi  selvästi
jutellessaan  hänen  kanssaan.  Siitä  ei  tahtonut  tulla  loppua.  Muistuupa  mieleen  hänen
tyypillinen hokemansa ”justiin-justiin”.

Saimme aikanaan kuulla Toivo Ålanderin kuolleen sairaalaan. Tiettävästi häneltä jäi
melkoinen omaisuus yhteisöperintään.  Omia perillisiä kun ei  ollut.  Hän jää muistoihimme
kunnon ihmisenä, jota yhteisö ei hyväksynyt.

***
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Tapahtuma Korson raitilla
Kirjoittanut Toini Laakso

Äitini osti kahvilan Korson keskustasta vuonna 1936. Hänen tarmokkuudellaan yritys
rupesi kannattamaan. Valimon ja tervatehtaan työmiehiä kävi syömässä ja kahvitunnin aikaan
vietiin kahvia limsapullossa, joka oli kääritty villasukkaan, että pysyivät lämpiminä. Minäkin
usein vein pyörän tarakalla kahvikoria. Meillä asui muutamia miehiä täyshoidossa. (Oikein
jäin miettimään,  että  miten  me kaikki  mahduimme nukkumaan? Omaa väkeä oli  neljä  ja
mummu  ja  Amerikan-täti  olivat  vieraina.  Kait,  sanonta  ”Hyvä  sopu  tilaa  antaa”.)  Tämä
Britta-täti aiheutti tämän kylän tappelun Korson raitilla. Hän oli temperamenttinen maailmaa
nähnyt täti.

Kahvilassa oli kaljalla ulkopaikkakuntalaisia miehiä.  Miehet rupesivat naljailemaan
tädille ja hänen luonteensa ei oikein sitä hyväksynyt ja hän kehotti miehiä lähtemään ulos.
Ajatus ei miehiä oikein miellyttänyt  ja suunsoitto jatkui. Sitten ilmestyi  ”näyttämölle” isä,
Oskari. Hän otti yhtä miestä rinnuksista kiinni ja sanoi: nyt mentiin. Siinä ei nokka tuhissut,
kun mies oli pihalla. Miehet, jotka meillä asuivat, kuulivat metakan, ja tulivat apuun. Niin
jokainen löysi parinsa ja ”läiske” alkoi. Mitään apuvälineitä ei tarvittu, nytkit vaan heiluivat.
Ihmisiä kokoontui tien laidoille katsomaan, kuinka äijien käy.

Mummu, Oskarin äiti, joka oli kylässä Britta-tyttärensä kanssa, aikansa katsottuaan
tappelua, meni kaivolle, otti kylmää vettä heittääkseen sen veden Oskarin päälle. Mutta toisin
kävi. Vastustaja saikin kylmän veden päälleen ja totesi, että tämähän virkisti. Ja niin ”läiske
ja mäiske” jatkui.

Stenbergin kaupasta oli soitettu Keravan poliisille. Ennen kuin ”Maija” tuli, oli siinä
aikaa vierähtänyt,  ja tulihan se. Vieraat miehet pistettiin autoon, ja omat saivat parannella
haavojaan.

*** 

Korson helmi -  Kallen sauna
Kirjoittanut Toini Laakso

Äitini kahvilan naapurissa oli tyhjä maapala. Omistaja tarjosi äidilleni maata, mutta
äiti  totesi,  että  ei  ole  rahaa  ja  velkaa  en  ota.  Kallen  liikemiesvaisto  sanoi,  että  maa  on
rahanarvoinen ja hän osti sen sekä rakennutti yleisen saunan. Niin syntyi SAUNA-KALLE.
Me korsolaiset otimme saunan kiitollisuudella käyttöömme. Meilläkään ei ollut omaa saunaa.
Monta  vuotta  kävimme  Pyyppösen  saunassa  ja  loppuvuosina  kävimme  saunassa
Palokunnantien  päässä  omakotitalossa,  en  muista  nimeä.  Mutta  myöhemmässä  vaiheessa
Multanen rakensi oman huvilansa. Sitäkään ei taida enää olla olemassa.

Kallen saunan aukioloajat muistaakseni olivat, maanantai oli kiinni: naisten ajat olivat
tiistai,  torstai ja perjantai; miesten keskiviikko ja lauantai. Hintaakaan en muista. Saunasta
tuli suosittu. Korson joka kolkasta kävi kylpijöitä. Talvella kuljettiin potkukelkalla tai lapset
pulkassa istuen, kesällä pyörän tarakalla.  Eräskin äiti  kertoi, että hän kulki Leppäkorvesta
neljän  lapsen  kanssa.  Rekolassa  asui  kaksi  iäkkäämpää  venäläistä  rouvaa,  jotka  kulkivat
junalla joka viikko saunaan. Saunakahvit juotiin kahvilassa. Me, jotka asuimme naapurissa,
kävimme kaksi kertaa viikossa saunomassa.

Kallen liikemiesvaistot raksuttivat, kuinka hyödyntää maata tuottamaan. Korsossa ei
ollut liikehuoneistoja. Yrittäjyys sodan jälkeen kasvoi ja Kalle keksi rakentaa ”jalasmökkejä”
ja  vuokrata  halukkaille  yrittäjille.  Niin  saunan  seuraksi  tulivat  Sotkalahden  sähköliike,
Kettusen Kertun Kenkä- ja kangaskauppa ja yhteen kulmaan Pennasen Niilon huoltoasema.
Kioskit kasvoivat. Saaren Konstan tontin reunaan ilmestyi Pennasen Pirkon parturi, Kujalan
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Svean Kukkakauppa.  Asemalle  mentäessä  oli  vielä  Josefsonin  kioski  ja  Elannon vieressä
kalakauppa.

Sen ajan perheet  muistavat  Kallea ja saunaa.  Jos me saimme saunan, mutta  muita
puutteita oli vielä. Pyykkiäkin piti pestä. Se oli vielä aika likaistakin. Lakanoita ei vaihdettu
joka viikko, eikä alusvaatteita kuin kerran viikossa. Materiaalit olivat erilaisia kuin nykyään.
Siinä juuriharjaa käytettiin ja lipeävedessä keitettiin. Kesällähän pyykit pestiin pihassa, mutta
talvi oli hankala. Metsolantien varressa oli iso omakotitalo, jonka kellarissa oli iso pesutupa.
Kaksi  pataa  ja  useita  pyykkisaaveja.  Vesi  tuli  kraanasta.  Kärryillä  sinne  pyykit  vietiin
edellisenä iltana likoamaan ja aamulla sitten aloitettiin. Minäkin aika nuorena olin mukana.
Olin alkuun juoksutyttönä. Hain ruokaa kahvilasta ja toin kahvit pulloissa. Työtahti oli kova,
koska päivässä oli suuri pyykkimäärä saatava pestyä. Sitä en muista, miten pyykki kuivattiin,
ulkona  varmaankin.  Meillä  ei  ollut  sellaista  vinttiä,  jossa  olisi  voinut  kuivattaa  pyykkiä,
ennen kuin isä rakensi oman talon Käkitielle. Hänen ajatuksensa oli, että talon pitää olla niin
korkea, että saadaan kunnon vintti ja sinne pyykit kuivumaan.

Onneksi  Sevónit  laittoivat  mankelin  piharakennukseensa  ja  siellä  sai  käydä
mankeloimassa,  käsin  pyöritettävä  ja  puutukit,  mutta  sillä  sai  sileää  pyykkiä.  Edistystä
tapahtui.  Pesukoneita  ilmestyi  markkinoille  ja  kotitalouteen  tuli  parannuksia.  Perheet
rakensivat  uusia  koteja  ja  saunakin  saatiin  pihapiiriin,  niin  meilläkin.  Oskarin  kuoleman
jälkeen äiti myi kahvilan ja muutettiin Käkitielle. Oli hyvä sauna ja sai pyykit pestä omassa
saunassa. Mankelikin tuli lähemmäksi, kun Sellmerit laittoivat sähkökäyttöisen mankelin.

Korso sai kaavan ja kioskit hävisivät pois. Siitäkin tuli sen ajan mittakaavan mukaan
toimiva kylä. Kaikki olivat keskustasta saatavissa, paitsi suutari.

*** 

Pokka ei pettänyt
Sota-aikana  oli  kaikesta  puutetta,  jopa  kuminauhasta.  Metsolantien  perukoilta  oli

kauppaan  menossa  naishenkilö.  Päästyään  ylikäytävälle  hän  tunsi,  että  housut  valuivat
jalkoihin. Hän hieman hämmästyi,  katsoi ympärilleen ja potkaisi  housut jaloistaan ja pisti
kassiin.

***

Istuen eivät jalat väsy
Kaksi eukkoa tapasi toisensa, ilmeisesti tapaamisesta oli ollut pitkä aika. Juttua riitti.

Tervatehtaan  miehet  seurasivat  tilannetta  mielenkiinnolla.  Kun  puolituntinen  oli  kulunut,
veivät he tyhjän tervatynnyrin ja kehottivat eukkoja istumaan, etteivät jalat väsyisi.

***

Ruma viemäriputki
1950-luvun alussa Korson kansakouluun, nykyinen Leppäkorven koulu, rakennettiin

opettajien  asuntolarakennuksia,  ja  sitten  joko  siihen  aikaan  tai  myöhemmin,  rakennettiin
samalle  tontille  uutta  koulua.  Opettajien  asuntolan  vai  oliko  se  nyt  koulurakennuksen
putkityöt otti tehdäkseen Sundman. Hän ajatteli, että täytyyhän nyt Korsoon uusi koulu saada
tai  hyvä asuntola opettajille.  Sundman teki antoi niin halvan tarjouksen, että hän teki sen
melkein  lahjaksi.  Siellä  oli  sitten  lopputarkastuskatselmus  vähän  juhlavampi  ja  joku
Helsingin maalaiskunnan silmäntekevistä kehtasi sanoa kellarissa, että tuossa on nyt vähän
rumasti viemäriputki. Sundman antoi tähän vastauksen tarinan mukaan kuulemma: Pärkkele,
anta pokafiila, vetä metri pois, kyl p…a kulkee metri ilma putkee. Sundman osasi. Hän teki
mitä  halusi,  muut  teki  mitä  uskalsivat.  Joka  tapauksessa  Verner  Sundman halusi
paikkakunnalle hyvää.
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***

Vaalityötä ja tavoitteita  

Tavanomainen  sanonta  on,  että  poliittisen  järjestön  toiminnassa  ovat  aina  edessä
vaalit.  Kun  yksistä  vaaleista  päästään  ohitse,  ovat  jo  toiset  odottamassa.  Niin  oli
luonnollisesti  Korson  työväenyhdistyksenkin  toiminnassa.  Vuoden  1966  valtiollisissa
vaaleissa saavutettu voitto oli huvennut melkoisen paljon vuoden 1970 vaaleissa. Eduskunta
oli  muuttunut  takaisin  porvarienemmistöiseksi.  Vuoden  1975  vaaleihin  oli  varauduttava
aktiivisimmalla  vaalityöllä,  jotta  vaalit  onnistuisivat  sosialidemokraattien  tavoitteiden
mukaisesti. Vantaan asukasluku oli maassa tapahtuneen muuttoliikkeen vuoksi kasvanut 70-
luvun  ensimmäisinä  vuosina  erittäin  kovasti,  joten  uusien  asukkaiden  kiinnostuksen
lisääminen  poliittiseen  toimintaan  ja  vaaleihin  oli  aikaisempaa  tärkeämpää.  Helsingin
maalaiskunnassa oli  vuonna 1966 saatu valtiollisissa vaaleissa erinomainen kannatus 39,6
prosenttia, mutta se oli ehkä uusien asukkaiden vaikutuksestakin supistunut 33,7 prosenttiin,
ja  mielipidetutkimusten  mukaan  se  oli  vielä  kutistumassa.  Tämän  torjumiseksi  oli
vaalityöhön otettava uusia toimintoja.

Vantaan sos.-dem. kunnallistoimikunta laati  vaalityösuunnitelman, johon sisältyivät
vaaliorganisaation  koulutus,  tiedotustilaisuudet  ja  ehdokkaiden  tilaisuudet.  Uutena,
kiinnostusta herättävänä jaettiin vaalityön aikana Vantaan Demaria asemilla vaalilehtenä. 

Korson työväenyhdistykselle vuosi 1975 muodostui todelliseksi vaalivuodeksi. Olivat
puoluekokousedustajien  vaali,  Elannon  edustajiston  vaali,  eduskuntavaalit.  Yhdistys  sai
edustajansa Peter Muurmanin puoluekokoukseen ja Elannon edustajistoon sekä myös viimein
eduskuntaan.

Työväenyhdistys  panosti  vaalityöhön  voimakkaasti,  olihan  yhdistys  asettanut
kansanedustajaehdokkaaksi  oman  puheenjohtajansa  Peter  Muurmanin.  Vantaan  Demaria
jaettiin  aamuisin  asemilla  matkalukemistoksi  ja  vaalimainoksien  postilaatikkojakelua
toteutettiin.  Sosialidemokraatit  jalkautuivat  vaalityöhön.  Ahkera  ja  tehokas  vaalityö  tuotti
tulosta.  Ensimmäisen  kerran  Vantaalta  valittiin  eduskuntaan  kaksi   sosialidemokraattista
edustajaa.  Aikaisempien  vuosien  äänten  hajoaminen  muissa  kunnissa  olleille  ehdokkaille
saatiin  nyt  torjutuksi  ja  kannatus  omasta  kunnasta  kotoisin  oleville.  Vantaalla  annettiin
sosialidemokraateille  32,3  prosenttia  äänistä.  Kansanedustajiksi  valittiin  Korsosta  Peter
Muurman  ja  Tikkurilasta  Sven-Erik  Järvinen.  Yhdistyksen  puheenjohtaja  Peter  Muurman
esitti yhdistyksen jäsenille kiitoksensa siitä, että he olivat antaneet hänelle luottamuksensa ja
tehneet  hyvää  vaalityötä.   Muurman  oli  ensimmäinen  korsolainen,  joka  oli  valittu
kansanedustajaksi.

Arvostettu yhdistyksen jäsen, tuki vaikeina vuosina ja toiminnallisesti monipuolinen
henkilö,  Kalle  Nieminen täytti  75  vuotta  28.3.1974.  Yhdistys  onnitteli  häntä  ja
syntymäpäivälahjaksi ojennettiin hänelle William Hämäläisen maalaama taulu. (Johtokunta
8.31974.)

Vuosi 1974 oli muutoinkin merkittävä ja työntäyteinen vuosi. Kun Vantaan Sos.-dem.
Kunnallisjärjestö nimesi työryhmiä laatimaan kunnallispoliittista tavoiteohjelmaa, osallistui
Korson työväenyhdistys sen aikaansaamiseen asettamalla eri osaohjelmia laativiin työryhmiin
jäseniään, jotka omalla asiantuntemuksellaan vaikuttivat ohjelmien sisältöön ja kantavuuteen
niin,  että  ne  saivat  yleistä  hyväksyntää  ja  niitä  voitiin  suuressa  määrin  toteuttaa.
Kunnallisjärjestön  piirissä  arvostettiin  yhdistyksen  toiminta   korkealle.  Työryhmien
ohjelmista  kunnallisjärjestö  kokosi  alustavan  kokonaisvaltaisen  suunnitelman,  joka  kävi
kaikissa  perusyhdistyksissä  lausunnolla.  Korson  työväenyhdistys  käsitteli  alustavan
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suunnitelman  ja  hyväksyi  sen.  Annettujen  lausuntojen  perusteella  edustajisto  hyväksyi
suunnitelman 22.5.1974. 

Liikenteen ja liikkumisen turvallisuuden kehittämiseksi oli ollut kaksi ryhmää, kevyen
liikenteen  kehittämis-  ja  rakentamistyöryhmä  sekä  joukkokuljetusliikenteen  työryhmä.
Jalankulkijoiden,  etenkin  koululaisten,  liikkumisen  ja  turvallisuuden  parantamiseksi
työryhmä oli laatinut varsin yksityiskohtaisen suunnitelman. Se oli laadittu kunnan eri osissa
vallinneiden  olosuhteiden  mukaisesti  ja  tasapainotettu  oikeudenmukaisesti  kiireellisyyden
mukaan. Kunta toteutti sitä käytettävissä olleiden määrärahojen puitteissa. Joukkoliikenteen
kehittämisohjelmaryhmässä  oli  yhdistyksen  edustajana  Tapio  Rajapaltio.  Ohjelman
tavoitteena  oli  saada  kunnallinen  liikennelaitos  huolehtimaan  vantaalaisesta
joukkoliikenteestä. Liikennekokeilujen ja muiden järjestelyjen jälkeen Vantaan kaupunki osti
Vantaan Liikenne Oy:n. Sen ja kaupungin yhteistyöllä saatiin linja-autoliikenne aikaisempaa
sujuvammaksi, matkustajamäärät kasvamaan ja vantaalaisten linja-automatkat halvemmiksi.
Vantaan  Liikenne  Oy:n  hallituksessa  olivat  sen  perustamisesta  lähtien  Veikko  Suojanen
vuosina 1975–1976, Tapio Rajapaltio 1976–1992 ja Erkki Röpelinen 1992–1994.

Työväenyhdistys tahtoi Pohjois-Vantaan liikennettä ja kaupunginosaa kehitettävän ja
saada  rautatiet  palvelemaan  aikaisempaa  paremmin  myös  Korson  seutua.  Yhdistys  torjui
rautatien suunnitelmissa olleiden Hiekkaharjun ja Hanalan liikennepaikkojen lakkauttamisen.
Kielteisen  kantansa  lakkauttamissuunnitelmiin  ja  toiveensa  liikenneyhteyksien
parantamisesta  sekä  Korson  alikulun  rakentamisesta  vei  rautatiehallitukseen  kunnan
toimikunta,  jonka  jäsenenä  oli  Korson  edustajana  Tapio  Rajapaltio.  (Johtokunta  23.9.  ja
Yhdistys 8.10.1974.) 

Yhdistys oli samaa mieltä kunnallistoimikunnan kanssa, että paikallisten työpaikkojen
kehittämisestä  on  oltava  aktiivinen,  myönteinen  asenne.  Vantaalta  ei  tule  siirtää
teollisuuslaitoksia muualle Suomeen, kuten siihen aikaan joissakin piireissä ajateltiin. Yhdistys
paheksui kaupungin toimielimessä ollutta  väritehtaan rakennusluvan jarrutusta ja väritehtaan
siirtämisestä  Iisalmeen  ollutta  keskustelua.   Pidettiin  oikeana,  että  Tikkurilan  väritehtaan
laajennus  tehtäisiin,  jotta  työpaikkojen  pysyminen  kunnassa  turvattaisiin.  Vaikka  työllisyys
kunnassa  oli  ollut  hyvä,  niin  harkitsemattomilla  toimenpiteillä  ei  sitä  pitäisi  heikentää.
Muutoinkin  yhdistys  kannatti  pääkaupunkiseudun  tasapainoisen  kehittämisen  edellytyksiä.
(Yhdistys  8.4.1974.)  Tuettiin  kunnallistoimikunnan  esitystä  kehätien  teollisuusalueen
kaavoittamisesta teollisuus- ja liiketoimintaa varten, ja että siihen liittyvänä hyväksyttäisiin
Elannon omistamille Backas-maille kaavoituksen laatimista esittäneen toimikunnan mietintö.

Sosialidemokraattinen  järjestöväki  kävi  yhdistyksissä  keskustelua  vuodesta  1957
lähtien  niistä  alueliitoslausahduksista,  joita  helsinkiläisten  taholta  esiteltiin  puhuttaessa
kunnan ja sen toimintojen kehittämisestä. Vuoden 1966 alusta liitettiin Vuosaari Helsinkiin
ennen sotia tehtyyn selvitykseen pohjautuneen päätöksen mukaisesti. Vuosaaren liittämisen
jälkeen  Helsingin  mlk:n  ”pilkkomispuheet”  lisääntyivät  ja  rupesivat  voimistumaan.  Tämä
tietysti  herätti  levottomuutta  maalaiskuntalaisten  keskuudessa,  etenkin  kun  oli  nähtävissä
vuonna 1946 alusta liitetyillä alueilla tapahtunut olematon parannus. Niiden kehittämiseen ei
Helsinki ollut kovinkaan paljon kiinnittänyt huomiota. Samaa tilannetta eivät maalaiskunnan
sosialidemokraatit  tahtoneet.  Siksi  ruvettiin  pohdiskelemaan,  mitä  kunnan  tulisi  tehdä
välttyäkseen  alueliitoksilta.  Mahdollisuutena  nähtiin,  että  muutetaan  kunnan  hallinto
kaupunkihallinnoksi.  Yhdistykset  käsittelivät  kuntamuutosasian  myönteisesti  ja
kunnallisjärjestö 25.4.1967 päätti, että kunta tulisi muuttaa kaupungiksi.  Kunnanvaltuustossa
vuoden  1966  talousarviokäsittelyn  aikana  Veikko  Suojanen julkisti  sosialidemokraattien
kannan,  että  maalaiskunta  muutettaisiin  kaupungiksi  ja  nimeksi  otettaisiin  Vantaa.
Toukokuussa 1972 kunnallisjärjestön ja kaikkien sosialidemokraattisten yhdistysten edustajat
jättivät  sisäasiainministerille  kirjelmä,  missä  vastustettiin  kaikkia  Helsingin  kaupungin
haluamia  alueliitoksia.  Kuntamuodon  muutokset  tapahtuivat  sitten  kunnallisjärjestön

206



kannanottojen  mukaisesti,  mutta  siten,  että  maalaiskunta  muutettiin  vuoden  1972  alusta
Vantaa nimiseksi kauppalaksi ja vuoden 1974 alusta kaupungiksi.

Kunnan  hallinto-organisaation  muututtua  perustettiin  ensin  kolme  hallintojohtajan
virkaa, joista yhteen nimitettiin sosialidemokraattien Erkki Veräjänkorva. Toisessa vaiheessa
virat  muutettiin  apulaiskaupunginjohtajien  viroiksi  ja  perustettiin  lisää  kolme
apulaiskaupunginjohtajan  virkaa.  Korson  yhdistys  oli  johdonmukaisesti  kuntamuodon
muutoksen  ja  hallinto-organisaation  perustettavien  hallinto-/apulaiskaupunginjohtajien
lukumäärän  ja  valittavien  henkilöiden  takana.  Yhdistys  ehdotti  apulaiskaupunginjohtajiksi
Erkki  Veräjänkorvaa ja  Veikko  Suojasta sekä  esitti  kunnallisjärjestölle  terveystoimen
hallintojohtajaksi valittavaksi maisteri Aarno Tahvanaisen. (Yhdistys 8.5. ja 5.8.1975.)

Kesäkuussa  oltiin  joukolla  Lappeenraanan  puolueen  75-vuotisjuhlilla,  juhannus
vietettiin  Mölandetissa  Säteen  kanssa  ja  tehtiin  teatterimatkoja.  Syksyllä  valmistauduttiin
kirkkoneuvoston ja kirkkovaltuuston vaaleihin asettamalla ehdokkaat (Johtokunta 28.8.1974).
Korson  omissa  vappujuhlissa  1975  puhui  Veikko  Helle.  Tehtiin  retki  Jyväskylän
puoluekokoukseen, Mölandetiin, Kiljavalle ja Upinniemeen sekä teatteriretki Intimiteatteriin
ja Tampereen Työväen Teatteriin katsomaan Työmies Rantasen perhettä.

22.5.1975  hyväksyttiin  Tanhurinne-tilaa  koskeva  vaihtokauppa  Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistyksen  ja  Vantaan  kaupungin  välillä  sekä  ostettiin  Valkovuokko-tontti.
(Yhdistys 22.5. ja 5.8.1975.) Edellisen vuoden menestyksellisten vaalien jälkeen pikkuhiljaa
varauduttiin vuoden 1976 kunnallisvaaleihin. 

Yhdistyksen  kokouksessa  11.1.1976  Leppäkorven  Nuoret  Kotkat  -nimi  muutettiin
kuulumaan  Korson-Leppäkorven  Nuoret  Kotkat.  Vappujuhla  järjestettiin  Korson
työväentalolla,  puhujana  oli  SDP:n varapuheenjohtaja,  sosiaali-  ja  terveysministeri  Pirkko
Työläjärvi. 

Maaliskuun  21.  päivänä  oli  yhdistyksen  juhla,  jossa  puhui  SDP:n  puheenjohtaja
Kalevi Sorsa. Juhlassa paljastettiin Kalle Niemisen maalaama muotokuva Oskar Engbergistä.
Kunnallisvaaleihin  asetettiin  ehdokkaat.  Syksyllä  pidetyissä  vaaleissa  sosialidemokraatit
saivat 30,9 % hyväksytyistä äänistä. Vuonna 1977 toimikautensa aloittaneeseen valtuustoon
valittiin Korson yhdistyksen ehdokkaista Kalevi Alén, Peter Muurman, Irja-Liisa Suonpää
sekä  muiden  korsolaisten  yhdistyksien  ehdokkaista  Päivikki  Raitis ja  Risto  Salminen.
Valtuustoryhmän puheenjohtajana toimi vuonna 1977 Peter Muurman. Kalevi  Alén aloitti
vuonna 1967 kunnanhallituksessa jäsenenä ja jatkoi varapuheenjohtajana vuodesta 1975 ja
puheenjohtajana 1981 aina 27.10.1988 asti, jolloin hän otti vastaan apulaiskaupunginjohtajan
viran.  Peter  Muurman oli  Kalevi  Alénin jälkeen  kaupunginhallituksen  puheenjohtajana
toimikauden 1988 loppuun saakka.

Pälkäneläisryhmä

Vaikka vuonna 1972 suoritettujen kunnallisvaalien tuloksen perusteella kuutosryhmän
toiminta loppui, ilmestyi jälleen toinen ryhmä, joka esiintyi kuin se edustaisi jotakin muuta
kuin  puoluetta  ja  sosialidemokraatteja.  Ryhmittymän  toiminta  heijasteli  henkilökohtaisten
kosketuksien  avulla  Helsingissä  syntyneen  SDP:n  radikaalin  opposition  toimintatapoja.
Valtuustoryhmässä oli vuonna 1973 sellaisia tovereita, jotka eivät noudattaneet ryhmäkuria
eivätkä  sitä,  mitä  perusjärjestöissä päätettiin.  Ryhmäkuririkkomuksiin syyllistyivät  Korson
työväenyhdistyksen jäsenistä  Juhani  Aer ja  Teppo Parikka. Se ”toinen”  ryhmä oli  valmis
tekemään sopimuksia jopa taistolaisten kommunistien kanssa vain sen vuoksi, että joidenkin
henkilökohtaiset  tavoitteet  tulisivat  toteutetuiksi.   Ryhmittymä  oli  tehnyt  junttalistan
kunnallisvaaliehdokkaista ja löytänyt  19 nimeä toistasataa käsittävästä nimilistasta, ja tällä
perusteella vaati, että heidän edustajiaan pitää olla kunnallistoimikunnassa yhtä paljon kuin
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toisiakin henkilöitä. ”On syytä tässäkin yhteydessä vakavasti varottaa jäseniä sekaantumasta
tällaisten  puolueen  toimintaa  repivien  ryhmittymien  toimintaan.”   (Yhdistys  12.3.1974,
Toimintakertomus 1975, Sorsa 2003, 124.)

Tämän  vaatimuksen  lähtökohtaa  saa  etsiä  vuosien  1971–1973  aikana  käydyistä
neuvotteluista  ja  niiden  lopputuloksesta.  Kunnallistoimikunta,  jossa  ns.  pälkäneläisillä  oli
noina  vuosina  vaikutus,  neuvotteli  Vantaan  Kisapirtin  kanssa,  jonka  jäsen  myös
kunnallisjärjestö  oli,  miten  saataisiin  palkatuksi  kunnallisjärjestöön  päätoiminen  sihteeri.
Asiaa  valmistellut  työryhmä  ehdotti  palkattavaksi  Kisapirtille  henkilö  toimimaan  myös
kunnallisjärjestön  sihteerinä  ja  luovutettavaksi  tarpeellinen  toimitila.  Tointa  hakeneista
kunnallistoimikunta  valitsi  henkilön  ja  ilmoitti  sen  Kisapirtille,  joka  pyysi  hakijoista
puoluetoimiston lausunnon ja sen mukaisesti palkkasi henkilön, jota kunnallistoimikunta ei
hyväksynyt. Kunnallisjärjestön edustajiston kokous 16.12.1973 hyväksyi Kisapirtin tekemän
ratkaisun  ja  otti  Veijo  Krögerin kunnallisjärjestön  sihteeriksi  vuoden  1974  alusta  lukien
tehtyjen sopimuksien mukaisesti. Kisapirtti luovutti myös Vantaan Urheilu ja Ulkoilu ry:lle
tarvittavan  toimitilan  sekä  maksoi  Uudenmaan  Nuoret  Kotkat  piirijärjestölle  avustusta
toimistovirkailijan  palkkaukseen  ja  luovutti  sillekin  tarpeellisen  toimitilan.
Toimintavuosiensa  aikana  Kisapirtti  tuki  kunnallisjärjestöä  kunnallisten  ja  valtiollisten
vaalimainosten hankkimisesta, painattamisesta ja levittämisestä aiheutuneiden kustannuksien
maksamisessa. Kunnallisjärjestön puheenjohtajaksi valittiin vuoden 1974 alusta lukien Aarno
Tahvanainen, joka oli myös Kisapirtin sihteeri. (Tahvanainen 2000, 204–210.)

Kalevi  Alén kertoi  1976  yhdistyksen  johtokunnalle  olleensa  kutsuttuna
puoluetoimistossa  käydyssä  neuvottelussa  Vantaan  kunnallistoimikunnan  kokoonpanosta.
Neuvottelussa  ns.  vähemmistö  eli  nuoret  radikaalit  vaativat,  että  heidän  tulee  saada
kunnallistoimikunnassa puolet paikoista ja lisäksi puheenjohtajan paikka. Johtokunta totesi
yhdistyksen  kokouksen  antaneen  selkeät  ohjeet  Korson  edustajille  kunnallisjärjestön
edustajistossa äänestää oman ehdokkaan puolesta. Se ei myöskään hyväksynyt mitään jakoa
puoluejäsenten keskuuteen, vaan totesi puolueen kaikkien jäsenten olevan puolueen jäseniä
eikä mitään kahtiajakoa ole.  (Johtokunta 15.2.1976.)

Myös  kunnallisjärjestön  kokouksissa  kiinnitettiin  huomiota  siihen,  että  eräät  jäsenet,
“pälkäneläiset”,  olisivat  halunneet  tehdä  yhteistyötä  taistolaisen  vähemmistön  kanssa.
Hämmästyttävänä piirteenä oli myös se, että osa äärioikeistosta oli samaan aikaan ollut samalla
asialla  sekä  “pälkäneläisten”  että  ”taistolaisten”  kanssa.  Edustajistossa  käytetyissä
puheenvuoroissa toivottiin “pälkäneläisten” lopettavan sosialidemokraattien toimintaa moittivan
kirjoittelun porvarillisissa lehdissä ja uhittelun tehtyjä päätöksiä vastaan. Edustajisto katsoi, että
sosialidemokraattien on harjoitettava sellaista kunnallispolitiikkaa ja menettelytapoja, jotka ovat
uskottavia,  ja  joihin  kuntalaiset  voivat  luottaa.   Kunnallisjärjestön  edustajiston  kokouksissa
nämä nuoret tahtoivat saada aikaan “kovempia” päätöksiä,  mutta vanhempi väki oli hieman
varovaisempi ja pyrki sellaisiin ratkaisuihin, jotka olivat mahdollisia toteuttaa. 

Kunnallistoimikunnan jäseniksi valittiin kunkin yhdistyksen ehdottamat henkilöt. Siinä
ei tullut erimielisyyttä. Näin ollen kunnallistoimikunnassa oli nuorten esittämiä henkilöitä, mutta
he  eivät  muodostaneet  enemmistöä.  Päätöstä  tehtäessä  kunnallistoimikunnassa  asioista
keskusteltiin ja keskustelun jälkeen päätökset olivat lähes aina yksimielisiä. Kuitenkin “nuoret”
jälkeenpäin  toivat  esiin,  ettei  heillä  ole  riittävästi  vaikutusvaltaa  tehtyihin  päätöksiin.
“Oikeistososialidemokraatit”  olivat  muka  ratkaisseet  asiat.  (Vantaan  kunnallisjärjestö  22.2.,
28.11.1976 ja 16.1.1977, Tahvanainen 2000, 162–163.)

Vuosi  1976  oli  kunnallisvaalivuosi.  Lopputulos  ei  ollut  sellainen  kuin  odotettiin,
vaikka  mahdollisuudet  olisivat  olleet  paremmat.  Lähdettiin  kosimaan  ääniä  vasemmalta,
vaikka  olisi  pitänyt  suunnata  vaalityötä  oikeiston  ja  sosialidemokraattien  välimaastossa
olevaan joukkoon.  Eräs vaikeus oli myös se, että osalla sosialidemokraateista ehdokkaista oli
tärkeimpänä vaalityönä taistella toisia sosialidemokraatteja vastaan, auttaen siten oikeistoa ja
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kommunisteja heidän vaalityössään.  ”On joskus vaikea ymmärtää sellaisia tovereita, jotka
oltuaan  vasta  vuoden  puolueen  jäseninä,  väittävät  olevansa  poliittisesti  parempia
sosialidemokraatteja kuin sellaiset, jotka ovat olleet jopa vuosikymmeniä puolueen jäseniä ja
nurkumatta  tehneet  kaikki  ne  työt,  joita  yhdistys  on  heille  antanut,  vaatimatta  päällikön
vakansseja.” (Toimintakertomus 1976.)  

Sen  jälkeen,  kun  kunnallisjärjestö  sai  taloudelliset  asiansa  kuntoon,  siirtyi  Veijo
Kröger ns. vanhana työntekijänä kunnallisjärjestön palkkaluetteloon. Vantaan Kisapirtti osti
vuoden 1985 aikana yhdessä Vantaan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön kanssa kunnallisjärjestön
toimitilaan oikeuttavat osakkeet (Vantaan kunnallistoimikunnan pöytäkirja 9.12.1985). Koska
vuonna  1967  Kisapirtin  toiminnan  tavoitteeksi  asetettu  kunnallisjärjestön  toimitilan
hankkiminen ja toiminnan kehittäminen oli  voitu toteuttaa,  siirsi Kisapirtin kokous kaiken
yhdistyksen omaisuuden kunnallisjärjestölle ja purki yhdistyksen. (Tahvanainen 2000, 210.) 

Taloutta, juhlaa politiikkaa ja toimintaa

Punavankimuistomerkki
Kansalaissodan  muistoksi  Lahden  Fellmanin  pellolla  paljastettiin  sunnuntaina

28.5.1978  punavankien  muistomerkki.   Muistomerkin  toteuttamista  valmisteli  ja  ohjasi
punavankimuistomerkkivaltuuskunta,  jonka  puheenjohtajana  oli  Kalevi  Sorsa ja
varapuheenjohtajina Aarne Saarinen ja Pekka Oivio. Tilaisuudessa oli tasavallan presidentti,
ja siinä puhuivat SDP:n entinen puheenjohtaja Rafael Paasio ja SKP:n puheenjohtaja Aarne
Saarinen.  Tähän  Suomen  historian  kannalta  merkittävään  tapahtumaan  korsolaiset
osallistuivat runsain joukoin.

Työllisyys- ja asuntopolitiikkaa
Korson keskustassa ns. Huttusen kiinteistöjen ollessa myytävänä tuki yhdistys niiden

ostamista  Vantaan  Liikenne  Oy:n  varikoksi  ja  linja-autojen  korjaamoksi.  Tämän  nähtiin
olevan myös hyödyksi Korson alueen työllisyyden säilyttämisessä. Samoin oltiin puoltamassa
Länsimäessä olevien Vuorio Oy:n aravatalojen ostamista kunnan omistamiksi vuokrataloiksi,
jotta  vuokralaisten  oikeudet  voitaisiin  säilyttää.  Muutoinkin  yhdistys  kannatti  kunnallisen
vuokratalotuotannon ja  pientalotuotannon lisäämistä  ja  sitä  tukevien  lausumien  ja  ehtojen
hyväksymistä  kaupungin  maa-  ja  asuntopoliittiseen  ohjelmaan.  Kaupungin  maa-  ja
asuntopoliittisen  ohjelman  tultua  hyväksytyksi,  sosialidemokraattisen  valtuustoryhmän
puheenjohtaja Peter Muurman totesikin sosialidemokraattien toiminnan tuloksena kaupungin
voivan  tarjota  pientalotontteja  hyväksyttävillä  ehdoilla  ja  hankkia  maata  kaupungin
omistuksen vuokra- ja asuntotuotannon toteuttamiseksi suunnitelmallisesti, jotta vähäväkisillä
olisi  mahdollisuus  päästä  nykyajan  vaatimuksia  vastaavaan  asuntoon.  (Kunnallisjärjestö
26.3.1973, 26.11.1978, Yhdistys 15.11.1977.) 

Pääjohtaja  Mauno  Koivisto oli  alustamassa  maaliskuussa  järjestetyssä
yleisötilaisuudessa talousnäkymistä ja SAK:n puheenjohtaja Pekka Oivio maaliskuun 1978
kuukausikokouksessa  puhumassa  työmarkkinapolitiikasta  ja  työehtosopimusneuvotteluista.
Neuvottelut olivat olleet niin kireät, että varoituslakko oli täytynyt  julistaa, mutta tilanteen
lauettua  myönteisesti  varoituslakko  peruutettiin.  SAK  saavutti  sen,  mikä  oli  lakkouhan
tarkoitus. Sopimuksiin sisältyvä devalvaatiolausekkeen olivat työnantajat ottaneet todesta ja
tarkistukset  tehtiin  sopimuksien mukaisesti  palkansaajille  edulliseen suuntaan.  Työnantajat
joutuivat taipumaan ja tunnustamaan työntekijäpuolelle tasa-arvoisen aseman. Sopimuksien
tarkistuksella  saatiin  kaksi  palkallista  vapaapäivää.  Samoin  työsuhdeturvaa  vahvistettiin
irtisanomisia  koskevalla  neuvottelulausekkeella.  Ratkaisu  ei  ollut  SAK:n  tavoitteiden
mukainen,  mutta  ratkaisulla  pyrittiin  löytämään  työllisyyden  turvaaminen  ja  estämään
poliittinen sekasorto,  joka oli  kaiken aikaa vaanimassa.   SAK:n jäsenliitoissa painiskeltiin
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kommunisteja  vastaan,  jotka pyrkivät  luomaan levottomuutta  ja valtaamaan itselleen  lisää
tilaa. (Johtokunta 14.3.1978, Eespäin 2/78.)

TUL eheytyy
Työväen  urheiluliikkeen  hajaantuminen  rasitti  myös  Korson  Sosialidemokraattista

Työväenyhdistystä.  Korson  Vedossa  olevat  jäsenet  halusivat  säilyttää  urheiluliikkeen
yhtenäisenä,  sitä  kannatti  myös  yhdistys  omilla  päätöksillään.  Ristiriitatilanteen  tullessa
Vetoa  ei  saatu  mukaan  puoluekiistaan.  TUL:n  erimielisyyden  alkuaikana,  erotettiin  Veto
TUL:stä  ja  se  liittyi  TUK:hon.  Kiistaosapuolien  kesken  käytiin  neuvotteluja
sosialidemokraattisen liikkeen yhtenäistämisestä ja sovun rakentamisesta. Puolueiden (SDP
ja  TPSL)  puoluetoimikunnat  olivat  tehneet  29.2.1964  yhteisen  ehdotuksensa  puolueiden
yhdistämisestä. (Puoluekokousten päätökset SDP – TPSL-yhdentymissopimuksesta 1972 ja
1973.)  Lisäksi  TPSL:n  eri  järjestöportaissa  toimijat  saattoivat  4.12.1965  ”jokaisen
harkitsevan  ja  vastuuntuntoisen  sosialidemokraatin”  tietoisuuteen  kannanottonsa,  että
muillakin  työväenliikkeen aloilla  toimivien  sosialidemokraattien  on huolellisesti  tutkittava
mahdollisuuksia  sosialidemokraattisen  työväenliikkeen  yhtenäisyyden  palauttamiseksi  ja
sovinnollisen ilmapiirin luomiseksi. (Skog 1974, 205–267, Sorsa 281.) Vasta vuonna 1979
TUL:n liittokokous hyväksyi sopuratkaisun ja TUK:n seurat liittyivät TUL:n organisaatioon.
Tästä  asiasta  oli  TUL:n  puheenjohtaja  Matti  Ahde puhumassa  ja  antamassa  yhdistyksen
kokoukselle tarkempaa selvitystä.

Jaostoja ja toimintatiloja
Jäsenistön poliittisen tietoisuuden lisäämiseksi yhdistys etsi vuoden 1978 aikana uusia

toimintamuotoja. Tavoitteen toteuttamiseksi johtokunnan velvollisuudeksi annettiin perustaa
jaostoja  ja  työryhmiä.  Näin  voitaisiin  antaa  suuremmalle  joukolle  jäseniä  mahdollisuus
osallistua.  Ryhmiä  olivat  esim.  taloudellinen  jaosto,  poliittinen  jaosto,  opintojaosto,
retkeilyjaosto ja vaalityöryhmät. Vuonna 1979 yhdistyksen johtokunnan asettamina toimivat
taloudellinen  jaosto,  opintojaosto,  tiedotusjaosto,  osuuskauppajaosto.  Seurakunnallisissa
vaaleissa oli valittu Korson seurakuntaneuvostoon Helge Tapani, Inkeri Kämäräinen, Vilho
Wilkaman ja  kirkkovaltuustoon  Irja-Liisa  Suonpää,  Helge  Tapani ja  Vilho  Väisänen.
(Johtokunta 2.1.1979.)

Korson  elokuvateatterin,  Korson  Kinon,  tuhouduttua  tulipalossa  1978  päättyi
elokuvien  esittäminen  Korsossa.  Voidakseen  jatkaa  liiketoimintaansa  tiedusteli  teatterin
ylläpitäjä  työväenyhdistykseltä  työväentalon  salin  vuokraamista  elokuvateatteriksi.  Koska
juhlasalin  vuokraus  olisi  ollut  järjestettävissä  siten,  ettei  se  tulisi  asettamaan  esteitä
työväenyhdistyksen toimintaan ja tilantarpeeseen, päätyi yhdistyksen kokous sille kannalle,
että  tulojen  hankkimiseksi  voitaisiin  työväentalon  sali  vuokrata  elokuvateatteriksi.  Asiaa
kehiteltiin  myönteisessä  merkityksessä,  mutta  toteuttaminen  lykkääntyi.  (Yhdistys
11.4.1978.)

Toimitila-aikoja  jakaessaan  johtokunta  luovutti  1979  työväentalon  salin  Vantaan
Työväen  shakkikerhon  käyttöön  keskiviikkoillan  ja  näytelmäkerholaisten  harjoitusillaksi
torstain. Yhdistyksellä ollut sillä hetkellä voimavaroja tukea näytelmäkerhon toimintaa, mutta
oli  halukas  siihen,  kunhan talous  antaisi  myöten.  Shakkikerho piti  kahtena viikonloppuna
marraskuussa  1979  Vantaan  Työväen  shakkikerholaisten  keskeiset  kilpailut.  Shakkikerho
toimi  vielä  vuonna  1981.  (Johtokunta  27.2.,  10.6.,  9.10.1979  ja  3.1.1981.)  Juhlasali
vuokrattiin balettikoululle kerran viikossa iltaisin vuosina 1958-1989. (Johtokunta 21.8.1979,
3.1.1981, 8.11.1988.)
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Juhlia ja vaalityötä

1977 mentiin Keravalle vappujuhliin, omat olivat iltapäivällä,  ja oltiin Hyvinkäällä
Uudenmaan Sos.-dem. piirin 70-vuotisjuhlissa, tehtiin opintoretket Työväen Akatemiaan ja
Hakan kurssikeskukseen sekä osallistuttiin Myyrmäessä pidettyyn maakuntajuhlaan.

Yhdistys  teki  12.12.1977  kaksi  puoluekokousaloitetta,  joista  toinen  koski
rintamamiesten ennenaikaista eläkkeelle siirtymisen helpottamista ja toinen  peruskoulujen
luokkakoon pienentämistä.

Kunnallisneuvos  Eino  Sirén  paljasti  maalaamaansa  yhdistyksen  veteraanin  Kalle
Niemisen muotokuvan.  Puheenjohtaja  Peter  Muurman kiitti  lahjoituksesta  sekä  Kalle
Niemistä puolueen hyväksi tehdystä työstä että Eino Siréniä hyvästä muotokuvasta. (Yhdistys
13.12.1977, Toimintakertomus 1977.)

Vuoden  1979  valtiollisiin  vaaleihin  yhdistys  keskitti  paljon  voimia,  ja  vaalityön
ansiosta  sai  jälleen  kansaedustajakseen  valituksi  Peter  Muurmanin.  Yhdistys  vietti
joulukuussa  60-vuotisjuhlaansa  palon  jälkeen  uudistetussa  työväentalossa.  Juhlan  avannut
yhdistyksen  puheenjohtaja  Peter  Muurman totesi,  että  vaikeina  aikoina  parempaan
tulevaisuuteen  ja  tasa-arvoisempaan  yhteiskuntakehitykseen  uskoneiden  ihmisten  ansiosta
voidaan juhlia yhdistyksen 60-vuotista taivalta. Heidän työnsä ansiosta on meille langennut
parempi ihmiselämä ja edullisempi lähtökohta.  Usko, ennakkoluulottomuus ja joukkovoima
olivat ne liikkeellepanevat voimat, jotka mullistivat yhteiskunnalliset olosuhteet ja käsitykset.
Ohjelmaa  esittivät  Hyvinkäänkylän  Työväenyhdistyksen  soittokunta,  ohjelmaryhmät
Karpalot ja Pirtelöt ja Elannon Iskun voimisteluryhmät. Osmo Helenius esitti historiikin.

Juhlapuheen  piti  ministeri  Pirkko  Työläjärvi,  joka  paneutui  puheessaan
työllisyyskysymykseen.  Kun taloudellinen kasvu ei  ollut  antanut  riittävästi  liikkumavaraa,
työllisyyttä  oli  parannettu  julkisen  vallan  keinoja  käyttäen.  Taloudellisesti  ja
yhteiskunnallisesti ei saa alistua työttömyyteen, vaan on lähdettävä siitä, että jokaisella on
oikeus  osallistua  työelämään.  Keskeistä  on,  kuinka  kaikkia  tuotantotekijöitä,  myös
työvoimaa,  käytetään  järkiperäisesti.  Aktiivisella  koulutuksella,  harjoittelupaikoilla  ja
tietomäärän lisäämisellä on luotava edellytykset siihen, että voimavaramme ohjautuvat paitsi
yhteiskunnan mutta myös yksilön kannalta oikein. (Keski-Uusimaa 4.12.1979.)

Vuosijuhlassa Nuoret Kotkat kukittivat veteraanit: Impi Nieminen, Kalle Nieminen,
Toivo Paakkunainen, Osmo Helenius, Arvi Koivulahti, Vieno Lönnqvist, Kaisu Myyrä, Yrjö
Korpelainen, Reino Eloranta, Helge Tapani, Uuno Nieminen ja Elsa Sellmer. Pauli Pennanen
ei  sairauden  vuoksi  päässyt  paikalle.  Kalle  Nieminen kiitti  kukitettujen  puolesta
huomionosoituksesta. 

Jäsenistön esittämän toiveen mukaisesti  taiteiluja  Veikko Sinisalo tuli  esiintymään
13.10.1980 kulttuuri-iltaan  Korson työväentalossa.  Hän esitti  Linnan  Pohjantähden  alla  –
teoksesta ja Tuntemattomasta sotilaasta katkelmia. Toisella ohjelmapuoliskolla hän keskittyi
lausumaan työläisrunoilija Lauri Viidan tuotantoa.

Korsossa saatettiin paneutua valtakunnallisiin ja taloudellisiin asioihin, kun Vantaalla
pidetyn sos.-dem. eduskuntaryhmän kokouksen jälkeen saapui pääministeri Mauno Koivisto
puhumaan  Korson  työväentaloon,  minne  oli  järjestetty  yleisötilaisuus.  Pääasiassa
talouspoliittisia asioita kosketelleessa puheessaan pääministeri Koivisto katsoi taloudellisen
tilanteen  ja  maataloustuloratkaisun  sopimusjärjestelmän  olevan  vaikeasti  yhteen
sovitettavissa.  Suomella  on  Koiviston  mielestä  tietyin  edellytyksin  mahdollisuudet  hoitaa
talouspolitiikkansa muita maita paremmin lähivuosina. Se vaatii kuitenkin hyvää yhteistyötä
ja yhteisymmärrystä kaikilta asiaan vaikuttavilta osapuolilta. 

Paikalle saapuneelle yleisölle annettiin tämän jälkeen mahdollisuus ”korventaa” sos.-
dem. eduskuntaryhmän jäseniä kysymyksillä ja kommenteilla. Koiviston lisäksi vastaamassa
olivat  eduskuntaryhmän  puheenjohtaja  Matti  Ahde,  puhemies  Veikko  Helle sekä
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kansanedustajat  Kaisa  Raatikainen,  Anna-Liisa  Piipari ja  Matti  Puhakka.  Puheenvuoroja
tilaisuudessa jakoi Korson oma kansanedustaja Peter Muurman. (Eespäin 2/1980.)

Esityksiä ja aloitteita

Yhdistyksen puolesta puheenjohtaja Muurman jätti kaupunginhallitukselle kirjelmän
Korson tieverkoston valmiiksi rakentamisen kiireellisyydestä. Kiireellisimpänä yhdistys piti
Oravatien  jatkamista  Kulomäentieltä  Rekolantielle  ja  Kulomäen  tien  jatkamista
Tuusulantielle  sekä  Tuusulantien  leventämistä.  Samoin  korsolaiset  nuorisotyötä  tekevät
yhteisöt sekä alueen lasten ja nuorten vanhemmat jättivät kaupunginhallitukselle kirjelmän,
että  väritehtaan  kiinteistö  tulisi  antaa  nuorison  käyttöön,  jolloin  sinne  voitaisiin  sijoittaa
moottoriaskartelutilat,  nuoriso-orkesterin  harjoitustilat,  elokuvien  esitystilat  ja  muita
askartelu-  ja  kulttuuritoimintatiloja.  Allekirjoittajina  oli  557  korsolaista,  joista  37  alueen
opettajia.  Syrjäisen  asemansa  takia  Jokivarren  nuorisotilat  olivat  vain  sen  asukkaiden
käytössä ja Kulomäen tilat  taas olivat pienet sekä Mikkolassa oleva vapaa-ajantila huono.
Näin  monipuolisen  nuoriso-  ja  varhaisnuorisotoiminnan  järjestäminen  koki  esteitä  tilojen
pienuuden,  syrjäisyyden  tai  huonon  kunnon  vuoksi.  Vastauksessaan  kaupunginhallitus
ilmoitti selvitettävän mahdollisuuksia sijoittaa elokuvateatteri ja työväenopiston tiloja Korson
keskustaan valmistuviin nuorisotiloihin. Kun Kulomäen tie Tuusulan tielle saadaan valmiiksi
on  vuorossa  rautatien  länsipuolella  oleva  radanvarsitie  ja  rautatien  itäpuolella  olevasta
Tikkurilaan johtavasta tiestä poistetaan mutkia (Kaupunginhallitus 27.11.11981, 25.1.1982).

Vuonna  1980  olivat  kunnallisvaalit,  joihin  panostettiin  aktiivisesti.
Vaalityösuunnitelman  tavoitteeksi  asetettiin  vasemmistoenemmistön  säilyttäminen.
Kohderyhminä  olivat  uudet  kuntalaiset,  ensi  kertaa  äänestävät  nuoret,  teollisuuden
toimihenkilöt ja palveluammateissa toimivat,  teollisuustyöväestö,  eläkeläiset,  vammaiset ja
puolueen jäsenet Korson suuralueella. Yhdistyksen julkaiseman Eespäin-lehden painosmäärä
oli 6.500 kpl. Lehdessä kerrottiin ehdokkaista ja niistä toimista, joihin työväenyhdistys ja sen
ehdokkaat ovat vaikuttaneet. Kunnallisvaaleihin Korson työväenyhdistys asetti 12 ehdokasta.
Sosialidemokraattien vaalilistoilla oli samasta perheestä kaksi ehdokasta äiti ja tytär, äiti Lilja
Saaranen Korson  yhdistyksen  edustajana  ja  tytär  Marjo  Saaranen Mikkolan  yhdistyksen
edustajana. Vaalityö onnistui ja valtuusto voitiin sosialidemokraattien saaman lisääntyneen
äänimäärän  ansiosta  säilyttää  vasemmistoenemmistöisenä.  Vuonna  1980  järjestettiin
juttuiltoja,  joihin  vanhemmat  toverit  osallistuivat  kummisetinä  ja  –täteinä  opastaen  uusia
jäseniä yhdistystoimintaan. (Johtokunta 29.12.1979, 1980 toimintakertomus.)

Yhdistys  asetti  poliittisen  työnsä  tavoitteiksi  mm.  Korson  tie-  ja  katuväylien
rakentamisen  kiirehtimisen,  viihtyisän   pientaloluonteen  säilyttämisen,  peruskoulujen
kunnostamisen, nuorten toimintamahdollisuuksien tukemisen ja kaavan edellyttämän Korson
varsinaisen torialueen toteuttamisen sekä terveysaseman, urheilukeskuksen ja monipuolisen
kaupallisen  palvelun  saamisen  Korsoon.  (Eespäin  1/1980.)  Korson  alueen  palvelutason
kehittämisen varmentamiseksi lähetettiin kaupunginhallitukselle kirjelmä, jossa vastustettiin
suunnitteilla olevan Korson terveysaseman aiottua palvelutason alentamista taikka hankkeen
myöhentämistä. Samassa tarkoituksessa annettiin kaupungin hallinnossa oleville yhdistyksen
edustajille  ohjeeksi  pyrkiä  siihen,  että  Tikkurilan  Väritehtaat  Oy:n  Korson  keskustassa
sijaitseva  tehdaskiinteistö  ostettaisiin  kaupungille  ja  rakennus  otettaisiin
tarkoituksenmukaiseen käyttöön, esim. nuoriso- ja vapaa-ajantilaksi. (Yhdistys 15.9.1981.) 

Perinteisiä juhlia ja esityksiä puoluekokoukselle

SDP:n  puheenjohtaja  Kalevi  Sorsa oli  puhumassa  korsolaisten  vappujuhlassa.
Soittokunnan  esitysten  ja  puheiden  lisäksi  Korson  Nuoret  Kotkat  esittivät  lauluesityksiä.
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Työväentalon  vuonna 1979 tapahtuneen  palon  vuoksi  pidettiin  vappujuhla  Korsoaukiolla.
Vuosina 1979-80,  mutta itsenäisyyspäivän juhlaa ei ollut näinä vuosina. Vuonna 1981 voitiin
jatkaa perinteiseb itsenäisyyspäivän juhlan järjestämistä, juhlassa puhui SAK:n puheenjohtaja
Pertti Viinanen. (Johtokunta 11.3.1980.)

Tulevalle puoluekokoukselle tehtiin seuraavat aloitteet 
1) Veroasteikon  alentaminen  henkilöille,  jotka  asuvat  yhteistaloudessa

työttömyys-  tai  vanhuseläkkeellä  olevien  tai  vammaisiksi  ryhmiteltyjen
henkilöiden kanssa.

2) Lapsi-käsitteen ikärajan nostamiseksi 12 vuodesta 18 vuoteen.
3) Suomen  Sosialidemokraatin  ilmestyminen  7  päivänä  viikossa.  (Yhdistys

9.12.1980.) 
Vuoden 1981 toimintaa suunniteltaessa todettiin käytävän kohti vaikeampia aikoja.

Taloudelliset  ja  poliittiset  näkymät  eivät  näyttäneet  valoisilta.  Oli  nähtävissä  Suomen
talouden joutuvan inflaatioon vaihtotaseen ja työllisyyden heikentymisen vuoksi. Poliittinen
ilmapiiri  oli  kiristymässä  ja  sen  vaikutus  tuli  tuntumaan  kaikilla  yhteiskunnan  tasoilla.
(Yhdistys 22.2.1981.)

Vuoden  1981  aikana  kehitettiin  huvijaoston  alaisena  uudelleen  alkanutta
näyttämötoimintaa  ja  kaivattiin  miehiä  mukaan  näyttämötoimintaan.  Näyttämöläisten
ehdotuksesta  perustettiin  erillinen  näyttämöjaosto.  Siihen  nimettiin  puheenjohtajaksi  Irja
Ruusu ja  jäseniksi  Volmari  Willman,  Anna-Liisa  Saarikangas,  Anja  Forsblom,  Sisko
Lappalainen ja Toivo Paakkunainen.  (Johtokunta 11.3.1980, Yhdistys 15.4.1980.)

Kannatus Koivistolle
Vuoden 1982 toimintasuunnitelmassa kasaantui yhdistykselle aikaisempaa enemmän

haasteita,  ennenaikaiset  presidentin  valitsijamiesvaalit,  valmistautuminen  vuoden  1983
maaliskuussa  pidettäviin  eduskuntavaaleihin  sekä  syksyllä  pidettäviin  seurakuntavaaleihin.
Talohankkeen, Metsotorni, suunnittelu eteni aika nopeasti ja Korson keskustan kehittymiselle
koetettiin saada vauhtia. 

Vuoden  1982  poliittinen  huippukohta  oli  Suomen  tasavallan  presidentin  valinta.
Valitsijamiesten vaalit olivat sosialidemokraattien ja kansanvallan kannalta menestykselliset.
Korson suuralueella  kuusi  äänestäjää  kymmenestä  valitsi  eli  Mauno Koiviston vaaliliiton
ehdokkaan. Myös muualla Suomessa oli samankaltainen äänten vyöry Koivistoa kannattaville
ehdokkaille.  Yhdistys  panosti  presidentin  valitsijamiesvaaleihin  erittäin  paljon.
Valitsijamiesehdokkaaksi  oli  asetettu  Peter  Muurman.  Kuukausikokouksessa  keskusteltiin
Mauno  Koiviston vaaliliiton  työhön  liittyvistä  asioista.  Yhdistys  järjesti  Korson
työväentalolle  Mauno  Koiviston Vaaliliiton  toimiston.  Vaalityöhön  varauduttiin  myös
rahallisesti.  Eespäin-lehteä  painettiin  ja  levitettiin  Vantaalle  ja  Keski-Uusimaalle  sekä
käytettiin rahaa muuhun ilmoitteluun (Johtokunta 11.1.1983.) Vuoden 1982 vaalit onnistuivat
erinomaisesti  ja  Mauno  Koivisto tuli  valituksi  tasavallan  presidentiksi.  Suomi  sai
ensimmäisen sosialidemokraattisen presidentin.

Vaalityön  vastapainoksi  virkistäydyttiin  tekemällä  teatterimatkat  Kansallisteatteriin
katsomaan  näytelmää  Kultainen  vasikka  ja  Turun  teatteriin  katsomaan  ”Orjatsalo”-
näytelmää.  Turun  teatterissa  kävijöitä  oli  linja-autollinen.  Naisjaoston  35-vuotisjuhliin
24.10.1982  annettiin  1000.-  markkaa.  Perinteinen  itsenäisyyspäivän  juhla  Korson
työväentalolla sai hyvän yleisöennätyksen. 

Yhdistyksen toimintaa sävyttivät vuoden 1983 eduskuntavaalit.  Oli turvattava Peter
Muurmanin paikka uudessakin eduskunnassa. Vahvasti uskottiin, että ahkeralla järjestö- ja
vaalityöllä  siinä onnistutaan.  Vappujuhlassa Korsossa oli  puhumassa kansanedustaja  Pirjo
Ala-Kapee. Itsenäisyyspäivän juhlassa esiintyi näyttelijä Esko Salminen, tervehdyssanat esitti
yhdistyksen  puheenjohtaja  Osmo  Helenius ja  ministeri  Matti  Ahde piti  juhlapuheen.
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Toimintavuonna  1983  olivat  myös  Osuusliike  Elannon  vaalit.  Molemmissa  vaaleissa
sosialidemokraatit menestyivät hyvin.  

Vuoden  1984  tärkein  tapahtuma  oli  lokakuussa   pidetyt  kunnallisvaalit,  joihin
yhdistys  valmistautui  erityisen  huolellisesti,  sillä  oli  selvästi  nähtävissä,  että  eripurainen
SKDL  tulisi  menettämään  kannatustaan.  Vasemmistoenemmistön  säilyttämiseksi
valtuustossa sosialidemokraattien tuli siis vaaleissa voittaa ainakin sen verran, mitä SKDL
olisi  häviävä.   Ehdokaslistoille  asetettiin  kunnallisjärjestön  päätöksen  mukaan  kaksitoista
jäsentä.  Korson  alueelta  asetettiin  lisäksi  muista  yhdistyksistä  seitsemän  henkilöä.
Yhdistyksen  tavoitteena  oli  neljä  valtuutettua  ja  vasemmistoenemmistö  valtuustoon.
Vantaalla  sosialidemokraatit  menestyivät  vaaleissa  hyvin,  erityisesti  Korsossa.  Vantaan
sosialidemokraatit lisäsivät kannatustaan 0,5 prosenttiyksikköä saaden valtuustoon yhteensä
23 valtuutettua  eli  yhden aikaisempaa enemmän ja säilyttivät  tärkeän määrävähemmistön.
Sosialidemokraatit  saivat  Korson  suuralueella  vaaleissa  annetuista  äänistä  38,6  %.
Valitettavasti  kommunistien  sisäinen  jakautuma  vei  pohjan  vasemmistoenemmistöltä.
(Toimintakertomus 1984, Vantaan Seutu 8.11.1984.) 

Paikallisen  vaalityön  tehostamiseksi  yhdistykselle  hankittiin  vaalitupa,  joka
rakennettiin yhteistyössä Vantaan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön kanssa. Vaalitupa sijoitettiin
Elannon kulmalle ja henkilökohtaisen vaalityön tekemiseen agitaattoreita toreille ja kaduille.
Vaalitupatoiminta  kokonaisuudessaan  onnistui  aika  hyvin.  Vaalivastaavana  oli  Seppo
Salonen.  Valtuustoon tulivat valituiksi entiset valtuutetut Peter Muurman, Kalevi Alén, Irja-
Liisa Suonpää ja Erkki Röpelinen. (Toimintakertomus 1984.) Vuoden 1984 vappujuhlassa
puheen  piti  kansanedustaja  Peter  Muurman,  lausuntaa  esitti  näyttelijä  Seela  Sella  ja
juhlapuheen piti ministeri Matti Luttinen.

Tavoitteita ja niiden toteutumista

Vuosikausien  yrittämisen  ja  neuvottelujen  jälkeen  saivat  korsolaiset
sosialidemokraatit  todeta tuloksia. Nikinmäen vesihuoltoon myönnettiin kaupungin vuoden
1984 talousarviossa määräraha.  Aloitteen  oli  tehnyt  nikinmäkeläinen valtuutettu  Irja-Liisa
Suonpää seitsemän  vuotta  aikaisemmin.  Myös  muihin  korsolaisiin  kohteisiin  oli
talousarviossa  varattu  rahaa,  esim.  Jokivarren  urheilukentän  pukusuojan  rakentamiseen.
(Eespäin 2/1983.)

Työväenyhdistys  asetti  tavoitteekseen  jo  vuonna  1970  saada  Korsoon  keskustaan
nykyaikaiset  nuorisotilat  ja  auditorio.  Kuntalaisille  hankittavien  palvelusten  listassa  olivat
myös vanhusten palvelutalon rakentaminen, Korson terveysaseman saaminen ja Leppäkorven
ala-asteen  laajentaminen  sekä Ruusuvuoren yläasteen  tilojen  laajentaminen.  Vuoden 1984
kevätkokouksessa todettiin näiden asioiden olevan toteutumassa,  joten pitkä ponnistelu oli
tuottanut tulosta. (Irja-Liisa Suonpää, Eespäin 1/84.) Vuoden 1986 kaupungin talousarvioon
saatiin  määrärahat  Rekolan sairaalaa ja terveysasemaa varten sekä Metsolan päiväkotia  ja
Kulomäen tietä varten. (Eespäin 3/85.)

Uudenmaan Sos.-dem. piirin maakuntajuhlat 1984 elokuussa olivat Vantaalla. SDP:n
puoluekokous pidettiin  Lahdessa 6.-10.6.1984.  Yhdistyksen edustus  puoluekokouksessa ja
kokousjuhliin  osallistuminen  oli  ollut  katkeamaton  jo  parikymmentä  vuotta.
Puoluekokouksen pääteema on periaateohjelma. Ehdokkaaksi asetettu Kalevi Alén valittiin
Lahden  puoluekokouksessa  puoluetoimikuntaan.  Jäsenistön  osallistumiseksi  Lahden
puoluejuhlaan  ja  puoluekokouksen  seuraamiseen  järjesti  yhdistys  linja-autokuljetuksen.
(Toimintakertomus 1984.)

Kunnallisissa tavoitteissa menestyminen edellytti yhteydenpitoa alueen asukkaisiin ja
hyvän yhteistyön muodostamista kaikkiin tahoihin.  Yhdistys osallistui  aktiivisesti  Vantaan
kaupungin  kehittämistyöhön  yhdessä  muiden  perusjärjestöjen  kanssa.  Yhdistyksen
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kokouksissa  käsiteltiin  myös  periaatteellisia  kysymyksiä.  Kalevi  Alénin toimiessa
puoluetoimikunnassa  myös  valtakunnallisen   toiminnan seuraaminen lisääntyi  yhdistyksen
kokouksissa Kalevin antamien selostuksien pohjalta. 

Puoluesihteeri  Erkki  Liikanen oli  huhtikuun  kokouksessa  pitämässä  poliittista
katsausta. Hän kertoi puolueen johdon voimakkaasti pyrkivän vahvistamaan perusjärjestöjen
asemaa.  Sosialidemokratia  kansanliikkeenä  tarvitsee  joukkoja  ja  kansanliikkeenä  se  on
joukkoja  varten.  Perusjärjestöjen  aseman  korostamiseksi  pidettiin  sosialidemokraattisten
perusjärjestöjen  edustajille  neljät  suuret  neuvottelupäivät  eri  puolilla  Suomea.  Vantaalla
olivat  ensimmäiset.  Yhdistyksen  kokouksessa  oli  asiasta  varsin  kriittinen  mielipide
aikaisemman menettelytavan perusteella.  Se voitiin  tiivistää  ajatukseen:  ”Porukka päättää,
mitä  tehdään,  ja  sitten  vasta  kysytään  lehdiltä,  gallupeilta  ja  ihmisiltä,  eikä  päinvastoin”.
(Eespäin 2/85.) Panostettiin 1985 kirkollisiin vaaleihin.

Vuoden  1985  alussa  tapahtui  yhdistyksen  puheenjohtajan  vaihdos.  Siihen  saakka
monivuotisena  puheenjohtajana ja vielä  useamman vuoden ajan sihteerinä  toiminut  Osmo
Helenius  halusi  korkean ikänsä puolesta  jättäytyä  syrjään.  Puheenjohtajaksi  valittiin  Peter
Muurman,  varapuheenjohtajana  jatkoi  Irja-Liisa  Suonpää,  sihteeriksi  valittiin  Martti
Eskelinen, taloudenhoitaja oli Vilho Väisänen. 

Maakuntajuhla  1986 vietettiin  Hyvinkäällä.  Korson Säteen  kanssa tehtiin  yhteinen
sieniretki Vihtijärvelle. Se oli samalla myös opintoretki sienituntemukseen ja sienien käytön
oppimiseen. Sienineuvontaliiton sienikonsultti oli asiantuntijana neuvomassa sienitietoutta. 

Vuoden  1987  toimintaa  suunniteltaessa  todettiin  maalisvaalien  1987  olevan
merkitykselliset  sekä  yhdistykselle  että  SDP:lle  kuin  myös  ammattiyhdistysliikkeelle.
Selkeästi nähtiin se, että mitä enemmän sosialidemokraatteja on eduskunnassa, sitä paremmat
mahdollisuudet on saada palkansaajia lähellä oleva lainsääntö tukemaan sopimuksilla saatua
uudistusta. Mutta nähtiin myös, että jos vaaleissa hävitään, niin Suomessa tulee vallitsemaan
kylmä  porvarillinen  viima.  Yhdistyksen  oli  omalta  osaltaan  vaikutettava  myös
kunnallispoliittiseen  toimintaan  kunnallisjärjestön  osana.  Tähän  liittyi  tiivis  yhteys  eri
päätöksentekoelimissä olevien yhdistyksen edustajien ja yhdistyksen jäsenten välillä. 

Vuosi 1987 oli vaalien ja uudisrakentamisen vuosi, vastoinkäymisten ja menestyksen
vuosi. Yhdistyksen puheenjohtajan Peter Muurmanin valtakirjaa kansanedustajaksi ei saatu
uusituksi. Vaalityössä aktiivisuutta ei ollut riittävästi.  Toisaalta uusia yrittäjiä oli paljon ja
heillä  myös  paljon  enemmän  taloudellisia  resursseja  käytettävissään.   Kun  Kalevi  Alén
valittiin  kaavoitus-  ja kiinteistötoimen apulaiskaupunginjohtajaksi  ja hän siirtyi  hoitamaan
virkaansa,  yhdistys  säilytti  kaupunginhallituksen  jäsenen  ja  puheenjohtajan  paikan,  johon
Peter Muurman valittiin.    

Vuoden  1987  valtiollisten  vaalien  jälkeen  käytyjen  hallitusneuvottelujen  kuluessa
kävi selväksi, että hallitusyhteistyötä keskustapuolueen ja sosialidemokraattien kesken ei tule
syntymään.  Keskustapuolueen puheenjohtajan Paavo Väyrysen ja Kalevi  Sorsan keskeiset
välit  olivat  kiristyneet.  Sosialidemokraatit  eivät  voineet  uskoa  ”yön  yli  nukkumisen”
menettelytavan  olevan  luotettavaa.  Kokoomuksen  Harri  Holkeri  sai  muodostetuksi
kokoomuksen  ja  sosialidemokraattien  yhteishallituksen,  jolle  kansa  antoi  nimen
”sinipunahallitus”.  Holkerin  hallituksen  ulkoministeriksi  tuli  Pertti  Paasio,  josta  tuli  parin
vuoden  kuluttua  SDP:n  puheenjohtaja.  Kalevi  Sorsa valittiin  eduskunnan  puhemieheksi.
Holkerin hallituksen  tavoitteena  oli  saada  maahan  ”hallittu  rakennemuutos”,  jonka avulla
vähennettäisiin  työttömyyttä,  painettaisiin  inflaatio  alemmaksi  ja  voitaisiin  hoitaa
kansainvälinen kilpailukyky.  Kun maassa oli vielä nousukausi, talouselämä tehostui Etelä-
Suomen  teollisuus-  ja  kaupunkiseuduilla,  mutta  se  ei  juuri  vähentänyt  työttömyyttä..
Hallituksen  tarkoituksena  oli  uudistaa  verotusta,  mutta  sen  toteuttaminen  viivästyi,  joten
kansan  ajatuksissa  siitä  tuli  huono.  Suomen  Pankki  vapautti  valuuttasäännöstelyn,  josta
seurauksena  oli  ulkomaisten  lainojen  roima  kasvu.  Markan arvo  aleni  ja  korot  kasvoivat
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huomattavasti.  Kulutusta  vähentääkseen  hallitus  nosti  liikevaihtoveroa.  Hallituksen  oli
suunnattava  toimiaan  markkinatalouden  ylilyöntejä  vastaan  voidakseen  säilyttää  maan
talouden hallinnan.

Johtokunnassa  olivat  Peter  Muurman puheenjohtajana,  Irja-Liisa  Suonpää
varapuheenjohtajana,  Martti  Eskelinen sihteerinä,  Lilja  Saaranen varasihteerinä,  Jouko
Koskinen rahastonhoitajana,  Vilho  Väisänen taloudenhoitajana,  jäsenasiainhoitajana  Kirsi
Alén, opintosihteerinä Visa Tammi ja muina jäseninä Kalevi Alén, Kari Roininen ja Seppo
Salonen.  Monivuotisen  rahastonhoitajan  ja  taloudenhoitajan  Vilho  Väisäsen täyttäessä  60
vuotta luovutettiin hänelle puolueen kultainen ansiomerkki 5.9.1987. Naistenpäivän juhlassa
ja vappujuhlassa 1987 oli puhujana opetusministeri  Pirjo Ala-Kapee ja itsenäisyysjuhlassa
pääjohtaja Ylermi Runko. 

Vuoden  1988  toimintaan  lähdettiin  tavoitteena  saada  Peter  Muurman vaalissa
presidentin  valitsijamieheksi  ja  Mauno  Koivisto tasavallan  presidentiksi.  Tämä  tavoite
onnistui hyvin.  Kunnanvaltuutettuina yhdistyksestä olivat Irja-Liisa Suonpää, Kalevi Alén,
Peter  Muurman ja Erkki  Röpelinen. Mutta  kun Alén oli  siirtynyt  virkamieheksi,  haluttiin
kaupunginhallituksen paikka säilyttää yhdistyksen edustajalla. Kunnallisvaaleissa korsolaiset
menestyivät  hyvin.  Yleensäkin  demareiden  kannatus  kasvoi.  Valtuustoon  valittiin  Peter
Muurman,  Irja-Liisa  Suonpää,  Kirsi  Alén ja  varamieheksi  Erkki  Röpelinen.  Vanha
työväentalo eli kohentuneena toiminnallisesti vilkasta elämää. (Toimintakertomus 1988.)

Kiinnostava  keskustelu  käytiin  kunnan  hallinto-organisaation  uudistamisesta  ja
alueellistamisesta. Kysymyksen alustivat Jukka Thilman ja Jukka Peltomäki. Thilman totesi
kunnan  hallinnon  olevan  kuin  maalaiskunnassa.  Siinä  ei  hänen  mielestään  ollut
hallintokuntia,  jotka  vastaisivat  yhtenäisesti  alansa  palveluiden  järjestämisestä.  Se
edelloyttäisi  tietotekniikan  avulla  palvelujen  koordinointia  ja  henkilökunnan
uudelleenkoulutusta.   Peltomäki näki hallinnon uudistuksessa poliittisia piirteitä. Sen avulla
voitaisiin  palveluja  saada  paremmiksi  ja  kuntalaiset  osallistuisivat  palvelujen
päätöksentekoon enemmän. Keskustelussa  todettiin hallinnon uudistuksen olevan hyvä, jos
asiat  saadaan  selkeämmiksi  mutta  sen  varjolla  ei  tule  ketään  sanoa  irti,  vaan  asia  on
hoidettava inhimillisemmin. Uudistuksen katsottiin olevan oikea silloin, kun organisaatioon
kuuluva uudelleenkoulutuksen jälkeen pystyy tekemään myös omasta mielestään mielekästä
ja  organisaation  työyksikössä  vastuullista  työtä.   Organisaation  alueellistamisen  toivottiin
lisäävän  kuntalaisten  ja  organisaation  vuorovaikusta  ja  luottamushenkilöiden  suurempaa
osallistumista palveluiden järjestämisestä päättämiseen (Yhdistys 8.11.1988.)

Vuosi 1989 oli kansainvälisesti dramaattista aikaa, mutta se oli myös vapaan ihmisen,
lisääntyvän demokratian sekä sosialidemokratian vuosi Timisoaran ja Taivaallisen Rauhan
Aukion  tapahtumista  huolimatta.  Itäisen  Euroopan  maiden  ihmiset  kokivat  vihdoinkin
olevansa vapaita päättämään itse asioistaan.

Yhdistyksellä  1989 oli  sisäisen  muutoksen  vuosi,  johtokunnan koostumus  muuttui
sekä puheenjohtaja että varapuheenjohtaja vaihtuivat Peter Muurmanin ja Irja-Liisa Suonpään
vetäydyttyä tehtävistään. Kaupunginhallituksen puheenjohtajan paikka siirtyi kokoomukselle
ja tilalle yhdistys sai kaupunginhallituksen jäsenen paikan, johon se istutti Jouko Koskisen.
Kiinteistö Oy oli toiminut kaksi vuotta ja vanha työväentalo elänyt vilkasta elämäänsä.

1989  vappujuhlassa  puhui  SDP:n  II  varapuheenjohtaja  Pirjo  Ala-Kapee ja
itsenäisyyspäivän juhlassa pääjohtaja Ulf Sundqvist. Puheessaan Sundqvist kiinnitti huomiota
yhteiskunnassa  kytevään  sosiaaliseen  epäoikeudenmukaisuuteen.  Taloudellinen  kasvu  oli
ollut  voimakasta,  mutta  ”nyt  uhkasi  putoaminen  kyydistä”.  Tärkeintä  olisi  talouden
vakauttaminen ja talouspolitiikan uskottavuuden palauttaminen. 

Syyskuun kuukausikokouksessa 1989 työväenyhdistys otti kantaa seuraavana vuonna
pidettävässä  puoluekokouksessa  tehtäviin  valintoihin  ja  esitti  kansanedustaja  Antti
Kalliomäen valitsemista  SDP:n  puoluetoimikuntaan.  Samalle  kannalle  tuli  myös
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kunnallisjärjestön  edustajisto  ylimääräisessä  kokouksessa.  Lappeenrannassa  pidettävään
SDP:n puoluekokouksessa korsolaisista  olivat  Irja-Liisa Suonpää ja Kalevi  Alén.  Suomen
Työväenpuolue   oli  perustettu  yhdeksänkymmentä  vuotta  aikaisemmin.  Yhdistyksen  väki
osallistui tapahtuman kunniaksi järjestettyyn Turun puoluejuhlaan. (Toimintakertomus 1989,
Demari 14.2.1990, Vantaan Seutu 14.9.1989.) 

Kansainvälisten tapahtumien aikaa

Vuoden 1990 suurin  tapahtuma oli  suurvaltasuhteiden  nopea  paraneminen.  Vuotta
voidaan  sanoa  kansainvälisen  rauhanrakentamisen  ja  demokratian  vuodeksi,  vaikka
Persianlahdella  loppuvuodesta  oli  sodanuhka.  Loppuvuodesta  ”rautarouva”  Margaret
Thatcherin pitkä valtakausi päättyi, oma puolue vaihtoi pääministerin. Merkittävä tapahtuma
oli Saksojen yhdistyminen. Baltian maissa alkoi pyrkimys itsenäisyyteen. Miehittäjän yritys
torjua sitä oli väkivaltaista Liettuassa ja Latviassa.  Neuvostoliiton ”Kolmas Vallankumous”
tapahtui,  kun  kommunistinen  puolue,  NKP,  luopui  7.2.1990  70  vuotta  kestäneestä
perustuslain takaamasta yksinoikeudesta kansankongressin päätöksellä..  Samalla perustettiin
presidentin  virka,  johon  viranhaltija  valitaan  viiden  vuoden  periodiksi  suoralla
kansanäänestyksellä. Mihail Gorbatshovin valitsi kansanedustajain kongressi. Neuvostoliiton
romahdettua  taloudellisten  ja  poliittisten  syiden  vuoksi  ja  muutamien  entisten
neuvostovaltioiden  erottua  siitä,  perustettiin  valtiollisen  toiminnan  jatkajaksi  Venäjän
Federaatio. Suomi ilmoitti, ettei YYA-sopimus enää sido poliittisesti, vaan se on purkautunut.
Suomen  ja  Neuvostoliiton  valtiollisten  suhteiden  Suomi  katsoi  siirtyneen  Venäjän
Federaatiolle, jonka kanssa oli kahdenkeskinen normaali valtiollinen suhde.

Työväentalo oli kertomusvuonna vilkkaassa käytössä niin päivällä kuin illalla. Kesällä
urheiluseura  Vedon  avustuksella  uudistettiin  työväentalon  keittiö.  Lisäksi  tehtiin  monia
korjaustöitä  ja  remontoitiin  näyttämöjaoston  kokoontumistilat  vintillä.  Mutta  9.11.1990
äkillisessä  tulipalossa  vuosina  1928–38  rakennettu  puurakenteinen  työväentalo  paloi
perustuksiaan  myöten.  Vappujuhlassa,  joka  pidettiin  työväentalolla,  puhui  kansanedustaja
Saara-Maria Paakkinen. 1990 itsenäisyyspäivän juhlaa ei voitu viettää työväentalossa, vaan
se  pidettiin  Leppäkorven  ala-asteen  koululla.  Juhlapuhujana  oli  kansaedustaja  Antti
Kalliomäki. 

Suomalaisille  vuosi  on  eduskuntavaalivuosi  ja  siihen  liittyvässä  vaalikamppailussa
tultiin  käyttämään  ja  tarvitsemaan  myös  vantaalaisia  sosialidemokraatteja.  Taloudellista
taantumaa  ennustettiin  ja  sen  tapahtuminen  olikin  aivan  ”nurkan  takana”.
Vapaakuntakokeilua  ja  hallinnonuudistusta  jatkettiin  Vantaalla.  Yhdistykselle  aika  oli
taloudellisesti vaikea. Metsotornin lainat, korot ja kuoletukset olivat raskaita. Lainojen korot
nousivat  ja  ailahtelivat  ennakoimattomasti  ja  niiden  lähes  yllätyksellisiin  muutoksiin  oli
vaikea varautua. 

Kun  kauan  toivottu  Peijas-Rekolan  sairaala  oli  toiminut  jonkin  aikaa,  vietettiin
huhtikuun kokous tutustumalla siihen Tarja Kauton opastuksella. Upinniemessä käytiin 50
jäsenen  voimalla  luento-  ja  virkistäytymistilaisuudessa,  tehtiin  retki  Lappeenrannan
puoluekokouksen  juhliin  ja  syyskausi  aloitettiin  Mölandet-saaressa  pidetyllä  luento-  ja
keskustelutilaisuudella. 

Kokouksessa 15.1.1991 läsnä olleet kansanedustajat Antti Kalliomäki ja Tarja Kautto
selostivat  poliittisia  tilanteita.  Kalliomäki  totesi  sos.-dem.  eduskuntaryhmän  käsitelleen
Baltian  tilannetta  ja  vedonneen  Neuvostoliiton  Korkeimpaan  Neuvostoon  rauhallisen
ratkaisun puolesta,. Samalla ryhmä tuomitsi väkivallan käytön rauhallisia siviilejä vastaan.
Kuwaitissa,  johon  Irak  hyökkäsi,  ei  ollut  länsimaista  demokratiaa,  mutta  YK  ei  voinut
hyväksyä, että jonkin sen jäsenvaltion kimppuun hyökätään. YK:n oli puolustettava jokaisen
jäsenvaltionsa  oikeuksia.    Persianlahden  sota  syttyi  17.1.1991,  kun  Yhdysvallat  aloitti
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pommitukset Irakin kaupunkeihin. Irakin puolustuskyvyn heikkous aiheutti, että se vetäytyi
Kuwaitista ja sitten Irak antautui.  YK:n välityksellä solmittiin rauha.

Tarja  Kautto  omassa  selostuksessaan  selvitteli  kotimaan  taloudellista  tilannetta
mainiten mm: Valtion taloudellinen tilanne on kiristynyt. Oppositio tuntuu kuitenkin olevan
tietämätön  niin  kansallisesta  kuin  kansainvälisestäkin  taloudellisesta  tilanteesta  ja  esittää
menoja lisääviä vaatimuksia. Kansalaiset ovat tottuneet siihen, että sosialidemokraatit ottavat
vastuun ja löytävät tien ulos ongelmista ja ottavat siten vastattavakseen vähentämiskohteiden
löytämisen.  Sosialidemokraatit  katsovat,  että  olisi  panostettava  arava-,  vuokra-  ja
omistusasunto tuotantoon, etenkin nuorisolle tarkoitetut asunnot ovat tarpeen. 

SDP:n puheenjohtaja Pertti Paasio oli vuoden 1991 toukokuun kuukausikokouksessa
puhumassa  ja  vihkimässä  tulipalossa  tuhoutuneen  lipun  tilalle  Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistyksen uutta lippua. Sen oli suunnitellut Visa Tammi ja ommellut Eila Tammi.
Lippupuheessaan Pertti  Paasio katsoi,  että  punainen lippu on edelleenkin  todiste ihmisten
uskosta  parempaan  huomiseen  ja  tasa-arvoiseen  yhteiskuntaan.  Sosialidemokraattien  on
uusiuduttava,   mutta  ponnistettava vanhasta  perinteestä.  Yhteiskunnallisissa säästötoimissa
työttömien,  sairaiden  ja  eläkeläisten  istuttaminen  säästöbudjetin  maksumiehiksi  on
ehdottomasti torjuttavaa politiikkaa. Kun nykyaikana korostetaan yksilöllisyyttä  ja vahvoja
yksilöitä,  on  hyvä  kokoontua  muistamaan,  että  yhteiskuntaa  on  yhteisvoimin  rakennettu
paremmaksi.  (Yhdistys  14.5.1991,  Keski-Uusimaa  16.5.1991.)Vappujuhlassa  juhlapuheen
piti  kansanedustaja  Arja  Alho.  Toiminnassaan  vuonna  1991  yhdistys  kiinnitti  huomiota
Korson  kouluolojen  kehittymiseen,  kun  korsolaisten  lasten  lukumäärä  kasvoi  odotettua
nopeammin. Koulut ovat täynnä ja saneerauksetkin viivästyvät. Niissä esiintyviin ongelmiin
koetettiin saada ratkaisua.  (Eespäin 2/91.) 

Itsenäisyyspäivän juhlassa Korsotalolla 1991 puhujana oli SDP:n puheenjohtaja Ulf
Sundqvist.  Hän  korosti  Suomen  mahdollisuuksia  aktiiviseen  osallistumiseen  Euroopan
yhdistymiseen. Talouden saattamiseksi eurokuntoon tarvitaan teollisen pohjan vahvistamista
ja panostamista erityisesti tutkimukseen ja koulutukseen. (Vantaan Seutu 8.12.1991.) 

Suomessa  pidettiin  1991  eduskuntavaalit,  joiden  voittajaksi  pääsi  Keskustapuolue.
SDP  kärsi  vaalitappion,  edustajaluku  56  väheni  48:aan.  SDP  oli  oppositiossa.  Kun
vaalitappion  johdosta  puolue  jättäytyi  hallituksen  ulkopuolelle,  syntyi  siitä  levottomuutta
puolueväen keskuudessa niin, että SDP ajautui ylimääräiseen puoluekokoukseen. Puolueen
johto  vaihtui.  Pertti  Paasio vaihdettiin  Ulf  Sundqvistiin,  puoluesihteeriksi  tuli  SAK:sta
Markku  Hyvärinen.  Yhdistyksellä  ei  ollut  omaa  ehdokasta  eduskuntavaleissa,  vaan  työtä
tehtiin  istuvien kansanedustajien Tarja Kauton ja Antti  Kalliomäen hyväksi.  Vaalitupa oli
normaaliin tapaan avoinna ja sen isäntänä toimi Niilo Savikko. 

Vaalien  jälkeen  muodostui  puhdas  porvarihallitus.  Keskustapuolueen  lisäksi  siinä
olivat kokoomus, ruotsalaiset ja kristilliset. Se asettui tukemaan alkuvaiheessa työnantajien
vaatimuksia.  Näytti  ilmeiseltä,  että  ammattiyhdistysliike  ja  työntekijät  yritettiin  saada
”kyykkyyn”,  mutta  yritys  kilpistyi  ammattiyhdistysliikkeen  voimakkaaseen  vastustukseen.
Vaikka  tulosopimusneuvottelut  olivat  sitkeitä  ja  vaikeita,  tulosopimus  syntyi.
Tulosopimuksen synty ja mielenosoitukset taivuttivat hallituksen yhteistyöhön palkansaajien
kanssa.  Suomen  markka  devalvoitui  14  %.  Loppuvuodesta  1991  Baltian  maat  saivat
itsenäisyytensä, kun Neuvostoliitto tunnusti ne itsenäisiksi valtioiksi. Neuvostoliitto perusti
entisten  neuvostovaltioiden  kanssa  IVY:n  itsenäisten  valtioiden  liiton  Venäjän  johdolla.
(Toimintakertomus 1991.)
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Tiedotustoiminta

Jäsenkirje ja tiedotuslehti

Työväenyhdistyksen  johtokunnan  kokouksessa  12.2.1961  Erkki  Kämäräinen
ehdotuksesta keskusteltiin siitä, miten voitaisiin saada koko jäsenkunta nykyistä paremmin
tietoiseksi  yhdistyksen asioista Olihan Tanhurinteen toiminta aloitettu,  työväentalo tarvitsi
kunnostusta ja ajatuksena oli rakentaa Tanhurinteelle uusi toimitalo. Kämäräinen ehdotti, että
yhdistyksen jäsenille alettaisiin tiedottaa kiertokirjeillä kokouksista ja esille tulevista asioista.
Nähtävästi Erkki Kämäräinen ja Vilho Karvonen olivat keskenään pohjustelleet asiaa.  Kun
he  vielä  ilmoittivat  saavansa  ostaa  halvalla  käytetyn  monistuskoneen  kiertokirjeiden
monistamiseksi,  pidettiin  asiaa  kannatettavana  ja  päätettiin  ryhtyä  julkaisemaan
tiedotuslehteä.  Siihen  hyväksyttiin  palstatila  myös  Korson  Vedolle.  Monistuskone  saatiin
ostetuksi  20.000.-  markalla.  Erkki  Kämäräinen,  josta  tehtiin  tiedotuslehden/-kirjeen
päätoimittaja, esitti johtokunnalle hyväksyttäväksi laatimansa tiedotuslehden käsikirjoituksen.
Ensimmäinen  tiedotuslehti  julkaistiin  huhtikuussa  1961  ennen  kuukausikokousta.  Siinä
kerrottiin Korson tulevista vappujuhlista sekä   siitä, että Tanhurinteen avajaiset ovat vapun
aattona  Yhdistyksen  kuukausikokous  antoi  Osmo  Heleniuksen ehdottamana  kiitoksen
johtokunnalle  yhdistykselle  muodostetusta  tiedotuslehdestä  ja  sen  asiatäyteisestä
toimittamisesta.  (Yhdistys 9.4.1961, Johtokunta 29.9.1961.)

Lehden  toimittamisessa  tapahtui  henkilömuutoksia.  Vuonna  1962  tiedotuslehden
päätoimittajaksi valittiin Arvo Allén.  mutta sai tehtävästä 11.3.1962 vapautuksen ja tilalle
valittiin Olavi Leimola. Yhdistyksen tiedotuslehteä pidettiin toimituksellisesti ja sisällöllisesti
hyvänä,  vaikka  sen  todettiin  olevan  tiedotettavaan  määrään  nähden  pieni.  (Yhdistys
8.4.1962.)

Vaikka  lehden  tiedottamisasiat  eivät  aina  koskeneet  kaikkia  yhdistyksen  jäseniä,
pidettiin joitakin asioita yleisesti niin tärkeinä, että niistä tiedotettiin lehdessä. Tällainen oli
mm.   kunnallistoimikunnan  päätös  periä  luottamusmiesveroa  kaikista  luottamusmiehille
maksetuista palkkioista.  (Yhdistys 14.10.1962.) Lehdessä käytiin keskustelua jonkin verran
myös paikkakuntaa koskevista yleisistä asioista. Kun yhdistyksen kokouksessa oli keskusteltu
ja tehty kannanotto toisen terveystalon saamisesta Korson alueelle, tuotiin jäsenistön taholta
esiin  ajatus,  että  asiaa  tulisi  valmistella  Jokivarren  jaostossa  ennen  kunnalle  esittämistä.
Mielipiteen esittäjä tahtoi, että asian edistymisestä tulisi tiedottaa yhdistyksen lehdessä, jotta
jäsenistö olisi tietoinen kulloisestakin tilanteesta. (Yhdistys 7.11.1962.)

Jäsenkirjeitä lähetettiin esim. vuonna 1979 viisi, 1980 yksitoista, 1981 kolmetoista,
1982 yksitoista, 1984 kahdeksan, 1987 kaksitoista, 1990 neljätoista, 1992 kahdeksantoista,
1993 kymmenen.

Eespäin-lehti

Puheenjohtaja  Peter  Muurman esitti  harkittavaksi,  voisiko  Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistys  ottaa  pohdittavakseen  oma  ns.  tabloidilehden  julkaisemisen.  Laajan,
periaatteellisen ja muutaman päivän keskustelun jälkeen yhdistyksen johtokunta 14.2.1978
päätti, että Korson Sos.-dem. Työväenyhdistys ryhtyy julkaisemaan tabloidikokoista Eespäin-
lehteä.  Lehden  toimituskunnaksi  nimettiin  yhdistyksen  johtokunta  puheenjohtaja  Peter
Muurman (Mikkola),  varapuheenjohtaja  Georg  Nordling (Vierumäki),  Kalevi  Alén
(Leppäkorpi),  Osmo  Helenius (Leppäkorpi),  Kaisu  Myyrä (Korson  keskusta),  Tapio
Rajapaltio (Metsola),  Erkki  Röpelinen (Nikinmäki),  Helge  Tapani (Vierumäki)  ja  Vilho
Väisänen (Metsola).  Yhdistyksen  tiedotusjaostoon  eli  lehden  toimitukseksi  ja  muuta
tiedottamista hoitamaan nimettiin puheenjohtajaksi Martti Larjala ja muiksi jäseniksi Martti
Eskelinen, Lilja Saaranen sekä Juhani Uimonen. Lehden vastaavana toimittajana oli Martti
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Larjala.  Lehteä  painettiin  6.000  kappaletta.  Yhdistyksen  jäsenistä  muodostettu
jakeluorganisaatio jakoi lehden koteihin.

Jäsenkirjeet,  joissa  tiedotettiin  kokouksessa  esiin  tulevista  asioista,  lähetettiin
edelleenkin  jäsenille  viikkoa  ennen  kuukausikokousta.  Muu  ulkoinen  tiedotus  hoidettiin
postilaatikoihin jaetuilla esittelylehtisillä

Ensimmäisen  lehden  pääkirjoituksissa  kerrotaan  työväenyhdistyksen  vaalivan
toiminnassaan  niitä  perinteitä,  joita  yhdistyksen  toimintaan  loi  ja  viitoitti  vuonna  1919
tapahtuneen perustamisen jälkeen yhdistyksen pitkäaikainen puheenjohtaja Oskar Engberg.
Toisessa  pääkirjoitussivun  kirjoituksessa  todetaan  Vantaan  kaupungin  keskittyvän
työttömyyden torjumiseen ja tarvittaessa tekevän valtiovallalle lainsäädännöllisiä uudistuksia
työllisyyden edistämiseksi. 

Johtokunnan mielestä ensinumero oli onnistunut hyvin ja saanut suopean vastaanoton
korsolaisilta. Taloudellisestikin lehti oli ollut tuloksellinen:

ilmoitustuotto 11.000.-
kulut 5.000.-
puhdas tuotto 6.000.-
Lehden  vappunumero  ilmestyi  26.4.1978.  Lehdessä  esiteltiin  Inkun  Ideapajan

toimintaa  ja  kerrottiin  sen  tarjonneen  mm.  sairaalahenkilökunnalle,  opettajille  ja  nuoriso-
ohjaajille työssä tarvittavia askarteluideoita.

Vuonna 1978 ilmestyi kaikkiaan kolme lehteä. Lehdessä 2/78 kiinnitetään huomiota
yleensä  liikennejärjestelyihin  ja  toivottiin  niihin  parannuksia.  Esityksiä  rautatieliikenteen
parantamiseksi  käytiin  jättämässä  Rautatiehallitukseen.  Lehdessä  myös  kerrottiin  Korson
Vedon toiminnasta ja sen kesäleiristä. 

Vuoden  1978  viimeisessä  Eespäin-lehdessä  painotettiin  kirkkoneuvoston  ja
seurakuntavaltuuston  vaaleihin  osallistumista  ja  edellytettiin  seurakunnan  omaksuvan
yhteiskunnallisesta avartuvan näkemyksen ja tulevan läheiseen yhteistyöhön työväenliikkeen
kanssa.  Nähtiin,  että  seurakunnan  tulee  olla  kaikkien  yhteiskunnallisesti  eri  tavoin
ajattelevien  ihmisten  kohtaamispaikka.  Kerrottiin  kirkkoherra  Maunu  Sinnemäen tulevan
marraskuun 1978 kuukausikokoukseen alustamaan työväestön suhteesta kirkkoon

Seuraavana  vuonna  (1979),  lehdessä  ei  ollut  mainittu  vastaavaa  toimittajaa  eikä
toimitusjaostoa. Yhdistyksen johtokunta oli lehden toimituskuntana.   Lehdessä painotettiin
vaalitoimintaa,  olivathan  silloin  eduskuntavaalit.  Samoin  puolustettiin  varsin  kiivaasti
Hanalan seisakkeen säilyttämistä. Lehden 1/79 toisessa pääkirjoituksessa puhuttiin Suomen
kansantalouden  vaikeasta  rakennemuutoksesta,  jonka  hallitseminen  tarvitsee
suunnitelmallista talouspolitiikkaa. Yhteiskunnan on voitava ohjata sitä kolmikantayhteistyön
puitteissa  taloudellisen  kansanvallan  suuntaan  80-luvulla.  Lehdessä  käsiteltiin  laajasti
työväenyhdistyksen 60-vuotisen historian tapahtumia.

Vuoden  1981  Eespäin-lehdessä  pohdiskeltiin,  kuka  tulisi  valita
apulaiskaupunginjohtaja Veikko Suojasen jälkeen huippuvirkaan. Painotettiin erityisesti sitä,
että  viran  hakijan  tulee  täyttää  pätevyysvaatimukset,  mutta  asian  arveltiin  varmaan
kiinnostavan myös korsolaisia Korson alueen ollessa rakenteellisten muutosten kourissa.

Vuoden 1982 lehdissä painotettiin Nuorten Kotkien leiritoimintaa, kirkkovaltuuston ja
seurakuntaneuvoston  marraskuun  vaaleja  ja  naisjaoston  35-vuotista  taivalta.  Kirkkoherra
Maunu  Sinnemäki oli  tukemassa  seurakuntavaaleihin  osallistumista,  koska  vain  siten  voi
vaikuttaa  kirkossa tapahtuvaan  päätöksentekoon.  Kirkon hallintoelimien  päätöksien  kautta
kirkko  toteuttaa  ihmisläheistä  työtä,  jolla  voidaan  lievittää  ihmisten  hätää,  yksinäisyyttä,
kasvatusvaikeuksia ja avioliiton ongelmia. 

Vuoden  1983  eduskuntavaalien  aikaan  kävi  pääministeri  Kalevi  Sorsa  puhumassa
Korson työväenyhdistyksen vaalituvalla.  Peter Muurman oli Korson alueilla  ääniharavana,
toisena Pirjo Ala-Kapee.
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Eespäin-lehden  päätoimittajaksi  nimettiin  vuonna  1984  Hans  Markelin.  Lehdessä
kerrottiin  Lahden  puoluekokouksessa  Kalevi  Alénin tulleen  valituksi  SDP:n
puoluetoimikuntaan. Kunnallisvaaliehdokkaiden esittely painottui lehden kirjoituksissa.

Vuonna 1985 yhdistyksen johtokunta  toimi  lehden toimituskuntana.  Lehti  käsitteli
seurakuntavaaleihin  osallistumisen  tärkeyttä  ja  esitteli  kirkkovaltuusto-  ja
seurakuntaneuvostoehdokkaita.  

Eespäin-lehden toimituskunta vuonna 1986 oli: päätoimittaja Onni Riipinen ja jäsenet
Martti Eskelinen, Peter Muurman, Seppo Salonen, Visa Tammi ja Hans Markelin. Korson
keskustaa  esittelevässä  artikkelissa  kerrottiin  tyhjentävästi  Metsotornin  suunnittelua,
rakentamista  ja  valmista  rakennusta.  Hans  Markelinin  kirjoituksessa  kerrottiin  Korson
liikenneverkon valmistumisesta ja keskustan ilmeen muuttumisesta. 

Vuonna 1987 päätoimittajana  Martti  Eskelinen ja toimittajina  Seppo Salonen sekä
Jouko  Koskinen,  Peter  Muurman ja  Hans  Markelin.  Tuona  vuonna  ilmestyi  neljä  eri
numeroa,  kolme  esitteli  eduskuntavaaliehdokasta  puheenjohtaja  Peter  Muurman  ja
neljännessä numerossa oli tasavallan presidentin Mauno Koiviston haastattelu Neuvostoliiton
kansalle. 

Vuoden 1987 ja 1988 oli lehden päätoimittaja Martti Eskelinen ja 1988 toimittajat
Jouko  Koskinen ja  Seppo  Salonen.  Lehden  toimituskuntana  oli  työväenyhdistyksen
johtokunta,  mutta  toimituksessa  tapahtui  muutoksia.  Päätoimittaja  oli  Jouko  Lindtman
vuosina 1991–1995, vuosina 1998–2000 Peter Muurman ja 2001 Jouko Lindtman. Vuoden
1988 lehdet kertoivat Korson Vedon toiminnasta ja juhlaleiristä Suolijärvellä sekä Korson
”alueen liikennesolmuista”.  Raittiustyön siirtyminen lainmuutoksen perusteella sosiaali- ja
terveystoimen  ostopalveluun  antoi  aiheen  selostaa  raittiustyössä  tapahtunutta  hallinollista
muutosta.   Korson  Veto,  Korson  Työväen  Näyttämö,  Nuoret  Kotkat  ja  työväentalon
uudistuminen olivat selostuksien ja artikkelin aiheita vuonna 1989.

Vuoden  1990  ensimmäisissä  Eespäin  lehdissä  ovat  huomion  kohteina  korsolainen
urheilu  ja  liikennevälineiden  käytön  lisääntyminen.  Vuoden  viimeinen  numeron
merkittävimpänä tapahtumana on Korson Työväentalon palosta kertominen. Kirjoittaja Visa
Tammi toivoi ”Vanhan Työväentalon perinteen ja idyllin” siirtämistä ja muisteli haikeudella
työväentaloa.  Jakeluorganisaatiosta vastasi Jouko Koskinen usean vuoden ajan. 40 hengen
jakeluorganisaatiossa  oli  jokaisella  johtokunnan  jäsenellä  oma  alue,  jolla  tapahtuvasta
jakelusta hän vastasi alueen jakajien kanssa.

Korsotalon  kunnostaminen  talkootyönä,  Nuorten  Kotkien,  Korson  Vedon  ja
Raittiusyhdistys  Korson  Säteen  toiminta  oli  vuoden  1991  lehdissä  päällimmäisenä.
Kunnallisvaalivuonna  esiteltiin  korsolaiset  ehdokkaat  ja  heidän  vaalimenestyksensä.
Lehdessä  kerrottiin  myös  Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  naisjaoston  työstä
syrjäytyneiden puolesta ja ylikuormitettujen aseman helpottamiseksi

Presidentin  vaalit  sekä  Korson  Sosialidemokraattisen  Työväenyhdistyksen  75-
vuotisjuhla sävyttivät vuoden 1994 lehden sisältöä. Lehdessä kerrottiin 90-vuotiaasta Impi
Niemisestä ja hänen vaikutuksestaan korsolaiseen elämään sekä Helge Tapanin merkittävästä
elämäntyöstä.

Toivo  Paakkunainen antoi  Kalle  ja  Impi  Niemisen  rahastolle  vuonna  1996
merkittävän lahjoituksen.  Korson Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen naisjaoston 50-vuotisesta
toiminnasta  on  ”välähdyksiä”  ja  seuraavan  vuoden  lehdessä  rintamamiesveteraani  Aimo
Soljavan kirjoitus Korso-Rekolan Rintamamiesveteraanit –osaston toiminnasta.

Korsolaista kasvoa pääministerin talouspoliittista neuvonantajaa, valtiotieteen tohtori
Pentti  Puoskaria esitellään  vuoden  1998  lehdessä  ja  kerrotaan  hänen  kouluttautumisensa
metsätyömiehestä  tohtoriksi.  Hänet  valittiin  yhdistyksen  tukemaksi  ehdokkaaksi
eduskuntavaaleihin.  Vuosaari-Keravan  satamaradalle  saivat  korsolaiset  luottamushenkilöt
tunnelivaihtoehdon, ettei se tuhonnut Korson omakotialuetta.
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Vuoden  2001  lehdessä  kerrotaan  95-vuotiaasta  työväenyhdistyksestä.  Korson
Vetomarkkinat  esittäytyvät  ja  kerrotaan  Korson  Keskustakiinteistön  eli  Korson  Lumon
rakennustöiden  alkamisesta.  Vuoden  2002  aikana  10  jakelualueessa  jaettiin  10 705
lehtikappaletta, radan länsipuolelle 4274 kpl ja radan itäpuolelle 6431 kpl, Eespäin-lehteä ja
kunnallisjärjestön  julkaisemaa  Vantaalainen-lehteä  9 400  kappaletta.  Kaikkiaan  lehden
jakajia oli noin 40.

Vuonna  2003  Eespäin  lehti  ilmestyi  kaksi  kertaa.  Päätoimittajana  oli  Päivö
Puhakainen.  Jakeluvastaavina  olivat  alkuvuodesta  Hannele  Autio ja  loppuvuodesta  Toivo
Mäkelä.  Eläkkeensaajien  toiminasta  ja  Kaikenikäisten  kotkien  kesäleiristä  Kukonnotkossa
kerrotaan lehden numeroissa.

Korsolaiset tutustuivat innokkaasti Korson Lumoon vuonna 2004. Kunnallisvaaleihin
valmistauduttaessa esiteltiin ehdokkaat. Eespäin-lehden päätoimittajana oli   Pentti Puoskari.
Jakeluvastaavan tehtävää hoiti Toivo Mäkelä ja jakajina yhdistyksen jäsenistä muodostettu
jakeluorganisaatio 40-47 henkilöä.

Ulkomainen yhteistoiminta

Vuonna  1989  kävivät  Korson  Vedon  edustajat  Eestin  Neuvostotasavallassa
Tallinnassa Eestin Kalevin toiminnanjohtajan Reijo Ojaveren luona tiedustelemassa, voisiko
suomalainen urheiluseura saada Eestistä urheiluseuran yhteistyökumppaniksi. Hän suhtautui
hyvin  myönteisesti  ajatukseen,  mutta  totesi,  että  Tallinnan  ympäristössä  on  suomalaisilla
urheiluseuroilla  paljon  yhteistyökumppaneita.  Hän  suositteli  yhteiskumppaniksi  Võrun
kaupungissa  toimivan  urheiluseuran  Võrun  Kalevin  ja  otti  samalla  yhteyden  sen
puheenjohtajaan  Mati  Ojanduun.  Asia  otettiin  Võrussa  hyvin  vastaan.  Joulukuussa  1989
tehtiin Võrussa yhteistyösopimus Korson Vedon ja Võrun Kalevin kanssa. (Jouko Koskisen
haastattelu 2004.)

Elokuun alkupäivinä 1992 kävivät työväenyhdistyksen puheenjohtaja Visa Tammi ja
johtokunnan  jäsen,  Vedon  puheenjohtaja  Jouko  Koskinen Võrussa  keskustelemassa
yhteistyön  laajentamisesta  puolueyhdistystenkin  kesken  tapahtuvaksi.  ”Nüüd  tahetakse
koostööde laiendada … Plaan on teha koostööd Võru sotsiaaldemokraatidega, jagada neile
oma kogemusi ja organiseerida mõlemapoolseid kasulikke kohtumisi Eestis ja Soomes.” Nyt
tahdottaisiin  yhteistyötä  laajentaa  …Suunnitelmana  on  tehdä  yhteistyötä  Võrun
sosialidemokraattien  kanssa,  jakaa  heille  omia  kokemuksiamme  ja  organisoida
molemmanpuolisia hyödyllisiä tapaamisia Eestissä ja Suomessa, kirjoitti sanomalehti Võru
Teataja.  Visa Tammi arveli, että võrulaiset voisivat tulla vierailulle syyskuussa. Suomalaiset
voisivat siihen mennessä tehdä tarpeelliset valmistelut. (Võru Teataja 8.8.1992.) Võrulaiset
vierailivat Suomessa ja korsolaiset kävivät Võrussa vierailemassa joukolla.

Võru Teatajassa 19.8.1992 Kalju Välk Võrun sos.dem. yhdistyksen (ESDP Võru m/o
esimees)  puheenjohtaja  kirjoitti  Mieleen  jäävistä  päivistä  Suomessa.  Hän  kertoi,  että
seitsemän  võrulaista  vieraili  Korsossa.  Heti  paikalle  saavuttuaan  heidät  oli  majoitettu
perheisiin.  Kaikkialla  oli  lämmin  ja  sydämellinen  vastaanotto.  Matkaohjelma  oli  laadittu
mielenkiintoiseksi.  He  kävivät  Suomenlinnassa,  Heurekassa  ja  Vantaan  kansainvälisellä
lentoasemalla.  Heille  oli  onneksi  mahdollisuus  vierailla  Helsingin  rautatieaseman
kellotornissa, josta olivat avautunut erinomainen näköala kaupunkiin. Tietysti  he perinteen
mukaisesti  kävivät  saunassa.  Kun vierailu  oli  puolivirallinen,  heidät  otti  vastaan  Vantaan
kaupunginjohtaja,  joka  kertoi  kaupungin  historiasta  ja  nykyhetkestä.  Matkan  viimeisenä
päivänä  he  matkasivat  Mölandetiin.  Siellä  käytyyn  keskusteluun  otti  osaa  kansanedustaja
Tarja Kautto. Kävi selväksi, että Suomen tärkein kysymys oli liittyminen Euroopan Unioniin.
Sosialidemokraatit  puoltavat  liittymistä,  joskin useat  ovat  vastaan  samoin  kuin  monet  yli
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puoluerajojen. Lopuksi hän kiitti vantaalaisia Visa Tammea, Jouko Koskista, Kirsi ja Kalevi
Alénia, sekä Helena ja Vilho Väisästä perheineen.

Võrusta  tuli  tutustumaan  meidän  suomalaisten  vaalityöhön  4-5  henkilöä  16–
18.10.1992.  Eestiläinen  valtuuskunta  oli  kutsuttuna,  17.10.1992  katsomassa
työväenyhdistyksen  vaalijuhlaa.   Võrulaiset  esittivät  kutsun  Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistykselle  ja  sen  jäsenille  saapua  tutustumaan  heidän  elämäänsä  ja  heidän
yhdistyksensä  toimintaan.  Kutsu  otettiin  vastaan  ja  matkaan  osallistui  joukko  innokkaita
matkalaisia.  Yhdistys  teki  lokakuun lopussa matkan Võrun seudulle,  jossa vietettiin  neljä
päivää.  Yhteistyön on mahdollisti Korson Vedon  ja Võrumaa spordiamet (Võrun urheilijat)
kesken  tehty  urheilun  yhteistyösopimus  täydennettynä  Jouko  Koskisen ja  Visa  Tammen
suullisella  sopimuksella.  Eestin  matka  onnistui  hyvin.  Matkaan  osallistuneet   keräsivät
1.000.-  mk isännille.  Matkalaiset  kiittivät  Jouko Koskista järjestelyistä.  (Johtokunta 19.8.,
27.10. ja 10.11.1992)  

Työväenyhdistyksen  jäsenet  tekivät  Võruun  järjestyksessä  toisen  puoluematkan
toukokuun 6-9 päivinä 1993.  Matkalla  oli  tarkoitus  tutustua Petserin luostariin.  Sinne ei
kuitenkaan  päästy  rajamuodollisuuksien  vuoksi,  mutta  tutustuttiin  Tarton  ja  Võrun
kaupunkeihin,  Suur-Munamäkeen  ja  Tallinnan  vanhaan  kaupunkiin.  Saatiin  selvitys
võrulaisten  puolue-elämästä  ja  yhdistyksen  toiminnasta.  Võrun  matka  onnistui  hyvin.
Matkalaiset  keräsivät keskuudestaan rahalahjaksi 1000.- markkaa,  jonka luovuttivat Võrun
sosialidemokraattisen  yhdistyksen  peruspääomaksi,  ja  saivat  vastaanottokuittauksen
liitettäväksi työväenyhdistyksen pöytäkirjaan. Yhdistys sai võrulaisilta sosialidemokraateilta
kiitoskirjeen, jossa pyydettiin apua ruokalan perustamiseen Võruun. Siinä tarjoiltaisiin ruokaa
työttömille  ja  huono-osaisille  omakustannushintaan.  Työväenyhdistys  myönsi  1.000-
markkaa  Võrun  sos.dem.  yhdistykselle  ruokalan  perustamista  varten.  Võrulaiset  kiittivät
rahasta  ja  mainitsivat  ruokalan  olevan  toiminnassa.  (Johtokunta  16.2.,  11.5.,  25.5.  ja
8.6.1993.)

Merkittiin  tiedoksi  Võrun  sos.dem.  yhdistyksen  ehdottama  Võrun  matka  1993  ja
tiedottaa se yhdistysväelle.  Nuoriso-osastolaiset tekivät matkan Võruun toukokuussa 1995.
Matkalaiset  keräsivät  Võrun  yhdistykselle  kirpputoritavaraa,  jota  se  saattoi  tulojensa
hankkimiseksi myydä eteenpäin.

Naisjaoston toimintataustan muutos

Työväentalon palon jälkeen naisjaoston toiminnasta jäi pois ravintolatoiminnan 
ylläpitäminen ja sen avulla taloudellisen tuloksen tekeminen. Myös yleiset ulkoiset 
toimintamahdollisuudet supistuivat, kun ei enää ollut käytettävissä työväentalon tiloja. Nyt 
oli Metsotornin kokoushuoneen lisäksi ruvettava käyttämään jaoston jäsenten koteja 
kokoontumispaikkoina. Kaikki muu toiminta mahdollisuuksien mukaan jatkui ennallaan. 
Sosiaaliset, terveydenhuollolliset, vanhusten ja lasten hyvinvointiin vaikuttavat seikat olivat 
päällimmäisiä. Lisäksi tietysti lasten koulutuksen järjestämiseen liittyvät seikat kiinnostivat. 
Naisjaosto tahtoi vaikuttaa yhteiskunnallisiin asioihin sosialidemokraattisten painotuksien ja 
tavoitteiden mukaisesti.

Naisjaosto  vietti  45-vuotispäiväänsä  ohjelmallisena  juhlakahvitilaisuutena
Metsotornissa 20.9.1992. Eläkkeensaajien tanhuryhmä esitti ja kuoro lauloi. Vuokko Coco
lauloi kitaran säestämänä. Vastaanottoa ei pidetty, vaan tervehdykset pyydettiin osoittamaan
Vantaan turvakodin Rekolan pisteen toiminnan tukemiseksi. Turvakodinkeräys tuotti 1.000
markkaa.  Jaoston puheenjohtaja  Anna-Liisa  Hertell vakuutti  vastaisuudessakin  naisjaoston
keräävän tukea Rekolan Turvakodille. (Eespäin 9.10.1992)

Jaosto  3.11.1992  julkisti  ehdotuksensa,  mitä  palveluksia  tulee  luoda  korsolaisille
nuorille  nuorisotyöttömyyden  poistamiseksi.  Heitä  tulisi  ohjata  ammatin  hankkimiseksi
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lähellä oleviin harjoittelupaikkoihin ja lisätä koulutusta. Korsossa asuvien matalapalkkaisten
toimeentuloa  olisi  autettava,  pakolaisten  asemaa  olisi  parannettava  ja  luotava  heille
sosiaalista  turvaa  tehostamalla  kotouttamista.  Koulujen  ryhmäkokojen  suurentuessa  olisi
pohdittava,  mitä  voitaisiin  koulumaailmassa tehdä.  Koulun ja kodin välistä  yhteistyötä  on
lisättävä.

Naisjaosto  järjesti  8.3.1995  Metsotornissa  tilaisuuden,  jossa  kansanedustaja  Tarja
Kautto ja  kansanedustajaehdokasehdokas  Sinikka  Heikkinen kertoivat  tavoitteistaan.
Naisjaosto  osallistui  mahdollisuuksiensa  mukaan  vaalityöhön.  Uudenmaan  Sos.-dem.
Naispiirin vaalivankkuri vieraili Korson vaalituvalla esittelemässä kansanedustajaehdokkaita.
Naistenpäivän jälkeen naisjaosto retkeili Liljendahliin.

Vuonna  1996  naisjaoston  puheenjohtajana  toimi  Anna-Liisa  Hertell,
varapuheenjohtajana  Hilkka  Savikko,  sihteerinä  Anja  Forsblom,  rahastonhoitajana  Erja
Kerkkäinen, ja Lilja Roivainen, Heidi Seutu-Lehtonen, Sirkka Järvinen Irja-Liisa Suonpää,
Helena  Forssell,  Eira  Salonen. Jaosto  teki  kesäretken  työväenyhdistyksen  entisen
puheenjohtajan  Peter  Muurmanin huvilalle  Haminaan.  Naisehdokkaiden  tukeminen
kunnallisvaaleissa ja muutoinkin aktiivinen vaalityöhön osallistuminen vei runsaasti aikaa.
Kokousten  yhteydessä  järjestettiin  erilaisia  valistus-  ja  koulutustilaisuuksia.  Naisjaoston
kesäretkeläisiä oli Valkeakosken Työväen musiikkitapahtumassa 26.7.1997 Uudenmaan Sos.-
dem. Naispiirin mukana. 

Naisjaosto  vietti  50-vuotisjuhlaansa  Metsotornissa  8.3.1997  kansainvälisenä
naistenpäivänä.   Esiintyjinä olivat Vantaa-trio, lausuntataiteilija Aune Tarvainen ja huilisti
Raisa Väisänen.  Onnittelijoille jaettiin tiivistelmä naisjaoston historiikista 50 vuoden ajalta.
Sen  valmistivat  Anna-Liisa  Hertell,  Anja  Forsblom ja  Hilkka  Savikko.  Vuonna  1997
juhlatilaisuuksissa  korostettiin  naisjaoston  50-vuotista  taivalta  ja  osallistuttiin  puolueen  ja
naisliikkeen järjestämiin tilaisuuksiin. Tehtiin koti ja ulkomaisia retkiä. Jaostolla toimintana
olivat  asiapitoiset  kurssit,  luennot  ja tutustumiskäynnit  sekä opintopiiri.  Kannustettiin  eri-
ikäisiä naisia osallistumaan yhteiskunnalliseen toimintaan. (Johtokunta 13.5.1997)

Uudenmaan  Sos.-dem.  Naispiirin  koulutukseen  Järvenpäässä  helmikuussa  1997
osallistui 9 jäsentä. Aiheina olivat itsensä ilmaisemisen taito ja uudet eläkelait. Osallistuttiin
kahdeksan jäsenen voimalla eduskuntatalon 25.10. auditoriossa tapahtumaan Naiseus ja valta
ja  Marina  Centerissä  15.11.  Suomen  sos.-dem.  parlamentaarikkojen  EU-parlamentti-
seminaariin.  Naisjaoston  kokouksissa  1998  järjestettiin  erilaisia  valistustilaisuuksia  ja
keskusteluja,  joissa olivat  alustajina  mm.  Kirsi  Alén,  Anja Forsblom, Anna-Liisa  Hertell,
Helena  Forssell,  Pentti  Kuisma,  Matti  Aittakallio,  Lea  Heino,  Hilkka  Savikko ja  Pentti
Puoskari.  Kansainvälisen naistenpäivän juhlassa pastori  Marja-Leena Tuomivirta johdatteli
keskustelun,  jossa  olivat  valmistellut  puheenvuorot  Irja-Liisa  Suonpäällä,  Lea  Heinolla ja
Helena Forssellilla. Kesällä tehtiin retki Kaisankotiin ja isä Robertin keskukseen.

Syksyllä  osallistuttiin  seurakuntavaaleihin  omien  ehdokkaiden  vaalityötä  tukien.
Helena  Forssell edusti  naisjaostoa  Uudenmaan  Sos.-dem.  Naispiirin  hallituksessa.
Kansainvälisenä  naistenpäivänä  oli  euroedustaja  Riitta  Myllerin tukiryhmän  kokous
Metsotornissa. Siihen osallistuivat naisjaoston jäsenet.

Uudenmaan Sos.-dem.  Naispiirin  kokouksessa olivat  naisjaoston edustajina Helena
Forssell,  Anja  Forsblom,  Anna-Liisa  Hertell ja  Irja-Liisa  Suonpää.  Helsinkiin  tehtiin
yhdistetty virkistys- ja tutustumismatka museoihin sekä Kansallisteatteriin.  Naisjaosto teki
ehdotuksen asettaa Tarja Halonen presidenttivaaleihin puolueen ehdokkaaksi.

Vuonna  2004  kokouksien  yhteydessä  järjestetyissä  valistus-  ja
keskustelutilaisuuksissa olivat alustajina Irja Hyypiä, Helena Forssell, Hilkka Savikko, Kirsi
Alén, Margaretha Peltola, Aarno Peltola, Anna-Liisa Hertell, Matti Aittakallio, Kalevi Alén,
Minna Mielonen ja Aarno Tahvanainen. Kalevi Alénin johdolla jaoston jäsenet tutustuivat
Heurekaan ja sen Verne-teatteriin. Jaosto järjesti arpajaisia toimintansa rahoittamiseksi. 
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Jaoston johtokunnassa 2004 oli puheenjohtaja Anna-Liisa Hertell, varapuheenjohtaja
Irja Hyypiä, sihteeri Lilja Roivainen, rahastonhoitaja Hilkka Savikko ja muut jäsenet Helena
Forssell, Kirsi Alén, Lea Heino, Inkeri Angelin, Irja-Liisa Suonpää ja Anja Forsblom.

Nuoret Kotkat

SDP:n puoluetoimikunta oli kirjelmässään vuonna 1945 selostanut Nuorten Kotkien
toimintaa  ja  tarkoitusta  sekä  kehottanut  yhdistyksiä  kiinnittämään  huomiota
varhaisnuorisotoiminnan  kehittämiseen.  Työväenyhdistyksen  johtokunta  keskusteli
mahdollisuuksista aloittaa varhaisnuorille tarkoitettu toiminta Korsossa. Asian selvittämiseksi
perin pohjin asetettiin toimikunta,  johon nimettiin Martti Sellmer, Toivo Eloranta ja Kalle
Nieminen.  Valmistelun  jälkeen  toimikunta  ehdotti  perustettavaksi  työväenyhdistyksen
alaisuuteen  Korson  Nuoret  Kotkat  –osaston  ja  kotkatoimikunnan.  Johtokunta  hyväksyi
ehdotuksen ja totesi, että toimikunnan tehtäviin kuului huolehtia kotkatyön järjestämisestä ja
toiminnasta vuosikokoukseen asti. Nuorten Kotkien ohjaajaksi hyväksyttiin Varpu Nieminen.

Korson Nuoret Kotkat aloitti toimintansa joulukuussa 1945 ja varsinainen perustava
kokous oli  tammikuussa  1946.  Lapsia  kotkaosastoon ilmoittautui  13.  Ensimmäinen  vuosi
kului ohjaajien kouluttamisessa. Kun vuoden 1946 alussa oli kotkia 19 ja ohjaajia yksi, olivat
vastaavat luvut vuoden lopussa 60 ja 6. Kotkatoimikuntaan (kotkien johtokuntaan) valittiin
Martti Sellmer, Elsa Sellmer, Ida Lehto, Kalle Nieminen ja kotkaohjaaja Varpu Nieminen.
Varsinaisena  kotkatoimintana  olivat  kerran  viikossa  pidetyt  kotkaillat,  joissa  leikittiin,
laulettiin, askarreltiin ja harjoiteltiin ohjelmaa. Niiden lisäksi oli retkeilty,  vierailtu toisissa
osastoissa,  osallistuttu  kilpailuihin,  oltu  kotkaleirillä  ja  pidetty  joulujuhla.  Tuloina  olivat
työväenyhdistyksen  avustukset,  yksityisten  lahjoitukset  ja  juhlista  saadut  tulot  sekä
arpajaisten tulot.  (19.6.1945, 16.1. ja 10.2.1946, Kotkien toimintakertomus 1946.)

Kalle  Nieminen haastattelussa  kertoi  nuoriso-  ja  kotkatoiminnan  alkaneen  aika
varhain. Hän muisteli, että Korsossa asui vähän aikaa Olavi Hurri, joka oli siinä toiminnassa
liikkeellepaneva  voima.  Hän  oli,  Kallen  muistin  mukaan,  Niemisen  Varpun kanssa
panemassa liikkeelle myös nuorisotoimintaa ja oli siinä alussa mukana. Kun ”se touhu vähän
myöhemmin meinas loppua”, niin Kalle sai Olavi Hurrin sisaren Airi Kolehmaisen toimintaa
vetämään. ”Kun päästiin sen vaiheen yli, niin nuorisotoiminta ja Nuoret Kotkat -toiminta on
jatkuvasti ollut aika vireetä.” (Nieminen, Kalle haastattelu 1980.)

Korson Nuorten Kotkien edustajana oli  Osmo Helenius valittu  Keravan kauppalan
nuorisotyölautakuntaan  (Johtokunta  14.4.1946).  Nuorten  Kotkien  ohjaajakerhoon  valittiin
vuodeksi  1947  johtokunnan  edustajaksi  Osmo  Helenius (Johtokunta  9.2.1947).   Kun
Tuusulan-Keravan  Sähkölaitos  oli  myöntänyt  voittovaroistaan  avustuksia  eri  järjestöille,
kuten Korson Demokratian Pioneereille mutta ei Korson Nuorille Kotkille, myönsi yhdistys
naisjaoston varoista kotkille yli 7.000.- markkaa, jotta kotkat pääsivät leirille. Saman vuoden
lopussa  Tuusulan-Keravan Sähkölaitos  antoi  Korson kotkille  500.-  markkaa.  Kun Nuoret
Kotkan antoi selostuksensa syksyn 1946 toiminnasta, antoi yhdistys 2.000.- markkaa yhden
ohjaajan kouluttamiseksi ja askarteluvälineiden hankkimiseksi. Lisäksi Viljo Järvinen antoi
kotkaosaston toiminnan tukemiseksi 1.000.- markkaa ja huvitoimikunta järjesti juhlan, jonka
nettotulot  annettiin  kotkille  toiminnan  järjestämiseen.  Yhdistys  liittyi  Nuorten  Kotkien
Ystävät ry:n jäseneksi 500.- markan vuosimaksulla. Kotkien yhden ohjaajan kouluttamiseksi
annettiin  kotkaosastolle  800.-  markkaa.  (Yhdistys  27.4.,  8.6.  ja  28.12.1947 ja  Johtokunta
11.10.1946, 21.2.1947.) 

Yhdistyksen  edustajaksi  kotkajaostoon  valittiin  Osmo  Nieminen (Yhdistys
15.2.1948).  Ensimmäinen kotkien toiminnasta kertova pöytäkirja on Korson Nuoret (jaoston)
kokouksen pöytäkirja  9.3.1948. Mukana kokouksessa olivat  olleet  Leila  Kivimäki, Kalevi
Alén, Leo Pennanen, Pentti Sellmer, Saimi Miettinen, Hjördis Luoto ja Elisabeth Järvinen.
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Puheenjohtajana  oli  ollut  Osmo  Nieminen ja  sihteerinä  Kalevi  Lund.  Kokouksessa  oli
selostettu edellisen vuoden toimintaa ja tehty uusia suunnitelma. Aikomuksena oli perustaa
virallinen vuodeksi kerrallaan valittava ”Kotkien jaos”, mutta henkilöiden valinta siirrettiin
15.3. pidettävään seuraavaan kokoukseen. Kokouksen ongelmana oli, miten kotkat saadaan
talolla toimintaan. Erääksi ratkaisuksi nähtiin tehostaa kotkien askartelutoimintaa, täydentää
kalustoa keräyksen avulla ja ottaa mukaan kotkailtoihin filmiesityksiä. 

Seuraavassa kokouksessa valittiin kotkajaoston toimihenkilöiksi ja puheenjohtajaksi
O.  U.  Mäkinen,  sihteeriksi  Pentti  Sellmer ja  rahastonhoitajaksi  Pirkko  Sellmer.
Kalustonhoitajaksi  nimettiin  Osmo Nieminen.  Naisjaosto  oli  lupautunut  pitämään  kotkien
järjestämissä  tilaisuuksissa  ravintolaa  ja  antamaan  sen  tulot  kotkien  hyväksi.  Tyttöjen
ohjaajiksi oli merkitty Pirkko Sellmer, Leila Kivimäki, Mirja Turtiainen ja Saimi Miettinen.
Poikien  ohjaajista  oli  vain  maininta  ”entiset”.  Näiden  uudistusten  ja  järjestelyjen  jälkeen
kotkatoiminta  oli  lähtenyt  tehokkaasti  liikkeelle  ja  sen  taloudelliseksi  tueksi  Keravan
kauppala antoi Korson Nuorille Kotkille 8.000.- ja naisjaosto 10.000.- markkaa vuoden 1948
aikana. (Yhdistys 5.9.1948). 

Vuonna  1948  Korson  Nuoret  Kotkat  osallistui  Nuorten  Kotkien  5-vuotisjuhlaan
Helsingissä sekä otti osaa Kolhon Loilanniemen suurleiriin 23 kotkan ja Lohjan leiriin 20
kotkan  voimin.  Paikallinen  kohokohta  oli,  kun  korsolaiset  järjestivät  Kotkapiirin
suunnistusmestaruuskilpailut,  johon  hankkivat  myös  palkinnot.  Ne  jäivät  suureksi  osaksi
korsolaisten haltuun. Myös piirin ohjaajien joulujuhlan järjestäminen oli annettu korsolaisten
huoleksi.  Osaston  kuusi  ohjaaja  osallistui  ohjaajakurssille.  Vuonna  1949  kotkissa  oli  50
jäsentä. (Kotkien toimintakertomus.)

Kun yhdistys  antoi luvan rakentaa tontilleen luistinradan ja päätti  kaivattaa kaivon
veden saamiseksi radan jäädyttämistä varten, lupasivat Korson Nuoret Kotkat ja Korson Veto
huolehtia  luistinradan  kunnostamisesta  ja  jäädyttämisestä.  Luistinradan  kunnosta  ja
jäähdyttämisestä huolehtiminen vaihtui aina tarpeen ja halukkuuden mukaan. Vuoden 1950
alusta lukien Korson Nuoret Kotkat ja sos.-dem. nuoriso-osasto hoitivat rataa yhteistuumin.
Ne lainasivat  Sellmeriltä loppiaisena  pumpun  kastellakseen  luistinradan  ja  Pentti  Sellmer
lainasi kodistaan luistinradan valaisemiseksi tehokkaan lampun ja tarpeellisen kiinnityksen.
Avajaiset pidettiin näiden järjestelyjen jälkeen. (Yhdistys 12.12.1948, Sellmer, Martti 1950
päiväkirjat.)

Nuoresta pojasta lähtien korsolaisessa työväenliikkeessä mukana ollut Leo Pennanen
totesi, että Osmo Nieminen, joka oli jäsen sekä nuoriso-osastossa että Vedossa, oli sellainen
”yleisjantunen”, mies, joka teki kaikkea mahdollista niin yhdistyksessä kuin Vedossakin ja
nuoriso-osastossakin. Luistelualue oli pääasiassa hänen ideansa. Vedon porukka oli se, joka
sitä sitten hoiti. Osmo oli Niemisen Kallen veljenpoika. Luistelualueella soitettiin äänilevyjä
ja  sitä  työtä  hoiti  Osmo Nieminen,  ja  kaikki  muutkin  vuoronsa  perään,  siitä  joskus  jopa
kilpailtiin. Äänilevyt ja soittimet olivat työväenyhdistyksen omistamat. 

Mutta aina kun puhutaan, kuinka alusta ihminen lähtee järjestötoimintaan mukaan,
niin Alénin Kalesta voidaan sanoa, että hän lähti siitä “grammarikopista”, soittamasta levyjä.
(Pennanen,  Leo  haastattelu  2004.)  Siellä  me  olimme  yhdessä,  ties  kuinka  monta  vuotta
soittamassa levyjä eri tilaisuuksissa, sitten narikassa ja sen jälkeen ovimiehenä.  Se oli ihan
pohjalta  lähtemistä  liikkeelle  järjestötoiminnassa.  Työväentalolla  oli  siihen  aikaan  paljon
tansseja ja muitakin tilaisuuksia, joten soittamista riitti. 

Yhdistys  hankki  itselleen  Tikkurilan  Radio  Oy:stä  äänilaitteet,  levysoittimen,
vahvistimen  ja  radiovastaanottimen  sekä  äänilevyjä  ynnä  kovaääniset  äänilevymusiikin
soittamiseksi  sekä  työväentalon  salissa  että  luistinradalla.  (Johtokunta  21.11.1949.)  Osmo
Helenius ilmoitti  Keravan  varanneen  vuoden  1951  talousarvioon  Korson  luistinrataa  ja
Korson urheilukenttää varten määrärahat.  Keravan kauppalankamreerilta tiedusteltiin myös
mahdollisuutta  saada  avustusta  parin  miehen  palkkaamiseksi  hoitamaan  luistinrataa  ja
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mahdollisesti  sen  valaistuslaitteita.  (Johtokunta  11.1.1951,  Yhdistys  21.12.1950  ja
14.1.1951.)  Keravan  kauppala  antoi  50.000.-  markkaa  1951  luistinradan  hoitoa  varten.
Työväenyhdistyksen  johtokunta  asetti  luistinratatoimikunnan,  jonka  tuli  tulouttaa
yhdistykselle 6.000.- markkaa äänilevyjen soitosta. Äänilevyjen käytön maksusta jouduttiin
huomauttamaan  luistinratatoimikuntaa  ja  lähettämään  Vedolle  lasku käytöstä.  (Johtokunta
11.1., 4.3. ja 7.6.1951). Kauppala antoi myös seuraavana vuonna kotkille rahaa luistinrataa
varten.  Kotkajaosto  oli  velvollinen  antamaan  yhdistyksen  kokoukselle  selvityksen
rahasumman käytöstä. Luistinrata luovutettiin 30.12.1952 Korson Vedon hoitoon. (Yhdistys
17.2.1952.) 

Nuorten Kotkien toimintaa valvomaan yhdistys valitsi 27.2.1949 Vieno Lönnqvistin
ja Heikki Kurosen. Korson Nuorten Kotkien ohjaajakerho käsitellessään 5.10.1949 - Osmo
Niemisen johtaessa  puhetta,  Pentti  Sellmerin toimiessa  sihteerinä  sekä  6 ohjaajan  ollessa
läsnä  -  taloudellisia  asioita  antoi  nuoriso-osastolle  2.000.-  markkaa  ”Ping-Pong-pöytää”
varten ja lupasi antaa höyläpenkkiä varten 5.000.- markkaa heti, kun varat sallivat. Tulojen
hankkimiseksi  haluttiin  pitää  tanssit  heti,  kun  talo  on  vapaa.  Kalevi  Alénin huoleksi  jäi
vuokrata VPK:n talo ja Osmo Niemisen oli huolehdittava ilmoituksista. Kotkat olivat saaneet
kilpailuissa palkintokirjoja,  koska oli  vielä  selvitettävä kiertopalkintojen raamien hintakin.
Korson Nuorista Kotkista osallistui  Helsingin piirin Nuorten Kotkien kanssa kaksi kotkaa
Tukholmassa heinäkuussa 1950 pidettyyn kotkaleiriin. Kotkajaostoon kuuluivat vuonna 1950
Eino  Luoto ja  O.   Mäkinen (Yhdistys  19.2.1950.)  Korson  Nuoret  Kotkat  sai  Tuusulan
kunnalta 3.000.- markkaa toiminta-avustusta. (Sellmer, Martti 1950 päiväkirjat.)  

Vaikeassa  tilassa  ja  puutteessa  olevien  auttaminen  otettiin  kotkatoiminnassa
huomioon.  Pula-aikana  vuonna 1950 järjestettiin  sekä  raha-  että  vaatekeräys  Rautavaaran
asukkaiden,  ensisijaisesti  lapsien,  avustamiseksi.  Kotkat  ilmoittivat  keräyksestä  Keski-
Uusimaa -lehdessä ja levittivät tolppailmoituksia saadakseen asukkaita lahjoittamaan oman
avustuksensa. Kotkat järjestivät ”keräyskeskuksen” työväentalolle, missä myös lajiteltiin ja
paketoitiin lahjoituksina saadut tarvikkeet. (Kotkien pöytäkirja 24.4.1950.) Kotkien käyttöön
kunnostettiin  näyttämön alla  oleva kellari  (Johtokunta 8.9.1950).  Kotkajaostoon kuuluivat
vuonna  1951  Urho  Mäkinen ja  Kalevi  Kivimäki, ja  ”Nuoret  Kotkat  Korson  osaston”
puheenjohtajana  oli  Pentti  Sellmer, sihteerinä  Kalevi  Lund sekä rahastonhoitajana  Pirkko
Sellmer.(Yhdistys  4.3.1951,  Kotkien  pöytäkirja  4.4.1951.)  Kotkajaostossa  olivat  vuonna
1953 työväenyhdistyksestä Erkki Siiskonen ja Reino Eloranta, naisjaostosta Elsa Sellmer ja
Irmeli Keinänen sekä naisyhdistyksestä Mirjam Niemi ja Toini Pekkonen. (Yhdistys 26.2. ja
12.3.1953.)

Yhdistyksen kokous käsitteli Kotkapesän hoitajan Irma Keinäsen antamaa ja kotkilta
saatua  toimintakertomusta.  Niiden  perusteella  yhdistystä  huolestutti  aikoinaan  henkiin
puhaltamansa kotkatoiminnan hiipuminen niin paljon, että se kutsui Taisto Takalan Nuorten
Puolesta  ry:stä  selostamaan  kotkatoiminnan  järjestämiseen  liittyviä  asioita.  Kokouksessa
oltiin  yksimielisiä  siitä,  että  kotkatoiminta  on  saatava  uudelleen  vireille.  Toiminnan
tehostamiseksi  yhdistyksen kokous valitsi  seuraavan vuoden huhtikuussa Nuoret Kotkat  –
jaoston  ajamaan  kotkien  asiaa  ja  nimesi  siihen  puheenjohtajaksi  Arvi  Koivulahden,
sihteeriksi  Elsa Sellmerin, rahastonhoitajaksi Kaisu Myyrän sekä Pentti Sellmerin. Näiden
henkilöiden antaman yleisohjauksen mukaisesti kotkatoiminta piristyi. (Yhdistys 12.10.1954,
12.4.1955.)  

Korson  Nuoret  Kotkat  otti  osaa  Uudenmaan  Kotkapiirin  henkisiin  kilpailuihin
Jokelassa  huhtikuussa  1955  ja  pääsi  palkintosijoille.  Merkittävimmäksi  tapahtumaksi
kuitenkin kirjattiin Sammatin Koivulahdessa ja Kettisen Mustikkasaaressa järjestetty Korson
Kotkien kesäleiri. Ohjaajina olivat Pirkko Sellmer ja Leo Pennanen sekä leirin isäntänä Arvi
Koivulahti ja  emäntänä  Elsa  Sellmer.  Syksyllä  kotkapojat  askartelivat  Kotkapesässä  -
Kotkien  toimintahuoneeksi  ”Kotkapesäksi”  annetussa  näyttämön  yläpuolella  olevassa
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kerhohuoneessa  -  myyntiartikkeleita  naisjaoston  joulumyyjäisiin.  Seuraava  vuoden
helmikuussa  yhdistyksen  johtokunta  päätti,  ettei  kotkilta  peritä  kerhohuoneesta  mitään
vuokraa. Kotkien ohjaajina olivat vuonna 1955 Irma Niemi, Anja Myyrä, Pirkko Sellmer,
Paula  Sellmer, Martti  Lönnqvist ja  Leo  Koivulahti.  (Kotkien  toimintakertomus  1955,
Johtokunta 16.2.1956.)

Tavanomaisten  viikoittaisten  kokoontumisten,  henkisiin  kilpailuihin  osallistumisen
sekä askartelujen ja retkeilyjen lisäksi oli  sykähdyttävimpänä kesäinen leiri,  joka pidettiin
Helsingin  maalaiskunnan  leirialueella.  Muutoin  kotkatoiminta  ei  ollut  kovin  vilkasta.
Ohjaajien toiminnan tukemiseksi ja heidän taitojensa lisäämiseksi jokainen kotkaohjaaja oli
velvoitettu käymään vuonna 1957 koko kevään ja syksyn aikana kerran viikossa Kotkapiirin
järjestämää  ohjaajakoulua.  Ohjaajina  olivat  Ritva  Rantalainen, Paula  Sellmer, Leo
Koivulahti, Erkki Lönnqvist ja Martti Lönnqvist. Kotkajaostoon kuuluivat Arvi Koivulahti,
Kaisu Myyrä ja Elsa Sellmer. (Kotkien toimintakertomus 1957.) Vuonna 1958 kotkatoiminta
vilkastui  ja  lisääntyi  niin  paljon,  että  kotkavartioita  jaettiin  sekä  Leppäkorpeen  että
työväentalolle.  Nyt  olivat  Korson  Nuoret  Kotkat  ja  Korson-Leppäkorven  Nuoret  Kotkat.
Poikia  oli  tyttöjä  enemmän.  Korson  kotkat  saivat  järjestettäväkseen  1958  Uudenmaan
Kotkapiirin hiihtokilpailut. Hiihtäjiä oli puolisentoista sataa. Kamppailu kovaa, mutta Korson
Kotkat saivat III sijan. Kotkat järjestivät nuoriso-osaston kanssa yhteisesti äitienpäivän juhlan
ja  sitten  oman  joulujuhlansa,  jossa  oli  ”väkeä  tuvan  täydeltä”.  Omaa  leiriä  ei  kesällä
järjestetty,  kun  sopivaa  paikkaa  ei  saatu  järjestymään.  Piirin  järjestämällä  leirillä  oli
korsolaisia osanottajia.   Tyttöjen ohjaajina olivat Tuula Korpelainen, Ritva Rantalainen ja
Paula Sellmer sekä poikien ohjaajina Kari Tappola, Erkki Lönnqvist, Martti Lönnqvist, Leo
Koivulahti ja Arvi Koivulahti. Kotkajaoston jäseninä olivat Yrjö Korpelainen, Kaisu Myyrä
ja Elsa Sellmer. (Kotkien toimintakertomus 1958.)

Kotkien  vilkas  toiminta  koki  esteitä,  kun  askartelutiloja  ei  ollut  tarpeeksi.  Pulan
helpottamiseksi vuokrattiin Leppäkorvesta Veikko Hakkaraisen alakerrasta huone sitä varten
ja  Martti  Sellmer lahjoitti  sinne höyläpenkin.  Paikka  tuntui  kuitenkin  joistakuista  Korson
työväentalolta  katsottuna  hieman  etäällä  olevalta,  joten  he  jättäytyivät  pois  toiminnasta.
Jokavuotiset  hiihtokilpailut  vuonna  1959  olivat  Karkkilassa.  Korson  Kotkat  saivat
järjestettäväkseen toukokuussa piirin henkiset kilpailut, joihin osaotto oli runsas. Oma leiri
järjestettiin, 22 poikaa ja 4 tyttöä, ja ”monenlaista hauskaa siellä oli.” Kotkakuntokilpailussa
poikien  A-sarjassa  tuli  II  palkinto  ja  B-sarjassa  I  palkinto.  Äitienpäivän  juhlassa  kotkat
esittivät  ohjelmaa ja järjestivät  ”sitten kaiken lopuksi joulujuhlan itsensä ukkoyhdistyksen
kanssa”.   Kotkajaostossa olivat  Yrjö Korpelainen, Kaisu Myyrä ja Elsa Sellmer.  Tyttöjen
ohjaajina  Tuula  Korpelainen,  Pirkko  Pennanen ja  Paula  Sellmer.  Poikia  ohjasivat  Leo
Koivulahti, Heikki Hakkarainen ja Pertti Ruusu. (Kotkien toimintakertomus 1959.)

Vuoden  1962  aikana  Korson  kotkissa  toimi  40  jäsentä.  Ohjaajina  olivat  Yrjö
Korpelainen, Eelis  Laitinen ja  Pertti  Ruusu,  joka  oli  myös  Uudenmaan  Nuoret  Kotkat
-piiritoimikunnan jäsen. Suurin harrastusmuoto oli askartelu ja sitten retkeily, joka oli poikien
suosiossa. Korson kotkat ottivat osaa Helsingin mlk:n harrastus-näyttely-kilpailuun ja saivat I
palkinnon varhaisnuoriso-osastojen sarjassa. Elokuussa pidettiin Tikkurilan Nuorten Kotkien
kanssa yhteinen leiri Kallvikissä. Siellä oli 27 korsolaista kotkaa. Myös piirin leiriin Espoossa
osallistuttiin.  Kotkakuntokilpailussa  korsolaiset  osallistuivat  poikien  A-sarjaan  ja  voittivat
omakseen 5 vuotta kiertäneen kiertopalkinnon. Kilpailuvartion jäseninä olivat Pekka Myyrä,
Osmo  Hakkarainen,  Timo  Leppänen ja  Mikko  Leppänen sekä  ohjaajana  Risto  Ruutu.
Valtakunnallinen  Kotkakuntokilpailu  oli  Pajulahdessa.  A-sarjassa  Ilves-vartio  ohjaajanaan
Risto Ruusu sijoitti  toiseksi,  B-sarjassa Eräsudet-vartio ohjaajanaan Pekka Myyrä sijoittui
viidenneksi. Korson kirkon vihkiäisissä kotkien edustajana olivat Tuula Korpelainen, Osmo
Hakkarainen,  Risto  Kaskela ja  Risto  Ruusu.  (Kotkien  toimintakertomus  1963.)  Korson
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kotkille  annettiin  lupa  käyttää  yhdistyksen  Tanhurinteeltä  hankkiman  ”punaisen”  torpan
kerhohuonetta toimintaansa varten. (Yhdistys 14.1.1963.) 

Nuoret Kotkat –jaoston kokoonkutsuja oli Kaisu Myyrä ja vuonna 1966  jäseninä Yrjö
Korpelainen ja  Matti  Suonpää.  Nuorten  Kotkien  piirikokousedustajina  olivat  Maija
Hakkarainen,  Eeva Hakkarainen ja  Leena Kaarna.  Kotkajaoston  1967 kokoonkutsuja   oli
Kaisu Myyrä ja jäseninä Maija Hakkarainen, Matti Suonpää ja Eelis Laitinen. Kotkajaoston
jäseninä vuonna 1971 olivat  Eelis  Laitinen,  Anna-Liisa  Laitinen, Pirkko Pennanen,  Helvi
Hakkarainen, Kari Korhonen, Urho Niemelä, Kaisu Myyrä, Irma Hakkarainen, Anja Moisio
ja  Elsa  Sellmer.  Kotkatoiminta  oli  saanut  jokseenkin  vuosittain  toistuvan  samankaltaisen
rakenteen:  viikoittaiset  kokoukset,  joissa  leikittiin,  laulettiin,  piirusteltiin,  kuultiin  joskus
tarinoita ja asiaa, kesäisin ja talvisin ulkoiltiin sekä tutustuttiin luontoon ja oltiin leireillä.
Leppäkorven  ja  Korson  Nuorista  Kotkista  osallistui  kaksi  kotkaa  Itävallan  matkaan.
(Johtokunta 14.6.1974.)

Asukasmäärän  kasvaessa  Mikkolan  uudella  asutusalueella  tuli  tarve  järjestää
varhaisnuorisolle toimintaa. Korson Työväenyhdistyksen kokouksessa 26.1.1972 perustettiin
Mikkolan  Nuoret  Kotkat. Kotkatoimikuntaan  valittiin  puheenjohtajaksi  Arvo  Seppänen,
sihteeriksi  Martti  Saarenpää, rahastonhoitajaksi  Urho Niemelä, varapuheenjohtajaksi  Emil
Pauri ja  muiksi  jäseniksi  Jarmo  Kettunen ja  Juhani  Ronni.  Mikkolan  kotkaosastoon  oli
pyrkijöitä  heti  alussa 80 lasta  eikä  kaikkia halukkaita  loppuvuodesta  voitu ottaa  mukaan.
Toimipaikkana  oli  ensin  C-talon  väestösuoja,  sitten  syksykaudella  saatiin  toimia  Vantaan
kauppalan omistamassa nuorisotilassa yhtenä iltana viikossa ja kahtena iltana Mikkolan Sos.-
dem. Killan käyttövuoroilla. Mikkolan Killan ja Korson sos.-dem. nuorten avustamana saatiin
alueen  varhaisnuorisotoiminnan  kokonaisuus  hallintaan.  Kotkien  ohjaajina  olivat  Maija
Niemelä, Urho Niemelä, Elina Kaija, Tuula Kauppinen, Jarmo Kettunen, Juhani Ronni, Irja-
Liisa  Suonpää, Anja  Moisio ja  Raija  Seppänen.  Kotkien  Uudenmaan  piirin
leiriohjaajakursseilla ja ohjelmaohjaajakursseilla sekä Vantaan Nuorten Kotkien aluejärjestön
ohjaajakursseilla koulutettiin yhteensä kuusi ohjaajaa. 

Kotkakerhoissa  harrastusmuotoina  olivat  leikit,  pelit,  askartelu,  piirustus.
Osallistuttiin piirin talvipäiville Tikkurilassa ja kevätretkelle Sipoon Palokalliolla sekä tehtiin
retkiä lähiympäristöön ja oltiin Kukonnotkon leirillä yhdessä Korson ja Korson-Leppäkorven
Nuorten  Kotkien  kanssa.  Yleisötilaisuuksina  olivat  elokuva-  ja  tiedotustilaisuus,  jossa
alustajana  oli  Tenho  Tuomainen Kotkaliitosta,  laskiaisrieha  rakovalkeineen  ja
makkaranpaistoineen sekä vanhempainilta ja pikkujoulu kotkille ja heidän vanhemmilleen.
(Mikkolan Nuoret Kotkat.)

Varhaisnuorisotoiminnan  kysynnän  tyydyttämiseksi  Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistys perusti 9.5.1973 Mikkolan II Nuoret Kotkat ja antoi sille nimeksi Metsolan
Nuoret  Kotkat.  Kotkatoimikunnassa  olivat  puheenjohtajana  Matti  Suonpää,
varapuheenjohtajana  Irja-Liisa  Suonpää, sihteerinä  Tarja  Soininen ja  muina  jäseninä  Ira
Kuusilehto, Päivi  Suuronen ja  Tarja  Kareinen.  Lapsia  liittyi  kotkaosastoon  60.
Toimintapaikkana oli nuorisotila. Alueen kotkatoimikuntaan valittiin lisäksi Kari Nikkinen,
Maija Niemelä ja Raija Seppänen. Mikkolan Sos.-dem. Killan johtokunta muodosti näin ollen
kotkatoimikunnan.  Ohjaajina  olivat  Maija  Niemelä,  Urho  Niemelä, Elina  Kaija, Juhani
Ronni,  Ritva  Nyman ja  Jarmo  Kettunen.  Ohjaajia  koulutettiin  kahdessa  opintokerhossa,
joiden  tietopohjina  olivat  TSL:n  kurssit  ”Tavoitteita  ja  työmuotoja”  sekä  ”Perhe  ja
yhteiskunta”.  Lisäksi  ohjaajia  kävi  Vantaan  Kotkien  aluejärjestön  kursseilla  sekä
piirijärjestön kursseilla Nuuksiossa. 

Kerhoissa  harrastettiin  piirtämistä,  leikkejä,  pelejä,  katsottiin  elokuvia,  puhuttiin
raittiudesta  ja  tanssittiin  sekä osallistuttiin  Nuorten  Kotkain  Keskusliiton  30-vuotisjuhliin.
Vanhemmille  tarkoitettuja  yleisötilaisuuksia  järjestettiin  Korson  Sos.-dem.
Työväenyhdistyksen  naisjaoston  kanssa.  Kesän  leirejä  ei  voitu  järjestää  Kukonnotkossa
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paikan  kovan kysynnän  vuoksi,  mutta  osanottajia  lähetettiin  toisten  järjestämille  leireille.
Mikkolassa  toimivat  kotkat  olivat  Korson  Vedon  leirillä,  jolloin  heidän  ohjaajanaan  oli
Mirjami Arpalahti.

Kun  nyt  Korson  alueella  oli  neljä  kotkaosastoa,  Korson  ja  Korson-Leppäkorven
osastot,  jotka toimivat pääosin Korson työväentalolla,  sekä Mikkolan ja Metsolan osastot,
jotka  pääosin  toimivat  Mikkolan  nuorisotilassa,  oli  tarpeen  saada  niiden  toimintaan
yhtenäisyyttä.  Mikkolassa  kerhopäiviksi  muodostuivat  torstaipäivät,  jolloin  kuukauden  1.
torstaina oli askartelua, 2. torstaina asiaohjelmaa, 3. torstaina peli-ilta, 4. torstaina elokuva ja
jos vielä sattui 5. torstai, oli tanssi-ilta. Kerhoilloissa kävijöitä oli 50–60. Mikkolan alueen
kotkilla  1974  olivat  hiihtopäivät,  kesällä  leiri  ja  elokuussa  Leppäkorven  kotkien  kanssa
yhteinen viikonloppuretki Mölandetiin. 

Vuonna 1974 osaston toimikunnan muodostivat puheenjohtaja Reijo Moisio, sihteeri
Anja  Moisio,  varapuheenjohtaja  Lilja  Saaranen.  rahastonhoitaja  Maija  Niemelä ja  muut
jäsenet Elina Kaija, Päivi Nykänen ja Anne Hippi. 1975 toimikunnassa oli puheenjohtajana
Martti  Laakkonen,  varapuheenjohtajana  Juhani  Ronni,  sihteerinä  Maija  Niemelä,
rahastonhoitajana  Urho Niemelä sekä  muina  jäseninä  Pertti  Airikka ja  Johanna  Talonen.
Ohjaajina olivat Anja Moisio, Jari Moisio, Reijo Moisio, Juhani Ronni, Maija Niemelä, Urho
Niemelä ja Martti Laakkonen.

Korson  alueen  kotkien  kanssa  oli  yhteinen  kesäleiri  Kukonnotkossa,  missä
tutustumisteemoina  olivat  osuuskauppa,  palokunta,  kokoustoiminta  ja  luonto.  ”Kotona”
kerhoilloissa  opetettiin  kotkille  luonnon  kehitystä  ja  ihmisen  vaikutusta  luontoon.  Helge
Tapani järjesti  Korson alueen kotkille  30-vuotisjuhlan fasismista  saadun voiton kunniaksi.
Osaston edustajat lauloivat tilaisuudessa. Käytiin juhlimassa Keravan Nuoret Kotkan osaston
juhlassa,  pidettiin  raittiusjuhla  syksyllä  ja  joulukuussa  oli  Mikkolan  ja  Metsolan  kotkilla
yhteinen pikkujoulu.

Kotkaosastojen  yhteistyö  kehittyi  Metsolan,  Korson,  Korson-Leppäkorven  ja
Mikkolan  keskeiseksi,  vaikka  Rekolankin  Nuorten  Kotkien  kanssa  käytiin  pelaamassa
pöytätennistä  ja  koronaa.  Yleensä  alettiin  kiinnittää  huomiota  eri-ikäisten  kotkien
yhteistoimintaan, joskin askarteluilloissa oli joitakin toiminnallisia eroja. Korson ja Korson-
Leppäkorven osastojen kerhotoimintaa toteutettiin Aino Tikan kotona, Inkun ideapajassa ja
työväentalon kotkakämpässä, jossa tehtiin seinälehteä ja silkkipainotöitä.

Korson työväenyhdistyksen alajaostoon Mikkolan Sos.-dem. Kiltaan kuuluvat jäsenet
perustivat  huhtikuussa  1975  Mikkolan  Sosialidemokraattisen  Yhdistyksen  ja  sen omissa
nimissään tapahtuvan varhaisnuorisotoiminnan järjestämiseksi asetti Mikkolan Nuoret Kotkat
-toimikunnan ja valitsi sen puheenjohtajan ja jaoston jäsenet. Työväenyhdistys omalta osaltaan
lakkautti  alajaoston  ja  siirsi  muunkin  sosialidemokraattisen  työn  tekemisen  uudelle
yhdistykselle ja luovutti sille siihen saakka toiminnassa olleet Nuoret Kotkat -osaston. 

Kulomäen  Nuoret  Kotkat perustettiin  keväällä  1977  edellisenä  vuonna  perustetun
Kulomäen Sosialidemokraatit -yhdistyksen alajaostoksi. Jaoston ”kummisetänä” toimi Erkki
Rajalin.  Kotkaosaston  toiminta  alkoi  saman  vuoden  syksyllä  ja  toimintapaikkana  oli
Kulomäen  nuorisotila  Laulurastaanpolulla.  Kerhon  ohjaajina  toimivat  Mirja  Christiansen,
Ritva  Sovijärvi ja  Pirjo  Sipronen.  Kulomäen  Sosialidemokraattien  nuorisojaosto  keskittyi
kerhotoimintaan yhdessä kotkien kanssa.

Kerho  kokoontui  maanantaisin  ja  kerhoiltoja  vuosittain  oli  keskimäärin  15.
Askartelu/kerhoiltoihin  sovellettiin  hyvien  tapojen  oppimista.  Kuukauden  ensimmäisenä
maanantaina askarreltiin, toisena pelattiin ja leikittiin, kolmas oli asiaohjelmille, neljäntenä
katsottiin  elokuvia.  Elokuvaillat  oli  järjestetty  Metsolan  Nuorten  Kotkien  kanssa  samalle
päivälle, jotta filmi voitiin esittää molemmissa paikoissa. 

Ohjaajien koulutus oli järjestetty Vantaan Nuorten Kotkien aluejärjestön, Uudenmaan
piirijärjestön ja Nuorten Kotkain Keskusliiton järjestämillä koulutus- ja kurssitapahtumilla.
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Ohjaajat vierailivat myös Mikkolan kotkien yhteisessä opintokerhossa. Kotkat osallistuivat
kesäisin aluejärjestön leirille Kukonnotkossa, ja myös Korson työväentalossa alueen kaikkien
kotkien yhteiseen lastenjuhlaan ja pikkujoulunviettoon. (Kulomäen Nuoret Kotkat.)

Kotkaosaston jäsenet  hakeutuivat  ajan myötä  Korsossa toimivaan kotkaosastoon ja
Kulomäen kotkatoiminta raukesi. Viimeinen Kulomäen Nuorten Kotkien toimintakertomus
on vuodelta 1982, jolloin kotkatoimikunnan puheenjohtajana oli Eija Markelin ja jäseninä
Birgitta Nordström ja Markku Astor. Muodollisestikin kotkaosaston toiminta päättyi yhtaikaa
Kulomäen Sosialidemokraattien toiminnan päättyessä ja sen jäsenten siirtyessä Korson Sos.-
dem. Työväenyhdistyksen jäseniksi. 

Vaikka kotkatoiminnan järjestämisessä tapahtui muodollisia hallinnollisia muutoksia,
ei sillä ollut kotkaosastojen toimintoihin vaikutusta. Ne jatkoivat toimintaansa, kuten olivat
tehneet aikaisemminkin.

Vuonna 1978 koko Korson alueella olivat toiminnassa seuraavat kotkaosastot:
- Korson Nuoret Kotkat
- Korson-Leppäkorven Nuoret Kotkat
- Metsolan Nuoret Kotkat
- Mikkolan Nuoret Kotkat ja
- Kulomäen Nuoret Kotkat
Korson  ja  Korson-Leppäkorven  kotkat  kokoontuivat  pääasiallisesti  työväentalolla,

Mikkolan  ja  Metsolan  kotkat  Mikkolan  vapaa-aikatiloissa  ja  Kulomäen  kotkat  Kulomäen
vapaa-aikatiloissa,  Metsolan kotkilla  oli  keväästä syksyyn  keskiviikkoiltaisin  pesäpallopeli
Koivumäen  koulun  kentällä  ja  Mikkolan  kotkilla  oli  jalkapallo  läheisempi.  Metsolan
kotkaosaston kummisetänä toimi Peter Muurman.

Vuosi 1977 oli  merkittävä  kotkatoiminnassa.  Silloin  oli  kansainvälinen leiri  Oslon
lähistöllä, missä oli parikymmentä kotkaa Matti Suonpään, Arja Kareisen ja Päivi Suurusen
toimiessa  ohjaajina.  Aluejärjestön  järjestämät  talvileirit  olivat  Karisjärvellä,  Uudenmaan
Nuorten  Kotkien  palloilupäivät  Leppävaaran  urheilukentällä  ja    Kotkakuntotapahtumat
Joensuussa.  Siihen  osallistuivat  Korson  alueen  osastoista  Repovartio,  Otsovartio  ja
Korppivartio. Pikavalmennusta vartioille antoivat Pirkko Pennanen, Leo Pennanen ja Matti
Suonpää. Palkintosijoja tuli. (Kotkien pöytäkirja 17.2.1997.)

Kotkaosastojen  edustajat  suunnittelivat  yhteiskokouksissa  toiminnalle  yleisraamit,
jotta  alueellinen  toiminta  olisi  jokseenkin  yhtenäistä.  Toiminnan  rungon  muodostivat
kerhoillat,  kokoustoiminta,  kulttuuritoiminta  ja  teatteriretket.  Suunnitelmaan  otettiin  myös
kesäleirit  ja  talvisin  hiihtoleirit,  jotka  olivat  pääasiallisesti  joko  kotkien  aluejärjestön  tai
kotkapiirin järjestämiä.  Lisäksi olivat tutustumiset esimerkiksi eläinmuseoon, poliisitaloon,
kirkkorakennukseen  ja  näyttelyihin,  käynnit  teatterissa  ja  Korkeasaaren  eläintarhassa.
Perinteisiksi  muodostuivat  mäenlaskutempaukset  Leppäkorven  soramontulla  sekä  niihin
liitetyt makkaranpaistot. Eri juhlissa esitettiin ohjelmaa ja vietettiin yhteisiä joulujuhlia.

Kun  Metsolan  Nuoret  Kotkat  nimensä  perusteella  sekaantui  Kotkassa  olevan
Metsolan Nuoret Kotkat osaston kanssa, muutettiin kotkaosaston nimeksi Nikinmäen Nuoret
Kotkat - siinä yhteydessä, kun Nissbacka sai suomenkielisen nimen. Vuonna 1979 Korson
Nuoret  Kotkat  –osaston  puheenjohtaja  oli  Pirkko  Pennanen,  varapuheenjohtaja  Rickhard
Börman ja sihteeri Tuula Ronkola, Ari Lönnroth, Juha Vähäkangas ja Jari Nieminen. Vuonna
1979 Kotkakuntotapahtumaan osallistui Korson Nuoret Kotkat A-sarjan kisaan Korppivartio-
nimisenä ja oli ensimmäinen sarjassaan. Vartioon kuluivat Ari Lönnroth, Juha Vähäkangas,
Jari Nieminen, Anne Tikka ja Saila Grönroos. Pikavalmennusta joukkueelle antoivat Pirkko
ja  Leo  Pennanen sekä  Matti  Suonpää.  (Kotkien  pöytäkirja  26.9.1979.)  Alueen  kotkat
osallistuivat Kotkakuntokilpailuihin Joutsenossa sekä työväenyhdistyksen 60-vuotisjuhlaan ja
pitivät Lapsenvuoden konsertin.
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Vuonna 1980 kotkatoimikunnassa olivat puheenjohtajana Pirkko Pennanen, sihteerinä
Tuula Ronkola ja jäseninä Aino Tikka, Rickhard Börman ja Isto Lönnroth, Ari Lönnroth,
Anne Tikka ja Jari Nieminen. (Kotkien pöytäkirja 2.10.1979.) 1980 alue- ja piirikokouksessa
olivat Pirkko Pennanen, Aino Tikka, Tuula Ronkola. (Kotkien pöytäkirja 9.11.1979)

Korson  alueen  kotkatoimikuntien  edustajat  kokoontuivat  1980  pohtimaan  yhteisiä
kotka-asioita ja keskustelemaan niiden toteuttamisesta. Osanottajia oli paikalla seuraavasti: 

Irja-Liisa Suonpää, kokoonkutsuja Metsolan Nuoret Kotkat
Aulis Viira ”
Anna-Liisa Hertell ”
Lilja Saaranen Mikkolan Nuoret Kotkat
Marjo Saaranen ”
Mari Järvelä ”
Pirkko Pennanen Korson Nuoret Kotkat
Aino Tikka  ”
Heikki Huppunen ”
Tuula Ronkola ”
Korson-Leppäkorven  osaston  edustaja  ei  ollut  paikalla,  ei  myöskään  Kulomäen

osaston edustaja.
Vuonna 1982 heinäkuussa oli Kukonnotkossa kansainvälinen leiri Vantaan kotkilla.

He saivat vieraakseen unkarilaisia kotkia, jotka olivat Ildika,   Zuzanna, Gabriella ja Yuri.
Unkarilaiset  ystävämme  osallistuivat  viiden  päivän  aikana  leirin  toimintaan,  opettivat
unkarilaisia  leikkejä  ja  jättivät  riihen  seinälle  maalatun  tervehdyksensä  muistoksi  leirillä
olostaan.   Nikinmäen  kotkat  olivat  leirillä  yli  30  pojan  ja  tytön  voimalla.  Kukonnotkon
Kotkaleirin  vastaavana  oli  usean  vuoden  ajan  Kotkien  Aluejärjestön  ohjaaja  Maisa
Ruotsalainen.  Tunnustuksena  ja  kiitollisuuden  osoituksena  kotkaliikkeelle  suoritetuista
palveluksista myönsi Nuorten Kotkain Keskusliitto Pirkko Pennaselle kultaisen ansiomerkin
1981.

Vuonna 1982 toiminta suunniteltiin ja toteutettiin Korso-Leppäkorven kotkien kanssa
maanantaisin  Korson  työväentalossa  sekä  Inkun  ideapajassa.  Kuultiin  selostuksia  kodin
lemmikkieläimistä. Kotkia oli leirillä Karkkilassa Vuotinaisten kesäleirillä, laskettiin mäkeä
Leppäkorven sorakuopalla  ja oltiin  piirin  talvipäivän vietossa Hyrylässä sekä tehtiin  retki
Kuusijärvelle.  Kotkat  osallistuivat  Korson  työväentalolla  huhtikuun  11.  päivänä  1983
Raittiusyhdistys Säteen raittiusjuhlaan ja sen järjestämiseen. Juhlapuheen piti kansanedustaja
Pirjo Ala-Kapee.  

Vuonna  1983  kotkaosaston  puheenjohtajana  oli  Pirkko  Pennanen.
Kotkatoimikunnassa  olivat  Riitta  Sirkka, Salme  Helenius, Irma  Lönnroth,  Leo Pennanen,
Aino  Tikka.  (Kotkien  pöytäkirja  18.10.1982.)  Osallistuttiin  Forssassa  pidettyyn
puoluejuhlaan   ja  Säteen  sieniretkelle.  (Kotkien  pöytäkirja  25.5,  3.10.1983.)  Mikkolan
nuorisotilassa esitettiin kaikille elokuva ”Kuningas, jolla ei ollut sydäntä”. Korson ja Korso-
Leppäkorven  yhteinen  joulujuhla  pidettiin  nyyttikestin  malliin.   (Kotkien  pöytäkirja
15.11.1983.) Asiapitoisia kerhoiltoja 1984 oli useita mm. Tommi Laakkosen selostus ja esitys
taikuroinnista,  Inkeri  Kämäräisen leiritietoisuusilta,  vanhempi  konstaapeli  Lahja  Vertasen
liikennetietous-ilta ja käyttäytymiskerho, palotoimen edustajan Pertti  Karvosen ensiapu- ja
pelastustietous-ilta  harjoituksineen  sekä  piirityötekijä  Sai  Väyrysen diaesitys  ja  selostus
Wikuge-kylän elämästä, Tansaniassa, vesihuollon parantamiseksi.

Korson  työväentalolla  oli  8.12.1984  Vantaan  Nuorten  Kotkien  Aluejärjestön
järjestämä Kotkien pikkujoulu. Siinä näyttämö esitti  ”Herra Tarkastajan”.  Paikalla oli 110
kotkaa.  (Näyttämön  arkisto.)  Kotkilla  oli  1984  Uudenmaan  Sos.-dem.  Piirin
maakuntajuhlassa työnäyttely. (Kotkien pöytäkirja 17.10.1984)
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Nikinmäen kotkat järjestivät muillekin tarkoitetun teatteriretken Tampereelle, missä
käytiin  katsomassa ”Pelle  Hermannia”.  Kotkat  kävivät  Ilmailumuseossa,  jota Kalevi  Alén
esitteli, sekä Vantaan kaupungintalossa katsomassa valtuuston työskentelyä. Korson Kotkat
-kerhossa  1985  vierailivat  nuorisotoimenjohtaja  Harri  Syväsalmi, kansaedustaja  Antti
Kalliomäki,  päiväkodin  johtaja  Pirkko  Virkko, Vedon  jumppaohjaaja  Ritva  Karvonen ja
tietysti Inkku, Inkeri Kämäräinen.

Korson Nuoret Kotkat osaston 40-vuotisjuhla pidettiin 26.10.1985. Juhlapuhujana oli
Nuorten  Kotkain  Keskusliiton  puheenjohtaja,  kansanedustaja  Saara-Maria  Paakkinen.
Kunniavieraina  oli  osaston  kummin  Elsa  Sellmerin lisäksi  osaston  perustajajäsen  Kaisu
Myyrä. Leo Pennanen sai tilaisuudessa kultaisen ansiomerkin pitkäaikaisesta toiminnastaan
kotkatyön  hyväksi.  Juhlan  teatteriantia  oli  nukketeatteri  Vihreä  Omenan  esittämä  Iloinen
Kalevala.  

Korson alueen kotkatoimikuntien edustajat kokoontuivat 15.9.1985, paikalla olivat:
Irja-Liisa Suonpää Nikinmäen Nuoret Kotkat
Kirsi Alén Korso-Leppäkorven Nuoret Kotkat
Orvokki Blom ”
Noora Koskinen ”
Aino Tikka Korson Nuoret Kotkat
Irma Lönnroth ”
Pirkko Pennanen ”
Tuula Ronkola ”
Kotkien piirikokous pidettiin  Korsossa.  Kokouksen osanottajille  tarjottiin  kahvit  ja

juustosämpylät sekä järjestettiin ruokatarjoilu. (Kotkien muistio 15.9.1985.) Kotkien yleisinä
kerho-ohjelmina olivat lauluharjoitukset, satujumppa, maskottien teko, luistelu ja Inkun Idea-
pajassa piirtäminen. (Ohjaajapalaveri 14.1.1985.)

Korson-Leppäkorven  kotkilla  oli  yhteistoimintaa  Korson  kotkien  kanssa.
Ohjaajakunnassa  tapahtui  muutoksia  aika  monesti.  Vuonna  1986  ohjaajina  olivat  Riitta
Virtanen,  Anneli  Koskinen ja  Tuula  Alkula,  ja  toimikunnassa  puheenjohtajana  Orvokki
Blom, varapuheenjohtajana Helge Tapani, sihteerinä Riitta Virtanen, rahastonhoitajaa Anneli
Koskinen ja  jäsenenä  Leena  Varteva. Korson  osaston  toimikunnan  puheenjohtajana  oli
Pirkko Pennanen ja toimikunnassa Tuula Nieminen, Tuula Ronkola,  Visa Tammi, Helena
Laakkonen,  Aino  Tikka ja  Irma  Lönnroth.  Nikinmäen  kotkaosaston  toimikunnan
puheenjohtajana  oli  Jarmo  Väyrynen,  sihteerinä  ja  rahastonhoitajana  Erkki  Hintikainen,
varapuheenjohtajana Jyri Heikkinen ja jäseninä Ari Komulainen, Jari Sajari, Eeva Suonpää,
Rauno Kastinen ja Minna Mielonen.

Korson kotkilla oli toimintapaikkana Kotkakämppä työväentalossa, luistelupaikkana
Jokivarren  kenttä,  uimapaikkoina  Hakunilan  ja  Korson  uimahallit.  Työväentalon  palon
jälkeen kotkille kunnostettiin Kotkakämppä Korsotaloon, mutta se oli myös muiden käytössä.
Ohjaajina  siellä  toimivat  Riitta  Virtanen,  Kirsi  Alén-Vitakoski, Paula  Mikkonen ja  Visa
Tammi.

Nikinmäen kotkat osallistuivat aktiivisesti paikallisiin tapahtumiin, pyrkimyksenä oli
järjestää perhekeskeisiä tapahtumia. Tavoitteena oli mennä varhaisnuoriso- ja nuorisotyöhön
vanhempien  tapaamisen  kautta.  Vanhempien  esimerkillä  on  suuri  vaikutus  lasten
suhtautumisessa nuoriso- ja ryhmätyöskentelyyn. Inhimillisyys, ystävyys ja toveruus yhdessä
vievät  harrastelumahdollisuuksien  kanssa  eteenpäin  myös  aatteellisia  arvoja.  Muiden
kotkaosastojen toiminnasta poiketen nikinmäkeläisillä oli toimintaan otettu radio-ohjattujen
veneiden  kokoaminen  ja  kilpailu.  Lisäksi  uusina  pelimuotoina  otettiin  kerhotoimintaan
Petankki  ja  Mölkky.  Kotka-kunto-kilpailuihin  korsolaiset  ottivat  osaa,  kävivät  talvella
hiihtoleirin  korvikkeina  laskettelemassa  ”mutkamäessä”,  ja  sieni-  ja  marjaretkillä,  muun
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tavanomaisen kerhotoiminnan lisäksi. Kaiken tämän ohella kotkia oli Korson Lapsiteatterin
toiminnassa.

Muistoja kotkatoiminnasta

Eelis Laitinen 
joka oli Korson-Leppäkorven kotkien ohjaajana 6-7 vuotta, kertoi työväentalon 

torniosassa olleen Kotkakämpän, jonka kaappitilassa oli askarteluvälineitä ja muita 
tarvikkeita.  Lapsia oli kotkissa paljon. Eelis järjesteli leirejä Kukonnotkossa. Hän ihmetteli 
jälkeenpäin, eläkkeellä ollessaan, kuinka luottavaiset ihmiset olivat, kun lähettivät lapset 
heidän, ohjaajien, kanssaan leirille viikoksi, vaikka emme koskaan olleet aivan varmoja siitä, 
miten siellä menee. Sinä aamuna, kun piti lähteä leirille, ja linja-auton oli määrä hakea heidän
luotaan, oli kymmenkunta lasta odottamassa portilla reppuineen ja sitten vaan Kukonnotkoon.
Ja olihan heitä siellä 50 lasta.

Lilja Saaranen 
Työväenyhdistyksessä  kysyttiin  minulta  kerran,  voisinko  lähteä  kotkatoimintaan  mukaan.
Koska  itselläni  oli  samanikäisiä  lapsia,  jotka  tarvitsivat  nuoriso-ohjausta  ja  harrastuksia.
Mieheni  Jorma  Juhani  Saarasen  kanssa  lähdimme  kotkatoimintaan.  Lapsia  oli  todella
runsaasti,  jopa  60–70  lasta.  Kun  meillä  oli  elokuvailtoja,  tupa  oli  täynnä,  sitten
askarteluiltoja,  lauluiltoja.  Joku  pätevä  vetäjä  oli  lauluilloissa.  Kaikkein  parhaita  olivat
elokuvaillat. Lapset istuivat hiljaa kuin hiiret, katselivat siellä Mikki Hiirtä, Aku Ankkaa ja
ilta loppui heidän mielestään aivan liian lyhyeen. 

Minä  kuuluin  Mikkolan  Kotka-jaostoon.  Ohjaajina  meidän,  mieheni  ja  minun,
lisäksemme  toimivat  Irja-Liisa  Suonpää,  Visa  Tammi,  Seppo ja  Eira  Salonen ja  Urkki
Niemelä ja hänen vaimonsa. Hyvin paljon oltiin Kotka-leirillä Kukonnotkossa, ohjaajina tai
avustajina käytiin. Siellähän pelattiin paljon lentopalloa, erilaisia pelejä ja lapset saivat uida.
Lapsia  leirillä  oli  paljon.  Ohjaajina  olivat  Laitisen  Eelis ja  Anna-Liisa sekä  Irja-Liisa
Suonpää, Eskelisen Martti ja Arja. Siellä olivat kaikki Korson Kotkat. 

Aluejärjestön  kotkaleirillä  Lopella  olivat  leiriohjaajina  Maisa,  Marja-Liisa
Ruotsalainen ja Petri Kokon vanhemmat sekä Jorma ja Lilja Saaranen. Muun leiritoiminnan
ohella käytiin Marskin majalla. Muutoin oli uintia, pallopelejä ym. muuta mukavaa toimintaa
lasten  kanssa.  Asuttiin  teltoissa.  Kukonnotkossa  harrastimme  käpyjen  maalaamista
erivärisiksi.  Väritetyt  kävyt  piilotettiin  eri  paikkoihin  ja  lapset  saivat  etsiä  niitä.  Eniten
värjättyjä käpyjä löytänyt sai voitokseen nostaa lipun ja laskea sen. 

Kun  kerran  oli  lähtöpäivä  leiriltä  pois,  oli  päätetty,  että  miesohjaajat  ovat
keittiövuorossa.  Vuoro  lankesi  Jorma  Saaraselle ja  Urkki  Niemelälle.  Heidän  piti  tehdä
lapsille makaronimössöä. Näiden ”keittiömestareiden” välille tuli pieni kina. Niemelän Urkki
sanoi, että makaronit pannaan likoamaan kylmään veteen, ja mieheni, Jorma Saaranen oli eri
mieltä varsin tomerasti; ensin keitetään vesi ja sitten siihen pistetään makaronit. Mutta kun
Urkin  perustelu  ja  esittämistapa  olivat  erinomaiset,  niin  Urkin  tahdon  mukaan  tehtiin.
Makaronit  tietysti  keitettiin,  kypsiksi  kuten  perunat.  Arvata  saattoi,  mitä  mössöstä  tuli.
Suomisen Kimi otti lautaselle ”kypsää” makaronimössöä, käänsi lautasen alaspäin ja sanoi,
oho, eipä se tipukaan sieltä pois. Se oli tosiaankin mössöä. Jostakin käsittämättömästä syystä
se ei ollut sellaista, kuin naisten tekemä. Piti keksiä uusi ruokalaji lapsille. Mössöt menivät
sitten paikalliseen sikalaan.

Irja-Liisa ja Matti Suonpää 
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Irja-Liisa:  Me  oltiin  molemmat  urheiluliikkeessä  ennen  kotkatoimintaa,  mutta  sitten  kun
lapset tulivat,  valittiin  kotkat sen tähden, että se on poliittista  toimintaa ja se on valtakunnallista.
Kotkilla  oli  sekä ruumiin että  hengen kulttuuria  ja tapahtumia muulloinkin  kuin kesällä.  Kun oli
puolueen  tapahtumia,  niin  siellä  olivat  Kotkat.  Kaikkein  hauskimpia  reissuja  onkin  ollut  kotkien
kanssa, kun on kierretty koko Suomenmaa. 

Korsossa oli ensin ainoastaan Korson Kotkat, mutta kun oli lapsia, niin perustettiin Mikkolan
Kotkat, tietysti kun Mikkola kasvoi ja sitten Metsolan kotkaosasto. Mutta sitten kun toiminta supistui,
niin  sitten  perustettiin  tämä  Nikinmäen  kotkaosasto.  Nikinmäen  Kotkat  on  tälläkin  hetkellä  sitä
aktiivisinta  porukkaa.  Kaikkein ihaninta  tällä  hetkellä  on vävyni  Ari Komulaisen toiminta – isä–
lapsikerho – tekevät  koko talven semmoista  yhteistoimintaa.  Se on ihan oikeaa Nuorten Kotkain
toimintaa.

Oli ihan kiva katsella leirielämää ja siinä tapahtunutta muutosta, menin 1964 ensimmäisen
kerran  Kukonnotkon leirille,  ja  nyt  viimeisellä  leirillä  viisi,  kuusi  vuotta  sitten.   Neljäkymmentä
vuotta jaksoin juosta siellä. Onhan meillä ollut vuosien kuluessa eri maista vierailijoita Kukonnotkon
leirillä. Enemmistö on ollut pelkästään vantaalaisia. Bangladeshista oli kerran nuori mies. 

Matti: Kansainvälisyys on Kotka-liikkeessä hyvä juttu. Olen minä kerran ollut leirillä Vantaan
porukan kanssa 1977 Oslon vuonossa olevalla pienellä saarella. Petri Kokko oli meillä tulkkina. Hän
osasi  tulkata  norjaakin aika kivasti.  Siellä  oli  osanottajia  Korsosta  ja  ympäri  Vantaata  aika hyvä
porukka. 

Irja-Liisa: Kun katsoo taaksepäin, niin kyllä KKT, Kotkakuntotapahtuma, on kaikkein tärkein
ollut. Se oli KKK, Kotkakuntokilpailu, mutta kun kilpailu oli ihan kauhea sana, niin muutettiin se
tapahtumaksi. Se uusi tapahtuma alkoi Veikkolassa 40 vuotta sitten. Siitä lähtien siellä ollaan oltu
melkein joka vuosi. Suomi tuli tutuksi, kun KKT:tä oli pitkin maata siellä täällä. 

Onni Riipisen ohjaamassa ja johtamassa Korson työväen Lapsiteatterissa ei Nuorilla Kotkilla
ollut  virallista  osuutta,  mutta  samoja  lapsia  oli  lapsiteatterissa  ja  kotkissa,  ja  aktiivisesti  oltiin
tuomassa lapsia sinne. Teatterin ja Kotkien välinen yhteistyö  oli hyvä.  Kotkat ovat yleensä olleet
kaikkien kanssa hyvässä yhteistyössä. Kotkia on tuettu ihan hyvin koko ajan. Minun politiikassani
valtuustotyöskentely  oli  vähemmän  mielenkiintoista  kuin  Kotka-toiminta,  mutta  se  taas  antoi
näkemystä ja kokemusta, kun lasten ja heidän vanhempiensa kanssa touhusi, niin sieltä sai semmoista
asiaa ja pontta, mikä oli valtuustossa hyvä, kun oli ollut nuorisotyössä ja lapsityössä mukana. Minusta
ei olisi ollut valtuutettuna oleminen mitään, jos minulla ei olisi ollut Kotkia. Silloin olisin edustanut
vain itseäni tai korkeintaan jotain Nikinmäkeä. Saatoin aina sanoa, että minulla oli kannattajakunta
siellä Kotkissa, vaikka he eivät äänivaltaisia olleetkaan, mutta niiden vanhemmista suurin osa.

Irja-Liisa: Meillä oli hyvä tiimi Niemelän Urhon kanssa, joka oli mikkolalainen vetäjä. Kun
hän asui Mikkolassa, niin hän piti huolta hommista. Me tultiin tekemään työt. Nikinmäestä tultiin
bussilla iso lapsilauma sinne. Mutta 80-luvun puolessa välissä, kun oli Mikkolan koulussa töissä, niin
olin samojen lasten kanssa päivät ja illat, se ei antanut enää mitään. 

Matti:  Kotkien tiimoilla  on reissattu Suomen pohjoisesta etelään.  Sauvossa on oltu.  Oltiin
myös  Joensuussa,  missä  Pertti  Paasio oli  sumplimassa  joukkueensa  voittoon  ja  minä  olin,  tai
oikeastaan meidän tytöt olivat vihaisia. Puoli pistettä hävittiin. 

Irja-Liisa:  Kun  ajattelee  80-lukua,  niin  kyllä  silloin  esim.  Kukonnotkosta  taisteltiin,  että
saatiin sinne leirit,  Nyt saisi paljon helpommin tiloja, koska varhaisnuorisojärjestöjä ei aktiivisesti
enää  toimi  oikeastaan  kuin  kotkat  ja  partio.  Kansainvälisiä  leirejä  en muista  kenelläkään  muulla
moneen vuoteen kuin Kotkilla ja partiolla. 

Korson työväenyhdistyksen ihmisiä oli Kotka-leirillä joskus 70–80-luvulla. Jos oli 30 aikuista
Kukonnotkossa, niin niistä oli 25 Korsosta, ne 5 olivat muualta. Kyllä Korso on ollut aina aktiivinen.
Luulen, että se pysyy edelleenkin.  Silloin kun Myyrän Kaisu ja Sellmerin Elsa olivat,   aktiivisia
kotkia ja naisjaoston jäseniä, ne kaksi mummoa istuttivat meihin sen ajatuksen, että ”Akat” pitävät
huolta lapsista. 
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Kaisu Myyrä 
Kaisu  oli  erittäin  taitava  kutomaan  sukkia  ja  ”tumppuja”,  joita  hän  aina  lahjoitti

naisjaoston järjestämiin myyjäisiin, ja sen lisäksi hänen tekemiensä leivonnaisten myynnillä
naisjaosto saattoi  tukea työväenyhdistyksen kautta kotkatoimintaa,  joka oli  Kaisulle hyvin
läheistä.  Kaisu  olikin  useilla  Korson  Nuorten  Kotkien  leireillä  emäntänä,  huoltajana  ja
mukana muissakin kotkatapahtumissa.

Elsa Sellmer 
Elsa oli  aktiivinen työväenyhdistyksen jäsen ja erityisen  ahkerasti  hän oli  mukana

yhdistyksen  naisjaoston  työssä.  Naisjaoston  ehdotuksesta  perustettiin  työväenyhdistyksen
alaisuuteen Korson Nuoret Kotkat. Elsa toimi kotkajaoston jäsenenä, ja oli 20 kesänä kotkien
leirillä keittämässä ”puuroa” eli huolehtimassa ruokahuollosta.

Korson sos.-dem. nuorisojaosto

Kun  Korson  Sos.-dem.  Nuorten  toiminta  sammui  vuonna  1974,  oltiin  lähes
kymmenen  vuoden  ajan  tilanteessa,  missä  työväenyhdistyksen  alaisena  ei  ollut  erillistä
nuorisotoimintaa.  Korson  Sosialidemokraattisen  Työväenyhdistyksen  Nuorisojaoston
toiminta herätettiin henkiin Metsotornissa 13.4.1992. SNK:n Vantaan aluejärjestön työntekijä
Juha Pajunen oli kutsunut kokouksen, jota avatessaan hän totesi tarkoituksena olevan aloittaa
uudelleen työväenyhdistyksen nuorisojaoston toiminta. Kokouksen puheenjohtajaksi valittiin
Juha  Pajunen ja  sihteeriksi  Visa  Tammi.  Kokoukseen  saapuneet  päättivät  yksimielisesti
esittää  työväenyhdistykselle  nuorisojaoston  perustamista  yhdistyksen  alajaostoksi.  Jaoston
nimeksi ehdotettiin Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen Nuorisojaosto.

Sillä  kertaa  nuorisojaoston  puheenjohtajaksi  valittiin  Juha  Pajunen,
varapuheenjohtajaksi  Seija  Kirvesniemi,  sihteeriksi  Visa  Tammi ja  muiksi  johtokunnan
jäseniksi  Janne  Puumi ja  Susanna  Puumi.  Janne  Puumi  valittiin  myös  SNK:n
liittokokousedustajaksi. Jaoston tärkeimpänä tehtävänä nähtiin nuorison aktivoiminen omalla
alueellaan ottamaan kantaa päätöksentekoon ja muuhunkin toimintaan.

Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  otettua  myönteisen  kannan  nuorisojaoston
toiminnan  aloittamiseen  alaisuudessaan pidettiin  lähes  vuoden kuluttua  Korson Sos.-dem.
Työväenyhdistyksen  Nuorisojaoston  perustava  kokous  13.4.1993  Metsotornissa.   Jaoston
sihteeri Visa Tammi valittiin myös rahastonhoitajaksi.

Seuraavassa  kokouksessa,  missä  jaoston  puheenjohtajaksi  valittiin  Janne Puumi ja
sihteeriksi Visa Tammi, mutta päätettiin olla vielä valitsematta johtokuntaa ja antaa yleisen
kokouksen päättää asioista, hyväksyttiin vuodelle 1994 laadittu 7.000.- markkaan päättyvä
talousarvio vietäväksi työväenyhdistyksen päätettäväksi. Vuoden 1994 toimintasuunnitelman
mukaan  oli  tarkoitus  järjestää  koulutustapahtumia  Metsotornin  saunatiloissa  ja  ottaa  osaa
aluejärjestön, nuorisopiirin sekä puolueen järjestämiin koulutustilaisuuksiin mahdollisuuksien
mukaan. Tavoitteeksi otettiin saada Metsotornin saunailtoihin ajankohtainen asia tai teema
keskusteltavaksi. Jaosto tavoitteena oli järjestää nuorisotyö sellaiseksi, että mukaan saataisiin
kaikki halukkaat nuoret ja nuorenmieliset.

Vuoden  1993  toimintakertomuksessa  mainitaan  jaoston  pitäneen  viisi  kokousta
Metsotornissa,  ja  kaupungin  nuorisotoiminnan  johtajan  Jouko  Lindtman käyneen
selostamassa  kaupungin  vapaa-ajantoimintaa.  Muuna  jaoston  toimintana  oli  ollut
osallistuminen  vappuna  Hiekkaharjun  toverinaudalla  pidettyyn  muistotilaisuuteen,
vappumarssiin  ja  SDP:n  100-vuotisjuhlaan  Forssassa  sekä  itsenäisyyspäivän  juhlaan
Korsotalossa. Talous oli perustunut pääosaltaan jaoston jäsenten keskuudessa järjestettyjen
arpajaisten tuottoihin ja kaupungin avustukseen.
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Mikkelissä  pidetyssä  Sosialidemokraattisten  Nuorten  edustajakokouksessa  1994
edusti nuorisojaostoa Jani Lehtimäki sekä läsnä olivat myös Janne Puumi ja Visa Tammi.
Suomen  liittymisestä  EU:hun  käydyssä  KYLLÄ-kampanjassa  oli  jaosto  ollut  mukana
voimavarojensa mukaan.

Vuoden  1995  toimintasuunnitelmassa  otettiin  yleispäätökseksi,  ettei  johtokuntaa
valita, vaan yleiskokouksen valitsemat toimihenkilöt hoitavat käytännön asiat. Oli tarkoitus
saada  kokouksiin  ja  saunailtoihin  alustaja  esittämään  jotakin  ajankohtaista  asiaa.
Toiminnassa  jaosto  osallistui  vaalityön  talkoihin  sekä  tuki  kaikkia  vantaalaisia  sos.-dem.
nuoria  heidän  vaalityössään.  Työväenyhdistys  maksoi  nuorisojaostolle  5.000.-  markkaa
toiminta-avustusta  (Johtokunta  25.1.,  19.12.1994).  Presidentin  vaalityön  aikana
työväenyhdistyksen  ”Mara-mökillä”  nuorisojaostolaiset  jakoivat  kunnallisjärjestön
Vantaalainen-lehteä ja ilmapalloja. 

Vuoden 1996 toimintasuunnitelmassa mainitaan vuonna 1995 alkaneen historiakerhon
toiminnan jatkuvan. Kerhon puitteissa oli käyty Kerimäellä haastattelemassa videonauhaan
Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen pitkäaikaista jäsentä,  puheenjohtajana, sihteerinä ja
taloudenhoitajana  toiminutta  Toivo  Paakkunaista työväenliikkeen  toiminnasta  ja
tapahtumista. Haastatteluryhmässä olivat olleet  Karl Gustafsson ja Visa Tammi. Jaosto oli
pyrkinyt  saamaan  toimintaansa  aktiiveja  nuoria  henkilöitä,  joille  perinteinen  puolueen
ukkoyhdistystyö  oli  vielä kaukaista.  Kokouksessaan 17.4.1996 jaosto valitsi  edustajakseen
24.–26.5.1996  Tampereella  pidettyyn  Sosialidemokraattisten  Nuorten  edustajakokoukseen
Eero Romppasen ja asetti  Sosialidemokraattisten Nuorten puheenjohtajaehdokkaaksi  Osku
Pajamäen Helsingistä 

Jaosto  auttoi  näyttämöjaostoa  sen  tilojen  kunnostuksessa  ja  vastineeksi  sai
näyttämöjaostolta ohjelmasuoritusta nuorisojaoston koulutustilaisuudessa. Yhteinen koulutus-
ja kulttuuritilaisuus Korson Työväen Näyttämön kanssa pidettiin 8.8.1996, siihen osallistui
23  henkilöä.  Pidettiin  yhteinen  joulujuhla  työväenyhdistyksen  kanssa  ja  osallistuttiin
työväenyhdistyksen eri jaostojen joulujuhliin.

Vuodeksi 1997 valittiin puheenjohtajaksi Eero Romppanen, sihteeri-taloudenhoitajana
jatkoi Visa Tammi, johtokuntaa ei valittu,  vaan jaoston yleiskokous päätti  asiat.  Talouden
tukemiseksi olivat viikkoarpajaiset jaoston jäsenten keskuudessa entisen tavan mukaan. 

Korson sos.-dem. Työväenyhdistys pyysi 1997 nuorisojaoston puheenjohtajalta Eero
Romppaselta  selvityksen  nuorisojaoston  toiminnasta.  Antamassaan  seitsensivuisessa
selvityksessä hän mainitsi mm. seuraavaa: 

Vaalit  ovat  tärkeä  osa  nuorisojaoston  toiminnassa  ja  niihin  panostetaan  niin
taloudellisesti  kuin ajallisestikin.  Eduskuntavaalien jäsenäänestyksessä jaoston ehdokasta
on tuettu puolueen jäseniin kohdistuneessa mainonnassa ja sen jälkeen jaosto panostaa itse
eduskuntavaaleihin.  Jos  jaoston  ehdokas  ei  ole  päässyt  eduskuntavaaleihin,  niin  jaosto
tukee jotakuta muuta uusmaalaista nuorta ehdokasta, mutta voi tukea myös Korson Sos.-
dem. Työväenyhdistyksen ehdokasta, jos hän on toiminnallaan osoittanut olevansa jaoston
luottamuksen  arvoinen.  Europarlamentti  ja  presidentinvaaleissa  nuorisojaosto  tyytyy
auttamaan työväenyhdistystä vaalitaistelussa porvarillisia joukkoja vastaan.

Nuorisojaosto  julkaisi  1997  omaa lehteä,  joka  jaettiin  Korson  alueen  kouluihin  ja
nuorisotiloihin. Tarkoitus oli julkaista lehti myös 1998, mutta kun Vantaan Sos.-dem. Nuoret
julkaisivat  lehtensä,  jätettiin  korsolaisen  lehden  tekeminen  ja  panostettiin  Vantaan
Demarinuorten lehteen. Omia julkilausumia jaosto teki demarinuorten lehtiin ja muihin lehtiin
ja otti kantaa julkisuudessa, etenkin Korson aluetta koskeviin asioihin.

Sopanjakelutilaisuudet  nuorisojaosto  aloitti  vuonna  1996  kuukausittain.  Soppa-
annokset ovat olleet maksuttomia. Sopanjaon tarkoituksena on saada näkyvyyttä ja yhteyttä
asukkaisiin  ja  tutustuttaa  kuntalaiset  jaoston  jäseniin  ja  heidän  mielipiteisiinsä.
Sopanjakotilaisuuksissa  on  jaettu  demarinuorten  mainosmateriaalia  ja  esillä  on  pidetty
puolueen logoa työväenyhdistyksen lainaaman teltan kyljessä.   Nuorisojaosto on pyrkinyt
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toiminnallaan  olemaan  erimerkki,  että  sosialidemokraattisissa  joukoissa  siirryttäisiin
enemmän sanoista tekoihin.

Vuoden  1996  lopulla  nuorisojaoston  ryhtyi  järjestämään  Kulomäen  nuorisotiloissa
avoimien  ovien  kerhotoimintaa  askarteluin,  pelien  pelailun  ja  leivonnan  merkeissä.
Tarkoituksena on myös saada ajatuksenvaihtoa nuorten kanssa, saada heidät innostumaan
politiikasta,  liittymään jaostoon ja  puolueeseen.  Vantaa on maksanut  avustusta kehotilan
aukipitämisestä. Se on tuottanut jaostolle tuloa. Tulojen hankinta on perustunut kaupungin
avustuksiin.

Virkistystoiminnassa  on  voitu  tutustua  paremmin  niissä  käyviin  ihmisiin  ja
sitoutuminen  jaoston  toimintaa  on  merkittävämpi.  On  osallistuttu  aluejärjestön  ja  piirin
järjestämille  matkoille,  teatterissakäynneillä  ja  seurapelien  pelaamisella  sekä  elokuva-  ja
peli-iltojen  merkeissä.  Urheiluosaston  toiminta  on  perustunut  suurelta  osalta  keilailun,
hiihdon ja uinnin sekä sählyn pelaamiseen.  Poliittisten järjestöjen täytyy olla  esimerkkinä
muille  järjestöille  vapaaehtoisen,  maksuttoman  liikuntamahdollisuuden  lisääjänä.
Historiakerho  on  keskittynyt  pääasiassa  tilaisuuksien  taltiointiin  ja  tekemään  matkoja
historiallisesti merkittäviin paikkoihin.

Vuoden  1999  kansanedustajavaaleihin  jaosto  esitti  työväenyhdistykselle  asetettavaksi
ehdokkaaksi Eero Romppasen.

Jaoston  toimihenkilöiksi  valittiin  seuraavat:  puheenjohtajaksi  Eero  Romppanen,
varapuheenjohtajaksi  Antti  Lindtman, sihteeriksi  Marika Romppanen ja taloudenhoitajaksi
Visa  Tammi;  aluejärjestön  syyskokoukseen  Eero  Romppanen,  Antti  Lindtman,  Marika
Romppanen,  Michaela  Hamara,  Antti  Nyman,  Jaana  Tanskanen,  Mikael  Kataja,  Reija
Tanskanen ja Visa Tammi. 

Jaoston  käyttöön  hankittiin  järjestelmäkamera  ja  jaoston  omistama  tietokone
luovutettiin  Korsoon perustettavan yhdistyksen  Korson työväen tuki ry:n käyttöön vuoden
2000  loppuun  saakka  ehdolla,  että  jaoston  jäsenillä  on  esteetön  mahdollisuus  käyttää
tietokonetta. (Nuorisojaosto 2.7.1998.)

Jaoston vuoden 1998 talousnäkymät  olivat  kohtalaisen hyvät,  mikäli  nuorisotilojen
aukipitämisestä ja niiden valvonnasta saatava palkkio toteutuisi suunnitellulla tavalla. Korson
Vedon kanssa neuvoteltiin yhteisen toimiston avaamisesta ja siinä olevien konttorilaitteiden
(tietokoneiden,  ym.)  yhteiskäytöstä.  Toimintaan  kuuluvana  järjestettiin  elokuva-  ja
ravintolailtoja  kerran  kuukaudessa  ja  Kulomäen  nuorisotilassa  avoimien  ovien
kerhotoimintaa sekä laskettelumatka Kolille. Kesäkuun alussa 1998 toteutettiin kulttuuri- ja
koulutusmatkan  Etelä-Eestiin.  Metsotornissa  järjestettiin  peli-ilta  ja  sen  kustannuksista
laskutettiin aluejärjestöä 700.- markalla (Nuorisojaosto 6.4.1998).

Eduskuntavaalien jäsenäänestystä varten lähetettiin uusmaalaisille puolueen jäsenille
esite  jaoston  ehdokkaasta.  Eduskuntavaalityöhön  käytettiin  Korson  työväenyhdistykseltä
saatu  8.000.-  markan  lahjoitus  oman  ehdokkaan  mainostamiseen  ja  esittelyyn  sekä
jäsenäänestykseen.  (Nuorisojaosto  3.12.1998.)  Ensisijaisesti  saaduista  lahjoituksista
maksettiin Eero Romppasen eduskuntavaalikustannukset:  mainosmateriaalit,  lehtimainokset
ja 3.000.- markan ehdokasmaksu ”ukkopiirille”. (Nuorisojaosto 14.1.1999.)

Työttömille  tarkoitetut  sopanjakotilaisuudet,  joissa  myös  mainostettiin  SDP:n
toimintaa,  järjestettiin  keväällä  ja syksyllä.   Kulomäen nuorisotilaa  pitivät  jaoston jäsenet
kahdesti  viikossa perjantaisin ja sunnuntaisin sekä kevät-  että  syksykaudella.  Nuorisotilan
aukipitämisessä auttoivat myös ” ukkoyhdistyksen” jäsenet.

Jaoston edustajia oli seuraavissa toimielimissä:
- Eero  Romppanen  Sos.-dem.  Nuorten  liittohallituksessa,  Vantaan  Sos.-dem.

Nuorten  aluetoimikunnassa  puheenjohtajana  ja  Uudenmaan  sos-dem.
piirikokouksessa 

- Korson  sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  johtokunnassa  Eero  Romppanen,  Visa
Tammi ja Sami Silmukari
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Tuloslaskelman  mukaan  suurimmat  menoerät  olivat  koulutus,  hallinto,
nuorisotilavalvonta, tietokone, kamera, puolueäänestys, vuokrat, tiedotus, juhlat ja kulttuuri,
bufettimenot  ja  virkistys.  Suurimmat  tuloerät  olivat  bufetti,  virkistys,  kaupungin
kohdeavustus, nuorisotilavalvonta ja lahjoitus. (Nuorisojaosto 30.1.1999.)

Osallistuttiin opintomatkalle Tallinnaan ja hankittiin Lastenklinikan kummien Teemu-
nalle  sekä  maksettiin  Vantaan  kaupungin  nuorisovaltuuston  vaaleista  aiheutuneista
vaalikuluista 1.000.- markkaa. (Nuorisojaosto 12.2., 12.4.1999.) Koska vuonna 2000 nuorilla
ei ollut enää kiinnostusta toimia nuorisotilavalvojina, ei jaosto enää joulukuun jälkeen pitänyt
auki Kulomäen nuorisotilaa.

Työväenyhdistyksen  toteuttamaan  presidentin  vaalien  vaalityöhön  osallistuttiin
aktiivisesti,  ja  ”päätettiin  tehdä  Tarja  Halosesta Suomen  ensimmäinen  naispresidentti”.
Kunnallisvaaleihin  asetettiin  omiksi  ehdokkaiksi  Petteri  Kinnunen  ja  Eero  Romppanen.
Rahaa  käytettiin  historiaosaston  valokuviin  ja  kunnallisvaalikuluihin  10.000.-  markkaa.
Kunnallisvaalimainoksia oli painettu 20.000 kpl. 

Vuoden  1999  toimintakertomuksessa  todettiin  nuorisojaoston  ehdokkaan  saaneen
hyvän  vaalituloksen,  mutta  ukkoyhdistyksen  suhtautuneen  epäsolidaarisesti  nuorisojaostoa
kohtaan. Ukkoyhdistyksen arvaamattomuudesta oli johtunut, että osa nuorisojaoston jäsenistä
oli  perustanut  Korson  Työväentukiyhdistyksen siltä  varalta,  että  ”ukkoyhdistys”  estää
päätöksillään  jaoston  toiminnan.  Sopanjakotilaisuuksia  oli  pidetty  keväällä  ja  syksyllä.
Nuorisotilan aukipitämisestä oli luovuttu jaoston saamien avustusten käyttämisestä syntyneen
mielipahan vuoksi ja työväenyhdistyksen epäselvien vastuukysymysten vuoksi.

Jaoston edustajia oli seuraavissa toimielimissä:
- Sos.-dem. Nuorten liittohallituksessa ja Uudenmaan Sos.-dem. Piirin kokouksessa

Eero Romppanen
- Vantaan  Sos.dem.  Nuorten  aluetoimikunnassa  Antti  Lindtman ja  Michaela

Hamara
- Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen johtokunnassa Eero Romppanen ja Visa

Tammi 
Jaoston  toiminnan  todetaan  vaikeutuneen  ja  joidenkin  jaostolaisten  suhtautumisen

puoluetoimintaan  tulleen  kriittisemmäksi  muutamien  korsolaisten  keskinäisten  huonojen
välien  vuoksi.  Tilikauden  tulos  oli  alijäämäinen  noin  12.500.-  markkaa.  Suurimmat
nettomääräiset  menot  olivat  koulutuksessa,  virkistyksessä,  nuorisokampanjassa,
urheiluvälineiden  sekä  atk-  ja  kameravälineiden  hankinnassa  ja  eduskuntavaalimenoissa.
Suurimmat  nettotulot  olivat  lahjoitukset,  kaupungin  toiminta-avustus  ja  nuorisotilojen
valvonta. (Nuorisojaosto 3.2.2000.)

Vuodeksi  2001  valittiin  puheenjohtajaksi  Joni  Olkkonen.  Toimintakertomuksessa
kerrottiin  nuorisojaoston  toiminnan  painottuneen  virkistäytymiseen  ja  valmistautumiseen
tulevien vuosien vaaleihin. 

Vuoden 2001 aikana edustajina olivat olleet
–  Sos-dem.  Nuorten  liittohallituksessa  ja  Vantaan  sos.-dem.  Nuorten

aluetoimikunnassa Antti Lindtman sekä Korson sos.-dem. työväenyhdistyksen johtokunnassa
Joni Olkkonen ja Visa Tammi. 

Tilaisuuksissa,  joita  jaosto  oli  järjestänyt  tai  joihin  jaosto  oli  osallistunut,  oli
pääsääntöisesti  peritty osallistumismaksu.  Koska kaupungille  tehdyssä toiminta-avustuksen
hakulomakkeessa oli tapahtunut täyttövirhe, ei toiminta-avustusta ollut saatu. Vuonna 2002
oli puheenjohtaja Visa Kinnunen, varapuheenjohtaja Joni Olkkonen ja taloudenhoitajana Visa
Tammi.

Jaosto  hyväksyessään  tili-  ja  toimintakertomuksen  edelliseltä  vuodelta  päätti  etsiä
kesäksi joitakin siivous- tai muita urakoita, joilla voisi hankkia rahaa. Kun varainhankinta
onnistui  erinomaisesti,  osallistuttiin  joulukuussa  aluejärjestön  järjestämään  Tallinnaan
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suuntautuneeseen  opintomatkaan,  josta  perittiin  osallistumismaksua  10  euroa.
Eduskuntavaalin puolueäänestystä varten lähetettiin Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen
jäsenille kirje, jossa suositeltiin äänestettäväksi Antti Lindtmania korsolaisten ehdokkaiden
lisäksi.  Jaostolle  hankittiin  1.300.-  euron hintainen digitaalikamera.    (Nuorisojaosto 5.2.,
30.8., 21.12.2002.) 

Työväenyhdistyksen tilintarkastajien annettua lausuntonsa nuorisojaoston hallinnosta
ja  taloudenhoidosta  sekä  kuultuaan  jaoston  puheenjohtajana  toiminutta  Eero  Romppasta
yhdistyksen johtokunta totesi, että jaosto ei ole toiminut järjestötyössä noudatettavien yleisten
ohjeiden mukaisesti eikä ollut yhteistoiminnassa työväenyhdistyksen kanssa. Taloudenhoito
oli poikennut työväenyhdistyksen ja Vantaan kaupungin apurahojen käyttämisestä antamista
ohjeista.  Työväenyhdistys palautti nuorisojaoston toimintaan saadut apurahat, hyväksyi tilit
ja katsoi tämänkaltaisen nuorisojaoston toiminnan päättyneeksi. Tämän jälkeen ei ole ollut
käytettävissä nuorisojaoston pöytäkirjoja tai muita asiakirjoja.

Näytelmiä  Irja Ruusun ja Onni Riipisen  johdolla 

Korson  Työväen  Näyttämön  toiminta  alkoi  uudestaan  11.3.1980.  Silloin  lehdessä
ilmoitettiin otettavan lisää näyttelijöitä. Näyttämöjaoston puheenjohtajan, Irja Ruusun kotona
pidetyssä  järjestäytymiskokouksessa  valittiin  varapuheenjohtajaksi  Sisko  Lappalainen,
sihteeriksi  Anja  Forsblom ja  taloudenhoitajaksi  Toivo  Paakkunainen.  Puvustonhoitajana
toimi  Anna-Liisa  Saarikangas,  lavastusten  hoitajana  Väinö  Lappalainen ja  tiedottajana
Volmari Willman. Ohjaajaksi valittiin Lasse Rajala. Näytelmäharrastuksen vauhdittamiseksi
järjestettiin  30.5.1980  ohjelmallinen  iltama,  jossa  esitettiin  sirpaleohjelmaa  ja  näytelmä
Rengin rakkaus.  Lopuksi oli  tunti  tanssia.  Teatterin  tekeminen kiinnosti,  koska 18.8.1980
voitiin aloittaa Keittiövenuksen lukuharjoitukset Irja Ruusun toimiessa näytelmän ohjaajana.
Toiminta kehittyi,  uusia  jäseniä liittyi  ja jo 17.10.1980 voitiin  pitää  ohjelmallinen iltama,
jossa  esitettiin  näytelmä  Juhlapuhe.  Menestys  oli  kohtalainen.   Vasta  vuonna  1981
maaliskuun  lopulla  pidetty  iltama  ja  siinä  esitetty  Alli  Lindénin kirjoittama  Oi  kallis
kansanhuolto  -näytelmä  toi  hyvän  palautteen  kanssa  taloudellista  tuloa.  (Vantaan  Seutu,
Keski-Uusimaa.)

Eri näytelmien osien suorittajina olivat mm. Tauno Himanen, Sisko Lappalainen, Aila
Eklund,  Eila  Himanen,  Tauno  Salonen,  Pirjo  Rantanen,  Väinö  Lappalainen,  Anna-Liisa
Saarikangas, Pirkko Virtanen, Volmari Willman ja Liisa Määttä.

Vuoden 1981 näytelmät,  jotka olivat Juhlapuhe ja Oi kallis kansanhuolto, esitettiin
Korson  työväentalossa,  Tikkurilan  ammattikoululla,  Ruusuvuoren  ja  Peltolan  koululla,
Röylän  nuorisotalolla,  Leinikkitie  36:ssa  Hiekkaharjussa  ja  Mikkolan  nuorisotilassa.
Mikkolassa järjestetyssä ”Vanhan Ajan Iltamassa” esitetyn iltamaohjelman runon, musiikin
yms. lisäksi oli kirjailija Arvo Salon puhe.

Vuoden  1981  toimintakertomuksessa  todettiin  näyttämötoiminnan  elävän  varsin
kohtuullisesti, joskin sen toivottiin olevan vireämmän.  Näyttämöjaoston puheenjohtajana oli
Irja  Ruusu ja  sihteerinä  Eila  Himanen sekä  vuonna  1982  sihteerinä  Tauno  Salonen.  Oli
liitytty  Työväen  Näyttämöiden  Liittoon.  Näyttämöjaoston  opintokerho  oli  lahjoittanut
näyttämöjaostolle  400.-  markkaa.  Näyttelijöille  oli  sattunut  tapaturmia,  jotka  haittasivat
näytelmien  valmistumista.  Rahapula  oli  vaivannut  sen  verran,  ettei  ollut  voitu  palkata
ammattiohjaajaa. (Näyttämön arkisto.)

Työväen Näyttämön tavoitteena oli  tuottaa vuosittain yksi  näytelmä esityskuntoon.
Vuoden  1982  aikana  oli  esityskunnossa  kaksi,  Tänään  mökissä  ja  Kantapaikka,
”kansahuollon” lisäksi. Vuoden 1983 näytelmänä oli Yrjö Saaren kirjoittama Veikkausvoitto.
Sitä  esitettiin  sinä  vuonna  yhteensä  9  kertaa.  Sen  eri  osissa  näyttelivät  Jussilan  talon
emäntänä Anna-Liisa Saarikangas, tyttärenä Jaana Tuominen, pehtorina Väinö Lappalainen,
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palvelijana Eira Salonen, naapuritalon poikana Visa Tammi, konekauppiaana Tauno Salonen
ja  kylän  hierojana  Sisko Lappalainen.  Juha  Tammi hoiti  näyttämötekniikkaa  ja  osallistui
myös  näytelmään.  Näyttämöjaoston  puheenjohtajana  1982  oli  Irja  Ruusu,
varapuheenjohtajana  ja  sihteerinä  Visa  Tammi,  taloudenhoitaja-rahastonhoitajana  jatkoi
Toivo Paakkunainen. (Keski-Uusimaa 16.2.1983, Näyttämön arkisto, pöytäkirja)

Korson Työväen Näyttämö otti osaa Vantaalla järjestettyihin teatteripäiviin ja muihin
vantaalaisiin  teatteritapahtumiin.  Osanottajina  olivat  Tikkurilan  Teatteri,  Vantaan
Lähiönäyttämö,  Näkövammaisten  Kulttuuripalvelu,  Korson  työväen  Näyttämö,  Veikkaus
Oy:n teatterikerho ja Martinlaakson Nuorisoteatteri. Esityksiä oli Martinlaakson koululla ja
Peltolan koululla. (Vantaan Alueuutiset 30.10.1983 ja 7.11.1984.)

Vuonna 1983 kilpailunäytelmänä oli Yrjö Saaren kirjoittama ja Irja Ruusun ohjaama
kansankomedia  Veikkausvoitto.   Vuonna  1984  näyttämö  esitti  Martinlaakson  koulun
auditoriossa  Lauri  Helariutan  kirjoittaman  Herra  tarkastajan.  Tilattuna  näytelmänä  oli
näyttämö  käynyt  esittämässä  Herra  tarkastajan  24.4.83  Helsingissä  Kirjan  juhlasalissa
Alueuutisten  jakajille.  Näytelmä  esitettiin  työväen  teatterisunnuntaina  20.  marraskuuta.
Korson työväentalossa. Juhlassa puhui TSL:n Vantaan opintojärjestön puheenjohtaja Anneli
Silvennoinen. Tämän tilaisuuden järjestäjinä olivat VR:n tanhuryhmä ja Korson Sos.-dem.
Työväenyhdistyksen näyttämöjaosto.  (Vantaan Alueuutiset 30.10. ja 16.11.1983.)

Vuonna  1983  Korson  Työväenyhdistyksen  näyttämöjaoston  eli  Korson  Työväen
Näyttämön  puheenjohtajana  oli  Tauno  Salonen,  sihteerinä  jatkoi  Visa  Tammi,  samoin
rahastonhoitajana  jatkoi  Toivo Paakkunainen ja  muina  jaoston jäseninä olivat  Irja Ruusu,
Sisko  Lappalainen ja  Aila  Eklund.  Työväenyhdistyksen  edustajana  oli  Eelis  Laitinen.
Näyttämöjaosto kutsui Irja Ruusun kunniapuheenjohtajaksi ansiokkaasti hoidetun varsinaisen
puheenjohtaja- ja ohjaajakausien jälkeen. (Vantaan Alueuutiset  30.10.1983.) Vuoden 1984
näytelmänä  oli  Herra  Tarkastaja,  jota  esitettiin  työväentalon  lisäksi  Peltolan  koululla  ja
Kirkonkylän  myllyllä.  Saman  vuoden  maaliskuussa  Korson  Työväen  Näyttämölle
lahjoitettiin  Visa  Tammen suunnitelma  ja  Eila  Tammen ompelema  näyttämön  tunnuksin
varustettu oma lippu. (Näyttämön arkisto, pöytäkirja.)

Korson  työväen  Näyttämö  järjesti  myös  äitienpäivän  juhlan  useana  vuonna
(Näyttämön  arkisto).  Näyttämön  viettäessä  17.11.1985  Korson  työväentalossa  55-
vuotisjuhlaa  kukitettiin  näyttämöveteraanit:  Kalle  Nieminen,  Impi  Nieminen,  Kaarlo
Vallinharju,  Mirjam  Niemi,  Osmo  Helenius,  Lyyli  Toiminen,  Saimi  Myllymäki,  Tyyne
Koivulahti, Arvid Koivulahti, Vieno Lönnqvist,  Elsa Sellmer, Aino Vainio, Toini Laakso,
Aino  Tikka,  Irma  Lindroos,  Pirkko  Riihelä,  Seppo  Viira,  Volmari  Willman,  Väinö
Lappalainen,  Uuno Nieminen,  Usko Vuoristo ja  Saimi  Kettunen.    Heidän lisäkseen Irja
Ruusulle ojennettiin Työväen Näyttämöiden Liiton pronssinen ansiomerkki ansiokkaasta ja
pitkäaikaisesta  16-vuotisesta  ohjaaja-  ja  näyttelijätoiminnasta.  Juhlan  alussa  Kalle
Ståhlbergin haitarilla  musisoinnin  ja  Tauno  Salosen tervetuliaissanojen  jälkeen  lauloi
”tyttöjen kuoro”, jossa olivat Kirsti Saarinen, Sisko Lappalainen, Leena Louho, Anna-Liisa
Saarikangas ja Irja Ruusu. Näyttämön jäsenistä oli muodostettu myös ”kööri”, joka esiintyi
ohjelmallisissa iltamissa.   Juhlapuheen piti Työväen Näyttämöiden Liitosta Maire Sauri ja
historiikin esitti  Visa Tammi. Juhlanäytöksenä esitettiin Onni Riipisen ohjaama ja Jalmari
Saulin kirjoittama näytelmä Auttakaa Ahoskaa. Nimirooleissa esiintyivät: Ahoska Anna-Liisa
Saarikangas,  Ahonen  Visa  Tammi,  Risu-Taava  Eira  Salonen,  Kukkuu-Kalle  Sisko
Lappalainen,  Erkkilä  Kirsti  Saarinen,  Aino  Leena  Louho, Palopäällikkö  Tauno  Salonen,
Tommi-koira  Merja  Saarinen. Kuiskaajana  toimi  Irja  Ruusu ja  näyttämömestarina  Juha
Tammi.  (Keski-Uusimaa 20.11.1985, Vantaan Seutu 21.11.1985.) Saman vuoden esityksiin
kuuluivat myös näytelmät Elämän sisältöä ja Katto-Kassinen leikkii kummitusta.

Vuoden 1986 oli Korson Sosialidemokraattisen Työväenyhdistyksen näyttämöjaoston
puheenjohtaja eli näyttämön johtaja Onni Riipinen. Hänet oli edellisenä  vuonna pyydetty
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Korson  Työväen  Näyttämön  ohjaajaksi  ohjaamaan  Auttakaa  Ahoskaa  ja  esitettävää
sirpaleohjelmaa. Näyttämöjaoston johtokuntaan kuuluivat Riipisen lisäksi varapuheenjohtaja
Tauno Salonen, rahastonhoitaja Toivo Paakkunainen, sihteeri Visa Tammi, Irja Ruusu, Sisko
Lappalainen ja Kirsti  Saarinen.  Onni  ohjasi  ”Ahoskan” valmiiksi  ja  sitä  esitettiin  Korson
työväentalossa  kolme  kertaa,  Sipoon  vanhassa  kunnantalossa  ja  Kiljavan  Opistolla.
Näyttelijäporukkana olivat Eira ja Tauno Salonen, Sisko Lappalainen, Anna-Liisa Saarikoski
ja Visa Tammi. (Näyttämön arkisto, pöytäkirja.)

Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  näyttämöjaosto  5.1.1986  perusti  Korson
Lapsiteatterin, jonka ohjaajaksi valittiin Onni Riipinen ja Kirsti Saarinen. Tavoitteena oli, että
annetaan  mahdollisuus  nuorille  näytellä.  Mikäli  näyttelijäryhmät  pysyvät  koossa,  oli
tavoitteena noin kolmen vuoden kuluttua näyttämötoiminnassa kolmitasoinen ryhmä – lapset,
nuoret ja aikuiset. (Näyttämön arkisto, pöytäkirja.)

Näyttämöjaoston  rahastonhoitaja  Toivo  Paakkunainen pyysi  eroa  tehtävästään
paikkakunnalta  muuton  takia.  Hänen  sijaansa  valittiin  1.7.1986  alkaen  rahastonhoitajaksi
Matti  Suonpää.  Vuonna  1987  oli  rahastonhoitajana  Kari  Roininen.  (Näyttämön  arkisto,
pöytäkirja.)

Onni  Riipinen,  joka  oli  ollut  tekemässä  näyttämölavastuksia,  valaistuksia  ja
näyttämön teknisiä laitteita  Punaisessa Myllyssä,  Kansanteatteri-Työväen Teatterissa,  Lilla
Teaternissa,  Svenska  Teaternissa,  Kansallisteatterissa  ja  Oopperassa,  ryhtyi  tekemään  ja
hankkimaan näyttämötyöhön tarvittavia laitteita ja välineitä.

Näyttämöllä  ollut  kulissitakaseinä  korvattiin  paremmin  ”Ahoskaan”  sopivaksi.
Teetettiin  uudet  kulissit  ja  keittiötä  kuvaavaan  huoneeseen  ”hella”.  Siihen  asennetuilla
sähkölaitteilla  saatiin  avoimesta  hellan  suuluukusta  valekuvana  ”liekit  leiskumaan”  aivan
kuin  oikeina  liekkeinä.  Näyttämölle  hankittiin  tarpeelliset  valonheittimet,  rakennettiin
verhorata näyttämön sivuille ja taakse ja teetätettiin helmenharmaat verhot. 

Kun  näyttämöllä  oli  sellaisia  esityksiä,  joissa  tarvittiin  musiikkia,  pyysi
näyttämöjaosto  ja  sen  puheenjohtaja  työväenyhdistykseltä  lainaa,  että  saataisiin  ostaa
Järvenpäässä myytävänä ollut piano. Onni kävi asiantuntija, pianonvirittäjä Suvivuon kanssa
tarkastamassa  sen  ja  he  saivat  sovituksi  ostohinnan,  joka  asiantuntijan  arvion  mukaan
kannatti  maksaa.  Työväenyhdistyksen  johtokunnassa  oli  ensin  ollut  vastustusta,  mutta
myönteinen päätös syntyi. Se jälkeen vuokratulla kuorma-autolla Onni Riipinen, Juha Tammi
ja  Visa  Tammi noutivat  pianon  työväentalolle.  Ahoskan  esityksien  tuloilla  teatterijaosto
maksoi  lainaksi  saamansa  5.000.-  markkaa  ja,  kun muutkin  menot  oli  maksettu,  jäi  vielä
tilikaudelle ylijäämää. (Näyttämöjaoston tilikirja, Riipinen, Onni 2004 haastattelu.)

”Ahoskasta” selvittyään näyttämö rupesi harjoittelemaan Minna Canthin näytelmää
Spiritistinen istunto ja siinä oli edetty aika pitkälle näyttelijöiden Sisko Lappalainen ja Anna-
Liisa  Saarikosken kanssa.  Muina  näyttelijöinä  olivat  Merja  Asplund,  Eira  Salonen,  Visa
Tammi, Tauno Salonen, Jan-Magnus Rautio ja Mirva Saarinen. Näytelmää varten oli lainattu
Helsingin kaupunginteatterista pukuja ja huonekaluja. Harjoittelun aikana näyttämön jäsenet
Onni Riipinen, Kirsti Saarinen, Meiju Saarinen, Minttu Matikainen, Visa Tammi ja Anna-
Liisa  Saarikoski esittivät  Raittiusseura  Säteen,  Eläkkeensaajien,  veteraanien  tilaisuuksissa
sirpaleohjelmaa.

Työväenyhdistyksen  hallinnossa  oli  seurattu  näyttämön  impulsiivista  taloudellista
toimintaa ja oli päädytty siihen, ettei näyttämöjaosto ja ohjaaja saa ostaa näyttämölle mitään,
ellei ole saanut työväenyhdistyksen johtokunnalle tekemänsä hakemuksen perusteella lupaa.
Näyttämön  rahastonhoitajana  oli  Toivo  Paakkunainen,  joka  ei  ollut  nähnyt  mitään  syytä
kiinnittää  huomiota  näyttämön  talousasioiden  hoitamiseen.    Kun  työväenyhdistyksen
johtokunnan päätös ilmoitettiin Onni Riipiselle, käsitti hän sen aluksi vitsiksi. Mutta kun sen
vahvistettiin  olevan  täyttä  totta,  totesi  hän  sen  rajoittavan  näyttämötyössä  tarvittavaa
tilanteeseen tarttumista ja esityksien uudistamista. Kun sitä työskentelytapaa ei hyväksytty, ei
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Onni katsonut voivansa jatkaa näyttämön johtamista ja ohjaamista. Marraskuun 1986 lopussa
hän  keskeytti  Canthin  näytelmän  harjoitukset  ja  ilmoitti  näytelmäryhmälle  syyn  oman
toimintansa  lopettamiseen.  Näytelmä  esitettiin  avoimena  harjoituksena  Korson
työväentalossa Työväen teatterisunnuntaina 16.11.1986. Maksanutta yleisöä oli paikalla 48
henkilöä.  (Näyttämön arkisto, Riipinen, 2004 haastattelu.)

Näyttämöjaoston  kokouksessa  12.11.1986  näyttämöjaoston  puheenjohtajaksi
vuodeksi  1987  valittiin  Irja  Ruusu,  varapuheenjohtajaksi  Visa  Tammi,  joka  jatkoi  myös
sihteerinä. Vuoden 1987 johtokunnassa olivat Irja Ruusu puheenjohtajana, Kerttu Antikainen,
Kari  Roininen,  Sisko  Lappalainen,  Andrei  Räbinä,  Merja  Asplund ja  Visa  Tammi.
(Näyttämön arkisto, pöytäkirja.)

Vantaan  VII  teatteritapahtumaan  14.–17.1.1988  Havukosken  koulussa  otti  osaa
Korson Työväen Näyttämö Rauno Larssonin näytelmällä Joulupukki ja marsilaiset. Esitys oli
tarkoitettu lapsille.  Korson Työväen Näyttämö ilmoitti lehdessä ottavansa joukkoonsa uusia
teatterin tekemisestä kiinnostuneita lapsia ja aikuisia. Maria Jotunin pienoisnäytelmä Elämän
sisältö  esitettiin  kansainvälisenä  naistenpäivän  juhlassa  Korson  työväentalossa  7.3.1988.
(Vantaan Seutu 21.1. ja 9.3.1988.)

Radanvarren  teatteripäivillä  lokakuussa  1989  Näyttämö  esitti  Leena  Kihlbergin
näytelmän Naisellista. Näytelmässä, joka oli Irja Ruusun ohjaama, köyhä maalaisäiti ja hänen
kolme  tytärtään  voittavat  veikkauksessa  ja  päättävät  lähteä  maailmalle.
Hienostokäyttäytyminen  ei  onnistu  eivätkä  tyttäret  pääse  hienoihin  naimisiin,  joten
hienostelulle voitiin irvailla. Rooleissa olivat Anna-Liisa Saarikangas, Merja Asplund, Kirsti
Saarinen, Mirva Saarinen, Riitta  Fagerström, Sisko Lappalainen, Kerttu Antikainen,  ,  Leo
Tainiola ja Saara Nevalainen.  (Keski-Uusimaa 8.10.1989.)

Erittäin  riemukkaan  ”Sunnuntaihauskat”  järjesti  näyttämö  työväentalon  yleisölle
17.2.1990 esittäessään Aili Lindénin näytelmän Hemmetin karkauspäivä, jonka ohjasi Kirsti
Saarinen.  ”Ei  rotat,  eivätkä  torakatkaan  saaneet  kipeissään  kiemurtelevia  vanhoja  ämmiä
loittonemaan,  kun olivat  saaneet  komean miehen kiikariinsa.”  Näytelmässä  esitti  Vihtoria
Leo Tainiola ja muissa osissa olivat Arja Kulmala, Anna-Liisa Saarinen, Sisko Lappalainen,
Riitta Fagerström ja Erika Korjus. Muussa ohjelmassa esittivät pikkutytöt Maija Korpelainen
ja  Mimosa  Ahonen musiikkia  nokkahuilulla  ja  lauluduo  Erika  Korjus ja  Kirsti  Saarinen
laulelmia.  ”Järjestämme silloin tällöin tällaisia yhteisiä rientoja… Meistä on ollut  hauskaa
saada väkeä tänne työväentalolle viihtymään, siksi kai näitä rientoja puuhailemme”, kertoi
Irja Ruusu. (Vantaan Sanomat 20.1.1990.)

Vuonna  1990  oli  näyttämöjaoston  johtokunnan  puheenjohtajana  Irja  Ruusu,
varapuheenjohtajana Kirsti Saarinen, sihteerinä Visa Tammi ja muina jäseninä Leo Tainiola,
Kerttu  Antikainen,  Riitta  Fagerström ja  rahastonhoitajana  Kari  Saarinen.  Ennen  60-
vuotisjuhlia  tehtiin  työväentalolla  näyttämön  pukuhuoneen  remontti  ja  pidettiin  kulissien
kunnostustalkoot.  Työväentalo  paloi  perustuksiaan myöten  9.11.1990. (Näyttämön arkisto,
pöytäkirja.)

Näyttämöjaoston juhla pidettiin Metsotornissa 25.11.1990. Juhlassa esitetyn ohjelman
lisäksi  oli  näytelmä  Hemmetin  karkauspäivä.  Monivuotisesta  ansiokkaasta  toiminnasta
jaostossa  ja  näyttämötoiminnassa  jaettiin  Työväen  Näyttämöiden  Liiton  hopeinen
ansiomerkki Irja Ruusulle ja pronssinen ansiomerkki seuraaville: Sisko Lappalainen, Väinö
Lappalainen, Anna-Liisa Saarikangas, Volmari Willman ja Visa Tammi. (Näyttämön arkisto,
pöytäkirja.)

Korson  työväentalon  palo  katkaisi  pieneksi  aikaa  näyttämön  toiminnan,  mutta
toimintaa ryhdyttiin pian jatkamaan. Harjoitukset siirrettiin Korson Leppäkorven kouluun ja
pantiin lehteen ilmoitus, jolla haettiin lisää harrastelijanäyttelijöitä. Kun Vantaan kaupunki
luovutti  Korsotalon  kansalaisjärjestöjen  käyttöön,  osallistuivat  näyttämöjaoston  puolesta
talon  kunnostustalkoisiin  Leo  Tainiola,  Eila  Tammi,  Airi  Pajarinen,  Juha  Tammi,  Risto
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Leipäjoki ja Visa Tammi. Talkoovoimin kunnostetun Korsotalon avajaiset olivat 12.9.1991.
Korson  Työväen  Näyttämön  iltamat  järjestettiin  Korsotalossa  marraskuun  alussa  1991.
Iltamia järjestettiin ja niissä esitettiin myös näytelmä. (Vantaan Seutu 5.11.1991, Näyttämön
arkisto, pöytäkirja.)

Vuoden  1991  aikana  oli  näyttämöjaoston  puheenjohtajana  Irja  Ruusu,
varapuheenjohtajana  Leo  Tainiola ja  sihteeri-taloudenhoitajana  Visa  Tammi.  Korson
Työväen Näyttämön edustajana Työväen Näyttämöiden Liiton edustajakokouksessa Porissa
oli Visa Tammi, samoin kuin 1992 Helsingissä pidetyssä kokouksessa ja monessa muussakin.
(Näyttämön arkisto, pöytäkirja.)

Vuoden 1993 toimihenkilöissä tapahtui muutosta sikäli, että puheenjohtajaksi valittiin
Leo Tainiola ja varapuheenjohtajaksi Saara Nevalainen. Sihteeri-taloudenhoitajana oli Visa
Tammi ja vuonna 1993 taloudenhoitajana Irja Ruusu. (Näyttämön arkisto, pöytäkirja.)

Näyttämö  osallistui  ”rahatalkoisiin”,  joilla  hankittiin  Korsotalon  tanssitilaan
parkettilattia. Korsotalon toimikunnalle esitettiin, että parkettilattiaa voisi käyttää näyttämönä
ja  pilareitten  väliin  kiinnittää  esiripun  ja  sivuverhot.  Vuosina  1995–1997  jaoston
puheenjohtajana oli Irja Ruusu ja näyttämöjaoston edustajina Korsotalotoimikunnassa olivat
varapuheenjohtaja Pentti Järvinen ja sihteeri Visa Tammi. Näyttämöjaoston puheenjohtajaa
vuonna  1998  oli  Anja  Kähkönen,  varapuheenjohtajana  Oiva  Jeskanen ja
sihteerinä/rahastonhoitajana Visa Tammi. (Näyttämön arkisto, pöytäkirja.)

Työväenyhdistyksen Näyttämöjaoston kokouksessa 30.12.1997 luovutettiin Työväen
Näyttämöiden  Liiton  ansiomerkkejä  ansioituneille  veteraaneille  hyvin  hoidetusta
näyttämötyöstä ja –toiminnasta seuraaville henkilöille: kultainen ansiomerkki Irja Ruusulle,
hopeinen ansiomerkki Sisko Lappalaiselle ja Visa Tammelle, pronssinen ansiomerkki Kerttu
Antikaiselle ja Kirsti Saariselle. 

Vuonna  1997  näyttämön  johtokunnan  puheenjohtajana  oli  Irja  Ruusu,
varapuheenjohtajana Pentti Järvinen, sihteerinä Visa Tammi, ohjaajana Tauno Himanen ja
muina  jäseninä  Anja  Kähkönen,  Saara  Nevalainen ja  Margit  Hjelm.  (Näyttämön  arkisto,
pöytäkirja.)

Vuoden 1998 ensimmäisessä kokouksessa muuttui Korson Työväen Näyttämön nimi
Korson Harrastajanäyttämöksi, mutta luvattiin perinteiden jäävän vahvasti elämään. Korson
harrastajanäyttämön  johtokuntaa  supistettiin  aikaisempiin  vuosiin  verrattuna,
puheenjohtajaksi  valittiin  Kirsti  Saarinen,  varapuheenjohtajaksi  Oiva  Jeskanen ja  muiksi
johtokunnan jäseniksi  Margit  Hjelm taloudenhoitajaksi  ja  Visa Tammi sihteeriksi.  Vuona
1999  Puheenjohtajana  oli  Kirsti  Saarinen,  varapuheenjohtajana  Riitta  Kettunen,  sihteeri-
taloudenhoitaja  Visa Tammi ja johtokunnan jäsenenä Margit  Hjelm.  (Näyttämön arkisto,
pöytäkirja.)

Näyttämö  esitti  Korsotalossa  1993–2000 näytelmiä,  kuten  Leo Tainiolan Veera  ja
Kalle, Komulaisen naiset, Aili Virtasen Kapinettikokous Peräkylässä, Hilja Valtosen Ennen
vanhaan kaupassa, Aili Lindénin Kissa ulos sekä Sukkasillaan  ja piti yhteislaulu- ja tanssi-
iltamia.  Maksanutta  yleisöä  oli  keskimäärin  55–90  henkilöä.  Näytelmät  olivat  joko  Irja
Ruusun ohjaamia  tai  ryhmätyönä  valmisteltuja.  Iltamissa  esiintyivät  näyttelijöistä  kootut
laulu- ja tanhuryhmät ja yksittäisnäyttelijät. Eri esityksissä näyttelijöinä tai esittäjinä oli mm.:
Hellä Immonen, Margit Hjelm, Antti Aittoniemi, Anna-Liisa Saarinen, Sisko Lappalainen,
Irja Ruusu, Annikki Jeskanen, Annikki Kovalainen, Reino Kovalainen, Leo Tainiola, Risto
Hämäläinen,  Katja  Bordi, Pentti  Järvinen,  Johanna  Sivonen,  Minna  Ahonen,  Kaarlo
Vahteristo, Auli  Grönroos, Hellä  Immonen,  Anja Kähkönen ja  ohjaajana  Kirsti  Saarinen.
(Näyttämön  arkisto.)  Työväen  Näyttämön  talous  oli  yleensä  varsin  hyvä.  Ainoastaan
muutamana  vuonna  oli  pieniä  alijäämiä,  mutta  pääasiallisesti  sen  vuosittainen  tulos  oli
voitollinen. (Näyttämön arkisto, tili- ja tasekirjat.)
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Näyttämömuistoja

Sisko Lappalainen

Vuosien jälkeen Sisko Lappalainen muisteli  haastattelussa  omaa  näyttämöaikaansa
seuraavasti:  ”Kun muutin Korsoon, liityin Työväen Näyttämöön. Se aika oli ihanaa aikaa.
Meitä  oli  aika  paljon  näyttämötouhussa  ja  se  kaikki  oli  rikasta  aikaa  henkisesti.
Näyttämötouhun olin aloittanut jo Varkaudessa ja jatkoin sitä täällä Korsossa. 

Ohjaajana meillä Korson Työväen Näyttämöllä oli Irja Ruusu ja Onni Riipinen. Irja
Ruusu useimmiten veti meidän porukkaamme. Näyttelijänä meidän kanssamme oli mm. Visa
Tammi. Kun Visa tuli näyttämötyöhön, oli hän hyvin ujo eikä hänestä tahtonut saada irti juuri
mitään. Visa oli meille vanhemmille naisille aivan kuin meidän poika. Näyttämötoiminta oli
ihan  erilaista  kuin  tavallinen  työ  ja  siksi  se  muodostui  meille  henkisesti  rikkaaksi.  Kun
otimme uuden näytelmän ohjelmaamme, sen harjoittaminen lukuharjoituksineen ei kestänyt
kovin kauan. Olimme niin innokkaita oppimaan uuden ja halukkaita esittämään, jokainen oli
mukana.  Korson  Työväen  Näyttämö  kävi  esittämässä  näytelmiä  luonnollisesti  Korson
työväentalossa, mutta myös Tikkurilan työväentalossa, Nurmijärvellä ja Vihdissä muutamia
paikkoja mainitakseni. 

Kun työväen näyttämö kävi esittämässä näytelmiä, oli sillä tuloja niin paljon, että se
saattoi  antaa  siitä  Korson  Työväenyhdistykselle.  Me  näyttelijät  emme  halunneet  ottaa
itsellemme,  vaan  aivan  omasta  halustamme  toimimme.  Meistä  oli  hauskaa  olla  siellä
näyttelemässä  mukana.  Se  oli  yhteistyötä  niin  Korson  Vedon,  työväenyhdistyksen  ja
näyttämön  puitteissa.  Me  näyttelimme  ja  Korson  Vedon  miehet  hoitivat  puolestamme
järjestysmiesasiat ja muut esitykseen liittyvät järjestelyt. 

Näyttämötoiminnassa me myös tanhusimme. Me harjoittelimme säännöllisesti tanhuja
ja kävimme niitä kylässäkin esittämässä. Siellä, missä kävimme vierailemassa, tanhusimme.
En  nyt  muista  niitä  kaikkia  paikkoja,  joissa  kävimme,  lähikylissä  tietysti,  mutta  myös
Helsingissä. Minä olen viihtynyt  Korsossa ja työväen näyttämötouhuissa oikein mielelläni.
Silloin tunsi olevansa jotakin.  Niissä touhuissa tuli  tuntemaan muitakin ihmisiä  eikä vaan
omaa  joukkoaan.  Korson  Työväen  Näyttämötoiminta  oli  vilkasta,  mutta  kun  työväentalo
sitten  paloi,  siirryimme  sitten  Korsotaloon,  jossa  jatkoimme  näyttämötoimintaa.”
(Lappalainen, Sisko 2004 haastattelu.)

Visa Tammi 

Jos alkuaikaa muistelee, niin oli monia mielenkiintoisia asioita, joihin innostuin kuten
työväentalo.  Kävin  siellä,  kun  jäi  vapaa-aikaa.  Siihen  aikaan  kunnostettiin  talkoilla
työväentaloa. Siellä oli yhdistyksen jäsen Paakkunaisen Topi meillä mestarina ja meitä oli
tällaisia nuoria poikia, jotka olimme talkoissa mukana jatkuvasti. Meillä teetätettiin yleensä
ne hanttihommat ja Topi ja Kilpiniemen Yrjö, joka oli kirvesmies, sanoivat, mitä tehtiin. Siitä
lähtien  olen  ollut  mukana.  Kun päivällä  oltiin  talolla  remonttitöissä,  tehtiin  sitten  lattiaa,
kattoa,  seiniä  tai  ikkunoita,  niin  me  juoksupojat  teimme  ja  mestarit  määräsivät.  Työt  oli
joskus  keskeytettävä,  kun  veteraaneja  tuli  katsomaan  ja  tutustumaan  töiden  etenemiseen
kuten esim.  Niemisen Kalle. He kertoivat vanhoja asioita.  Niitä oli  nuorena poikana kiva
kuunnella, miten politiikkaa ja monta muuta asiaa on hoidettu. Toinen oli Heleniuksen Osmo,
joka  siellä  kävi  istumassa.  Ei  hän  siihen  aikaan  enää  pystynyt  tekemään,  vaan  kertoili
vanhoista asioista, joita oli ihan mielenkiintoista kuunnella. Tietysti Paakkunaisen Toivolla
itsellään oli valtava tausta takanaan. Hän osasi viedä meitä nuoria eteenpäin sillä tavalla, ettei
syntynyt yhdistyksessä ristiriitoja, kun hän toimi suodattimena meihin nuoriin ja yhdistyksen
johtokuntaan. Hän oli talolla jollakin tavalla meille isähahmo. Kyllä hän hoiti asiat niin, että
joka vuosi oli talolla jotakin remonttia,  mihin me nuoret sällit  pääsimme mukaan ja taloa
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kunnostamaan. Paljon oppi Topin kautta ja vaikutuksesta. Täytyy sanoa, että en ehkä olisi
enää mukana, jos en olisi saanut sellaista kasvatusta, mikä sieltä tuli. 

Toinen  oli  Korson  Työväen  Näyttämö,  missä  kerran  viikossa  olivat  harjoitukset,
parhaimpina  aikoina  kaksi  kertaa  viikossa.  Ensimmäisenä  me  harjoittelimme
“Keittiövenusta” puolisen vuotta, ennen kuin havaitsimme, ettei siitä tule mitään. Ohjaaja ei
vielä  siinä  vaiheessa  ollut  ajan  tasalla,  niin  sitten  otettiin  ammattiohjaaja.  Hän oli  Jarmo
Harjula Lähiöteatterista.  Hän  pisti  meidät  harjoittelemaan  “Turistimatkaa”,  jonka  piti
valmistua 1979 yhdistyksen juhliin. Yhdistys täytti silloin 60 vuotta. Se valmistuikin niihin
juhliin, mutta sitä ei ikinä esitetty yhdistyksen juhlissa, vaan se esitettiin erikseen. Silloin oli
muistaakseni 80 ihmistä paikalla katsomassa työväentalossa. Siinä vaiheessa minulle tulikin
armeijaan  lähtö  ja  harrastus  katkesi.  Olin  lähes  vuoden  pois  näyttämötoiminnasta  ja
yhdistystoiminnasta. 

Haastattelimme Heleniuksen Osmoa  ja Niemisen Kallea ja Impiä, jotka olivat olleet
kantavia  voimia.  He  jopa  väittivät,  että  työväen  näyttämön  näytelmillä  silloin  aikoinaan
maksettiin  työväentalon  velkaa.  Varmaankin näin oli.  He kertoivat,  että  sodan aikana tuli
näyttämön  esirippu  tuoda  pois  työväentalolta,  ettei  kukaan  varastaisi  sitä.  Harjoituksia
pidettiin  viikoittain.  Näytelmiä  harjoiteltiin  niiden  kanssa,  jotka  eivät  olleet  sodassa.
Ilmeisesti  naiset,  lapset  ja  vanhukset  olivat  näytelmissä  mukana.  En  tiedä,  miten  niitä
esitettiin. Jonkin verran on löytynyt tietoja niistä, joita sodan aikana esitettiin. Niemisen Impi
oli kirjoittanut monta näytelmää Korson Työväen Näyttämön toimintaan ja myös muualle. 

Näyttämön historiaa ruvettiin jossakin vaiheessa kasaamaan kansioon, jotta historian
kirjoittajilla  olisi  helpompi  tehdä.  Ruvettiin  pitämään  pöytäkirjaa  näyttämötoiminnasta  ja
näytelmistä sekä laitettiin iltamajulisteita arkistoon ja merkittiin näyttelijöiden nimet muistiin.
Kun meidän mielestämme näyttämö täytti vuosia, tehtiin tutkimus koska Työväen Näyttämö
on perustettu Korsoon. Se olikin vaikeampi homma kuin oletettiin.  Vuosisadan alussa oli
näytelty  moneen  otteeseen,  mutta  näytelmäkerhoa  ei  ollut,  vaan  toiminta  oli  tapahtunut
huvitoimikunnan nimissä. Jostakin löydettiin väittämä, että näyttämöharrastus olisi ollut 1930
jonkin aikaa kerhotoiminnan nimissä, me otimme 1930 perustamisvuodeksi. En muista, mikä
pöytäkirja tai huvitoimikunnan pöytäkirja se oli, mistä se löytyi. Jonkin verran on löytynyt
kappaleita,  ne  ovat  olemassa.  Jossakin  vaiheessa  me  teimme  niinkin,  että  rupesimme
keräämään  näyttämön  omaisuutta,  löytyisikö  vanhaa  50-luvulta  ja  ajalta  ennen sotia.  Sitä
löydettiin aika paljon. Saatiin ihmisiltä kodeista näytelmäkirjoja.  Loppujen lopuksi Korson
Työväen  Näyttämön  kirjasto  sisältää  noin  350  eri  näytelmää.  Ne  ovat  onneksi  tänä
päivänäkin  tallessa,  kun ne  eivät  olleet  palon  aikana  työväentalolla.  Työväen  Näyttämön
arkisto  oli  poissa  sieltä  torniosasta,  kun  tornihuoneita  remontoitiin.  Ne  oli  varastoitu
Metsotornin kellaritilaan ja säilyivät. Jonkin verran iltamajulisteita on säilynyt.  Mikäli oikein
muistan, niin ensimmäinen iltamajuliste, missä näyttämö mainitaan, on vuodelta 1928. Siitä
eteenpäin niitä löytyy vuosittain. Niitä on aika paljon ja jonkin verran niitä on arkistossakin,
mutta valitettavasti Työväen Arkistossa on sellainen tilanne, että julisteita ei ole järjestetty.
Tämän  vuoksi  niitä  on  sieltä  vaikea  löytää,  vaikka  muutamia  on  siellä.  Jos  miettii,
minkälaisia  näytelmiä  on  ollut,  kuinka  pitkiä  ne  ovat  olleet,  niin  on  kolmen  näytöksen
näytelmiä ollut aika paljon. Lyhytnäytelmiä on aika helppo tehdä. Sodan jälkeen näyttämö
toimi vahvimmillaan 40-luvulla ja 50-luvulla. Tiedän senkin, että 40-luvulla sodan jälkeen
kävi  niinkin,  että  näyttämöstä  osa  porukkaa  lähti.  Tuli  niin  sanottu  SNS:n  näyttämö  eli
Suomi-Neuvostoliitto Seuran näyttämö ja VPK:lla toimi oma näyttämönsä. Muutamia VPK:n
näytelmäkirjoja  on  myös  Työväen  Näyttämöllä.   Myös  Korson  Vedolla  oli  oma
näytelmäkerhonsa parhaimpaan aikaan. 

Työväen  Näyttämö kulki  aika  paljon,  puhuttiin  turneesta  eli  kiertueesta  ja  käytiin
vierailulla.  Paikkoina  olivat  Keravan  työväentalo,  Tapanilan  työväentalo,  Nurmijärven
Palojoen  työväentalo,  Nurmijärven  Kirkonkylän  työväentalo  ja  Rajamäen  työväentalo.
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Turneella esitettiin ainakin sellaisia näytelmiä kuin Peräkylän profeetta, kolmenäytöksinen
näytelmä, ja Hotelli Humina, myös kolmenäytöksinen näytelmä, siis aika isoja näytelmiä on
ollut. Myös Korsossa näyteltiin täysille saleille, mitä se sitten tarkoittaneekaan. Se saattaa
olla 40 ihmisestä 100 ihmiseen. Työväentalollehan mahtui aika hyvin porukkaa. Näytelmän
jälkeen oli yleensä tanssia. Palokunnan talollakaan vierailu ei ollut harvinaista. Sielläkin on
ollut muutamia näytelmiä. Pääsääntöisesti esitykset olivat työväentalolla aina vuoteen 1965
asti. 

Tällä uudella näyttämöllä, missä minäkin olin mukana, näytelmiä valmistui vuosittain
pari.  Esittäminen meni sellaiseksi että parhaita näytelmiä näyteltiin neljätoista kertaa,  taisi
olla Veikkausvoitto. Sitä myytiin aina sinne, missä me kävimme esiintymässä, esim. Sipoon
kunnantalolla,  Kirjan talolla  Helsingissä, Tikkurilassa Peltolan koulussa ja Hiekkaharjussa
Leinikkitie  33:ssa ja  monessa  muussa  paikassa.  Korson työväentalossa  sitä  esitettiin  viisi
kertaa.

 Jossakin vaiheessa, kun oli paljon näyttelijöitä ja suosiota, ajateltiin, että perustetaan
lapsiteatteri. Sitten tuli ohjaajaksi Onni Riipinen.  Hän valitsi näyttelemään halukkaita lapsia.
En ole koskaan nähnyt tilannetta, että työväentalon edessä oli pitkä jono, toista sataa lasta
pyrkimässä  Korson  Työväen  Näyttämön  lapsinäyttämöön.  Heitä  varmaan  kolme-
neljäkymmentä  otettiin.  Ensimmäinen  näytelmä  oli  “Joulutähden  jumala”  Maria  Jotunin
tekemä näytelmä. Sitäkin näytettiin varmaan viisi kuusi kertaa. Jotkin ammattiosastot ostivat
sen  pikkujouluihinsa.  Lapset  olivat  innokkaita  ja  kasvoivat  kaiken  aikaa  sen  mukana.
Seuraava oli “Hammaspeikko”. Sitten tapahtui ikävä asia. Tuli kinaa pianosta yhdistyksen
johtokunnan  kanssa.  Näyttämöjaosto  ei  olisi  saanut  ostaa  pianoa.  Siitä  Onni  hieman
loukkaantui  ja  erosi.  Lapsiteatteri  repsahti  siihen,  kun  Onni  lähti.  Kirsti  Saarinen tuli
ohjaajaksi,  mutta  hän kykeni  yhden näytelmän viemään.  Sitten  oli  lapsille  sanottava,  että
tämä loppui siihen. Lapset olisivat halunneet olla mukana. 

Tietysti siihen olisi tullut se vaihe, että lapset määrätyn iän saavutettuaan eivät enää
olisi kiinnostuneet. Kun jälkeenpäin asiaa ajattelee, niin siitä porukasta kaksi lasta on löytänyt
tiensä  teatteriin,  jopa  ihan  ammattiin  asti.  Kun  nimiä  katselee,  niin  teatterikouluun  on
muutama hakeutunut.

Työväen  teatteri  jäi  henkiin,  vaikka  lapsiteatteri  sammui.  Näytelmiä  syntyi.
Työväentalon  palokaan  ei  sammuttanut  Työväen  Näyttämöä.   Työväen  Näyttämö  ryhtyi
innokkaasti  muiden  korsolaisten  harrastajaryhmien  kanssa  luomaan  Korsotaloa.  Niistä  7
järjestöstä,  jotka  sitä  loivat,  Työväen  Näyttämö  on  yksi  osakas  Korsotalossa  vielä  tänä
päivänäkin.  Työväen  Näyttämön  arkisto  ja  rekvisiittatilat  sekä  varasto  ovat  Korsotalossa
edelleenkin. Vaikka Näyttämöä ei enää ole, niin Näyttämöllä on Korso-talon toimikunnassa
jäsenpaikka eli se vaikuttaa vahvasti toimikunnan päätöksenteossa. 

Korson  Työväen  Näyttämö  oli  Vantaan  vanhin  toiminnassa  oleva  näyttämö.
Työväentalon palossa kävi niin, että meni näyttämön aika mittava pukuvarasto. Sitä oli sotien
jälkeiseltä ajalta lähtien kasattu. Jos jotakin kalustoluetteloa katsoo, niin pukuvarastossa oli
toista  tuhatta  pukua  ja  peruukkeja  sekä  kaikenlaista  muuta  näyttämötoiminnan  välinettä
vaikka kuinka paljon. Uskaltaa arvioida, että vanhassa rahassa sen arvo oli parisataa tuhatta.
Vakuutuksestahan  ei  saanut  mitään  korvausta,  koska  vakuutus  ei  kattanut  niitä.  Osa
materiaalista oli saatu lahjoituksena jäseniltä ja teatterilta sekä monesta muusta paikasta, kun
oli oltu mukana perustamassa Vantaan harrastajateatteripäiviä aikoinaan sekä Vantaa-päiviä
nostamassa ylös porukalla muiden teattereiden kanssa. 

Korson lapsiteatteri
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Korsoon  perustetaan  lapsiteatteri  Korson  Työväen  Näyttämön  yhteyteen,  sanottiin
paikallisessa  lehdessä  olleessa  pienessä  buffissa.   ”Lapsiteatterin  perustaminen  on  ollut
minun  ’kuningasajatukseni’”  kertoi  ajatuksen  ”isä”  Onni  Riipinen lehdelle.  Vanhempia
ihmisiä ohjatessaan Onnille tuli mieleen, että lapset tahdotaan unohtaa joka paikassa. Niin
hän katsoi tarpeelliseksi perustaa lapsiteatteri, jossa lapset näyttelevät lapsille. Lapsiteatterin
perustamisesta  tehtiin  päätös  Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  näyttämöjaoston
kokouksessa Korson työväentalossa 5.1.1986. Lapsiteatterin perustamisella oli tammikuussa
1986  sikäli  kiire,  sillä  Korson  seurakunta  oli  tilannut  lapsinäytelmän,  jonka  ensi-ilta  oli
suunniteltu  maaliskuuksi  ja  paikaksi  Mikkolan  koulu.  Ajatuksesta  tuli  pian  totta.  42
näyttelemisestä innostunutta 8-13-vuotiasta lasta ilmoittautui ja niin näyttelijäkaarti oli saatu
ja  lastenteatteri  voitiin  perustaa.  (Vantaan  Seutu  14.1.  ja  19.1.1986,  Näyttämön  arkisto,
pöytäkirja.) 

Ajatusta lastennäytelmän syntymisestä ja lapsiteatterin perustamisesta lähdettiin sitä
toteuttamaan Onni Riipisen (haastattelu 2004) mukaan siten, että 16.1.1986 oli halukkaille
ensimmäinen tilaisuus  ilmoittautua,  tuli  6  tyttöä.  ”Sitten  20.1.1986 tein  käynnin  Työväen
Näyttämöiden Liitossa Helsingissä. Etsin sieltä sopivia näytelmiä lapsille ja vähän katselin ja
yritin  työstää.  26.1.1986  oli  sitten  virallinen  ilmoittautumistilaisuus  Lasten  Näyttämöön.
Silloin  ilmoittautui  peräti  30  lasta.  Sitten  36  kirjattiin  jäseniksi  ja  31.1.1986  oli  Kirsti
Saarinen niminen  rouva  siinä  mukana.  Me  testasimme  nämä  lapset,  heitä  oli  silloin  36
työväentalon  salissa  odottamassa.  Me  olimme  siellä  keittiön  puolella.  Annoimme  jonkin
vihon  lapsille  ja  yksitellen  otettiin  sisään  ja  sanottiin,  luepas  tuosta  tuo.  Siinä  sitten
kuuntelimme pienen pätkän ja siinä kyllä heti tuli esiin, että osaako tämä lapsi eläytyä siihen
tekstiinsä ja millä tavalla.  Teimme omat merkintämme. Käytiin nämä kaikki 36 lasta lävitse.
Siinä samassa me teimme sitten tämän selväksi, ketkä ovat näissä rooliosissa, mutta se tehtiin
myös selväksi, että kaikille riittää työtä siinä näytelmässä, ketään ei jätetä sivuun. Näin se
homma saatiin käyntiin silloin samana iltana.”

Ensimmäinen  näytelmäkappale  oli  Ritva  Eskolan  kirjoittama  Peikon  ja  Kertun
hammasretki. Näytelmän ohjasi Onni Riipinen apunaan Kiti Saarinen. Näytelmän teema oli,
että  karkki  ei  ole terveellistä  hampaille.  Rooliharjoituksia oli  noin kerran viikossa,  joskus
useamminkin,  lisäksi  tulivat  joukkokohtauksien  harjoittelut.  Näytelmään  tehtiin  osittain
kaksoismiehitys. Näytelmän osajako ja miehitys oli seuraava: Peikko Nina Lindroth ja Nina
Hyvärinen;  Kerttu  Heli  Lötjönen ja  Marika  Planting;  Hammas  Pilvi  Soininen ja  Mirva
Saarinen;  Harja  Riikka  Riipinen;  Apuharja  Sanna  Kinni;  Työnjohtaja  Simo  Heiskanen;
Lammas Sonja Kallio; Pensaat Ritva Kvist, Liisa Anttila, Tanja Lindberg; Apuhammas Nana
Hellström; Harjoja Mervi Ikävalko, Sanna Jääskeläinen; Lampaita Katja Piippo, Riitta-Liisa
Timonen,  Kati  Laaksonen,  Johanna  Laaksonen,  Riitta  Kivelä,  Jonna  Salonen;  Koneita
Katarina  Jokela,  Savanna  Jokela,  Noora  Järvinen,  Raita-mauri  Kulosakara,  Minttu
Matikainen, Tuula Viita-aho; Näytelmän esittelijät Minna Ailio ja Aki Niiranen sekä Titta
Heikkinen ja Tino Heikkinen; Musiikki-hanuri Tiina Kolehmainen, Ritva Kvist.  

Onni  kertoi  ”suojattiensa”  mukautuneen  hyvin  teatterissa  vaadittavaan  kuriin  ja
ymmärtävän,  kuinka  tärkeää  on  hoitaa  oma  tehtävänsä  tunnontarkasti  ja  vastuullisesti.
Näytelmään tarvittavat esityspuvut ja muut näyttämötarvikkeet hankittiin halvalla. Kaupasta
ostettiin  kangasta,  valmistettiin  siitä  11  pukua,  hankittiin  paitoja  ja  sukkahousuja.  Kaikki
nämä saatiin ostetuksi ja teetetyksi erittäin halvalla. Näytelmän ensi-ilta oli 10.4.1986 Korson
työväentalossa  ja  toinen  esitys  jo  12.4.1986  Korson  seurakuntasalissa.  Esitys  sai  yleisön
joukossa erittäin hyvän vastaanoton. Kenraaliharjoituksessakin oli 75 maksanutta katsojaa.
Sen  jälkeen  näytelmää  esitettiin  useassa  paikassa  maksua  vastaan.  Sillä  voitiin  rahoittaa
lapsiteatterin  toimintaa.  Näytelmä  esitettiin  tilattuna  Raittiusseura  Korson  Säteen
järjestämässä  tilaisuudessa  ja  ilmaiseksi  Vanhusten  Kotiavun  tilaisuudessa  Mikkolan
koululle.  Peikon ja Kertun hammasretkeä  esitettiin  kaikkiaan neljä kertaa.  Sitten pidettiin
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kesäaika ja 14.8.1986 syyskauden avaus. (Riipinen, Onni 2004 haastattelu,  Vantaan Seutu
17.4.1986, Näyttämön arkisto.)

Näytelmän  esittämiseen  liittyvänä  erikoisena  tapauksena  Onni  kertoi  seuraavan:
”Korson seurakunta, nuorisopastori Airaksinen, soitti minulle ja kysyi,  voisivatko he tilata
tämän esityksen. Hän kysyi, tulisivatko he sinne työväentalolle, mielellään, sanoin, koska ei
tämänkään  kauempana  olla,  sen  kun  tulette  vaan.  Hän  toi  sitten  lapset  sieltä.  Ja  yllätys,
yllätys. Sen kerran kun minä näin tämän nuorisopastorin, hän kysyi minulta, tiedätkö Onni
mitä seuraamuksia oli siitä, kun hän toi lapset sinne työväentalolle. Minä sanoin, että voin
pikkusen aavistaa.  Minä  tiedän ja  tunnen tämän  Perttulan,  joka  oli  kirkkoherrana  silloin.
Nuorisopastori  sanoi,  että  Perttula haukkui  hänet  pystyyn,  että  kuinka Sinä  kehtaat  viedä
seurakunnan  nimissä  lapset  työväentalolle.  Hän  oli  sitten  sanonut  Perttulalle,  ettei  siellä
opetettu mitään pahaa. Siellä oli erittäin hyvä lapsille sopiva näytelmä. Tämmöistä oli vielä
siihen aikaan vuonna 1986.” 

Näytelmäkirjailijain Liitosta ja Työväen Näyttämöiden Liitosta etsittiin lapsiteatterille
seuraava näytelmä. Se oli Kansallisteatterin näyttelijän Rauha Rentolan sekä Saara ja Maija
Rentolan kirjoittama ja säveltämä näytelmä Joulutähden Jumalatar. Joulu oli lähestymässä ja
se oli lapsille esitettävä sopiva joulunäytelmä. Onni Riipinen sovitti sen. Näytelmän harjoitus
ja roolien jako aloitettiin elokuussa. 1986. 

 Sitten aloitettiin Joulutähden lukuharjoitus. Lukuharjoituksia oli tiuhaan tahtiin aina
lokakuulle. Sitten siihen lisättiin lauluharjoitukset, joissa yksinomaan laulettiin näytelmässä
olevia lauluja. Joulutähden Jumalattaressa ohjaajina olivat Onni Riipinen ja Kiti Saarinen,
säestyksestä  vastasi  Sonja  Kallio,  kertoja  oli  Riitta  Kivelä ja  kuiskaaja  Päivi  Tolvanen.
Näyttelijöinä olivat: Sanna Jääskeläinen, Ritva Kvist, Minttu Saarinen, Jonna Salonen, Pilvi
Soininen, Nina Hyvärinen, Liisa Antila, Katja Parikka, Ritva Kvist, Nina Lindroth, Ritva-
Liisa Timonen, Heli Lötjönen, Hanne Turunen, Tiina Kolehmainen, Elisa Mäntylä ja Kati
Laaksonen.

Joulukuun alussa eli  4.12.1986 oli  kenraaliharjoitus  Korson työväentalossa.  Siihen
myytiin  lippuja ja  yleisöä  oli  50 henkilöä.  Näytelmän ensiesitys  oli  7.12.1986 Jokivarren
koululla.  Nikinmäen  omakotiyhdistys  tilasi  näytelmäesityksen.  Yleisöä  oli  läsnä  150
henkilöä.  Sitten  oli  vuorossa  Nuorten  Kotkien  Aluejärjestön  tilaama  esitys  Korson
työväentalolla.  Seuraavana  oli  vuorossa  Kunnallistyöntekijöiden  Virkamiesjärjestö  545
Hiekkaharjussa  tilaama  esitys.  Myös  Rautatieläisten  Liiton  osasto  51  tilasi  näytelmän
Helsinkiin  jouluunsa  esiintymään.  Joulutähden  Jumalattaren  esityksiä  oli  yhteensä  kuusi.
Kaikista  näistä  tilauksista  lapsiteatteri  peri  maksun.  Näiden  jälkeen  niin  näyttämö  kuin
lapsiteatterikin piti yhteisen pikkujoulun työväentalolla. (Riipinen, Onni 2004 haastattelu.)

Lapset  olivat  esiintymässä  Joulutähden  jumalattaren  kanssa  myös  Havukosken
auditoriossa,  missä  olivat  Työväen  Näyttämöpäivät.  Näytös  sai  hyvät  arvostelut
ammattituomaristolta.  Mukana  oli  tyttöjä,  joista  toinen  soitti  haitaria  ja  toinen  pianoa,
täydentämässä esitystä. Siellä esitettiin ”Melkeinpä oli kantaesityksenä tämä Vantaan laulu.
Minun lapseni, sanon minun lapseni, koska ne olivat minun lapsia, esittivät sen ja yksi näistä
lapsista säesti pianolla sen. Se oli upea tilaisuus”, sanoi Onni Riipinen (2004 haastattelu). 

Iltamissa  Korson  työväentalossa  30.11.1987  Korson  Lapsiteatteri  esitti  Lauri
Larssonin kirjoittaman näytelmän Joulupukki ja marsilaiset. Sen ohjasivat Merja Asplund ja
Kirsti Saarinen. Sen esiintyjät olivat Nina Lindroth, Riitta Kivelä, Ritva Kvist, Liisa Antila,
Nina  Ahtiainen,  Nina  Kyrklund,  Tanja  Rissanen,  Mirva  Saarinen,  Päivi  Toivanen,  Sanna
Salonen, Sanna Jääskeläinen ja Heidi Paasonen. 

Lapsiteatterin  toiminta  päättyi  vuonna  1988  viimeiseksi  esitettyyn  Joulupukki  ja
marsilaiset –näytelmään ja sen kolmeen esitykseen. Katsojia näytelmissä oli 111, 131 ja 190
henkilöä. (Näyttämön arkisto.)
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Tapahtui Korsossa

Mieleenpainuva kommentti
Muistan  hyvin  tarkkaan  sen,  -  kertoi  Visa  Tammi  -  kun olin  Korson Elannon  ja

Kulomäen Elannon yhteisen jäsentoimikunnan puheenjohtaja 90-luvulla ja esittelin jotakin
asiaa ja sanoin, ettei tämä oikein näin mene. Jäsentoimikunnassa oli vähän vanhempi rouva
henkilöstön  edustajana,  ja  hän  oli  ollut  Metsolan  myymälänhoitajana.  Hän totesi,  “kuule
Tammen poika, kyllä minä muistan, kun tulit Metsolan Elantoon saappaat väärin päin jalassa,
maitopullo kädessä, räkä poskella, tippa silmässä ja liian vähän rahaa ja maitoa piti saada.
Kyllä muistan, älä Sinä selitä näitä asioita, otapa tässä oppia taas”. Silloin mä muistin, että
saattoi olla sellainenkin hetki joskus, että kun Elantoon meni kauhealla kiireellä ja kun ei
kuunnellut,  mitä  äiti  sanoi,  niin  ei  tullut  edes  otetuksi  rahaa  mukaan.   Kun  vanhat
myymälänhoitajat kasvattivat meitä, niin meistä tuli Elannon asiakkaita. Kyllä he ymmärsivät
meitä. Seuraavana päivänä äiti toi rahan, millä maito maksettiin.

***

Koulupoikien toilauksia
Asemalla  oli  asemapäällikkö,  jota sanottiin  päivystäväksi  upseeriksi.  Kun Korsoon

tulivat  rautatielle  ensimmäiset  varoituslaitteet,  taisivat  olla  puomitkin,  ja  kun  pisti
potkukelkan raiteille, rupesivat hälytyskellot soimaan ja puomit laskeutumaan alas. Kun sitä
muutaman kerran teki, niin asemapäällikkö tuli aseman ovelta ja lähti ajamaan meitä poikia
takaa. Ainoa paikka, mihin pääsi piiloon, oli Elannon myymälänhoitajan lasinleikkauspöytä
”punatiili-Elannon” kellarissa. Hänhän ei ikinä paljastanut meitä poikia. Hänellä oli tapana
ymmärtää meitä lapsia, kun kävimme koulua Korson koulussa. Hän teki meistä pikku hiljaa
Elannon asiakkaita.

***

Korson  Eläkkeensaajat 2000-luvun vaihteessa
Kirjoittanut Aarno Peltola

Eläkeläisjärjestön  piirre  on  melkoinen  vaihtuvuus  sen  jäsenistössä.  Jokainen
ikäännymme vuorollamme. Erityisesti tämän huomaa eri ikäluokkien vaihtumisessa. Ihmisten
tavat ja harrasteet muuttuvat

Korson  Eläkkeensaajat  jatkoi  entiseen  tapaan  pitkään.  Laulukuorot  harrastivat  ja
esiintyivät. Tanssijat harjoittelivat ja myös esiintyivät paljon muuallakin kuin Korsossa. He
harjoittelivat  yhä  uusia  tansseja  ohjaajakursseilla.  Syntyi  uusi  ryhmä,  Senioritanssi,
perinteisen kansantanssin rinnalle.  Niinpä kaksi tanssiryhmää harjoitteli,  molemmat kerran
viikossa. Ikääntyminen alkoi näkyä ensin laulajissa. Korsotalon muuton aikoihin tuo vanha
lauluryhmä hajosi.

Tanssijat jatkoivat vielä pitkään, vaikka ikääntymisen selvät oireet olivat heilläkin.
Uusia  harrastajia  yritettiin  houkutella  mukaan  siinä  kuitenkaan  onnistumatta.  Syyskauden
alussa 2004 tanssiryhmä ei enää jatkanut.

Korso kasvaa ja muuttuu

Puheenjohtajakauteni  alettua 1998 Korso oli  paikkakuntana murroskautensa alussa.
Sen keskustan saneeraus oli suunnitteilla. Minut kutsuttiin suunnitelmia valmistelevaan ”Nyt
on Korson vuoro” -kokoukseen, jossa oli paljon järjestöjen edustajia. Siellä todettiin Jouko
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Koskisen suulla, että suunnitteilla oleva Korsokeskus ei riitä, vaan tarvitaan vielä Korsotalon
kaltaista tilaa.

Kaupunginjohtaja  Erkki  Rantalan ratkaisuvallalla  tuo  Korsontie  14  entinen
liikekiinteistö  lunastettiin  Arsenal-pankilta  Vantaan  kaupungin  omistukseen.  Yhtenä
Korsotalotoimikunnan käyttösopimuksen osallisena Korson Eläkkeensaajat osallistui suureen
kunnostustyöhön, jota kovasti rappiolla olevan vanha liikekiinteistö vaati.

2002 loppuvuodesta muutto osoitteeseen Korsontie 14 toteutui. Yhdistys oli toiminut
pienehkön  ajan  Metsotornin  tiloissa,  minkä  Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistys  oli
toverillisesti asettanut käyttöömme. Korsontie 14 kiinteistön ristimme yhteisesti Korsotaloksi.
Kiinnitimme nuo vanhassa kiinteistössä olleet nimikyltitkin seinään. Pitkään unohduksissa
ollut talo heräsi eloon alettuamme toiminta siellä.

Yksissä  tuumin  Korsotalotoimikunnan  kanssa  olemme  varustaneet  talon
käyttökuntoon  keittiö-  ja  äänentoistolaitteineen.  Toimipaikasta  tuli  sellainen  kuin
halusimmekin,  helppo  pitää  puhtaana  ja  toimia.  Kaikki  tuo  työ  vaati  meiltä  suuret
ponnistukset. Ne näyttivät silti kannattavan, saimmehan mukavan toimipisteen.

Toimittuamme  siellä  kaksi  vuotta,  muuttui  Vantaan  kaupungin  suhtautuminen
eläkeläisjärjestöjen  toimintaan  penseämmäksi,  kaupunginvaltuusto  2001–2004  suorastaan
vihamieliseksi. Se jätti 2005 talousarviosta eläkeläisyhdistysten toiminta-avustusmäärärahat
pois.  Vapaa-ajanlautakunta  ilmoitti  sanovansa  irti  käyttösopimuksen  Korsotalosta.
Kaupunginhallitus löi viimeisen sinetin pöytään SDP:n Matti Virtasen nuijankopautuksella ja
vahvisti tuon päätöksen.

Vallan  ikävissä  merkeissä  olemme  nyt  alkamassa  vuoden  2005  toimintaa.  Entiset
tukijamme ovat kylmästi hylänneet meidät. Saamme vastaanottaa kaupungin tylyjä kirjelmiä,
jotka ovat SDP:n tunnettujen jäsenten allekirjoittamia. Ainoaksi tukijaksi ilmoittautunut on
ollut Korson seurakunnan kirkkoherra Kari-Pekka Kinnunen. Hän on varauksetta ilmoittanut
auttavansa, jos joudumme pulaan toimitilan suhteen.

Vireätä eläkeläistoimintaa

Korson Eläkkeensaajien toiminnan sisältörunkona on ollut pitää kerhokokoontuminen
kerran  viikossa.  Kerhopäivät  ovat  sisältäneet  monenlaista  ajankuluksi  luonnehdittavaa
ohjelmaa,  jota  kerhon jäsenet  ovat  esittäneet.  Asiaohjelmaa on ollut  myös  paljon.  Niiden
tematiikka on vaihdellut runsaasti kutsuttujen vierailijoiden mukaan. Terveys,  turvallisuus,
liikenne,  uskonto,  matkailu,  ajanvietto,  kunta-  ja  eläkeläispolitiikka  ja eräät  tuote-esittelyt
ovat olleet suosittuja aiheita.

Kerho-  ja  kokouspäivänä  on aina  nautittuyhteisestä  kahvihetkestä,  josta  on  peritty
erillinen  kahviraha.  Kokouspäivänä  myydään  vaihtoehtoisesti  arpalippuja  ja  pidetään
arpajaiset. Nämä kaksi tulolähdettä ovatkin olleet tärkeimmät yhdistyksen taloudessa. Uuden
Korsotalon  hyvät  keittiölaitteet  ovat  mahdollistaneet  edullisten  leipomopuolivalmisteiden
hyödyntämisen.

Edellä  kerrottu  onnistuu  vain,  jos  asialla  on  osaavia  ja  auliita  toimijoita.
Naisjäsenemme ovat tehneet  paljon yhdistyksen hyväksi.  He ovat talkoilleet  myös kerhon
ulkopuolella kartuttamalla yhdistyksen kassaa.

Matkailua ja retkeilyä

Matkailun  monet  mahdollisuudet  ovat  temmanneet  myös  meidät  korsolaiset
mukaansa.  Olemme  tehneet  kotimaan  bussimatkoja,  joitakin  pienimuotoisesti  päivän
kestäviä,  toisinaan  hotellimatkoja  yöpymisineen.  Melko  perinteiseksi  on  tullut  kesäinen
viikon  lomaretki  Virroille  EKL:n  Rajaniemen  loma-  ja  kurssikeskukseen.  Myös  olemme
käyneet  vastaavalla  lomaretkellä  EKL:n  toisessa,  Keitelerannan  lomapaikassa.  Näillä
tapahtumilla on oma liiton järjestämä ohjelmansa.
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Kylpylämatkat  Eestin  sanatorium-laitoksiin  ovat  suhteellisen  edullisuutensa  vuoksi
myös korsolaisten suosiossa. Olemme käyneet Pärnun ja Haapsalun kylpylöissä sekä myös
Saarenmaalla.  Itäisessä  Eestissä  kävimme  Pyhäjärven  kylpylässä  Otepäässä.  Toilan
kylpylässä,  joka  sijaitsee  Suomenlahden  etelärannan  korkean rantatöyrään  luona,  olemme
käyneet  kaksi  kertaa.  Nämä  viikon  kestävät  matkat  ovat  olleet,  paitsi  rentouttavia,  myös
matkailullisesti  avartavia.  Olemmehan  käyneet  niiden  ohella  monissa  turismin  kannalta
kiinnostavissa paikoissa.

Heinäkuussa olemme tehneet piknik-retken Länsi-Vantaalla olevalle Pikku-Bulldersin
mökille.  Kävimme  usein  EKL:n  Uudenmaan  Piirin  järjestämillä  kirkkopäivillä.  Korson
seurakunta  myönsi  tukea  niiden  bussikustannuksiin.  Kirkkopäivien  paisuttua  osanotoltaan
olemme  korvanneet  ne  järjestämällä  oman  retken  Holmaan,  Vantaan  seurakuntayhtymän
leiri-  ja  kurssipaikkaan.  Syksyisin  järjestetty  retki  on  toteutettu  yhteistyössä  Korson
seurakunnan kanssa sisältäen myös kirkollista  ohjelmaa.

Teatteriretket ovat kiinnostaneet aina. Kotimaassa olemme käyneet Helsingin, Turun,
Tampereen,  Kotkan  ja  Keravan  teatterilaitoksissa.  viime  aikoina  olemme  käyneet  myös
Tallinnassa.

Näillä yhteisillä matkoilla ja retkillä on ollut suuri merkitys jäsentemme viihtyvyyden
kannalta. Niillä tutustumme lähemmin toisiimme. Tutussa joukossa tehty retki on muutenkin
nautittavampi.  Ymmärrettävästi  jokainen itse  kustantaa oman retkensä.  Olemme kuitenkin
pystyneet  järjestämään  luomiemme  suhteiden  avulla  edullisia  matkoja  ryhmillemme.
Yhdistys on osallistunut myös joihinkin kustannuksiin.

Toimijat ja jäsenistö

Korson  Eläkkeensaajat  on  hyväksytty  yhdistysrekisteriin  Eläkkeensaajien
Keskusliiton  EKL:n  mallisäännöin.  Niiden  mukaisesti  pidämme  aina  marraskuussa
syyskokouksen, jossa valitaan yhdistyksen puheenjohtaja ja kahdeksan johtokunnan jäsentä ja
tilintarkastajat  sekä  hyväksytään  toiminta-  ja  taloussuunnitelmat.  Kevätkokouksessa
vastaavasti hyväksytään tilit ja toimintakertomus.

Tanssipiirejä ovat ohjanneet Oiva Jeskanen, myös monivuotinen varapuheenjohtaja.
Hän vastasi kansantanssien ohjauksesta vaimonsa Annikki Jeskasen kanssa.

Senioritanssia ohjasivat alkuun sen  hyvät taitajat aviopari Jorma ja Helmi Kukkonen.
Heidän siirryttyään muualle työtä jatkoivat Olli ja Kaarina Numminen.

Monivuotisena rahastonhoitajana toimi Margit Hjelm. Hänen jälkeensä tehtävään on
ryhtynyt Kauko Penttonen.

Seija Pylvänäinen on niin ikään toiminut ansiokkaasti monivuotisena sihteerinä.
Matkavastaavana on toiminut Margaretha Peltola.
Kerhoemäntinä ovat toimineet  Helmi Lehtonen monivuotisena puurtajana ja Vieno

Hauta-aho vuoden ajan.
Erityismaininnan  ansaitsee  Meri  Haavikkoaho,  joka  on  kehittänyt  tehtävää  ja

vastuullisena kerhoemäntänä hoitanut asioita yhdistykselle erityisesti tuottavalla tavalla.
Kerhovetäjinä  ovat  toimineet  Anja Kähkönen ja  Vieno Korpela.  Heidän jälkeensä

tehtävästä on huolehtinut Margit Hjelm.
Jäsenistön määrä on enimmäkseen ollut 140 jäsenen paikkeilla. Lähdettäessä nyt 

kaudelle 2005 on jäsenmäärä yli 150. Arvioisin yhdistyksemme olevan eräänlaisessa 
suvantovaiheessa. Uudet ikäluokat tulevat mukaan. Heistä monet ovat viettäneet aikaansa 
katsomalla televisiota. He kuitenkin haluavat ikäistensä tapaamista ja tulevat siinä 
tarkoituksessa mukaan. Meillä onkin edessä haaste pystyä toimimaan uuden jäsenistön 
toivomalla tavalla. Ryhtykäämme siihen puuhaan.
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Talouslaman varjossa yhteiskunnallista arvokeskustelua

Lama ja sen seurauksia

Vuosi 1992 oli Suomen itsenäisyyden 75. vuosi. Aikaisempina vuosina työnantajien
vaatimuksesta viikonlopun yhteyteen siirretyt  helatorstai ja loppiainen palautettiin entiselle
paikalle. Eurooppaan syntyivät Slovenian ja Kroatian valtiot ja Jugoslavian liittovaltio hajosi.
Alkoi pankkikriisi. Asiakkaat olivat jättäneet kolmen kuukauden ajan hoitamatta luottojaan,
joten vuoden 1991 lopussa oli pankeilla järjestämättömiä lainoja 46,5 mrd. markkaa. Summa
oli  11  %  pankkien  koko  lainakannasta.  Säästöpankkien  Keskus-Osake–Pankki  ajautui
vaikeuksiin. Markan kellutus toi kurssitappiota valuuttalainoissa. Sen tappiot 1991 olivat yli
7 mrd.  markkaa.  Suomen Pankki joutui sitä tukemaan.  Skopin omaisuutta  alettiin  myydä.
Marraskuussa  myytiin  STS-pankki  KOP:lle  talousvaikeuksien  takia.  Tammikuussa  oli
työttömyysaste  13,5  %  ja  työttömiä  337.000.  Luku  kasvoi  nopeasti,  heinäkuun  lopussa
työttömien  määrä  oli  389 000  ja  työttömyysaste  15,1  %.  Loppuvuodesta  työmarkkinoilla
tulopoliittisten  neuvottelujen  aikana,  hallituksen  asettauduttua  voimakkaasti  tukemaan
työnantajapuolta,  ajauduttiin  melkein  yleislakkoon,  mutta  hallitus  perääntyi  ja  hyväksyi
tulosovun,  minkä  ay-liike  tarjosi.   Toukokuussa  työmarkkinajärjestöt  ja  hallitus  pääsivät
sopuun vuoden 1992 lomarahajärjestelyistä. Työnantajan ja työntekijöiden yhteispäätöksellä
kunnat  ja  valtion  virastot  saattoivat  maksaa  lomarahoja  useammassa  erässä  tai  vaihtaa
vapaaseen.  Palkansaajat  joutuivat  opposition  kanssa  puolustamaan  perusturvaa,  jota
Keskustapuolueen puheenjohtajan Ahon johdolla porvarillinen hallitus oli   romuttamassa ja
purkamassa.  Hallitus  joutui  perumaan  lomautettujen  työttömyyspäivärahojen  leikkauksen.
Ahon  hallitus  jätti  maaliskuussa  SDP:n  tukemana  jäsenhakemuksen  Euroopan  Yhteisöön
Brysseliin. Työväenyhdistys oli jo aikaisemmin ilmoittanut liittymistä puolustavan kantansa.
Suomi valitsi EU-suurlähettilääksi puoluesihteeri Erkki Liikasen. Koska Keskustan oli vaikea
hyväksyä  EU:hun  liittymistä,  oli  se  valinnut  neuvottelijakseen  MTK:n  puheenjohtajan,
maatalousministeri Heikki Haaviston, jonka tärkeimpänä avustajana oli Esa Härmälä, tuleva
MTK:n  puheenjohtaja.   Maatalouskysymysten  vuoksi  neuvottelu  kesti  niin,  että  ne  vasta
vuonna 1994 saatiin päätökseen. EU:n tavoitteena oli kehittyä eri valtioista muodostuvaksi
tiiviiksi  poliittiseksi  liitoksi.  Alkaneen taloudellisen  laman  aikana  työttömyys  lisääntyi  ja
kansalaisten tyytymättömyys valtiollisia päätöksiä vastaan lisääntyi. Sen syytä kohdistettiin
keskusteluissa melko usein EU-jäsenyyden kontolle.

Kunnallisvaaleissa tavoitteita

Kunnallisvaaleissa 1992 SDP:n kannatus oli 27,1 %. Jos se olisi ollut muutettavissa
eduskuntavaaleihin, olisi SDP saanut 64 kansanedustajaa. Keskustapuolueen kannatus putosi
19,2 %:tiin.  Työväenyhdistys  teki  vaalityösuunnitelman kunnallisvaaleja  varten.  Vaalitupa
tuotiin Korson keskustaan ja pidettiin auki kolme viikkoa, jonka aikana useiden ehdokkaiden
oli  oltava  aktiivisesti  paikalla  keskustelemassa  kuntalaisten  kanssa  ja  jakamassa
vaalimateriaalia ja yhdistyksen lehteä sekä Demaria.  Eespäin lehti ilmestyi vaalien alla kaksi
kertaa.  Kahvitarjoilua  järjestettiin  asemalla  aamujunille  menijöille  ruusutunnusten  alla  ja
jaettiin  Demaria.  Toritapahtumassa  Korson  torilla  myytiin  tuotteita  ruusuvarjojen  alta  ja
ehdokkaat  olivat  myyjinä.  Järjestettiin  perinteiset  työväeniltamat.  Maakuntajuhlat,  jotka
pidettiin  Tikkurilassa,  käynnistivät  korsolaisten  vaalityön.  Kunnallispoliittisina  tavoitteina
tuotiin  esiin  seuraavia:  Vantaa  on  pidettävä  hyvänä  palvelukuntana,  terveydenhoitoa
kehitettävä edelleen,  Vantaa keskuksia kehitettävä tasapuolisesti,  asuntotuotanto turvattava
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vuokra-  ja  omistusasuntojen  osalta,  lastenhoito  turvattava,  vanhustenhuollossa
mahdollisimman usealle on taattava mahdollisuus asua omassa asunnossaan. 

Vaalitoiminnan ennakkokoulutusta  pidettiin  14.4.1992 Metsotornissa.  Eri  alustajien
esitysten  perusteella  tutustuttiin  kunnallishallinnon  vaiheisiin,  Kiinteistö  Oy  Metsotornin
asioihin,  talousasioihin  ja  yhdistyksen  taloudelliseen  tilaan,  kansainväliseen  toimintaan  ja
Eespäin-lehden  kehitykseen  ja  tehtäviin.  Vaali-iltama  oli  Korsotalossa  17.10.1992.
Kunnallisvaaleja  varten  yhdistys  asetti  puolueäänestykseen  17  ehdokasta,  jotka  kaikki
jäsenäänestyksessä  pääsivät  vaalilistoille.  Vaalivastaava  Visa  Tammi laati
vaalityösuunnitelman. Vaalimainontaan käytettiin 70 000 markkaa. Yhteismainos oli kolme
kertaa eri sanomalehdissä. Vaalitupa oli auki Elannon myymälän edessä Korson keskustassa.
Kunnallisvaaleissa  demarit  menestyivät  hyvin,  Korson  työväenyhdistyksen  ehdokkaista
valittiin 6 kunnanvaltuustoon. Kun SDP sai hyväksytyistä äänistä koko Vantaalla 33,3 %, oli
se Korsossa 37,1 %. Valtuustoon tulivat valituiksi Hannele Autio, Kirsi Alén-Vitakoski, Irja-
Liisa Suonpää, Erkki Röpelinen, Visa Tammi ja Seppo Salonen.

Kaupunginhallituksen talousarvioesittelyssä kokoomus, RKP, keskusta ja   kristilliset
esittivät palvelujen leikkaamista 180 miljoonalla markalla.  Käytännössä se olisi merkinnyt
useiden  päiväkotien  sulkemista,  luokkakokojen  suurentamista  peruskoulussa  ja
henkilökunnan irtisanomista. Sosialidemokraatit painottivat talouden tiukkuudesta huolimatta
sosiaali-, terveys-, koulutus- ja asuntopolitiikkaa sekä kunnan merkitystä niiden palvelujen
tuottajana  ja  sen  joustavuutta,  mukautumiskykyä,  tehokkuutta  ja  palvelualttiutta.
Kunnalliselta  henkilökunnalta  voi  vaatia  työn  tuottavuutta,  mutta  se  ei  saa  johtaa
henkilökunnan ylirasittuneisuuteen. On huolehdittava, että työntekijöiden loppuunpalamista
ei  tapahdu.   Ahon-Viinasen  hallituksen  päätökset  olivat  tehneet  mahdottomaksi  alentaa
Vantaan veroäyriä. Tämänkaltaista yksipuolista ”vahvemman oikeudella” vastuun siirtämistä
kunnille ei voitu hyväksyä. Valtio säästi kunnan kukkarolla. Valtion budjetissa oli Vantaan
osalle  lisävelvoite  147 milj.,  mikä  tarkoitti  1,22  p/äyri.  Verokertymä  pieneni,  työttömyys
lisääntyi  ja  velvoitetyöllistettäviä  piti  ottaa  työhön.  Työsuhteen  sälyttämisen  kannalta
pakkolomien käyttäminen ei suosinut henkilömenojen supistumista. (Demari 9.10.1992.) 

Yhdistyksen  puheenjohtajana  oli  Visa  Tammi,  varapuheenjohtajana  Anna-Liisa
Hertell, sihteerinä  Martti  Laakkonen,  taloudenhoitajana  Vilho Väisänen sekä johtokunnan
muina jäseninä Hannele Autio, Jouko Koskinen, Matti Aittakallio, Seija Kirvesniemi, Risto
Leipäjoki ja Juha Pajunen.

Vuoden aikana kokouksissa olivat alustajina kunnallisjärjestön puheenjohtaja Kimmo
Kiljunen,  kansanedustaja  Erkki  Tuomioja,  SAK:n  suunnittelusihteeri  Eero  Heinäluoma ja
kaupunginjohtaja Pirjo Ala-Kapee. Korsolaisille järjestetyssä asukasillassa, missä selostettiin
korsolaisille  kunnan asioita  ja  missä  asukkaat  esittivät  kysymyksiä  tärkeiksi  katsomistaan
asioista, olivat vastaajina kaupunginjohtaja Pirjo Ala-Kapee, valtuuston puheenjohtaja Jukka
Peltomäki, Korso-Rekolan aluejohtaja Sakari Lyly, peruskoulutoimenjohtaja Aulis Pitkälä ja
liikuntatoimen johtaja Hannu Vikman.

Kesäkuussa 1993 pidetyssä SDP:n ylimääräisessä puoluekokouksessa puolueen johto
vaihtui.  Ulf Sundqvist valittiin puheenjohtajaksi ja puoluesihteeriksi Markku Hyvärinen.

Yhdistyksen kokouksissa 8.12. ja 29.12.1992 hyväksyttiin puoluekokousaloitteita: 
- Ympäristöystävällisen junaliikenteen kehittäminen. Julkisen liikenteen

kehittäminen,  Savon  oikorata  pääradalta  ja  pääkaupunkiseudun  lisäraide
parantaisivat tilannetta ja toisivat samalla lisää työllisyyttä. 

- Henkilöliikenteen  säilyttäminen  vähäliikenteisillä  rataosuuksilla,  jotta
osa Suomea ei jäisi ilman joukkoliikenteen palveluja.

- Työväenliikkeen  ja  ammattiyhdistysliikkeen  yhteistyön  merkityksen
korostaminen työväenliikkeen kannalta. 
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- Sosiaalisten  etuuksien  kaventaminen  torjuttava  ja  turvattava
pienituloisten toimeentuloa ja asumista. 

- Puolueen  tulee  voimakkaasti  vastustaa  palkansaajien  ja  vähäosaisten
kansalaisten  asemaan  kohdistuvia  heikentäviä  toimenpiteitä  ja  eläketurvaan
kohdistuneita turvajärjestelmän purkutoimenpiteitä. 

- Nuorisotyöttömyyden torjumiseksi nuorille työttömille on järjestettävä
velvoitetyöllisyyttä,  täydennyskoulutusta  ja  lisättävä  heidän
mahdollisuuksiaan päästä pikaisesti työelämään. 

Korson  vappujuhlassa  1992  puhui  kansanedustaja  Tuulikki  Hämäläinen.
Itsenäisyyspäivän juhlassa puheen piti sosialidemokraattisen eduskuntaryhmän puheenjohtaja
Antti Kalliomäki. (Vantaan Seutu 8.12.1992.)

Tehtiin  teatteriretki  Säteen  kanssa  28.3.1992  Hämeenlinnaan  katsomaan
Kivenpyörittäjän kylä ja Mölandet-retki oli 4.8.1992.

Peruspalvelujen puolesta

Poikkeuksellisen  syvä  taloudellinen  lama  vaikutti  koko  kertomusvuoden  ajan
kansalaisten  elämään.  Erityisesti  suurtyöttömyyden  johdosta  vuosi  oli  taloudellisessa
mielessä useampien kannalta kireää ja monelle henkisesti raskasta aikaa. Valtakunnan tasolla
istuva hallitus,  johon SDP ei kuulunut,  oli  saamaton tavallisia  ihmisiä  koskevien asioiden
hoitamisessa Vantaan kaupungin toimintaan ja talouteen vaikuttivat haitallisesti valtakunnan
taloudelliset  ongelmat  ja  hallituksen  kyvyttömyydestä  johtuen  epätarkoituksenmukaiset
ratkaisut oleellisissa asioissa. Vantaan kunnallispolitiikassa sosialidemokraattien valta-asema
oli  onneksi  keskeinen,  mikä  näkyi  myönteisesti  monessa  tärkeässä  ratkaisussa.
(Toimintakertomus 1993.)

Kaupungin  luottamustoimielimissä  jouduttiin  talousarvion  tiukentumisen  vuoksi
käymään  arvokeskustelua  tarjottavista  palveluista  ja  niistä  eduista,  joita  kuntalaisille
annetaan.  Yleinen  piirre  keskusteluissa  oli,  miten  voitaisiin  saada  säästöjä  aikaan,  jotta
talousarvioon varatuilla määrärahoilla voitaisiin antaa tarvittavat palvelut korottamatta vero-
osuutta.  Jouduttiin siis harkitsemaan niukkuuden jakamista siten, että vähäväkiset voisivat
saada heille kuuluvat palvelut ja ettei heidän asemaansa vaikeutettaisi. Tätä arvokeskustelua
käytiin myös Korson yhdistyksen piirissä evästyksenä luottamushenkilöille, kun he joutuivat
tekemään  päätöksiä  sosiaali-  ja  terveystoimen  säästöhankkeista.  Yleisenä  periaatteena
pidettiin palveluksessa olevan henkilöstön työpaikkojen säilyttämistä, vaikka lomautuksilla ja
muilla  työajan  lyhentämisen  kautta  saaduilla  keinoilla  jouduttaisiin  leikkaamaan
kustannuksia. Saavutettuja etuja, kuten lomarahat, voisi leikata määräaikaisesti. Yhteistyön
ylläpitäminen ammatillisen liikkeen kanssa on tärkeää ja neuvottelukosketus on säilytettävä.
Harkiten voisi osittain purkaa Vantaan omia palveluita, jotta lakisääteiset palvelut voidaan
toteuttaa.  Yhdistys  oli  omilla  päätöksillään  ollut  tukemassa  koulunuudistusta  ja
yhtenäiskoulun  saamista.  Sitä  haluttiin  edelleenkin  kehittää.  Koulutoimessa  pidetään
edelleenkin kiinni 9-vuotisesta peruskoulusta ja muista opetustoimeen annetuista koululaisia
suosivista eduista.   Maksullisuutta, jos siihen olisi pakko mennä, sovellettaisiin sitä sellaisiin
ryhmiin,  jotka  tarvitsevat  erityisiä  etuuksia,  mutta  ovat  kykenevät  itse  maksamaan.
(Johtokunta 16.4.1993.) 

Vuoden 1993 alusta aloitti  puheenjohtajana Kalevi Alén, varapuheenjohtajana Visa
Tammi ja  sihteerinä  Martti  Laakkonen.  Kuukausikokouksissa  luennoitsijoita  olivat  Pertti
Paasio,  Matti  Virtanen,  Pirjo  Ala-Kapee,  Antti  Kalliomäki,  Liisa  Jaakonsaari ja  Pekka
Sarkkinen.  Vappujuhlassa  1993  puhui  SDP:n  ensimmäinen  varapuheenjohtaja  Antero
Kekkonen. Uudenmaan Sos.-dem. Piirin puoluekokousedustajain vaalissa Kalevi  Alén tuli
valituksi  puoluekokoukseen (Johtokunta 9.3.1993). 
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Yhdistyksellä  oli  ollut  pitkä  ja  hyvä  pankkisuhde  Kansallis-Osake-Pankin  Korson
konttoriin. Kun pankki tarjosi ostettavaksi osakkeita, johtokunta osti 13.4.1993 osakeannissa
1 000 á 10.- KOP:n osaketta yhdistyksen nimiin.

Kaupunginvaltuuston vuoden 1993 viimeisessä kokouksessa apulaiskaupunginjohtaja
Kalevi  Alénille luovutettiin  tasavallan  presidentin  ja  pääministerin  allekirjoittama  päätös,
jolla hänelle myönnettiin kunnallisneuvoksen arvonimi. (Vantaan Sanomat 15.12.1993.)

Presidentinvaaleissakin työttömien asialla

Vuoden  1993  toukokuussa  suoritettiin  SDP:n  esivaalit  presidenttiehdokkaasta.
Korsossa  äänestyspaikkana  oli  työväenyhdistyksen  Metsotornin  tila.  SDP:n  esivaaliin  eli
puoluevaaliin  saivat  osallistua  SDP:n  jäsenten  lisäksi  kaikki  Suomessa  äänioikeutetut
kansalaiset. Ehdokkaiksi oli asetettu Martti Ahtisaari, Sakari Knuuttila, Kalevi Sorsa, Vappu
Taipale ja  Pirkko  Työläjärvi.  Esivaaliin  osanotto  oli  hyvin  runsas  ja  oli  nähtävissä,  että
muiden  puolueiden  jäsenet  olivat  vaikuttamassa  suuresti,  kuka  oli  tulemassa  SDP:n
presidenttiehdokkaaksi.  Vaalin  tuloksena  Sosialidemokraattisen  puolueen
presidenttiehdokkaaksi  nimitettiin  Martti  Ahtisaari.  Yhdistys  osallistui  presidentinvaalien
ehdokasasetteluun  sekä  vaalityön  suunnitteluun  ja  toteutukseen.  ”Maran  vaalimökki”
Korsossa  pidettiin  auki  kahden  viikon  ajan  6.1.1994  lähtien.  Ahtisaaren
kansalaisvaltuuskunnan perustava kokous pidettiin Heurekassa 22.9. Yhdistyksen edustajana
siellä oli Hannele Autio (Yhdistys 14.9.1993).

Korson Työväenyhdistyksen ja Vantaan kaupungin järjestämä itsenäisyyspäivän juhla
1993  oli  Korsotalossa.  Tervehdyspuheen  piti  kaupunginjohtaja  Pirjo  Ala-Kapee ja
juhlapuheen  Martti  Ahtisaari.  Hän  lausui  puheessaan  suomalaisten  ymmärtäneen
itsenäisyyden  niin,  että  siihen kuuluu oikeus pohjoismaiseen hyvinvointiin  ja  sosiaaliseen
turvallisuuteen. Tämä on vaarassa työttömyyden vuoksi. Suurtyöttömyydestä kärsivä maa ei
voi riemuita täysin rinnoin itsenäisyydestä. Ongelmien ratkomiseen on kerättävä voimia ja
pyrittävä nujertamaan työttömyys.   Sen torjumiseksi olisi koottava kansalaiset,  puolueet ja
etujärjestöt  eduskunnan  ja  hallituksen  lisäksi.  Olisi  vaaraksi,  jos  taloudellista  kriisiä
yritettäisiin ratkaista ”pakastamalla” kansanvalta, eduskunta ja parlamentarismi. 

Etsittäessä  ratkaisuja  yhdistyksen  taloudellisten  asioiden  helpottamiseksi  Jouko
Koskinen esitteli  eräänä  vaihtoehtona  yhdistyksen johtokunnalle  sisäisen kiinteistökaupan,
jolla  yhdistys  myisi  Metsotornin  alla  olevan  maapohjan  Kiinteistö  Oy  Metsotornille.
Ehdotuksen  nähtiin  olevan  selvittelyn  arvoinen.  Asian  todettiin  vaativan  asiantuntijan,
puolueen  ja  piirijärjestön  kannanoton,  ennen  kuin  siitä  voi  tehdä  esityksen  yhdistyksen
kuukausikokoukselle.  Eri  näkökohtien  selvittelyn  jälkeen  katsottiin,  ettei  kyseiseen
toimenpiteeseen ryhdytä. (Johtokunta 23.8. ja 12.10.1993.)  

Työttömyyden lisäännyttyä Korsossa ja sen koskettua yhdistyksen jäsenkuntaa pyysi
johtokunta  Anna-Liisa  Hertelliä tutkimaan,  miten  olisi  mahdollista  toteuttaa  työttömien
avustamista.  Hänen  ehdotuksestaan  tavanomaiset  joulukukkien  antamiseen  tarkoitetut
rahasummat  voitaisiin  suunnata  työttömien  auttamiseksi  siten,  että  valmistetaan  heille  ja
heidän perheilleen tarkoitetut elintarvikepaketit.  Yhdistyksen piirissä olevien työttömien ja
heidän  perheittensä  avustaminen  toteutettiin  luottamuksellisesti  ja  hienotunteisesti.
Jakeluorganisaationa toimi johtokunta. Lisäksi järjestettiin korsolaisille työttömille kahvi- ja
keskustelutilaisuus  Metsotornissa  18.12..  Sinne  kutsuttiin  kansanedustajat  ja  kunnalliset
luottamushenkilöt kuulemaan työttömien esittämiä huolia ja vastaamaan heidän esittämiinsä
kysymyksiin. Paikalla oli korsolaisia kaupunginvaltuutettuja ja kansanedustaja Tarja Kautto.
(Johtokunta  7.9.  ja  26.9.1993.)  Seuraavanakin  jouluna  jaettiin  30  ruokapakettia
vähävaraisille.
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Vuonna 1994 Martti Ahtisaari aloitti toimikautensa tasavallan presidenttinä ja Suomi
liittyi  EU-jäseneksi.  Ahtisaaren  presidenttikaudella  Suomi  pääsi  liittymään  Euroopan
rahaliittoon.  Markka vaihdettiin  euroksi vuonna 2002. Markkahan oli  ollut  sidottu euroon
vuoden  1999  alusta  lukien.  Monet  olivat  olleet  valuuttauudistusta  vastaan,  mutta  ilman
suurempaa vaikeutta suomalaiset oppivat muuttamaan markkansa euroksi.  

Vuosijuhlassa tunnustuksia veteraaneille

Työväenyhdistyksen  75-vuotisjuhlassa  30.10.1994  Korsotalossa  Viipurin  Työväen
soittajat esittivät musiikin ja kuultiin Helsingin Työväen mieskuoron esityksiä. Puheita pitivät
Seppo Puhakka, Pertti Paasio ja Visa Tammi. Lausuntaa esitti Veikko Sinisalo. Paasio totesi
suomalaisen  kansanvallan  osoittaneen  voimansa,  ennen  kaikkea  työväenliikkeen  naisten
toiminnassa.  SDP  nousi  kansalaissodan  jälkeen  pidetyssä  vaalissa  voimakkaasti  esiin  ja
säilytti  suurimman  puolueen  aseman.  Työväenliikkeen  naisten  rohkeus  ja  sitkeys  aikana,
jolloin  sodassa  ja  vankileireillä  kuolleiden  lisäksi  kymmenet  tuhannet  työväenliikkeen
toimintaan  osallistuneet  olivat  vailla  kansalaisluottamusta,  merkitsi  se työväenliikkeelle  ja
suomalaiselle  yhteiskunnalle  paljon.  Sosialidemokraatit  rakensivat  kansanvaltaa
suvaitsevaisuuden ja yhteisvastuun pohjalle. 

Juhlassa  jaettiin  sosialidemokraattisen  työväenliikkeen  ansioituneille  jäsenille
tunnustuksia.  Kunniapuheenjohtajiksi  kutsuttiin  yhdistyksen  Toivo  Paakkunainen,  Kalevi
Alén ja Tapio Rajapaltio sekä kunniajäseniksi Paavo Niemi, Impi Nieminen, Helge Tapani,
Veikko  Markkanen,  Kaisu  Myyrä,  Kalevi  Heikkinen,  Aimo  Kuokkila,  Helmi  Nieminen,
Aarno Tahvanainen, Arvid Koivulahti, Viljo Leveinen, Toivo Paakkunainen, Lyyli Parikka,
Pirkko Tahvanainen, Lyyli Toiminen, Leo Pennanen, Kalevi Alén, Terttu Korpelainen, Kirsti
Alén, Ritva Kemppainen, Aune Kokkonen, Eelis Laitinen, Pirkko Pennanen, Irja Ruusu ja
Helvi  Suojanen.   Metsotornissa  pidettiin  veteraanijuhla,  johon  oli  kutsuttu
kunniapuheenjohtajat  ja  kunniajäsenet.  Yhdistyksen  puheenjohtajista  oli  tehty  kehystetyt
valokuvat  ja  ripustettu  kokoushuoneen  seinälle.  Valokuvien  paljastuspuheen  piti
kunnallisjärjestön puheenjohtaja Erkki Rantala.

Impi Niemisen viettäessä 90-vuotisjuhlaa 1994 työväenyhdistyksen edustajat esittivät
hänelle yhdistysväen onnittelut.

Työväentalon muistoksi sytytettiin kynttilät työväentalon tontilla 9.11.1994 ja tämän
jälkeen joka vuosi marraskuussa paloa lähellä olevana viikonloppuna, niin kauan kuin tontti
oli yhdistyksen omistuksessa. 

Perustettiin  Metsotornin  keskusteluseura.  Sen  tarkoituksena  oli  koota  yhteen
henkilöitä  keskustelemaan  ajankohtaisista  asioista  ja  samalla  varata  yhdessäololle  aikaa.
Tavoitteena  oli  myös  järjestää  Metsotornissa  tilaisuuksia,  joihin  saataisiin  mukaan
yhdistykseen  kuulumattomiakin  henkilöitä.  Kuukausikokouksissa  olivat  vuoden  aikana
alustajina mm. Pirjo Ala-Kapee, Teuvo Varjas, Kerttu Törnqvist, Erkki Tuomioja ja Reijo
Lindroos.

Vuoden  1995  vappujuhlassa  puhui  kansanedustaja  Kimmo  Kiljunen.  Hän  totesi
valtion  talouden  tasapainottomuuden  johtuvan  suuresta  osasta  järkyttäviin  mittoihin
kasvaneesta  pankkituesta  ja  suurtyöttömyydestä.  Pankkituen  ratkaisut  oli  tehty  Ahon-
Viinasen  hallituksessa.  Työttömyyden  hoitamisessa  Lipposen  hallitus  oli  tehnyt  kaiken
mahdollisen,  mutta  yksityinen  teollisuusinvestointi  ei  ollut  saanut  sijaa.  Laajapohjaisella
hallituksella  on  mahdollisuudet  onnistua  työttömyyden  vähentämisessä  yhteistyössä
ammattiyhdistysliikkeen, työnantajien ja erilaisten etujärjestöjen kanssa yhteisesti. Vaikealta
se  kuitenkin  näyttää,  eikä  se  ole  helppoa  hallituspuolueen  kansanedustajille.  Hyppy
opposition kelkkaan houkuttaa,  mutta  se  olisi  epärehellisyyttä,  kun tuntee valtiontalouden
vaikeudet. (Vantaan Sanomat 3.5.1995.) 
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Vaaleja kohti 

Kansantalouden yleinen niukkuus ja työttömyys vaivasivat myös Vantaan kaupungin
taloutta  samaan  aikaan.  Vaikka  kaupungissa  työpaikkaomavaraisuus  oli  73  prosenttia  ja
työllistettyjä noin 70 prosenttia, oli työttömiä 13 000, heistä pitkäaikaistyöttömiä kolmannes.
Työttömyysaste oli 14,4 %. Työttömien palkkaamiseen Vantaa käytti 850 milj. markkaa ja
sillä  rahalla  oli  työllistettynä  750  henkilöä,  joista  kenties  asukaslukuun  sopeutettuna
neljännes Korso-Rekolan palvelualueelta, ehkä hieman suurempi otettaessa huomioon alueen
asukkaiden sosio-ekonominen asema. Valtionosuutta työttömien palkkaamiseen sai kaupunki
35,8  milj.  markkaa.  Vantaa  tulot  muodostuivat  vuonna  1994  ansiotuloista  93  %  ja
yhteisöveroista  7  %.  Vastaavat  osuudet  vuonna  1995  olivat  ansiotuloista  90,5  %  ja
yhteisöveroista  9,5  %.   Aikaisempina  vuosina  kunnallisverotuksen  tulo  oli  ollut  myös
ansiotuloista noin 92 %, kiinteistötuloista noin 2 % ja liike- ja ammattituloista noin 6 %. 

Korso-Rekolan  palvelualue  oli  muodostunut  Vantaan  kaupungin  suurimmaksi
palvelualueeksi.  Sillä  alueella  Vantaan  164 400  asukkaasta  asui  neljännes.  Koko
asukasmäärästä  oli  Myyrmäen  palvelualueella  20  %,  Tikkurilan  palvelualueella  22  % ja
Hakunilan  palvelualueella  17  %.  Palveluasteen  parantamiseen  tähtäävinä  olivat  Korso-
Rekolan  palvelusalueella  merkittävinä  kunnallisina  rakennustöinä  Vallinojan  päiväkoti  ja
opetustilat,  Jokivarren  koulun  laajennus  ja  perusparannus,  Korson  yläasteen  ja  lukion
perusparannus sekä Leppäkorven puukoulun perusparannus. (Kunnalliskertomus.)

Vuosi  1995  oli  ensimmäinen  vuosi  EU-jäsenenä.  Ruokakori  halpeni.  Hintojen
vertailussa opeteltiin euroja muuntamaan markoiksi taikka päinvastoin. 

Eduskuntavaalit  olivat  maaliskuussa.  Sosialidemokraattien  ääniosuudet  Vantaalla
vaalipäivänä  annetuista  äänistä  olivat  verrattuina  vuoden  1991  valtiollisiin  ja  1992
kunnallisvaaleihin:

1991 Kv. 92 1995
Rekola 30,1 % 35,9 39,8
Korso 28,4 37,1 37,8
Koko Vantaa 26,3 32,1 35,3
Vantaalta  valittiin  kansanedustajiksi  Antti  Kalliomäki,  Tarja  Kautto ja  Kimmo

Kiljunen. 
Tasavallan presidentti myönsi Irja-Liisa Suonpäälle äitienpäivämitalin työstään lasten

ja varhaisnuorten kasvattajana.
Yhdistyksen puheenjohtaja  oli  Matti  Aittakallio,  varapuheenjohtaja Hannele Autio,

sihteeri Hans Markelin, jakeluvastaava Jouko Koskinen ja taloudenhoitaja Vilho Väisänen.
Vuoden  1995  itsenäisyysjuhlan  tervehdyssanat  esitti  kaupunginjohtaja  Pirjo  Ala-

Kapee ja juhlapuheen Euroopan parlamentin oikeusasiamies Jacob Söderman. Hän korosti
puheessaan vapaan kansalaistoiminnan merkitystä  Suomen itsenäisyyden perustana. Hänen
mukaansa oli uskottavaa, että ne nuoret korsolaiset miehet, jotka lähtivät talvi- ja jatkosotaan
rintamalle  taistelemaan,   tekivät  sen siksi,  että he halusivat  itse päättää omista  asioistaan,
rakentaa  omat  talonsa,  käydä  niissä  poliittisissa  kokouksissa,  jotka  heitä  kiinnostivat,  tai
lausua mielipiteensä kunnan tai  valtion asioista,  jos mieli  teki.   He taistelivat  länsimaisen
arvomaailman  puolesta  itsenäisyyden  kriisitilanteessa.   Suomen  liittyminen  Euroopan
Unioniin  oli  luonnollinen  jatke  suomalaisten  pitkässä  taistelussa  itsenäisyytensä  puolesta
länsimaisena  valtiona.  Suomella  on  parhaat  mahdollisuudet  EU:n  jäsenenä  turvata  oma
arvomaailmansa.  Julkisen  taloudenpidon  alkuperäinen  tarkoitus  oli  ihmisten
yhteenkuuluvuuden  ja  kansanvaltaisen  yhteistyön  edistäminen.  Sivistysvaltiossa  julkinen
talous  on  myös  heikompien  ystävä  ja  suojelija.  Se  on  yhteiskunnassa  ihmisten

258



yhteenkuuluvuuden  edistäjä  ja  kansanvaltaisen  yhteistyön  välinen  ja  kansan  palvelija.
(Vantaan Sanomat 8.12.1995.) 

Vuosi  1996  oli  tapahtumarikas.  Puoluekokousedustajain  vaali  oli  tammikuussa,
puoluekokous  kesällä  6.-9.6.1996  ja  kunnallisvaalit  sekä  EU-vaalit  20.10.  Yleiset  vaalit,
mutta etenkin kunnallisvaalit, sävyttivät yhdistyksen toimintaa.  

Puoluehallitus piti kaksipäiväisessä kesäkokouksensa Kuopiossa. Kokouksen jälkeen
antamassaan  haastatteluissa  puheenjohtaja  Paavo  Lipponen sanoi  SDP:n  lähtevän
kaksoisvaaleihin,  kunnallisvaaleihin  ja  EU-vaaleihin,  tosissaan,  mutta  iloisin  mielin.  Hän
totesi kuitenkin sosialidemokraatteja vaivaavan saman huolenaiheen kuin muitakin puolueita.
Äänestäjät on saatava liikkeelle myös eurovaaleihin.  Vaaliasetelmasta Lipponen naurahteli
Kepun John Wayne – mainoksille. Kun Keskustapuolueen puheenjohtaja Aho haukkui, ettei
hallitus  ollut  onnistunut  tavoitteissaan,  näytti  Keskusta  valinneen 20.  lokakuuta käytävien
kaksoisvaalien ykköseksi kunnallisvaalit.   SDP:nkin mielestä on syytä korostaa paikallisen
päätännän tärkeyttä, se on lähellä kuntalaista. (Demari 23.8.1996 ’SDP käy vaaleihin’.)

Korsolaisten  järjestämä  vuoden  1996  EU-vaalitapahtuma  oli  vaalimökin  liepeillä
12.10.1996.  Tapahtumassa  esiintyivät  taikuri  Jouni  Jäntti,  taiteilija  Jani  Uhlenius ja  EU-
ehdokas  Juha  Eskelinen,  mukana  oli  myös  ministeri  Antti  Kalliomäki.  EU-ehdokas,
kansanedustaja Pertti Paasio oli 15.10.1996 korsolaisten tavattavissa demareiden vaalimökillä
järjestetyssä tilaisuudessa. Tilaisuudet juonsi Peter Muurman.

Kunnallisvaaleissa  annetuista  äänistä  saivat  sosialidemokraatit  hyväksytyistä
seuraavan ääniosuuden

ääniä ääniosuus kaikki äänet
Matari 278 38,o 731
Korso 195 30.7 635
Kulomäki 278 38.o 675
Salkola 165 27,6 598
Mikkola 276 40,5 681
Metsola 205 36,8 557
Otava 244 36,7 665
Leppäkorpi 180 31,4 573
Nikinmäki 164 24,4 673
Vierumäki 220 34,5 637
(Eespäin 3/1996 29.11.1996)
Korson  itsenäisyyspäivän  juhlan  tervehdyssannoissa  kaupunginjohtaja  Pirjo  Ala-

Kapee totesi veteraanisukupolven tehneen työtä tämän maan eteen ja tulevaisuuteen uskoen.
Samoin  on toiminut  sodan jälkeinen sukupolvi  työtä  tehden ja uskoen, että  huominen on
parempi. Tällainen asenne vie meitä eteenpäin jatkossakin. (Vantaan Sanomat 11.12.1996.)

Juhlapuheessaan pääministeri Paavo Lipponen halusi tehdä itsenäisyyspäivän juhlan
vieton  kansalaisten  juhlaksi,  jossa  erilaiset  järjestöt  voisivat  ottaa  vastattavakseen
järjestelyistä.  Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  tilaisuutta  hän  piti  tästä  hyvänä
esimerkkinä.  Hänen  mukaansa  tänä  päivänä  osataan  entistä  paremmin  antaa  arvoa
itsenäisyydelle, joka lunastettiin kalliilla hinnalla. Suomi on voinut tehdä itsenäisiä päätöksiä.
Päätös liittyä Euroopan Unionin jäseneksi oli Suomen ja suomalaisten oma valinta. Suomen
ulkopolitiikan tavoitteena on välttää joutumasta sotaan ja sen saavuttamiseksi tehdään tiivistä
yhteistyötä lännen ja Venäjän kanssa.

Eduskunnassa  hyväksyttiin  äänestämällä  työttömyysturvaan  tehtävät  heikennykset.
Lipponen  oli  tehnyt  asiasta  hallituskysymyksen  ryhmässä.  Siitä  huolimatta  seitsemän
sosialidemokraattia  ja  kolme  vasemmistoliittolaista  äänesti  vastaan.  Vastustajien  mielestä
työttömyysturvan kiristäminen ei tuo uusia työpaikkoja. (Demari 19.6.1996)
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Vuonna 1996 kaupunginhallituksessa budjettikäsittelyn yhteydessä saatiin hallituksen
jäsenen  Jouko  Koskisen ehdottama  pöytäkirjamerkintä,  jonka  mukaan  kaupunginhallitus
edellyttää,  että  opetuslautakunnan  alle  siirretyn  Korson  koulun  (lukio)  ja  vapaa-
ajankeskuksen valmistelua jatketaan virkatyönä siten, että vuoden 1998 budjettia laadittaessa
on  olemassa  selvitys  ja  esitys  hankkeen  eteenpäin  viemiseksi  (hankkeen  tarpeellisuus,
määrärahatarve,  vaihtoehtoiset  rahoitusmuodot).  Jouko Koskisen vaikutuksesta  saatiin  sitä
varten määräraha nimikkeellä Korson lukiokokonaisuus 500.000.-. Asian käsittelyssä auttoi
Tapani Mäkisen panos. Hanke hyväksyttiin kaupunginhallituksessa yksimielisesti kuin myös
valtuustokäsittelyssä. Kaikilla korsolaisilla luottamusmiehillä oli merkittävä panos hankkeen
läpiviemiseksi.  Tämä  ratkaisu  varmisti  sen,  että  Korson  Lumoa,  Korson  lukiota  ja
monitoimitaloa alettiin rakentaa. (Eespäin 2/97, 28.11.1997.)

Itsenäisyysjuhlan kunniavieraat

Vappujuhla  1997  pidettiin  Korson  työväentalon  kentällä.  Juhlapuhujaksi  saatiin
ulkoministeri Tarja Halonen. 

Vuosi  1997  oli  itsenäisyyden  80.  vuosijuhla.  Itsenäisyyspäivä  Korsossa  oli  sikäli
merkityksellinen,  että  se  aloitettiin  lipunnostolla  Korson  kirkolla  klo  9.  Tämä  tapahtui
ensimmäisen kerran Korson historiassa. Korsolaiset partiolaiset nostivat sinivalkoisen lipun
juhlistamaan Suomen itsenäisyyden 80-vuotispäivää. Korson mieslaulajat esittivät isänmaan
virren.  Kirkkoherra  Kari-Pekka  Kinnunen piti  lyhyen  tilaisuutta  kuvaavan  puheen,  jota
seurasi Maamme-laulu. 

Työväenyhdistyksen  järjestämään  Korsotalon  itsenäisyysjuhlaan  oli  kutsuttu
kunniavieraiksi  Korso-Rekolan  rintamamiesveteraanit,  joille  oli  varattu  kunniapaikat
eturivissä. Juhlapuhujana oli EU-komissaari Erkki Liikanen. Juhlassa puheenvuoron käyttäjät
kiittivät  veteraaneja  vapaasta  isänmaasta  sekä siitä  työstä,  jonka veteraanipolvi  oli  tehnyt
myös  rauhan  aikana.   Juhlan  huipennukseksi  työväenyhdistyksen  puheenjohtaja  kutsui
sotaveteraanien  puheenjohtajan  ja  rahastonhoitajan  esityspaikalle.  Työväenyhdistyksen
jouluksi  varaama  joulupakettiraha  annettiin  itsenäisyysjuhlassa  Korso-Rekolan
rintamamiesveteraanien  vähävaraisten  jäsenten  kuntouttamiseen  ja  salamavalojen
välähdellessä  yhdistyksen  puheenjohtaja  Matti  Aittakallio  ojensi  Korso-Rekolan
Rintamamiesveteraanien edustajille lahjashekin veteraanien kuntoutukseen.

 Lahjan vastaanottaneet veteraanit Ossi Wirtavuori, Toivo Vitakoski ja Aimo Soljava
kävivät Metsotornissa 30.12.1997 kiittämässä työväenyhdistyksen johtokuntaa. Tilaisuudessa
Korso-Rekolan Rintamamiesveteraanit yhdistys luovutti työväenyhdistyksen puheenjohtajalle
Rintamamiesveteraanien  Liiton  pöytäviirin  ja  Etulinja-keräyksen  kunniakirjan.  (Aimo
Soljava, Eespäin 1/1998, Toimintakertomus 1997.)

Yhteiskunnallisia murroksia ja taloudellisia ongelmia

1980-luvun  lopulla  syntyi  pyrkimys  siirtyä,  suurelta  osin  kuntasektorilla  olleiden
mielipiteiden tahdosta,  julkisen päätösvallan  hajauttamiseen ja  sen palvelujen  antamisessa
markkinaohjautuvuuteen.  Haluttiin  joustavoittaa  hallintoa,  vähentää  hallintotasoja  ja  antaa
kunnille  aikaisempaa  enemmän  päätäntävaltaa.  Tämän  pyrkimyksen  aikaan  sattui  myös
taloudellinen lama ja työttömyyttä.  Näiden ja kansalaisten lisääntyvien vaatimusten vuoksi
julkisten  palveluiden  kysyntä  kasvoi.  Menot  kasvoivat  ja  työttömyyden  sekä  laman
seurauksena verotulot  vähenivät.  Kun niinä aikoina  Uudessa-Seelannissa purettiin  julkista
sosiaaliturvaa,  havaitsivat  eräät  ”talousasiantuntijat”  sen  ainoaksi  toteuttamiskelpoiseksi
tavaksi  myös  Suomessa.  Suomalaiset  porvarit  ”ultraliberalististen  asiantuntijoiden”
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myötävaikutuksella  olivat  vaatimassa  suomalaisen  sosiaaliturvan  ja  terveydenhuollon
purkamista.  Sitä  ajatusta  pidettiin  voimakkaasti  esillä  ja  sen  selitettiin  olevan  ainoa  tie
julkisen rahoituksen parantamiseksi.

 Tätä ajattelumallia SDP nousi vastustamaan. Ministeri Sinikka Mönkäre puheessaan
työväenyhdistyksen kokouksessa totesi, ettei Uuden-Seelannin talousmalli ole Suomen tie. Se
malli  johtaisi  kansalaisten  jakamiseen  A-  ja  B-luokan  kansalaisiin.  Epätasa-arvo  ei  sovi
suomalaiseen  ajattelutapaan.  Lähtökohdassa niin Suomelle  kuin Uudelle-Seelannillekin oli
jotakin  samankaltaista.   Neuvostoliiton  romahtaminen  vei  Suomelta  idänkaupan  ja  sen
seurauksena  tuli  työttömyyttä.   Iso-Britannian  liittyminen  EU:hun  tyrehdytti  Uuden-
Seelannin  vientiä  ja  aiheutti  inflaatiota.  Uusi-Seelanti  alkoi  purkaa  ”holhousyhteiskuntaa”
yksityistämällä. Tavoitteena oli tuloveroton yhteiskunta, jossa sosiaalijärjestelmä olisi purettu
ja minimitoimeentulo saatu aikaan kansalaispalkan kautta. Kun sosiaaliturvaa ei kuitenkaan
kehitetty,  tapahtui jakaantuminen A- ja B-kansalaisiin. Sen sijaan Suomessa kova inflaatio
saatiin kuriin ja korkotaso pysymään alhaalla.  Sosiaaliturva on säilytetty.  Työttömyys  sen
sijaan  laskee  ”tuskastuttavan  hitaasti”.  Työttömyysturvaan  ei  puututa.  (Demari  5.8.1997)
Pitkäaikaistyöttömyys muodosti ongelman Korson seudulla, vaikka työllisyystilanne parantui
vuoden 1998 aikana (Toimintakertomus 1998).

Yhdistyksen  jäsenistö  osallistui  aktiivisesti  kunnallisjärjestön  edustajiston
puolueäänestykseen  voidakseen  jatkaa  yhdistyksen  vaikutusmahdollisuutta  vantaalaisessa
puolue- ja kunnalliselämässä. Kun kunnallisjärjestössä yhteinen äänestysprosentti oli 35,6, oli
se  Korson  yhdistyksessä  41,5.   Korsolaiset  aktiivisen  osallistumisen  vuoksi  saatiin
seuraavalle kaksivuotiskaudelle valituiksi yhdeksän jäsentä. (Toimintakertomus 1997.)

Johtokunnan  puheenjohtajaksi  valittiin  Matti  Aittakallio,  varapuheenjohtajaksi
Hannele  Autio,  sihteeriksi  Sari  Anttila ja  taloudenhoitajaksi  Visa  Tammi.  Monivuotinen
taloudenhoitaja-rahastonhoitaja  Vilho  Väisänen halusi  väistyä  syrjään  yhdistyksen
taloudenhoidosta pitkän päivätyön tehneenä.  

Vuoden  aikana  olivat  kokouksissa  alustajina  kaupunginhallituksen  puheenjohtaja
Tuija Ihalainen, valtuuston varapuheenjohtaja Kauko E. Waris, ministeri Antti Kalliomäki ja
kunnallisjärjestön sihteeri Arto Heinonen.

Vuonna  1998  tuli  kuluneeksi  80  vuotta  kansalaissodan  päättymisestä.  Ryhmä
yhdistyksen  jäseniä  osallistui  Tammisaaressa  järjestettyyn  juhlaan,  jonka  kunniavieraina
olivat Tammisaaren punavankileirillä olleet kansalaissodan veteraanit. Tilaisuutta kunnioitti
läsnäolollaan tasavallan presidentti Mauno Koivisto.

Vuoden  1999  eduskuntavaaleissa  yhdistys  keskitti  vaalityönsä
kansanedustajaehdokkaansa valtiotieteen tohtori Pentti Puoskarin tukemiseen. Pentti Puoskari
tuli valituksi puolueäänestyksessä ehdokkaaksi myös vuoden 2003 kansanedustajavaaleihin.
Hänen  tuekseen  valittiin  vaalitoimikunta,  jonka  puheenjohtajana  oli  Jouko  Koskinen,
vaalipäällikkönä  Markku  Liljeström ja  jäsenenä  Matti  Aittakallio.   Vaalitoimikunnan
tehtävänä  oli  Pentti  Puoskarin avuksi  organisoida  ja  suunnitella  tarvittava  vaalityö  -
mainokset,  vaalitilaisuudet  ja  muut  esiintymiset  -  ja  toteuttaa  se  yhdistyksen  antamalla
taloudellisella tuella. 

Yhdistyksen puheenjohtaja oli Matti Aittakallio, varapuheenjohtaja Eero Romppanen,
sihteeri  Sari  Anttila,  taloudenhoitaja  Visa  Tammi.  Kuukausikokouksissa  alustajina  olivat
Pentti Puoskari, Tarja Kautto, TUL:n pääsihteeri Esko Ranto, jonka alustus käsitteli TUL:n
juhlavuoden tapahtumia ja työväenyhdistyksen aatepajatoiminnan organisointia.

Vuonna  1998  Itsenäisyysjuhla  oli  Korsotalolla.  Avaustervehdyksen  esitti
kaupunginjohtaja  Erkki  Rantala  ja  juhlapuheen  piti  kauppa-  ja  teollisuusministeri  Antti
Kalliomäki. Osuuskauppavaaleissa Anneli Koskinen valittiin Ol. Elannon edustajistoon.
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Korsolaisia näkökohtia painotetaan

Vuoden  1999  marraskuun  kokouksessa  Pentti  Puoskari alustuksessaan  käsitteli
pääradan  alueen  kaavoittamista,  raideliikenteen  parantamista  ja  asuntorakennustoiminnan
tehostamista.  Aikaisemmin  ja  alustuksessa  saadun  asiatiedon  pohjalta  yhdistys  esitti
kaupunkiradan jatkamista Tikkurilasta Keravalle ja Urpian seisakkeen rakentamista. Näiden
toimien katsottiin mahdollistavan Leppäkorven ja Vallinojan asuntorakentamista. Käydyssä
keskustelussa  painotettiin,  että  kuntaan  tapahtuva  muuttoliike  on  otettava  huomioon
asuntomäärärahojen jakamisessa, jotta omistus- ja vuokra-asuntoja saataisiin lisää. 

Korsolaiset  valtuutetut  tekivät  yhteisaloitteen  omistusasuntojen  rakentamiseksi
kaupungin  vuokraamille  tonteille  Helsingin  Hitas-asuntoja  vastaavien  periaatteiden
mukaisesti.  Asuntojen  kysynnän  ollessa  kova ovat  asuntojen  hinnat  ja  vuokrat  korkealla.
Tämän kehityksen hidastamisessa ja suoranaisen ylikuumenemisen estämisessä Hitas-asunnot
voisivat  toimia  tehokkaasti.  Koska  asuntopula  on  muodostunut  myös  keskeiseksi
työpaikkojen  lisääntymisen  esteeksi,  olisi  kohtuuhintaisten  asuntojen  rakentaminen
lisäämässä työpaikkojen syntymistä ja vähentämässä työttömyyttä. (Eespäin 20.4.2001.)  

Veto-markkinoilla  yhdistyksen  tekemään  ”katugallupiin”  vastanneet  korsolaiset
pitivät kaupunginosansa tärkeimpänä kehitettävänä Lumon eli monitoimitalon rakentamista
Korson  keskustaan.  Kyselyyn  vastanneet  arvostivat  myös  viihtyisää  ympäristöä,
terveyspalveluja, päivähoitoa ja joukkoliikennettä hyvien kulkuyhteyksien vuoksi.

Korsolaisten  aktiivisen  toiminnan  mukaisesti  ”Lumo-asian”  siirtyessä
päätäntävaiheeseen kaupunginhallitus perusti 16.11.1998 Korson keskustakiinteistöt Oy:n ja
nimesi  sen puheenjohtajaksi  Jouko Koskisen. Yhtiö  ryhtyi  rakentamaan Korson lukion ja
monitoimitalon,  LUMO,  rakennusta.  Korson  lukio-monitoimitalon  saaminen  Korson
keskustaan herätti myönteisiä odotuksia. (Keski-Uusimaa 1.2.1999.)

Yhdistyksen  vuoden  2002  toimintaa  suunniteltaessa  oli  Korson  keskustan
asemakaavan  mukainen  ulkoinen  muuttuminen  tapahtumassa.  Valtion  rautateiden
toteuttamana  aseman  laitureiden  ja  asema-alueen  alikulkujen  rakentamiset  olivat  jo
tapahtuneet ja menossa oli asemapihan pohjoispäässä olevan alikulkutien ja kiertoympyrän
rakentaminen.  Urpian  seisakealueen  alikulun  rakentaminen  oli  käynnissä  ja  Keravan
kaupunkiradan rakentaminen oli  viimeistelyvaiheessa.  Korson lukion ja monitoimitilan  eli
Lumon rakentaminen oli hyvässä vauhdissa. Korson kirkon uudistus ja uusi seurakuntakeskus
otettiin käyttöön. Siitä oli muodostuva henkisen ja hengellisen elämän keskus uudistuvassa
Korson  keskustassa.   Korson  alueella  toteutettiin  asunto-,  liike-  ja  toimitilarakentamista.
(Alueuutiset 5.6.2002, Keski-Uusimaa 3.12.2001, 27.11.2002.)

Vuonna  2003  olivat  rakenteilla  Ruusuvuoren  ja  Vierumäen  koulu  sekä  Korson
kirjastolta  vapautuneiden  tilojen  muuttaminen  nuorisotiloiksi  ja  Korson  sosiaali-  ja
terveysaseman  muutostyöt  olivat  käynnissä.  Suunnitteilla  olivat  Korson ja  Metsolanmäen
päiväkodit. (Kunnalliskertomus.)

Työväenyhdistys kiinnitti huomiota siihen, että mm. Korson asemakaavaehdotuksesta
oli  tehty  valitus,  vaikka  sen  laadintavaiheessa  ei  ollut  ilmaistu  tyytymättömyyttä.  Kun
tämänkaltaiset  valitukset  nähtiin  tehdyiksi  vain  kiusantekomielessä  toteuttamisen
viivästyttämiseksi,  yhdistys ilmaisi käsityksensä puoluetoimikunnalle ja eduskuntaryhmälle
ja  pyysi  ryhtymään  toimenpiteisiin,  jotta  perusteeton  kiusanteko  voitaisiin  ehkäistä.
Eduskuntaryhmän puheenjohtaja Antti Kalliomäki ilmoitti jättäneensä (11.2.02) eduskunnan
puhemiehelle  kirjallisen  kyselyn,  mihin  hallitus  aikoo  ryhtyä  kaavaprosessien
nopeuttamiseksi. Yhdistyksen kannalta katsottuna asia kehittyi myönteiseen suuntaan vuonna
2005, kun maan hallitus budjettikäsittelyn yhteydessä teki päätöksen ryhtyä toimenpiteisiin
kaava-asioiden  käsittelyn  nopeuttamiseksi.  (Yhdistys  12.2.2002,  Helsingin  Sanomat
25.8.2005.)

262



Vuonna 2000 tuli  kuluneeksi  100 vuotta  Sos.-dem.  Naisten perustamisesta.  Siihen
liittyen  naisliitto  järjesti  juhlan  Helsingissä  2.9.2000.  Tammikuun  presidentin  vaaleissa
SDP:n ehdokas Tarja Halonen tuli valituksi tasavallan presidentiksi.

Vuonna  2000  itsenäisyyspäivän  juhlassa  tervehdyssanat  esitti  sosiaali-  ja
terveysjohtaja  Urpo  Alanko.  Juhlapuhujana  oli  metallityöväenliiton  puheenjohtaja  Erkki
Vuorenmaa. Musiikkia esittivät Seppo ”Paroni” Paakkunainen ja Markku Raikaslehto.

Jouko  Koskinen  valittiin  vuodeksi  2001  yhdistyksen  puheenjohtajaksi,  Lea  Heino
varapuheenjohtajaksi, Jyri Heikkinen sihteeriksi ja Visa Tammi taloudenhoitajaksi.

Helsingin Osuuskaupan jäsenvaaleissa valittiin HOK:n edustajistoon Hannele Autio.

Taloustilanne vaikea

Vantaan kaupungin talousnäkymät vuonna 2001 muuttuivat voimakkaasta noususta
lievään taantumaan. Huoli työpaikkojen säilymisestä ja uusien syntymisestä kasvoi vuoden
loppua kohti. Työttömyys koko kunnassa oli 7,3 %, mutta Korso-Koivukylän palvelualueella
vaikeinta  8,7  %.  Työttömien  suurin  suhteellinen,  mutta  ei  määrällinen,  lisäys  oli  15–19
vuotiaiden  ikäluokassa.  Pitkäaikaistyöttöminä  oli  Korso-Koivukylän  palvelualueella  630
henkilöä eli 30,2 % kaikista kaupungin pitkäaikaistyöttömistä. Suurin väestölisäys oli Korso-
Koivukylän  palvelualueella  alueella.  Kunnallisia  vuokra-asuntoja  valmistui,  mutta  asunto
voitiin osoittaa vain 39 %:lle hakijoista. Kysyntä kohdistui pienempiin asuntoihin, mutta niitä
oli  vähän  tarjolla.  Kunnan  verotulot  vähenivät  voimakkaasti  ja  sosiaalitoimen  maksamat
toimeentulotuet kasvoivat. Vuonna 2001 kunnan verotulot muodostuivat ansiotuloista noin 79
%, yhteisöverotuksesta  noin 16 % ja kiinteistöveroista  noin 5 %. Vuonna 2003 vastaavat
osuudet olivat ansiotuloista noin 87 %, osuus yhteisöveroista noin 7 % ja kiinteistöveroista
noin 6 %.

Kun  Vantaan  kaupungin  taloudellinen  tilanne  muodostui  vaikeaksi,  jouduttiin
etsimään säästöjä vielä  aikaisempien säästöjen lisäksi, mutta se alkoi aiheuttaa vaikeuksia
kuntapalvelujen tuotannossa.  Porvareiden mainostama veroale pienensi kunnan verotuloja,
koska  osa  hallituksen  myöntämistä  verohelpotuksista  oli  siirretty  kunnallisverotuksessa
tapahtuvaksi.  Myös  kuntien  valtionosuuksien  leikkaukset  heikensivät  kuntien  taloutta.
Työllisyys  Vantaalla  oli  kohtalaisen  hyvä,  työttömiä  8,5  %.  Työllisyystilannetta  tuki
korsolaisten  liikennettä  helpottava  kaupunkiradan  valmistuminen.  Urpian  seisakkeen
ympäristön rakentaminen oli aloitettu kiireellisenä. (Yhdistys 10.9.2002.)

Kuukausikokouksissa SAK:n osastopäällikkö Eero Heinäluoma alusti tulopoliittisesta
sopimisesta  ja  siihen  liittyvistä  näkymistä,  kaupunginhallituksen  puheenjohtaja  Matti
Virtanen Vantaan  ja  Korson  tulevaisuudesta  kaupungin  talouden  ja  suunnitelmien  osalta.
Marraskuussa  päätettiin  työväentalon  tontin  myynti  koskevasta  asiasta.  Vuonna 2001 tuli
kuluneeksi  95  vuotta  Korson  Työväenyhdistyksen  perustamisesta.  Sen  johdosta  pidettiin
juhlakokous  10.4.2001.  Vappujuhla  pidettiin  yhdistyksen  tontilla.  Puhujana  oli  Erkki
Tuomioja.  Itsenäisyysjuhlassa  Korsotalolla  tervehdyssanat  esitti  kaupunginjohtaja  Erkki
Rantala. Juhlapuheen piti kauppa- ja teollisuusministeri Sinikka Mönkäre.  

Maan  hallitus  oli  valmistelemassa  ohjelmansa  mukaista  esitystä  verotuksen
lieventämisestä.  Sosialidemokraattien  tavoitteena  oli  verotuksen  keventäminen  keski-  ja
pienituloisille. Kun talouden näkymä ei ollut hyvä, vaikeutti se työllistävien toimenpiteiden
lisäämistä.  Sosialidemokraattinen  puolue  piti  julkisen  terveydenhuollon
kokonaistoteuttamista  koulu-  ja  sosiaalisuunnitelmien  kanssa  tärkeimpänä.  Suomen
kilpailukyky  on  perustunut  vahvaan  koulutukseen,  puhtaaseen  ympäristöön  ja  hyvään
terveydenhoitoon.  Nämä  kaikki  ovat  luoneet  sen  varsin  tasa-arvoisen  yhteiskunnallisen
perustan, joka on turvannut suomalaisen yhteiskunnan rauhallisen ja tuloksia tuottavan kyvyn
ja voiman. 
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Osuuskauppaliike murroksessa

1990-luvulla  alkanut  talouspula  koetteli  kovasti  E-osuuskauppaliikettä.  Se  joutui
ankaraan  taloudelliseen  puristukseen  ja  suuria  likviditeettivaroja  omaamattomana  myös
sopeuttamaan  myymäläverkostoaan.  Elannon  pääjohtaja  Arto  Ihto kertoi  Elannolla  olleen
vielä  1960-luvulla  500–600  myymälää,  mutta  nyt  (2002)  vain  150  myymälää.  Laman
vaikutukset  Elannon  toimintaan  olivat  suuret.  Pankkien  antolainaukset  heijastuivat  myös
Elantoon, samoin kuin julkisuuteen annetut ja Elantoon kohdistuneet virheelliset taloustiedot.
Ol. Elanto joutui yrityssaneeraukseen.  Seurauksena oli, että päivittäisestä ostovoimasta valui
ulos  esim.  Korsossa  noin  36  prosenttia  ja  erityistavaroiden  osalta  noin  75  prosenttia.
Muutosjärjestelyt  vaikuttivat  Korsossakin  myymälöiden  lukumäärään  ja  toimintaan.
(Yhdistys 9.4.2002.)

Vuoden  2002  aikana  perustettiin  HOK-Elanto  osuuskauppa.  Sen  edustajiston
vaaleissa  hallintoneuvostoon  tulivat  valituiksi  Hannele  Autio ja  Anneli  Koskinen.
Yhdistyksen jäsenistä  olivat  vuonna 2004  Elannon edustajistossa oli  Anneli  Koskinen ja
HOK:n edustajistossa Hannele Autio.  

Muutaman  vuoden  harkinnan  jälkeen  yhdistyksen  tontin  omistusta  ja  käyttöä
koskevista ratkaisuista päätettiin. Tehtiin esisopimus kaavan muutoksen hakemisesta ja tontin
myynnistä sekä asetettujen ehtojen tultua täytetyiksi, myytiin tontti rakennusyhtiölle. Asiasta
tarkemmin yhdistyksen tonttia koskevassa luvussa.

Kirkollisvaalissa  oli  SDP:n  hyväksymä  seurakuntavaaliohjelma.  Siinä  painotettiin,
että Suomen evankelis-luterilainen kirkko on kansankirkko kaikkien ihmisten auttamiseksi ja
tukemiseksi niissä elämänpiireissä,  joissa he luonnostaan ovat.  Kirkon tehtävänä on myös
luoda  yhteydentunnetta  yhteiskuntaan  ja  näin  vahvistaa  kansalaisyhteiskuntaa.  Kirkon  on
entistä  herkemmin  havaittava  yhteiskunnallisia  epäkohtia  ja  toimittava  niiden poistamisen
puolesta. On tärkeää, että kirkko ottaa osaa yhteiskunnalliseen keskusteluun. Kirkko ei saa
kuitenkaan  unohtaa,  että  se  on  osa  maailmanlaajuista  universaalia  Kristuksen  kirkkoa.
Kirkolla  on  aina  vastuu  koko  ihmiskunnasta  ja  luomakunnasta.  (Johtokunta  10.9.2002.)
Seurakuntavaaleissa  sosialidemokraatit  menestyivät.  Yhteiseen  kirkkovaltuustoon  valittiin
Korsosta Leena Tuomivirta ja Anna-Liisa Hertell ja seurakuntaneuvostoon Leena Tuomivirta,
Anna-Liisa Hertell ja Visa Tammi.

Toukokuun  kokouksessa  kansanedustaja  Marja-Liisa  Tykkyläinen totesi  kesän
puoluekokouksen  olevan  hyvin  tärkeä  puheenjohtajan  valinnan  vuoksi.  Ratkaisu  hänen
mielestään  vaikuttaa  puolueen  toimintaan  joko  entisen  suunnan  jatkumisena  tai  uusien
tuulahduksien  tuojana.  Muina  asioina  kokouksessa  otetaan  kantaa  ympäristön  ja
ilmansuojeluun. Hän totesi sosialidemokraattien olevan kannattamassa uuden ydinvoimalan
rakennusluvan  myöntämistä,  ettei  Suomen  tarvitsisi  tulevaisuudessa  kasvattaa  ulkomaisen
ydinvoimasähkön ostoa. Riittävän sähkövoiman turvaaminen on valtiolle tärkeää. Käydyssä
keskustelussa  todettiin  elinympäristön  suojelun  ja  ilmansuojelun  olevan  erittäin  tärkeitä
asioita  ja  siksi  tulee  mahdollisuuksien  mukaan  pyrkiä  saamaan  saasteetonta  energian
tuotantoa,  johon  kuuluu  ammattitaitoisesti  tuotettu  turvallinen  ydinsähkö.   (Yhdistys
14.5.2002.) 

Suomen  itsenäisyyden  85-vuotisjuhla  pidettiin  Leppäkorven  koulussa.   Vantaan
kaupungin  tervehdyksen  esitti  kaupunginjohtaja  Erkki  Rantala.  Korso-Rekolan
rintamamiesveteraanit oli kutsuttu juhlavieraiksi. Tohtori Pentti Puoskari esitti tervehdyksen
veteraaneille  ja  yhdistyksen  puheenjohtajan  Matti  Aittakallion kanssa  lahjoitti
rintamaveteraanien  yhdistykselle  apurahan  500  euroa  veteraanikuntoutustoimintaan.
Juhlapuheen piti SDP:n sihteeri Eero Heinäluoma. Puheessaan hän kiitti rintamamiehiä siitä,
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että  Suomi voitiin  säilyttää  itsenäisenä,  ja  sota-ajan sekä sodan jälkeisen ajan sukupolvia
suurivoisesta  ja  sitkeästä  työstä,  jonka  ansiosta  Suomi  on  voinut  muodostua
hyvinvointivaltioksi.   (Johtokunta 23.9.2002.)

Korson aluesuunnittelulautakunnan jäsen Pentti Puoskari kertoi kuukausikokouksessa,
että hänen ehdotuksensa mukaisesti Korson ”santiksen” eli Leppäkorven maauimalan alueelle
rakennetaan pukukoppeja,  suihku sekä ranta- ja vesileikkilaitteita.  Osa rinnettä  säilytetään
pulkkamäeksi sopivana.

Korson  aluetoimikunta  totesi  kokouksessaan  suunnitelmien  mukaan
työpaikkaomavaraisuuden  lisääntyvän  Korson alueella  Nikinmäessä.  Asia  sellaisenaan  oli
jäsenten mielestä hyvä, mutta he esittivät, ettei teollisuusaluetta sijoitettaisi Pohjois- ja Etelä-
Nikinmäen väliselle alueelle jakamaan pientalovaltaista aluetta kahtia ja aiheuttamaan siten
ongelmia.  Teollisuusalueelle  korvaava  paikka  olisi  löydettävä  muualta  lähialueelta.
(Alueuutiset 4.5.2005.)

Itsenäisyyspäivän juhla vuonna 2003 voitiin ensimmäistä kertaa pitää Lumo-salissa.
Juhlayleisöä  oli  sali  täynnä.  Tervehdyspuheen  esitti  kaupunginjohtaja  Juhani  Paajanen.
Juhlapuheen piti valtiovarainministeri Antti Kalliomäki.

Vireä Vantaa – Turvallinen Korso

Kunnallisvaaleissa vuonna 2000 oli yhdistyksellä 19 ehdokasta, 5 naista ja 14 miestä.
Vaaliehdokkaille  järjestettiin  kuusi  kertaa  luentoja  ja  tilaisuuksia,  jotka  käsittelivät
työväenliikkeen  historiaa,  kunnallisvaalien  vaalikampanjaa,  koulutusta  ja  kaupungin
hallinnollista rakennetta. Vaaliteema Vireä Vantaa – Turvallinen Korso – kampanja tuotti
hyvän  tuloksen.  Yhdistyksen  ehdokkaista  valittiin  valtuustoon  Pentti  Puoskari,  Hannele
Autio, Matti Aittakallio, Risto Salminen ja Jouko Koskinen. Vuoden 2004 kunnallisvaalissa
oli yhdistyksellä 17 ehdokasta. Valituiksi tulivat Matti Aittakallio, Taina Ala-Nikkola, Pentti
Puoskari ja Risto Salminen.

Vuoden aikana  kokouksissa olivat  alustajina  kaupunginjohtaja  Erkki  Rantala,  EU-
oikeusasiamies  Jacob  Söderman,  apulaiskaupunginjohtaja  Urpo  Alanko,  kansanedustaja
Kimmo Kiljunen ja kaupunginjohtaja Juhani Paajanen.

Vantaan asukasluku vuonna 2004 kasvoi lähes 2000 hengellä ja oli vuoden lopussa
yhteensä 185 619. Verotulojen kasvu pysähtyi,  menot eivät osoittaneet laantumista. Niiden
kattamiseksi  jouduttiin  kasvattamaan  velkamäärää.  Se  nousi  aina  2 500  euroon  jokaista
vantaalainen kohti. Työttömyysaste pysyi ennallaan, työttömiä noin 8 000 henkeä. (Helsingin
Sanomat 29.12., 31.12.2004, Alueuutiset 29.12.2004.) 

Kun  kaupunki  vuonna  2002  myi  omistamansa  Korson  asemakaavaan  merkityn
liiketila-alueen  rakennettavan  osuuskaupan  paikaksi,  se  osoitti  Korsotalolla  toimineille
järjestöille  toimipaikaksi  Korsossa  olleen  entisen  alkoholiliikkeen  rakennuksen.  Järjestöt
kunnostivat  sen  talkootyöllään  itselleen  sopivaksi.  Ilo  uudesta  toimipaikasta  ei  kestänyt
kauan,  sillä  rahapulassa  oleva  Vantaan  kaupunki  sanoi  järjestöjen  kanssa  tekemänsä
vuokrasopimukset  päättymään  vuoden  2005  toukokuussa.  Näin  järjestöt  -  Korson  Veto,
Korson Työväen Näyttämö, Korson Eläkkeensaajat, Korson Kaiku, Korson Kunto ja Korson
Mieslaulajat - joutuivat joko etsimään uudet toimipaikat jostakin tai maksamaan järjestöjen
rahavaroihin  verrattuna  kohtuutonta  vuoraa.  Työväenyhdistyksen  varapuheenjohtaja
Margaretha  Peltola esitti  johtokunnassa  huolestumisensa  tilanteen  johdosta  ja  totesi  mm.
Korson  Eläkkeensaajien  joutuvan  olemaan  ilman  kokoustiloja.  Hän  tiedusteli
työväenyhdistyksen mahdollisuuksia löytää ratkaisu asian hoitamiseksi. Puheenjohtaja Matti
Aittakallio ilmoitti Korsotalon saavan olla paikoillaan parisen vuotta, joten kokoustila voinee
olla sen ajan käytettävissä.  (Helsingin Sanomat 13.12.2004, 14.2.2005, Johtokunta 8.2.2005.)
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Vappujuhlassa puhui ministeri Antti Kalliomäki ja itsenäisyysjuhlassa Lumo-salissa
eduskunnan puhemies Paavo Lipponen.

Jäsenistö on aktiivista

Lehdistössä  olleiden  uutisten  mukaan  Vantaan  taloudellinen  tilanne  oli  huono  ja
edessä oli vain vielä huonompia aikoja odotettavissa, jolloin kunnallisten palveluiden määrää
olisi karsittava ja kuntalaisille annettavien palvelujen taso laskisi.  Voidakseen antaa tietoa
kuntalaisia huolestuttavista asioista, kutsui johtokunta maaliskuun 2005 kuukausikokoukseen
Vantaan  kaupunginhallituksen  varapuheenjohtajan  Markku  J.  Jääskeläisen kertomaan
kaupungin taloudesta ja tulevaisuuden näkymistä.  Jääskeläisen mielestä Vantaa oli joutunut
valtionapulainsäädännön  riittämättömän  tasapainoisuuden vuoksi  kärsimään  taloudellisesti.
Valtionapusäännökset  eivät  ota  huomioon  lasten  ja  koululaisten  osuuden  määrää,  joka
Vantaalla  muuttovoittokuntana  on  huomattavan  suuri,  vaan  painottaa  vanhusikäluokkia.
Tämä laskentakaavio on johtanut siihen, että Vantaa saa valtion tukiaisia entistä vähemmän.
Lapsia  varten on kuitenkin  rakennettava  ja  ylläpidettävä  päiväkoteja  ja  kouluja  runsaasti.
Koulu-,  sosiaali-  ja  terveydenhoitomenot  kysyvät  suurimman  osan  kunnan  varoista.
Seurauksena on menojen karsiminen. Valtio oli antanut ”hätäapuna” 5 milj. euroa, mutta se
oli  vain  vähän  lieventämässä.  Tilanteen  parantamiseksi  kaupunki  myi  vuokratalotontteja
omistamalleen  asuntoyhtiölle  VAV:lle.  Yhtenä  kaupungin  taloudellista  tilannetta
heikentävänä  seikkana  on  myös  se,  että  isoja  vuokra-asuntoja  on  jouduttu  osoittamaan
perheellisille,  mutta  köyhillä  ei  ole  niihin  varaa  niiden  vuokraan.  Kaupungin  rahoista  on
annettava  asuntotukea  ja  siten  kaupungille  aiheutuu  kustannuksia.  Isojen  asuntojen
rakentaminen  johtuu  taas  asemakaavasäädöksistä,  vaikka  tarve  kohdistuu  pieniin  ja
keskikokoisiin  asuntoihin.  Kokouksen osanottajien mielestä  olisi  voitava toimia siten,  että
valtionapusäännöksissä otettaisiin painavammin huomioon lasten ja koululaisten osuus.

Huhtikuun  aikana  järjestettiin  50  hengen  voimalla  teatterimatka  Kotkan
Kaupunginteatteriin  katsomaan  Merimiesravintola  Kairossa  esitettyä  näytelmää  Kalle
Aaltosen morsian. Menomatka ulotettiin Haminaan, missä korsolaiset otti vastaan Haminan
Työväenyhdistys  puheenjohtajansa  Peter  Muurmanin johdolla.  Hän  sekä  sos.-dem.
valtuustoryhmän  puheenjohtaja  ja  valtuuston  puheenjohtaja  ja  kaupunginhallituksen
puheenjohtaja  selostivat  haminalaisten  kunnallispolitiikkaa  ja  Museoviraston  ohjeiden
mukaisesti toteutettavaa Haminan työväentalon entisöintiä. 

Yhteiskuntaa kehitetään yhteisvoimin

Yhdistyksen kokouksissa vuoden 2002 aikana kiinnitettiin  keskusteluissa huomiota
siihen, että monta kertaa oli työntekijöiden irtisanomisia ja hyvässä taloudellisessa asemassa
sekä tulosta tuottavien tehtaiden ja muiden yrityksien alasajoja eli toiminnan lopettamisia.
Puhuttiin ”kiinailmiöistä” eli työpaikan siirtämisestä halvan työvoiman Kiinaan. Ne lisäsivät
epävarmuutta  työpaikoilla  ja  työmarkkinoiden  neuvotteluihin.  Samanaikaisesti  jaettiin
runsaasti  osinkoja osakkeenomistajille  ja johtajia varten kehitettiin  palkitsemisjärjestelmiä.
Nämä  lisäsivät  yhteistyöneuvotteluihin  ärtymystä.  Kokouksessa  käydyissä  keskusteluissa
toivottiin yrityksien omalta osaltaan kantavan yhteiskunnallista vastuuta, jotta jako ”voittajiin
ja häviäjiin” ei kasvaisi.

Sama  aihe  oli  vuoden 2005 vappujuhlassa  Lumossa  juhlapuheenpitäjällä  ministeri
Erkki  Tuomiojalla.  Hän  sanoi  ”Eva-uskoisten”  vaatimusten  työelämän  ja  talouden
uudistamisesta,  reformeista ja ”rationalisoinneista” johtavan suurempaan eriarvoisuuteen ja
yhteiskuntaan, jossa vauraus ja edut kasaantuvat yhä harvemmille.  Päätäntävalta yhteisistä
asioista siirtyy kasvottomille epädemokraattisille voimille, jotka eivät kanna yhteiskunnallista
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eivätkä  sosiaalista  vastuuta.   Hänen mielestään  raakaa  ultrakapitalistista  globalisaatiota  ei
tarvitse  hyväksyä,  vaan  on  noustava  sitä  vastustamaan.  Meillä  ei  ole  varaa  tuhota
hyvinvointiyhteiskuntaa. Pohjoismainen hyvinvointiyhteiskunta on luotu yhteisvastuullisesti.
Sen voima  on korkeassa  koulutuksessa,  hyvässä  kansanterveystyössä  ja  kansalaisvastuuta
tuntevassa  sosiaaliturvassa.  Näille  elementeille  on  luotu  perusta  hyvinvoinnille  ja
teollisuuden  ja  muun  tuotannon  kilpailukyvylle.  Ne  ovat  edelleenkin  yhteiskunnan
elinvoimaisuutta osoittavia elementtejä, joiden puolustaminen on meidän kaikkien tehtävä ja
siihen kuuluu meidän kaikkien osallistuminen yhteiskunnalliseen toimintaan tasa-arvoisina
yhteiskunnan jäseninä.

Kunnallisjärjestön  puolueäänestyksessä  korsolaisten  puoluekokousedustajaksi  tuli
Pentti  Puoskari.  Kuukausikokous  päätyi  kannattamaan  ehdolle  asetettuja  Sirkka  Kähärää
puoluevaltuustoon  ja  Erkki  Vuorenmaata puoluehallitukseen.  (Yhdistys  11.1.2005,
Johtokunta 12.4., 26.4. ja 10.5.2005.)

Linja-autollinen  yhdistyksen  jäseniä  teki  retken  Jyväskylän  puoluekokouksen
viimeisen päivän juhlallisuuksiin,  joissa Korson kasvatti  ja nuoriso-osaston ja yhdistyksen
jäsenenä  ollut  Eero  Heinäluoma valittiin  SDP:n  puheenjohtajaksi.  Puoluekokouksessa
yhdistyksen vaikuttajajäsen Kalevi Alén kutsuttiin puolueen kunniajäseneksi. 

Varhaisnuorten  toiminnan  tukemiseksi  lahjoitettiin  Mikkolan  koululle  200  euroa
jaettavaksi  stipendeiksi  oppilaille  ja  myönnettiin  Korson  Nuorten  Kotkien  kahdelle
leiriohjaajalle kansainvälisen leirimaksuun 330.- euron avustus (Johtokunta 12.2., 11.6.2002).
Korson  ja  Nikinmäen  Nuoret  Kotkat  järjestävät  viikolla  26/2005  oman  kesäleirin,  jolle
otettiin  80  lasta.  Johtokunta  myönsi  avustuksen  leirin  järjestämistä  varten.  (Yhdistys
8.2.2005, Johtokunta 22.2.2005).

Seudullista yhteistyötä ja palveluja

Huhtikuun  2005  kuukausikokouksessa  käsiteltiin  pääkaupunkiseudun  kuntien
yhteistyön toteuttamista ja siinä olevia erilaisia näkökohtia. Alustuksen asiasta piti Helsingin
kaupunginvaltuuston  puheenjohtaja,  kansanedustaja  Rakel  Hiltunen.  Hän  totesi
pääkaupunkiseudun  yhteistyön  alkaneen  Pääkaupunkiseudun  neuvottelukunnassa,  jonka
Vantaa,  Helsinki,  Espoo ja  Kauniainen olivat  perustaneet  1960-luvun lopulla.  Nyt  näiden
kuntien  tarkoituksena  oli  lähentää  yhteistyötä  kuntien  rajat  ylittävien  palveluiden
tarjoamisessa, jolloin esimerkiksi jollakin palvelualueella sovitaan työnjaosta kuntien kesken.
Myös  maankäyttöön liittyvissä  asioissa yhteistyöstä  olisi  hyötyä.  Alueellisella  yhteistyöllä
pystyttäisiin  ohjaamaan  aluesuunnittelua  ja  yhteiskuntakehitystä  siten,  ettei  syntyisi
eriarvoisia vain rikkaille tai köyhille muodostuvia alueita. (Yhdistys 12.4.2005.)

 Keskustelun  kuluessa  pidettiin  ensiarvoisen  tärkeänä  pääkaupunkiseudun  kuntien
yhteistyötä  ja  kiinnitettiin  huomiota  etenkin  Helsingin  kaupungin  perustamaan
henkilöpalvelukeskukseen Palmiaan, johon myös alueen kunnat ovat liittyneet, ja sen ateria-,
kiinteistöhuolto-, siivous- ja turvapalveluiden kilpailuttamiseen. Se herätti epäileviä ajatuksia.
Vaikka saatettaisiin saada palveluja halvemmalla, niin palvelujen kilpailuttamisessa ja laadun
arvioinnissa  ovat  kokemukset  olleet  huonoja.  Kielteisenä  kehitysnäkymänä pidettiin  myös
sitä,  että  ammatillisten  koulutuspaikkojen  supistaminen  tulee  kohdistumaan
pääkaupunkiseudulle,  jossa  osaajien  tarve  tulee  kasvamaan.  Vuoden  2005  aikana
kunnallistaloudelliset näkymät eivät olleet parantuneet, totesi Korso – Koivukylän sosiaali- ja
terveyskeskuksen aluejohtaja Sakari Lyly kertoessaan syyskokoukselle (13.9.2005) sosiaali-
ja  terveystoimen  mahdollisuuksista.  Voimakas  palvelujen  kysyntä  merkitsee  arvioitujen
menojen  ylityksiä.  Vuosien  2006-2008  taloussuunnitelmien  mukaisesti  taloudelliset
mahdollisuudet kasvavat vain noin yhden prosentin verran. Kun Vantaan väestö kasvaa noin
2000 henkilöllä vuosittain, merkitsee se voimakasta menojen karsintaa. Erikoissairaanhoidon
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ja lasten päivähoidon järjestäminen ovat kalliita.  Sosiaali- ja terveystoimen menoista suurin
osa on sidottuja menoja. Talousarviorahoista subjektiivisiin oikeuksiin kuuluvia menoja on
38  %  ja  terveydenhuoltopalvelujen  vastaanoton  järjestämiseen  menee  37  %.  Lisäksi  on
kiinteitä menoja. Todellisuudessa kunnalla on päätäntävaltaa vain yhden prosentin suuruiseen
osaan. Henkilökuntapulan vuoksi varoista käytetään yli 50 % ostopalveluun, joka on noin 1/3
kalliimpaa  kuin  oma  tuotanto.  Kaupungin  pitkäaikaistyöttömistä  1/3  on  Korson  alueella.
Samoin  toimeentulomenoja  on  eniten.  Myönteistä  on,  että  neuvolatyö  on  saanut  lisää
toimitiloja ja palvelua on siten voitu parantaa. Päivähoitolapsia Vantaan palvelualueista on
eniten  Korsossa,  mutta  palvelu  on  asetetuissa  tavoitteissa.  Lasten  määrä  lisääntyy  mm.
Nikinmäessä. Vantaan väestö ikääntyy kuitenkin nopeasti. 

Vilkkaassa  keskustelussa  useissa  puheenvuoroissa  painotettiin  sitä,  että  lasten
subjektiivisiin  päivähoito-oikeuksiin  ei  tule  puuttua,  potilaiden  terveydenhoidollisten
tarvikkeiden  (esim.  sokeritaudin  hoidossa)  saanti  turvattava  ja  omahoidon  opastusta  olisi
lisättävä tarpeettomien (lääkärien ja terveydenhoitajien) vastaanottokäyntien vähentämiseksi.
Terveydenhoidolliset  palvelut  on turvattava  ja henkilökuntaa  saatava,  jotta  omalääkäri-  ja
omahoitajajärjestelmän jatkuvuus säilyisi. 

Katse juhlavuoteen

Vuoden  2005  syyskokouksessa  sen  lisäksi,  että  valittiin  seuraavaksi  vuodeksi
yhdistyksen  toimihenkilöt,  paneuduttiin  toiminta-  ja  taloussuunnitelman  käsittelyssä
aktiivisesti  tulevan  juhlavuoden  toiminnan  järjestämiseen.  Varauduttiin  tukemaan
taloudellisesti naisjaoston, varhaisnuorison ja Korson Vedon toimintaa.  Mediatiedotuksessa
kiinnitetään  huomio  helmikuussa  pidettävään  yhdistyksen  satavuotisjuhlaan,  100-
vuotishistoriikin  julkistamiseen  ja  Eespäin-lehden  juhlajulkaisuun.    Muina
työväenyhdistyksen  perinteisesti  järjestäminä  aatteellisina  juhlina  ovat  vappujuhla  sekä
itsenäisyyspäivänjuhla.  Kansalaisvelvollisuuksiin  kuuluvina toimintoina ovat osallistumiset
presidentin vaaleihin, joissa yhdistyksen ehdokkaana on Tarja Halonen, seurakuntavaaleihin
ja valmistautuminen eduskuntavaaliin ja sen ehdokkaista suoritettavaan puolueäänestykseen.
Kulttuuri- ja opintotoiminnassa ovat jäsenistölle järjestettävät luennot ja opintokerhot sekä
virkistäytymismatkoina  toteutettavat  teatteriretket.  Kuukausittain  jaettavat  jäsenkirjeet  ja
kaksi kertaa, juhlajulkaisun lisäksi, ilmestyvä Eespäin-lehti antavat koko jäsenistölle tietoa
yhdistyksen tapahtumista.

Naisjaosto kiinnittää omassa toiminnassaan edellä olevan lisäksi huomiota sosiaali- ja
terveystoimen  sekä  koulu-  (opinto-)  toimen  kehittämisasioihin.  Varhaisnuorisotoiminnan
toteuttaminen  tapahtuu  koko  perheen  voimin  yhteistyössä  muiden  samaa  työtä  tekevien
jaostojen kanssa. Nuorten ja lasten kiinnostuskohteiden lisäksi on teatterikäyntejä, koulutus-
ja kurssitapahtumia. Kotimaisia leirejä järjestetään ja osallistutaan Kotka-kunto tapahtumiin
sekä kansainvälisiin leireihin.

Yksimielisesti valittiin vuodeksi 2006 yhdistyksen puheenjohtajaksi Matti Aittakallio,
varapuheenjohtajaksi  Margaretha  Peltola ja  lippuvaalilla  johtokunnan  jäseniksi  Pentti
Puoskari, Erkki Pekola, Visa Tammi, Matti Merelä, Jyrki Riikonen, Petri Koskinen, Kalevi
Alén, ja Taina Ala-Nikkola. 

Impi ja Kalle Niemisen rahasto

Kun Korson Sosialidemokraattisen Työväenyhdistyksen ja Korson Vedon vuosijuhla
vuonna 1994 olivat lähestymässä, syntyi kummankin yhdistyksen johtokunnan keskuudessa
ajatus,  miten  voitaisiin  tulevien  juhlien  onnitteluja  käyttää  hyödyksi  ja  niiden  avulla
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saatettaisiin  tukea  yhdistyksiin  kuuluvia  nuoria  heidän  kehittymispyrkimyksissään.  Asian
tultua puolijulkiseksi Kansan Sivistysrahaston asiamies Seppo Puhakka esitti perustettavaksi
rahaston, johon voitaisiin ohjata onnittelujen tuottoja ja muita muistamisia. Samalla syntyi
ajatus,  kun  Kalle  Nieminen ja  hänen  vaimonsa  Impi  Nieminen olivat  kauan  olleet
voimakkaasti  vaikuttamassa  samanaikaisesti  työväenyhdistyksen ja Vedon toimintaan,  että
rahasto voitaisiin perustaa heidän nimelleen. Kummankin yhdistyksen johtokunta alustavasti
hyväksyi  suunnitelman.  Kun  kysymyksessä  oli  henkilöiden  nimelle  tehtävästä  rahastosta,
lähdettiin  kysymään  lupaa  Impi  Niemiseltä,  Kalle  Nieminen oli  edesmennyt.  Impi  tahtoi
asiaan lisää perusteluja ja selvityksiä.  Kun asian esittäjät  Kalevi  Alén ja Jouko Koskinen
kertoivat  hänelle  rahaston  nimellä  ja  rahastolla  olevan  tarkoituksena  kunnioittaa  heidän
tekemäänsä  arvokasta  yhdistystyötä,  ja  tukea  eteenpäin  pyrkiviä  nuoria  taloudellisesti,
hyväksyi  hän rahastolle  ajatellun  nimen ja  piti  tärkeänä,  että  rahaston perustavat  yhdessä
työväenyhdistys ja Veto.

Tämän  valmistelun  jälkeen  molemmat  järjestöt,  Korson  Sosialidemokraattien
Työväenyhdistys ja Korson Veto, tekivät päätöksen osallistua rahaston perustamiseen niin,
että kumpikin järjestö on edustettuna rahaston hoitokunnassa kolmella edustajalla, jotka ovat
puheenjohtaja,  varapuheenjohtaja  ja  taloudenhoitaja.  Rahasto  perustettiin  Veikko  Helteen
rahaston  alaiseksi.  Lisäksi  rahaston  hoitokuntaan  kuuluu  Kansan  Sivistysrahaston  Veikko
Helteen rahaston nimeämä jäsen. Hoitokunta valitsee keskuudestaan puheenjohtajan ja muut
toimihenkilöt.  (Alén, Kalevi ja Koskinen, Jouko haastattelu 2005.)

Rahaston tarkoituksen on apurahoilla  ja  stipendeillä  tukea  ensisijaisesti  korsolaista
urheilu-,  nuoriso-  ja  kulttuurityötä  ja  niihin  liittyviä  pyrkimyksiä.  Apurahat  julistetaan
haettaviksi  hoitokunnan  päätöksellä,  mutta  se  voi  myös  antaa  apurahoja  ja  stipendejä
haettavaksi julistamatta.  

Impi  ja  Kalle  Niemisen  rahaston  hoitokunnan  ensimmäinen  kokous  pidettiin
20.3.1994 Metsotornissa. Paikalla olivat rahaston perustajayhteisöistä:

Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry.
- Kalevi Alén
- Anna-Liisa Hertell
- Vilho Väisänen

Korso Veto ry.
- Jouko Koskinen
- Jouko Leponiemi
- Raili Karhapää

Kansan Sivistysrahasto/Veikko Helteen rahasto
- Seppo Puhakka

Ensimmäinen  puheenjohtajakausi  oli  Korson  Vedon  puheenjohtajalla  Jouko
Koskisella vuoteen 1997 saakka. Sen jälkeen oli vuorossa työväenyhdistyksen edustaja.

Rahaston peruspääoman muodostivat Korson Vedon 60-vuotisjuhlien ja Korson Sos.-
dem. Työväenyhdistyksen 75-vuotisjuhlan onnittelutuotto. Lisäksi lahjoituksina ovat tulleet
mm.  Impi  Niemisen 90-vuotisjuhlan  tuotto  ja  Toivo  Paakkunaisen 85-vuotisjuhlan
onnitteluista. (Impi ja Kalle Niemisen rahaston hoitokunnan pöytäkirja 20.3.1994.)

”Rahaston  perustamisella  päästiin”,  kuten  Seppo  Puhakka oli  sanonut  (Koskisen
muistaman mukaan), ”krääsästä, jota kaikki kodit ovat täynnä. Onnittelijoilla ja muistelijoilla
on helpompaa, ei tarvitse pohtia, mitähän onniteltavalle vietäisiin, kun hänellä on kaikkea.”
Rahasto palvelee hyvin huomion osoittamista. Kun puhutaan urheilullisen tai poliittisen työn
taustoista,  voidaan  rahaston  kautta  tukea  korsolaisia,  vapaaehtoistyöntekijöitä  harkitusti.
Siinä asiassa rahaston hoitokunnan päätökset ovat olleet yksimielisiä.
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Rauha ja Helge Tapanin rahasto

Helge Tapani syntyi  1911 Uudessakaupungissa. Kansalaissota ja sen jälkimainingit
loivat ne puitteet, joissa Helge kasvoi ja varttui mieheksi. Elämän olosuhteet olivat ankeat.
Helgen  valoisa  ja  yhteistyökykyisen  luonne  sekä  sitkeys  tasoittivat  elämäntaivalta
Yhteiskunnallinen, sosiaalinen vakaumus oli Helgen koko elämänaikainen voimavara.

Nuorena  Helge  muutti  työn  perässä  Uudestakaupungista  Helsinkiin.  Hän  oli
puolueaktiivi ja eri luottamustointen haltija koko pitkän elämänsä. Sotien jälkeen Helge ja
hänen  vaimonsa  rakensivat  rintamamiestontille  omakotitalon  Helsingin  maalaiskunnan
Korsoon. Siitä saakka hän toimi Korson Sos.-dem. Työväenyhdistyksen aktiivina jäsenenä.
Ihmisenä Helge Tapani oli pidetty. Hän tuli hyvin toimeen kaikkien kanssa ja oli henkisesti
virkeä elämänsä loppuun saakka.

Kalevi  Alén oppi  tuntemaan  Helgen  lapsuudessaan.  Helge  osoitti  häntä  kohtaan
myötämielistä  sosiaalisuuttaan,  kuten  muitakin  kohtaan.   Siitä  lähtien  heidän
ystävyyssuhteensa  olivat  voimakkaat  koko Helgen elämän  ajan.  Kun Helgen liikkuminen
vaikeutui korkean iän tultua, Kalevi Alén hoiti Helgen asioita viimeiset neljä vuotta.   Jos
Helge halusi  johonkin,  Kalevi  vei hänet  pankkiin tai  postiin  taikka mihin  hän halusikaan
asioitaan hoitamaan. Heillä oli jokapäiväinen yhteistyö viimeiset vuodet. 

Helge  Tapanille oli  luonteenomaista,  että  koko  ikänsä  ja  vielä  korkeasta  iästään
huolimatta  hän  halusi  tukea  varhaisnuorisotoimintaa  ja  antoi  tälle  oman  arvokkaan
panoksensa. Kaiken muun toimintansa ohella Helge teki merkittävän työn olemalla Korson
Nuorten Kotkien leireillä ”leirivaarina”, jota lapset olivat vailla. Monella ei ollut isää taikka
vaaria. Hän tuli hyvin toimeen lasten kanssa, vaikka hänellä itsellään ei ollut lapsia. Ehkäpä
juuri siksi hän halusi olla tuollaisessa toiminnassa.

Rauha ja  Helge  Tapanin nimeä  kantava  rahaston  ajatus  lähti  liikkeelle  Helgen
tahdosta, kun Helgen ja Rauhan avioliitto oli lapseton eikä lähisukulaisia ollut perimässä sitä,
mitä heille vuosien mittaan oli jäänyt elämänsä aikana.  Helgen ruumiin voimat olivat vähän
vähentyneet 85-vuotiaana, mutta henkisellä tasolla hän oli täysin järkevä ja halusi ratkaista
sen, mitä hänen omaisuudellaan tehdään. Hän otti yhteyden Kalevi Aléniin, ja antoi hänen
tehtäväksi  pyytää  Kansan  Sivistysrahaston  asiamiehen  Seppo  Puhakan tulemaan  hänen
luokseen. Helge ilmoitti Sepolle ja Kaleville tahtonsa. Helge tahtoi perustettavaksi Rauha ja
Helge Tapanin rahaston,  jolle  Helge testamenttaa jäljellä  olevan omaisuutensa.  Ajatus oli
kokonaan Helgen. Hän nimenomaan halusi, että rahaston tuotto on Korson Nuorten Kotkien
hyväksi.  Kotkat  voivat  sitten  anoa  rahastosta  apurahoja  joko  omaan  toimintaansa  tai
opiskeluun taikka muuhun sellaiseen. 

Helge  Ossian Tapani teki,  varatuomari  Ilmari  Heinonen avustaessa,  testamenttinsa
24.1.1996.  Siinä hän ilmoitti  tahdokseen Korson Nuorten Kotkien toiminnan avustamisen
Kansan Sivistysrahastoon perustettavan Rauha ja Helge Tapanin rahaston kautta. 

Joutuessaan  sairaalahoitoon  Helge  Tapani antoi  Kalevi  Alénille 22.5.1999
valtuutuksen asuntoyhtiön osakkaana edustaa häntä ja valtakirjan hoitaa hänen omistus- ja
vuokra-asunnossaan olevaa irtainta omaisuuttaan ja harkintansa mukaa realisoida tai hävittää
tarpeetonta irtaimistoa.   Helge Tapani menehtyi 21.3.2000 Vantaalla. 

Helgen  poismenon  jälkeen  testamentin  toimeenpanijaksi  ja  pesänselvittäjäksi  tuli
varatuomari  Risto  Koivunoksa.  Pesänselvityksen  2.5.2001 jälkeen  on KSR:n  Uudenmaan
rahastoon  perustettu  Rauha ja  Helge  Tapanin rahasto  Kansan Sivistysrahaston  valtuuston
päätöksellä.  Rahaston hallintoa hoitaa Kansan Sivistysrahaston hallinto perintösopimuksen
mukaisesti.  (Alén,  Kalevi  haastattelu 2005, valtakirjat  22.5.1999, Kansan Sivistysrahaston
kirje 2.2.2005 Aarno Tahvanaiselle.)

Rauha ja Helge Tapanin rahaston ohjesäännön 2. §:n mukaan ”Rahaston tarkoituksena
on apurahoin tukea Korson Nuorten Kotkain toimintaa,  vantaalaisten nuorten opiskelua ja
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sijoittumista yhteiskuntaan sekä kansalaisten ja heidän tätä toimintaa varten muodostamiensa
yhteisöjen suorittamaa toimintaa.”

Helgeltä  jäi omistusasunto ja puhelinosake.  Asunto-osakkeen vuokra tuo rahastolle
tuloa,  jonka  kasvaneesta  tuotosta  apurahat  annetaan.  Perintösäädöstä  noudatetaan  Kansan
Sivistysrahastossa ja Kotkat saavat rahansa niin kauan, kun Kotkia on olemassa Korsossa. 

Koska  Korson  Nuorilla  Kotkilla,  työväenyhdistyksen  alajaostona,  ei  ole
nimenkirjoitusoikeutta,  tekee  Korson  Sosialidemokraattinen  Työväenyhdistys  ry.
muodollisen päätöksen rahojen käytöstä ja lähettää sen KSR:n hallinnolle. Työväenyhdistys
valvoo omalta osaltaan testamentin tarkoituksen toteutusta.

100-vuotias työväenyhdistys

Korson Työväenyhdistys perustettiin Suomen suuriruhtinaskunnan Tuusulan pitäjässä
helmikuun 4. päivän iltana 1906 aikana, jolloin yhteiskunnalliset ja sosiaaliset luokkaerot niin
koko  Suomessa  kuin  Tuusulan  pitäjässäkin  olivat  suuret.  Ihmisen  arvo  mitattiin
yhteiskunnallisen  säädyn  ja  omaisuuden  suuruuden  perusteella.  Mutta  toive  tulevan
muutoksen  tapahtumiseen  oli  olemassa.  Juuri  tuona  aikana  Suomessa  oltiin  uudistamassa
perustuslakeja,  poistamassa  säätyjakoon perustuvaa  vaalioikeutta  ja  laatimassa  yleiseen  ja
yhtäläiseen  äänioikeuteen  ja  vaalikelpoisuuteen  perustuvia  lakeja.  Tämä  muutos  ei
kuitenkaan  ulottunut  verovelvollisuuteen  perustuvaan  kunnalliseen  äänioikeuteen  ja
vaalikelpoisuuteen. Niitä muutoksia saatiin odottaa vuoteen 1918 saakka ja täytäntöönpanoa
seuraavaan vuoteen.  

Yhdistyksen  toiminta  alkoi  vilkkaasti.  Intoa  ja  tarmoa  vireään  yhdistystyöhön  oli
runsaasti.  Uskottiin myönteisten yhteiskunnallisten muutoksien tapahtuvan varsin nopeasti.
Elämän  arki  kuitenkin  hidasti  ja  tasoitti  toimintaintoa.  Vaikka  valtiollisissa  vaaleissa
sosialidemokraattinen  puolue  sai  suuren  kannatuksen  ja  kansanedustajamäärän  sen
mukaisesti,  yhteiskunnalliset  muutokset,  ennen  kaikkea  sosiaaliset  muutokset,  olivat
lainsäädännöllisesti  ja  taloudellisesti  hitaita  ja  melkoisen  vähäisiä.  Odotukset  olivat
suuremmat  kuin  todellisuus.  Kausityöttömyys  ja  työpula  pitivät  työväestön  elintason
alhaisena. Taloudellinen niukkuus, pitkät työajat ja raskas ruumiillinen työ sitoivat suuresti.
Paikallisesti  yhdistys  osallistui  sosialidemokraattisen  kunnallisjärjestön  toimintaan  sekä
antamalla  raha-avustusta  agitaattorin  palkkaukseen.  Vaalivalistustyö  ja  yhdistyksissä
toteutettu  luento-  ja kurssitoiminta  auttoivat  jäseniä ymmärtämään aikaisempaa paremmin
yhteiskunnallisia tapahtumia ja niihin liittyviä muutoksia. 

Tsaristisen järjestelmän kahlitseva ote yhteiskunnalliseen ja järjestölliseen toimintaan
oli voimakas. Siitä huolimatta, vaikka yhdistymis- ja kokoontumisvapaus oli voimassa, tuli
kaiken  aikaa  varautua  siihen,  että  viranomaiset  saattaisivat  jollakin  tekosyyllä  kieltää
yhdistyksen  toiminnan  tai  rajoittaa  henkilöiden  vapautta.  Etenkin  ensimmäisen
maailmansodan  aikana  tämä  mahdollisuus  oli  otettava  huomioon  ja  vähennettävä  julkisia
kokouksia  ja  mielipiteen  ilmaisuja.  Työttömyyden,  elintarvikkeiden  puutteen  ja  elämän
ankeuden sekä yleisen levottomuuden ja turvattomuuden vuoksi ihmisten toiminta keskittyi
oman  perheen  toimeentulon  hankkimiseen.  Työväenyhdistyksen  jäsenmaksut  jäivät  lähes
maksamatta  ja  sen seurauksena  yhdistyksen toiminta  näytti  lamaantuneen,  mutta  ei  aivan
kokonaan.  Kokouksia  oli  pidetty  ja  asioista  keskusteltu  ja  yhdistyksen  edustaja  osallistui
Tuusulan sos.-dem. kunnallisjärjestön kokouksiin. Yhdistys oli tammikuun 1918 kokouksesta
antanut voimakastahtoisen julkilausuman. 

Kun  työväenyhdistys  vuonna  1919  perustettiin  uudelleen,  se  osallistui
kunnallisjärjestön  toimintoihin,  mutta  syrjäkylän  pienenä  yhdistyksenä  sen  vaikutus  jäi
vähäiseksi. Kokouksiin osallistuttiin, mutta muu yhteistyö tuusulalaisten työväenyhdistyksien
kanssa  jäi  niukaksi.  Radan  varrella  toimivan  Korson  Työväenyhdistyksen  yhteydet
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keravalaisiin,  helsinkiläisiin  ja  malmilaisiin  (tapanilalaisiin)  yhdistyksiin  olivat  paremmat.
Näistä paikoista tultiin Korsoon pitämään juhlia ja esittämään ohjelmaa ja siten auttamaan
toiminnallisesti  yhdistystä.  Näihin  aikoihin  rupesi  korostumaan  työväenyhdistyksen
jäsenistön jakaantuminen eri kuntiin. Kehitteillä olevan Keravan kauppalan perustaminen tuli
merkitsemään sitä,  että  suurin osa työväenyhdistyksen jäsenistöstä  asui tulevan kauppalan
alueella,  merkittävästi  pienempi  osa  Tuusulan  alueella  ja  vielä  pienempi  osa  Helsingin
maalaiskunnan alueella. Kun sitten kauppalan perustaminen tapahtui, liittyi yhdistys Keravan
sos.-dem.  kunnallisjärjestöön  ja  vaikutti  sen  toimintaan  kauppalassa  asuvien  jäsenten
määrällä, mutta Tuusulan ja Helsingin mlk:n alueella asuvilla jäsenillä ei käytännössä ollut
yhteyttä kunnallisjärjestöön eikä kunnalliseen toimintaan. 

Omalla  alueellaan  Korsossa  työväenyhdistys  oli  korsolaisten  yhdyssiteenä,  tarjosi
vapaa-ajantoimintaa ja rohkaisi kansalaisia ottamaan kantaa yhteiskunnallisiin asioihin sekä
toi näkyviin mahdollisuuksia, joilla kunnallisiin ja valtiollisiin vaaleihin osallistumisen lisäksi
kansalaisilla  voivat  vaikuttaa  yhteiskunnan,  etenkin  paikkakunnan  kehittämiseen.
Työväenyhdistys vaalityöllään kannusti kansalaisia äänestämään vaaleissa, asetti kunnallisiin
vaaleihin omia ehdokkaitaan ja sai valtuuston ja kauppalanhallituksen jäseniksi edustajiaan.
Olipa  Korson  yhdistyksen  edustaja  yhden  vuoden  kauppalan  sos.-dem.  valtuustoryhmän
puheenjohtajakin.  Korsolaisten  ollessa  mukana  kunnallisjärjestön  ja  kauppalan
luottamustoimissa  saatiin  heidän  toimintansa  avulla  alueen  kunnallisia  palveluja
parannetuksi. Vasta jatkosodan jälkeen tuli yhdistyksen jäseniä valituksi myös Tuusulan ja
Helsingin mlk:n valtuustojen jäseniksi ja muihin kunnallisiin luottamustoimiin.

Korson Työväenyhdistyksen vaikuttavuus kunnalliseen ja poliittiseen elämään kasvoi
merkittävästi sen jälkeen, kun Korson alue liitettiin Helsingin maalaiskuntaan. Siihen saakka
ollut  jäsenistön  jakaantuminen  kolmen  kunnan  alueelle  oli  heikentänyt  yhdistyksen
vaikutusmahdollisuutta.  Nyt,  kun  koko  jäsenistö  asui  samassa  kunnassa,  saattoi  yhdistys
vaikuttaa  koko  jäsenmääränsä  voimalla.  Jäsenmääränsä  perusteella  yhdistys  oli
kunnallisjärjestön toiseksi suurin yhdistys.  Kunnallisjärjestön toimintaan yhdistys  osallistui
aktiivisesti ja vaikuttavasti.   Yhdistyksellä oli elävä ja tiivis kosketus jäsenkenttään ja sitä
kautta  myös  paikallisten  asukkaiden  mielipiteeseen.  Kunnallisjärjestön  edustajiston
kokouksessa  oltiin  lähes  kymmenen  jäsenen  voimalla  osallistumassa  päätöksentekoon  ja
poliittisten tavoitteiden asettamiseen. Kunnallistoimikunnassa oli yksi tai useampi edustaja
milloin puheenjohtajana, varapuheenjohtajana tai rahastonhoitajana vaikuttamassa poliittisen
linjan  muotoutumiseen.  Toimikuntien  tai  suunnittelutyöryhmien  työskentelyyn  yhdistys
saattoi  osoittaa  alan  asiantuntijoita.   Tehtyjen  ohjelmien  kautta  oli  mahdollista  edistää
opetus-, sosiaali-, terveys- sekä kulttuuri- ja ympäristöpalveluiden parantamista.  Yhdistyksen
edustajat osallistuivat valtuuston, hallituksen ja muiden kunnallisten toimielinten toimintaan
ja  päätöksentekoon.  Ote  kunnallisten  asioiden  kehittämiseen  oli  vankka.  Yhdistyksen
vaikutus järjestöllisesti ja poliittisesti kasvoi voimakkaaksi.

Yhdistyksen  toiminnassa  on  ollut  vilkasta  ja  vaikuttava  naisjaoston  ja
näyttämöjaoston  sekä  opintojaoston  toiminta,  unohtamatta  nuoriso-  ja
varhaisnuorisotoimintaa sekä eläkeläis- ja urheilutoimintaa.  Naisjaosto korosti sukupuolten
tasa-arvon sekä  naisten  ja  vanhusten aseman parantamisen  huomioon  ottamista.  Kodin  ja
perhe-elämän merkityksen korostaminen nähtiin peruselementtinä, johon oleellisesti kuuluu
lasten ja varhaisnuorison kasvatuksen ja vapaa-ajan toimintamahdollisuuksien tukeminen ja
kehittäminen.  Naisjaosto  tuki  monipuolisella  ravintola-  käsityötoiminnalla
työväenyhdistyksen ja varhaisnuorison toimintaa. Näyttämöharrastus suosittuna tarjosi sekä
esiintyjille  että  katsojille  korkeatasoista   näyttämökulttuuria.  Opintotoiminta  antoi
käytännöllisellä tavalla jäsenistölle uutta tietoa yhteiskunnallisista asioista ja niiden syy- ja
seuraussuhteista.  Nämä  ja  kaikki  muutkin  toiminnot  olivat  toteutettavissa  siten,  että
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mahdollisimman  monella  jäsenellä  oli  tilaisuus  osallistua  yhdistyksen  tavoitteiden  ja
toiminnan suunnitteluun sekä toteuttamiseen.

Korson  työväentalo  tarjosi  jäsenistölle  hyvän  toimintapaikan,  mutta  samalla  sen
kunnossapito,  uudistaminen  ja  täydennysrakentaminen  vaati  huomattavan  työmäärän  ja
taloudellisen  panoksen.  Vaikka  työ  tehtiinkin  yleensä  talkootyönä,  tulivat  kustannukset
yhdistyksen  taloudelliseen  kantokykyyn  nähden  varsin  suuriksi.  Rakennuskaavan
muutossuunnitelmien vuoksi työväentalon käyttö olisi vaikeutunut, joten pulman ratkaisuksi
suunniteltiin  uuden  työväentalon  rakentamista  Tanhurinteen  kiinteistölle.  Yleiskaavan
valmistuttua ja siihen pohjautuvan uuden asemakaavan tultua hyväksytyksi luopui yhdistys
Tanhurinteen alueesta ja hankki omistukseensa työväentalokiinteistön viereisen alueen, jolle
voitiin rakentaa toimisto- ja liikerakennus Metsotorni ja myös kunnostaa työväentalo.  Sen
tuhouduttua tulipalossa, yhdistys  myi sen tontin ja keskitti  kokoustoimintansa Metsotornin
kokoustilaan.  Suurempia  tiloja  vaativat  toiminnot  toteutettiin  Korsossa  olevissa  muissa
tiloissa. 

 Yhdistyksen  toiminnan  aikana  Korson  ilme  ja  asema  on  muuttunut.  Pahaisesta
korpiaseman  seudusta  on  muodostunut  kiihkeärytminen  kaupungin  osa.  Pienviljelmien,
”villojen”,  tervatehtaan,  lautatarhan  ja  puuseppätehtaan  seutu  muuttui.  Omakotiasutus
enentyi,  teollisuustyöpaikat lisääntyivät,  asukasmäärät kasvoivat.  Rakennettiin kerrostaloja,
perustettiin kauppoja ja työpajoja. Kunnallistekniikkaa, teitä ja katuja rakennettiin ja laadittiin
suunnitelmia  uusien  asutusalueiden  toteuttamiseksi  ja  vaadittiin  työpaikkoja.  Yleinen  ja
julkinen liikenne lisääntyivät. Ajallisesti etäisyydet lyhentyivät. Tarvittiin kouluja sekä muita
kunnallisia  palveluja  ja  palvelupaikkoja.  Yhdyskunnan ulkoisten ja  sosiaalisten  tekijöiden
muuttamiseksi  ja  kehittämiseksi  yhdistys  teki  määrätietoista,  vuosia  kestänyttä  työtä
Työväenyhdistys  jäsenistöineen  on  jaksanut  olla  tavoitteellinen  ja  maltillinen,  mutta
määrätietoinen  parannuksien  ja  uudistuksien  ajamisessa.   Vähitellen  on  Korson  ulkoinen
näkymä  muuttunut  nykyaikaisemmaksi.   Syrjäkylä  on  muuttunut  nykyaikaiseksi  Vantaan
kaupunginosaksi. Kunnallisia sosiaali-, terveys- ja opetuspalveluja on tuotu lähelle asiakkaita.
Merkittävä ansio tästä kehitystyöstä kuuluu työväenyhdistykselle ja sen jäsenistölle.

Yhdistyksen toiminnassa vaikuttavina jäseninä voidaan mainita ennen kansalaissotaa
puheenjohtajina  olleet  Kalle  Virtanen ja  Karl  A.  Sirén,  joka  toimi  myös  yhdistyksen
uudelleen  perustamisen  jälkeen  sihteerinä  ja  puheenjohtajana.  Voimakkaasti  toimintaan
osallistuivat mm. Valfrid Virta, Lempi Tellqvist ja Anni Helenius, mutta merkittävimmäksi
kohosi  Oskar  Engbergin osuus.  30-luvun  pula-ajan  synnyttyä  tuli  hänen  rinnallaan
vaikuttamaan Karl (Kalle) Nieminen. Sodan jälkeisellä ajalla vaikuttavien henkilöiden määrä
lisääntyi oleellisesti. Kalle Niemisen lisäksi pitkäaikaisia vaikuttajia olivat eri tehtävissä joko
puheenjohtajina,  sihteereinä  tai  rahastonhoitajina  Martti  Sellmer,  Lauri  Jokisalo,  Arvo
Myyrä,  Osmo  Helenius,  Vilho  Järvinen,  Osvald  Söderlund,  Toivo  Paakkunainen,  Kalevi
Alén, Peter Muurman, Vilho Väisänen, Visa Tammi, Tapio Rajapaltio, Jouko Koskinen ja
Matti  Aittakallio.  Voimakastahtoisista  ja  määrätietoisista  naisista  voidaan  mainita  Impi
Nieminen, Mimmi Pennanen, Kaisu Myyrä, Elsa Sellmer, Vieno Lönnqvist, Irma Järvinen,
Elisabeth Järvinen, Anna-Liisa Hertell ja Irja-Liisa Suonpää. Nimilista ei ole täydellinen, eikä
ehkä  järjestykseltäkään  oikea,  ja  perustellusti  siihen  voidaan  vaatia  muitakin  yhdistyksen
toimintaan  merkittävästi  vaikuttaneita  henkilöitä.  Ajan  myötä  toimihenkilöstössä  tapahtui
muutoksia,  toiset  siirtyivät  syrjään  ja  vuorostaan  toiset  saivat  vetovastuun  yhdistyksen
toiminnan suuntaamisesta ja kehittämisestä. 

Toiminnassaan yhdistys on ollut maanläheinen.  Kokouksissa on käyty keskusteluja
sosialismista  ja  muista  yhteiskunnallisista  ideologioista  ja  niiden  toteuttamisista  ja
kehittämisestä,  mutta keskustelu on käyty sanoilla, joita jäsenistö on selkeästi ymmärtänyt
Periaatteena  on ollut,  että  jäsenistö ilmaisee  oman mielipiteensä,  jonka mukaan toimintaa
kehitetään.  Päätösvalta  on  ollut  perinteisen  työväenyhdistyksen  tapaan  voimakkaasti
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jäsenistön kädessä. Yhdistys ja sen jäsenistö on selkeästi ilmaissut oman käsityksensä niin
puoluejohdon  kuin  jonkin  muunkin  valtakunnallisen  vaikuttajatahon  toiminnoista  ja
päätöksistä.  Asia  ei  ole  jäänyt  vain  kuukausikokouksessa  käytyyn  keskusteluun,  vaan on
tehty  esityksiä  puoluekokoukselle,  puoluehallitukselle  ja  eduskuntaryhmälle  sekä
luonnollisesti piirijärjestölle. 

Viimeisen  puolentoista  vuosikymmenen  aikana  on  yhdistyksen  kokouksessa
keskusteltu  melko  voimakkain  sanakääntein  ja  lausumin  suomalaisen  yhteiskunnan
kehitykseen  vaikuttaneista  pankkiromahduksesta,  taloudellisesta  lamasta,  työttömyydestä,
globalisaatiosta, ”kiinailmiöstä”, kvartaalitaloudesta ja ”rosvokapitalismista” sekä ”kultaisista
kädenpuristuksista”, ja yleensä suomalaiseen ajatteluun yhä voimakkaammin tunkeutuneesta,
aikaisempaa  röyhkeämmästä  oman  edun  tavoittelusta.  Keskusteluissa  on  ollut  huoli
vähäosaisten  asemasta  ja  toimeentulosta  sekä  mahdollisuudesta  osallistua  aktiivisesti
yhteiskunnalliseen elämään. Sosiaaliset erot yhteiskunnassa ovat kasvaneet.  Pitempiaikainen
syrjäytyminen  työelämästä  nöyryyttää,  luo  passiivisuutta  ja  vähentää
osallistumisaktiivisuutta.  

Kokouksissa  käydyissä  keskusteluissa  on  paheksuttu  ja  vastustettu  yhteiskunnassa
tapahtuneita  kielteisiä  ilmiöitä  ja  todettu,  että  sosialidemokraattien  on  toimittava  niitä
vastaan. Sosialidemokraattisen työväenliikkeen on oltava uudistava, solidaarinen voima, joka
kehittää  yhteiskuntaa  ja  sen  toimintoja.  Siihen  työhön  kuuluu  pohjoismaisen
hyvinvointivaltion  säilyttäminen  ja  edelleen  kehittäminen.  Työväenliikkeen  tavoitteiden
mukaisesti  se  on yhteisesti  monien  vuosikymmenien  aikana  määrätietoisella  solidaarisella
työllä  luotu.  Se  antaa  mahdollisuuden  yhteiskunnan  jäsenelle  tasa-arvoisena  rakentaa
turvallista omaa tulevaisuuttaan ja osallistua aktiivisesti yhteiskunnan rakentamiseen. Siinä
työssä Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys toimii kokoavana voimana.

Liitteet

Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry:n  

Alueita ja työväentalon paikkoja
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Ostaja   Korson Työväenyhdistys ry.
Myyjä   Johannes Jakobsson ja hänen vaimonsa Martha Jakobsson
Kohde Päivölä-niminen palsta RN 113,  koko 12.400 m2, Tuusulan pitäjän Ali-Keravan 

kylässä “maapalstaa rajoittaa pohjoisessa Onnelan palstatila, lännessä Orrelan 
palstatila, etelässä Mikkolan perintötilan rajaa pitkin mitattuna 203 metriä, sekä 
idässä Mikkolan emätila Onnelan rajapyykistä N:o 2 siihen kohtaan, mihin 203 
metriä tulee Mikkolan perintötilan rajaa pitkin mitattuna”

Ostettu   01.10.1920
Lainhuuto   15.11.1920 ja 06.04.1921 Tuusulan käräjät
Myyty 08.06.1921

Ostaja   Korson Työväenyhdistys ry.
Myyjä   Sofia Elina Boberg 
Kohde Korpela-palstatila RN 340, koko 10.950 m2, Tuusulan pitäjän  Ali-Keravan kylässä 

“joka on erotettu Yli-Jaakkolan perintötilasta n:o 3 ja lähemmin merkitty numeroilla 
35 - 36 - 37 sekä erilleen pyykkien n:o 21 - 22 - 23 ja kahden vanhan rajapyykkien     
välisten rajalinjain kautta.”

Ostettu   15.04.1922
Lainhuuto   25.10.1925 Tuusulan lakimääräiset talvikäräjät
Myyty   palstoittain 03.07.1925 - 22.05.1927

Ostaja   Korson Työväenyhdistys ry.
Myyjä   Puutavarakauppias G. V. Pelkonen 
Kohde   tontti 14: 4/10, RN 440, koko 2.350 m2, Helsingin pitäjän Hanabölen kylässä
Ostettu   07.05.1925
Lainhuuto   15.09.1925 Hgin pitäjän Hgin tuomiokunnan käräjäkunnan kihlakunnanoikeus
Myyty   15.07.1927

Ostaja    Korson Työväenyhdistys ry.
Myyjä    Oy. Suomen Myllynkivi
Kohde    Vaahtera RN 3161, Vaderma RN 3162, koko yhteensä 3.100 m2, Keravan 

   kauppalan Ali-Keravan kylässä
Vuokrattu    26.09.1927
Ostettu    29.03.1930 
Lainhuuto    05.04.1930 Tuusulan talvikäräjät
Tonttimuutos     19.7.1983 Vaderma-tontista osa liitetty Valkovuokko-tonttiin  
Kaavamuutos     elokuu 1986,   tontin asemakaavanimi Tontti 83104/4
Myyty     14.2.2004

Ostaja     Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys ry. 
Myyjä     Kauko Ikonen ja hänen vaimonsa Anna Ikonen
Kohde     Valkovuokko 3163, koko 1.480 m2 Vantaan kauppalan Alikeravan kylässä
Ostettu     15.08.1975
Lainhuuto     28.05.1976 Vantaan käräjäoikeus
Tonttimuutos     19.7.1983 tonttiin liitetty osa Vaderma-tontista
Kaavamuutos      elokuu 1986,   tontin asemakaavanimi Tontti 83104/5 
Vuokrattu      Kiinteistö Oy Metsotornille  (Jk. 11.2.1986)



Korson työväenyhdistyksen 

jäsenmäärät

Vuonna 1906 jäseniä 45
Vuonna 1907 jäseniä **
Vuonna 1908 jäseniä 24
Vuonna 1909 jäseniä 19
Vuonna 1910 jäseniä 17
Vuonna 1911 jäseniä 6
Vuonna 1912 jäseniä 6
Vuonna 1913 jäseniä **
Vuonna 1914 jäseniä **
Vuonna 1915 jäseniä 3
Vuonna 1916 jäseniä **
Vuonna 1917 jäseniä **
Vuonna 1918 jäseniä **
Vuonna 1919 jäseniä 44
Vuonna 1920 jäseniä 44 
Vuonna 1921 jäseniä 46
Vuonna 1922 jäseniä 33
Vuonna 1923 jäseniä 33
Vuonna 1924 jäseniä 32
Vuonna 1925 jäseniä 24
Vuonna 1926 jäseniä 55
Vuonna 1927 jäseniä 84
Vuonna 1928 jäseniä 57
Vuonna 1929 jäseniä 17
Vuonna 1930 jäseniä 10
Vuonna 1931 jäseniä 13 
Vuonna 1932 jäseniä 17
Vuonna 1933 jäseniä 10
Vuonna 1934 jäseniä 9
Vuonna 1935 jäseniä 7
Vuonna 1936 jäseniä 24
Vuonna 1937 jäseniä 20
Vuonna 1938 jäseniä 54
Vuonna 1939 jäseniä 73
Vuonna 1940 jäseniä 56
Vuonna 1941 jäseniä 79
Vuonna 1942 jäseniä 63
Vuonna 1943 jäseniä 61
Vuonna 1944 jäseniä 65 
Vuonna 1945 jäseniä 77
Vuonna 1946 jäseniä 92
Vuonna 1947 jäseniä 141
Vuonna 1948 jäseniä 151
Vuonna 1949 jäseniä 140
Vuonna 1950 jäseniä 114
Vuonna 1951 jäseniä 168
Vuonna 1952 jäseniä 185
Vuonna 1953 jäseniä 97
Vuonna 1954 jäseniä 97
Vuonna 1955 jäseniä 60
Vuonna 1956 jäseniä 92

Vuonna 1957 jäseniä 117
Vuonna 1958 jäseniä 83
Vuonna 1959 jäseniä 83
Vuonna 1960 jäseniä 101
Vuonna 1961 jäseniä 107 
Vuonna 1962 jäseniä 114
Vuonna 1963 jäseniä 127
Vuonna 1964 jäseniä 128
Vuonna 1965 jäseniä 127
Vuonna 1966 jäseniä 114 
Vuonna 1967 jäseniä 106
Vuonna 1968 jäseniä 126
Vuonna 1969 jäseniä 156
Vuonna 1970 jäseniä 159
Vuonna 1971 jäseniä 180
Vuonna 1972 jäseniä 183
Vuonna 1973 jäseniä 209
Vuonna 1974 jäseniä 254 
Vuonna 1975 jäseniä 254
Vuonna 1976 jäseniä 256
Vuonna 1976 jäseniä 255
Vuonna 1977 jäseniä 255
Vuonna 1978 jäseniä 269
Vuonna 1979 jäseniä 280
Vuonna 1980 jäseniä 286
Vuonna 1981 jäseniä 303
Vuonna 1982 jäseniä 325
Vuonna 1983 jäseniä 309
Vuonna 1984 jäseniä 310
Vuonna 1985 jäseniä 308
Vuonna 1986 jäseniä 324
Vuonna 1987 jäseniä 307
Vuonna 1988 jäseniä 311
Vuonna 1989 jäseniä 306
Vuonna 1990 jäseniä 289
Vuonna 1991 jäseniä 282
Vuonna 1992 jäseniä 288
Vuonna 1993 jäseniä 280
Vuonna 1994 jäseniä 271
Vuonna 1995 jäseniä 259
Vuonna 1996 jäseniä 250
Vuonna 1997 jäseniä 248
Vuonna 1998 jäseniä 266
Vuonna 1999 jäseniä 267
Vuonna 2000 jäseniä 249
Vuonna 2001 jäseniä 243
Vuonna 2002 jäseniä 232
Vuonna 2003 jäseniä 214
Vuonna 2004 jäseniä 210
Vuonna 2005 jäseniä 254



Korson Työväenyhdistys/Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys 

Yhdistyksen puheenjohtajat               Yhdistyksen sihteerit
1906 Lehto, Aksel 1906 Vilén, Viktor
1907 Koskimäki, Oskari 1907 Vilén, Viktor
1908 Virtanen, Kalle 1908 Vilén, Viktor
1909 Virtanen, Kalle 1909 Vilén, Viktor
1910 Virtanen, Kalle 1910 Vilén, Viktor

1911 Virtanen, Kalle 1911 Manner, Emil
1912 Virtanen, Kalle 1912 Manner, Emil
1913 Sirén, K. A. 1913 Manner, Emil
1914 Sirén, K. A. 1914 **
1915 Sirén, K. A. 1915 **
1916 Sirén, K. A. 1916 **
1917 Sirén, K. A. 1917 **
1918 Sirén, K. A. 1918 **
1919 Engberg, Oskar 1919 Boman, Julius
1920 Engberg, Oskar 1920 Laine, Aarne

1921 Engberg, Oskar 1921 Sirén Karl A.
1922 Tuominen, Johan 1922 Laine, Aarne ja Engberg, Oskar
1923 Tuominen, Juho 1923 Virtanen, Eero
1924 Virta, Valfrid 1924 Virtanen, Eero
1925 Virta, Valfrid 1925 Virtanen, Eero ja Saarela, Alek
1926 Sirén, Karl 1926 Virtanen, Eero ja Sirén, Kalle
1927 Sirén, Karl ja Saarela, Eino 1927 Tallqvist, Lempi
1928 Valo, Vihtori ja Virtanen, Eero 1928 Engberg, Oskar
1929 Virtanen, Eero ja Tellqvist, Lempi 1929 Engberg, Oskar
1930 Tellqvist, Lempi ja Helenius, Anni 1930 Engberg, Oskar

1931 Nieminen, Karl (Kalle) 1931 Engberg, Oskar
1932 Nieminen, Karl 1932 Engberg, Oskar
1933 Nieminen, Karl 1933 Engberg, Oskar
1934 Nieminen, Karl 1934 Engberg, Oskar
1935 Nieminen, Karl 1935 Engberg, Oskar
1936 Nieminen, Karl 1936 Engberg, Oskar
1937 Nieminen, Karl 1937 Engberg, Oskar
1938 Nieminen, Karl 1938 Lindegrén, Albin
1939 Pennanen, Pauli 1939 Lindegrén, Albin
1940 Pennanen, Pauli 1940 Lindegrén, Albin ja Aaltonen, L.

1941 Nieminen, Karl 1941 Pennanen, Pauli
1942 Pennanen, Pauli ja Katajisto, Eemil 1942 Nieminen, Karl
1943 Katajisto, Eemil 1943 Nieminen, Kalle
1944 Katajisto, Eemil 1944 Nieminen, Karl
1945 Jokisalo, Lauri ja Pennanen, Pauli 1945 Nieminen, Kalle
1946 Nieminen, Karl 1946 Helenius, Osmo
1947 Sellmer, Martti ja Nieminen, Karl 1947 Helenius, Osmo
1948 Sellmer, Martti 1948 Helenius, Osmo ja Roivainen, Väinö
1949 Sellmer, Martti 1949 Kivimäki, Juhani Kullervo
1950 Sellmer, Martti 1950 Kivimäki, Juhani

1951 Sellmer, Martti 1951 Kivimäki, Kalevi Aleksanteri
1952 Sellmer, Martti 1952 Kivimäki, Kalevi
1953 Sellmer, Martti 1953 Lönnqvist, Vieno
1954 Sellmer, Martti 1954 Lönnqvist, Vieno
1955 Söderlund, Osvald Torsten 1955 Lönnqvist, Vieno Emilia



1956 Söderlund, Osvald T. 1956 Paakkunainen, Toivo
1957 Söderlund, Osvald T. 1957 Paakkunainen, Toivo
1958 Söderlund, Osvald T. 1958 Paakkunainen, Toivo
1959 Söderlund, Osvald T. 1959 Myyrä, Katariina Voitto
1960 Söderlund, Osvald T. 1960 Myyrä, Katariina

1961 Söderlund, Osvald T. 1961 Myyrä, Katariina
1962 Söderlund, Osvald T. 1962 Myyrä, Katariina
1963 Söderlund, Osvald T. 1963 Kämäräinen, Erkki
1964 Paakkunainen, Toivo 1964 Allén, Arvo Ilmari ja Korpelainen, Yrjö
1965 Paakkunainen, Toivo 1965 Helenius, Osmo
1966 Paakkunainen, Toivo 1966 Helenius, Osmo
1967 Alén, Kalevi 1967 Helenius, Osmo
1968 Alén, Kalevi 1968 Helenius, Osmo
1969 Alén, Kalevi 1969 Helenius, Osmo
1970 Rajapaltio, Tapio 1970 Helenius, Osmo

1971 Rajapaltio, Tapio 1971 Helenius, Osmo
1972 Rajapaltio, Tapio 1972 Helenius, Osmo
1973 Karvonen, Vilho 1973 Helenius, Osmo
1974 Muurman, Peter 1974 Helenius, Osmo
1975 Muurman, Peter 1975 Helenius, Osmo
1976 Muurman, Peter 1976 Helenius, Osmo
1977 Muurman, Peter 1977 Helenius, Osmo
1978 Muurman, Peter 1978 Helenius, Osmo
1979 Muurman, Peter 1979 Helenius, Osmo
1980 Muurman, Peter 1980 Eskelinen, Martti

1981 Muurman, Peter 1981 Markelin, Hans
1982 Muurman, Peter 1982 Markelin, Hans
1983 Helenius, Osmo 1983 Markelin, Hans
1984 Helenius, Osmo 1984 Muurman, Peter
1985 Muurman, Peter 1985 Markelin, Hans
1986 Muurman, Peter 1986 Eskelinen, Martti
1987 Muurman, Peter 1987 Eskelinen, Martti
1988 Muurman, Peter 1988 Eskelinen, Martti
1989 Tammi, Visa 1988 Eskelinen, Martti
1990 Tammi, Visa 1990 Eskelinen, Martti

1991 Tammi, Visa 1991 Eskelinen, Martti ja Laakkonen, Martti
1992 Tammi, Visa 1992 Laakkonen, Martti
1993 Alén, Kalevi 1993 Markelin, Hans
1994 Alén, Kalevi 1994 Markelin, Hans
1995 Aittakallio, Matti 1995 Anttila, Sari
1996 Aittakallio, Matti 1996 Anttila, Sari
1997 Aittakallio, Matti 1997 Anttila, Sari
1998 Aittakallio, Matti 1998 Anttila, Sari
1999 Aittakallio, Matti 1999 Puoskari, Pentti
2000 Koskinen, Jouko 2000 Heikkinen, Jyri

2001 Koskinen, Jouko 2001 Heikkinen, Jyri
2002 Aittakallio, Matti 2002 Heikkinen, Jyri
2003 Aittakallio, Matti 2003 Heikkinen, Jyri
2004 Aittakallio, Matti 2004 Heikkinen, Jyri
2005 Aittakallio, Matti 2005 Merelä, Matti
2006 Aittakallio, Matti                   2006  Merelä, Matti



Korson Työväenyhdistys/Korson 
Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys 

Johtokunta
1906
puheenjohtaja A. Lehto, sihteeri Viktor Vilén, 
rahastonhoitaja T. Vilén
1907
puheenjohtaja Oskari Koskimäki, sihteeri Viktor 
Vilén, rahastonhoitaja T. Vilén
1908
puheenjohtaja Kalle Virtanen, sihteeri Viktor Vilén,
rahastonhoitaja T. Vilén,
1909
puheenjohtaja Kalle Virtanen, sihteeri Viktor Vilén,
rahastonhoitaja T. Vilén
1910
puheenjohtaja Kalle Virtanen, sihteeri Viktor Vilén,
rahastonhoitaja T.  Vilén
1911
puheenjohtaja Kalle Virtanen, sihteeri Emil Manner,
rahastonhoitaja K. Haaparanta
1912
puheenjohtaja Kalle Virtanen, sihteeri Emil Manner,
rahastonhoitaja K. Haaparanta
1913
puheenjohtaja K. A. Sirén, sihteeri Emil Manner
1914
puheenjohtaja K. A. Sirén
1915
puheenjohtaja K. A. Sirén
1916
puheenjohtaja K. A. Sirén
1917
puheenjohtaja K. A. Sirén, jäsen O. Engberg, 
J. V. Koskinen
1918
puheenjohtaja K. A Sirén
1919
puheenjohtaja Oskar Engberg, varapuheenjohtaja 
Johan Tuominen, sihteeri Julius Boman, 
rahastonhoitaja jäsenmaksujen kantaja Vilhelmiina 
Tuominen jäsen Hanna Sinisalo, Aarne Laine, Alli 
Jokimies, varajäsen Maija Engberg, Kustaa Aho, 
Kalle Sirén
1920
Pj. Oskar Engberg, vpj. Johan Tuominen, sht Aarne 
Laine, rht. Miina Tuominen ja Alma Niemi, A. 
Matikainen, hankintamiehet Karl Sirén ja Hanna 
Sinisalo, jäsenmaksujen kantaja F. Rein, jäsen J. 
Boman, Ida Silvonen, varajäsen Abel Matikainen, 
Alek Sirén
1921
Pj. Oskar Engberg, vpj. Hjalmar Tuominen, sht. 
Karl Sirén A., rht. ja jäsenkirjuri Alma Niemi, 
jäsenmaksujen kerääjä Karl A. Sirén, jäsen Ida 
Silvonen, Aleksi Järvimaa, varajäsen Markus 

Lehtonen, Kalle Lindholm, Arvo Soivio, Abel 
Matikainen
1922
Pj. Johan Tuominen, vpj. Aarne Laine, sht. Aarne 
Laine ja Oskar Engberg, rht. ja jäsenmaksujen 
kantaja Alma Niemi, jäsen Ellen Rauhava, Kaarlo 
Sirén varajäsen Ida Silvonen, Abel Matikainen, 
Miina Tuominen
1923
Pj. Juho Tuominen, vpj. Valfrid Laine, sht. Eero 
Virtanen, rht. Alma Niemi, jäsenmaksujen kantaja 
Kalle Virtanen, jäsen Miina Tuominen, Valfrid 
Virta, Arvid Laine, varajäsen Alek Järvimaa
1924
Pj. Valfrid Virta. vpj. Alek Saarela, sht. Eero 
Virtanen, rht. Jalmar Tuominen, jäsenmaksujen 
kantaja ja kalustonhoitaja Kalle Virtanen, jäsen 
Hjalmar Tuominen, Aarne Laine, Eino Saarela, E. 
Virtanen, Hilda Lindholm ja K. Lindholm
1925
Pj. Valfrid Virta, vpj. Juho Tuominen, sht. Eero 
Virtanen ja A. Saarela, rht. ja jäsenmaksujen 
kantaja Vilhelmiina Tuominen, taloudenhoitaja 
Hjalmar Tuominen, jäsen Aarne Laine, varajäsen 
K. Virtanen
1926
Pj. ja taloudenhoitaja Valfrid Virta, vpj. Matti 
Hietanen, sht. Karl Sirén ja Eero Virtanen, rht. J. 
Tuominen, jäsenkirjuri Niilo Svanbäck, Aarne 
Laine, varajäsen Hjalmar Tuominen, Miina 
Tuominen
1927
Pj. ja taloudenhoitaja Karl Sirén, vpj. A. Nieminen,
sht. Lempi Tellqvist, rht. Matti Hietanen, 
jäsenkirjuri ja huvitoimikunnan varainhoitaja Niilo
Svanbäck, varajäsen V. Heinonen ja Hjalmar 
Tuominen 
21.7.1927 lähtien johtokunta: Pj. Eino Saarela, 
vpj. Oskar Engberg, sht. Lempi Tallqvist, rht. M. 
Hietanen, jäsenkirjuri Lauri Suvio, taloudenhoitaja
Martti Salo, huvitoimikunnan varojenhoitaja 
Martta Rauhala, Vieno Saarela, varajäsenen 
Veikko Nyby, Samuli Saarela, August Virta, Eino 
Engberg
1928
Pj. Vihtori Valo ja Eero Virtanen, vpj. Lempi 
Tellqvist, sht. Oskar Engberg, vsht. Helena 
Tillander, rht. ja taloudenhoitaja Matti Hietanen, 
jäsenkirjuri Veikko Nyby, jäsenmaksujen kantaja 
Lauri Suvio ja R. Roine, varajäsen Maija 
Savolainen, Ida Tillander, Fanny Nyby. 
Täydennysjäseniä: Valfrid Virta, Kalle Lehto, Aku
Virta, Kosti Aaltonen, Olavi Salo, Kalle Davidson,
Anni Helenius, Toivo Manelius sekä avustavat 
jäsenmaksujen kantajat Ida Tillander ja Lauri 
Engberg. 
1929
Pj. Lempi Tallqvist ja Eero Virtanen, vpj. Anni 
Helenius, sht Oskar Engberg, rht. Matti Hietanen 
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ja Kalle Davidson, jäsenmaksujen kantaja Toivo 
Manelius, jäsen Kalle Lehto, Maija Savolainen
1930
Pj. Lempi Tallqvist, sht. Oskar Engberg, rht. Matti 
Hietanen ja Kalle Davidson, jäsenmaksujen kantaja 
Toivo Manelius, jäsen Kalle Lehto, Aino Impi 
Nieminen, varajäsen Nestor Aarnio, Olga Karlsson. 
Täydennysjäsenet J. Rantanen, K. Nieminen
1931
Pj. Karl (Kalle) Nieminen, vpj. Anni Helenius, sht. 
Oskar Engberg, rht. Kalle Davidson, jäsenmaksujen 
kantaja Toivo Manelius, J. Rantanen, N. Aarnio, 
varajäsen Impi Nieminen, Alina Rantanen
1932
Pj. Karl (Kalle) Nieminen, vpj. Anni Helenius, sht. 
Oskar Engberg, rht. Kalle Davidson, jäsenmaksujen 
kantaja Toivo Manelius, J. Rantanen, N. Aarnio, 
varajäsen Impi Nieminen, Alina Rantanen
1933
Pj. ja rht. K. Nieminen, vpj. Anni Helenius, sht. 
Oskar Engberg, jäsenmaksujen kantaja J. Rantanen, 
jäsen V. Virta, A. Kivimäki, Impi Nieminen, Alina 
Rantanen, varajäsen Lempi Kivimäki, Martti 
Eriksson
1934
Pj. ja rht. K. Nieminen, vpj. V. Virta, sht. Oskar 
Engberg, jäsenmaksujen kantaja J. Rantanen, jäsen 
A. Kivimäki, Impi Nieminen, Alina Rantanen, 
varajäsen Lempi Kivimäki, Martti Eriksson
1935
Pj. ja rht. K. Nieminen, vpj. V. Virta, sht. Oskar 
Engberg, jäsenmaksujen kantaja J. Rantanen, jäsen 
A. Kivimäki, Impi Nieminen, Alina Rantanen, 
varajäsen Lempi Kivimäki, Martti Eriksson
1936
Pj. K. Nieminen, sht. O. Engberg, taloudenhoitaja J.
Rantanen, jäsen L. Aaltonen, A. Lindegrén, O. 
Pennanen, V. Laakso, varajäsen Martti Eriksson, A. 
Kivimäki, K. Nyström
1937
Pj. Karl (Kalle) Nieminen, sht. Oskar Engberg, rht. 
K. Davidsson, taloudenhoitaja J. Rantanen, L. 
Aaltonen, A. Lindegren, O. Pennanen, V. Laakso, 
varajäsen Martti Eriksson, A. Kivimäki, K. Nyström
1938
Pj. ja jäsenmaksujen kantaja Karl Nieminen, vpj. V.
Laakso, sht. A. Lindegrén, rht. V. Mäenpää, 
jäsenkirjuri U. Penttilä, jäsen K. Vallinharju, 
varajäsen Lempi Kivimäki, O. Pennanen
1939
Pj. Pauli Pennanen, vpj. V. Laakso, sht. Albin 
Lindegren, rht. ja isännöitsijä V. Mäenpää, 
jäsenkirjuri U. Penttilä, jäsen E. Kalke, V. Eloranta, 
varajäsen Ida Salo, V. Laakso
1940
Pj. Pauli Pennanen, vpj. Vihtori Laakso, sht. Albin 
Lindegrén, rht. Vihtori Mäenpää, jäsenkirjuri Urho 
Penttilä, varajäsenkirjuri Vihtori Ahonen, 
isännöitsijä Albin Lindegrén, jäsen Einar Kalke, 
varajäsen Aliina Ahonen

27.10.1940 valittu johtokunta: Pj. Pauli Pennanen,
sht. L. Aaltonen, rht. K. Nieminen, jäsenkirjuri 
Toivo Eloranta, jäsenmaksujen kantajat K. 
Nieminen ja P. Pennanen, isännöitsijä P. Pennanen
jäsen A. Kivimäki, Hjalmar Vasara ja varajäsen 
Ida Eloranta
1941
Pj. Kalle Nieminen, vpj. Oskari Pennanen, sht. 
Pauli Pennanen, rht. Hjalmar Vasara, jäsenkirjuri 
Toivo Eloranta, jäsenmaksujen kantajat Kalle 
Nieminen ja Pauli Pennanen, isännöitsijä Toivo 
Eloranta, jäsen Emil Katajisto, Arvo Myyrä ja 
varajäsen, Ida Eloranta, Emil Katajisto
1942
Pj. Kalle Nieminen, vpj. Oskari Pennanen, sht. 
Pauli Pennanen, rht. Hjalmar Vasara, jäsenkirjuri 
Toivo Eloranta, jäsenmaksujen kantajat Kalle 
Nieminen ja Pauli Pennanen, isännöitsijä Toivo 
Eloranta, jäsen Emil Katajisto, Arvo Myyrä ja 
varajäsen, Ida Eloranta, Emil Katajisto. Koska 
sotatilan vuoksi ei voitu valita uusia 
toimihenkilöitä, oli sht. T. Eloranta, 
taloudenhoitajana K. Nieminen, rht. Hj. Vasara ja 
jäsenmaksujen apukantaja Vieno Pennanen, 
kunnes 8.5.1942 toimihenkilöt: Pj. P. Pennanen, 
vpj. E. Katajisto, rht. K. Nieminen, jäsenkirjuri K. 
Nieminen ja T. Eloranta, isännöitsijä T. Eloranta.  
1943
Pj. Emil Katajisto, vpj. Oskari Pennanen, sht. ja 
rht. Kalle Nieminen, jäsenkirjuri Toivo Eloranta, 
jäsenmaksujen kantaja K. Nieminen, Hjalmar 
Vasara, Pauli Pennanen, ja varajäsenet Arvo 
Myyrä ja Ida Eloranta sekä täydennysjäsenet 
Mimmi Pennanen, Martti Sellmer
1944
Pj. Emil Katajisto, sht. ja rht. K. Nieminen, 
jäsenkirjuri Toivo Eloranta, jäsenmaksujen 
lisäkantaja K. Nieminen, isännöitsijä E. Katajisto, 
jäsen Martti Sellmer, Mimmi Pennanen, Oskari 
Pennanen ja varajäsen Ida Eloranta ja Arvo Myyrä
1945
Pj. Lauri Jokisalo ja Pauli Pennanen, sht. Kalle 
Nieminen, rht. Martti Sellmer, jäsenkirjuri Toivo 
Eloranta, jäsenmaksujen kantaja Mimmi Pennanen 
ja K. Nieminen, isäntä K. Nieminen, jäsen E. 
Sevón, M. Myllynen, varajäsen Ida Eloranta
1946
Pj Karl Hjalmar Nieminen, sht. Osmo Helenius, 
rht.-taloudenhoitaja M. Sellmer, jäsenkirjuri L. 
Jokisalo, jäsenmaksujen kantaja V. Järvinen ja T. 
Eloranta, isännöitsijä K. Nieminen, jäsen E. Sevón,
V. Leinonen, Ida Lehto, varajäsen Mimmi 
Pennanen,
1947
Pj. Martti Sellmer, vpj. Väinö Leinonen, sht. Osmo
Helenius, rht. Alvar Vuokko, jäsenkirjuri L. 
Jokisalo, jäsenmaksujen kantaja V. Järvinen ja M. 
Sellmer, taloudenhoitaja-isännöitsijä K. Nieminen,
arkistonhoitaja O. Helenius, varasihteeri V. 
Järvinen, jäsen I. Lehto
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1948
Pj. Martti Sellmer, vpj. Eino Luoto, sht. Osmo 
Helenius ja Väinö Roivainen, rht. Alvar Vuokko, 
isännöitsijä Martti Sellmer, taloudenhoitaja Irma 
Järvinen, jäsenkirjuri Lauri Jokisalo, jäsenmaksujen 
kantajat Helvi Tontti ja Martti Sellmer ja apuna 
Väinö Roivainen, arkistonhoitaja Osmo Helenius
1949
Pj. Martti Sellmer, vpj. Osvald Söderlund, sht. 
Juhani Kullervo Kivimäki, vsht. Eino 
Lehmusvyöry, rht. Alvar Vuokko, jäsenkirjuri Eino 
Luoto, talouden- ja arkistonhoitaja Toivo Eloranta, 
jäsen Irma Järvinen, Osmo Helenius, Vieno 
Lönnqvist, varajäsen Mirjam Niemi
1950
Pj. Martti Sellmer, vpj. Osvald Söderlund, sht. 
Juhani Kivimäki, rht. ja jäsenkirjuri Eino Luoto, 
jäsen Osmo Helenius, Irma Järvinen, Vieno 
Lönnqvist, Reino Eloranta, Eino Lehmusvyöry
1951
P. Martti Sellmer, vpj. Osmo Helenius, sht. Juhani 
Kivimäki, rht. Eino Luoto, Irma Järvinen, Vieno 
Lönnqvist, Mirjam Niemi, Arvid Koivulahti, Reino 
Eloranta
1952
Pj. Martti Sellmer, vpj. ja rht.  Lauri Jokisalo, sht. 
Arvid Koivulahti, Elisabeth Järvinen, Kalevi Alén, 
Mirjam Niemi, Jalmari Varpainen, Eino Järvinen, 
O. U. Mäkinen
1953
Pj. Martti Sellmer, vpj., rht. Lauri Jokisalo, sht. 
Vieno Lönnqvist, jäsenkirjuri Reino Eloranta, jäsen 
Kalevi Alén, Jalmari Varpainen, Eino 
Lehmusvyöry, Elisabeth Järvinen, Olavi Leimola, 
Reino Eloranta
1954
Pj. Martti Sellmer, vpj. ja jäsenkirjuri Lauri 
Jokisalo, sht. Vieno Lönnqvist, rht. Eino 
Lehmusvyöry, Toivo Paakkunainen, Olavi Leimola,
Kalevi Alén, Osvald Söderlund, Antti Kettinen, 
Jalmari Varpainen
1955
Pj. Osvald Torsten Söderlund, sht. Vieno Emilia 
Lönnqvist (vapautui), sht. Antti Kettinen, rht. Eino 
Lehmusvyöry, Tyyne Koivulahti, Lauri Jokisalo, 
Toivo Paakkunainen, Arvo Myyrä, Olavi Leimola, 
Kalevi Alén
1956
Pj. Osvald T. Söderlund, vpj. Lauri Jokisalo, sht. 
Toivo Paakkunainen, rht, Eino Lehmusvyöry, Arvo 
Myyrä, Martti Sellmer, Tuomas Lahtinen, Terttu 
Korpelainen, Martta Paakkunainen
1957
Pj. Osvald T. Söderlund, sht. Toivo Paakkunainen, 
rht. Lauri Jokisalo, Kaisu Myyrä, Terttu 
Korpelainen, Tuomas Lahtinen, Tyyne Koivulahti, 
Olavi Leimola, Arvo Myyrä, Antti Kettunen
1958
Pj. Osvald T. Söderlund, sht. Toivo Paakkunainen, 
rht. Lauri Jokisalo, Arvo Myyrä, Tyyne Koivulahti, 

Kerttu Kettunen, Armas Angelin, Anna-Liisa 
Mäkinen, Kalevi Alén

1959
Pj. Osvald Torsten Söderlund, vpj. Tuomas 
Lahtinen, sht. Katariina Voitto Myyrä, rht. Toivo 
Paakkunainen, vsht. Erkki Kämäräinen, Kerttu 
Kettunen, Tyyne Koivulahti, Kalevi Alén, Arvo 
Myyrä, Yrjö Korpelainen kotkien edustajana 
Korson Sosialidemokraattinen Työväenyhdistys
1960
Pj. Osvald Torsten Söderlund, sht. Katariina Voitto
Myyrä, rht. Toivo Paakkunainen, vsht. Erkki 
Kämäräinen, Arvo Allén, Tuomas Lahtinen, Lauri 
Jokisalo, Olavi Leimola, Kalevi Alén, Tyyne 
Koivulahti
1961 
Pj. Osvald Torsten Söderlund, sht. Katariina Voitto
Myyrä, rht. Toivo Paakkunainen, vsht. Erkki 
Kämäräinen, Arvo Allén, Emil Hartikainen, Tyyne
Koivulahti, Arvo Myyrä, Martti Sellmer, Vilho 
Karvonen
1962
Pj. Osvald Torsten Söderlund, vpj. Arvo Allén, 
sht. Katariina Voitto Myyrä, rht. Toivo 
Paakkunainen, vsht. Erkki Kämäräinen, Tyyne 
Koivulahti, Arvo Myyrä, Vilho Karvonen, Martti 
Sellmer, Emil Matikainen, isännöitsijä Tuomas 
Lahtinen.
1963
Pj. Osvald Torsten Söderlund, vpj. Vilho 
Karvonen, sht. Erkki Kämäräinen, vsht. Martti 
Sellmer, rht. Toivo Paakkunainen, jäsenkirjuri E. 
Matikainen, Arvo Myyrä, Inkeri Angelin, Arvo 
Allén, Kalevi Alén, Ernst Kaukola ja Aimo 
Broström Jokivarren alajaoston puheenjohtajana 
sekä T. Lahtinen, T. Eloranta ja Eelis Laitinen.
1964
Pj. Toivo Paakkunainen, vpj. Kalevi Alén, sht. 
Arvo Ilmari Allén, vsht. Yrjö Korpelainen, rht. 
Osvald Söderlund, Arvo Myyrä, Eino Hyökki, 
Eelis Laitinen, Martti Sellmer, Ernst Kantola, 
naisjaoston puheenjohtaja Kerttu Kettunen, 
Jokivarren jaoston puheenjohtaja Aimo Broström, 
nuorisojaoston edustaja Tua Söderlund, 
kunnanhallituksen jäsen Olavi Leimola ja 
vahtimestari Toivo Eloranta.
1965
Pj. Toivo Paakkunainen, sht. Arvo Allén ja Osmo 
Helenius, Matti Suonpää, Hellin Hyökki, Eino 
Hyökki, Eelis Laitinen, Kalevi Alén, Tapio 
Rajapaltio, Martti Sellmer, P. Johani, Aimo 
Broström, Helge Tapani, Osvald Söderlund, Erkki 
Kämäräinen ja Arvo Myyrä
1966
Pj. Toivo Paakkunainen, vpj. Kalevi Alén sht. 
Osmo Helenius, vsht. Helge Tapani, Hellen 
Hyökki, Eino Hyökki, Tapio Rajapaltio, Aimo 
Broström, Osvald Söderlund, Erkki Kämäräinen.
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1967
Pj. Kalevi Alén, vpj. Osvald Söderlund, sht. Osmo 
Helenius. vsht. Helge Tapani, rht. Tapio Rajapaltio, 
jäsenkirjuri Eino Hyökki, Väinö Vikman (toimii 
myös isännöitsijänä), Aimo Broström, Erkki 
Kämäräinen,  Hellin Hyökki, Aimo Broström, ja 
toukokuun lopusta lisäjäsenenä Vilho Väisänen sekä
talonmies Toivo Eloranta
1968
Pj. Kalevi alén, vpj. Osvald Söderlund, sht. Osmo 
Helenius, rht. Tapio Rajapaltio, vsht. Teppo 
Parikka, Hannu Rajala, Helge Tapani, Toini Laakso,
Hellin Hyökki, Rolf Söderlund ja Jokivarren jaoston
edustaja Aimo Broström sekä nuoriso-osaston 
edustaja Ensio Sipronen, lisäjäsen Vilho Väisänen, 
isännöitsijä Väinö Vilkman, talonmies Toivo 
Eloranta ja talonmies Eino Hyökki.
1969
Pj. Kalevi Alén, vpj. Osvald Söderlund, sht. Osmo 
Helenius, rht. Tapio Rajapaltio, jäsenkirjuri Helge 
Tapani, Teppo Parikka, Vilho Väisänen, Hannu 
Rajala, Hellin Hyökki, Ensio Sipronen ja Jokivarren
jaoston edustajana Tuomo Lakkala. Lisäksi 
johtokunnan kokouksiin ovat osallistuneet Väinö 
Vilkman, Toivo Eloranta, Eino Hyökki.
1970
Pj. Tapio Rajapaltio, vpj. Kalevi Alén, sht. Osmo 
Helenius, vsht. Kari Korhonen, rht. Vilho Väisänen,
jäsenkirjuri Helge Tapani, opintosihteeri Risto 
Talonen, tiedotussihteeri Teppo Parikka, Hellin 
Hyökki, Jorma Pulsa, isännöitsijä Osvald 
Söderlund, talonmies Toivo Eloranta, talonmies 
Eino Hyökki ja Eelis Laitinen.
1971
Pj. Tapio Rajapaltio, vpj. Kalevi Alén, sht. Osmo 
Helenius, rht-isännöitsijä Vilho Väisänen, 
jäsenkirjuri Helge Tapani, opintosihteeri Risto 
Talonen, tiedotussihteeri Teppo Parikka ja Kaisu 
Myyrä, Leo Pennanen, Hellin Hyökki, Jokivarren 
jaoston edustaja Georg Nordling, talonmies Eino 
Hyökki.
1972
Pj. Tapio Rajapaltio, vpj. Kalevi Rauta, sht. Osmo 
Helenius, rht. Vilho Väisänen, jäsenkirjuri Helge 
Tapani, tiedotussihteeri Teppo Parikka, jäsen Kaisu 
Myyrä, Hellin Hyökki, Eino Hyökki, Kalevi Alén. 
Nissbackan edustaja Georg Nordling, Mikkolan 
edustajat Martti Saarenpää ja Arvo Seppänen, 
isännöitsijä Tuomas Lahtinen ja opintosihteeri Risto
Talonen.
1973
Pj. Vilho Karvonen, vpj. Kalevi Rauta, sht. Osmo 
Helenius, rht. ja isännöitsijä Vilho Väisänen, 
jäsenkirjuri Helge Tapani, tiedotussihteeri Kirsti 
Kasnio, opintosihteeri Martti Saarenpää, jäsen 
Kalevi Alén, Hannu Hursti, ja Eino Hyökki sekä 
naisjaoston edustaja Kaisu Myyrä.
1974
Pj. Peter Muurman, vpj. Kalevi Rauta, sht. Osmo 
Helenius, rht. Vilho Väisänen, jäsenkirjuri Helge 

Tapani, isännöitsijä Tapio Rajapaltio, 
tiedotussihteeri Lilja Saaranen, jäsen Kaisu Myyrä,
Vilho Karvonen, Kalevi Alén. Lisäksi 
työskentelyyn ovat osallistuneet Kotkien 
edustajana Pirkko Pennanen, opintosihteeri Juha 
Hyvärinen ja eläkkeensaajien edustajan Tuomas 
Lahtinen.
1975
Pj. Peter Muurman, vpj. Kaisu Myyrä, sht. Osmo 
Helenius, vsht. Helena Laakkonen, rht. Vilho 
Väisänen, jäsenkirjuri Helge Tapani, isännöitsijä 
Georg Nordling, jäsen Urho Niemelä, Irja-Liisa 
Suonpää, Kalevi Alén, eläkeläisten edustaja 
Tuomas Lahtinen ja vaalivastaava Heikki Nurmi.
1976
Pj. Peter Muurman, vpj. Georg Nordling, sht. 
Osmo Helenius, vsht. Martti Eskelinen, rht. Vilho 
Väisänen, jäsenkirjuri Helge Tapani, 
opintosihteeeri Irja-Liisa Suonpää, jäsen Pirkko 
Pennanen, Kalevi Alén, Kaisu Myyrä.
1977
Pj. Peter Muurman, vpj. Georg Nordling, sht. 
Osmo Helenius, vsht. Tapio Rajapaltio, rht. Vilho 
Väisänen, jäsenkirjuri Helge Tapani, isännöitsijä 
Erkki Röpelinen, opintosihteeri Irja-Liisa Suonpää,
jäsen Kalevi Alén, Juhani Uimonen. Lisäksi 
kokouksiin ovat osallistuneet Martti Eskelinen, 
Martti Larjala.
1978
Pj. Peter Muurman, vpj. Georg Nordling, sht. 
Osmo Helenius, rht. Vilho Väisänen, Kalevi Alén, 
Kaisu Myyrä, Tapio Rajapaltio, Erkki Röpelinen, 
Irja-Liisa Suonpää, Helge Tapani.
1979
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Osmo Helenius, rht. Vilho Väisänen, Kalevi Alén, 
Martti Eskelinen, Tapio Rajapaltio, Tuula 
Ronkola, Erkki Röpelinen, Helge Tapani.
1980
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Martti Eskelinen, vsht. Riitta Sirkka, rht. Vilho 
Väisänen, isännöitsijä Toivo Paakkunainen, 
tiedotussht. Lilja Saaranen, jäsenkirjuri Helge 
Tapani, vaalivastaava Hans Markelin, Kalevi Alén,
Risto Leipäjoki, Aulis Viira.
1981
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Hans Markelin, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä 
Toivo Paakkunainen, Erkki Röpelinen, Mailis 
Jääskeläinen, Lilja Saaranen, Helge Tapani, Kalevi
Alén, Risto Leipäjoki, Aulis Viira
1982
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Hans Markelin, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä 
Toivo Paakkunainen, Kalevi Alén, Tuula Alkula, 
Risto Leipäjoki, Erkki Röpelinen, Lilja Saaranen, 
Tauno Salonen, Aulis Viira
1983
Pj. Osmo Helenius, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Hans Markelin, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä 
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Toivo Paakkunainen, Kalevi Alén, Tuula Alkula, 
Risto Leipäjoki, Peter Muurman, Erkki Röpelinen, 
Lilja Saaranen, Aulis Viira
1984
Pj. Osmo Helenius, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Peter Muurman, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä 
Toivo Paakkunainen, Eespäin-lehden päätoimittaja 
Hans Markelin, opintosihteeri Visa Tammi, Kalevi 
Alén, Lilja Saaranen, Kari Roininen, Seppo 
Salonen, Erkki Röpelinen, Risto Leipäjoki, Kirsi 
Alén.
1985
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Hans Markelin, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä 
Eelis Laitinen, Kalevi Alén, Kirsi Alén, Osmo 
Helenius, Risto Leipäjoki, Kari Roininen, Lilja 
Saaranen, Visa Tammi 
1986
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Martti Eskelinen, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä 
Eelis Laitinen, Kalevi Alén, Kirsi Alén, Kari 
Roininen, Erkki Röpelinen, Lilja Saaranen, Seppo 
Salonen, Visa Tammi 
1987
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Martti Eskelinen, vsht. Lilja Saaranen, rht. Jouko 
Koskinen, taloudenhoitaja Vilho Väisänen, 
isännöitsijä Eelis Laitinen, opintosihteeri Visa 
Tammi, jäsenasiainhoitaja Kirsi Alén, Kalevi Alén, 
Kari Roininen,  vaalivastaava Seppo Salonen, 
isännöitsijä Eelis Laitinen, jakeluvastaava Jorma 
Saaranen 
1988
Pj. Peter Muurman, vpj. Irja-Liisa Suonpää, sht. 
Martti Eskelinen, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä 
Eelis Laitinen, opintosihteeri Anna-Liisa Hertell, 
Kalevi Alén, Anja Forsblom, Osmo Helenius, Jouko
Koskinen, Erkki Röpelinen, Lilja Saaranen, Visa 
Tammi 
1989
Pj. Visa Tammi, vpj. Anja Forsblom, sht. Martti 
Eskelinen, rht. Vilho Väisänen, isännöitsijä Eelis 
Laitinen, opintosihteeri Anna-Liisa Hertell, Kalevi 
Alén, Hannele Autio, Jouko Koskinen, Risto 
Leipäjoki, Erkki Röpelinen, Aino Tikka
1990
Pj. Visa Tammi, vpj. Anja Forsblom, sht. Martti 
Eskelinen, rht., isännöitsijä Vilho Väisänen, 
opintosihteeri Anna-Liisa Hertell, jäsenasiat 
Hannele Autio, Kalevi Alén, Jouko Koskinen, Heidi
Seutu-Lehtonen, Risto Leipäjoki, Aino Tikka
1991
Pj. Visa Tammi, vpj. Anna-Liisa Hertell, sht. Martti 
Laakkonen, rht. Vilho Väisänen, jäsenasiat Hannele 
Autio, opintosihteeri Rainer Lehtonen, Kalevi Alén,
Jouko Koskinen, Heidi Seutu-Lehtonen, Risto 
Leipäjoki, Matti Aittakallio, päätoimittaja Jouko 
Lindtman
1992

Pj. Visa Tammi, vpj. Anna-Liisa Hertell, sht. 
Martti Laakkonen, rht. Vilho Väisänen, jäsenasiat 
Hannele Autio, opintosihteeri Rainer Lehtonen, 
Kalevi Alén, Jouko Koskinen, Heidi Seutu-
Lehtonen, Risto Leipäjoki, Juha Pajunen, Erkki 
Röpelinen, Matti Aittakallio, päätoimittaja Jouko 
Lindtman
1993
Pj. Kalevi Alén, vpj. Visa Tammi, sht. Hans 
Markelin, rht. Vilho Väisänen, jäsenkirjuri 
Hannele Autio, Matti Aittakallio, Anja Forsblom, 
Anna-Liisa Hertell, Anneli Koskinen, Risto 
Leipäjoki, jakeluvastaava Jouko Koskinen, 
opintosihteeri Rainer Lehtonen, kv.sihteeri Heidi 
Seutu-Lehtonen, kunnallisjärjestön pj. Pentti 
Kuisma, päätoimittaja Jouko Lindtman
1994
Pj. Kalevi Alén, vpj. Anna-Liisa Hertell, sht. Hans 
Markelin, rht.  Vilho Väisänen, Hannele Autio, 
Anja Forsblom, Risto Leipäjoki, Janne Puumi, 
päätoimittaja ja jäsen Jouko Lindtman
1995
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Hannele Autio, sht. Hans
Markelin, rht. Visa Tammi, Kalevi Alén, Janne 
Puumi, Anneli Koskinen, Sari Anttila, Lea Heino, 
jäsen ja päätoimittaja Jouko Lindtman
1996
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Hannele Autio, sht. Sari 
Anttila, rht. Visa Tammi, jäsenkirjuri Anneli 
Koskinen, opintosihteeri Anna-Liisa Hertell, 
Kalevi Alén, Lea Heino, Paula Hämäläinen, Risto 
Leipäjoki, Janne Puumi, jakeluvastaava Jouko 
Koskinen, päätoimittaja 
1997
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Hannele Autio, sht. Sari 
Anttila, rht. Visa Tammi, jäsenasiat Lea Heino, 
Kalevi Alén, Peter Muurman, Eero Romppanen, 
Outi Saari, Auvo Uusitalo
1998
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Eero Romppanen, sht.  
Sari Anttila, rht. Visa Tammi, jäsenasiat Lea 
Heino, Hannele Autio, Anneli Koskinen, 
jakeluvastaava Jouko Koskinen, Peter Muurman, 
Sami Silmukari
1999
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Eero Romppanen, sht. 
Pentti Puoskari, rht. Visa Tammi, 
jäsenasiainhoitaja Lea Heino, opintosihteeri Esko 
Ranto, Kalevi Alén, Anneli Koskinen, Peter 
Muurman Outi Saari
2000
Pj. Jouko Koskinen, vpj. jäsenkirjuri Lea Heino, 
sht. Jyri Heikkinen, rht. Visa Tammi, päätoimittaja
Peter Muurman, tiedotusvastaava Pentti Puoskari, 
Matti Aittakallio, Anneli Koskinen, Esko Ranto, 
opintosihteeri Markku Oksanen
2001
Pj. Jouko Koskinen, vpj. Lea Heino, sht. Jyri 
Heikkinen, rht. Visa Tammi, jakeluvastaava 
Hannele Autio, tiedotusvastaava Pentti Puoskari, 
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jäsenkirjuri Anneli Koskinen, Esko Ranto, Jorma 
Hautala, Kalevi Alén, opintosihteeri Marja Rantala, 
päätoimittaja Jouko Lindtman
2002
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Helena Forssell, sht. Jyri 
Heikkinen, rht. Visa Tammi, tiedostusvastaava 
Pentti Puoskari, jäsenasiainhoitaja Risto Salminen, 
Peter Muurman, Kalevi Alén, Margaretha Peltola, 
Esko Ranto, jakeluvastaava Hannele Autio, 
opintosihteeri Leo Lindén, päätoimittaja Jouko 
Lindtman

2003
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Helena Forssell, sht. ja 
opintovastaava Jyri Heikkinen, taloudenhoitaja Visa
Tammi, tiedotusvastaava Pentti Puoskari, 
jäsenasianhoitaja Risto Salminen, päätoimittaja 
Päivö Puhakainen, jäsen Kalevi Alén, Margaretha 
Peltola, Jorma Hautala, Jyrki Riikonen, Eero 
Romppanen 7.4. saakka, varajäsen Jorma Koistinen,
Marja-Leena Tuomenvirta sekä lisäksi ATK 
-jakeluvastaava Toivo Mäkelä, Korson Nuorten 
Kotkien edustajana Hannele Autio, nuorisojaoston 
edustajana Sari Virtanen, tilintarkastaja Kari 
Nikkinen
2004
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Margaretha Peltola, sht. 
Jyri Heikkinen, jäsen Kalevi Alén, Pentti Puoskari, 
Visa Tammi, Lilja Saaranen, Jyrki Riikonen, Toivo 
Mäkelä ja Helena Forssell sekä varajäsenet Päivö 
Puhakainen, Jorma Koistinen ja Jorma Hautala
2005 
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Margaretha Peltola, sht. 
Matti Merelä, taloudenhoitaja Visa Tammi, 
päätoimittaja Pentti Puoskari, jakeluvastaava Jorma 
Koistinen, jäsenasiat Lilja Saaranen, Kalevi Alén, 
Milla Enroth, Jyrki Riikonen, vj. Matti Riikonen, 
Meri Haavikkoaho, Helena Forssell.
2006 
Pj. Matti Aittakallio, vpj. Margaretha Peltola, sht. 
Matti Merelä, taloudenhoitaja Visa Tammi, 
päätoimittaja Pentti Puoskari muut jäsenet Erkki 
Pekola, Jyrki Riikonen, Kalevi Alén, Petri 
Koskinen, Taina Ala-Nikkola. 

Tuusulan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön
kunnallistoimikunta
1906 
A. Lehto
1907
Oskari Koskimäki
1908
Kalle Virtanen
1909
Kalle Virtanen
1910
Kalle Virtanen
1911
Kalle Virtanen
1912

Kalle Virtanen
1913
Kalle Virtanen
1914–1916
---
1917
Karl A. Siren
1918
Karl A. Siren
1919–1939
---
1940
Pauli Pennanen
1941–1944
---
1945
Kalle Nieminen
1946–1953
---

Tuusulan Sos.-dem.
Kunnallisjärjestön
edustajisto
Tuusulan Sos.-dem.  Kunnallisjärjestössä aina vuoteen 
1918 oli myös kunnallisneuvosto, joka muodostui 
kunnallistoimikunnan jäsenistä ja lisäjäsenistä sekä 
yhdistysten jäsenistä siten, että yhdistykset valitsivat 
jokaista alkavaa 20 jäsentä kohden yhden edustajan. Alle
20 jäsenen yhdistykset olivat oikeutetut lähettämään 
kaksi jäsentä. (Työläinen 5.2.1913, Tuus.Kunn. järj. 
2.2.1913).

1906 
A. Lehto
1907
Oskari Koskimäki
1908
Kalle Virtanen
1909
Kalle Virtanen
1910
Kalle Virtanen
1911
K. A. Sirén
1912
K. A. Sirén
1913
K. A. Sirén
1914
K. A. Sirén
1915
K. A. Sirén
1918
K. A. Sirén
1919 
J. Tuominen ja K. Sirén
1920 
J. Tuominen ja K. Sirén
1921 
Oskar Engberg, Kalle Sirén
1922
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Kalle Sirén
1923
Valfrid Virta ja Karl Sirén
1924
K. Laakso, Kalle Siren, Johan Tuominen
1925 
Karl Sirén ja Juho Tuominen
1926 
Karl Sirén ja Juho Tuominen 
1927 
Juho tuominen, Kalle Sirén, Niilo Svanbäck

1928 
V. Virta, M. Hämäläinen
1929–1939
---
1940
Pennanen, Pauli
1941 
Jalmari Vasara
1942–1943
---
1944
Martti Sellmer
1945
Martti Sellmer, K. Nieminen
1946
Kalle Nieminen, Martti Sellmer
1947
A. Vuoristo, Martti Sellmer
1948
Kalle Nieminen, Martti Sellmer, A. Vuoristo, V. 
Hakkarainen,
1949
J. E. Mäkinen, A. Vuoristo, V. Hakkarainen, Martti 
Sellmer
1950
Martti Sellmer, Kalle Nieminen
1951
Martti Sellmer, Kalle Nieminen
1952
**
1953
Martti Sellmer, Osmo Nieminen
-
Keravan Sos.-dem.                              

kunnallistoimikunta
1924
Juho Tuominen
1925
Juho Tuominen
1926
Juho Tuominen
1927
Niilo Svanberg
1928
Valfrid Virta
1929
Valfrid Virta
1930

Valfrid Virta ja Oskar Engberg
1931–1947
---
1948
Väinö Roivainen
1949
Väinö Roivainen
1950
E. Lehmusvyöry
1951
E. Lehmusvyöry
1952
E. Lehmusvyöry
1953
E. Lehmusvyöry, lisäjäsen Elisabeth Järvinen.
-

Keravan Sos.-dem. Kunnallisjärjestön 
edustajisto
1924
Juho Tuominen
1925
Juho Tuominen
1926
J. Tuominen
1927
Niilo Svanberg
1928
Valfrid Virta
1929
Valfrid Virta
1930
Valfrid Virta, Oskar Engberg
1931–1947
---
1948
Saimi Miettinen, Sandholm, Toivo Eloranta
1949
Väinö Roivainen ja Ida Järvinen
1950
Eino Lehmusvyöry, Ida Järvinen
1951
Eino Lehmusvyöry, Osmo Helenius, V. Järvinen
1952
Martta Paakkunainen, Eino Lehmusvyöry
1953
Eino  Lehmusvyöry,  Martta  Paakkunainen,
Elisabeth Järvinen
-

Helsingin mlk:n/Vantaan 
Sos.-dem. Kunnallisjärjestön 
kunnallistoimikunta
1950
Osvald Söderlund
1951
Osvald Söderlund
1952
Osvald Söderlund
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1953
Osvald Söderlund, lisäjäsen Elisabeth Järvinen
1954
Elina Siintola, M. Sellmer
1955
Elisabeth Järvinen, Martti Sellmer, Elina Siintola
1956 
Kauko Tamminen
1957
Kauko Tamminen

1958
Kauko Tamminen
1959
Kauko Tamminen, Kaisu Myyrä
1960
Osmo Helenius
1961
Pj. Osmo Helenius
1962
Martti Sellmer, Osmo Helenius
1963
Osmo Helenius, Martti Sellmer
1964
Osmo Helenius, Martti Sellmer
1965
Aimo Broström
1966
Aimo Broström
1967
Aimo Broström, Mirjam Niemi
1968
Aimo Broström, Mirjam Niemi
1969
Mirjam Niemi, Aimo Broström
1970
Mirjam Niemi, Eino Hyökki
1971
Mirjam Niemi, Eino Hyökki
1972
rht. Erkki Röpelinen
1973
Pirkko Riihelä
1974
rht. Richard Börman, Osmo Helenius, 
Mirjam, Niemi, Risto Salminen
1975
rht. Richard Börman, Osmo Helenius, 
Mirjam Niemi
1976
Osmo Helenius, Pirkko Riihelä
1977
vpj. Georg Nordling
1978
vpj. Georg Nordling, Mirjam Niemi
1979
Osmo Helenius
1980
Osmo Helenius
1981

vpj. Anna-Liisa Hertell
1982 
vpj. Anna-Liisa Hertell
1983
vpj. Anna-Liisa Hertell
1984
vpj. Anna-Liisa Hertell
1985
vpj. Hertell, Anna-Liisa
1986
vpj. Anna-Liisa Hertell
1987
vpj. Hertell, Anna-Liisa
1988
vpj. Pentti Kuisma
1989
vpj. Pentti Kuisma
1990
vpj. Pentti Kuisma
1991
vpj. Pentti Kuisma
1992-1993
vpj. Pentti Kuisma
1994-1995
Kalevi Alén (1995)
1996-1997
Kalevi Alén
1998-1999
Pj. Esko Ranto (1999), jäsen Matti Aittakallio
2000-2001
Pj. Esko Ranto
2002-2003
Pj. Esko Ranto
2004-2005
Pj. Esko Ranto

Helsingin mlk:n/Vantaan 
Sos.-dem. Kunnallisjärjestön 
edustajisto
1939
A. Lindegrén ja V. Mäenpää
1940-1945
--
1946
Viljo Järvinen
1947
Eino Luoto, Ida Lehto
1948
Eino Luoto
1949
Eino Luoto, Hjördis Luoto
1950
Osvald Söderlund
1951
Osvald Söderlund
1952
Osvald Söderlund
1953
Osvald  Söderlund,  Eva  Lahtinen,  Elisabeth
Järvinen, Mirjam Niemi, Fanny Hauta-aho 
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1954
Eva  Lahtinen,  Elisabeth  Järvinen,  Mirjam  Niemi,
Oma  Urho  Mäkinen,  Toivo  Paakkunainen,  Martti
Sellmer,  Kalle  Nieminen,  Kaisu  Myyrä,  Osvald
Söderlund, Olavi Leimola
1955
Järvinen, Elisabeth, Niemi, Mirjam, Lahtinen, Eva,
Sellmer  Martti,  Myyrä  Arvo,  Myyrä  Kaisu,
Paakkunainen Toivo, Alén, Kalevi
1956
Järvinen, Elisabeth, Niemi, Mirjam, Lahtinen, Eva,
Sellmer,  Elsa,  Honkanen,  Mikko,  Alén,  Kalevi,
Myyrä Kaisu, Paakkunainen, Toivo
1957
Järvinen, Elisabeth, Niemi, Mirjam, Lahtinen, Eva,
Myyrä Kaisu, Sellmer Elsa, Honkanen Mikko, Alén
Kalevi, Vehviläinen Arvo.
1958
Järvinen, Elisabeth, Niemi, Mirjam, Lahtinen, Eva,
Myyrä,  Kaisu,  Sellmer,  Elsa,  Honkanen,  Mikko,
Alén, Kalevi, Vehviläinen, Arvo
1959
Kassinen, Anja, Järvinen, Elisabeth, Lahtinen, Eva,
Hauta-aho, Fanny, Nieminen, Helmi, Viira, Sylvi ja
Niemi,  Mirjam,  Myyrä,  Kaisu,  Sellmer,  Elsa,
Honkanen, Mikko, Alén, Kalevi, Vehviläinen, Arvo
1960
Sellmer,  Elsa,  Alén,  Kalevi,  Kämäräinen,  Erkki,
Korpelainen,  Yrjö,  Paakkunainen,  Martta,
Koivulahti, Tyyne, Roivainen, Väinö, Korpelainen,
Terttu, Hakkarainen, Veikko 
1961
Osmo  Helenius,  Martti  Sellmer,  Toivo
Paakkunainen,  Arvo  Alén,  Veikko  Hakkarainen,
Yrjö  Korpelainen,  Kalevi  Alén,  Emil  Matikainen,
Erkki  Kämäräinen,  Olavi  Tuovinen  ja  Kalle
Nieminen.
1962
Elsa  Sellmer,  Kaisu  Myyrä,  Toivo  Paakkunainen,
Osmo Helenius, Sakari Kujala, Arvo Allén, Anna-
Liisa  Sorvari,  Yrjö  Korpelainen,  Ernst  Kantola,
Veikko  Hakkarainen,  Kalevi  Alén,  Erkki
Kämäräinen
1963
Elsa Sellmer, Martti Sellmer, Toivo Paakkunainen,
Erkki  Kämäräinen,  Osmo  Helenius,  Veikko
Hakkarainen,  Kaisu  Myyrä,  Kalevi  Alén,  Arvo
Allén,  Ernst  Kantola,  Sakari  Kujala,  Yrjö
Korpelainen.
1964
Elsa Sellmer, Martti Sellmer, Toivo Paakkunainen,
Erkki  Kämäräinen,  Osmo  Helenius,  Veikko
Hakkarainen,  Kaisu  Myyrä,  Kalevi  Alén,  Arvo
Allén,  Ernst  Kantola,  Sakari  Kujala,  Yrjö
Korpelainen.
1965
Laine,  Aili,  Lahtinen,  Eva, Niemi, Mirjam, Hellin
Hyökki,  Anja  Tuovinen,  Osmo  Helenius,  Aimo
Broström,  Kalevi  Alén,  Tuomas  Lahtinen,  Viljo
Leveinen.

1966
Niemi,  Mirjam,  Ruusu,  Irja,  Aimo  Broström,
Osmo  Helenius,  Viljo  Leveinen,  Paavo  Johani,
Kalevi Alén, Tuomas Lahtinen, toivo Eloranta
1967
Niemi, Mirjam, Ruusu, Irja, Toini Laakso, Hellin
Hyökki,  Vilho  Väisänen,  Viljo  Leveinen,  Toivo
Eloranta, Osmo Helenius, Tuomas Lahtinen.
1968
Niemi,  Mirjam,  Ruusu,  Irja,  Vilho  Väisänen,
Helge  Tapani,  Osmo  Helenius,  Teppo  Parikka,
Bengt  Rehnman,  Toini  Laakso,  Hellin  Hyökki,
Toivo Eloranta
1969
Niemi,  Mirjam,  Sipronen,  Arja,  Vilho  Väisänen,
Helge  Tapani,  Osmo  Helenius,  Teppo  Parikka,
Bengt  Rehnman,  Toini  Laakso,  Hellin  Hyökki,
Tapio  Rajapaltio,  Toivo  Eloranta,  Kalevi  Alén,
Toivo Paakkunainen
1970
Niemi,  Mirjam, Riihelä,  Pirkko,  Vilho Väisänen,
Helge  Tapani,  Osmo  Helenius,  Teppo  Parikka,
Bengt  Rehnman,  Hellin  Hyökki,  Toini  Laakso,
Toivo  Paakkunainen,  Kalevi  Alén,  Tapio
Rajapaltio
1971
Niemi, Mirjam, Riihelä, Pirkko, Tapio Rajapaltio,
Helge  Tapani,  Risto  Talonen,  Osmo  Helenius,
Teppo  Parikka,  Vilho  Karvonen,  Kaisu  Myyrä,
Vilho Väisänen, Kalevi Alén, Emil Pauri.
1972
Tapio  Rajapaltio,  Kalevi  Alén,  Osmo  Helenius,
Helge  Tapani,  Eino  Hyökki,  Kaisu  Myyrä,  Emil
Pauri,  Risto  Talonen,  Vilho  Karvonen  ja  Kalevi
Rauta, Mirjam Niemi, Pirkko Riihelä
1973
Kalevi Alén, Helge Tapani, Irja-Liisa Suonpää, 
Vilho Väisänen, Peter Muurman, Teppo Parikka ja
Hannu Hursti, Mirjam Niemi, Pirkko Riihelä
1974
Tapio Rajapaltio, Irja-Liisa Suonpää, Kalevi Alén,
Erkki Röpelinen, Teppo Parikka, Arvo Seppänen,
Osmo Helenius, Mirjam niemi, Helmi Nieminen
1975 
Irja-Liisa Suonpää, Kalevi Alen, Peter Muurman, 
Tapio Rajapaltio, Helge Tapani, Vilho Karvonen, 
Osmo Helenius ja Georg Nordling, Mirjam Niemi, 
Kaija Hanka
1976
Pirkko Pennanen, Helge Tapani, Peter Muurman, 
Irja-Liisa Suonpää, Kalevi Alén, Osmo Helenius, 
Heikki Nurmi ja Tapio Rajapaltio
1977
Georg Nordling, Helge Tapani, Heikki Nurmi, 
Tapio Rajapaltio, Kalevi Alén, Martti Eskelinen, 
Juhani Uimonen, Jorma Stenberg
1978
Georg Nordling, Osmo Helenius, Helge Tapani, 
Tapio Rajapaltio, Matti suonpää, Juhani Uimonen, 

287



Heikki Nurmi, Leo Pennanen, Anna-Liisa Hertell, 
Anja Forsblom
1979
Helge Tapani, Osmo Helenius, Tapani Rajapaltio, 
Matti Suonpää, Heikki Nurmi, Leo Pennanen, 
Anna-Liisa Hertell, Aaro Juselius, Martti Eskelinen,
Pirkko Riihelä, Anja Forsblom, Eira Salonen
1980
Anna-Liisa Hertell, Tauno Salonen, Juhani Korva, 
Helge Tapani, Risto Leipäjoki, Pentti Huittinen, 
Pentti Ojanen, Mailis Jääskeläinen, Aulis Viira, 
Anja Forsblom, Eira Salonen
1981
Helge Tapani, Lilja Saaranen, Mailis Jääskeläinen, 
Matti Suonpää, Risto Leipäjoki, Juhani Korva, 
Tuula Alkula, Aulis Viira, Jorma Saaranen, Anja 
Forsblom, Kaija Hanka.
1982
Helge Tapan, Tuula Alkula, Risto Leipäjoki, Aulis 
Viira, Matti Suonpää, Kirsi Alén, Lilja Saaranen, 
Jorma Saaranen, Seppo Salonen, Veikko Suojanen.
1983
Anna-Liisa Hertell, Kirsi Alén, Risto Leipäjoki, 
Lilja Saaranen, Leo Pennanen, Matti Suonpää, 
Tapio Rajapaltio, Visa Tammi, Kari Roininen
1984
Anna-Liisa Hertell, Kirsi Alén, Risto Leipäjoki, 
Lilja Saaranen, Leo Pennanen, Matti Suonpää, 
Tapio Rajapaltio, Visa Tammi, Kari Roininen
1985
Seppo Salonen, Anna-Liisa Hertell, Kari Roininen, 
Tapio Rajapaltio, Lilja Saaranen, Leo Pennanen, 
Risto Leipäjoki, Tuula Alkula, Kirsi Alén
1986
Risto Leipäjoki, Kirsi Alén,  Anna-Liisa Hertell, 
Seppo Salonen,  Kari Roininen, Onni Riipinen, 
Matti Suonpää, Juha Tammi, Tuula Alkula 
1988
Visa Tammi, Anna-Liisa Hertell, Jouko Koskinen, 
Kalevi Alén, Seppo Salonen, Risto Leipäjoki, Osmo
Helenius, Anja Forsblom, Lilja Saaranen
1989
Visa Tammi, Jouko Koskinen, Risto Leipäjoki, 
Tapio Rajapaltio, Anja Forsblom, Anna-Liisa 
Hertell, Matti Suonpää, Seppo Salonen, Aino Tikka
1990
Visa Tammi, Risto Leipäjoki, Jouko Koskinen, 
Anna-Liisa Hertell, Hannele Autio, Anja Forsblom, 
Matti Suonpää, Vilho Väisänen, Rainer Lehtonen
1991
Matti Aittakallio, Hannele Autio, Anna-Liisa 
Hertell, Anneli Koskinen, Risto Leipäjoki, Jouko 
Lindtman, Heidi Seutu-Lehtinen, Jouko Koskinen, 
Hilkka Savikko
1992-1993
Matti Aittakallio, Hannele Autio, Anna-Liisa 
Hertell, Anneli Koskinen, Risto Leipäjoki, Jouko 
Lindtman, Heidi Seutu-Lehtinen, Visa Tammi, 
Hilkka Savikko
1994-1995

Kalevi Alén, Irja-Liisa Suonpää, Kirsi Alén-
Vitakoski, Hannele Autio, Sari Anttila, Visa 
Tammi, Erkki Röpelinen, Jouko Koskinen, Anja 
Forsblom, Risto Leipäjoki
1996–1997
Matti Aittakallio, Kalevi Alén, Peter Muurman, 
Visa Tammi, Hannele Autio, Sari Anttila, Anja 
Forsblom, Irja-Liisa Suonpää, Jouko Koskinen
1998–1999
Lea Heino, Matti Aittakallio, Kalevi Alén, 
Hannele Autio, Sari Anttila, Peter Muurman, Visa 
Tammi, Jouko Koskinen, Irja-Liisa Suonpää, Eero 
Romppanen
2000–2001
Pj. Esko Ranto, Lea Heino, Matti Aittakallio, 
Kalevi Alén, Sari Anttila, Hannele Autio, Jouko 
Koskinen, Anneli Koskinen, Peter Muurman, 
Pentti Puoskari, Eero Romppanen, Visa Tammi, 
Olavi Vulkko
2002–2003
Pj. Esko Ranto, Pentti Puoskari, Matti Aittakallio, 
Kalevi Alén, Hannele Autio
2004-2005
Pj. Esko Ranto, Matti Aittakallio, Margaretha 
Peltola, Jyri Heikkinen, Lilja Saaranen

Kaupunginjohtaja
1992-1987
Apulaiskaupunginjohtaja Veikko Suojanen 
1987–1993
Apulaiskaupunginjohtaja Kalevi Alén 
1990 - 2005
Asuntotoimenjohtaja/ 
Apulaiskaupunginjohtaja/Palvelujohtaja Risto 
Koivunoksa 
1994-
Sivistystoimenjohtaja/Apulaiskaupunginjohtaja 
Aulis Pitkälä 

Vantaan Energia Oy
(Vantaan Sähkölaitos Oy/Vantaan Energia Oy )
Hallitus
1987-1990
Suonpää, Irja-Liisa
1991-1994
Suonpää, Irja-Liisa
1993-1995
Suonpää, Irja-Liisa
1995-1997
Suonpää, Irja-Liisa
1997-1999
Pääkkönen, Raija

Hallintoneuvosto
1975-1978
Alén, Kalevi
1979-1982
Alén, Kalevi
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1983-1986
Alén, Kalevi
1987-1990
Stenberg, Jorma
1991-1994
Stenberg, Jorma
1993-1995
Stenberg, Jorma
1995-1997
Stenberg, Jorma
1997-1999
I vpj. Nikkinen, Kari
2000-2002
Pj. Nikkinen, Kari
2003-2005
Nikkinen, Kari

Vantaan Liikenne Oy:n  hallitus
1976-1978
Rajapaltio, Tapio
1978-1986
Rajapaltio, Tapio
1986-1988
Rajapaltio, Tapio
1988-1992
1. pj. Rajapaltio, Tapio
1992–1994
Röpelinen, Erkki

Vanhusten Kotiapu ry:n 
johtokunta
1957
Pj. Järvinen, Elisabet;
sht. Niemi,  Mirjam
1958-1959
Pj. Järvinen, Elisabet;
sht. Niemi,  Mirjam
1960-1961
Pj. Järvinen, Elisabet;
sht. Niemi,  Mirjam;
Hertell, Anna-Liisa
1962-1964
Pj. Järvinen, Elisabet;
sht. Niemi,  Mirjam;
Lahtinen, Eeva
1965
Pj. Järvinen, Elisabet;   
sht. Niemi,  Mirjam;
Lahtinen, Eeva
1966
Pj. Järvinen, Elisabet;
sht. Niemi,  Mirjam;
Lahtinen, Eeva
1967
Pj. Järvinen, Elisabet; 
Niemi,  Mirjam;
Lahtinen, Eeva
1968
Pj. Järvinen, Elisabet;

rht. Lahtinen, Eeva 
Niemi,  Mirjam
1969-1970
Pj. Järvinen, Elisabet; 
Lahtinen, Eeva; 
Niemi,  Mirjam
1971
Pj. Järvinen, Elisabet;
Niemi,  Mirjam
1972-1973
Pj. Järvinen, Elisabet; 
Lahtinen, Eeva; 
Niemi,  Mirjam
1974
Pj. Järvinen, Elisabet;
Lahtinen, Eeva;
Niemi,  Mirjam
1975
Pj. Järvinen, Elisabet; 
Lahtinen, Eeva;
Niemi,  Mirjam
1976
Pj. Järvinen, Elisabet; 
rht. Hertell, Anna-Liisa; 
Lahtinen, Eeva
1977-1978
Pj. Järvinen, Elisabet;
 rht. Hertell, Anna-Liisa; 
Lahtinen, Eeva
1979
Pj. Järvinen, Elisabet;
vpj. Lahtinen;
rht. Hertell, Anna-Liisa
1980
Pj. Järvinen, Elisabet; 
vpj. Lahtinen, Eeva
1981-1982
Pj. Elisabet Järvinen; 
Lahtinen, Eeva
1983
Lahtinen, Eeva
1984-1990
--
1990
johtokunnan ulkopuolinen sihteeri Forsblom Anja.
1991
Laakso, Toini;
sihteeri Forsblom Anja
1992
Pj. Hertell, Anna-Liisa; 
Laakso, Toini;
sihteeri Forsblom Anja
1997-2000
Pj. Hertell, Anna-Liisa; 
sihteeri Forsblom Anja
2001-2004
sihteeri Forsblom Anja

Vanhusten Kotiapusäätiö
1972-1975
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Järvinen, Elisabeth
1972-1973, vpj 1974-1975
Niemi, Mirjam
1972-1987
Lahtinen, Eeva
1976-1987, vpj 1988-1995, pj 1996-1999
Hertell, Anna-Liisa
1992-1995
Sirkka, Riitta
2000-2003
Tuomenvirta, Marja-Leena

Vantaan Loma ry:n johtokunta
1973-1974
Pj. Järvinen, Elisabet 
Forsblom, Anja 
Lahtinen, Eeva 
Niemi, Mirjam
1975
Pj. Järvinen, Elisabet
vpj. Niemi, Mirjam 
Forsblom, Anja 
Lahtinen, Eeva
1976
Pj. Järvinen, Elisabet 
vpj. Forsblom, Anja 
Lahtinen, Eeva
1977-1981
Pj. Järvinen, Elisabet 
vpj. Forsblom, Anja
1982
Pj. Järvinen, Elisabet
Forsblom, Anja
1983
Pj. Forsblom, Anja 
Järvinen, Elisabet
1984
Pj. Forsblom, Anja
1985
Pj. Forsblom, Anja
1986
Pj. Forsblom, Anja
1987–1988
Pj. Forsblom, Anja
1989
Kaija Hanka
1990-1991
Kaija Hanka
1992 
Kaija Hanka
1993
Forsblom, Anja
1994
Forsblom, Anja
1995
sht. Forsblom, Anja
1996
sht. Forsblom, Anja
1997
sht. Forsblom, Anja

Vantaan Turvakoti ry:n johtokunta
1978
Hertell, Anna-Liisa
1979
talousasiantuntija Hertell, Anna-Liisa
1980
taloudellinen asiantuntija Hertell, Anna-Liisa
1986 
Anja Forsblom

Sos.-dem. piirihallitus
Uudenmaan Sosialidemokraattinen 
piirijärjestön piiritoimikunta
1954-1957
Järvinen, Elisabet
1966
Alén, Kalevi
1967
Helge Tapani
1968
Tapani, Helge
1990
Anttila, Sari
1991
vpj. Kirvesniemi, Seija 
1992
vpj. Kirvesniemi, Seija 
Piirihallitus
1997-1999
Salonen, Risto
2003-2004
Autio, Hannele

Uudenmaan Sos.-dem. Piirikokous
1921
E. J. Hamberg ja Hugo Sirén
1922 
H. Sirén ja F. Vuori
1926
E. Hamberg ja L. Aho
1927
--
1928
Valfrid Virta
1929
--
1930
Kalle Nieminen
1931-1936
--
1937
A. Lindegren
1940
A. Lindegren
1941
Pauli Pennanen
1942
K. Nieminen
1943
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K. Nieminen
1944
K. Nieminen
1945
K. Nieminen
1946
K. Nieminen
1947
Osmo Helenius
1948
Martti Sellmer, Eino Luoto
1949
Eino Luoto, Lempi Lundh
1950
Eino Lehmusvyöry, Osmo Helenius
1951
Eino Lehmusvyöry, Osmo Helenius
1952
Eino Lehmusvyöry, Kaisu Myyrä, Osvald 
Söderlund
1953
Eino Lehmusvyöry, Martti Sellmer, Osvald 
Söderlund
1954
Eino Lehmusvyöry, Kaisu Myyrä, Toivo 
Paakkunainen
1955
Elisabeth Järvinen, Eino Lehmusvyöry
1956
Elisabeth Järvinen, Eino Lehmusvyöry
1957
Osmo Helenius
1958
Osmo K.  Helenius
1959
Osmo K.  Helenius
1960
Söderlund, Osvald
1961
Söderlund, Osvald, Allén, Arvo
1962
Arvo Allén, Toivo Paakkunainen
1964
Arvo Allén, Toivo Paakkunainen
1965
Vilho Karvonen, Toivo Paakkunainen
1966
Järvinen, Elisabeth, Osmo Helenius, Toivo 
Paakkunainen
1967
Toivo  Paakkunainen,  Osmo  Helenius,  Elisabeth
Järvinen
1969
Irja Ruusu, Toivo Paakkunainen, Osmo Helenius
1970
Järvinen, Elisabeth, Teppo Parikka, Helge Tapani
1971
Tapio  Rajapaltio,  Osmo  Helenius,  Elisabeth
Järvinen
1972 

Irja-Liisa Suonpää, Arvo Seppänen, Elisabeth 
Järvien
1973
Irja-Liisa Suonpää, Arvo Seppänen, Elisabeth 
Järvinen
1974
Osmo Helenius, Irja-Liisa Suonpää ja Tapio 
Rajapaltio, Elisabeth Järvinen
1975
Irja-Liisa Suonpää, Kalevi Alén, ja Peter Muurman
1976
Irja-Liisa Suonpää, Kalevi Alén, ja Osmo Helenius
1977
Tapio Rajapaltio, Irja-Liisa Suonpää ja Helge 
Tapani
1978
Kalevi Alén, Lilja Saaranen, Irja-Liisa Suonpää
1979
Osmo Helenius, Tapio Rajapaltio, Irja-Liisa 
Suonpää
1980
Osmo Helenius, Tapio Rajapaltio, Irja-Liisa 
Suonpää
1981
Eero Heinäluoma, Osmo Helenius, Irja-Liisa 
Suonpää
1982
Kalevi Alén, Lilja Saaranen, Irja-Liisa Suonpää
1983
Kalevi Alén, Lilja Saaranen, Irja-Liisa Suonpää
1984
Kalevi Alén, Lilja Saaranen, Seppo Salonen
1985
Irja-Liisa Suonpää, Kari Roininen, Seppo Salonen
1986
Irja-Liisa Suonpää, Kari Roininen, S
1987
Irja-Liisa Suonpää, Seppo Salonen, Kari Roininen
1988
Peter Muurman, Irja-Liisa Suonpää, Seppo 
Salonen
1989
Visa Tammi, Anja Forsblom, Seppo Salonen
1990
Visa Tammi, Anja Forsblom, Irja-Liisa Suonpää
1991
Visa Tammi, Anna-Liisa Hertell, Irja-Liisa 
Suonpää
1992
Anna-Liisa Hertell, Irja-Liisa Suonpää, Visa 
Tammi
1993
Kalevi Alén, Visa Tammi, Irja-Liisa Suonpää
1994
Visa Tammi, Janne Puumi, Irja-Liisa Suonpää
1995
Visa Tammi, Janne Puumi, Irja-Liisa Suonpää
1996
Visa Tammi, Janne Puumi, Irja-Liisa Suonpää
 1997
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Matti Aittakallio, Irja-Liisa Suonpää, Visa Tammi
1998
Matti Aittakallio, Lea Heino, Eero Romppanen, Sari
Anttila
1999
Matti Aittakallio, Eero Romppanen, Visa Tammi, 
Lea Heino
2000
Matti Aittakallio, Pentti Puoskari, Jouko Koskinen, 
Irja-Liisa Suonpää
2001
Matti Aittakallio, Lea Heino, Jouko Koskinen, Eero 
Romppanen
2002
Matti Aittakallio, Helena Forssell, Jyri Heikkinen, 
Pentti Puoskari
2003
Matti Aittakallio, Pentti Puoskari, Helena Forssell
2004
Matti Aittakallio, Margaretha Peltola, Jyri 
Heikkinen
2005
Matti Aittakallio, Margaretha Peltola, Matti Merelä

SDP:n hallitus
Puoluetoimikunta
1984-1987
Alén, Kalevi

SDP:n puoluevaltuusto
Puolueneuvosto
1907
Engberg, Oskar5

1981-1983
Heinäluoma, Eero 
Alén, Kalevi

Puoluevaltuusto
2002 - 2995
Ranto, Esko

SDP:n puoluekokous
1963
Leimola, Olavi
1966
Kämäräinen, Erkki
1969
Tapani, Helge
1972
Parikka, Teppo
1975
Muurman, Peter
1978
Alén, Kalevi
1981
Alén, Kalevi 

5 Työmies 4.9.1907 No 203 s. 5

Suonpää, Irja-Liisa.
1984
Kalevi Alén, 
Helenius, Osmo 
Hertell, Anna-Liisa
1987
Hertell, Anna-Liisa
1990
Alén, Kalevi 
Suonpää, Irja-Liisa
1991 (ylimääräinen puoluekokous)
Alen, Kalevi, Suonpää, Irja-Liisa
1993
Alén, Kalevi
1996
Alén, Kalevi. Anttila, Sari
1999
Kalevi Alén
2002
Pentti Puoskari
2005 
Pentti Puoskari

Keravan kauppalanvaltuusto
1924
Virta, Valfrid 
1925
Virta, Valfrid
1926
Virta, Valfrid; Tuominen, Juho; Rauhava, Sakari
1927
Virta, Valfrid; Tuominen, Juho; Rauhava, Sakari
1928
Virta, Valfrid, valtuustoryhmän puheenjohtaja; 
Tuominen, Juho; Rauhava, Sakari, Laitinen, M.
1929
Virta, Valfrid; Tuominen, Juho; Rauhava, Sakari
1930
Virta, Valfrid; Davidsson, Kalle; Engberg, Oskar
1931
Virta, Valfrid; Davidsson, Kalle; Engberg, Oskar
1932
Virta, Valfrid; Engberg, Oskar
1933
Engberg, Oskar; Virta, Valfrid
1934
Engberg, Oskar
1935
Engberg, Oskar; Sevón, Armas
1936
Sevón, Armas 
1937
Sevón, Armas
1938
Sevón, Armas
1939
Sevón, Armas
1940 
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Sevón, Armas
1941
Sevón, Armas
1942 - 1945
---
1946
Leinonen, Väinö
1947
Sevón, Emil; Leinonen, Väinö
1948-1950
Helenius, Osmo K.; Sevón, Emil
1951-1953
Sevón, Emil, Lehmusvyöry, Eino

Keravan kauppalanhallitus
1924-1948
---
1949
Jokisalo, Lauri
1950
Jokisalo, Lauri
1951
Jokisalo, Lauri
1952
Jokisalo, Lauri
1953
Jokisalo, Lauri

Tuusulan kunnanvaltuusto
1948-1950
Sellmer, Martti
1951-1953  
Sellmer, Martti valtuuston I varapuheenjohtaja 

Helsingin mlk:n kunnanvaltuusto  
1948-1950
Söderlund, Osvald
1951-1953
--
1954-1956
Helenius, Osmo
Leimola, Olavi 
Niemi, Mirjam 
Paakkunainen, Toivo
Sellmer, Martti
1957-1960
Helenius, Osmo 
Niemi, Mirjam 
Paakkunainen, Toivo 
Sellmer, Martti
1961-1964
Leimola, Olavi
1965-1968
Järvinen, Elisabet 
Leimola, Olavi 
Myyrä, Kaisu 
Paakkunainen, Toivo
Helsingin mlk:n kunnanvaltuusto/
Vantaan kauppalanvaltuusto (1972)        

 1969-1972
Järvinen, Elisabeth 
Leimola, Olavi 
Kaisu Myyrä
Parikka, Teppo
Vantaan kauppalanvaltuusto/Vantaan 
kaupunginvaltuusto (1974)
1973-1976
Alén, Kalevi 
Järvinen, Elisabeth 
Muurman, Peter 
Parikka, Teppo
1977-1980
Alén, Kalevi 
Muurman, Peter 
Salminen, Risto 
Suonpää, Irja-Liisa 
Ryhmän pj. Peter Muurman (1977)
1981-1984
Alén, Kalevi  
Muurman, Peter 
Röpelinen, Erkki 
Suonpää, Irja-Liisa
1985-1988
Alén, Kalevi 
Muurman, Peter 
Erkki Röpelinen
Suonpää, Irja-Liisa
1989-1992
Alén, Kirsi
Muurman, Peter 
Röpelinen Erkki (14.9.1992 -), 
Suonpää, Irja-Liisa
1993-1996
Alén-Vitakoski, Kirsi 
Autio, Hannele 
Röpelinen, Erkki 
Seppo Salonen, 
Suonpää, Irja-Liisa 
Tammi, Visa.
1997-2000
Aittakallio, Matti 
Autio, Hannele
Hautala, Jorma
Lindell, Tuula
2001-2004
1. vpj. Puoskari, Pentti
Aittakallio, Matti
Autio, Hannele
Koskinen, Jouko 
Riikonen, Matti
Salminen Risto 
2005-2008
Aittakallio, Matti
Ala-Nikkola, Taina
Puoskari, Pentti
Salminen, Risto

Helsingin mlk:n kunnanhallitus
1954-1956 
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Sellmer, Martti
(1957  lähtien  kunnanhallitus  valittiin
kokonaisuudessaan) 
1959-1960
Leimola, Olavi.
1961-1962
Leimola, Olavi
1963-1964
Leimola, Olavi
1965-1966
Leimola, Olavi
1967-1968
Alén, Kalevi
1969-1970
Alén, Kalevi
1971
Alén, Kalevi
Vantaan kauppalanhallitus
1972
Alén, Kalevi
1973
Alén, Kalevi
Vantaan kaupunginhallitus
1974
Alén, Kalevi
1975
Vpj. Alén, Kalevi
1976 
Vpj. Alén, Kalevi
1977-1978
Pj. Alén, Kalevi
1979-1980
Vpj. Alén, Kalevi
1981-1982
Pj. Alén, Kalevi
1983-1984
Pj. Alén, Kalevi
1985-1986
Pj. Alén, Kalevi
1987-1988
Pj. Alén, Kalevi (27.10.1987 saakka), 
pj. Muurman, Peter (27.10.1987 lähtien)
1989-1990
Jouko Koskinen
1991-1992
Koskinen, Jouko
1993-1994
Koskinen, Jouko
1995-1996
Koskinen, Jouko
1997-1998
Koskinen, Jouko
1999-2000
Koskinen, Jouko
2001-2002
Aittakallio, Matti
2003-2004
Aittakallio, Matti
2005-2006
Aittakallio, Matti

Kansanedustaja
1975-1986 
Peter Muurman

Tasavallan presidentin valitsijamies
1978
Peter Muurman
1982
Muurman, Peter
1988
Muurman, Peter
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Elämäkerrat

Korson  Sos.-dem.  Työväenyhdistyksen  kirjoittamisen  aikana  syntyneet  seuraavien
henkilöiden haastattelut ja eri lähteistä kootut elämäkerrat on luovutettu Työväen Arkistoon,
missä ne ovat vapaasti käytettävissä:

- Aittakallio, Matti
- Alén, Kalevi 
- Allén, Arvo 
- Allén, Sirkka
- Engberg, Oskar
- Engberg, Oskar - Leninin häät
- Forsberg, Anja
- Helenius, Osmo
- Hertell, Anna-Liisa (yhdessä Veikko Hertellin kanssa)
- Hertell, Veikko
- Honkanen, Ahti (yhdessä Matti Virtasen kanssa)
- Immonen, Hellä
- Impi Nieminen ja Elsa Sellmer (tekstikatkelma videonauhasta)
- Koskinen, Jouko
- Laakso, Toini (haastattelussa myös Pennanen, Leo ja Pirkko)
- Laitinen, Eelis
- Lappalainen, Sisko
- Muurman, Peter
- Myyrä, Arvo
- Myyrä, Katariina (Kaisu)
- Nieminen, Impi
- Nieminen, Karl (Kalle)
- Paakkunainen, Toivo
- Pennanen, Leo (haastattelussa myös Laakso, Toini)
- Pennanen, Pirkko (haastattelussa myös Laakso, Toini)
- Rajapaltio, Tapio
- Saaranen, Lilja
- Sellmer, Elsa
- Sellmer, Martti
- Sirén, Erkki, Hemmo ja Kaarina sekä Blomqvist, Hannes 
- Suonpää, Irja-Liisa (yhdessä Matti Suonpään kanssa)
- Suonpää, Matti
- Tahvanainen, Aarno (yhdessä Pirkko Tahvanaisen kanssa)
- Tahvanainen, Pirkko
- Tammi, Visa 
- Tapani, Helge  
- Toiminen, Lyyli
- Virtanen, Matti (ks. Honkanen, Ahti)
- Väisänen, Vilho
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Rajapaltio, Tapio 22.06.2004
Saaranen, Lilja 30.08.2004
Suonpää, Irja-Liisa 03.08.2004
Suonpää, Matti 03.08.2004
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Kirjoittajat

Laakso,  Toini toimi  Korson  Vedossa  naisten  voimistelunohjaajana,  Korson  Sosialidemokraattisen
Työväenyhdistyksen johtokunnan jäsenenä, näytteli Korson Työväen Näyttämöllä. Hän on ollut aina
järjestöihminen. Leiritoiminta oli kesän kohokohta. Nuorten kanssa työskentely oli tärkeää. Eläkkeelle
jäätyään hänet houkutteli Anja Forsblom vapaaehtoistoimintaan mukaan. Niin hän tuli Havukoskelle
kerhoavustajaksi  ja  sitä  tietä  Salonsaaren  vetäjäksi  viikoksi  tai  kahdeksi  kesässä.  Kotiapu  ry  oli
perustanut Havukoskelle kirjoittajakerhon vuonna 1986. Toini innostui käymään siellä ja jotakin pientä
tuli  kirjoitetuksi.  Silloisen  kerho-ohjaajan  innoittamana  kerholaiset  julkaisivat  myös  asukaslehteä
”Monolodin”, jossa oli heidän kirjoituksiaan. Vuonna 1999 kirjoittajakerho julkaisi ”Vierivä kivi ei
sammaloidu” – julkaisun, jossa oli Toininkin kirjoitus mukana. Nyt enää Toini ei käy kerhossa, kun
käsi ja näkö ovat huonontuneet.

Peltola,  Aarno, syntyisin  Koivistolta,  Karjalan  kannakselta.  Ennen  eläkevuosia  työura  metalliteollisuudessa
työntekijänä, myöhemmin toimihenkilönä, työteknikko. Työskennellyt teollisuudessa työprosessien ja
tehdassuunnitteluun painottuneissa teknisissä tehtävissä.
SDP:n  jäsenenä  Porvoossa,  Keravalla,  Vantaalla.  Nuorisotyölautakunnan  jäsenyys  Porvoossa,
urheilulautakunnan puheenjohtajana Keravalla, jossa myös kunnallisjärjestön sihteerinä. Liittyi Korson
Eläkkeensaajiin 1998, mistä lähtien toiminut sen puheenjohtajana

Peltola,  Margaretha aloitti  työelämänsä  15-vuotiaana  Porvoossa  Werner  Söderströmin laakapainossa.  Se oli
hänen  pisin  työsuhteensa.  Työura  jatkui  Vertex-painoväritehtaassa,  sen  jälkeen  Suomen  Pankin
Setelipainossa painajana ja tämän muutettua hankalan työmatkan taa Valtion Painatuskeskuksessa josta
jäi eläkkeelle.
SDP:n jäsenenä hän on ollut  Porvoossa,  Keravalla  ja Vantaalla.  Korson Eläkkeensaajiin hän liittyi
1998, missä on toiminut matkanvetäjänä.

Pennanen, Leo, Korson Vedon monivuotinen puheenjohtaja ja kunniapuheenjohtaja, oli 10-vuotias pojannaskali
vuonna 1941 Vetoon liittyessään. Sota oli vaatinut omat uhrinsa ja paikkakunta eli näiden asioiden
keskellä.  Monet  toiminnan  miehet  joutuivat  jättämään  seuratoiminnan  naisten  huostaan.  Vaikeista
ajoista huolimatta toiminnan oli jatkuttava, vaikkakin säästöliekillä. Kuitenkin pidettiin yhteishenkeä ja
toimittiin mahdollisuuksien mukaan.
”Näinä ja tulevina vuosina opin tuntemaan, miten tehdään ihmisläheistä ja lämminhenkistä seuratyötä.
Tämä  seuratyö,  jota  omalta  kohdaltani  yritin  jatkaa  samoissa  merkeissä,  johti  ajan  myötä  niihin
tehtäviin, joita sain hoitaakseni.
Haluan tällä alkukirjoituksellani esiin tuoda tätä samaa periaatetta nyky-yhteiskunnan järjestötyöhön.
Olen tietoinen siitä, että nykyajan järjestötoiminta vaatii entistä enemmän siltä joukolta, joka kantaa
vastuuta  järjestötyöstään.  Nykyään  taistellaan  toiminnan  ylläpitämiseksi  rahasta  sekä  huippujen
saamisesta ja  jälleen on kysymys  rahasta.  Tärkeätä  ovat tietysti  saavutukset,  jotka omalta osaltaan
vaikuttavat talouteen. Tämän kaiken keskellä unohtuu helposti tärkein eli yksilöt, jotka muodostavat
sen  järjestön  kokonaisuuden.  Ihmisläheisyys  ja  huomioonottaminen  eivät  ole  pahe  nyky-
yhteiskunnassakaan.”

Tahvanainen,  Aarno H. hallintotieteiden tohtori, Master of Public Health. Kirjallisia töitä: Parempien olojen
puolesta.  Suomen  Paperiteollisuudentyöntekijäin  Liiton  Osasto  Nro  36  ry:n  50-vuotishistoria.
Käsikirjoitus (102 sivua) 1956; Kunnallispolitiikan peruskoulu SDP-TSL, osa: Kuntasuunnittelu, A:
kunnan  toiminnan  ja  talouden  suunnittelu,  1971;  Vantaan  terveystoimen  historia.  Terveyden-  ja
sairaanhoitoa Helsingin kirkkopitäjästä Vantaan kaupunkiin, 1996; Yhteistyöllä parempaan huomiseen.
Vantaan  Sosialidemokraattisen  Kunnallisjärjestön  historia,  2000.  Väitöstutkimus  2004
Terveyspolitiikkaa  Helsingissä  ja  Uudellamaalla.  Tutkimus  Helsingin  ja  Uudenmaan  alueen
terveyspolitiikasta  ja  sairaanhoitopiirin  hallinnollisista  muutoksista,  niihin  johtaneista  syistä  sekä
toiminnan järjestämisestä.
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